
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθητές

από το 4ο Γυµνάσιο Νεάπολης Θεσσαλονίκης, τη "Σχολή Πανα-
γιωτοπούλου", το Γυµνάσιο Γουµένισσας Κιλκίς, Οµάδα Γάλλων
φοιτητών, µαθητές από το Αµερικανικό Κολέγιο Ελλάδας, το 3ο
Γυµνάσιο Φλώρινας, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ερµούπολης
Σύρου, το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο "Ελληνικά Εκπαιδευτήρια
Δράκου Λάρισας", το Δηµοτικό Σχολείο του Γαλλικού Κιλκίς, το
2ο Γυµνάσιο Κιλκίς, το Γυµνάσιο Ευρωπού Κιλκίς, το Γυµνάσιο
Κυπρίνου  Έβρου και το Δηµοτικό Σχολείο Νέου Μυλοποτάµου
Πέλλας, σελ. 1702, 1703, 1706, 1711, 1717, 1722, 1725, 1730,
1734, 1741, 1744, 1753, 1760, 1764, 1770

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1698, 1706, 1707, 1708,
1709, 1710, 1712, 1713, 1714, 1715, 1716, 1717, 1718, 1720,
1721, 1722, 1723, 1724, 1725, 1726, 1727, 1728, 1729, 1730,
1743, 1744, 1745, 1746, 1747, 1750, 1751, 1756, 1760, 1762,
1767, 1773, 1774, 1780, 1781, 1782, 1783, 1784, 1785, 1790

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1716, 1723
4. Ανακοινώνεται ότι η Κεντρική Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων

(ΚΕΔΕ) κατέθεσε ψήφισµα – απόφαση, σελ. 1786

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέ-

ρας 27 Απριλίου 2015, σελ. 1695
2. Ανάγνωση αναφορών, σελ. 1695 - 1697
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
Προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας:
i. σχετικά µε την ανάγκη επίσπευσης της διαδικασίας απόδο-

σης αποζηµιώσεων για την αποκατάσταση του ζωικού κεφαλαίου
των κτηνοτρόφων της χώρας, σελ. 1698

ii. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την έγκαιρη πραγµατοποίηση
της δακοκτονίας στις ελαιοκαλλιέργειες της χώρας, σελ. 1699

iii. σχετικά µε την ανάγκη αποκατάστασης των ζηµιών που προ-
κλήθηκαν στις αγροτικές καλλιέργειες από τα έντονα καιρικά
φαινόµενα στις περιοχές του Κάτω Νευροκοπίου και του Δήµου
Δοξάτου, σελ. 1701

iv. σχετικά µε το σχέδιο δράσης του ΟΠΕΚΕΠΕ, σελ. 1703
v. σχετικά µε την επανεξέταση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής

(ΚΑΠ), σελ. 1704
vi. σχετικά µε την ενεργειακή πολιτική της χώρας, σελ. 1706
vii. σχετικά µε τη σχεδιαζόµενη εγκατάσταση δύο ιδιωτικών µο-

νάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, µε καύση βιοµάζας,
στην περιοχή της Δηµοτικής Κοινότητας Βασιλικών του Δήµου
Θέρµης της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης, σελ. 1709

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχο-
µένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών
διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση
στην Τράπεζα της Ελλάδος» (A’ 41)», σελ. 1697

β) Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης
και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου:
«Εκδηµοκρατισµός της διοίκησης-Καταπολέµηση Γραφειοκρα-
τίας και Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση-Αποκατάσταση αδικιών και
άλλες διατάξεις», σελ. 1760

2. Συζήτηση επί της αρχής, του άρθρου και ψήφιση στο σύ-
νολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση
της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου

«Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων
των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση στην Τράπεζα
της Ελλάδος» (Α’ 41)», σελ. 1713 – 1786, 1820

3.  Ένσταση αντισυνταγµατικότητας που ετέθη από τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μ. Βορίδη
επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών, σελ. 1716
- 1717

4. Συζήτηση και λήψη απόφασης επί της ενστάσεως αντισυν-
ταγµατικότητας επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονο-
µικών, σελ. 1716 - 1729

5. Αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας και του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος επί της αρχής και επί του άρθρου 1 του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών, σελ. 1768, 1786 - 1789

6. Ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής και επί του άρθρου
1 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών, σελ. 1790 -
1819

7. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών, σελ. 1790 – 1796,
1797 - 1801

8. Κατάθεση προτάσεως νόµου:
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας και οι Βου-
λευτές του Kόµµατός του κατέθεσαν πρόταση νόµου στις
23-4-2015: «Επαναφορά κατώτερου µισθού, επαναφορά 13ης και
14ης σύνταξης, 13ου και 14ου µισθού. Ρυθµίσεις για τις συλλο-
γικές συµβάσεις εργασίας και κατάργηση αντεργατικών διατά-
ξεων», σελ. 1768

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1742 - 1757
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. σελ. 1695 - 1713
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1734 - 1742
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1713 – 1730, 1771 - 1820
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 1730 - 1734
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 1757 - 1771

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 1725
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1707
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1716, 1717, 1725, 1727, 1774, 

1781
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 1723, 1724, 1727
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1714, 1724, 1725, 1726, 1727
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 1727
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1725
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1780, 1785
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 1726
ΔΗΜΑΡΑΣ Γ. , σελ. 1737, 1743
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 1767
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1750
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1713, 1721, 1722, 1744, 1764
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1742, 1743, 1744, 1745, 1746, 

1747, 1750, 
1751,1756

ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 1760
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1714, 1720, 1726, 1756, 1773, 
1784

ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 1716, 1723, 1724, 1725, 1726, 
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1727, 1767
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1714, 1715, 1725
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ Π. , σελ. 1727
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1698, 1706, 1707, 1708, 1709, 

1710, 1712, 1713
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 1706, 1707, 1711, 1712
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1706, 1707, 1723, 1725, 

1726, 1727, 1737, 1743
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1737
ΜΑΚΡΗ Ρ. , σελ. 1715, 1723, 1726, 1729, 1745
ΜΑΡΔΑΣ Δ. , σελ. 1729
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 1737
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1713, 1714, 1715, 1716, 1717, 

1718, 1720, 1721, 1722, 1723, 
1725, 1726, 1727, 1728, 1729, 
1773, 1774, 1779, 1780, 1781, 
1782, 1783, 1784, 1785, 1790

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1713, 1723, 1725, 1726, 1727, 
1728, 1744, 1745

ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 1762
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 1725, 1727
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1716, 1744, 1781
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 1730
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 1784
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1715, 1721, 1728
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 1715, 1728
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 1710
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 1726, 1729
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1724, 1725
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1714, 1715, 1725, 1726, 1727
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 1745, 1756
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 1762, 1767
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1727

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1716, 1723

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1698, 1699, 1700, 1701, 1702, 

1703, 1704, 1705, 1706
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 1709, 1710
ΔΡΙΤΣΕΛΗ Π. , σελ. 1698
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 1701, 1702
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 1704, 1705, 1706, 1708
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 1707, 1708, 1709, 1710, 1711
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1706, 1707, 1708, 1709
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 1703, 1704
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1699, 1700

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 1782
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ  Ά. , σελ. 1731, 1777, 1783
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 1737
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 1753
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1716, 1717, 1774, 1777, 1778, 

1779, 1781
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1772, 1778
ΓΑΛΕΟΣ Γ. , σελ. 1734, 1783
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1768
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1751, 1779, 1783
ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 1767
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1768
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1752
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1764, 1765, 1780, 1786
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 1739
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 1760
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1773
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 1774, 1775
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 1750, 1751, 1781
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ  Ό. , σελ. 1760

ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1775
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 1771
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1769
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1757
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 1781, 1782
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 1776
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 1765, 1766
ΛΕΒΑ Β. , σελ. 1779
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1741, 1742, 1743, 1784, 1786
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1746
ΜΑΚΡΗ Ρ. , σελ. 1770
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1778
ΜΑΡΔΑΣ Δ. , σελ. 1729, 1730, 1785, 1786
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1718 1719, 1749, 1750
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 1763
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1732, 1742, 1749, 1783
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 1784
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1715, 1762
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 1761
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1744, 1745
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1748
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1766
ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ Δ. , 

σελ. 1747
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ. , σελ. 1745
ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 1779, 1780
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 1776, 1777
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 1717, 1756, 1782
ΧΑΡΑΚΙΔΗΣ Κ. , σελ. 1735, 1736

Ε. Επί της αντισυνταγµατικότητας του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 1766
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 1737
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 1753
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1717, 1724, 1725
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 1724
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1724, 1726
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 1768
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1720
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1720
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 1765, 1766
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1722, 1723, 1727
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1719, 1749
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1732, 1783
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1721, 1715
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 1719, 1728
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1744
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1717
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 1717, 1723
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ΙΣΤ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚZ’

Παρασκευή 24 Απριλίου 2015

Αθήνα, σήµερα στις 24 Απριλίου 2015, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων και αναφορών και ερωτήσεων της Δευτέρας 27 Απρι-
λίου 2015.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 133/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Έβρου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανα-
στασίας Γκαρά προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις
διακρατικές ευθύνες στη διαχείριση των υδάτων του ποταµού
Έβρου.

2. Η µε αριθµό 141/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κουµουτσάκου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την αντιµετώπιση των
διεθνών πτυχών του µεταναστευτικού προβλήµατος.

3. Η µε αριθµό 127/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου- Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κού-
ζηλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, σχετικά µε την ιδιωτικοποίηση του Οργανισµού Λι-
µένος Πειραιώς (ΟΛΠ).

4. Η µε αριθµό 129/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας του Ποταµιού κ. Κυριάκου Χαρακίδη προς τον Υπουργό
Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τα
στοιχεία και τα δεδοµένα που αφορούν το συνολικό ύψος των
δανείων σε επιχειρήσεις και νοικοκυριά, το ύψος των κόκκινων
δανείων και το ύψος των εγγυηµένων δανείων από το ελληνικό
δηµόσιο.

5. Η µε αριθµό 137/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης και Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη λήψη µέτρων διασφάλισης της καθαριότητας των
σχολικών µονάδων και των εργασιακών δικαιωµάτων των καθα-
ριστριών.

6. Η µε αριθµό 122/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα απαιτούµενα δι-
καιολογητικά για την πιστοποίηση της φορολογικής κατοικίας.

7. Η µε αριθµό 130/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.

Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχετικά µε τη µείωση του
κόστους διέλευσης από τη γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης» στη
δυτική Ελλάδα.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 παρ.
2 και 3 Καν. Βουλής)

1. Η µε αριθµό 132/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ηλία Καµατερού προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη λειτουργία του Δηµοτικού Ρα-
διοφωνικού Σταθµού Κω (ΔΗΡΑΣΚ).

2. Η µε αριθµό 140/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασιλείου Κικίλια προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε τη δηµόσια τάξη και την προστασία του πολίτη.

3. Η µε αριθµό 126/ 20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, σχετικά µε το µείζον ζήτηµα της αυξηµένης ροής παράνο-
µων µεταναστών προς την Ελλάδα.

4. Η µε αριθµό 139/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικόλαου Κα-
ραθανασόπουλου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
αποµάκρυνσης των απορριµµάτων στους Δήµους Πύργου και
Αρχαίας Ολυµπίας στο νοµό Ηλείας.

5. Η µε αριθµό 116/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την κατάργηση των φορολογικών διατάξεων για τους µικροµε-
σαίους αγρότες.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ – ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 202/24-2-2015 ερώτηση του Βουλευτή Ηλείας
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τζαβάρα προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, σχε-
τικά µε την κατασκευή του δυτικού τµήµατος της «Ολυµπίας
Οδού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ανάγνωση
των 

ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Παρακαλείται η Γραµµατέας της Βουλής κ. Παναγιώτα Δρι-
τσέλη να αναγνώσει τις αναφορές προς το Σώµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Οι Βουλευτές, Κυκλάδων κύριοι Νι-
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κόλαος Μανιός, Αντώνης Συρίγος και Νικόλαος Συρµαλένιος κα-
ταθέτουν αναφορά προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Υποδο-
µών, Ναυτιλίας και Τουρισµού και Επικρατείας το έγγραφο του
Δήµου Κιµώλου της 6/3/2015, όπου αναφέρεται ότι η ψηφιακή
µετάβαση ολοκληρώθηκε εν τύποις –απ’ ό,τι διαβάζουµε- σε
πολλά µέρη της Ελλάδας και δεν έχουν την τύχη να βλέπουν τον
υπέροχο ψηφιακό κόσµο. Στον µακρύ αυτό κατάλογο συµπερι-
λαµβάνεται και το χωριό της Κιµώλου.

Οι Βουλευτές, κ.κ. Χαρίλαος Τζαµακλής, Σωκράτης Φάµελλος,
Θεόδωρος Παραστατίδης, Ελισσάβετ (Μπέττυ) Σκούφα, Γιάννης
Σταθάς, Ζήσης Ζάννας, Αννέτα Καββαδία καταθέτουν αναφορά
προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
µε θέµα «Αίτηµα της Περιφερειακής Ένωσης Δήµων Κεντρικής
Μακεδονίας για την αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών και ενί-
σχυση πληγέντων δήµων από την πολιτική προστασία».

Οι Βουλευτές, κ. Παναγιώτα Δριτσέλη, κ. Σάκης Παπαδόπου-
λος και κ. Χρήστος Σιµορέλης καταθέτουν αναφορά προς τον
Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού µε
θέµα «Αναγκαστική απόσυρση φορτηγών αυτοκινήτων µε ηµε-
ροµηνία ταξινόµησης προ του 1999».

Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. Γεώργιος Ουρσουζίδης καταθέτει
αναφορά προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε θέµα «Αίτηµα του φιλανθρωπι-
κού, µη κερδοσκοπικού Συλλόγου Φίλων Κέντρου Μέριµνας Ατό-
µων Ειδικών Δεξιοτήτων του Δήµου Βέροιας σχετικά µε την
κάλυψη σοβαρών υλικοτεχνικών ελλείψεων».

Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης καταθέτει αναφορά προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων µε θέµα «Εκκρεµή ζητήµατα Συλλόγου Δικαστικών Υπαλ-
λήλων Χίου». 

Ο Βουλευτής κ. Νίκος Δένδιας καταθέτει αναφορά προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης µε θέµα
«Όριο κατανάλωσης πετρελαίου κίνησης των λεωφορείων της
δηµοτικής συγκοινωνίας».

Ο Βουλευτής κ. Κώστας Καραµανλής καταθέτει αναφορά
προς τους Υπουργούς Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Υγείας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων µε θέµα «Ενίσχυση Κέντρου
Θεραπευτικής Ιππασίας Σερρών». 

Ο Βουλευτής Ροδόπης κ. Ευριπίδης Στυλιανίδης καταθέτει
αναφορά προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων µε θέµα «Σχολικοί Αγώνες Ποδηλασίας Δρόµου».

Οι Βουλευτές, κ. Σταύρος Τάσσος, κ. Διαµάντω Μανωλάκου
και κ. Μανώλης Συντυχάκης καταθέτουν αναφορά προς τον
Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων την επιστολή
του Δηµάρχου Ικαρίας, µε την οποία ζητείται να ληφθούν άµεσα
µέτρα για την επίλυση των προβληµάτων που παρουσιάζονται
στη λειτουργία των αρχαιολογικών χώρων της Ικαρίας.

Ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κόκκαλης καταθέτει αναφορά προς
τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας το υπόµνηµα των µικροϊδιοκτητών αγροτεµαχίων
του Δηµοτικού Διαµερίσµατος Καλαµακίου του Δήµου Κιλελέρ
της Περιφέρειας Θεσσαλίας, την κατάσταση των ιδιοκτητών
αγροτεµαχίων της Περιφέρειας Κάτω Καλαµακίου, την αναφορά
των µικροϊδιοκτητών αγρών στην  Κτηµατική Περιφέρεια Καλα-
µακίου Αγιάς Λάρισας και τέως λίµνης Κάρλας, την απόφαση του
Εφετείου Λάρισας όπου προκύπτει αίτηµα κατάργησης του
νόµου και εναρµόνισης του νοµικού πλαισίου µε την υπ’ αριθµ.
511/1981 απόφαση του Πολυµελούς Εφετείου Λάρισας.

Ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος καταθέτει ανα-
φορά προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη, µε θέµα
«Κατανοµή πιστώσεων για το πρόγραµµα δακοκτονίας έτους
2015 για το νοµό Αρκαδίας».

Ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος καταθέτει αναφορά
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης προκειµένου να τοποθετηθούν επί της
επιστολής και των επισυναπτόµενων e-mail που προωθήθηκαν,
µε θέµα την καταγγελία-διαµαρτυρία πολίτη για την πλήρη ασυµ-
βατότητα των αντικειµενικών αξιών που ορίζονται από τις ΔΟΥ
σε σχέση µε την πραγµατική αξία γης.

Η Βουλευτής κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου καταθέτει αναφορά

προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης µε θέµα «Τροποποίηση της διάταξης νόµου
σχετικά µε τον χρόνο εποχικής απασχόλησης των αγροτών
ασφαλισµένων του Κλάδου Κύριας Ασφάλισης ΟΓΑ».

Ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης καταθέτει αναφορά προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού
µε θέµα «Λήψη µέτρων προστασίας των τοπικών επιχειρήσεων».

Οι Βουλευτές, κ. Βασίλης Κυριακάκης, κ. Βασιλική Λέβα, κ.
Αποστόλης Καραναστάσης, κ. Γιάννης Σταθάς και κ. Ηλίας Κω-
στοπαναγιώτου καταθέτουν αναφορά προς τον Υπουργό Πολι-
τισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα «Επαναλειτουργία
εξεταστικού κέντρου πιστοποίησης αποφοίτων ΙΕΚ στη Λαµία».

Οι Βουλευτές, κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος, κ. Δανάη Τζήκα,
κ. Κώστας Δεληµήτρος, κ. Κατερίνα Παπανάτσιου και κ. Μάκης
Μπαλλής καταθέτουν αναφορά προς τους Υπουργούς Υγείας και
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
µε θέµα «Αιτήµατα του Σωµατείου Υγειονοµικών Υπαλλήλων
Νοµού Μαγνησίας».

Ο Βουλευτής Σερρών κ. Κώστας Καραµανλής καταθέτει ανα-
φορά προς τους Υπουργούς Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε θέµα «Επανεξέταση
κριτηρίων επιδόµατος παραπληγίας».

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Βλάχος καταθέτει αναφορά προς
τον Υπουργό Οικονοµικών µε θέµα «Διαχείριση παράκτιας
ζώνης».

Οι Βουλευτές, κ. Σταύρος Τάσσος, κ. Διαµάντω Μανωλάκου
και κ. Μανώλης Συντυχάκης καταθέτουν αναφορά προς Υπουργό
Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων την επιστολή του Δη-
µάρχου Ικαρίας, µε την οποία ζητείται οικονοµική επιχορήγηση
προκειµένου να ικανοποιηθούν µια σειρά αιτηµάτων του δήµου
στον τοµέα του αθλητισµού.

Ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος καταθέτει αναφορά
προς τους Υπουργούς Υγείας και Οικονοµικών µε θέµα «Καταγ-
γελία της στάσης πληρωµών στις δεδουλευµένες εφηµερίες των
νοσοκοµειακών ιατρών από τον Νοέµβριο του 2014».

Ο Βουλευτής κ. Βασίλης Κεγκέρογλου καταθέτει αναφορά
προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη, µε θέµα να αποζη-
µιωθούν οι αµπελουργοί του Ηρακλείου που επλήγησαν από την
κακοκαιρία.

Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Δερµιτζάκης καταθέτει ανα-
φορά προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης µε θέµα «Ίδρυση ανεξάρτητης Υπηρεσίας
Πυρόσβεσης στον Δηµοτικό Αερολιµένα Σητείας «Βιτσέντζος
Κορνάρος»».

Ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σιµορέλης καταθέτει αναφορά προς
τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης µε
θέµα «Αίτηµα των πρώην συµβασιούχων εργαζοµένων του Δήµου
Τρικκαίων για µοριοδότηση».

Η Βουλευτής κ. Σία Αναγνωστοπούλου καταθέτει αναφορά
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων µε θέµα «Πορεία-εξέλιξη της δικογραφίας για την
υπόθεση της Αχαϊκής Συνεταιριστικής Τράπεζας».

Η Βουλευτής κ. Ραχήλ Μακρή καταθέτει αναφορά προς τους
Υπουργούς Εξωτερικών και Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης µε θέµα «Εξέταση αιτήµατος απόσπασης αστυνοµικού
στο εξωτερικό».

Ο Βουλευτής Σερρών κ. Κώστας Καραµανλής καταθέτει ανα-
φορά προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού µε θέµα «Τοποθέτηση φωτεινού σηµατοδότη σε διά-
βαση τρένου στο Σπήλαιο Αλιστράτης».

Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Βλάχος καταθέτει αναφορά προς
τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα τα διόδια συµφερόντων «Ολυµπίας
Οδού», όπου ζητείται κατ’ ελάχιστον η κατάργηση των πλευρικών
διοδίων και η µείωση της τιµής των διοδίων Ελευσίνας και
Ισθµού. 

Οι Βουλευτές, κύριοι Χρήστος Κατσώτης, Σάκης Βαρδαλής,
Νίκος Καραθανασόπουλος, Γεώργιος Λαµπρούλης και Μανώλης
Συντυχάκης κατέθεσαν αναφορά προς τον Υπουργό Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης από την επιστολή της Οµο-
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σπονδίας Συλλόγων Υπαλλήλων Αιρετών Περιφερειών Ελλάδος,
µε την οποία ζητούν να εκδοθεί άµεσα απόφαση για τη διενέρ-
γεια εκλογών των αιρετών εκπροσώπων των υπαλλήλων στα υπη-
ρεσιακά συµβούλια των δεκατριών περιφερειών της χώρας. 

Ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατέθεσε αναφορά προς
τον Υπουργό Υγείας µε θέµα «Διευκρινίσεις και προτάσεις του
Συλλόγου Επιστηµόνων Λογοπαθολόγων-Λογοθεραπευτών Ελ-
λάδος κατά την αντικατάσταση του π.δ. 176/2014». 

Ο Βουλευτής κ. Βασίλης Κεγκέρογλου κατέθεσε αναφορά
προς τους Υπουργούς Οικονοµικών, Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού και Παραγωγικής Ανασυγκρότησης,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα την επιστολή δηµάρχου
του Νοµού Χανίων για παραχώρηση, µε νοµοθετική ρύθµιση,

στους δήµους από την πολιτεία της χρήσης και διαχείρισης πα-
ραλίας και αιγιαλού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Δριτσέλη. 

Ολοκληρώθηκε η ανάγνωση των Αναφορών.
Προτού εισέλθουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων,

επιτρέψτε µου να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Κύρωση της από 20
Απριλίου 2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπεί-
γουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φο-
ρέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση στην Τράπεζα της
Ελλάδος» (A’ 41)». 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 112/20-4-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Τρικάλων του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτας Δριτσέλη προς τον
Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την ανάγκη επίσπευσης της διαδικασίας
απόδοσης αποζηµιώσεων για την αποκατάσταση του ζωικού κε-
φαλαίου των κτηνοτρόφων της χώρας. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Ευάγγελος Απο-
στόλου.

Κυρία Δριτσέλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Κύριε Υπουργέ, η κτηνοτροφία της

χώρας τα τελευταία χρόνια πραγµατικά θα λέγαµε ότι βιώνει
έναν εξουθενωτικό, αργό θάνατο, κυρίως εξαιτίας µιας κενής πε-
ριεχοµένου αγροτικής πολιτικής, η οποία, αν µη τι άλλο, επιδει-
νώθηκε και από την εφαρµογή απίστευτων πολιτικών λιτότητας
που εφαρµόστηκαν τα προηγούµενα χρόνια. Οι κτηνοτρόφοι κα-
θηµερινά -κι αυτό είναι κοινή οµολογία- έχουν να αντιµετωπίσουν
ανυπέρβλητα εµπόδια. 

Η προηγούµενη χρονιά, ωστόσο, ήταν µια ιδιαίτερα δύσκολη
χρονιά για τους κτηνοτρόφους της χώρας και για την κτηνοτρο-
φική παραγωγή εν γένει, διότι σε πάρα πολλές περιοχές οι κτη-
νοτρόφοι είδαν µεγάλο µέρος του ζωικού τους κεφαλαίου να
χάνεται εξαιτίας επικίνδυνων νόσων, όπως είναι ο καταρροϊκός
πυρετός που εξαπλώθηκε σε ολόκληρη την Ελλάδα ή ο µελιταίος
πυρετός. 

Η πολιτεία, κυρίως λόγω του ότι, κατά τη γνώµη µου, υποτιµή-
θηκε το πρόβληµα και η έκταση που πρόκειται να πάρει, αλλά και
λόγω κάποιων κακών χειρισµών, δεν κατάφερε να αντιµετωπίσει
ή να προλάβει την εξάπλωση αυτών των νόσων και οι απώλειες
για τους κτηνοτρόφους έλαβαν πάρα πολύ µεγάλες διαστάσεις.
Η απελθούσα ηγεσία δεν µπόρεσε το προηγούµενο διάστηµα να
καλύψει αυτές τις απώλειες και σήµερα µεγάλος αριθµός κτηνο-
τρόφων σε ολόκληρη τη χώρα αναµένει, πραγµατικά, τη στήριξη
του Υπουργείου για να µπορέσει να αποκαταστήσει το ζωικό του
κεφάλαιο και να συνεχίσει τη δραστηριότητά του. 

Έτσι, κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε σχετικά
µε το ποιος είναι ο προγραµµατισµός του Υπουργείου ως προς
τη διαδικασία των αποζηµιώσεων που αφορούν την απώλεια των
ζώων, ποιες είναι οι άµεσες ενέργειες που προγραµµατίζετε,
όσον αφορά αυτό το θέµα, καθώς και ποιες είναι οι δυνατότητες
που έχει σήµερα το Υπουργείο για να επέµβει στο συγκεκριµένο
πεδίο. Διότι ξέρετε ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό οι κτηνοτρόφοι
να γνωρίζουν, καθώς σε πάρα πολλές περιπτώσεις µεγάλο µέρος
ή και το σύνολο του απολεσθέντος ζωικού κεφαλαίου αρκετών
κτηνοτρόφων δεν έχει αποκατασταθεί, µε ό,τι αυτό µπορεί να συ-
νεπάγεται και για την παραγωγή και για την οικονοµία της χώρας. 

Από την άλλη, θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε και για τα χρο-
νοδιαγράµµατα του Υπουργείου, σε σχέση µε την υπουργική
απόφαση που εκδίδεται κάθε χρόνο για τον προγραµµατισµό των
αποζηµιώσεων που αφορούν αυτές τις περιπτώσεις, καθώς και
για τα ποσά, τα οποία θα προϋπολογισθούν για φέτος. 

Φαντάζοµαι ότι γνωρίζετε και εσείς πάρα πολύ καλά ότι η έγ-
καιρη έκδοση αυτής της απόφασης είναι ιδιαίτερα κρίσιµη και
για το συνολικό προγραµµατισµό της κτηνοτροφικής οικονοµίας,
αφού σε συνέχεια αυτής της διαδικασίας, οι κτηνοτρόφοι θα
µπορέσουν να ολοκληρώσουν την αποκατάσταση των κοπαδιών
τους και να κατοχυρώσουν και τα σχετικά δικαιώµατα των επιδο-
τήσεών τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Δριτσέλη. 

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα συµφωνήσω µαζί σας αγαπητή συνάδελφε, γιατί κυρίως

όσον αφορά τα προβλήµατα της κτηνοτροφίας είναι όντως όπως
ακριβώς τα περιγράψατε. Είχαµε τεράστια προβλήµατα και στο
ζήτηµα της καταβολής των ενισχύσεων του κτηνοτροφικού
χώρου, αλλά και µε τις επιδοτήσεις και τις ζωονόσους που θα
έλεγα µάλιστα ότι ήταν µια από τις καταστροφικότερες αιτίες που
είχαµε µια µεγάλη απώλεια του ζωικού κεφαλαίου, αλλά από την
άλλη πλευρά, είχαµε και χείριστες, θα έλεγα, συµπεριφορές από
πλευράς κυβερνητικής διαχείρισης, τόσο στο ζήτηµα των ενισχύ-
σεων όσο και στο ζήτηµα της αντιµετώπισης των ζωονόσων. 

Για εµάς, η κτηνοτροφία είναι ένας χώρος που πραγµατικά θε-
ωρούµε ότι αποτελεί τη µοναδική δραστηριότητα -ιδιαίτερα στις
ορεινές και ηµιορεινές περιοχές- που µπορεί να αξιοποιήσει τα
συγκριτικά πλεονεκτήµατα της χώρας, αλλά ταυτόχρονα να εξα-
σφαλίσει ένα ελάχιστο βιώσιµο εισόδηµα στους κτηνοτρόφους
και στους κατοίκους της περιοχής.

Εµείς, όσον αφορά το ζήτηµα ιδιαίτερα της διαχείρισης του
µεγάλου προβλήµατος της επιλεξιµότητας των βοσκοτόπων, των
βοσκήσιµων γαιών, επί δύο χρόνια κρούαµε τον κώδωνα του κιν-
δύνου, αλλά δυστυχώς δεν µας άκουσαν. Γι’ αυτό, λοιπόν, η
πρώτη µας µέριµνα από την ώρα που παραλάβαµε το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, είναι το µεγάλο ζήτηµα της
επιλεξιµότητας των βοσκήσιµων εκτάσεων. Ξεκινήσαµε άµεσα,
µε βάση ουσιαστικά έναν κανονισµό, ο οποίος ήδη είχε µπει στη
διαδικασία να αποδεχθεί ότι στην Ελλάδα οι εκτάσεις που είναι
βοσκήσιµες δεν είναι µόνο οι χορτολιβαδικές, αλλά είναι και
αυτές που έχουν µια ξυλώδη βλάστηση και αυτό βεβαίως απο-
τελεί και το µεγάλο προνόµιο που έχει η χώρα µας όσον αφορά
την ποιοτική υπόσταση των κτηνοτροφικών προϊόντων. Από
αυτήν την άποψη, λοιπόν, έχουµε ένα πλαίσιο το οποίο µας δίνει
τη δυνατότητα να χρησιµοποιήσουµε τέτοιες εκτάσεις.

Με βάση, λοιπόν, αυτή την παραδοχή έχουµε µπει σε µια δια-
δικασία σύνταξης διαχειριστικών σχεδίων, κατ’ αρχάς προσωρι-
νών και οριστικών τα επόµενα χρόνια, όπου ουσιαστικά αυτό που
αποτελεί πραγµατικότητα, δηλαδή τα πενήντα ένα εκατοµµύρια
στρέµµατα της χώρας µας, που είναι βοσκήσιµες εκτάσεις, να
µπορέσουµε όσον το δυνατόν περισσότερες από αυτές τις εκτά-
σεις να αποδείξουµε ότι είναι και επιλέξιµες, για να καλύψουµε
όλες αυτές τις ανάγκες. 

Είναι µια διαδικασία που βρίσκεται σε εξέλιξη, είχαµε µια συ-
νάντηση πρόσφατα µε τον Επίτροπο κ. Χόγκαν και πραγµατικά
σε αυτήν την προσπάθεια ζητήσαµε και κάποια ανοχή, όσον
αφορά τον χρόνο. Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι θα είµαστε έτοιµοι και
ότι από τη φετινή χρονιά δεν θα έχουµε  πρόβληµα τουλάχιστον
στην καταβολή της ενιαίας ενίσχυσης και των εξισωτικών αποζη-
µιώσεων. 

Από εκεί και πέρα, βέβαια, το µεγάλο για εµάς στοίχηµα είναι,
εάν αυτά τα διαχειριστικά σχέδια αποκτήσουν έναν µόνιµο χα-
ρακτήρα, για να απαντήσουµε στο µεγάλο πρόβληµα που έχει ο
χώρος, και είναι αυτό της κάλυψης των αναγκών του χώρου σε
ζωοτροφές. 

Όσον αφορά τα ζητήµατα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, εάν

θέλετε να συντοµεύετε, γιατί ήδη έχουµε φτάσει στα τέσσερα
λεπτά και ούτως ή άλλως έχετε και δικαίωµα δευτερολογίας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Θα
απαντήσω, λοιπόν, στη δευτερολογία µου, όσον αφορά το δεύ-
τερο σκέλος που αφορά τις αποζηµιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Δριτσέλη για τη δευτερολογία της.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΔΡΙΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά είναι ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα η

ενηµέρωσή σας σε σχέση µε τα ζητήµατα της κτηνοτροφίας και
φαίνεται η πολύ µεγάλη και συγκροτηµένη προσπάθεια του
Υπουργείου, αλλά και η αγωνία που διέπει αυτή τη στιγµή την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, σχετικά µε τα ζητήµατα που τα-
λανίζουν τα τελευταία χρόνια την κτηνοτροφία. 

Είναι σηµαντικό να διαχειριζόµαστε µε πάρα πολύ µεγάλη σύ-
νεση τα προβλήµατα που συσσωρεύτηκαν όλα τα προηγούµενα
χρόνια. Όλοι καταλαβαίνουµε ότι είναι πάρα πολλά. Χρειάζεται
ουσιαστικά να µπει µια ιεράρχηση, να τεθούν οι προτεραιότητες
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και σιγά-σιγά να µπορέσουµε να απαντήσουµε, προκειµένου να
ανακουφιστούν οι κτηνοτρόφοι της χώρας από τα πολύ µεγάλα
βάρη που προστέθηκαν στην πλάτη τους.

Επίσης, είναι σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, να καταλάβουµε ότι
προκειµένου οι άνθρωποι αυτοί να συνεχίσουν τη δραστηριότητά
τους θα πρέπει άµεσα το Υπουργείο να προβεί σε µια σειρά από
ενέργειες, ώστε να αποκατασταθούν οι άνθρωποι για τα ζώα τα
οποία εσφάγησαν λόγω των νόσων αυτών που περιέγραψα προ-
ηγουµένως. 

Επειδή ξέρω ότι και οι δυο συµφωνούµε πως δεν είναι µόνο
σηµαντικό βήµα της πολιτείας το να συµβάλει στην αποκατά-
σταση από καταστροφές αλλά είναι πάρα πολύ σηµαντικό και το
να προγραµµατίζει και να προλαµβάνει, µειώνοντας ουσιαστικά
τους κινδύνους, καλό θα ήταν και εσείς να µας παρουσιάσετε
τον προγραµµατισµό για την πρόληψη καταστάσεων αντιστοίχων
µε τις περσινές. Όπως γνωρίζετε, η περσινή ραγδαία επιδείνωση
του καταρροϊκού πυρετού δηµιούργησε τεράστια ανησυχία
στους κτηνοτρόφους, οι οποίοι πραγµατικά αυτή τη στιγµή που
µιλάµε αγωνιούν για το αν θα µπορέσουµε να αποτρέψουµε µια
τέτοια κατάσταση και φέτος. 

Θα θέλαµε να µας ενηµερώσετε σχετικά µε τις πρόνοιες που
έχετε λάβει σε σχέση µε τα µέτρα πρόληψης. Γνωρίζω –και αν
κάνω λάθος, διορθώστε µε- ότι σε προηγούµενες ενηµερώσεις
σας είχατε τονίσει ότι το Υπουργείο έχει θέσει σε κίνηση µια
σειρά από επιστηµονικές µελέτες για την καλύτερη διαχείριση
του ζητήµατος αυτού και για τα ενδεδειγµένα µέτρα παρέµβα-
σης. Ενδεχοµένως σήµερα, αν µπορείτε θα θέλαµε να αναφέρετε
ή να δηµοσιοποιήσετε κάποια από τα συµπεράσµατα αυτών των
επεξεργασιών. Θα ήταν καλοδεχούµενα για όλους, γιατί πραγ-
µατικά όλοι µας περιµένουµε µε πολύ µεγάλη αγωνία το τι πρό-
κειται να γίνει.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω το εξής: Νοµίζω
ότι όλοι µας έχουµε κάνει, από όποιο πόστο µπορούσαµε, τον
αγώνα µας για να ανακινήσουµε τα προβλήµατα της κτηνοτρο-
φίας και τα προηγούµενα χρόνια. Όλοι όσοι βρισκόµαστε σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα καταλαβαίνουµε και συµφωνούµε ότι οι
κτηνοτρόφοι της χώρας είναι άνθρωποι του κόπου και του µόχ-
θου που δουλεύουν ασταµάτητα και που τελικά ανταποδοτικά
φαίνεται αυτά που παίρνουν να είναι πάρα πολύ λίγα, µε αποτέ-
λεσµα να είναι από τους πιο αδικηµένους κλάδους της Ελλάδας
αυτήν τη στιγµή.

Επειδή ακριβώς η κτηνοτροφία µας προσφέρει πολλά και στην
οικονοµία της χώρας αλλά και στη διατροφική επάρκεια και στην
ποιότητα της διατροφής, είµαι σίγουρη ότι και εσείς συµφωνείτε
ότι αξίζει την προσοχή µας και επιβάλλει η προσφορά της µια
ολοκληρωµένη, µια συντονισµένη και αποτελεσµατική αντιµετώ-
πιση, κάτι που δεν είχε τα προηγούµενα χρόνια. Είµαι σίγουρη
και µετά την τοποθέτησή σας ότι σαφώς για το Υπουργείο απο-
τελεί έναν δεδοµένο στόχο η στήριξη της κτηνοτροφίας και πε-
ριµένουµε –να ξέρετε- αυτές τις παρεµβάσεις να έρθουν, µε
πάρα πολύ έντονο ενδιαφέρον, ώστε για πρώτη φορά οι κτηνο-
τρόφοι της Ελλάδας να αισθανθούν ότι έχουν σύµµαχό τους την
πολιτεία σε αυτήν τη δύσκολη οµολογουµένως δουλειά που κά-
νουν και ότι για πρώτη φορά η πολιτεία δεν είναι απέναντί τους
και δεν δυσκολεύει ακόµη περισσότερο τη δουλειά τους, τη δρα-
στηριότητά τους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Δριτσέλη. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Όντως, αυτή τη στιγµή δύο βασικά ζητήµατα του κτηνοτροφικού
χώρου βρίσκονται, θα έλεγα, σε εξέλιξη όσον αφορά τη διαδικα-
σία οριστικού αποτελέσµατος από πλευράς του Υπουργείου:
Είναι το µεγάλο πρόβληµα µε τις απώλειες που είχαµε την περα-
σµένη χρονιά εξαιτίας του καταρροϊκού πυρετού, το να δούµε,
δηλαδή, πώς θα γίνει η πρόληψη και ταυτόχρονα –θα έλεγα- πώς
όλες οι αποζηµιώσεις που χρειάζονται για το χώρο θα πληρω-
θούν και ακόµη πώς θα προχωρήσουµε στην εξυγίανση του ζωι-
κού κεφαλαίου. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, η τελευταία µας σύσκεψη φαί-
νεται να καταλήγει στο ότι θα προχωρήσουµε στη χρήση εµβο-
λίου. Δεν µπορώ αυτή την ώρα να σας το ανακοινώσω ως
οριστικό, δεδοµένου του ότι υπάρχει η αρµόδια επιτροπή, η
οποία εξετάζει το συγκεκριµένο ζήτηµα και φαίνεται να καταλή-
γουµε προς αυτήν την κατεύθυνση.

Όσον αφορά τις αποζηµιώσεις και την εξυγίανση, υπογράφε-
ται ΚΥΑ η οποία προβλέπει την κατανοµή 22 εκατοµµυρίων ευρώ
από τα οποία τα 8,5 εκατοµµύρια θα αφορούν αποζηµιώσεις
µέχρι το τέλος του 2014 που αφορούν ζηµιές από ζωονόσους,
από τον καταρροϊκό πυρετό, ευλογιά, κ.λπ.. Αυτά είναι που πρέ-
πει να δοθούν τουλάχιστον µέσα από εκτιµήσεις των υπηρεσιών.
Από εκεί και πέρα υπάρχει ένα ποσό γύρω στα 13,5 εκατοµµύρια
ευρώ, τα οποία θα χρησιµοποιηθούν για την εξυγίανση του ζωι-
κού κεφαλαίου. 

Είναι θα έλεγα «σταγόνα» µπροστά στις ανάγκες που αντιµε-
τωπίζει η κτηνοτροφία, αλλά επιτρέψτε µας να σας πούµε ότι
µέσα σε αυτό το οικονοµικό πλαίσιο που βιώνουµε καταλαβαί-
νετε ότι κάνουµε πάρα πολύ µεγάλες προσπάθειες, για να στη-
ρίξουµε έναν κλάδο που, όπως κι εσείς έτσι κι εµείς, όλοι
αποδεχόµαστε ότι αποτελεί προτεραιότητα λόγω της ποιοτικής
υπόστασης των προϊόντων του. Πρόκειται για προϊόντα τα οποία
τουλάχιστον στην παγκόσµια αγορά είναι γνωστό πλέον ότι µπο-
ρούν να είναι ανταγωνιστικά και µπορούν να αντιπροσωπεύσουν
τη χώρα µας. 

Βέβαια, είναι γνωστά τα προβλήµατα, τα ξέρετε, και ιδιαίτερα
αυτά που έχουµε αντιµετωπίσει µε την υπεράσπιση των προϊόν-
των, όπως για παράδειγµα το προϊόν-σηµαία θα έλεγα της χώρας
µας και προστατευόµενης γεωγραφικής ένδειξης, τη φέτα. Θα
τα πούµε, όµως, µία άλλη φορά. Και σε αυτό το επίπεδο δίνουµε
µάχες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Η δεύτερη µε αριθµό 111/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-
ωργίου Κουµουτσάκου προς τους Υπουργούς Επικρατείας και
Εξωτερικών, σχετικά µε τις δηλώσεις του Υπουργού Εθνικής
Άµυνας περί «συνεκµετάλλευσης στο Αιγαίο» δεν συζητείται
λόγω αναρµοδιότητας και διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 107/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου–Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την εκ-
µετάλλευση του εθνικού µας πλούτου και την ενεργειακή
πολιτική, δεν συζητείται και διαγράφεται.

Εισερχόµαστε στην τέταρτη µε αριθµό 118/20-4-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την έγκαιρη πραγµα-
τοποίηση της δακοκτονίας στις ελαιοκαλλιέργειες της χώρας.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ευάγγελος Απο-
στόλου. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Κύριε Υπουργέ την τελευταία πενταετία έχουν γίνει σηµαντικές

περικοπές δαπανών για τη δακοκτονία και επιβλήθηκαν, βέβαια,
λόγω της οικονοµικής καπιταλιστικής κρίσης. Εάν συγκρίνουµε
τον προϋπολογισµό του 2015 µε αυτόν του 2009, διαπιστώνουµε
περίπου υποτριπλασιασµό.

Τα πετσοκοµµένα κονδύλια όσο και η καθυστέρηση των διαδι-
κασιών δακοκτονίας θέτουν σε υψηλό κίνδυνο την ποιότητα του
αποτελέσµατος, την ίδια δηλαδή την αποτελεσµατικότητα της
µεθόδου των δολωµατικών ψεκασµών, που είναι και φιλική µέθο-
δος προς το περιβάλλον και η πιο αποτελεσµατική, βέβαια. Όλα
αυτά επιφέρουν σοβαρές συνέπειες στην ποιότητα και κατά συ-
νέπεια στο εισόδηµα των παραγωγών. Χαρακτηριστικά παρα-
δείγµατα είναι τα µειωµένα κονδύλια και στην Κρήτη σε σχέση
µε πέρυσι, όπως και στον Νοµό Λέσβου και σε άλλες περιοχές
της χώρας, και όλα αυτά, βέβαια, όταν το κόστος έχει ανέβει
δραµατικά. 
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Δεύτερον, υπάρχει µία απελπιστική καθυστέρηση στη διαδικα-
σία της δακοκτονίας και για τη φετινή ελαιοπαραγωγή. Κινδυ-
νεύει, δηλαδή, να µην πραγµατοποιηθεί ή να ξεκινήσει µε µεγάλη
καθυστέρηση, που την καθιστά βέβαια αναποτελεσµατική µε ό,τι
συνέπειες έχει αυτό, όπως αναφέρθηκα παραπάνω. 

Θα σας αναφέρω ότι στην Κρήτη µε 33 εκατοµµύρια ελαιόδεν-
τρα και µέση ετήσια παράγωγή εκατόν είκοσι χιλιάδες τόνους,
λόγω της αναποτελεσµατικότητας της δακοκτονίας και της κα-
θυστέρησης, βέβαια, στην εφαρµογή της, αλλά και λόγω άλλων
παραγόντων, οι ετήσιες απώλειες συνολικά φτάνουν µέχρι και τα
24 εκατοµµύρια ευρώ. Το ίδιο συνέβη και στην περιοχή της
Θάσου, όπου οι ελαιοπαραγωγοί εξαιτίας της προσβολής του
δάκου έχασαν περίπου το 70-80% της παραγωγής, και στον
Νοµό Φθιώτιδας, που παράγει πάνω από το 50% της βρώσιµης
ελιάς. 

Παίρνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν ότι οι προκηρύξεις του διαγωνι-
σµού θα ξεκινήσουν τέλη Απρίλη και θα κρατήσουν σαράντα ηµέ-
ρες, φτάνουµε στις αρχές Ιουνίου.

Πρέπει, όµως, να περάσει και από την αποκεντρωµένη διοί-
κηση και από το Ελεγκτικό Συνέδριο. Αυτό θα κρατήσει ενάµιση
µε δύο µήνες τουλάχιστον και φτάνουµε στα τέλη Ιουλίου. Αν
υπάρξει και κάποια ένσταση, φθάνουµε αισίως στα µέσα Αυγού-
στου. 

Ολόκληρο το σύστηµα της δακοκτονίας θα πρέπει κανονικά να
είναι έτοιµο το Μάιο. Αν δεν γίνει ο πρώτος ψεκασµός στις αρχές
και στα µέσα Ιουνίου το αργότερο, ο δάκος φουντώνει µε ό,τι συ-
νέπειες έχει αυτό. 

Και το λέµε αυτό, διότι φέτος η ζηµιά σε ποσότητα και ποι-
ότητα πιθανόν να είναι ακόµη µεγαλύτερο, γιατί είχαµε πολλές
βροχοπτώσεις σε πολλές περιοχές της χώρας. Η µόνη λύση, δη-
λαδή, είναι να αποφευχθεί η µεγάλη καθυστέρηση, η χρονοτριβή
των διαγωνισµών και να εξασφαλίσετε το αναγκαίο προσωπικό,
άρα και την απώλεια της σοδειάς. 

Κατά συνέπεια, λόγω όλων αυτών των παραγόντων, σας κα-
λούµε να µας απαντήσετε τι µέτρα θα πάρετε, προκειµένου να
αυξηθούν τα κονδύλια για τη δακοκτονία και προκειµένου να γί-
νεται από την κάθε περιφέρεια, όπως γινόταν παλαιότερα. Αυτό,
βέβαια, θα πρέπει να σηµάνει την ταυτόχρονη πρόσληψη ανα-
γκαίου προσωπικού µε συνεργεία εδάφους, αρχιεργάτες, ψεκα-
στές, γεωπόνους και άλλο προσωπικό. 

Δεύτερον, τι µέτρα θα πάρετε, προκειµένου να προχωρήσουν
τα προγράµµατα δακοκτονίας χωρίς καθυστέρηση, αφού είναι
επιστηµονικά αποδεδειγµένο ότι η πρώτη επέµβαση, εάν δεν
πραγµατοποιηθεί στην ώρα της –δηλαδή τέλη Μάη, αρχές Ιούνη-
καθιστά αναποτελεσµατικό όλο το πρόγραµµα αντιµετώπισης;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Συντυχάκη. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ συνάδελφε, κάνουµε αγώνα δρόµου κι εµείς. Πολλές
από αυτές τις διαπιστώσεις που λέτε, όντως, ανταποκρίνονται
στην πραγµατικότητα. Πιστεύουµε ότι θα είµαστε έτοιµοι. Πρέ-
πει, όµως, να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα από την αρχή. 

Κατ’ αρχάς, η κατάρτιση, ο συντονισµός, η εποπτεία και ο
έλεγχος των προγραµµάτων καταπολέµησης του δάκου ανήκει
στις περιφέρειες και ειδικότερα, στις Διευθύνσεις Αγροτικής Οι-
κονοµίας και Κτηνιατρικής των περιφερειακών ενοτήτων. 

Ταυτόχρονα, σύµφωνα µε τον νέο οργανισµό του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης, στις παραπάνω εργασίες συµµετέχει και
το Υπουργείο, ειδικότερα το Τµήµα Προστασίας Φυτών της Δι-
εύθυνσης Προστασίας Φυτικής Παραγωγής. 

Οι πιστώσεις του προγράµµατος δακοκτονίας γίνονται από
τους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους των δήµων, που, όπως είναι
γνωστό, προέρχονται από τις παρακάτω πηγές εσόδων του κρα-
τικού προϋπολογισµού. Διότι πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι: 

Πρώτον, από τον φόρο εισοδήµατος φυσικών και νοµικών προ-
σώπων σε ποσοστό 20%, από τον φόρο προστιθέµενης αξίας σε
ποσοστό 12% και από το φόρο ακίνητης περιουσίας σε ποσοστό

50%. 
Εκεί, λοιπόν, όπως καταλαβαίνετε, οι συγκεκριµένοι πόροι εκ

των πραγµάτων είναι λιγότεροι από αυτούς που υπήρχαν τις
προηγούµενες χρονιές. Άρα, λοιπόν, η κατανοµή των πιστώσεων
για τις ελαιοκοµικές περιφέρειες γίνεται µετά από δική µας εισή-
γηση στο Υπουργείο Εσωτερικών για το έτος 2015. Στις 25 Φε-
βρουαρίου στείλαµε σχετική απόφαση. Βεβαίως, στο Υπουργείο
Εσωτερικών το ποσοστό που αντιστοιχούσε, για να µπορέσει να
καλύψει, ήταν 18.363.000 ευρώ. Για την κάλυψη της προµήθειας
υλικών ψεκασµού άλλο ένα ποσό των 6.332.000 ευρώ. 

Ποια είναι η φετινή ιδιαιτερότητα; Είναι ότι το ποσό αυτό για
την κάλυψη υλικών ψεκασµού δεν θα το διαθέσουν οι περιφερει-
ακές ενότητες για την αγορά, διότι υπήρχε το συγκεκριµένο
υλικό από την περασµένη χρονιά. Άρα, εκ των πραγµάτων, πάλι
το ποσό που διατίθεται ουσιαστικά για την αντιµετώπιση της δα-
κοκτονίας είναι µεγαλύτερο από το ποσό που υπήρχε την προ-
ηγούµενη χρονιά, όταν προστεθούν και τα δύο ποσά. Άρα,
λοιπόν, έχουµε ένα ποσό συνολικά 24.696.000 ευρώ προκειµένου
να κατανεµηθεί σε τριάντα πέντε ελαιοκοµικές περιφερειακές
ενότητες. 

Βεβαίως, σε αυτήν την κατανοµή, όπως αντιλαµβάνεστε, εµείς
στις διάφορες παραµέτρους που µπορεί να σας τις πω στη δευ-
τερολογία µου, κάναµε µία τέτοια κατανοµή, για να µπορέσουµε
να ανταποκριθούµε στις ανάγκες και για να µπορέσουµε κυρίως
να αντιµετωπίσουµε όσο γίνεται καλύτερα την προσπάθεια αυτή
για την καταπολέµηση του δάκου. 

Θα σας πω περισσότερα στη δευτερολογία µου. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εσείς µόλις

πριν λίγο οµολογήσατε ότι όλα αυτά τα προβλήµατα και οι δυ-
σκολίες ήταν αποτέλεσµα των πολιτικών που εφαρµόστηκαν από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις, όπου µείωσαν δραµατικά τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους έως και 70%. 

Βέβαια, η πρακτική αυτή από ό,τι φαίνεται, όµως, συνεχίζεται
µε τη δική σας Κυβέρνηση, επί της ουσίας παίρνοντας τα απο-
θεµατικά και καθιστώντας ακόµα πιο δύσκολη την κάλυψη βασι-
κών λαϊκών αναγκών, όπως είναι και το θέµα της δακοκτονίας.

Θα σας υπενθυµίσω, όµως, έχοντας και τα στοιχεία του οικο-
νοµικού απολογισµού της Περιφέρειας Κρήτης, ότι ενώ προβλέ-
πονταν από τις πιστώσεις του 2014 6.600.000 ευρώ για όλη την
Περιφέρεια Κρήτης για τη δακοκτονία, µόλις 2.500.000 ευρώ δια-
τέθηκαν. Ας πούµε ότι υπήρχε και η έκπτωση, αλλά η µείωση
είναι πάρα πολύ µεγάλη και δραµατική. 

Σας το λέω αυτό διότι η Περιφέρεια Κρήτης µε τα τριάντα τρία
εκατοµµύρια ελαιόδεντρα, όπως σας είπα, και µε τέτοια ετήσια
µέση παραγωγή και έχοντας υπ’ όψιν ότι η φετινή χρονιά θα είναι
βεντέµα -κάθε δύο χρόνια θα πρέπει αυτό να λαµβάνεται υπ’
όψιν- σηµαίνει ότι οι πιστώσεις, που φαίνεται εδώ ότι για το 2015
είναι 18.000.000 και που στην πραγµατικότητα θα είναι λιγότερα,
δεν πρόκειται να καλύψουν σε τίποτα αυτές τις πραγµατικές
ανάγκες. 

Και το λέµε αυτό, διότι οι ανάγκες εδώ είναι πολύ συγκεκριµέ-
νες. Έχει µειωθεί δραµατικά ο αριθµός των τοµεαρχών, δηλαδή
των γεωτεχνικών, εργατοτεχνικών και παγιδοθετών. Ξέρετε, η
παγιδοθεσία είναι ο µπούσουλας για τον ψεκασµό. Παρ’ όλα
αυτά ο αριθµός αυτός έχει συρρικνωθεί τα προηγούµενα χρόνια.
Το ίδιο έγινε και µε τους τοµεάρχες, δηλαδή τους γεωτεχνικούς.
Δεν υπάρχουν άνθρωποι να ελέγξουν παντού τους πληθυσµούς
του δάκου. 

Θα σας αναφέρω ότι στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου
για πάνω από διακόσιες δηµοτικές κοινότητες και διαµερίσµατα,
εφαρµόστηκε το πρόγραµµα δακοκτονίας πέρυσι και διατέθηκαν
µόλις έξι τοµεάρχες, ενώ θα έπρεπε να υπάρχουν τουλάχιστον
τριάντα πέντε, όσοι δηλαδή έχουν διατεθεί για όλη την Περιφέ-
ρεια Κρήτης.

Υπάρχει, επίσης, πολύ µεγάλη έλλειψη προσωπικού. Θα σας
αναφέρω ότι το 2008 πανελλαδικά ασχολούνταν µε τη δακοκτο-
νία δέκα χιλιάδες εκατόν πενήντα εννέα άτοµα. Αισίως φτάσαµε
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το 2014 µε εφτακόσια δέκα τρία άτοµα. Δηλαδή µέσα σε έξι χρό-
νια είχαµε µία µείωση της τάξεως του 93%. 

Επίσης, στους εργολάβους δακοκτονίας, που είναι σηµαντικός
κρίκος της αλυσίδας, υπάρχει πολύ υψηλός ανταγωνισµός µε
αποτέλεσµα πολλές εργολαβίες να δίνονται µε ιδιαίτερα χαµηλά
ποσά. 

Υπάρχουν, επίσης, σοβαρά προβλήµατα µε τις πληρωµές.
Μόλις τον Μάρτη του 2015 πληρώθηκαν όσοι ασχολήθηκαν µε
τη δακοκτονία το 2014. 

Συµπερασµατικά, κλείνοντας, να πω ότι στην πλειοψηφία τους
οι ελαιοπαραγωγοί, κύριε Υπουργέ, έχει µικροµεσαίοι παραγωγοί.
Η Ευρωπαϊκή Ένωση και οι ελληνικές κυβερνήσεις δεν θέλουν µι-
κροµεσαίους αγρότες παρά µόνο λίγους µεγαλοεπιχειρηµατίες
που θα κάνουν µόνοι τους τη δακοκτονία µε επιπτώσεις στο περι-
βάλλον -διότι κάνουν ψεκασµούς καλύψεως µε εξαπλάσιο φάρ-
µακο και ψεκασµό- και µε επιπτώσεις στην ποιότητα του
προϊόντος.

Η εκτίµησή µας, βέβαια, αυτή επιτείνεται και από το γεγονός
ότι η παρακράτηση του 2% του ελαιολάδου για τη δακοκτονία
είναι ασύµφορη για το µικρό παραγωγό. Γι’ αυτό και αναγκάζε-
ται, βέβαια, να την κάνει µόνος τους, αλλά µέχρι πότε; Δεν µπο-
ρεί αντικειµενικά πλέον. 

Η δακοκτονία δεν µπορεί να είναι ατοµική ευθύνη καθενός πα-
ραγωγού, διότι έχει υψηλό κόστος, καθίσταται αναποτελεσµα-
τική αν δεν γίνει έγκαιρα, µαζικά, σχεδιασµένα και να µην έχει
και επιπτώσεις στο περιβάλλον. Η καθυστέρηση και οι ελλείψεις
στη δακοκτονία µαζί µε όλα τα άλλα προβλήµατα -χαράτσια, χα-
µηλές τιµές του παραγωγού, υψηλό κόστος παραγωγής, µείωση
των επιδοτήσεων στην ελαιοκαλλιέργεια, µε τη νέα Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική και πάρα πολλά άλλα- θα επιταχύνει το ξεκλήρισµά
τους.

Κατά την άποψή µας, συνειδητά κάθε χρόνο το κράτος περι-
κόπτει τα κονδύλια και µαζί µε όλες τις υπηρεσίες του και δεν
κάνει έγκαιρα όλες τις ενέργειες για να ξεκινήσει όταν πρέπει η
δακοκτονία, µε κύριο σκοπό να απαλλαγεί από τη δακοκτονία,
που είναι ό,τι επικίνδυνο για την ελαιοπαραγωγή της χώρας µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Συντυχάκη. Και µε ανοχή από το Προεδρείο, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, όπως καταλαβαίνετε, ούτε ποτέ είπαµε ότι
θα ανατρέψουµε µέσα σε δύο µήνες όλες αυτές τις πολιτικές
που παραλάβαµε ούτε είναι κατορθωτό, ιδιαίτερα στις σηµερινές
συνθήκες. Από εκεί και πέρα προσπαθούµε, όσο το δυνατόν, να
διορθώσουµε τα πράγµατα. 

Και επειδή αναφερθήκατε χαρακτηριστικά στην περίπτωση της
Κρήτης, έχω να σας πω ότι οι πιστώσεις που εγκρίναµε σε σχέση
µε τις δαπάνες του 2014 είναι αυξηµένες κατά 13%. 

Σας αναφέρω συγκεκριµένα: Ενώ το 2014 είχαµε εγκρίνει το
συνολικό ποσό των 8.935.000 ευρώ, αυτό που ξοδεύτηκε ήταν
6.118.000 ευρώ. Άρα σε σχέση µε το ποσό των 7.113.000 ευρώ
έχουµε µία αύξηση. 

Από εκεί και πέρα, επειδή η όλη διαδικασία έτσι όπως γίνεται
χρειάζεται και µια περαιτέρω επεξεργασία, ιδιαίτερα όσον
αφορά τεχνικά στοιχεία, υπάρχει η πρόβλεψη, εφόσον οι συγκε-
κριµένες δαπάνες δεν καλυφθούν, η οποία µπορεί να µας δώσει
τη δυνατότητα µεταφοράς πιστώσεων –προσέξτε το όµως- από
άλλες περιφερειακές ενότητες και περιφέρειες. Το ποσό είναι
αυτό, αλλά στη διαδροµή επειδή παρατηρούνται τέτοιους είδους
ζητήµατα, τα παρακολουθούµε και θα µπορέσουµε εάν υπάρχει
ανάγκη να καλύψουµε τις επιπλέον δαπάνες. 

Σχετικά, βεβαίως, µε τη διαδικασία πρόσληψης προσωπικού
υπάρχει ένα ζήτηµα. Εµείς ήδη ζητήσαµε την πρόσληψη εννια-
κοσίων ατόµων. Δεν επαρκούν και επειδή δεν επαρκούν, είµαστε
αναγκασµένοι πολλές φορές, όπως είπατε, την παγιδοθεσία και
άλλα να τα δίνουµε σε εργολάβους. 

Είναι ένα θέµα το οποίο δεν µπορούµε εµείς αυτήν την ώρα
να το ανατρέψουµε. Στον όλο, όµως, σχεδιασµό µας, όπως κα-

ταλαβαίνετε, όλα αυτά τα ζητήµατα θα αντιµετωπιστούν. 
Εγώ θέλω να σας ξεκαθαρίσω, αγαπητέ συνάδελφε, ένα

πράγµα: Ιδιαίτερα για ένα προϊόν, όπως είναι η ελιά, το λάδι, που
έχει υποστεί και τις επιπτώσεις από τη νέα Κοινή Αγροτική Πολι-
τική -ζητήµατα τα οποία είµαστε υποχρεωµένοι να τα δούµε, να
τα επανεξετάσουµε, γιατί πρόκειται για έναν κλάδο που τον
έχουµε ανάγκη, αλλά ταυτόχρονα έχει δυνατότητες στην παγκό-
σµια αγορά, τις οποίες πρέπει να αξιοποιήσουµε- πρέπει, επιτέ-
λους, να αντιµετωπίσουµε το µεγάλο πρόβληµα. Δεν είναι
δυνατόν πάνω από το 80%-85% του ελαιολάδου της χώρας να
βγαίνει χύµα, τη στιγµή που οι δυνατότητες για προστιθέµενη
αξία είναι τεράστιες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 114/20-4-
2015 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Δρά-
µας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου
Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότη-
σης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την ανάγκη απο-
κατάσταση των ζηµιών που προκλήθηκαν στις αγροτικές
καλλιέργειες από τα έντονα καιρικά φαινόµενα στις περιοχές του
Κάτω Νευροκοπίου και του Δήµου Δοξάτου. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ευάγγελος Απο-
στόλου.

Κύριε Καραγιαννίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε επισκεφθεί επανειληµµένα την περιοχή

του λεκανοπεδίου Νευροκοπίου, οπότε γνωρίζετε επακριβώς τι
συζητάµε σήµερα.

Έχει προηγηθεί από την αρχή της χρονιάς ένα τρίµηνο υψη-
λών ποσοστών βροχοπτώσεων µε αποκορύφωµα τη χιονόπτωση
στα µέσα Μαρτίου, που δηµιούργησε τεράστια ζητήµατα στο λε-
κανοπέδιο του Νευροκοπίου και ιδίως στις τοπικές κοινότητες
Περιθωρίου, Οχυρού και Κάτω Βροντούς. 

Αυτό σηµαίνει δέκα χιλιάδες στρέµµατα πληµµυρισµένα, κα-
ταστροφή των αγροτικών δρόµων, καταστροφή των αρδευτικών
καναλιών, µε αποτέλεσµα σήµερα όχι απλώς να λέµε ότι κινδυ-
νεύει να µην καλλιεργηθεί η περιοχή, αλλά ότι έχει χαθεί η δυνα-
τότητα να καλλιεργηθεί η συγκεκριµένη περιοχή. Και αυτό,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι µιλάµε για µία περιοχή η οποία έχει
αποκλειστικό εισόδηµα από το αγροτικό προϊόν, σηµαίνει ότι η
κατάσταση στο Κάτω Νευροκόπι είναι πέραν του χαρακτηρισµού
«τραγική».

Έχοντας υπ’ όψιν ότι αυτή η ιστορία πρέπει οπωσδήποτε να
λυθεί άµεσα και θέλοντας να οικοδοµήσουµε την εµπιστοσύνη
που πρέπει να έχουν οι αγρότες προς τον ΕΛΓΑ, για να πάψει να
είναι φοροεισπρακτικός µηχανισµός, όπως ήταν στο παρελθόν
µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις, ρωτάµε ποιος είναι ο προ-
γραµµατισµός από πλευράς ΕΛΓΑ και ποια θα είναι η αποκατά-
σταση των αγροτών οικονοµικά σε σχέση µε τις καταστροφές
που έχουν πάθει.

Από την άλλη είναι και το κοµµάτι των κτηνοτρόφων. Μιλάµε
για µια ορεινή περιοχή. Υπάρχουν τουλάχιστον δεκαπέντε ποι-
µνιοστάσια που καταστράφηκαν. Υπάρχει πρόβληµα πρόσβασης
προς τα ποιµνιοστάσια λόγω της χιονόπτωσης και της καταστρο-
φής των ορεινών αυτών δρόµων και οι άνθρωποι είναι κυριολε-
κτικά στο έλεος του καιρού και του θεού για να µπορέσουν να
επιβιώσουν και αυτή τη χρονιά. 

Προηγήθηκε και η ερώτηση της συναδέλφου Παναγιώτας Δρι-
τσέλη για τα προβλήµατα των εξισωτικών αποζηµιώσεων. Θεω-
ρούµε ότι πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη µέριµνα στους
κτηνοτρόφους του Κάτω Νευροκοπίου γιατί, αν µη τι άλλο, οι άν-
θρωποι αυτοί µένουν σε µια περιοχή που υπό άλλες συνθήκες
θα τους πληρώναµε για να µένουν. 

Μην έχοντας καµµία απολύτως πρόσβαση προς την αγορά,
µην έχοντας καµµία βοήθεια από τις κρατικές υποδοµές τα προ-
ηγούµενα χρόνια, επιλέγουν να µείνουν σε µια περιοχή, στην
οποία είναι δύσκολο ακόµα και να βγεις έξω για να περπατήσεις
το χειµώνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καραγιαννίδη.
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Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Κύριε συνάδελφε, όπως και εσείς διαπιστώσατε, τρέξαµε και πή-
γαµε σε όλες τις περιοχές, όπου ειδικά τη φετινή χρονιά οι και-
ρικές συνθήκες ήταν πρωτόγνωρες. 

Οπωσδήποτε οι εκτιµήσεις δεν έχουν ακόµα ολοκληρωθεί. Ει-
δικά για την ευρύτερη περιοχή του Νευροκοπίου που είχαµε ζη-
µιές και σε σιτηρά, διενεργήθηκαν οι απαραίτητες επισηµάνσεις
από την πλευρά των υπηρεσιών του ΕΛΓΑ, αλλά ακόµη δεν έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία.

Έγιναν αναγγελίες για περισσότερα από τετρακόσια στρέµ-
µατα, δηλαδή είναι περισσότερες από έντεκα µε δώδεκα δηλώ-
σεις αυτές που έχουν υποβληθεί. Το ζήτηµα βρίσκεται σε
εξέλιξη. Από αυτή την άποψη εµείς, εφόσον αποσυρθούν τα
νερά, θα καταλήξουµε σε πορίσµατα και έτσι θα ξεκινήσουν
άµεσα οι διαδικασίες για την καταβολή των αποζηµιώσεων για
ζηµιές που καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ και αφορούν φυτική πα-
ραγωγή και ζωικό κεφάλαιο. 

Ειδικότερα θα έλεγα ότι έχουµε δύο προβλήµατα που πρέπει
να δούµε συνολικότερα. Το πρώτο είναι τι θα γίνει µε τα δικαιώ-
µατα ιδιαίτερα πάρα πολλών παραγωγών που δεν θα µπορέσουν
να καλλιεργήσουν τις συγκεκριµένες εκτάσεις. Το δεύτερο είναι
τι θα γίνει µε ένα εισόδηµα που θα χαθεί από πλευράς των συγ-
κεκριµένων.

Θα έλεγα ότι µέσα στο πλαίσιο γενικότερα της περιφέρειας,
συγκεντρώνοντας στοιχεία, προσπαθούµε να δούµε κατά πόσο
υπάρχει η δυνατότητα αναζήτησης από το Ταµείο Αλληλεγγύης
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής –γιατί θέτει ορισµένες προϋποθέ-
σεις- και διεκδίκησης αποζηµιώσεων. 

Από εκεί και πέρα είναι σίγουρο ότι από πλευράς δικαιωµάτων
θα υπάρξει άµεσα µια τεκµηρίωση για να µη χαθούν. Όταν βέ-
βαια θα φθάσουµε στην περίοδο που αποτιµάται και το εισόδηµα
που έχει χαθεί, θα δούµε µέσα από τις διαδικασίες έγκρισης της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής πώς θα δώσουµε αυτό το de minimis από
κοινοτικές ενισχύσεις, ώστε να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τον
χώρο.

Βεβαίως, όσον αφορά τα µεγάλα προβλήµατα που αναφέραµε
για τη κτηνοτροφία όντως και η περιοχή έχει πολύ αναπτυγµένη
κτηνοτροφία και χρειάζεται µια στήριξη. Θα έλεγα στη δευτερο-
λογία µου ίσως να δούµε ένα ευρύτερο σχέδιο που αφορά συγ-
κεκριµένες δράσεις κατά περιφέρεια, για να µπορέσουµε να
µπούµε σε µία διαδροµή µονιµότερης παρέµβασης σε αντίστοι-
χες καταστάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Καραγιαννίδης για τη δευτερολογία του.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Η ερώτηση αναφέρεται στο

Δήµο Δοξάτου. Ο Δήµος Δοξάτου έχει ένα καλλιεργητικό κοµ-
µάτι που αφορά τα Τενάγη των Φιλίππων. Και εκεί είναι ίδια η κα-
ταστροφή.

Απλώς θέλω να πω το εξής: Επί χρόνια δεν έχει υπάρξει ου-
σιαστική παρέµβαση υποδοµής στην περιοχή. Επί χρόνια δίδον-
ται χρήµατα απλώς και µόνο για να διορθώνουν τις πρόσκαιρες
καταστροφές. Και, άρα, στην περιοχή πρέπει να γίνει ένα σχέδιο
υποδοµής µε βάση την αποτροπή των πληµµυρών. Κι επίσης, να
µην έχουµε το φαινόµενο σε αυτή τη χώρα τον χειµώνα να πνι-
γόµαστε από τα νερά και το καλοκαίρι να µην έχουν νερό για να
µπορέσουν να ποτίσουν τις καλλιέργειές τους.

Κάποια στιγµή, δηλαδή, µεσοπρόθεσµα πρέπει να γίνει ένας
στρατηγικός σχεδιασµός και θα πρέπει το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης να το λάβει υπ’ όψιν του αυτό, δηλαδή πώς θα µπο-
ρούµε να διαχειριστούµε το νερό που είναι αγαθό, ώστε να µη
µας καταστρέφει και ταυτόχρονα, να εξυπηρετεί και τις καλλιερ-
γητικές µας περιόδους. 

Από την άλλη, µένει ως απάντηση από πλευράς Υπουργείου,
πέραν αυτών που πολύ διευκρινιστικά είπατε για τις αποζηµιώ-
σεις και την αρωγή προς τους αγρότες, η καταστροφή των υπο-
δοµών που έχει επέλθει και το λεκανοπέδιο του Νευροκοπίου,
αλλά και στα τενάγη. Και µιλάµε για καταστροφή των αρδευτικών
καναλιών και των αγροτικών δρόµων.

Γνωρίζω ότι η οικονοµική κατάσταση δεν βοηθά πάρα πολύ
αυτήν την ιστορία, αλλά θα πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι αν
θέλουµε να στηριχθούµε στον πρωτογενή τοµέα, αν θέλουµε να
κρατήσουµε τους αγρότες µας και τους κτηνοτρόφους µας στην
ύπαιθρο, πρέπει να γίνει ένας σχεδιασµός, ώστε να δοθούν χρή-
µατα ιεραρχηµένα σε αυτές τις δράσεις, για να µπορούµε να
έχουµε και την επαύριο αγροτικά και κτηνοτροφικά προϊόντα.

Από την άλλη, καλό θα είναι οι επισκέψεις αυτές να γίνονται
σε τακτά χρονικά διαστήµατα από πλευράς Υπουργείου -και όχι
ατοµικά από εσάς- ώστε να έχουµε εικόνα ανά περιφέρεια ποια
είναι τα προϊόντα που θέλουµε να βοηθήσουµε να καλλιεργη-
θούν και ποιες είναι οι κτηνοτροφικές µας διαδικασίες που πρέ-
πει να ιεραρχήσουµε. 

Με αυτή τη λογική, νοµίζω ότι επιτέλους ένας σχεδιασµός που
δεν έγινε ποτέ και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, το τι διεκδικούµε -αυτό
που κάνετε αυτές τις ηµέρες στις Βρυξέλλες- και το τι έχει
ανάγκη η χώρα όσον αφορά τα αγροτικά και κτηνοτροφικά προ-
ϊόντα, πρέπει να µπει σε έναν δρόµο, ώστε επιτέλους να µη δί-
νουµε υποσχέσεις στους αγρότες και τους κτηνοτρόφους, να µη
λέµε πράγµατα τα οποία δεν θα γίνουν ποτέ, αλλά, όπως είπατε
κι εσείς, αυτό να είναι πραγµατικότητα σε καθηµερινή βάση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καραγιαννίδη.

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, όντως πρέπει να βρούµε τον τρόπο συνεν-
νόησης, θα έλεγα, γιατί για µερικά ζητήµατα που µας απασχό-
λησαν, οι περιφερειακές ενότητες ούτε καν ασχολήθηκαν, ενώ
είναι αρµοδιότητά τους και πρέπει να αναλάβουν και αυτές τις
αντίστοιχες ευθύνες.

Γι’ αυτό λοιπόν, από τη δική µας πλευρά, θα καταλήξουµε σε
ένα σχέδιο δράσης µε τα εµπλεκόµενα Υπουργεία. Για παρά-
δειγµα, σε θέµατα που αφορούν τις παρεµβάσεις στα φράγµατα
και στα κανάλια, όλα αυτά που γίνονται µέχρι σήµερα, είναι ακρι-
βώς όπως τα είπατε. Μια αντιµετώπιση πρόσκαιρη και την επό-
µενη χρονιά ξαναβρισκόµαστε στο ίδιο πρόβληµα και µάλιστα
διογκωµένο. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να διαµορφώσουµε ένα συνολικό σχέδιο
δράσεων στις συγκεκριµένες περιοχές µε τα αρµόδια Υπουργεία
και αντίστοιχα µε τις περιφερειακές ενότητες. Ταυτόχρονα, να
δούµε τι θα κάνουµε από τη δική µας πλευρά µε τις επιλέξιµες
δαπάνες, παραδείγµατος χάριν, στο πρόγραµµα αγροτικής ανά-
πτυξης, το οποίο έχει και µια υστέρηση, αλλά και στο πρόγραµµα
που τώρα περπατάµε, και να δούµε τι θα κάνουµε και µε το ερ-
χόµενο πρόγραµµα, ώστε εκεί να µπορέσουµε να εντάξουµε τέ-
τοιου είδους δραστηριότητες, διότι η αποκατάσταση ζηµιών
ουσιαστικά είναι επενδυτική δραστηριότητα για να επανέλθουµε
στην προτέρα κατάσταση.

Άρα προς αυτήν την κατεύθυνση να δούµε ποιες επιλέξιµες
δαπάνες µπορούν να µπουν γιατί οι δυνατότητες χρηµατοδότη-
σης, όπως αντιλαµβάνεστε όλοι, από εθνικούς πόρους σήµερα
είναι πάρα πολύ δύσκολες. Υπάρχουν, λοιπόν, συγκεκριµένες δυ-
νατότητες και προς αυτή την κατεύθυνση θα πορευτούµε. 

Πιστεύουµε στην κατάλληλη αξιοποίηση του πλαισίου που
υπάρχει από πλευράς της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και των φο-
ρέων του αγροτικού χώρου. Ιδιαίτερα ο ΕΛΓΑ κάνει µια µεγάλη
προσπάθεια αυτή την ώρα και να ανταποκρίνεται έγκαιρα στις
αποζηµιώσεις, αλλά ταυτόχρονα να βρίσκεται έγκαιρα την ώρα
της καταγραφής και της εκτίµησης της ζηµιάς. 

Είναι, όµως, ένα ζήτηµα -ιδιαίτερα στην περιοχή αυτή- που
αφορά, αγαπητέ συνάδελφε, και άλλα προϊόντα. Έχει ειδικά
αυτή η περιοχή την δυνατότητα να φτάσει µέχρι προϊόντα ονο-
µασίας προέλευσης και γεωγραφικής ένδειξης.

Άρα προς αυτήν την κατεύθυνση θα δώσουµε µαζί µια µάχη
για να µπορέσουµε να στηρίξουµε ουσιαστικά το χώρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, επιτρέψτε
µου να κάνω δύο ανακοινώσεις:

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
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στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο  εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Νεάπολης
Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρό-
γραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός από τη
«Σχολή Παναγιωτοπούλου».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στην τρίτη µε αριθµό 97/15-4-2015 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς
τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, σχετικά µε το σχέδιο δράσης του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ. Ευάγγελος Απο-
στόλου.

Ορίστε, κύριε Μωραΐτη έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, απόγνωση και απελ-

πισία κυριαρχεί στους φτωχοµεσαίους κτηνοτρόφους της
χώρας, που βιώνουν τις συνέπειες της αντιαγροτικής πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εφάρµοσαν όλες οι Κυβερνήσεις
και υπηρετεί και η δική σας η συγκυβέρνηση, γιατί έχετε ευαγ-
γέλιο της αγροτικής σας πολιτικής την Κοινή Αγροτική Πολιτική
και τα αποτελέσµατα της πολιτικής είναι χιλιάδες κτηνοτρόφοι
ορεινών µειονεκτικών περιοχών να µην πάρουν καθόλου εξισω-
τικές αποζηµιώσεις ή να πάρουν ψίχουλα για τα έτη 2013-2014. 

Αυτά, κύριε Υπουργέ, είναι µε βάση τις κοινοτικές οδηγίες για
το σχέδιο δράσης που έγινε το 2012 για τον αποχαρακτηρισµό
των βοσκοτόπων που έβγαλε πραγµατικά έξω εκατοµµύρια
στρέµµατα που χρησιµοποιούσαν οι κτηνοτρόφοι µέχρι τότε. Και
µη µας πείτε ότι είναι λίγοι οι κτηνοτρόφοι, γιατί έχετε µία πάγια
τακτική να λέτε ότι είναι λίγοι. Είναι αρκετοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και θα σας πω δύο παραδείγµατα που υπάρχουν. Για παρά-
δειγµα, στο Νοµό Ιωαννίνων από τους δύο χιλιάδες εβδοµήντα
πέντε µόνο εξακόσιοι ογδόντα επτά πήραν εξισωτική αποζη-
µίωση για το 2014. Κάτι αντίστοιχο συµβαίνει και για το 2013.

Και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ και θα ήθελα να απαντήσετε συγ-
κεκριµένα. Η προηγούµενη κυβέρνηση σε µία πολιτική πασαλειµ-
µάτων και µπαλωµάτων έβαλε µετακινούµενους κτηνοτρόφους
εκατοντάδες χιλιάδες χιλιόµετρα και αυτό θα έχει σαν αποτέλε-
σµα αυτοί οι κτηνοτρόφοι να πάθουν αυτό που λέει ο λαός µας:
«Εκεί που µας χρωστούσαν, µας πήραν και το βόδι», να τιµωρη-
θούν. Εποµένως σε όλα αυτά πρέπει να δώσετε µία ξεκάθαρη
απάντηση. 

Εµείς σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας έγκαιρα είχαµε προ-
ειδοποιήσει γι’ αυτές τις αρνητικές συνέπειες. Και το λέµε και
τώρα προς εσάς ότι οι συνέπειες αυτές δεν είναι µόνο στην εξι-
σωτική αποζηµίωση. Θα υπάρχουν συνέπειες και στη νέα ΚΑΠ
2015-2020 που εκεί θα µειωθούν οι επιδοτήσεις στους φτωχοµε-
σαίους κτηνοτρόφους. Άλλωστε, αυτή είναι η πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης να µειωθούν, να κτυπηθούν οι µικροµεσαίοι
κτηνοτρόφοι.

Οι επιπτώσεις, κύριε Υπουργέ, όµως, θα είναι δραµατικές και
στη βιολογική κτηνοτροφία, γιατί ιδιαίτερα µικροκληρούχοι κτη-
νοτρόφοι έκαναν χρήση αυτών των βοσκοτόπων. Γι’ αυτό οι συ-
νέπειες θα είναι δραµατικές και σε αυτόν τον τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής, ότι πρέπει να δώσετε κα-
θαρή απάντηση. Θα πούµε στη δευτερολογία για τους νέους δα-

σικούς χάρτες. Θα πάρουν οι κτηνοτρόφοι τις επιδοτήσεις για
το 2013 και 2014;

Κύριε Αποστόλου, µαζί ήµασταν στην Επιτροπή Παραγωγής
και Εµπορίου που είχατε πει τότε ότι άµεσα θα δώσετε. Και µην
πείτε ότι «είναι τρεις µήνες», γιατί προλάβατε να πάρετε τα λεφτά
από τον ΟΠΕΚΕΠΕ τρεις µήνες, έστω και αυτά τα ψίχουλα και
αφήσατε απλήρωτους τους κτηνοτρόφους. 

Επίσης, να απαντήσετε και για το άρθρο 68.
Ήταν χρήµατα των κτηνοτρόφων που πήγαν να πληρώσουν

τους δανειστές. Από τα κουρέµατα του χρέους, τους πληρώνετε
µέχρι το τελευταίο ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μωραΐτη,
συντοµεύετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνω µε το εξής: Εµείς και το συνεπές αγροτικό κίνηµα βά-

ζουµε ένα ζήτηµα, οι επιδοτήσεις να µη δίνονται βάσει των βο-
σκοτόπων, αλλά να δίνονται στην παραγωγή, να δίνονται στο
ζωικό κεφάλαιο. Είναι ένα αίτηµα το οποίο κι εσείς στο παρελθόν
είχατε βάλει και αυτό ζητάµε να γίνει. Να απαντήσετε ξεκάθαρα.
Όχι «θα δούµε για το ’15». Να πείτε για το ’13 και το ’14 αν θα
πάρουν οι φτωχοµεσαίοι αγρότες τις αποζηµιώσεις. Μετά θα
πούµε για τον καταρροϊκό και όλα αυτά που είπατε σε προηγού-
µενη απάντηση ερώτησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, είναι παράλληλες οι αγωνίες για τον κτη-
νοτροφικό χώρο. Ιδιαίτερα την περασµένη κοινοβουλευτική πε-
ρίοδο είχαµε δώσει µαζί µάχες.

Πρέπει, όµως, να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα. Εµείς δεν
έχουµε ως ευαγγέλιο την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Απλά αντι-
λαµβάνεστε ότι δεν µπορούµε να αγνοήσουµε ότι υπάρχουν πε-
ρίπου τρία δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία οφείλουµε να τα
αξιοποιήσουµε, να τα διαχειριστούµε κατά τέτοιον τρόπο και
πάνω απ’ όλα να µην τα χάσουµε. Άρα, λοιπόν, προς αυτήν την
κατεύθυνση φαίνεται ότι δεν µπορούµε να έχουµε κοινή πορεία.

Από κει και πέρα, όντως όλα αυτά τα προβλήµατα που περι-
γράψατε, ιδιαίτερα όσον αφορά τις επιλεξιµότητες των βοσκο-
τόπων, είναι προβλήµατα τα οποία τα κουβεντιάσαµε, τα
συζητήσαµε, τα βίωσε ο κτηνοτροφικός χώρος, όπως το να είναι
εκατοντάδες χιλιόµετρα µακριά οι εγκαταστάσεις του από τους
βοσκοτόπους που είχε ως επιλέξιµες. 

Άρα, λοιπόν, εµείς καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε αυτό το
πρόβληµα σε µόνιµη και οριστική βάση. Γι’ αυτό κάνουµε µια
προσπάθεια να καθορίσουµε ποιες είναι οι βοσκήσιµες γαίες στη
χώρα µας και βεβαίως µέσα από τα συγκεκριµένα προσωρινά
κατ’ αρχάς και οριστικά διαχειριστικά σχέδια των συγκεκριµένων
εκτάσεων, να δώσουµε µια µόνιµη και οριστική λύση, η οποία δεν
θα είναι µόνο για να καλύψουµε τις ανάγκες τυπικού χαρακτήρα,
ότι ο κάθε κτηνοτρόφος πρέπει να έχει αυτές τις εκτάσεις, αλλά
πρέπει να έχει αυτές τις εκτάσεις που µε τη βοσκοϊκανότητά τους
και τη δυνατότητά τους απαντούν στο µεγάλο πρόβληµα που
έχει και ο κτηνοτροφικός χώρος, δηλαδή το χαµηλό κόστος των
εισροών του που στην προκειµένη περίπτωση είναι οι ζωοτρο-
φές.

Γι’ αυτό, λοιπόν, οι στόχοι της νοµοθεσίας που ετοιµάζουµε
και σύντοµα θα φέρουµε στη Βουλή θα έλεγα ότι έχουν τρεις βα-
σικές κατευθύνσεις. Πρώτον, την κάλυψη των αναγκών της κτη-
νοτροφίας µας όσον αφορά το τυπικό κοµµάτι. Δεύτερον, την
αξιόπιστη εφαρµογή των κανόνων για τις άµεσες ενισχύσεις,
ώστε να εισπράττουν οι παραγωγοί όλες αυτές τις ενισχύσεις
που δικαιούνται. Τρίτον, την προστασία των οικοσυστηµάτων
ώστε να είναι παραγωγική και αναπτυξιακή η αξιοποίηση των βο-
σκοτόπων.

Χρειάζεται µία διαδικασία ολόκληρη. Θα έλεγα ότι αυτή η δια-
δικασία βρίσκεται σε εξέλιξη. Θέλω να σας πω να µην ξεχνάτε
ότι βρήκαµε ένα Υπουργείο µε δύο φακέλους µε 1,3 πρόστιµα
που πρέπει να καταβληθούν άµεσα και 1,3 καταλογισµούς που
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πρέπει να ανακτηθούν από αγρότες, από συνεταιρισµένους φο-
ρείς.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αυτήν την «καταιγίδα», για να την
αντιµετωπίσουµε, πρέπει να είµαστε αξιόπιστοι, ώστε να λύ-
σουµε τα προβλήµατα. Γίνονται αυτήν την ώρα σχετικές συναν-
τήσεις για να µειωθούν όσο γίνεται και τα πρόστιµα και οι
καταλογισµοί, αλλά για να το κάνουµε αυτό, καταλαβαίνετε ότι
αυτές οι προτάσεις που καταθέτουµε πρέπει να είναι προτάσεις
αξιόπιστες και κυρίως εφαρµόσιµες.

Είναι «ποταµός» η επίκαιρη ερώτησή σας, είναι πάρα πολλά τα
ζητήµατα που βάζετε. Στη δευτερολογία θα πούµε περισσότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Μωραΐτης για να δευτερολογήσει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, «κουβέντα, ανάσα για

την ταµπακιέρα». Δεν απαντήσατε στο ερώτηµα και ούτε πρόκει-
ται να απαντήσετε. Εµείς δεν έχουµε αυταπάτες γιατί έχετε ευαγ-
γέλιο την ΚΑΠ. Τώρα, τα διαχειριστικά τερτίπια δεν υπάρχουν. Η
πολιτική αυτή είναι πολιτική που ξεκληρίζει τη φτωχοµεσαία
αγροτιά. Πρέπει να ανησυχούν οι κτηνοτρόφοι και πρέπει να λά-
βουν υπ’ όψιν τους ότι δεν πρόκειται να πληρωθούν για το ’13
και το ’14. Πείτε εσείς ότι δεν θα πληρωθούν. Αυτά είναι συνέ-
πειες αυτής της πολιτικής.

Δεν απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, για το ποιοτικό παρακρά-
τηµα, το άρθρο 68. Πήρατε τα χρήµατα και τα δώσατε στους δα-
νειστές. Ήταν χρήµατα για το ποιοτικό παρακράτηµα και δώσατε
µόνο για τα βοοειδή και όχι για τα αιγοπρόβατα.

Αυτήν τη στιγµή που µιλάµε, κύριε Υπουργέ, χιλιάδες κτηνο-
τρόφοι -και αυτοί και τα κοπάδια τους- είναι στα όρια της επιβίω-
σης.

Όµως να δούµε και αυτό. Είπατε νωρίτερα για τον καταρροϊκό.
Τι θα κάνετε για τον καταρροϊκό; Θα δώσετε αποζηµιώσεις; Όταν
η προηγούµενη συγκυβέρνηση είχε αποδεκατίσει τις κτηνιατρι-
κές υπηρεσίες, που και εσείς σήµερα δεν στελεχώνετε, έχουµε
σε ολόκληρες περιοχές που πραγµατικά θέρισε ο καταρροϊκός
να µην υπάρχει καταγραφή ούτε ενός περιστατικού. Πώς θα δώ-
σετε αποζηµιώσεις; Πείτε µας. Ούτε ένα περιστατικό δεν κατε-
γράφη σε ολόκληρες περιοχές, όπως είναι η Αιτωλοακαρνανία,
που είναι ο πρώτος νοµός της χώρας στην εκτροφή αιγοπροβά-
των. Στα Γιάννενα, σε ολόκληρη την Ήπειρο, δεν υπήρχε ούτε
ένας αποτεφρωτήρας. Ακόµη και οι κτηνίατροι εκεί που πήγαιναν
σε κάποιες περιπτώσεις να δώσουν οδηγίες στους κτηνοτρό-
φους, έβαζαν τα χρήµατα από την τσέπη τους.

Εσείς τα λέγατε, κύριε Αποστόλου. Σήµερα, ενδεχοµένως, τα
έχετε ξεχάσει.

Βέβαια, τη φτωχοµεσαία αγροτιά δεν την περιµένουν µόνο
αυτά, αλλά την περιµένουν και άλλα. Την περιµένει η φορολογία.
Την περιµένει η φορολογία και στις επιδοτήσεις. Πείτε: Αυτόν
τον νόµο θα τον ανακαλέσετε; Θα ανακαλέσετε το 27,5% που θα
πληρώσουν ως προκαταβολή φόρου οι αγρότες για τη νέα χρο-
νιά; Θα τους γδάρετε στην κυριολεξία! Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα.

Σε ό,τι αφορά στο νέο σχέδιο για τα βοσκοτόπια, εµείς σας
λέµε ότι ετοιµάζεστε να επαναφέρετε τον παλιό νόµο του ΠΑΣΟΚ
του 1987, που το Συµβούλιο Επικρατείας είχε βγάλει αντισυνταγ-
µατικό, κύριε Υπουργέ, µε την απόφαση 644. Απαλύνετε κάποιες
διατάξεις να µη γίνει αντισυνταγµατικός και βάζετε µπροστά
τους κτηνοτρόφους ότι δήθεν υπηρετείτε αυτούς.

Όµως, εµείς θα το πούµε και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου
ότι υπηρετείτε συµφέροντα, να εισβάλουν στα δάση επιχειρηµα-
τίες, επιχειρηµατίες στον τουρισµό, στη βιοµηχανία και αλλού.
Όµως, αυτά θα τα συζητήσουµε τότε. Τώρα να απαντήσετε σε
αυτά που θέσαµε.

Εµείς λέµε καθαρά ότι στόχος της πολιτικής της ΚΑΠ είναι να
µαζευτεί και η αιγοπροβατοτροφία σε µεγάλες καπιταλιστικές
επιχειρήσεις και καλούµε τους κτηνοτρόφους. Σήµερα έχουν αρ-
κετή πείρα, πρέπει να βγάλουν συµπεράσµατα και από τις σηµε-
ρινές απαντήσεις σας, πρέπει να οργανώσουν την πάλη τους για
την ανατροπή αυτής της βάρβαρης πολιτικής που ξεκληρίζει
τους κτηνοτρόφους και γενικότερα τους αγρότες της χώρας.

Περιµένουµε απαντήσεις, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μωραΐτη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Το
θέµα είναι να συνεννοούµαστε κιόλας. Πλησιάζοντας και τεκµη-
ριώνοντας για τις συγκεκριµένες εκτάσεις µία συγκεκριµένη
χρήση και τη χρήση της βόσκησης, από πού το βγάζετε εσείς ότι
εµείς προσπαθούµε µέσα από αυτή τη διαδικασία να µεταφέ-
ρουµε αυτές τις εκτάσεις στους ιδιώτες, στους µεγάλους, στο
κεφάλαιο κ.λπ.;

Δεν θα ασχοληθούµε µε ζητήµατα κυριότητας των συγκεκρι-
µένων εκτάσεων. Η νοµή των εκτάσεων µας ενδιαφέρει και µέσα
από τη διασφάλιση της νοµής αυτών των εκτάσεων θα έχετε υπ’
όψιν σας ότι πολλαπλασιάζουµε την ασφαλιστική δικλίδα για να
µην αλλάξουν χαρακτήρα οι συγκεκριµένες εκτάσεις. Άρα άλ-
λους αφορούν αυτά, όχι εµάς.

Από εκεί και πέρα, το θέµα είναι πώς θα µπορέσουµε ιδιαίτερα
όλα αυτά που και εσείς και εµείς καταγγέλλαµε, να τα προσεγγί-
σουµε µέσα από µία λύση. Εγώ σας ξεκαθάρισα από την αρχή
ότι εµείς τα συγκεκριµένα χρήµατα θέλουµε να τα παίρνουµε και
θέλουµε να τα διαχειριζόµαστε και προσπαθούµε όσο το δυνα-
τόν να υπηρετήσουµε τις πολιτικές που θέλουµε στον χώρο,
έχοντας και το «µαξιλαράκι» των συγκεκριµένων χρηµάτων.

Από εκεί και πέρα, θέσατε ζητήµατα που αφορούν τον καταρ-
ροϊκό πυρετό. Είπα προηγούµενα σε ερώτηση ότι, όντως, βρι-
σκόµαστε σε διαδικασία, υπογράφεται η συγκεκριµένη ΚΥΑ.
Μέσα από την ΚΥΑ αυτή έχουµε 22 εκατοµµύρια ευρώ, εκ των
οποίων ουσιαστικά τα 8,5 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι τέλος Μαΐου
θα δοθούν για να καλύψουµε τις απώλειες ζωικού πληθυσµού
από τον καταρροϊκό µέχρι τέλος του 2014 και προσπαθούµε τα
υπόλοιπα 13,5 εκατοµµύρια ευρώ να τα χρησιµοποιήσουµε για
την εξυγίανση του ζωικού κεφαλαίου. Αυτές είναι παρεµβάσεις
που ουσιαστικά στηρίζουν έναν χώρο.

Όσον αφορά στα ζητήµατα που αναφέρατε, ευρύτερα θα
έλεγα, της φορολόγησης, ας µην ξεχνάµε ότι µαζί φωνάζαµε
χθες ότι, όντως, είναι απαράδεκτο να έχουµε φορολόγηση από
το πρώτο ευρώ µε 13%, είναι απαράδεκτα όλα αυτά που σε
βάρος του χώρου θεσπίζονται.

Επίσης, από τη δική µας πλευρά έχουµε ξεκαθαρίσει ότι στο
φορολογικό νοµοσχέδιο που θα φέρουµε βεβαίως και θα υπάρ-
χει το αφορολόγητο όριο των 12.500 ευρώ, δεν θα θεωρείται το
συγκεκριµένο ποσό ως φορολογητέο εισόδηµα για τον αγροτικό
χώρο, όπως βέβαια και ζητήµατα που έχουν σχέση µε ενισχύσεις
και αποζηµιώσεις. Προς τι, λοιπόν, εµείς σε σχέση µε αυτά που
λέγαµε δεν τα υπηρετούµε σήµερα;

Αγαπητέ συνάδελφε, όπως σας είπα και στην αρχή, εγώ αντι-
λαµβάνοµαι την αγωνία σας για τον κτηνοτροφικό χώρο. Κυρίως
όµως, επειδή έρχεται εντός των ηµερών ένα σχέδιο νόµου τοµή,
θα έλεγα, για τον χώρο της κτηνοτροφίας, να µας βοηθήσετε µε
τεκµηρίωση, γιατί θέλουµε τη βοήθειά σας για να αντιµετωπί-
σουµε επιτέλους ένα πρόβληµα που όλοι µαζί αγωνιούµε και
αφορά την ύπαιθρο. Επιτέλους, η κτηνοτροφία είναι ο χώρος που
µπορεί να συµβάλει αποκλειστικά στη βιώσιµη πορεία της υπαί-
θρου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Το ’13 και το ’14 δεν απαντήσατε αν
πρόκειται να πάρουν επιδοτήσεις εξισωτικής οι κτηνοτρόφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Εισερχόµεθα στην πρώτη µε αριθµό 105/17-2-2015 ερώτηση
του Βουλευτή Ηρακλείου του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµα-
τος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
επανεξέταση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής (ΚΑΠ). 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Αποστόλου, Αναπληρωτής
Υπουργός Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας.

Κύριε Κεγκέρογλου έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δύο θέµατα ουσιαστικά έχει η ερώτησή µου.

Το ένα αφορά την ΚΑΠ και τα αναπτυξιακά και το δεύτερο αφορά
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τη φορολόγηση. Θα ήθελα για την οργάνωση της συζήτησης
στην πρωτολογία µου να αναφερθώ στο φορολογικό.

Το φορολογικό των αγροτών, που ισχύει από φέτος για πρώτη
φορά µε τις φετινές δηλώσεις, δεν έχει ολοκληρωθεί. Η δέ-
σµευση για 12.000 αφορολόγητο εφόσον τηρούνταν, εφόσον
ίσχυε δηλαδή από φέτος, θα έλυνε µια σειρά ζητήµατα. Όµως η
αθέτηση αυτής της προεκλογικής δέσµευσης, σύµφωνα µε τη
δήλωση του κ. Βαρουφάκη σε ερώτησή µου, και η υλοποίησή της
του χρόνου, θέτει εκ των πραγµάτων µπροστά σας ορισµένα θέ-
µατα, προκειµένου να αντιµετωπιστούν. Δεν είστε το καθ’ ύλην
αρµόδιο Υπουργείο, αλλά πρέπει να έχετε άποψη, γιατί άπτεται
της παραγωγικής ανασυγκρότησης.

Θέλω να σας ρωτήσω σχετικά µε την πρόταση την οποία έχω
καταθέσει –την οποία είχε επεξεργαστεί και το προηγούµενο επι-
τελείο του Υπουργείου Οικονοµικών. Έχω ζητήσει από το Γενικό
Λογιστήριο του Κράτους να µας κάνει µια έκθεση, να λαµβάνεται
ως έξοδο τεκµαρτή δαπάνη 20% επί των εσόδων, χωρίς παρα-
στατικά γι’ αυτήν τη χρονιά και µε δεδοµένου ότι δεν ισχύει το
12.000 αφορολόγητο και ότι δεν είχαν ωριµάσει οι συνθήκες,
ούτως ώστε οι αγρότες να µπορούν αποδείξουν όλα τα έξοδά
τους, είτε αφορούν εργατικά είτε άλλες δραστηριότητες. Είναι
η πρώτη χρονιά εφαρµογής.

Το δεύτερο, το οποίο θέλω να σας ρωτήσω για να τοποθετη-
θείτε, γιατί είναι πάρα πολύ σηµαντικό, είναι το γεγονός ότι ενώ
δεν υπάρχει πουθενά ρητή εντολή, δέσµευση και καµµία διάταξη
δεν προβλέπει τη φορολόγηση των επιδοτήσεων και των αποζη-
µιώσεων, οι λογιστές, λόγω της γενικότερης ευθύνης που έχουν,
θέλουν και µια εγκύκλιο η οποία να το αναγράφει, προκειµένου
να µην υπάρξει φορολόγηση επιδοτήσεων και αποζηµιώσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό θέµα. Κατά την άποψή µου δεν
χρειάζεται νοµοθετική ρύθµιση, γιατί δεν προβλέπεται από που-
θενά η φορολόγηση επιδοτήσεων και αποζηµιώσεων. 

Θα ήταν πολύ καλό για αυτά τα δύο θέµατα να ξεκαθαρίσουµε
ποια είναι η στάση του Υπουργείου σας, το οποίο όπως είπα δεν
είναι το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο, αλλά είναι το καθ’ ύλην
αρµόδιο Υπουργείο για την αγροτική ανάπτυξη και άρα έχει σο-
βαρό λόγο και ρόλο για αυτό το θέµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Κεγκέρογλου.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Κύριε συνάδελφε, µείνατε σε ένα θέµα. Βέβαια η ερώτησή σας
είναι ποταµός. Μένουµε σε αυτό το θέµα.

Να ξεκαθαρίσουµε ένα πράγµα, ότι αυτό που αναπτύξατε και
ζητάτε τη θέση τη δικιά µας είναι αυτό το οποίο θεσπίσατε εσείς,
εσείς το ψηφίσατε και όταν έρχεται η ώρα της υλοποίησης,
επειδή δεν υπάρχουν οι απαραίτητες διευκρινίσεις -θα συµφω-
νήσω µαζί σας- έρχονται οι λογιστές και αναζητούν τι θα κάνουµε
στην προκειµένη περίπτωση.

Άρα είναι δικό σας ζήτηµα. Ταυτόχρονα, αυτό το δικό σας ζή-
τηµα αφορά έναν προϋπολογισµό τον οποίο εσείς φέρατε και
έσοδα από περασµένη οικονοµική χρονιά, για την οποία δεν έχει
ο ΣΥΡΙΖΑ ως Κυβέρνηση καµµιά ευθύνη. Είναι ένα θέµα που και
για εµάς παραµένει ανοιχτό. Αυτήν την ώρα γίνεται σχετική συ-
ζήτηση. Εγώ µπορώ να σας πω γι’ αυτά που εµείς ως νέα Κυβέρ-
νηση έχουµε δεσµευτεί να υλοποιήσουµε. 

Ξεκαθαρίζουµε, λοιπόν, για µια ακόµη φορά ότι αποζηµιώσεις
και ενισχύσεις του αγροτικού χώρου από εθνικούς και κοινοτι-
κούς πόρους δεν θα υπολογίζονται στο φορολογητέο εισόδηµα
του αγρότη. Αυτά όσον αφορά τη δική µας πορεία. 

Για τα υπόλοιπα σας είπα ότι περιµένουµε να γίνει µια σχετική
διαδικασία. Δεν µπορώ εγώ να σας απαντήσω αυτήν την ώρα. 

Μια και αναφέρεστε ιδιαίτερα στη φορολογία του χώρου, ειλι-
κρινά, αγαπητέ συνάδελφε, εγώ δεν µπορώ να εξηγήσω πώς
είναι δυνατόν τώρα εσείς να έρχεστε να λέτε, «Από το πρώτο
ευρώ είναι απαράδεκτο να φορολογείτε, να µπαίνει τέλος επιτη-
δεύµατος».. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Το είπε ο κ. Μωραΐτης. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εγώ
ξέρω ότι στηρίζατε και ψηφίσατε τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι εγώ µπορώ να σας επιτρέψω να µην εκ-
φράζετε την αγωνία σας για τον αγροτικό χώρο. Όταν, όµως,
επερωτάµε, σκοπός είναι να έχουµε και µια συνέπεια σε αυτά
που λέµε. 

Έχετε βάλει πάρα πολλά ζητήµατα. Εµείς όσον αφορά το φο-
ρολογικό ξεκαθαρίζουµε: Δώδεκα χιλιάδες (12.000) ευρώ αφο-
ρολόγητο καθαρό εισόδηµα για τον αγρότη, το οποίο ενδέχεται
στη διαδικασία να αναφερθούµε σε ακαθάριστο ατοµικό εισό-
δηµα του αγρότη. Να δούµε το ατοµικό εισόδηµα. Μέχρι σήµερα
ξέρετε ότι υπήρχε αυτό που λέµε «το οικογενειακό εισόδηµα του
αγρότη». Μπαίνουν ζητήµατα που έχουν σχέση µε τα βιβλία εσό-
δων –εξόδων, µε το τέλος επιτηδεύµατος -αν είναι δυνατόν, πώς
το θεσπίσατε;- να  θεωρήσουµε πλέον επιτήδευµα µια αγροτική
παραγωγική δραστηριότητα. 

Άρα από όλα αυτά τα οποία έχει υποστεί από πλευράς φορο-
λόγησης και δυσκολεύεται πραγµατικά ο αγρότης να ανταποκρι-
θεί, εµείς θα τον απαλύνουµε από ένα πολύ µεγάλο βάρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Κύριε Κεγκέρογλου έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καινοφανής η άποψη του Υπουργού, η οποία τι λέει, για πα-

ράδειγµα,  για το µεσοπρόθεσµο; Το µεσοπρόθεσµο, όπως ξέ-
ρετε, ισχύει για τρία χρόνια. Ε, αφού έχει ψηφιστεί το
µεσοπρόθεσµο, εµείς για τρία χρόνια δεν µπορούµε να κάνουµε
τίποτα. Αυτή είναι η καινοφανής άποψη που µας είπε ο κ. Απο-
στόλου εδώ.

Ε όχι, κύριε Αποστόλου. Έχετε ένα προεκλογικό πρόγραµµα
και µία προεκλογική δέσµευση για τα 12.000 ευρώ. Την αθετή-
σατε. Και σας λέω ότι «καλώς» την αθετήσατε για τους λόγους
που λέτε. Την αθετήσατε για τους δικούς σας λόγους. Εάν εφαρ-
µοζόταν, δεν υπήρχε ανάγκη να εξειδικευθεί το προηγούµενο κα-
θεστώς. Τώρα που την έχετε αθετήσει, υπάρχει ανάγκη -σας το
λέω συγκεκριµένα- τουλάχιστον το 20% να ληφθεί υπ’ όψιν ως
τεκµαρτή δαπάνη χωρίς παραστατικά επί των εσόδων, προκειµέ-
νου να µην αδικηθούν οι αγρότες που δεν είχαν ενηµερωθεί,
κατά το πλείστον, σε σχέση µε τη διαδικασία των βιβλίων εσόδων
- εξόδων. Είναι µια πραγµατικότητα. 

Ανεξάρτητα από τις αντεγκλήσεις τις δικές µας, υπάρχουν οι
αγρότες που πρέπει να δούµε πως θα αντιµετωπίσουν το πρό-
βληµά τους. Αυτό λέω επί της ουσίας. Δεν µπορεί να λέτε ότι
επειδή το ψήφισε η προηγούµενη Βουλή, εµείς δεν το αγγίζουµε,
θα έρθουµε µετά από τρία χρόνια που θα τελειώσει το µεσοπρό-
θεσµο. 

Είναι δυνατόν να τα λέτε αυτά τα πράγµατα εδώ, όταν είναι
γνωστό ότι νόµος αλλάζει νόµο την επόµενη µέρα; Είναι γνωστό
ότι µπορείτε ακόµα και µε ΠΝΠ να το φτιάξετε! Όχι ΠΝΠ µόνο
για τα αποθεµατικά και για τις απαλλαγές των µεγαλοαπατεώνων
και των µεγαλοφοροφυγάδων, όπως κάνατε µε την πρώτη ΠΝΠ.
Άρα µη φέρνετε τέτοια δικαιολόγηση. 

Είναι θετικό ότι επιβεβαιώσατε αυτό το οποίο είχαµε και εµείς
στην προηγούµενη κατάσταση, ότι καµµία επιδότηση, καµµία
αποζηµίωση δεν θα φορολογηθεί. Και πιστεύω και αυτό που εί-
πατε σε σχέση µε τα υπόλοιπα θέµατα, ότι θα δείτε τι θα κάνετε. 

Θέτω ακόµα µε την ερώτησή µου το θέµα της νέα ΚΑΠ, για την
οποία, βέβαια, µου έχετε δώσει απάντηση, που όµως δεν µε ικα-
νοποιεί. 

Όταν σας ρωτάω, πριν την τελική έγκριση της νέας ΚΑΠ, αν
προτίθεστε να επανεξετάσετε τις αρνητικές πτυχές και τις ρου-
σφετολογικές πολιτικές αποφάσεις της προηγούµενης πολιτικής
ηγεσίας –σας το λέω κι αυτό!- εσείς λέτε ότι ο φάκελος, όπως
έχει υποβληθεί, είναι δίκαιος και χειρίζεται δίκαια τις επιδοτήσεις
ανάµεσα στους Έλληνες αγρότες. Το λέει η έγγραφη απάντησή
σας. Λέει Αποστόλου Ευάγγελος. Έκανε λάθος ο Πρόεδρος και
είπε Ευαγγέλου Απόστολος, αλλά είναι Βαγγέλης Αποστόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-
γλου, το διόρθωσα το λάθος. 
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα τον διευκόλυνε τώρα, γιατί
υπογράφει ως Βαγγέλης Αποστόλου. 

Λέει λοιπόν: «Οι ρυθµίσεις που προβλέπονται στον εθνικό φά-
κελο για την εφαρµογή της νέας ΚΑΠ, στόχο έχουν την αξιοποί-
ηση κατά το καλύτερο δυνατό τρόπο των διατάξεων και των
χρηµάτων της καινούργιας ευρωπαϊκής πολιτικής προς όφελος
των αγροτών». Σε ένα άλλο σηµείο λέει ότι «είναι δίκαιη η κατα-
νοµή». 

Τι θέλω να επισηµάνω: Υπάρχει ένα ζήτηµα µε την ελαιοκαλ-
λιέργεια. Υπόκειται στη µεγαλύτερη µείωση µε τεράστια ευθύνη
της προηγούµενης πολιτικής ηγεσίας. Θα παρακαλούσα, αν
υπάρχουν, περιθώρια –δεν το ξέρω- να το επανεξετάσετε. 

Το δεύτερο θέµα που θέλω να σας θέσω είναι ότι έχει παγώσει
η πληρωµή στον αναπτυξιακό πυλώνα. Καµµιά πληρωµή δεν γί-
νεται από τον αναπτυξιακό πυλώνα λόγω του ότι τα διαθέσιµα
έχουν πάει για την εξυπηρέτηση των διεθνών τοκογλύφων, του
ΔΝΤ και των άλλων. Δεν τους ξεχάσαµε.

Τρίτον, άρθρο 68: Πληρώσατε για τα βοοειδή, αλλά για τα αι-
γοπρόβατα τίποτα. 

Τέλος, θέλω να αναφερθώ σε αυτό το φαινόµενο που θα µπο-
ρούσε να τύχει στον οποιονδήποτε. Δεν έχει σχέση µε εσάς. Έχει
σχέση, όµως, µε εξωθεσµικούς παράγοντες, οι οποίοι προσπά-
θησαν να εκµαιεύσουν απόφαση της πολιτικής ηγεσίας, προκει-
µένου να παρέµβουν στην αξιολόγηση που έγινε για τα
προγράµµατα βελτίωσης της ποιότητας ελαιολάδου που απευ-
θύνονταν στους ελαιοκοµικούς φορείς. Έχω ενηµέρωση και από
τον κ. Βαρδάκη που συναντήθηκε µαζί σας και γι’ αυτό σας απαλ-
λάσσω εκ των προτέρων. Δυστυχώς, συνεχίζουν κάποιοι να πα-
ρεµβαίνουν, όπως παρεµβαίνουν διαχρονικά. Το ζήτηµα είναι αν
θα βρουν έδαφος, κύριε Υπουργέ. Πιστεύω ότι µε εσάς –εννοώ
το πρόσωπό σας- δεν θα βρουν έδαφος. Όµως, πρέπει να ενερ-
γήσετε, διότι τα ποντίκια από κάτω δουλεύουν. Είναι εµφανές ότι
προσπάθησαν γύρω στα 10 εκατοµµύρια να τα κατανείµουν κατά
το δοκούν. Και έχουµε συγκεκριµένα ονόµατα. 

Προκειµένου, λοιπόν, να υπάρξει αξιολόγηση κατά τον νόµο
και, βεβαίως, να µην υπάρχει καµµία αδικία για κανέναν, να ισχύ-
σει η αξιολόγηση. Αν χρειάζεται να δοθούν και σε άλλες περιου-
σίες λεφτά, να βρούµε τρόπο να αυξήσουµε τον προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κεγκέρογλου.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Αγαπητέ συνάδελφε, εδώ θα µιλάµε µε καθαρές κουβέντες. Τα
ποντίκια, οι µεγαλοοφειλέτες, τα µεγαλοσυµφέροντα  θα τα λέµε
ονοµατίζοντάς τα. Διαφορετικά, πετάµε λόγια στον αέρα. Το να
λέτε εσείς ότι εµείς στην πρώτη µας πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου απαλλάξαµε απατεώνες και µεγαλοσυµφέροντα, ούτε
καν φαίνεται από πουθενά. Εσείς τα έχετε υποστεί όλα αυτά ως
παράταξη και ξέρετε πού σας οδήγησαν. Άρα, λοιπόν, να είµαστε
ξεκάθαροι στις µεταξύ µας σχέσεις. 

Εµείς, λοιπόν, όντως την πρότασή σας θα τη δούµε. Στον προ-
ϋπολογισµό σας εσείς οπωσδήποτε αυτά τα υπολογίσατε. Ένας
από τους χώρους που σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό -αν
εφαρµοστεί- θα µατώσει, είναι ο αγροτικός. Θα µατώσει για να
πληρώσει όλες αυτές τις φορολογικές επιβαρύνσεις που του
έχετε επιβάλει. 

Και έρχεστε τώρα να σηκώσετε αντάρτικο όταν εµείς προσπα-
θούµε. Δείτε για παράδειγµα –γιατί θα το συζητήσουµε- την πα-
ρέµβασή µας για τη βιοµηχανία ζάχαρης. Να την αφήσουµε να
κλείσει; Τη θέλουµε ή δεν την θέλουµε στον αγροτικό χώρο; Πρέ-
πει να τα ξεκαθαρίζουµε αυτά µεταξύ µας. 

Εγώ θα σας πω το εξής: Ξέρετε τα διαθέσιµα του ΟΠΕΚΕΠΕ
µε τι επιτόκιο ήταν; Με 0%. Και τα πήγαµε στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος µε 2,3%-2,4%, για να καλύψουµε ανάγκες ρευστότητας.
Τα ξέρουµε όλοι. Από πού, όµως, προέκυψαν αυτές οι ανάγκες,
όταν την ίδια στιγµή εσείς πετάτε λόγια στον αέρα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρο-

γλου, σας παρακαλώ.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος κι Ενέργειας): Εµείς
θα δώσουµε τη µάχη για να κρατήσουµε όρθια τη χώρα. Ταυτό-
χρονα, όµως, κύριε Κεγκέρογλου, γι’ αυτά που δεσµευτήκαµε, θα
δώσουµε τις απαντήσεις που πρέπει να δώσουµε. 

Άρα να µην πετάµε λόγια στον αέρα.
Όσον αφορά τα ζητήµατα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ:…(δεν ακούστηκε)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος κι Ενέργειας): Προχ-
θές, στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας, έγινε µια
συζήτηση, σχετικά µε την ευελιξία, µε τη δυνατότητα παρέµβασης
στην Κοινή Αγροτική Πολιτική. Όταν θα έρθει η ώρα της αναθεώ-
ρησης -η απάντησή µου είχε αυτό το νόηµα, γιατί τη φετινή χρονιά
δεν µπαίνει φέτος σε διαδικασία αναθεώρησης- στα τέλη του
2016, το 2017, βεβαίως και θα γίνουν αυτές οι παρεµβάσεις. Από
τώρα τις έχουµε σχεδιάσει, µε στόχο και τη µεταφορά από τον
πρώτο στο δεύτερο πυλώνα, ιδιαίτερα µε τις συνδεδεµένες ενι-
σχύσεις, που δίνουµε µεγάλες µάχες εκεί για να εντάξουµε όσο
γίνεται περισσότερα προϊόντα και, ταυτόχρονα, για να στηρίξουµε
έναν χώρο, την κτηνοτροφία, για τον οποίο µιλούσαµε προηγού-
µενα.

Κύριε Κεγκέρογλου, επειδή ασχολείστε µε τον αγροτικό χώρο,
θα είµαστε εδώ και θα τα ξαναπούµε. Και να είστε σίγουρος ότι
αυτά που δεσµευόµαστε, µε βήµατα σταθερά θα τα ικανοποιούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, επιτρέψτε
µου µια ανακοίνωση:

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Γουµένισσας Κιλκίς. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Εισερχόµαστε στην πέµπτη µε αριθµό 100/15-4-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Πανελλη-
νίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον
Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος κι Ενέρ-
γειας, σχετικά µε την ενεργειακή πολιτική της χώρας. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης.
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι εδώ ο κ. Αποστόλου. Γι’ αυτό,

παρ’ ότι η ερώτησή µου απευθύνεται στον κ. Λαφαζάνη, θα κάνω
ένα σχόλιο γι’ αυτά που είπε.

Δεν είστε σύµβουλος επενδύσεων, κύριε Υπουργέ. Χθες, στη
Βουλή και προχθές, δύο µέρες ολόκληρες, συζητάµε γι’ αυτήν την
υποχρεωτική αφαίρεση των αποθεµατικών από τους φορείς. Πάρα
πολλοί φορείς είχαν τα αποθεµατικά τους µε πολύ µικρά επιτόκια
ή και µηδενικά ή κοντά στο µηδέν, όπως και πάρα πολλοί άλλοι
έχουν τα αποθεµατικά τους µε επιτόκια άνω του 4%, κάτι που η
Κυβέρνηση δεν είχε δει και λέει ότι θα το διορθώσει κάποια στιγµή,
γιατί σπάει τις αποκλειστικές προθεσµίες. 

Εκείνο που διαπιστώσαµε σε αυτές τις δυο µέρες, κύριε
Υπουργέ, είναι ότι αυτοί που θα στερηθούν αυτούς τους πόρους,
θα δανείζονται για να καλύψουν τα κενά τους µε 8% επιτόκιο. Αυτό
πρέπει να σας απασχολεί, όχι να κάνετε εδώ το σύµβουλο επεν-
δύσεων, ότι από 0,5% ή από 0%, πάτε στο 2,5%. Δεν είναι αυτός
ο ρόλος σας. Για να ξέρουµε τι λέµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
έχετε καταθέσει µια συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση, την οποία
και κληθήκατε να αναπτύξετε. Τώρα απευθύνεστε στον κ. Αποστό-
λου…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επανέρχοµαι στην τάξη. Θα την ανα-
πτύξω τώρα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):Τι επανέρχεστε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μετά τις 12.00’ ξεκι-
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νάει η συζήτηση της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Θα έχετε
αρκετές ώρες το περιθώριο…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος κι Ενέργειας): Θα
τα πούµε στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Χρησιµοποίησα ένα από τα πιο σο-
βαρά επιχειρήµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέψτε µου, θα
σας δώσω τον χρόνο.

Θα έχετε αρκετό χρόνο όλοι οι Βουλευτές να αναπτύξετε τις
θέσεις σας για την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Ας περιο-
ριστούµε τώρα στη συγκεκριµένη επίκαιρη που καταθέσατε.
Είναι εδώ ο Υπουργός, ο κ. Λαφαζάνης, να απαντήσει. Προς
αυτόν ήταν η ερώτηση και ο ίδιος δέχτηκε να απαντήσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν µας κάνει χάρη. Είναι κοινοβου-
λευτική του υποχρέωση, στην οποία ανταποκρίνεται και τον ευ-
χαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, δεν
είπα αυτό, ότι κάνει καµµία χάρη κανένας σε κανέναν. Είναι υπο-
χρεωµένος ο Υπουργός, η πολιτική ηγεσία των εκάστοτε Υπουρ-
γείων να παρίστανται και να απαντούν στις ερωτήσεις των
Βουλευτών. Αυτή είναι πάντα η απαίτηση όλων των Βουλευτών
και των κοµµάτων.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Βλέπω ότι ξεκι-
νήσατε πολύ επιθετικά, κύριε Λοβέρδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
σύντοµα στην πρωτολογία σας, γιατί ήδη ξεφύγαµε αρκετά από
τον χρόνο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχω δυνατότητα κριτικής, κύριε Πρό-
εδρε, γιατί ως Υπουργός ποτέ µου δεν περιφρόνησα το Σώµα και
σέβοµαι τον Υπουργό που είναι σήµερα εδώ. 

Ωστόσο, είχα υποχρέωση, µε βάση τα όσα συζητάει η Βουλή
επί δύο µέρες, να υποµνήσω στον κ. Αποστόλου ότι δεν είναι
σύµβουλος επενδύσεων αλλά Υπουργός της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας.

Κύριε Λαφαζάνη, κύριε Υπουργέ, ευτυχώς που δεν είστε Βου-
λευτής, γιατί µε τα όσα έχετε πει επί τόσα χρόνια εδώ για «κοι-
νοβουλευτικά πραξικοπήµατα», µε την ευκαιρία κάθε πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου, θα ήσασταν σε πάρα πολύ δυσάρε-
στη θέση να υποστηρίξετε µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
που ήρθε να κυρωθεί και µάλιστα µε το λαθραίο τρόπο του κα-
τεπείγοντος, χωρίς να υπάρχει κανένας λόγος. Διότι, ήδη, τα έν-
νοµα αποτελέσµατά της είναι δεδοµένα και θα µπορούσε να
έρθει ως τροπολογία στο σχέδιο νόµου της ΝΕΡΙΤ τη Δευτέρα.
Θα είχατε πολύ µεγάλη δυσκολία, αν ήσασταν µόνο Βουλευτής,
να είστε σε αυτήν την Αίθουσα και να στηρίζετε τις πρακτικές της
Πλειοψηφίας. 

Εµείς διευκολύναµε, γιατί ξέρουµε τις ανάγκες που έχει µία
κυβέρνηση στις τρέχουσες υποχρεώσεις της. Ούτε µοµφές κά-
ναµε, ούτε καταγγείλαµε. Απλώς, επιβάλαµε, µε τη σύγκρουση
που προκαλέσαµε, να πάµε σε µία κανονική νοµοθετική διαδικα-
σία και να ακουστούν οι φορείς και όχι στη λαθραία διαδικασία
της κατεπείγουσας ψήφισης, όταν δεν υπήρχε κανένας, µα κα-
νένας κατεπείγων λόγος. 

Σέβοµαι τη γραµµή σας και απευθύνοµαι στο πρόσωπό σας µε
σεβασµό, γιατί είστε απ’ εκείνους -µάλιστα η ειδησεογραφία κα-
λύπτει και τη χθεσινή σας τοποθέτηση στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, αν είναι αλήθεια- οι οποίοι σέβονται ότι η
εθνική στρατηγική έχει δύο µόνο γραµµές. Αυτή της ρήξης µε το
ευρωπαϊκό πλαίσιο, που υποστηρίζει το Κοµµουνιστικό Κόµµα
και µε την οποία εµείς πλήρως διαφωνούµε -είµαστε στους αντί-
ποδες αυτής της γραµµής- και την εθνική στρατηγική της προ-
σαρµογής στα δεδοµένα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της πολιτικής
µας ανάµειξης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, σας
παρακαλώ περάστε στα ερωτήµατα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα τα πω όπως θέλω. Αυτά έχω ρω-
τήσει. Διαβάστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στην πρωτολογία
σας βάλτε τα ερωτήµατα. Ήδη έχουµε φτάσει στα πέντε και

πλέον λεπτά.  
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν δέχοµαι υπόδειξη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεπεράσατε κάθε

άλλο συνάδελφο σήµερα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν δέχοµαι την παραµικρή υπόδειξη. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ να

συντοµεύετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα τα πω όπως εγώ θέλω. 
Ακούστε και διαβάστε τι έχω ρωτήσει. 
Εµείς, λοιπόν, είµαστε ακριβώς αντίθετοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδε, αν

ήρθατε εδώ για να δηµιουργήσετε ένταση, σας πληροφορώ ότι
δεν θα συνηγορήσουµε σε αυτό. 

Καταθέστε την άποψή σας. Τελειώνετε. Συντοµεύετε. Έχετε
και τη δευτερολογία. Να δώσουµε και τον λόγο στον κύριο
Υπουργό. Υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι που περιµένουν.   

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μιλάτε πάνω στον χρόνο µου. Μου
αφαιρείτε χρόνο δι’ αυτού του τρόπου, κύριε Πρόεδρε. Θα τα
πω όπως θέλω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν µιλάω καθόλου
πάνω στον χρόνο σας. Έχετε εξαντλήσει προ πολλού τον χρόνο
που σας αναλογούσε. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η πρωτολογία
είναι δύο λεπτά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στο χρόνο µου µιλάτε εσείς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πήρατε τον χρόνο

σας και υπέρ του δέοντος. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στον χρόνο µου µιλάτε εσείς. Γι’ αυτό,

λοιπόν, θα µου τον δώσετε κανονικά, όπως τον δικαιούµαι. 
Λέω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι µία σειρά από θέµατα που

σχετίζονται µε την εξωτερική πολιτική και την ευρωπαϊκή πολιτική
της χώρας, παρ’ ότι δεν ασκούνται από την επίσηµη διπλωµατία
της χώρας ή από τον Πρωθυπουργό, τη συνδιαµορφώνουν. Αυτό
σας λέω στην επίκαιρη ερώτησή µου. 

Και όπως συνδιαµορφώνει µε έναν τρόπο λαθραίο και απαρά-
δεκτο,  την εξωτερική πολιτική της χώρας ο Υπουργός των Οι-
κονοµικών -που χθες ενώ εσείς λέγατε για συµµαχία των χωρών
του Νότου, δήλωσε ότι γίνεται συνωµοσία των χωρών του Νότου
σε βάρος της Ελλάδας- έτσι και τα ενεργειακά θέµατα, τα οποία
εσείς διαχειρίζεστε, έχουν πολύ µεγάλη επιρροή στην οικονοµία
της χώρας, στην ευρωπαϊκή της πολιτική και στην εξωτερική της
πολιτική. 

Δηλώσατε προ ολίγων εβδοµάδων ότι είναι αναπόφευκτη η
σύγκρουση της Ελλάδας µε τη «γερµανική Ευρώπη». Μάλιστα,
το δηλώνατε ενώ ο Πρωθυπουργός ήταν στη Γερµανία ή η δή-
λωσή σας έχει επικαιρότητα, ενώ πάλι ο Πρωθυπουργός προ-
σπαθεί να βρει µια λύση για τη χώρα µε τη Γερµανίδα
Καγκελάριο, αντί της ευρωπαϊκής διαδικασίας.  

Έχετε επιµονή, κύριε Υπουργέ, σε αυτή σας τη γραµµή; Έχετε
αναδιπλωθεί ως προς αυτή σας την επιλογή να θεωρείτε ότι η
ρήξη για τη χώρα είναι αναπόφευκτη και η σύγκρουση µε τη
«γερµανική Ευρώπη» είναι αναπόφευκτη ή διατηρείτε –και µετά
τις τελευταίες εξελίξεις των τρεχουσών ηµερών- την ίδια άποψη; 

Και εάν υπερασπίζεστε µια άλλη πολιτική, µήπως πρέπει να
σας ρωτήσουµε εδώ –εγώ το κάνω σήµερα- γι’ αυτή την άλλη
πολιτική που υπερασπίζεστε που είχε δήθεν «χρηµατοδοτικές
πηγές» στη Ρωσία; Μάλιστα, διακινδυνεύσατε µε βεβαιότητα να
µιλάτε για τρέχουσες χρηµατοδοτικές ροές, ως προκαταβολή
ενός δήθεν αγωγού που δεν ήρθε ποτέ. Ούτε καν συµφωνία
υπάρχει.

Έχετε υπ’ όψιν σας πώς διαµορφώθηκαν οι ενεργειακές µας
πολιτικές στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και ως
χώρας, τα τελευταία χρόνια και αν αυτά τα οποία λέτε για τον
«Turkish Stream», έχουν επιρροή σε ήδη διαµορφωµένες ενερ-
γειακές πολιτικές για αγωγούς του οποίους θέτετε σε διακινδύ-
νευση;

Αυτό είναι το πρώτο σκέλος της επίκαιρης ερώτησής µου. Στη
δευτερολογία µου θα επανέλθω και στο δεύτερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Λαφαζάνης για τρία λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εγώ δεν κατά-
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λαβα απολύτως τίποτα απ’ αυτά που είπε ο κ. Λοβέρδος. Τελεί
σε απόλυτη και πλήρη σύγχυση. 

Βεβαίως, υπάρχει ένα κόκκινο νήµα που διαπνέει αυτά που
λέτε, κύριε Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού δεν το καταλάβατε, πώς υπάρ-
χει κόκκινο νήµα; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Υπάρχει ένα κόκ-
κινο νήµα που τα διαπνέει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μια χαρά τα καταλάβατε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Είναι η πέµπτη
φάλαγγα.

Έχετε υπ’ όψιν σας τι σηµαίνει πέµπτη φάλαγγα;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Είστε ο κατ’ εξοχήν εκπρόσω-

πος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Τώρα, δεν κατά-
λαβα, εσείς τώρα τι….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε. Σε-
βαστείτε λίγο και τον χρόνο. Υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι που
περιµένουν. Περιµένουν και άλλοι συνάδελφοι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όλα εδώ πληρώνονται, κύριε Λα-
φαζάνη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ δεν µπαίνω στη
διαδικασία του ποιος πληρώνει, τι πληρώνει. Έχουµε µια διαδι-
κασία να ακολουθήσουµε, συνάδελφοι. Έχει τον λόγο ο κύριος
Υπουργός. Μη διακόπτετε. Θα πάρει τον λόγο ο κ. Λοβέρδος
µετά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Υπάρχει µία πέµ-
πτη φάλαγγα, η οποία δεν θέλει να ακούσει την οποιαδήποτε
κριτική στο ευρωπαϊκό κατεστηµένο. Υπάρχει µία πέµπτη φά-
λαγγα η οποία λειτουργεί ως υπαλληλία των πιστωτών. Υπάρχει
µία πέµπτη φάλαγγα, σε αυτή τη χώρα, ολιγαρχών, διαπλεκόµε-
νων media και πολιτικών υπαλλήλων, η οποία εάν ακούσει κάτι
να λέγεται για «γερµανική Ευρώπη», το θεωρεί ότι είναι βολή
κατά της χώρας. Λυπάµαι πάρα πολύ, διότι ήρθατε εδώ για να
απευθύνετε αυτή την ερώτηση.

Κάποιοι πρέπει, λοιπόν, να γράψουν εδώ ένα βιβλίο που να λέει
για τη συµπεριφορά των καλών πολιτικών του προτεκτοράτου
απέναντι στους πιστωτές και τους νεοαποικιοκράτες του. Αυτό
το βιβλίο πρέπει κάποια να γράψουν. 

Αυτό το βιβλίο θα έχει δύο συνταγές: Πρώτον, τηρώ και εφαρ-
µόζω πειθήνια όλες τις εντολές των πιστωτών και τις µετατρέπω,
µάλιστα, σε εθνική ανάγκη. Δεύτερος κανόνας: Υποστηρίζω τους
πιστωτές µου απέναντι σε οποιαδήποτε κριτική την οποία ανα-
γορεύω σε επίθεση κατά της χώρας. 

Λυπάµαι πάρα πολύ, λοιπόν, που ερχόσαστε εδώ, στην Αί-
θουσα της Βουλής, για να µου πείτε να ζητήσω συγγνώµη για
πράγµατα τα οποία έχω πει και τα οποία υπηρετούν το εθνικό
συµφέρον και ανοίγουν θετικούς δρόµους για τη χώρα. 

Αυτήν την ώρα η χώρα διαπραγµατεύεται. Όλοι θέλουµε να
υπάρξει µια συµφωνία η οποία θα είναι συµβατή, βεβαίως, µε τη
λαϊκή ετυµηγορία και το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ σέβοµαι
και στηρίζω αυτή την προσπάθεια. Όµως, αυτήν την ώρα έρχε-
στε να κάνετε µία επίκαιρη ερώτηση για να ζητήσουµε συγ-
γνώµη; Από ποιους να ζητήσουµε συγγνώµη; Από αυτούς που
οδήγησαν τη χώρα στην κρίση; Απ’ αυτούς που την έβαλαν σε
µια απέραντη µνηµονιακή περιπέτεια µε το εγχώριο εδώ κατε-
στηµένο; Η χώρα αυτήν τη στιγµή βρίσκεται στον γκρεµό και
προσπαθούµε µε χίλιους τρόπους να τη στήσουµε όρθια. 

Μου είπατε για την ενεργειακή πολιτική, αλλά δεν έχω χρόνο.
Εάν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε -γιατί ξεπέρασε τον χρόνο
και ο επερωτών συνάδελφος- να πω σε ένα λεπτό για την ενερ-
γειακή πολιτική.

Τι έχετε να πείτε για την ενεργειακή πολιτική; Βεβαίως, η ενερ-
γειακή µας πολιτική είναι συµβατή µε το κοινοτικό πλαίσιο. Δεν
το κατάλαβα. Τι έχετε να καταµαρτυρήσετε και ερωτάτε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα σας πω τώρα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ξέρετε, εδώ οι
κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει αλλιώς να εφαρµόζον-
ται για τα ισχυρά βόρεια κράτη και αλλιώς για τις νεοαποικίες
του Νότου. Ε, όχι κύριε Λοβέρδο, δεν υπάρχει κανένας ευρωπαϊ-
κός κανόνας που να µας επιβάλλει να τεµαχίσουµε και να που-
λήσουµε τη ΔΕΗ! Δεν υπάρχει κανένας ευρωπαϊκός κανόνας που
να λέει ότι ο ΑΔΜΗΕ πρέπει να ξεπουληθεί, δηλαδή, να ξεπου-
ληθούν τα δίκτυα! Δεν υπάρχει κανένας ευρωπαϊκός κανόνας
που να λέει ότι η ΡΑΕ µπορεί αυθαίρετα να επιβάλλει αυξήσεις
στο ηλεκτρικό ρεύµα, όταν τα τιµολόγια του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος είναι στα ύψη! Δεν υπάρχει κανένας ευρωπαϊκός κανόνας
που να απαγορεύει να περάσει και αγωγός από τη χώρα µας που
θα φέρνει ρωσικό αέριο! 

Μπορεί απ’ αυτό να ενοχλούνται κάποια κέντρα υπερατλαντικά
ή κάποια κέντρα στην Ευρώπη, αλλά τι να κάνουµε; Εµείς πρέπει
να υπηρετήσουµε το εθνικό µας συµφέρον, το εθνικό µας όφε-
λος. 

Δεν διακινδυνεύουµε τίποτα αν υπογράψουµε -που βρισκόµα-
στε σε καλό δρόµο- συµφωνία για τον αγωγό ρωσικού φυσικού
αερίου. Δεν διακινδυνεύουµε απολύτως τίποτα. Και πολύ περισ-
σότερο, δεν διακινδυνεύουν άλλοι αγωγοί που περνάνε από το
έδαφός µας.

Εµείς υπηρετούµε το εθνικό µας συµφέρον. Η Ελλάδα είναι
ανεξάρτητη, κυρίαρχη χώρα, εφαρµόζει µια ανεξάρτητη πολι-
τική, δεν είναι ούτε προτεκτοράτο κανενός ούτε Μπανανία. Αυτό
είναι πέρα για πέρα σαφές µε την Κυβέρνησή µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος για τη δευτερολογία του.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απήντησε ο µαχητής της δραχµής.

Απήντησε ο υποστηρικτής της δραχµής. Απήντησε ο οπαδός της
πτώχευσης. Απήντησε αυτός ο οποίος υπερασπίζεται τη ρήξη.
Με γεια σας µε χαρά σας. Και σας επιστρέφω όλους τους χαρα-
κτηρισµούς που είπατε. Εγώ µιλώ πολιτικά, δεν χαρακτηρίζω. 

Είστε ο ακραιφνής υποστηρικτής της δραχµής µέσα στην Κυ-
βέρνηση, γι’ αυτό και η κριτική που µόλις ασκήσατε στον Πρω-
θυπουργό, σε όσα αντιφατικά µε αυτά που λέει στην Ελλάδα λέει
εκτός Ελλάδας, είναι η πιο σκληρή απ’ όσες έχουν ακουστεί.
Είστε ο σκληρότερος κριτής της διγλωσσίας του Πρωθυπουργού
κατά το ένα της σκέλος, δηλαδή στα όσα λέει εκτός Ελλάδας. 

Και είστε θλιβερή µειοψηφία στη χώρα. Το σχέδιό σας, αυτό
που εµφανίζετε και προεκλογικά και τώρα ως Υπουργός ως σχέ-
διο Β’, για το οποίο καλείτε την Κυβέρνηση να προετοιµαστεί,
δεν θα περάσει. Θα το αποτρέψει και η πολιτική ηγεσία του
τόπου, αλλά και ο ελληνικός λαός αν σε αυτόν ξανακαταφύγετε,
όπως µας απειλείτε αυτόν τον καιρό. Ό,τι και αν κάνετε στο θέµα
αυτό που είστε ο κύριος εκπρόσωπος, δηλαδή στο θέµα της
δραχµής, η µάχη σας είναι χαµένη.

Τώρα πάµε στα θέµατα της αρµοδιότητάς σας.
Εσείς είστε Υπουργός Ενέργειας, δεν είστε Υπουργός µιας

πηγής ενέργειας. Όπως, όµως, στην πράξη λειτουργείτε, φαν-
ταζόµαστε πως έτσι το έχετε καταλάβει. Και η ενέργεια έχει δια-
µορφωµένες πολιτικές, ευρωπαϊκές, αλλά και ελληνικές, και
υπογραµµίζω το εθνικές-ελληνικές πολιτικές οι οποίες συναρµο-
λογήθηκαν µε τα χρόνια, µε τις ευρωπαϊκές µας πολιτικές, τις
οποίες και συνδιαµορφώσαµε.

Είστε τώρα ένας Υπουργός ο οποίος αντιστρατεύεται τη µέ-
θοδο της δουλειάς που είχαµε αυτά τα χρόνια η πολιτική ηγεσία,
δηλαδή Βουλή και κυβέρνηση και µία ανεξάρτητη αρχή, η ΡΑΕ
εδώ και η ACER για την Ευρώπη. Καταφέρεστε εναντίον αυτής
της µεθοδολογίας, είτε είναι ευρωπαϊκή είτε είναι ελληνική. Υπό
την έννοια αυτή στρέφεστε εναντίον και της εξωτερικής πολιτι-
κής της χώρας και της ευρωπαϊκής της πολιτικής.

Δεν το έχετε καταλάβει; Νοµίζω πως το ερώτηµα είναι ρητο-
ρικό. Προφανώς και το έχετε καταλάβει, αλλά αυτή σας η άποψη
πραγµατικά µε συνέπεια συναρµολογείται µε την άποψή σας
περί δραχµής. Επαναλαµβάνω, είστε ο κύριος εκπρόσωπος στον
τόπο αυτής της άποψης και όσων κοµπραδόρικων συµφερόντων
βρίσκονται πίσω απ’ αυτήν. Όχι συνειδητά, βέβαια, αλλά από
πλευράς πολιτικής συναρµολόγησης.

Δεύτερον, αγνοείτε ένα γεγονός πάρα πολύ σοβαρό και πραγ-
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µατικό. Έχουν επενδυθεί 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ στον ιδιωτικό
τοµέα που σχετίζεται µε την ενέργεια, δεκάδες χιλιάδες θέσεις
άµεσης ή έµµεσης εργασίας. Ως προς αυτούς λειτουργείτε µε
πρωτοφανή περιφρόνηση.

Σας ρωτώ, λοιπόν, η άποψη που εκφράζετε για µέλλουσες
ιδιωτικοποιήσεις στον χώρο της ενέργειας και γενικότερα στον
χώρο των ευρύτερων ιδιωτικοποιήσεων σχετίζεται και µε όσα
έχετε στο µυαλό σας για ήδη πραγµατοποιηµένες επενδύσεις
στον τοµέα, είστε εχθρικός απέναντι σε αυτές; Όσο καιρό θα
είστε σε αυτήν τη θέση –ελπίζω πολύ λίγο- θα είστε ένας Υπουρ-
γός που θα στηρίξετε αυτήν την προσπάθεια ή θα στραφείτε
εναντίον της;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λοβέρδο.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εδώ δεν έχουµε
να κάνουµε µε ερώτηση, αλλά µε ένα παραλήρηµα από τον κ.
Λοβέρδο, παραλήρηµα ενοχής. Διότι στο πρόσωπό του βλέ-
πουµε την Ελλάδα των µνηµονίων, την Ελλάδα που µας έφεραν
σε αυτά τα χάλια, σε αυτήν την κρίση. 

Είσαστε συνυπεύθυνος γιατί διατελέσατε Υπουργός σε κυβερ-
νήσεις οι οποίες οδήγησαν τη χώρα στην κρίση και ταυτόχρονα
είσαστε συνυπεύθυνος, ως Υπουργός, που διαλύσατε τον τοµέα
της εργασίας, τον τοµέα της παιδείας, τον τοµέα της υγείας.

Απευθύνεστε σε εµένα και ψάχνετε να βρείτε…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ψηφίσατε ούτε µία µείωση φαρ-

µάκων! Είστε εναντίον όλων των µειώσεων της τιµής των φαρµά-
κων!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Απευθυνθήκατε
προσωπικά και θα πάρετε προσωπική απάντηση. Είσαστε συνυ-
πεύθυνος, συναυτουργός και συνένοχος για το κατάντηµα αυτής
της χώρας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είστε οπαδός της διατήρησης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, µη

διακόπτετε!
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε, µην µπαίνετε σε διάλογο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Όταν οµιλείτε
προσωπικά, θα πρέπει να έχετε την αντοχή και την υποµονή να
παίρνετε και µία προσωπική απάντηση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας απαντώ σε όσα λέτε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ηρεµήστε λιγάκι.
Ψάχνετε να δείτε ποίου είµαι οπαδός και πετάτε την µπάλα

στην εξέδρα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ψάχνω, είστε οπαδός!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Βεβαίως είµαι
οπαδός! Είµαι οπαδός της χώρας µου, είµαι οπαδός της Ελλά-
δας, είµαι οπαδός του ελληνικού λαού…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Της δραχµής!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Είµαι οπαδός
της υπεράσπισης του εθνικού µας συµφέροντος, είµαι οπαδός
της υπεράσπισης του δηµοσίου συµφέροντος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Της δραχµής!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εσείς αυτή τη
στιγµή κάνατε ένα κήρυγµα τεµαχισµού και ξεπουλήµατος της
ΔΕΗ και αυτό το λέτε «ευρωπαϊκή πολιτική»; Αυτό λέει η Ευρώπη
για την Ελλάδα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι ευρωπαϊκή πολιτική, ναι!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Αυτό λένε τα
µνηµόνια, κύριε Λοβέρδο! Αυτό λένε τα µνηµόνια, τα οποία συ-
νυπογράψατε και εφαρµόζατε. Και θέλετε να διαλύσετε τον ενερ-
γειακό τοµέα, τη στιγµή που ερχόµαστε εµείς να στηρίξουµε
αυτή την υπόθεση.

Μιλάτε για τη ΡΑΕ. Η ΡΑΕ ασφαλώς πρέπει να είναι συµβατή

µε το κοινοτικό πλαίσιο, αλλά δεν υπάρχει κοινοτικό πλαίσιο που
να λέει ότι η ΡΑΕ είναι υπερκυβέρνηση σε αυτή τη χώρα, ότι η
ΡΑΕ θα καθορίζει την κυβερνητική πολιτική, ότι η ΡΑΕ θα εξυπη-
ρετεί ιδιωτικά συµφέροντα σε βάρος του δηµοσίου! Δεν υπάρχει
τέτοια θεσµική κατεύθυνση από την πλευρά της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Εµείς, λοιπόν, θα υπερασπίσουµε τη λαϊκή κυριαρχία, θα υπε-
ρασπίσουµε το δηµόσιο συµφέρον, θα υπερασπίσουµε το λαϊκό
συµφέρον. Αυτήν τη στιγµή, η χώρα δίνει µία µάχη, µια µεγάλη
µάχη. Διαπραγµατεύεται, µε τη στήριξη του ελληνικού λαού, για
να πετύχει µία συµφωνία συµβατή, όπως σας είπα, µε τη λαϊκή
ετυµηγορία και το πρόγραµµά µας. 

Αυτή είναι η δική µας κατεύθυνση και η κατεύθυνσή µας είναι
ότι θέλουµε µια άλλη Ευρώπη, µια διαφορετική Ευρώπη, χωρίς
επικυριαρχίες και επικυρίαρχους. Θέλουµε µια Ευρώπη της σύγ-
κλισης, όχι µια Ευρώπη της διαίρεσης. Θέλουµε µια Ευρώπη των
λαών και των εργαζοµένων, όχι µια Ευρώπη του µεγάλου κεφα-
λαίου και των µεγάλων πιστωτών. Δεν θέλουµε µία Ευρώπη µε
ταχύτητες των ισχυρών και των νεοαποικιοκρατούµενων χωρών.
Δεν τη θέλουµε αυτή την Ευρώπη. Αυτή η Ευρώπη είναι η Ευ-
ρώπη που υπηρετούσατε τόσα χρόνια. Αυτή την Ευρώπη ήρθατε
να υπερασπιστείτε σε αυτή την Αίθουσα. Αυτή η Ευρώπη πρέπει
να αλλάξει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και τώρα άλλαξε!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Βεβαίως και θα
αλλάξει! Να είστε βέβαιος ότι θα αλλάξει! Και να είστε βέβαιος
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, η Κυβέρνηση, στην οποία συµµετέχουµε και είναι
κορµός το κόµµα µας, θα κάνει ό,τι µπορεί για να αλλάξει την
πορεία των πραγµάτων. Και θα την αλλάξει τη φορά των πραγ-
µάτων. Η χώρα θα σταθεί όρθια και θα ανοίξει καινούργιους,
προοδευτικούς δρόµους µε σοσιαλιστικό ορίζοντα. Να είστε βέ-
βαιος για αυτό, γιατί αυτό είναι το συµφέρον της χώρας µας,
αυτό είναι το συµφέρον των ευρωπαϊκών λαών, αυτό είναι το
συµφέρον για όλους τους λαούς της Ευρώπης σήµερα. 

Και όταν αναφέροµαι στην Ευρώπη, δεν είναι µόνο η ΕΕ Ευ-
ρώπη, υπάρχουν και χώρες εκτός Ε.Ε., οι οποίες δεν είναι υπό
αποµόνωση και έχουν δικαίωµα κι αυτές να έχουν ρόλο και λόγο
µέσα στον ευρωπαϊκό χώρο. Εµείς δεν θα αποκλείσουµε τη
Ρωσία και το ρωσικό φυσικό αέριο, λόγω της πηγής και της προ-
έλευσής του. Εµείς θέλουµε τη χώρα µας πλουραλιστικό,  ανα-
βαθµισµένο, διεθνή ενεργειακό κόµβο. Διότι αυτό υπηρετεί τα
εθνικά µας συµφέροντα, αυτό είναι το όφελός µας και σε αυτήν
την κατεύθυνση κινούµεθα. Και αυτό το αναγνωρίζει σήµερα
όλος ο ελληνικός λαός, σύσσωµος ο ελληνικός λαός, ο οποίος
καταλαβαίνει ότι κάνουµε µια ανεξάρτητη, πολυδιάστατη ενερ-
γειακή πολιτική, η οποία θα έχει θετικά αποτελέσµατα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Εισερχόµαστε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 119/20-4-2015 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανασίου Βαρδαλή
προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τη σχεδιαζόµενη εγκατάσταση
δύο ιδιωτικών µονάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, µε
καύση βιοµάζας, στην περιοχή της Δηµοτικής Κοινότητας Βασιλι-
κών του Δήµου Θέρµης της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλο-
νίκης.

Κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας είναι γνωστός ο σχεδιασµός για την κα-

τασκευή δύο µονάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στην
περιοχή των Βασιλικών, κοντά στα 498 KW η κάθε µια. Επίσης,
σας είναι γνωστό ότι αυτή την περίοδο συζητείται –γι’ αυτό ζη-
τήθηκε και η γνώµη των φορέων της περιοχής- η έγκριση των µε-
λετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων. 

Είµαι σε θέση, επίσης, να γνωρίζω ότι σας επισκέφθηκε επι-
τροπή του λαού της περιοχής και των φορέων της και νοµίζω ότι
είναι ένα δεδοµένο που δεν µπορείτε να το ξεπεράσετε, γιατί
είναι δεδοµένη η κάθετη αντίθεση του λαού της περιοχής στις
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συγκεκριµένες επενδύσεις.
Σας θυµίζω ότι τόσο το τοπικό συµβούλιο της δηµοτικής κοι-

νότητας Βασιλικών, όσο και οµόφωνα το δηµοτικό συµβούλιο του
Δήµου Θέρµης Θεσσαλονίκης, αλλά και ο ίδιος ο λαός, µε µια
σειρά κινητοποιήσεις όλο αυτό το προηγούµενο διάστηµα και µε
συγκέντρωση υπογραφών, έχουν εκδηλώσει αυτή τους την αντί-
θεση. 

Εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν σας εγκαλούµε, γιατί ακολουθείτε
µια ενεργειακή πολιτική που είναι συµβατή µε τους κανόνες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ίσα-ίσα, αυτό είναι το πρόβληµα. Γιατί βα-
σική αρχή αυτής της ενεργειακής πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι η παραπέρα απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας
και εσείς συµφωνείτε και υλοποιείτε αυτή την πολιτική. Είναι
αυτή η πολιτική, που όχι µόνο δηµιουργεί, αλλά οξύνει παραπέρα
τα προβλήµατα των λαϊκών στρωµάτων. Γιατί ακόµη και µια δη-
µόσια ΔΕΗ, όπως επικαλεστήκατε προηγούµενα, θα λειτουργεί
µέσα στα πλαίσια της σηµερινής οικονοµικής ανάπτυξης, µε ιδιω-
τικοοικονοµικά κριτήρια, δίπλα στους ιδιώτες που δραστηριοποι-
ούνται στον κλάδο και σε όφελος δικό τους. Και ένας
ενεργειακός κόµβος -αν καταστεί η χώρα µας- δεν θα είναι σε
όφελος της χώρας γενικώς και αορίστως, αλλά σε όφελος των
µεγάλων συµφερόντων αυτής της χώρας και αυτό αποδεικνύεται
και από το συγκεκριµένο ζήτηµα που συζητάµε. 

Μέσα από τη συγκεκριµένη επένδυση προωθείται παραπέρα
η απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας, δηλαδή να παράγεται
ηλεκτρικό ρεύµα µε διάφορους τρόπους στο παρελθόν, τώρα
και µε καύση βιοαερίου. Είναι µια πολιτική µέσα στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ρωτάµε αν πραγµατικά θα πάρετε υπ’
όψιν τη θέληση του λαού της περιοχής ή θα συνεχίσετε αυτή την
αντιλαϊκή πολιτική, να παράγεται δηλαδή ενέργεια από ιδιώτες.

Από την άλλη, αυτή η πολιτική έχει και µια σειρά επιπτώσεων
και στο περιβάλλον αλλά και στην οικονοµία γενικότερα. 

Επειδή δεν προλαβαίνω, θέλω να σας θυµίσω ότι αυτή η επέν-
δυση γίνεται σε βάρος της ανάπτυξης άλλων κλάδων στην πε-
ριοχή, µια που δεσµεύει αγροτική γη για βιολογικές καλλιέργειες
και σε βάρος βεβαίως και της κτηνοτροφικής παραγωγής. Γη
υψηλής παραγωγικότητας που είναι στην περιοχή. 

Τέλος, υπάρχουν σοβαρές επιπτώσεις και στο περιβάλλον, µια
που µε λαθροχειρία βαφτίζουν τέτοιους είδους επενδύσεις ως
παραγωγή βιοαερίου, ενώ πρόκειται πραγµατικά για παραγωγή
«SYNGAS» –κι άλλο βιοαέριο και άλλο «SYNGAS»- για να έχουν
βεβαίως αυτά τα οφέλη της συγκεκριµένης παραγωγής βιοαε-
ρίου. Εδώ, όµως, χρειάζεται να ενταχθεί σε µια άλλη περιβαλ-
λοντική νοµοθεσία, πράγµα που θα ήταν απαγορευτικό για τη
συγκεκριµένη επένδυση.

Η ερώτηση, λοιπόν, είναι συγκεκριµένη και αυτό περιµένει ο
λαός της περιοχής: Θα γίνει ή δεν θα γίνει η συγκεκριµένη επέν-
δυση και αν θα εγκριθούν ή όχι οι συγκεκριµένες περιβαλλοντι-
κές µελέτες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Βαρδαλή.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παραγωγικής Ανασυγκρότησης,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ για
την ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε και για την πληρότητα της
τεκµηρίωσής της.

Θα ήθελα να σας πω ότι το θεσµικό πλαίσιο αδειοδότησης µο-
νάδων ηλεκτροπαραγωγής από βιοµάζα είναι κατά τη γνώµη µας
εντελώς ανεπαρκές και σε πολλά σηµεία του ασαφές και διά-
τρητο, αφήνοντας κενά και προκαλώντας αντιφάσεις που ωφε-
λούν κερδοσκοπικές ηλεκτροπαραγωγικές επενδύσεις, οι οποίες
µπορεί να είναι επωφελείς για ιδιωτικά συµφέροντα, αλλά συχνά
επιβαρύνουν το περιβάλλον, επιβαρύνουν τις τοπικές οικονοµίες
και κοινωνίες και δεν προσφέρουν στην απασχόληση.

Το Υπουργείο µας ήδη έχει αρχίσει να επεξεργάζεται την αλ-
λαγή αυτού του θεσµικού πλαισίου νοµοθετικών ρυθµίσεων και
υπουργικών αποφάσεων, ώστε να καταστεί επωφελές για την οι-
κονοµία µας και το περιβάλλον. Αυτή η επανεξέταση θα πρέπει
να λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν της, κατά τη γνώµη µας, το ότι από
τις θερµικές διεργασίες βιοµάζας για την παραγωγή ηλεκτρικής

ενέργειας προκαλούνται συχνά αέρια και στερεά απόβλητα, ορι-
σµένα εκ των οποίων είναι επικίνδυνα, ενώ ενδεχοµένως εκλύον-
ται και επικίνδυνα υγρά απόβλητα. 

Προκύπτει, λοιπόν, ότι η ηλεκτροπαραγωγή από βιοµάζα δεν
είναι απλώς µια µορφή ΑΠΕ, ανανεώσιµης πηγής ενέργειας, αι-
ολική ή ηλιακή, αλλά συχνά προσοµοιάζει µε εγκατάσταση ενερ-
γειακής αξιοποίησης αποβλήτων. Θέλουµε την παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας από βιοµάζα αλλά µε σωστούς όρους, υπό
σωστές συνθήκες και µε θετικό ισοζύγιο επιπτώσεων.

Όσον αφορά τις δύο σχεδιαζόµενες µονάδες παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας µε καύση βιοµάζας στα Βασιλικά του Δήµου
Θέρµης, έχω σχηµατίσει άκρως αρνητική εικόνα. Πρόσφατα είχα
την ευκαιρία να συναντηθώ στο Υπουργείο µε πολυάριθµους εκ-
προσώπους φορέων της κοινότητας των Βασιλικών και άλλων
φορέων της περιοχής. Διαπίστωσα τη γενικευµένη αντίδραση
των πολιτών σε αυτές τις επενδύσεις βιοµάζας και θεωρώ ότι
αυτή η αντίδραση είναι απόλυτα δικαιολογηµένη. Είναι δικαιολο-
γηµένη για πολλούς λόγους και επιτρέψτε µου να αναφέρω ορι-
σµένους εξ αυτών. Πρώτον, διότι έχουµε µια µονάδα
ηλεκτροπαραγωγής σε συσκευασία δύο µονάδων για να παρα-
καµφθεί µάλλον και αυτή η ατελής κανονιστική νοµοθεσία.

Δεύτερον, διότι η ρύπανση που, όπως φαίνεται, θα προκληθεί
από τις δύο αυτές µονάδες θα είναι ιδιαίτερα επιβαρυντική για
την αγροτική και κτηνοτροφική παραγωγή της περιοχής που στη-
ρίζει την οικονοµία της.

Τρίτον, διότι, όπως φαίνεται, η πρώτη ύλη των µονάδων βιο-
µάζας µάλλον θα είναι εισαγόµενη, ενώ η απασχόληση που θα
προσφέρουν σχεδόν µηδαµινή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέταρτον, διότι οι δύο µονάδες εγκαθίστανται σχετικά κοντά

στον οικισµό και σε εκτάσεις ιδιαίτερα υψηλής αγροτικής παρα-
γωγικότητας, πράγµα που δεν είναι ιδιαίτερα επωφελές. 

Για όλους αυτούς τους λόγους –ίσως να υπάρχουν και άλλοι-
θεωρώ ότι αυτές οι δύο µονάδες καθόλου δεν εξυπηρετούν την
περιοχή των Βασιλικών, πράγµα άλλωστε που, όπως και εσείς εί-
πατε, αναγνωρίζει και ο Δήµος Θέρµης, ο οποίος οµόφωνα εξέ-
θεσε αρνητική γνωµοδότηση. 

Βεβαίως, η αρµοδιότητα για αδειοδότηση και έκδοση αποφά-
σεων έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, σύµφωνα µε αυτό το θε-
σµικό πλαίσιο που υπάρχει και το οποίο εµείς θέλουµε να
αλλάξουµε δεν ανήκει στο Υπουργείο αλλά στις υπηρεσίες απο-
κεντρωµένης διοίκησης Μακεδονίας-Θράκης. Ωστόσο το Υπουρ-
γείο µας -και εγώ προσωπικά- θα αξιοποιήσει όλα να νόµιµα µέσα
για να αποτραπεί η κατασκευή των δύο συγκεκριµένων µονάδων
στα Βασιλικά. Το υπογραµµίζω: Όλα τα νόµιµα µέσα για να απο-
τρέψουµε την κατασκευή αυτών των δύο συγκεκριµένων µονά-
δων στα Βασιλικά. 

Έχουµε µια τέτοια δυνατότητα, πολύ περισσότερο που υπη-
ρεσίες της αποκεντρωµένης διοίκησης Μακεδονίας-Θράκης
έχουν θέσει ερωτήµατα στο Υπουργείο µας και ζητούν οδηγίες
για την εφαρµογή του σχετικού θεσµικού πλαισίου και για τις
ενέργειές τους σε σχέση µε πολλές επενδύσεις βιοµάζας αλλά
ειδικότερα µε αυτές τις δύο µονάδες.

Σας ευχαριστώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί της

διαδικασίας για ένα θέµα πολύ σηµαντικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να τελειώσει η επί-

καιρη και η απάντηση-δευτερολογία του Υπουργού και θα σας
δώσω τον λόγο.

Ευχαριστούµε τον κύριο Υπουργό.
Κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άκουσα µε προσοχή την απάντησή σας. Βε-

βαίως θα µελετήσετε, θα δείτε πώς θα αλλάξετε και τι δυνατό-
τητες έχετε, χωρίς βεβαίως να προσδιορίζετε ένα συγκεκριµένο
χρονικό διάστηµα, τη νοµοθεσία σε σχέση µε την αδειοδότηση
τέτοιων επιχειρήσεων. 

Συµφωνείτε ότι οι κάτοικοι έχουν δίκιο. Αναφέρατε µία σειρά
από λόγους κι ότι θα χρησιµοποιήσετε όλα τα νόµιµα µέσα -το
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υπογραµµίζω κι εγώ- για να αποτραπεί αυτή η επένδυση. Όµως
δεν ξέρω κατά πόσον τα νόµιµα µέσα που εσείς επικαλείστε -δεν
ξέρω τι έχετε στο νου σας- θα αποτρέψουν και µάλιστα σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα -γιατί έτσι πρέπει να γίνει- τη
δηµιουργία αυτών των επενδύσεων. 

Και το λέω αυτό, γιατί γνωρίζω και εγώ τα ερωτήµατα που
έστειλε η Αποκεντρωµένη Διοίκηση εδώ και έναν µήνα, δύο
φορές. Όµως, απαντήσεις δεν πήρε σε αυτά τα ερωτήµατα. Άρα
η µία πλευρά του ζητήµατος είναι ότι θα πρέπει άµεσα το
Υπουργείο σας να ασχοληθεί µε το συγκεκριµένο ζήτηµα.
Βεβαίως, δεν είναι το µοναδικό µε το οποίο ασχολείται, αλλά
πρέπει να ασχοληθεί πιο συγκεκριµένα. 

Το δεύτερο ζήτηµα που θέλω να πω είναι κάτι που δεν θίξατε
καθόλου, κύριε Υπουργέ. Επειδή είπατε στην απάντησή σας πως
είστε υπέρ της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας µε βιοµάζα, το
ζήτηµα είναι από ποιους και σε όφελος τίνος. Σας ανέφερα και
στην πρωτολογία µου µία σειρά ζητήµατα. Έχετε δηλώσει
επανειληµµένα ότι είστε υπέρ της ανάπτυξης -γενικότερα µιλάω
τώρα. Η ανάπτυξη όµως δεν είναι ουδέτερη. Το θέµα είναι από
ποιον γίνεται και σε όφελος τίνος γίνεται αυτή η ανάπτυξη. 

Και η συγκεκριµένη παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από τους
ιδιώτες το µόνο που κάνει είναι να διασφαλίζει πλήρως την
κερδοφορία αυτών των επιχειρήσεων και ταυτόχρονα να
φορτώνει το κόστος στις πλάτες του λαού µέσω της αύξησης
των τιµολογίων της ΔΕΗ. Γιατί όλοι ξέρουµε ότι υπάρχει το ειδικό
τέλος, το πρώην ΑΠΕ, ανανεώσιµων πηγών ενέργειας δηλαδή,
που εξασφαλίζει αυτή την κερδοφορία στους µεγάλους
επιχειρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποιούνται στον κλάδο,
ενώ στην ουσία πληρώνει ο λαός τα σπασµένα.

Τέλος, θέλω να πω το εξής σε σχέση µε τις αλλαγές που
σχεδιάζετε στη νοµοθεσία. Τέτοιες αλλαγές τα τελευταία χρόνια
έγιναν απανωτά στη χώρα µας. Οι νόµοι και οι ρυθµίσεις βεβαίως
εκφράζουν συγκεκριµένα συµφέροντα -και κυρίως συµφέροντα
της τάξης που έχει την εξουσία στη χώρα. Οι νόµοι βεβαίως δεν
είναι θέσφατο και αλλάζουν ανάλογα µε τους συσχετισµούς που
κάθε φορά υπάρχουν. Όµως, το κυρίαρχο είναι ότι εκφράζουν
τα συµφέροντα της τάξης που έχει την εξουσία και στο επίπεδο
της οικονοµίας, αλλά και στο επίπεδο της πολιτικής. 

Άρα υπάρχει κι ένα ζήτηµα, ανεξάρτητα από το πώς θα
διαµορφωθεί αυτή η νοµοθεσία. Σήµερα, δεν υπάρχουν οι
µηχανισµοί να ελέγξουν µία τέτοιου είδους νοµοθεσία. Οι
Υπηρεσίες της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας έχουν
πλήρως απαξιωθεί και υποστελεχωθεί. Δεν µπορούν να κάνουν,
δηλαδή, ουσιαστικό έλεγχο. Στην πράξη αυτό δίνεται στους
ιδιώτες επιθεωρητές περιβάλλοντος. Και εδώ υπάρχουν πάρα
πολλά ζητήµατα. Άρα πρέπει να δείτε και αυτή την πλευρά. 

Τέλος, η γνώµη µας είναι η εξής. Τέτοιου είδους ζητήµατα
λύνονται σε όφελος του λαού, διότι από αυτή τη σκοπιά εµείς ως
κοµµουνιστικό κόµµα προσεγγίζουµε το πρόβληµα. Τέτοιου
είδους ζητήµατα λύνονται, όταν οι πρώτες ύλες, τα µέσα
παραγωγής, τα δίκτυα µεταφοράς και διανοµής αποτελέσουν
κοινωνική κρατική ιδιοκτησία, έτσι ώστε να έχει την ευθύνη και
για το σχεδιασµό και για τη διαχείριση µιας τέτοιας ανάπτυξης
σε όφελος του λαού ένας αποκλειστικά ενιαίος κρατικός φορέας
ενέργειας, που θα είναι µηχανισµός της λαϊκής εξουσίας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βαρδαλή. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ για τις
επισηµάνσεις σας, µε πολλές από τις οποίες συµφωνώ.
Συµφώνησα και στην πρωτολογία µου. Είναι άλλα πράγµατα
βεβαίως στα οποία έχουµε µία άλλου είδους διαφωνία, ευρύτερη. 

Το θέµα είναι το εξής, ότι εµείς βρήκαµε ένα θεσµικό πλαίσιο
για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από βιοµάζα, το οποίο το
χαρακτήρισα άκρως αρνητικό και θα έλεγα και διάτρητο.
Επιδιώκουµε να το αλλάξουµε και θα το αλλάξουµε και σύντοµα. 

Θα κάνουµε ένα θεσµικό πλαίσιο, το οποίο νοµίζω θα είναι πιο
επωφελές για τις τοπικές οικονοµίες, για την προστασία του
περιβάλλοντος και βεβαίως για την υγεία των πολιτών και για το

όφελος της ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα µας. Αυτό θα το
κάνουµε και να είστε βέβαιος ότι θα το προωθήσουµε. 

Ένα είναι το θέµα αυτό, αλλά εγώ δεν έµεινα µόνο σε αυτό. 
Είπα, επίσης, ότι για τις συγκεκριµένες δύο επενδύσεις είµα-

στε αρνητικοί. Έχουµε αρνητική εικόνα από την πλευρά του
Υπουργείου. Αν θέλετε, την αρνητική εικόνα για αυτές τις δύο
επενδύσεις την έχω σχηµατίσει και προσωπικά από την επαφή
µου µε τους κατοίκους και τους εκπροσώπους των πολιτών της
περιοχής. Ανέφερα, νοµίζω, σχετικά αναλυτικά τους λόγους για
τους οποίους είµαστε αρνητικοί σε αυτές τις δύο επενδύσεις. 

Βεβαίως, εγώ δεν είναι εύκολο να πάρω µία απόφαση, η οποία
θα παραβιάζει τη σχετική, την υπάρχουσα νοµοθεσία. Δεν γίνεται
να το κάνω αυτό. Στο πλαίσιο, όµως και αυτής της νοµοθεσίας
υπάρχουν µεγάλα περιθώρια για να κινηθεί το Υπουργείο ώστε
να αποτρέψει αυτές τις δύο επενδύσεις. Κι αυτό το τόνισα, διότι
πολύ περισσότερο οι αποκεντρωµένες διοικήσεις έχουν περιέλ-
θει σε δυσκολία αδειοδότησης λόγω των ασαφειών της σχετικής
νοµοθεσίας και έχουν απευθυνθεί στο Υπουργείο µας. Από το
Υπουργείο µας θα πάρουν απαντήσεις τέτοιες, οι οποίες θα είναι
αποτρεπτικές αυτών των επενδύσεων. 

Τώρα, βεβαίως, δεν µιλάµε γενικά για τις επενδύσεις βιοµάζας
και παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από βιοµάζα. Αυτό είναι
ένα ευρύτερο θέµα, στο οποίο δεν είµαστε αντίθετοι για λόγους
αρχής. Όπως σας είπα, όµως, πρέπει να υπάρχει πλαίσιο, όροι
και κανόνες, ώστε αυτές οι επενδύσεις ηλεκτροπαραγωγής από
βιοµάζα να είναι επωφελείς. Αυτό θα επιδιώξουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα µαθήτριες και µαθητές
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το από το 4ο Γυµνάσιο Νεά-
πολης Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Χρυσής Αυγής κ. Χρήστος Παππάς. 

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 
Σύµφωνα µε το πρόγραµµα που έχετε µπροστά σας και το

οποίο διενεµήθη στους κυρίους συναδέλφους, θα συζητείτο εδώ
αυτήν τη στιγµή η υπ’ αριθµ. 107 ερώτηση του Βουλευτή µας κ.
Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότη-
σης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τον κ. Λαφαζάνη. 

Έκπληκτοι είδαµε από το γραφείο της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας και το κλειστό κύκλωµα τηλεόρασης ότι ο κ. Λαφαζάνης
απαντάει σήµερα, διότι είχαµε άλλη πληροφόρηση. 

Χθες, αργά το βράδυ πήρε τηλέφωνο η ιδιαιτέρα του στο γρα-
φείο της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδος και µας είπε ότι η ερώ-
τηση του κ. Κασιδιάρη δεν θα συζητηθεί. Έτσι, λοιπόν, µείναµε
µε την εντύπωση ότι ο κύριος Υπουργός είχε µία ανειληµµένη
υποχρέωση και δεν θα ήταν σήµερα εδώ. Τουναντίον, τον βλέ-
πουµε µέσα στην Αίθουσα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να τονίσετε στον κύριο
Υπουργό ότι δεν µπορεί να απαντάει αλά καρτ σε όποιες ερωτή-
σεις θέλει. Εφόσον βρίσκεται στη Βουλή, θα πρέπει να απαντάει
σε όλους τους εκπροσώπους του έθνους. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι θα πρέπει να διακρίνει τους
ρόλους του ο κύριος Υπουργός. Εδώ, βρίσκεται ως εκπρόσωπος
της Κυβέρνησης, της εκτελεστικής εξουσίας και έχει υποχρέωση
και καθήκον να απαντάει στους εκπροσώπους της νοµοθετικής
εξουσίας. 

Κύριε Λαφαζάνη, εδώ είστε ως Υπουργός, δεν είστε ως εκπρό-
σωπος ή αρθρογράφος της «Ίσκρα» ή ως κόκκινος κοµισάριος
της πάλαι ποτέ Σοβιετικής Ενώσεως. Ό,τι τρικ και να σκεφτείτε,
ό,τι τρικ και να επινοήσετε, κρίνεστε από τον ελληνικό λαό. Ό,τι
τρικ και να κάνετε για να φιµώσετε τη φωνή των εθνικιστών, δεν
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θα σας περάσει. Ξέρετε, το άδικο δεν το θέλει ούτε ο θεός. 
Σας τα λέω αυτά για να γνωριζόµαστε και για να µη µας λέτε

για…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παππά, ολο-

κληρώσατε. 
Ευχαριστούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε, διότι όντως

έτσι έγινε επί της διαδικασίας. Αυτό ακολουθήθηκε. Ανακοινώ-
σαµε ότι δεν συζητείται η ερώτηση. 

Σας παρακαλώ, δώστε µία απάντηση. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κύριε συνά-
δελφε, δεν θα ασχοληθώ µε τους χαρακτηρισµούς σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχουµε ακούσει πάρα πολλά εµείς. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Δεν θα ασχο-
ληθώ εγώ. Τους παραβλέπω γιατί θα πήγαινε πολύ µακριά η
κουβέντα αλλά νοµίζω ότι παίρνετε τη σκυτάλη από τον κ. Λο-
βέρδο. Ο κ. Λοβέρδος µε έβγαλε οπαδό της δραχµής, εσείς κόκ-
κινο κοµισάριο και οπαδό της Σοβιετικής Ένωσης. Πάµε καλά
σήµερα. Δηλαδή, παίρνω εύσηµα πολλά.

Εν πάση περιπτώσει, το θέµα είναι ότι µε την επίκαιρη ερώ-
τηση την οποία καταθέσατε είχατε δύο ερωτήµατα για τα οποία
βρίσκεται σε εξέλιξη η κυβερνητική πολιτική και είναι λεπτής

φύσης. Γι’ αυτό εγώ είπα ότι δεν θα µπορούσα σήµερα να απαν-
τήσω και επιφυλάχθηκα για την επόµενη εβδοµάδα, να έχω τη
δυνατότητα µε πιο επαρκή τρόπο τουλάχιστον να σας δώσω µια
απάντηση. 

Δεν αρνιέµαι να απαντήσω γενικώς σε οποιοδήποτε κόµµα στη
Βουλή, ανεξάρτητα αν µας χωρίζει πολιτική και ιδεολογική άβυσ-
σος 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καµµία σχέση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εγώ είµαι υπέρ
της τήρησης του Κανονισµού, όπως έχει ψηφιστεί και όπως προ-
βλέπεται. Δεν ξέρω αν επικοινώνησε η γραµµατέας µου ή εκ µέ-
ρους της Βουλής, ίσως δεν µεταφέρθηκε σωστά η δική µου
τοποθέτηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Η γραµµατέας σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Επιφυλάσσοµαι,
λοιπόν, σε ένα χρόνο ο οποίος θα είναι σύντοµος και άµεσος, µε
πληρέστερη την εικόνα και των εξελίξεων στα θέµατα τα οποία
ερωτάτε, να δώσω τη σχετική απάντηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύριε

Λαφαζάνη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και  του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µε-
ταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης
προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’41)».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
της 22ας Απριλίου 2015 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση. 

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής και επί των άρθρων ως µία ενότητα µε βάση τα άρθρα 44
παράγραφος 1 του Συντάγµατος και 113 του Κανονισµού της
Βουλής.

Η εγγραφή στον κατάλογο των οµιλητών γίνεται από την
έναρξη της συζήτησης και ως το τέλος της οµιλίας των εισηγη-
τών, µε βάση το άρθρο 96 παράγραφος 1 του Κανονισµού της
Βουλής. Δικαίωµα δευτερολογίας έχουν οι εγγεγραµµένοι οµι-
λητές και εφόσον το ζητήσουν έως το τέλος της κατ’ αρχήν συ-
ζήτησης µε βάση το άρθρο 96 παράγραφος 2 του Κανονισµού
της Βουλής.

Έχουν σταλεί επιστολές προς το Προεδρείο από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες. 

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας µάς
γνωστοποιούν ότι στη συζήτηση της Ολοµέλειας της Βουλής της
24ης Απριλίου 2015 επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µε-
ταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης
προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’41)», εισηγήτρια
από τη Νέα Δηµοκρατία ορίζεται η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Άννα-
Μισέλ Ασηµακοπούλου.

Επίσης, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Λαϊκού Συνδέ-
σµου-Χρυσή Αυγή µάς ενηµερώνουν ότι στη συνεδρίαση της
Ολοµέλειας της Βουλής µε θέµα ηµερήσιας διάταξης τη µόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και  του συνόλου του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νοµο-
θετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά
ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς
επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’41)», ορίζεται ειδικός
αγορητής ο Βουλευτής Αργολίδας κ. Γεώργιος Γαλέος και Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Ηλίας
Παναγιώταρος.

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του κόµµατος Το Ποτάµι, µας
ενηµερώνουν ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατε-
πείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων των
Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση στην Τράπεζα της
Ελλάδος», ορίζεται Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής
κ. Θεοχάρης Θεοχάρης και ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Κυ-
ριάκος Χαρακίδης.

Επίσης, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων µάς γνωστοποιούν ότι στη συζήτηση του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της από 20 Απριλίου
2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθ-
µιση για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενι-
κής Κυβέρνησης προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος»
(Α’41)», ορίζεται ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος
Καµµένος και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής
κ. Νικόλαος Νικολόπουλος.

Επίσης, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής
κ. Αθανάσιος Βαρδαλής. 

Τέλος, από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ ορίζεται
ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί της διαδικασίας. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

και εγώ τον λόγο για να θέσω ένα παρεµπίπτον ζήτηµα, πριν τη
συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μητσοτάκη,
έχετε τον λόγο και αµέσως µετά ο κ. Θεοχάρης. Για ένα λεπτό,
κύριε Μητσοτάκη. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε  Πρόεδρε, οφείλω να επισηµάνω στην Ολοµέλεια, κάτι

το οποίο έχω επισηµάνει και στη Διάσκεψη των Προέδρων, ότι
δυστυχώς ως προς τον προγραµµατισµό του νοµοθετικού έργου
υπάρχει συστηµατική παραβίαση του Κανονισµού της Βουλής. 

Το άρθρο 53 του Κανονισµού της Βουλής ορίζει µε απόλυτη
σαφήνεια, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, ως εκπρόσωπε της
Κυβέρνησης, ότι «η Ολοµέλεια της Βουλής συνεδριάζει τρεις
φορές την εβδοµάδα, την Τρίτη, την Τετάρτη και την Πέµπτη, για
τη διεξαγωγή του νοµοθετικού έργου και δύο φορές την εβδο-
µάδα, τη Δευτέρα και την Παρασκευή, για την άσκηση του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου». 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ)

Αυτή η διάταξη του Κανονισµού της Βουλής, κύριε Πρόεδρε
και κύριε Υπουργέ, έχει παραβιαστεί και παραβιάζεται συστηµα-
τικά. 

Εµείς κατανοούµε ότι µπορεί να υπάρχει έκτακτη ανάγκη, η
οποία να δικαιολογεί προγραµµατισµό νοµοθετικού έργου,
ωστόσο κατ’ εξαίρεση. Γι’ αυτό και συναινέσαµε να διεξαχθεί σή-
µερα η συζήτηση, αντιλαµβανόµενοι ότι υπάρχουν και διεθνείς
εξελίξεις και µπορεί η Κυβέρνηση να θέλει να έχει ψηφιστεί η
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και εν όψει του Eurogroup. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει κανείς απολύτως λόγος
για να προγραµµατιστεί νοµοθετικό έργο τη Δευτέρα και όχι την
Τρίτη. 

Θέλω να είµαι απολύτως σαφής: Ο Κανονισµός της Βουλής
καθορίζει τον τρόπο λειτουργίας της Βουλής. Δεν µπορεί να πα-
ραβιάζεται, επικαλούµενη η πλειοψηφία της Διάσκεψης των Προ-
έδρων, το γεγονός ότι απλά υπάρχει πλειοψηφία. 

Παραβιάζεται συστηµατικά ο Κανονισµός της Βουλής και στις
προθεσµίες των επιτροπών. Έχουµε, κύριε Υπουργέ, σήµερα
δεύτερη ανάγνωση του νοµοσχεδίου του κ. Κατρούγκαλου,
εντός δύο ηµερών από την προηγούµενη συζήτηση. Μα, δεν ορί-
ζει αυτό ο Κανονισµός.

Αυτό, κύριε Πρόεδρε, ονοµάζεται «τυραννία της Πλειοψη-
φίας». Ο λόγος, για τον οποίο υπάρχει ο Κανονισµός της Βουλής
έχει να κάνει ακριβώς µε το γεγονός ότι µε αυτόν τον τρόπο προ-
ασπίζονται τα δικαιώµατα της Μειοψηφίας. 

Εάν πρόκειται κάθε φορά στη Διάσκεψη των Προέδρων να
παίρνουµε αποφάσεις µε πλειοψηφία και να παραβιάζουµε τον
Κανονισµό, τότε αυτός ο Κανονισµός, κύριε Πρόεδρε, δεν έχει
απολύτως κανένα λόγο ύπαρξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Κοινοβουλευ-
τικέ Εκπρόσωπε, οι δηµοκρατίες διευθύνονται µε τις πλειοψηφι-
κές διαδικασίες. Ήσασταν και εσείς παρών στη Διάσκεψη των
Προέδρων, όπου και για τα δύο θέµατα, τα οποία αναδείξατε,
ελήφθη απόφαση κατά πλειοψηφία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Θα καταργούµε και το Σύνταγµα
κατά πλειοψηφία, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Δεν συναινώ σε
αυτό, κύριε Μητσοτάκη. 

Μετείχατε, πήρατε τον λόγο και ελήφθη απόφαση και για τη
σηµερινή συνεδρίαση και για τη συνεδρίαση της Δευτέρας.
Αλλά, µε πλειοψηφίες αποφασίζουν οι λαοί.

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Πριν αναφερθώ στο παρεµπίπτον ζήτηµα και για τη συνέχιση

της συζήτησης, θα ήθελα να πω και εγώ δυο λόγια για το θέµα
που έθεσε ο κ. Μητσοτάκης. 

Είναι φανερό ότι η τελευταία Διάσκεψη των Προέδρων έγινε
κατ’ εντολή της Κυβέρνησης. Η Πρόεδρος της Βουλής είχε µε-
ρικές ώρες στο ελληνικό έδαφος, προερχόµενη από τη Ρώµη και
πηγαίνοντας στην Αρµενία και τις πέρασε πηγαίνοντας πρώτα
στο Μαξίµου, όπου πήρε εντολή να γίνει οπωσδήποτε την Παρα-
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σκευή η συζήτηση αυτή. Παραβίασε έτσι άρθρα του Κανονισµού
της Βουλής, όπως το 91 παράγραφος 7 που ορίζει ότι «H έκθεση
της Διαρκούς Επιτροπής διανέµεται στους Βουλευτές τουλάχι-
στο δύο ηµέρες πριν από την πρώτη συνεδρίαση της Βουλής που
έχει οριστεί για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου ή της πρότασης
νόµου». 

Είναι προφανές ότι χθες το βράδυ ολοκληρώθηκαν οι εργα-
σίες και η έκθεση της επιτροπής και συνεπώς παραβιάστηκαν
πολλά άρθρα του Κανονισµού, κάποια εκ των οποίων ανέφερε ο
κ. Μητσοτάκης, ακόµα και για να γίνει συνεδρίαση νοµοθετικού
έργου στην Ολοµέλεια ηµέρα Παρασκευή, που δεν είναι ηµέρα
νοµοθετικού έργου. 

Καταλαβαίνουµε και κατανοούµε τη σπουδή της Κυβέρνησης
να σιγουρέψει ότι υπάρχει η ψήφιση αυτής της πράξης νοµοθε-
τικού περιεχοµένου, η οποία, ειρήσθω εν παρόδω, έχει ήδη έν-
νοµες συνέπειες, ήδη οι φορείς συµµορφώνονται προς αυτήν την
πράξη, άρα δεν υπάρχει κανένα ουσιαστικό ζήτηµα για να ολο-
κληρωθεί η ψήφισή της σήµερα. Προφανώς, όµως, υπάρχει κά-
ποια σπουδή η οποία έχει σχέση µε συµφωνίες που έχει κάνει µε
τους Ευρωπαίους εταίρους.

Τώρα θα ήθελα να περάσω στο παρεµπίπτον ζήτηµα που επι-
καλούµαι. Έχω το σχετικό έγγραφο και θα σας το δώσω. 

Όσον αφορά τη συζήτηση η οποία γίνεται σήµερα, σύµφωνα
µε το άρθρο 36, παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, που
αναφέρει –τα διαβάζω επί λέξει για να µην υπάρχει παρερµηνεία
για να µην υπάρχει παρεξήγηση- τα εξής: «Με εξαίρεση επεί-
γουσα περίπτωση οι συνεδριάσεις των Διαρκών Επιτροπών δεν
πρέπει να συµπίπτουν µε συνεδριάσεις της Ολοµέλειας και του
Τµήµατος Διακοπών των Εργασιών της Βουλής, όταν συζητούν-
ται θέµατα της αρµοδιότητάς τους». 

Είναι η δεύτερη φορά που συµβαίνει αυτό. Ήδη στις 17 Απρι-
λίου είχαµε Ολοµέλεια στις 12.00’ και συγχρόνως είχαµε συνε-
δρίαση της Επιτροπής Κοινωνικών Υποθέσεων, η οποία
συνέπιπτε µε τη συζήτηση στην Ολοµέλεια.

Σήµερα συµβαίνει το ίδιο µε την Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκη-
σης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης. Νοµίζω ότι και µόνο ο τίτ-
λος της επιτροπής φτάνει για να καταλάβουµε. Συζητάµε για τα
αποθεµατικά των δηµοσίων οργανισµών και η Επιτροπή Δηµό-
σιας Διοίκησης, η οποία είναι και αυτή συναρµόδια γι’ αυτό το
ζήτηµα, συνεδριάζει την ίδια ώρα.

Η σπουδή της Κυβέρνησης την οποία ανέφερα προηγουµέ-
νως, όπως και ο κ. Μητσοτάκης, να γίνει σήµερα η συζήτηση
στην Ολοµέλεια, δεν σήµαινε ότι δεν θα µπορούσε να γίνει ένας
καλύτερος προγραµµατισµός και να µη χρειάζεται να επιλέξουν
οι Βουλευτές µεταξύ της επιτροπής και της Ολοµέλειας.

Η Πρόεδρος στις 17 Απριλίου, όταν επισηµάναµε αυτό το ζή-
τηµα, έδωσε διαβεβαιώσεις ότι αυτό το θέµα είναι πάρα πολύ
σοβαρό, ότι εµπίπτει στον ορθό προγραµµατισµό των εργασιών
της Βουλής και ότι δεν θα ξανασυνέβαινε.

Και, όµως, πέρασε µία εβδοµάδα -αν δεν κάνω λάθος- και βρι-
σκόµαστε πάλι στην ίδια θέση. Θα παρακαλούσαµε αυτό το ζή-
τηµα να επιλυθεί και να µην έχουµε τέτοιου είδους λανθασµένο
προγραµµατισµό. Ο µη νόµιµος προγραµµατισµός επηρεάζει τη
συζήτηση και τη λήψη απόφασης στην Ολοµέλεια επί του θέµα-
τος της ηµερήσιας διάταξης που αναγνώσατε, εφόσον δεν δύ-
νανται οι Βουλευτές της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης και
Δικαιοσύνης να παρίστανται στη συζήτηση αυτή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Θεοχάρη. Όλοι θα συµβάλουµε για λειτουργικότερο Κοινοβούλιο.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος. Ορίστε, κύριε Καραθα-

νασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αποδεικνύεται και από

τη σηµερινή διαδικασία ότι η σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ
συνεχίζει όχι µόνο στο περιεχόµενο αλλά και στη µορφή και στην
πράξη, το έργο των προηγούµενων κυβερνήσεων. Με πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου νοµοθετούσαν και οι κυβερνήσεις
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, µε πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου νοµοθετεί και η σηµερινή Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Από αυτήν την άποψη εµείς λέµε πολύ καθαρά ότι η συγκεκρι-
µένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αλλά και η προηγούµενη,

που ακόµα η Κυβέρνηση δεν έχει τολµήσει να τη φέρει και να συ-
ζητηθεί στη Βουλή και µε διάφορα προσχήµατα αναβάλλει -και
µιλάµε για ρύθµιση µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που δια-
γράφει πρόστιµα από φορολογικές και τελωνειακές παραβάσεις,
άρα µιλάµε για µεγάλα οικονοµικά σκάνδαλα και πρέπει να δώσει
εξηγήσεις η Κυβέρνηση γι’ αυτήν της την αργοπορία και γι’
αυτόν τον τρόπο νοµοθέτησης- να αποσυρθούν. 

Διαφορετικά, αν δεν το κάνει η Κυβέρνηση, θα θέσουµε ζή-
τηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας στη σηµερινή διαδικασία. Και βε-
βαίως πρέπει τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, δηλαδή
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, να αφήσουν τα κροκοδείλια
δάκρυα για τον τρόπο λειτουργίας της Βουλής γιατί τα ίδια έκα-
ναν και αυτοί όταν ήταν στην Πλειοψηφία. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, σας εφιστώ την προσοχή ότι δεν µπο-
ρείτε να ισχυρίζεστε ότι επειδή έτσι αποφάσισε η Πλειοψηφία
γράφουµε στα παλαιότερα των υποδηµάτων µας και τον Κανονι-
σµό και το Σύνταγµα. Εµείς, βεβαίως, είµαστε οι τελευταίοι που
θα υπερασπιστούµε τον Κανονισµό και το Σύνταγµα. 

Τέλος, ένα σχόλιο. Φαίνεται ότι η κυρία Πρόεδρος κάθεται και
ξαναξεφυλλίζει τη «Μαύρη Βίβλο» και προσθέτει τα νέα κεφάλαια
σήµερα, µε βάση την πρακτική της σηµερινής Κυβέρνησης όσον
αφορά τη στάση της απέναντι σε µία σειρά ζητήµατα που αφο-
ρούν «δηµοκρατικές» διαδικασίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Παναγιώταρε,
έχει ζητήσει για λίγο τον λόγο ο κ. Βούτσης. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Δεν θα αναφερθώ στα ζητήµατα που
αφορούν τη λειτουργία της Βουλής.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει τον
λόγο και εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας έχω σηµειώσει,
κύριε Κουτσούκο. Προηγείται ο κύριος Υπουργός.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): H Διάσκεψη των Προέδρων, oι προθε-
σµίες, οι διαδικασίες δεν άπτονται σε καµµία περίπτωση της
αρµοδιότητάς µου και του σηµερινού µου ρόλου. Θα ήθελα,
όµως, να αναφερθώ στο ζήτηµα που έθεσε ο κ. Καραθανασό-
πουλος, διότι έχει σηµασία να µην περάσει ασχολίαστο. 

Κατ’ αρχάς, να γνωρίζετε ότι και η προηγούµενη πράξη που
αφορά στην Εθνική Βιοµηχανία Ζάχαρης θα συζητηθεί τις προ-
σεχείς ηµέρες στη Βουλή µε την κανονική διαδικασία. Σας το λέω
επισήµως, µπορείτε να το συζητήσετε. Δεν υπάρχει καµµία πρό-
θεση να µη γίνει η συζήτηση. Ήταν ανάγκη και τότε να γίνει µε
αυτόν τον τρόπο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε θα έχει σχολάσει ο
γάµος, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Δεν ξέρω για το γάµο, κύριε Καραθανα-
σόπουλε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Θα σας πω δε το εξής, ότι η παρούσα
πράξη είναι σαφές ότι συζητείται σαν κανονικό νοµοσχέδιο επί
της ουσίας. Κάναµε σύσκεψη στην επιτροπή. Κάναµε συζήτηση
µε τους φορείς. Είχαµε ενηµερώσει τους φορείς και εξηγήσαµε
πως ένας λόγος για τον οποίο δεν έγινε εξαρχής νοµοθετική συ-
ζήτηση για το ζήτηµα που θα συζητήσουµε σήµερα, είναι ότι δεν
υπήρχε άλλο κατεπείγον νοµοσχέδιο για την αρχή της εβδοµά-
δας και θέλαµε εκείνον το χρόνο να αρχίσουν να παράγονται
ενέργειες µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Το εξηγή-
σαµε και στην επιτροπή. 

Είναι όλα διάφανα, είναι όλα ανοιχτά. Συζητείται σήµερα ως
κανονικό νοµοσχέδιο. Θα παρακαλούσα, λοιπόν…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Όχι κανονικό. Σε µία συνεδρίαση δεν
είναι κανονικό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Εννοώ µε την έννοια των διαδικασιών
και της ουσίας.

Άρα, κύριε Καραθανασόπουλε, µη βάζετε στην ίδια ζυγαριά
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προθέσεις, που υπήρχαν και τις υποστήκαµε επί χρόνια, µε πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που για µήνες δεν έρχονταν για
συζήτηση και άπτονταν σοβαρότατων στρατηγικών ζητηµάτων,
µε αυτές τις πράξεις που κατ’ εµάς –αυτό προφανώς µπορείτε
να το κρίνετε- ήταν απολύτως αναγκαστικές χρονικά και µόνο.
Δεν υπάρχει καµµία άλλη διάσταση απόκρυψης ή αδιαφάνειας.
Αυτό ως διευκρίνιση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Ο κ. Παναγιώταρος έχει τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να σχολιάσω τα όσα είπε ο κ. Μητσοτάκης. Πολύ

σωστά µίλησε για πλειοψηφική τυραννία. Θα ήθελα όµως να το-
νίσω ότι κατά τη διάρκεια των προηγούµενων συνόδων, όταν η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ είχαν την Πλειοψηφία, έφερναν
φωτογραφικούς νόµους εις βάρος της Χρυσής Αυγής, έτσι ώστε
να γίνεται αναστολή της χρηµατοδότησης του κόµµατός µας.
Αυτό ψήφισε η συντριπτική πλειοψηφία του Κοινοβουλίου, ώστε
η Χρυσή Αυγή να µην µπορεί να διεξάγει έναν ίσο πολιτικό
αγώνα. Έγιναν εκλογές. Όλα τα κόµµατα είχαν εκατοντάδες χι-
λιάδες, εκατοµµύρια στη διάθεσή τους. Η Χρυσή Αυγή δεν είχε
ούτε 1 ευρώ, παρ’ όλα αυτά είµαστε η τρίτη πολιτική δύναµη.

Θα ήθελα να θυµίσω στον κ. Μητσοτάκη και στο Σώµα ότι γί-
νονταν άρσεις ασυλίας, οι οποίες ήταν εντελώς αντισυνταγµατι-
κές…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αυτό είναι διαδικαστικό θέµα; 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: …εις βάρος Βουλευτών της Χρυσής

Αυγής και µετά έπεφταν στα χέρια του Μπάµπη και των λοιπών,
έτσι ώστε να προφυλακίζονται Βουλευτές της Χρυσής Αυγής
χωρίς καµµία επί της ουσίας κατηγορία. 

Να υπενθυµίσω όλα όσα συνέβησαν στην προηγούµενη σύ-
νοδο. Να υπενθυµίσω στον κόσµο, σε όσους βλέπουν την Ολο-
µέλεια -παρακολουθούν από την τηλεόραση- και στους
Βουλευτές νέους και παλαιότερους τα όσα συνέβησαν κατά τη
διάρκεια των προηγούµενων συνόδων, όπου η πλειοψηφία έκανε
επί της ουσίας ό,τι ήθελε και λογαριασµό δεν έδινε. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να συνεχιστεί και σε αυτήν τη
σύνοδο, δηλαδή να αλλάζετε τον Κανονισµό της Βουλής κατά το
δοκούν, όπως προείπαν και άλλοι Βουλευτές και Κοινοβουλευτι-
κοί Εκπρόσωποι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Παναγιώταρε.
Τον λόγο έχει ο κ. Κουτσούκος. Έπειτα έχουν ζητήσει τον λόγο

ο κ. Νικολόπουλος, ο κ. Μπαλαούρας, ο κ. Βορίδης…
Στις δέκα το βράδυ θα τελειώσουµε τη διαδικασία! Ας συντο-

µεύουµε. 
Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν καταλαβαίνω,

γιατί υπενθυµίζετε στο Σώµα ότι θα ταλαιπωρηθούµε, την ώρα
που εγώ παίρνω τον λόγο µόνο για διαδικαστικά θέµατα, ενώ
προηγουµένως δώσατε τον λόγο στον κύριο Υπουργό και ανα-
φέρθηκε σε θέµατα ουσίας. 

Έχετε ευθύνη προδιαδικαστικά να τηρήσετε τη διαδικασία και
να µείνουµε µόνο στα θέµατα της διαδικασίας. Εγώ θέτω τρία,
λοιπόν, θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε
Κουτσούκο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Το πρώτο θέµα είναι ότι συναινέ-
σαµε ως ΠΑΣΟΚ να έρθει σήµερα, µε αυτήν τη διαδικασία που
δεν υπακούει σε κανένα άρθρο του Κανονισµού -κατανοώντας
την ανάγκη που µας εξέθεσε η Κυβέρνηση- και να συζητήσουµε
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, παρά το γεγονός της σφο-
δρής µας αντίθεσης, την οποία θα την αναπτύξουµε και ο ειση-
γητής µας και οι άλλοι οµιλητές του ΠΑΣΟΚ, απέναντι σε αυτήν
την πρακτική της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι η Πλειοψηφία έχει τη δυνατότητα να κα-
ταστρατηγεί τον Κανονισµό, παρά το γεγονός ότι παρακαλέσαµε
την Πρόεδρο της Βουλής και τους συναδέλφους της Πλειοψη-
φίας που έδειξαν να µας συµµερίζονται, να µην υπάρχει νοµοθε-

τικό έργο τη Δευτέρα. 
Επίσης, να υπενθυµίσω και αυτό που είπε και ο κ. Θεοχάρης

νωρίτερα, και το άρθρο του Κανονισµού που δεν επιτρέπει πα-
ράλληλα Ολοµέλεια και επιτροπή µε το ίδιο αντικείµενο επίσης
καταστρατηγείται. Άρα, το πρώτο θέµα που θέτω είναι προς το
Προεδρείο. Σεβαστείτε όχι εµάς αλλά και την πλειοψηφία. 

Το δεύτερο θέµα, κύριε Πρόεδρε, έχει να κάνει µε το εξής:
Υπάρχει σε εκκρεµότητα µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
από τις 27 Μαρτίου και εξαντλείται ο χρόνος της κύρωσής της
από τη Βουλή. Παίρνοντας τον λόγο νωρίτερα ο κ. Βούτσης µάς
είπε ότι θα έρθει τις επόµενες ηµέρες. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Δεν είναι επί της διαδικασίας, κύριε Πρό-
εδρε!

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Λέω, λοιπόν, ότι όταν θα έρθει τις
επόµενες ηµέρες, στα όρια του χρόνου, ενδεχοµένως τα επιχει-
ρήµατα που εµείς θα αναπτύξουµε και τα στοιχεία που θα πα-
ρουσιάσουµε, θα µπορούσαν να αποτρέψουν την ψήφιση της
πράξης που χαρίζει πρόστιµα σε συστηµατικούς φοροφυγάδες
και φοροκλέφτες.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Δεν είναι διαδικαστικό αυτό!
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Δεν είναι επί της διαδικασίας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε. Αφή-

στε να ολοκληρώσει ο αγορητής!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκπροσωπείτε το

Προεδρείο. Το Προεδρείο πρέπει να µας πει πότε, θα ψηφιστεί
γιατί είχε προγραµµατιστεί. 

Κύριοι συνάδελφοι, µη βιάζεστε. Αυτός ο πρώιµος κυβερνητι-
σµός δεν θα σας κάνει καλό. Ακούστε.

Είχε προγραµµατιστεί συζήτηση της πράξης την προηγούµενη
βδοµάδα και την ανέβαλε ο κ. Λαφαζάνης, µε το πρόσχηµα ότι
είχε υψηλού επιπέδου συναντήσεις. Καλά κάνει και τις έχει και
µακάρι να πετύχει αλλά ο κ. Λαφαζάνης έχει τρεις Αναπληρωτές!
Το δεύτερο θέµα είναι αυτό.

Το τρίτο θέµα, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής: Θα µπούµε στην
ουσία της συζήτησης και θα θέσουµε και τα ζητήµατα της πρό-
δηλης αντισυνταγµατικότητας. Η κυρία Πρόεδρος της Βουλής
στις προγραµµατικές της δηλώσεις είχε πει ότι σε αυτήν εδώ τη
Βουλή, υπό την προεδρία της, δεν θα έρχονται πράξεις νοµοθε-
τικού περιεχοµένου που δεν πληρούν της συνταγµατικές προ-
ϋποθέσεις. 

Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, εσείς που εκπροσωπείτε τώρα
την κυρία Πρόεδρο και το Προεδρείο, πρέπει να µας πείτε ότι
έχετε αποδεχθεί ότι αυτή πράξη είναι συνταγµατική για να την
εισάγετε για συζήτηση, αλλιώς είστε εντελώς ανακόλουθοι!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ακουστήκατε. Όλοι
αναφερθήκατε στις πλειοψηφίες αλλά λησµονείτε ότι τα σύγ-
χρονα θαύµατα και οι τραγωδίες των λαών οφείλονται σε πλει-
οψηφίες. 

Τον λόγο έχει ο κ. Νικολόπουλος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτά τα διαδικαστικά

να τα κόψετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Νικο-

λόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, όσοι εδώ πα-

ρακολουθούµε µε ενδιαφέρον τις τοποθετήσεις των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
βλέπουµε τις αντιφάσεις, που σηµειώνονται µέσα σε αυτόν τον
ελάχιστο χρόνο, των πρώτων παρεµβάσεων που γίνονται.

Μόλις ο προηγούµενος συνάδελφος, ενώ έκανε υποδείξεις,
ότι θα έπρεπε να περιοριζόµαστε στο διαδικαστικό µέρος και στα
όσα έθιξε ο κ. Μητσοτάκης, πήγε και σε άλλα ζητήµατα. Ας είναι. 

Αυτή τώρα η προσπάθεια πού αποβλέπει; Τι εξυπηρετεί όλη
αυτή η συζήτηση, που γίνεται και που έχει προηγηθεί; Στη Διά-
σκεψη των Προέδρων συµµετείχε ο κ. Μητσοτάκης. Ακούστηκαν
τα επιχειρήµατα. Καταλήξαµε, πως θα γίνει σήµερα η διαδικασία. 

Γιατί και πάλι ερχόµαστε εδώ; Για να αναγκαστούµε να πούµε,
ότι µια πρακτική που και στο παρελθόν υιοθετήθηκε, όταν έκρινε
η κυβέρνηση ή η τότε Πλειοψηφία, έρχεται και πάλι ενώπιόν µας;

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω, ότι πρέπει να ξεκινήσει η συζήτηση,
γιατί γίνεται σε µια µέρα, που ο ελληνικός λαός συγκρατηµένα
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αλλά µε αισιοδοξία, ακούει ότι έρχεται µια πρώτη συµφωνία, που
φαίνεται ότι θα λύσει, θα χαλαρώσει τη θηλιά. Ακριβώς, το θέµα
που σήµερα θα συζητήσουµε, έρχεται να ενισχύσει αυτήν την
εθνική προσπάθεια, που κάνει η νέα Κυβέρνηση.

Μην καθυστερούµε, λοιπόν. Ας στείλουµε και το κατάλληλο
µήνυµα και ας δώσουµε και εκείνα τα όπλα που ο ελληνικός λαός
-νοµίζω πέρα από τα κόµµατα- ζητά, αυτήν την ώρα, να επιδεί-
ξουµε. Είµαι σίγουρος, ότι και οι περιφερειάρχες και οι δήµαρχοι
θα έχουν εισπράξει αυτό το µήνυµα, που στέλνει ο ελληνικός
λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Νικολόπουλε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ο Δήµαρχος Πατρέων άλλα σου είπε,
Νίκο!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είπα, για τον ελληνικό λαό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Άλλα σου είπε ο δήµαρχος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ µη

διακόπτετε.
Κύριε Μπαλαούρα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε όλοι

υπεύθυνοι να σταµατήσει πια το θέατρο του παραλόγου που παί-
ζεται, όταν δεν έχουν επιχειρήµατα επί της ουσίας να πουν διά-
φοροι εδώ µέσα.

Κύριε Πρόεδρε, µε εντυπωσίασε ιδιαίτερα η τοποθέτηση του
κ. Θεοχάρη από το Ποτάµι, όπως και του κ. Κουτσούκου από το
ΠΑΣΟΚ -ιδιαίτερα του πρώτου, του κ. Θεοχάρη- λες και δεν ήταν
στην αρµόδια επιτροπή που αποφασίσαµε για τη συνεδρίαση της
Ολοµέλειας, όλοι µαζί, οµόφωνα, το επαναλαµβάνω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Όχι οµόφωνα!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Γι’ αυτό ο κ. Μητσοτάκης, ενώ

είπε κάποιες κορώνες, µετά το µάζεψε. Αποφασίσαµε όλοι οµό-
φωνα να συνεδριάσουµε σήµερα εν ολοµελεία και να προχωρή-
σουµε τη διαδικασία του θέµατος για την κύρωση της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Άστα αυτά! Δεν είχαµε
πει τέτοιο πράγµα.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ορίστε, κύριε συνάδελφε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είχαµε πει τέτοιο

πράγµα!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μπορεί να αντιδράσατε εσείς

αλλά σε όλη τη συζήτηση επ’ αυτού του θέµατος ήσασταν µπρο-
στά και από το Ποτάµι και από τη Νέα Δηµοκρατία και από το
ΠΑΣΟΚ και από τη Χρυσή Αυγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Μπαλαούρα,
συνεχίστε και ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Εποµένως, ας σταµατήσει αυτή
η διαδικασία η οποία τείνει, κύριε Πρόεδρε -και υπάρχει και ευ-
θύνη του Προεδρείου- να γίνεται πια καθεστώς, επί τρίωρο ή τε-
τράωρο να κουβεντιάζουµε ζητήµατα, δήθεν, για διαδικαστικά
θέµατα χωρίς ουσία. Πρέπει επιτέλους να σταµατήσει αυτό και
υπάρχει χρόνος, παρακαλώ, για τους οµιλητές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Μπαλαούρα.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο επί προσωπικού.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Προσωπικό δεν είναι τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Θεο-

χάρη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέρ-

θηκε ένα ζήτηµα. Δεν θα ήθελα να µπω στα θέµατα της Διάσκε-
ψης των Προέδρων, αλλά ο κ. Μπαλαούρας µε αναγκάζει,
εφόσον αναφέρεται στη στάση του Ποταµιού κατά τη διάρκεια
της επιτροπής.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ζήτηµα προσωπικό είναι; Γιατί
παίρνει τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε Θε-
οχάρη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν συναινέσαµε στην επι-
τροπή για να γίνει συνεδρίαση την Παρασκευή. Εξάλλου, δεν
είναι θέµα της αρµοδιότητας της επιτροπής, αλλά της Διάσκεψης
των Προέδρων και αυτό πιστοποιείται από το γεγονός ότι στη

Διάσκεψη των Προέδρων ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Οικο-
νοµικών Υποθέσεων είπε ότι υπήρξε συµφωνία για συνεδρίαση
Δευτέρα ή και Τρίτη ακόµα για την πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου.

Επειδή, όµως, δεν είδα να συγκινείται το Προεδρείο για το γε-
γονός που έθεσα το παρεµπίπτον, ότι ο προγραµµατισµός είναι
λανθασµένος, ζητώ, λοιπόν, ρητά να συνεννοηθείτε µε τον κ. Κρι-
τσωτάκη, που προεδρεύει της Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης,
Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης, να αναβληθεί η συνεδρίαση
της επιτροπής -µαθαίνω ότι είναι ένα ζήτηµα που έχει τεθεί και
στην επιτροπή- ώστε να µπορέσουν οι συνάδελφοι να έρθουν να
συζητήσουµε αυτό το θέµα στην Ολοµέλεια, µια πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου που είναι πάρα πολύ σηµαντική, πολύ ουσια-
στική, καταδεικνύει την απελπισία και την ένδεια της Κυβέρνησης
αυτήν τη στιγµή και τη δυσκολία της στις διαπραγµατεύσεις.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Αµάν! Αµάν, κύριε Πρόεδρε!
ΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Πρέπει να ζητηθεί µε όλους τους Βου-

λευτές παρόντες και σας παρακαλώ να γίνει αυτή η συνεννόηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θέσατε θέµα που

αφορά την ιδία την επιτροπή.
Είµαστε Ολοµέλεια –αφορά την επιτροπή αφού το θέσατε-

εξετάστηκε το παρεµπίπτων, ανακοινώθησαν οι απόψεις σας,
ολοκληρώθηκε το ζήτηµα, συνεπώς και το παρεµπίπτων ζήτηµα,
το οποίο κατά το ήµισυ, κύριε Θεοχάρη, έχετε θέµατα που απε-
φασίσθησαν στην Διάσκεψη των Προέδρων, άλλα λειτουργίας
επιτροπών, το Προεδρείο εξέτασε το παρεµπίπτων, ολοκληρώ-
θηκε η συζήτηση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να λάβω
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ζητήσατε τον λόγο;
Επί ποίου θέµατος κύριε Βορίδη;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επί του ζητήµατος της αντισυνταγ-
µατικότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σύµφωνα µε το
άρθρο 100, «ο Πρόεδρος της Βουλής και ο κάθε Βουλευτής,
µέλος της Κυβέρνησης, µπορεί να ζητήσει στο στάδιο της κατ’
αρχήν συζήτησης, να αποφανθεί η Βουλή αναφορικά, κλπ». 

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο περί της αντισυνταγµα-
τικότητας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητείται, λοιπόν, σήµερα και φέρεται ενώπιον του Σώµατος

η συγκεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Αυτή η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου ρυθµίζει το ζήτηµα ως εξής: «Φορείς
της γενικής κυβέρνησης υποχρεούνται –το τονίζω κύριε Πρό-
εδρε, υποχρεούνται- να καταθέτουν τα ταµειακά τους διαθέσιµα
και να µεταφέρουν τα κεφάλαια προθεσµιακών τους καταθέσεων
σε λογαριασµούς ταµειακής διαχείρισης που τηρούν στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος».

Κύριε Πρόεδρε, σύµφωνα µε το άρθρο 102, παράγραφος 2
του Συντάγµατος: «Οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης έχουν
διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια.».

Σύµφωνα µε το άρθρο 102, παράγραφος 4 του Συντάγµατος:
«Το Κράτος ασκεί στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης
εποπτεία που συνίσταται αποκλειστικά σε έλεγχο νοµιµότητας
και δεν επιτρέπεται να εµποδίζει την πρωτοβουλία και την ελεύ-
θερη δράση τους». 

Σύµφωνα µε το άρθρο 102, παράγραφος 5 του Συντάγµατος:
«Το Κράτος λαµβάνει τα νοµοθετικά, κανονιστικά και δηµοσιονο-
µικά µέτρα που απαιτούνται για την εξασφάλιση της οικονοµικής
αυτοτέλειας και των πόρων που είναι αναγκαίοι για την εκπλή-
ρωση της αποστολής και την άσκηση των αρµοδιοτήτων των ορ-
γανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης µε ταυτόχρονη διασφάλιση της
διαφάνειας κατά τη διαχείριση των πόρων αυτών».

Σύµφωνα µε το άρθρο 16, παράγραφος 5 του Συντάγµατος:
«H ανώτατη εκπαίδευση παρέχεται αποκλειστικά από ιδρύµατα
που αποτελούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου µε πλήρη αυ-
τοδιοίκηση».

Σύµφωνα µε το άρθρο 17 παράγραφος 1 του Συντάγµατος: «H
ιδιοκτησία τελεί υπό την προστασία του Κράτους, τα δικαιώµατα
όµως που απορρέουν από αυτή δεν µπορούν να ασκούνται σε
βάρος του γενικού συµφέροντος».
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Είναι νοµίζω απολύτως προφανές, κύριε Πρόεδρε, ότι η συγ-
κεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου παραβιάζει ευθέως
τις συγκεκριµένες συνταγµατικές διατάξεις. Και θα το διευκρι-
νίσω λέγοντας ακόµη τα εξής: Εντελώς προφανές, είναι αυτό
που αφορά το ζήτηµα των ανταποδοτικών τελών. Εδώ δεν πρόκει-
ται καν περί χορηγήσεως από τον κρατικό προϋπολογισµό. Εδώ
µιλάµε για ποσά…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Εξαιρούνται…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μη βιάζεστε. Γιατί βιάζεστε; Τα έχω
λάβει, θα τα πω όλα για την εξαίρεση, µη βιάζεστε. Αφού ξέρετε,
δεν κάνω τόσο προφανή επιχειρήµατα εγώ. Αφήστε µε λίγο. 

Άρα, λέω ότι προφανώς για τα ανταποδοτικά τέλη –όχι µόνο για
τα ανταποδοτικά τέλη- και κατά µείζονα λόγο για τα ανταποδοτικά
τέλη, ότι οι πολίτες καταβάλλουν ποσά για να έχουν παρεχόµενη
υπηρεσία από τους ΟΤΑ. 

Προτρέχει η Κυβέρνηση, διότι δήλωσε χθες ο κύριος Υπουργός,
ότι: «Μα, εµείς θα τα εξαιρέσουµε τα ανταποδοτικά τέλη». Αυτό
είπε ο Υπουργός.

Πρώτον, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, έτσι όπως εισά-
γεται, ισχύει από 17 Μαρτίου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αναδροµικά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εποµένως, υποχρέωση έχουν οι

δήµοι, εφόσον εισάγονται µε αναδροµική ισχύ, από 17 Μαρτίου.
Εποµένως, ήδη γεννάται ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας ανεξαρ-
τήτως εάν µεταγενεστέρως µε νόµο –όχι τώρα- εσείς αλλάξετε τη
ρύθµιση τη συγκεκριµένη.

Δεύτερον, ανεξαρτήτως αναδροµικότητας η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου ισχύει από τη στιγµή που υπογράφεται από τον
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και τίθεται σε ισχύ, ανεξαρτήτως επο-
µένως της µεταγενέστερης αλλαγής της. Συντρέχει, λοιπόν, η αν-
τισυνταγµατικότητα όλο αυτό το χρονικό διάστηµα.

Συντρέχει, λοιπόν, η αντισυνταγµατικότητα όλο αυτό το χρονικό
διάστηµα και µέχρι τη νοµοθετική της αλλαγή, που σηµαίνει ου-
σιαστικά την κατάργησή της µε νόµο. Γιατί άµα είναι να κάνετε αλ-
λαγή, γιατί να τροποποιήσετε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου; Φέρτε ένα νόµο που θα το αλλάξει. Ουσιαστικά πα-
ραµένει ανοικτό το ζήτηµα για τα ανταποδοτικά τέλη και είναι ευ-
θεία η αντισυνταγµατικότητα. Ένα είναι αυτό.

Δεύτερον, αφού είναι προφανής η αντισυνταγµατικότητα -έρ-
χοµαι εγώ τώρα και µιλώ πολιτικά- τι τη θέλετε; Δεν πρόκειται να
εφαρµοστεί. Φέρτε κατευθείαν τη νοµική διάταξη που θέλετε όταν
είστε έτοιµοι. Δεν έχει κανένα νόηµα τώρα.

Τρίτον, κύριε Πρόεδρε, που αφορά το ζήτηµα αυτό, είναι το
εξής: Γιατί µιλάει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου; Μιλάει για τα ταµειακά διαθέσιµα. Πώς θα
διακριθούν εν τοις πράγµασι τα ταµειακά διαθέσιµα από τα αντα-
ποδοτικά τέλη; Και ποια είναι, πράγµατι, τα ταµειακά διαθέσιµα
που πρέπει να αποδοθούν κατά την πράξη και πώς αυτά διακρί-
νονται και ποιος καθορίζει τις ταµειακές ανάγκες του δήµου; Επο-
µένως, εδώ και για εντελώς πρακτικούς λόγους, η πράξη
καθίσταται ανεφάρµοστη.

Οι λόγοι αυτοί συνέχονται και συντρέχουν προφανώς για τα πα-
νεπιστήµια –προφανώς, εκεί το πράγµα είναι ξεκάθαρο και δεν επι-
δέχεται της παραµικρής συζητήσεως- και κατά µείζονα λόγο γι’
αυτούς τους ειδικούς λογαριασµούς κονδυλίων έρευνας, οι οποίοι
οµοίως δεν εξαιρούνται. Εδώ, λοιπόν, δεν µπορεί να µένει, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αµφιβολία για την αντισυνταγµατικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, όµως, δύο ακόµα σκέψεις που αφορούν στην
έκτακτη περίσταση που πρέπει να συντρέχει. Ποια είναι εδώ η
έκτακτη περίσταση; Υπάρχει έκτακτη περίσταση, όταν η έκτακτη
περίσταση διαµορφώνεται, υποτίθεται, στις 17 Μαρτίου -χρόνο
που ανατρέχει η αναδροµή-, αλλά υιοθετείται η πράξη στις 20
Απριλίου; Ένα µήνα έκτακτη περίσταση;

Δεύτερον, εάν συνέτρεξε η έκτακτη περίσταση στις 17 Μαρτίου,
πώς είναι δυνατόν να µην έχει υπάρξει νοµοθετική παρέµβαση όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα κανονική, παρά έρχεται στις 20 Απρι-
λίου µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου;

Επίσης, πότε λήγει η έκτακτη περίσταση; Ποιος είναι ο χρόνος

λήξεως που δεν δικαιολογεί το µέτρο; Διότι εάν είναι πάγια η
ανάγκη του µέτρου, είναι δηλαδή νοµοθετική επιλογή της Κυβερ-
νήσεως, τότε ποια η χρεία της πράξεως νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου; Τότε έρχεται µε κανονική νοµοθεσία.

Κύριε Υπουργέ, για να συνεννοούµαστε, µην παίρνεται και εύ-
σηµα που δεν τα δικαιούστε. Η Κυβέρνηση εισήγαγε την πράξη
στην επιτροπή να συζητηθεί µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος.
Το Κοινοβούλιο απέρριψε την πρόταση, όχι η Κυβέρνηση! Εµείς,
όλοι εµείς, σας απορρίψαµε την εισήγηση περί κατεπείγοντος.
Αυτή η διαδικασία που ακολουθούµε δεν είναι η κανονική διαδικα-
σία. Είναι η ενδιάµεση διαδικασία, δεν είναι η ευρεία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Είναι παρά τον Κανονισµό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

γεννάται µείζον ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας. Δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση να ξεφύγει. 

Και θα µου επιτρέψετε να διαβάσω κάτι –και κλείνω µε αυτό- το
οποίο επιτείνει, µη φανεί σε κάποιον ότι κάνουµε αντισυνταγµατι-
κότητα για την αντισυνταγµατικότητα, έτσι µόνο και µόνο για να
βάζουµε ζητήµατα. Αναγιγνώσκω έγγραφο της Τράπεζας της Ελ-
λάδος –θα το καταθέσω για τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε- στις 10
Μαρτίου του 2015. Το υπογράφει ο κ. Μιχαήλ Μιχαλόπουλος, ο
οποίος είναι Διευθυντής.

«Είναι αυτονόητο ότι ο κίνδυνος που διατρέχουν οι δηµόσιοι ορ-
γανισµοί που συµµετέχουν στην οικεία οµάδα περιουσίας, είναι να
υποστούν ζηµία από την για οποιονδήποτε λόγο µη προσήκουσα
και ιδίως µη έγκαιρη ή µη ολοσχερή εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεων του ελληνικού δηµοσίου που απορρέουν από τις ανωτέρω
συναλλαγές».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μαυρουδής Βορίδης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κίνδυνος είναι εκεί, είναι υπαρκτός. Η διαδικασία είναι αντι-
συνταγµατική. Λαµβάνονται χρήµατα, γιατί άκουσα χθες το επι-
χείρηµα «κράτος εδώ και κράτος εκεί». Δεν υπάρχει κράτος εδώ
και κράτος εκεί. Το Σύνταγµα διακρίνει και προστατεύει, για τους
λόγους που εκείνος ο συνταγµατικός νοµοθέτης έκρινε, την αυ-
τοτέλεια και των πανεπιστηµίων και της αυτοδιοίκησης. Και ο
λόγος είναι απλός. Ακόµα κι όταν µεταφέρονται χρήµατα από τον
προϋπολογισµό, το κράτος αποξενώνεται πια από αυτήν την πε-
ριουσία, γίνεται τµήµα της περιουσίας του ΟΤΑ ή του πανεπιστη-
µίου, που είναι το κατάλληλο όργανο- λέει ο συνταγµατικός
νοµοθέτης- για να τα χρησιµοποιήσει µακριά από τις παρεµβάσεις
του κράτους.

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι το ζήτηµα είναι ξεκάθαρο. Απευθύ-
νοµαι στην ευαισθησία όλων και των συναδέλφων της κυβερνητι-
κής πλειοψηφίας, που όλο αυτό το τελευταίο χρονικό διάστηµα
ήταν ευαίσθητοι και στη διαδικασία αυτής της νοµοθέτησης αλλά
και στα θέµατα αντισυνταγµατικότητας. Την ίδια ευαισθησία που
επεδείκνυαν µέχρι χθες µαχόµενοι για την τήρηση του Συντάγµα-
τος, την ίδια να τηρήσουν και τώρα, έστω και αν είναι η Κυβέρνηση
που στηρίζουν αυτή που φέρνει αυτό το αντισυνταγµατικό νοµο-
θέτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Βορίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθεί από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκε στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκε για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, οµάδα έξι
Γάλλων φοιτητών.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Δικαίωµα να µιλήσουν µετά ταύτα έχουν ο αντιλέγων, δηλαδή
ο κ. Φίλης, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων ή οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι αρµόδιοι Υπουργοί, καθένας για
πέντε λεπτά.

Ο κ. Φίλης έχει τον λόγο ως αντιλέγων για πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι η
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σηµερινή συζήτηση δείχνει ότι έχει αλλάξει το κλίµα στη Βουλή.
Χαιρετίζω την ευαισθησία του κ. Βορίδη να υπερασπίζεται το Σύν-
ταγµα µέσα στη Βουλή, έστω και αν το υπερασπίζεται µε λάθος
τρόπους αλλά αυτό είναι η διαφορετική άποψη που έχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα εξηγήσω για ποιους λόγους δεν ισχύει η προβληθείσα έν-

σταση αντισυνταγµατικότητας. Ακούσαµε και από διαπρεπή συν-
ταγµατολόγο, τον κ. Λοβέρδο, να αναπτύσσει και επιπλέον
λόγους αντισυνταγµατικότητας. Δεν ξέρω αν θα τους επαναλά-
βει σήµερα στη συνεδρίαση της Ολοµέλειας. 

Πάντως, θέλουµε να πούµε ότι δεν ήταν δυνατό να προχωρή-
σουµε σε µία διαδικασία αντισυνταγµατική, µε δεδοµένη όχι την
ευαισθησία που είχαµε στο παρελθόν αλλά και την ευαισθησία
που εξακολουθούµε να έχουµε για την προάσπιση του Συντάγ-
µατος και των άλλων δικαιωµάτων των πολιτών. Ανάµεσά τους
είναι και η δέσµευση του κράτους να καταβάλει εγκαίρως µι-
σθούς και συντάξεις και αυτή είναι, αν θέλετε, η απρόβλεπτη και
επείγουσα ανάγκη που αναγκάζει σήµερα την Κυβέρνηση –το-
νίζω τη λέξη «αναγκάζει»- να φέρει τη συγκεκριµένη πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου για συζήτηση.

Με την πράξη αυτή δεν µειώνουµε συντάξεις, δεν διαλύουµε
εργασιακά δικαιώµατα, δεν χαρίζουµε τράπεζες σε τραπεζίτες
που τις χρεοκόπησαν, όπως συνέβη µε τη σωρεία πράξεων νο-
µοθετικού περιεχοµένου που καταθέσατε στη Βουλή την προ-
ηγούµενη περίοδο. Αντιθέτως, υπερασπιζόµαστε λαϊκά
δικαιώµατα και υποχρεώσεις του δηµοσίου. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου εξοµοιούται προς το
νόµο, συνεπώς έχει αφ’ εαυτής τη δυνατότητα αναδροµικής ρύθ-
µισης, υπό την προϋπόθεση βεβαίως ότι δεν αφορά ζητήµατα
φορολογικά ή ζητήµατα ποινών, Ποινικό Δίκαιο κ.λπ.. Συνεπώς,
δεν υπάρχει σήµερα –και ποτέ δεν υπήρχε- πρόβληµα αντισυν-
ταγµατικότητας ως προς την αναδροµική ισχύ που αναφέρθηκε. 

Από µια πρόχειρη µελέτη του βίου και της πολιτείας της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης διαπιστώνουµε ότι τουλάχιστον δύο
φορές -µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου 4080/2012 και
4088- υπάρχει αναδροµική ισχύς σε πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Άρα, επ’ αυτού δεν υφίσταται πρόβληµα ούτε από τη
συνταγµατική τάξη αλλά ούτε και από τη λειτουργία της Βουλής.

Δεύτερον, µε το περιεχόµενο της πράξης νοµοθετικού περιε-
χοµένου δεν επισυµβαίνει κάποια απρόοπτη µεταβολή, δεν πα-
ραβιάζεται η ασφάλεια ούτε θίγονται τα συµφέροντα τρίτων.
Αντιθέτως, διασφαλίζονται πλήρως τα ταµειακά διαθέσιµα των
οργανισµών γενικής κυβέρνησης που µεταφέρονται στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος µε καθορισµένη διαδικασία ανάληψης, καθώς
και µε εγγυηµένο επιτόκιο 2,5%. Συνεπώς, δεν υπάρχει ζηµία για
τους οργανισµούς της γενικής κυβέρνησης.

Οι δήµοι και οι περιφέρειες διατηρούν την ενοχική αξίωση επί
των διαθεσίµων τους. Ακόµα και αν υποθέσουµε ότι θίγεται η αυ-
τοτέλεια, την οποία προβάλλετε µε βάση το άρθρο 102 παρά-
γραφος 2 του Συντάγµατος, αυτή είναι προσωρινή και οφείλεται
σε λόγους δηµοσίου συµφέροντος, όπως είναι διασφάλιση της
χρηµατικής ροής του δηµοσίου προκειµένου να εξυπηρετηθούν
οι µισθοί και οι συντάξεις. Ακόµα και αν…. Συνεπώς πρόκειται για
ικανοποίηση επείγουσας και απρόβλεπτης ανάγκης, όπως ορίζε-
ται και µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Ακόµα και αν δεχθούµε ότι πρόκειται για προσβολή, αυτή είναι
δικαιολογηµένη, καθώς επαναλαµβάνω είναι προσωρινή και υπα-
κούει σε υπέρτερο συµφέρον – για να χρησιµοποιήσω κι εγώ –
και θα µου επιτρέψετε– µια καταχρηστική δικαιολογία, που
πρόβαλε η δική σας κυβέρνηση και είχε αποδεχθεί και το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας κατά την προηγούµενη περίοδο, σχετικά
µε τη δηµοσιονοµική εξυγίανση. Άρα και από άποψη νοµολογίας,
όπως είναι η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, έχουµε
µια ενίσχυση της πρωτοβουλίας µας. 

Για το θέµα των κληροδοτηµάτων, επειδή και αυτό ακούστηκε
στην επιτροπή, είναι προφανές ότι δεν αλλάζει ο σκοπός του κλη-
ροδοτήµατος αλλά, υπό τους όρους που περιγράφονται στη
ρύθµιση, η τραπεζική διαχείρισή τους. Ούτε εκεί υπάρχει κάποια
προσβολή. 

Τέλος, για τα θέµατα των ανταποδοτικών τελών υπήρξε ήδη
µια διευκρίνιση του αρµοδίου Υπουργού χθες, που αποκαθιστά

πιθανές παρανοήσεις. Είναι βεβαίως θέµα των αρµοδίων οργά-
νων να προσδιορίσουν –και µπορεί να γίνει µε βάση τις αρχές
του δηµοσίου λογιστικού- ποια είναι ακριβώς τα ανταποδοτικά
τέλη. 

Τελειώνοντας την αντίκρουση επί της ενστάσεως αντισυνταγ-
µατικότητας που προβάλλει η Νέα Δηµοκρατία, θα ήθελα να επι-
σηµάνω ένα στοιχείο πολιτικό. Χθες ήρθαν στην αρµόδια
επιτροπή εκπρόσωποι της Ένωσης Δήµων και της Ένωσης Πε-
ριφερειών. Μοιράστηκαν οι θέσεις τους εγγράφως και η συζή-
τηση που έγινε απέδειξε –και αποδείχθηκε από την ουσιαστική
επανατοποθέτησή τους στο τέλος- ότι υπήρχαν παρανοήσεις, οι
οποίες πιστεύω ότι διαλύθηκαν, διευκρινίστηκαν. Υπάρχει µια συ-
νείδηση ότι είναι αναγκαία σε αυτήν τη φάση η περιφρούρηση
της δυνατότητας της Κυβέρνησης να διαπραγµατεύεται, της δυ-
νατότητας της Κυβέρνησης να διασφαλίζει την καταβολή µισθών
και συντάξεων χωρίς αυτό να γίνεται σε ζηµία των άλλων φο-
ρέων. 

Ειπώθηκε ότι η χθεσινή συζήτηση επεβλήθη στην Κυβέρνηση.
Δεν επεβλήθη. Μέσα από µια δηµοκρατική συζήτηση στην επι-
τροπή, µε πρόταση που σχηµατοποίησε και κατέθεσε η κ. Μπα-
κογιάννη και την κάναµε αποδεκτή, οµόφωνα –δεν θυµάµαι πώς
τοποθετήθηκε το ΚΚΕ- όλα τα άλλα κόµµατα συµφωνήσαµε να
ακολουθηθεί η διαδικασία αυτή που ακολουθείται, δηλαδή και
σήµερα να γίνει η συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής. 

Με έκπληξη διαπιστώσαµε ότι στη Διάσκεψη των Προέδρων
υπαναχώρησε η Νέα Δηµοκρατία και το Ποτάµι. Δεν καταλα-
βαίνω για ποιο λόγο υπαναχώρησε ειδικά η Νέα Δηµοκρατία,
όταν θα έπρεπε να υποστηρίζει την πρόταση αυτή, που ήταν πρό-
ταση που ανέπτυξε η κ. Μπακογιάννη.

Και αυτό αποδεικνύει ότι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και η Κυ-
βέρνηση, δεν συµµετέχουµε στις συνεδριάσεις µε κλειστά αυτιά
και προκαταλήψεις αλλά είµαστε έτοιµοι να συνεισφέρουµε, να
συµβάλουµε στη διαµόρφωση ενός πλαισίου δηµοκρατικής αν-
τιπαράθεσης και συζήτησης χωρίς φωνές, χωρίς ανταλλαγή απα-
ξιωτικών εκφράσεων, µε σεβασµό της λειτουργίας της Βουλής. 

Διότι –και µε αυτό τελειώνω- αν ισχύει –και ισχύει- η αγωνία
για το αύριο της χώρας, η αγωνία για το σήµερα της χώρας, η
αγωνία για τις συντάξεις και τους µισθούς, αυτό δεν είναι δυνα-
τόν να «εξυπηρετείται» από τεχνικές οι οποίες υποβαθµίζουν τη
λειτουργία του Κοινοβουλίου. 

Για τους λόγους που αναφέραµε, εµείς δεν δεχόµεθα την έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Περατώθηκε η ανά-
πτυξη από τον λέγοντα και τον αντιλέγοντα. Θα ανοίξουµε κατά-
λογο για τους επτά Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των
αντίστοιχων κοµµάτων. 

Ζήτησε τον λόγο ο κ. Μητσοτάκης. Να µου πει ο ΣΥΡΙΖΑ αν
θέλει να ακολουθήσει, άλλως να ακολουθήσω την κοινοβουλευ-
τική τάξη, για να πάρουν ο κάθε ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος τον λόγο.

Κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά µε

πολύ µεγάλη έκπληξη άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
του ΣΥΡΙΖΑ να οµολογεί σ’ αυτήν την Αίθουσα αυτό το οποίο όλοι
µας υποψιαζόµασταν αλλά η Κυβέρνηση ουδέποτε είχε τολµήσει
να εκστοµίσει, ότι δηλαδή χωρίς αυτή την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου δε θα πληρωνόντουσαν µισθοί και συντάξεις στο
τέλος του µήνα. Οµολογήσατε επίσηµα ότι είµαστε µια χρεοκο-
πηµένη χώρα. Αυτό κάνατε σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αναρωτιέµαι τι ισχύει, κύριε Υπουργέ: Αυτό που είπατε

εσείς, ότι θέλετε ένα µαξιλάρι ασφάλειας, ή αυτό το οποίο είπε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος αιτιολογώντας το υπέρτατο
δηµόσιο συµφέρον της πράξης; Διότι το µόνο επιχείρηµα το
οποίο άκουσα είναι ότι µπορούµε να παραβούµε το άρθρο 102
του Συντάγµατος, επειδή υπάρχει µείζων εθνικός λόγος. Και
ποιος είναι αυτός; Να πληρωθούν µισθοί και συντάξεις. «Βάλτε
πλάτη», δηλαδή, κύριοι δήµαρχοι, γιατί αν δεν µας δώσετε τα
λεφτά, στις 30 Απριλίου η χώρα δε θα µπορέσει να πληρώσει µι-
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σθούς και συντάξεις. 
Αντιπαρέρχοµαι την τραγικότητα της κατάστασης στην οποία

έχετε φέρει τη χώρα. Θα το συζητήσουµε στη συνέχεια. Πώς
φτάσαµε, λοιπόν, στο σηµείο µετά από τρεις µήνες διακυβέρνη-
σης ΣΥΡΙΖΑ να γίνεται αυτή η συζήτηση στη χώρα; Ήµασταν
ποτέ σ’ αυτήν την κατάσταση πριν από έξι ή δώδεκα µήνες, να
συζητάµε για τα απολύτως αυτονόητα; Εκεί µας οδήγησε η
ισχυρή διαπραγµάτευση, να µην µπορείτε να πληρώσετε µισθούς
και συντάξεις στους συνταξιούχους τους οποίους εσείς επικα-
λείστε και για τους οποίους εσείς αγωνίζεστε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η κατάσταση στην οποία φέρατε τη χώρα.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Εκεί µας οδήγησαν…(δεν ακούστηκε).
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εσείς πτωχεύετε τη χώρα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Να ρωτήσω και κάτι ακόµα; 
Λέτε ότι είπατε στους δηµάρχους: «Μην ανησυχείτε. Όποτε

θέλετε να πάρετε τα λεφτά σας πίσω, µπορείτε να τα πάρετε».
Είναι οι ίδιοι δήµαρχοι τους οποίους ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κά-
ποτε αποκαλούσε «βλαχοδηµάρχους». Τώρα αναγκάζεστε να έρ-
θετε να τους ζητήσετε και να τους επιβάλλετε να σας δώσουν τα
διαθέσιµά τους. Μα, αν ξοδέψετε τα χρήµατα των δηµάρχων τα-
µειακά, για να πληρώσετε µισθούς και συντάξεις, και στις 3
Μαΐου έρθει κάποιος δήµαρχος και ζητήσει τα λεφτά του πίσω,
τι θα βρει; Αφού θα έχετε χρηµατοδοτικό κενό εσείς. Το οµολο-
γήσατε εσείς οι ίδιοι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ό,τι βρήκαµε εµείς.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εσείς το οµολογήσατε οι ίδιοι.
Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά λυπάµαι που η χώρα έχει πε-

ριέλθει σ’ αυτήν την τραγική κατάσταση. Λυπάµαι επίσης για το
ζήτηµα της επιχειρηµατολογίας του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου ως προς την αναδροµικότητα της διάταξης.

Αν είχατε κάνει στοιχειωδώς καλύτερο προγραµµατισµό, κύριε
Υπουργέ των Οικονοµικών, δεν θα χρειαζόσασταν να καταφύγετε
σ’ αυτήν τη ρύθµιση µε αναδροµικό χαρακτήρα. Αλλά όλοι ξέ-
ρουµε την αλήθεια. Ποια η λογική του αναδροµικού χαρακτήρα;
Γιατί υπάρχει; Για να καλύψετε την κ. Δούρου η οποία οικειοθε-
λώς έσπευσε να καταθέσει τα διαθέσιµά της. Γι’ αυτό υπάρχει η
αναδροµικότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μην κοροϊδευό-
µαστε εδώ πέρα.

Τη δε σπουδή της Κυβέρνησης –και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- να συζητήσει την πρόταση σήµερα δεν την αντιλαµβά-
νοµαι. Η πράξη ήδη από τη στιγµή που έχει δηµοσιευθεί, παράγει
έννοµα συµφέροντα. Γιατί τέτοια σπουδή; Μήπως σας το ζήτησε
κάποιος από το εξωτερικό; Μήπως οι «θεσµοί» απαιτούν τελικά
από την Κυβέρνηση, για να δοκιµαστεί η συνοχή της κυβερνητι-
κής πλειοψηφίας, να ψηφιστεί και η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου; Δεν είναι τουλάχιστον παράδοξο, κύριε Υπουργέ, να
υπάρχει προγενέστερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου η
οποία ακόµα δεν έχει συζητηθεί στην επιτροπή; 

Τα ζητήµατα της αντισυνταγµατικότητας δεν επιδέχονται κα-
µιάς αµφισβήτησης, κύριε Πρόεδρε. Είναι κατάφωρη η παρα-
βίαση των σχετικών άρθρων του Συντάγµατος. Προφανώς θα
αναλάβετε τις ευθύνες καταψηφίζοντας την πρόταση της Νέας
Δηµοκρατίας και υπερψηφίζοντας αυτήν την πράξη.

Αυτό όµως δεν ακυρώνει το γεγονός ότι αναγκάζεστε να κα-
ταφύγετε σε ακραίως αντισυνταγµατικά µέτρα για να καλύψετε
την τραγική σας αδυναµία να κάνετε έστω και ένα στοιχειώδη
προγραµµατισµό για τα ταµειακά διαθέσιµα της χώρας.

Το γεγονός ότι σήµερα, σε αυτήν εδώ πέρα την Αίθουσα, ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος οµολόγησε πρακτικά την επί-
σηµη χρεοκοπία της χώρας, θα σας συνοδεύει για πολύ καιρό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Μητσοτάκη.
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος, από το κόµµα της Χρυσής

Αυγής.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, είδαµε προ ολίγου Βουλευτές του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου να χειροκροτούν στη χρεοκοπία της χώρας. Αυτό και
µόνο λέει πολλά για κάποιους. 

Κατά δεύτερον, διακρίνουµε µια σχεδόν υπερκοµµατική, υπο-
κριτική ευαισθησία, ξεκινώντας από τον κ. Βορίδη και –όπως προ-
είπαµε- τα αίσχη στα οποία είχαν προβεί όταν είχαν την
πλειοψηφία στην προηγούµενη Κοινοβουλευτική Σύνοδο.

Να θυµίσουµε εδώ διάφορες ερµηνείες του Συντάγµατος: Εί-
χαµε ακούσει µόλις προ ολίγων µηνών, εδώ, εντός του Κοινοβου-
λίου στην περίπτωση της άρσης ασυλίας του κ. Μιχελάκη, τον
αξιότιµο κ. Παυλόπουλο –τότε δεν ήταν Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας, ήταν Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας- ο οποίος εν ολί-
γοις είπε ότι οι Βουλευτές και οι Υπουργοί µπορούν να
λαδώνονται, µπορούν να τα «παίρνουν», γιατί δεν εµπίπτουν στο
νόµο περί χρηµατισµού δηµοσίων υπαλλήλων, διότι δεν είναι δη-
µόσιοι υπάλληλοι αλλά κάνουν κάποιο λειτούργηµα. 

Να θυµηθούµε την επιλεκτική χρησιµοποίηση του Συντάγµα-
τος και την ερµηνεία του στην περίπτωση των µικροοµολογιού-
χων, οι οποίοι δεκαετίες τώρα µε την εγγύηση του ελληνικού
δηµοσίου επένδυαν τα λεφτά τους στο κράτος, βοηθούσαν το
ελληνικό κράτος και µέσα σε µια µέρα, µε µία υπογραφή, τους
τα πήρατε όλα. 

Να θυµηθούµε ακόµα και το πρώτο µνηµόνιο, όπου έγιναν κά-
ποιες διαδικασίες απαράδεκτες –ήταν η αρχή του τέλους αυτής
της χώρας- όπου Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου, ψήφι-
σαν πράγµατα τα οποία ήταν όχι µόνο αντισυνταγµατικά αλλά
ήταν εθνοκτόνα και ανθελληνικά.

Το Σύνταγµα –επειδή αναφέρεστε συνεχώς- προβλέπει ρητά
ότι πάνω απ’ όλους και όλα είναι ο ελληνικός λαός. Και θα πρέπει
αυτό να το έχετε κατά νου κάθε στιγµή, όταν φέρνετε εντός του
ελληνικού Κοινοβουλίου είτε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
είτε νοµοσχέδια είτε οτιδήποτε άλλο, τα οποία στηρίζετε και
υπερψηφίζετε λόγω της πλειοψηφίας της οποίας διαθέτει κάποιο
κόµµα ή κάποια κόµµατα σε συγκεκριµένες χρονικές στιγµές.

Συνεπώς, η Νέα Δηµοκρατία δεν δικαιούται διά να οµιλεί περί
αντισυνταγµατικότητας και καταπάτηση των δικαιωµάτων του
Συντάγµατος και του Κανονισµού της Βουλής. 

Από την άλλη, ακούσαµε τον κ. Φίλη να λέει ότι υπερασπίζονται
τα λαϊκά δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του δηµοσίου. Κύριε
Φίλη, άλλα λέγατε σαν κόµµα προεκλογικά. Διότι τα λαϊκά δικαιώ-
µατα σίγουρα δεν ήταν η συνέχιση του µνηµονίου που, δυστυ-
χώς, αυτό κάνετε. Άλλα λέγατε. Λέγατε ότι θα καταργήσετε το
µνηµόνιο µε ένα άρθρο, ότι θα το φέρετε στη Βουλή. Δεν το φέ-
ρατε ποτέ. Αντ’ αυτού βλέπουµε όλοι ότι συνεχίζεται κανονικά η
απαράδεκτη κι εθνοκτόνος διαδικασία. Λέτε ότι αγωνίζεστε για
το καλό του ελληνικού λαού.

Επίσης, δεν σας ψήφισαν για να συνεχίσετε αυτού του είδους
τις υποχρεώσεις του δηµοσίου. Εσείς λέγατε ότι έπρεπε να γίνει
λογιστικός έλεγχος του χρέους, ότι το µεγαλύτερο µέρος αυτού
του χρέους είναι επαχθές, είναι παράνοµο, είναι επονείδιστο και
θα πρέπει να διαγραφεί προκειµένου να προχωρήσουµε µπρο-
στά. Αντ’ αυτού, βγαίνουν οι Υπουργοί της Κυβέρνησης, βγαί-
νουν στελέχη σας και λένε «εµείς θα εκπληρώσουµε στο ακέραιο
της υποχρεώσεις µας προς την τρόικα» - νυν «θεσµούς», για να
µην ξεγελιόµαστε.

Επίσης, ο βίος και η πολιτεία της προηγούµενης κυβέρνησης,
ο πραγµατικά εθνοκτόνος, ανθελληνικός, βίος της προηγούµε-
νης κυβέρνησης, δεν σας επιτρέπει να συνεχίσετε κι εσείς τα ίδια
και να το χρησιµοποιείτε ως δικαιολογία. Εσείς ήσασταν αυτοί οι
οποίοι στηλιτεύατε συνεχώς τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου για οποιοδήποτε λόγο. Λέγατε ότι δεν θα έρθει κάτι τέτοιο
και µέχρι στιγµής, στον σύντοµο χρονικό βίο της Κυβέρνησής
σας, τα περισσότερα τα έχετε φέρει µε πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. 

Αυτό δείχνει ότι έχετε κάνει µια πολύ κακή αρχή. Και το γεγο-
νός ότι η απέχθεια του ελληνικού λαού προς την προηγούµενη
κυβέρνηση σάς δίνει µια πολύ µεγάλη ανοχή, δεν σηµαίνει ότι ο
ελληνικός λαός θα σας δίνει ανοχή επ’ αόριστον κι επ’ άπειρον.
Κάποια στιγµή η ανοχή αυτή και προς την τωρινή Κυβέρνηση θα
σταµατήσει.

Αυτά τα µέτρα τα οποία παίρνετε δεν είναι προσωρινά, το ξέ-
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ρουµε όλοι. Και το χειρότερο όλων είναι ότι αυτό µπορεί να µην
το φέρετε σήµερα -για κάποιο λόγο- µε πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, να το φέρετε αύριο, µεθαύριο, µε κάποια άλλη δια-
δικασία αλλά το αποτέλεσµα είναι το ίδιο.

Παίρνετε λεφτά του ελληνικού δηµοσίου από δήµους, από πε-
ριφέρειες, από νοσοκοµεία, από παντού, προκειµένου να πληρώ-
σετε –λέτε- µισθούς και συντάξεις, διότι δεν υπάρχουν λεφτά.
Αλλά κάποια άλλα χρήµατα που υπήρχαν πριν από λίγες µέρες,
πριν από λίγες εβδοµάδες, πριν από µερικούς µήνες, όπως λέ-
γατε κι εσείς, πηγαίνουν προς τους τοκογλύφους, για να απο-
πληρώσετε τοκογλυφικές υποχρεώσεις.

Αυτό πρέπει να σταµατήσει. Γι’ αυτό σας ψήφισε ο ελληνικός
λαός και αυτό θα έπρεπε να πράξετε και όχι να φέρνετε τέτοιες
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου για να κάνετε τα ακριβώς αν-
τίθετα. 

Σαφώς και είναι αντισυνταγµατική η σηµερινή πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου. Το άρθρο 16, παράγραφος 5 και το άρθρο
102, παράγραφος 2 του Συντάγµατος περί απαγόρευσης ανα-
δροµικότητας των νόµων, το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων, η
οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια των ΟΤΑ, όλα αυτά δεί-
χνουν ότι παραβιάζεται το Σύνταγµα.

Έχετε την πλειοψηφία. Μπορείτε να κάνετε ό,τι θέλετε αλλά
στη συνείδηση του ελληνικού λαού κάνετε τα αντίθετα από
εκείνα για τα οποία σας στήριξαν και σαν ψήφισαν πολλοί. 

Υπερψηφίζουµε την πρόταση περί αντισυνταγµατικότητας του
νόµου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Παναγιώταρε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Θεοχάρης από το Ποτάµι.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Λυπάµαι και θλίβοµαι που δεν είχα την ευκαιρία να είµαι σε

άλλη σύνοδο Βουλευτής. Γιατί έτσι θα είχα τη δυνατότητα να πα-
ρακολουθήσω και τις δύο πλευρές της σηµερινής ειρωνείας, που
παρακολουθούµε στη συνεδρίαση αυτή. Τη Νέα Δηµοκρατία να
κόπτεται περί της αντισυνταγµατικότητας των πράξεων νοµοθε-
τικού περιεχοµένου και τον ΣΥΡΙΖΑ να υποστηρίζει πως οι πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου είναι συνταγµατικές. 

Είναι κατάπτωση να παρακολουθεί κάποιος πολίτης τέτοιου εί-
δους διαδικασίες αντιστροφής της λογικής και της πραγµατικό-
τητας, όταν βλέπουµε την υποταγή της ουσίας και της αλήθειας
στη σκοπιµότητα. Αυτό παρακολουθούµε σήµερα. 

Η Κυβέρνηση έχει δικαίωµα να βαφτίσει την τρόικα «θεσµούς».
Έχει δικαίωµα να βαφτίσει τις οµάδες που συνεδριάζουν στο Πα-
ρίσι «Brussels Group». Έχει δικαίωµα να βαφτίσει το µνηµόνιο
«δανειακή σύµβαση». Αυτά, προσωπικά, δεν µε ενδιαφέρουν.

Όταν, όµως, βαφτίζει τον ευτελισµό των διαδικασιών, όταν βα-
φτίζει «σωστές» τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, τη
στιγµή που ο κ. Βούτσης, παρών σήµερα, δήλωνε στις 11-12-
2012 ότι είναι «χουντικής έµπνευσης» οι πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, τη στιγµή που ο κ. Παπαδηµούλης στο «ΣΚΑΪ» στις
10-4-2013 έλεγε ότι «δεν υπάρχει σε καµµία άλλη χώρα της Ευ-
ρώπης αυτή η ξεφτίλα να νοµοθετούν κυβερνήσεις µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου», σηµαίνει ότι δεν είναι δυνατόν να
ανεχόµαστε άλλο αυτού τους είδους τον ευτελισµό και την αντι-
στροφή, όπως είπα, της πραγµατικότητας. 

Ας πούµε, όµως, δυο λόγια, για να εξηγήσουµε ενδεχοµένως
και στον κόσµο που µας παρακολουθεί –δεν είναι όλοι συνταγ-
µατολόγοι εδώ και σίγουρα δεν είµαι εγώ- τι χρειάζεται για να
είναι µια πράξη συνταγµατική. Πρέπει να συντρέχουν δύο προ-
ϋποθέσεις και οι δύο µαζί σωρευτικά, το επείγον και το απρόβλε-
πτο.  

Ακούσαµε από τον κ. Φίλη σήµερα το αδιανόητο. Είπε ότι είναι
«απρόβλεπτο γεγονός» το ότι έχουµε να πληρώσουµε µισθούς
και συντάξεις. Δεν το κάνουµε κάθε µήνα, αναρωτιέµαι; Δεν είναι
οι µισθοί και οι συντάξεις µια υποχρέωση του κράτους να πλη-
ρωθούν κάθε µήνα; Είναι απρόβλεπτο; Το κάνουµε όποτε θέ-
λουµε, κάθε δύο µήνες, κάθε τρεις και κάθε έξι; Με αυτόν τον
τρόπο υποστηρίζουµε τη συνταγµατικότητα; 

Επείγον είναι η έκτακτη κατάσταση στην οποία φέρατε εσείς

τη χώρα. Επείγον δεν γεννήθηκε. Επείγον το γεννήσατε και το
καταστήσατε εσείς, η Κυβέρνηση. Απρόβλεπτο το κατέστησε η
Κυβέρνηση το γεγονός ότι άδειασαν τα ταµεία και το γεγονός
ότι διαπραγµατευόµαστε µε τους εταίρους µας σήµερα στο Eu-
rogroup και δεν έχουµε πού να σταθούµε και αναγκαζόµαστε -
ούτε καν να ψηφίσουµε, έχει ήδη παράξει έννοµα αποτελέσµατα-
και ερχόµαστε σήµερα απλώς να κυρώσουµε αυτήν την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνταγµατικός νοµοθέτης
έβαλε το άρθρο 44, παράγραφος 1, για να µπορέσει να καλύψει
πραγµατικά επείγουσες καταστάσεις, όπως λιµό, σεισµό, κατα-
ποντισµό και τις περιόδους κατά τις οποίες η Βουλή είναι κλειστή.
Μπορείτε να µου εξηγήσετε, πού είναι ο λιµός και ο σεισµός; Θα
σας εξηγήσω εγώ. Είναι η Κυβέρνηση που µας κυβερνάει, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ. 

Αυτή είναι η απρόβλεπτη κατάσταση, αυτή είναι η έκτακτη κα-
τάσταση που καθιστά την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ανα-
γκαία.

(Χειροκροτήµατα)
Αυτός είναι ο λόγος!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα τα ακούσετε. Οµολογείτε την αποτυχία σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος):Μη διακόπτετε.
Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Προβληµατιστήκαµε πάρα

πολύ, εάν θα πρέπει να στηρίξουµε ή να µη στηρίξουµε την αντι-
συνταγµατικότητα. Εάν, λοιπόν, η Κυβέρνηση σηκωθεί διά των εκ-
προσώπων της και ζητήσει συγγνώµη ενώπιον του ελληνικού
Κοινοβουλίου και πει, πράγµατι, ότι οι πράξεις και οι παραλείψεις
µας κατέστησαν έκτακτη και απρόβλεπτη την πληρωµή των µι-
σθών και των συντάξεων, τότε ναι θα στηρίξουµε ότι η πράξη αυτή
είναι συνταγµατική. 

Εάν όµως έπρεπε να είχε γίνει καλύτερος προγραµµατισµός,
εάν όµως δεν διαβεβαίωναν πριν από ένα µήνα ότι τα αποθέµατα
είναι µέχρι τις 30 Ιουνίου και δεκαπέντε µέρες µετά µας λένε ότι
φτάνουν µέχρι τέλος Απριλίου και ότι στις 8.30’ το πρωί λείπουν
400 εκατοµµύρια και στις 10.00’ ανοίξαµε την τσάντα και βρέθη-
καν, κοιτάξαµε κάτω από τα µαξιλάρια, εάν αυτός είναι, λοιπόν, ο
προγραµµατισµός που ζούµε, τότε αυτή η πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου δεν είναι συνταγµατική.

Αυτή είναι η θέση µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της κοινοβουλευτικής οµά-

δας το Ποτάµι)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος):Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, ο κ. Κα-

ραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Παρακολουθώντας, κύ-

ριε Πρόεδρε, τη συζήτηση περί αντισυνταγµατικότητας, κάποιος
θα παρατηρήσει το εξής ζήτηµα, ότι απλά και µόνο άλλαξαν ρόλο
οι πρωταγωνιστές.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ησυχία, κύριοι και κυ-

ρίες. Κάνετε ησυχία να συνεχίσει ο αγορητής!
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Να σταµατήσουν, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος):Ησυχία παρακαλώ.
Συνεχίστε, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω ότι απλά άλλαξαν

ρόλο οι πρωταγωνιστές.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Μου επιτρέπετε; Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ ησυχία!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Λέω, λοιπόν, ότι απλά

και µόνο άλλαξαν ρόλο οι πρωταγωνιστές.
Ο κ. Βορίδης τότε είχε το ρόλο του αντιλέγοντος και βεβαίως

–όχι ο κ. Φίλης, γιατί δεν ήταν εδώ- ο κ. Λαφαζάνης είχε το ρόλο
του λέγοντος καταθέτοντας προτάσεις αντισυνταγµατικότητας
για την υπεράσπιση του αστικού συντάγµατος. Και οι ρόλοι άλ-
λαξαν, γιατί απλά και µόνο άλλαξε η κυβερνητική πλειοψηφία. 

Και το δυστύχηµα είναι ότι χρησιµοποιούνται ακριβώς τα ίδια
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επιχειρήµατα από τους λέγοντες και τους αντιλέγοντες. Μας
είπε, δηλαδή, ο κ. Φίλης ότι τα κάνουµε όλα αυτά για να πληρω-
θούν οι µισθοί και οι συντάξεις. Το ίδιο ισχυρίζονταν και οι τότε
αντιλέγοντες, ότι κάνουµε τη δανειακή σύµβαση, το µνηµόνιο,
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου και τα µεσοπρόθεσµα και
µάλιστα µε διαδικασίες fast-track, για να διασφαλίσουµε τους µι-
σθούς και τις συντάξεις. Άρα, λοιπόν, ούτε καν στα επιχειρήµατα
δεν πρωτοτυπείτε.

Και η ουσία ποια ήταν; Βεβαίως, δεν διασφαλίζατε τους µισθούς
και τις συντάξεις, γιατί τα πετσοκόβατε. Στην πράξη ήταν η εξυ-
πηρέτηση διαχρονικά και στο διηνεκές –όπως είναι η νέα ορολογία
σήµερα του κ. Βαρουφάκη- του κρατικού χρέους.

Έχουµε, δηλαδή, µια επαναλαµβανόµενη ελαστική ερµηνεία
του αστικού Συντάγµατος, που έχει ένα κοινό χαρακτηριστικό.
Ελαστικότητα όσον αφορά τα ζητήµατα που σχετίζονται µε τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα, την προάσπισή και ικανοποίησή τους και
αποφασιστικότητα όσον αφορά την προάσπιση των συµφερόντων
των καπιταλιστών. Άλλωστε δεν είναι τυχαίο ότι επί της ουσίας, η
κεντρική ιδέα του αστικού Συντάγµατος, είναι ακριβώς η υπερά-
σπιση της καπιταλιστικής ιδιοκτησίας και του κέρδους της.

Εµείς και τότε λέγαµε –και τώρα θα το πούµε- ότι το θέµα είναι
να συζητήσουµε την ουσία του ζητήµατος. Γιατί για παράδειγµα,
µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η Κυβέρνηση προχωρά
στην υποχρεωτική δέσµευση των ταµειακών διαθεσίµων, για να
εξυπηρετήσει τις υποχρεώσεις που αφορούν τις δανειακές συµ-
βάσεις και το κρατικό χρέος σε βάρος της ικανοποίησης των λαϊ-
κών αναγκών.

Ισχυρίζεται βεβαίως, η Κυβέρνηση ότι συντρέχουν έκτακτες
προϋποθέσεις. Εάν αυτό είναι το σωστό, τότε θα έπρεπε να πάρει
µέτρα έκτακτης διοικητικής πράξης.

Η πράξη αυτή δεν είναι έκτακτη, δεν έχει περιορισµένο χρονικό
διάστηµα αλλά έχει διαχρονική ισχύ, που επί της ουσίας τι επιβε-
βαιώνει; Επιβεβαιώνει ότι και η σηµερινή συγκυβέρνηση κινείται
σε µια γενικότερη στρατηγική επιλογή, όπως και οι προηγούµενες,
που µιλάει για απόλυτο έλεγχο επάνω στους δηµόσιους οργανι-
σµούς και στους οργανισµούς της τοπικής και περιφερειακής δι-
οίκησης, καθώς και για περιστολή της κρατικής χρηµατοδότησης
απέναντι στους δήµους, στα νοσοκοµεία, στα πανεπιστήµια, στο
όνοµα της ανταποδοτικότητας και της φορολόγησης και βεβαίως
της ιδιωτικοποίησης της λειτουργίας τους. Αυτός είναι ο στρατη-
γικός σχεδιασµός που υπηρετείται µε την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου.

Βεβαίως, υπάρχουν και τα σκοτεινά σηµεία τα οποία η Κυβέρ-
νηση δεν τα απαντά, αποφεύγει να τα απαντήσει, όπως για παρά-
δειγµα. Γιατί υπάρχει αναδροµικότητα; Ποιον θέλετε να καλύψετε,
τι ακριβώς ζητήµατα; Και δεύτερον, ποιους φορείς αφορά; Δεν
υπάρχει συγκεκριµένος κατάλογος, απλώς περιορίζεται µόνο στο
τι θα βάλει µέσα σε αυτόν τον κατάλογο η ΕΛΣΤΑΤ. 

Όµως βεβαίως, υπάρχουν και τυπικοί λόγοι. Για παράδειγµα,
και ο λέγων επικαλέστηκε ως επιχείρηµα το άρθρο του Συντάγµα-
τος που αφορά τη λεγόµενη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια
των δήµων και των περιφερειών. Μόνο που αυτό το άρθρο, κατ’
εξακολούθηση έχει παραβιαστεί και µε τον «Καποδίστρια» και µε
τον «Καλλικράτη», συνολικά µε τη διοικητική µεταρρύθµιση που
µετέτρεψε την αυτοδιοίκηση σε τοπική και περιφερειακή επί της
ουσίας διοίκηση.

Απ’ αυτήν την άποψη, κύριε Πρόεδρε, βεβαίως καταλαβαίνετε
ποια θα είναι η στάση του ΚΚΕ στο συγκεκριµένο ζήτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Καραθανασόπουλε.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικολόπουλος από τους Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι γνωρίζουν
ότι τελικά, εδώ, οι συνάδελφοι θα κληθούν σε λίγο να αποφανθούν
περί της συνταγµατικότητας ή µη της πράξης νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Είναι προφανές, ποια θα είναι η απάντηση, γιατί όσο και
αν ο κ. Βορίδης ζήτησε να επιδείξουν οι συνάδελφοι της Συµπολί-
τευσης εκείνη την ευαισθησία που πρέπει, ασφαλώς, θα µπορούσε
να εκληφθεί ως µια οµολογία αυτοκριτικής. 

Γιατί αν αυτό που σήµερα ζητά ο εκπρόσωπος της Μείζονος Αν-
τιπολίτευσης από εµάς, το είχαν κάνει οι συνάδελφοι στους προ-

ηγούµενους χρόνους των «µνηµονιακών παγετώνων», πράγµατι,
δεν θα είχαµε φτάσει εδώ, θα το είχαµε αποφύγει. Όµως, περί
αυτού, δεν νοµίζω ότι πρέπει κανένας να οµιλήσει περισσότερο.
Γιατί ποιος δεν θυµάται, ότι ενώ προκλήθηκε η Βουλή τότε να πει
«είναι συνταγµατικό ή αντισυνταγµατικό το «χαράτσι», το «κού-
ρεµα» ήταν συνταγµατικό ή αντισυνταγµατικό;», οι ίδιοι συνάδελ-
φοι σηκώθηκαν τότε και χωρίς καµµιά ντροπή, έφεραν αυτά τα
αποτελέσµατα.

Ο σιδηρούς βραχίων της προηγούµενης συγκυβέρνησης των
δύο συµπρωθυπουργών, αυτός που υπεδείκνυε τους τρόπους, µί-
λησε για την «Κυβέρνηση του λιµού και του σεισµού». Ποιος;
Αυτός που ήταν ο γενικός γραµµατέας, αυτός που ήταν το «µακρύ
χέρι»! Ναι, αυτός, λοιπόν, σήµερα, εκπροσωπώντας µια πολιτική
δύναµη, που θέλει καθηµερινά να πάρει µέρος σε αυτήν την Κυ-
βέρνηση, που θέλει να γίνει µέλος αυτής της Κυβέρνησης, έρχεται
και λέει, ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι του λιµού, του σεισµού, του
καταποντισµού! 

Πώς µπορεί να γίνεται αυτό, από τη στιγµή που οι ίδιοι θέλουν
να γίνουν συµµέτοχοι αυτής της κυβερνητικής προσπάθειας και
µάλιστα, έχουν και συµµάχους γι’ αυτό το «θέλω» τους και ξένους,
που έρχονται και λένε «αυτούς να βάλετε στην Κυβέρνηση, γιατί
αυτοί είναι καλύτεροι, και να διώξετε τον Καµµένο»;

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως, θα πάει τζάµπα το χειροκρότηµα…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος):Ησυχία, παρακαλώ!
Συνεχίστε, κύριε Νικολόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα πάει τζάµπα το χειροκρό-

τηµα των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης, για τη χρεοκοπία. Γιατί
ποιος Έλληνας, ποια Ελληνίδα θα µπορούσε να φανταστεί, ότι
υπάρχουν Έλληνες πολιτικοί, που µπορεί να τρίβουν τα χέρια τους
σε ένα τέτοιο ενδεχόµενο; 

Τώρα, έρχεται η ώρα να αποδείξουµε αυτό που λέει ο καθένας
µας. Εάν, για παράδειγµα, ακολουθήσουµε αυτό που λέει η Αντι-
πολίτευση, ποιο είναι το αποτέλεσµα που θα έρθει; Θέλουν να µεί-
νει η χώρα χωρίς ρευστότητα; Αυτό επιδιώκουν; Και έτσι έρχονται
να επιβεβαιώσουν τους χειρότερους φόβους, ότι αυτές οι παγίδες
που έχουν στηθεί, πριν καν αναλάβει αυτή η Κυβέρνηση, είναι εις
γνώση τους και αντί να τις αποτρέψουν, θέλουν να οδηγήσουν την
πατρίδα, στο να πέσει στις παγίδες των πιστωτών κι ότι θέλουν να
µείνει η χώρα χωρίς εκείνα τα διαθέσιµα ποσά, που επιτρέπουν
σήµερα στην ελληνική αντιπροσωπεία να διαπραγµατεύεται
όρθια;

Κύριε Πρόεδρε, σε λίγο, είναι βέβαιο, ότι θα απαντήσουν οι εκ-
πρόσωποι του λαού για το εάν θα πρέπει να υιοθετήσουµε ή όχι
την πρόταση της Κυβέρνησης. Πάντως, θα ήθελα, κλείνοντας, να
πω το εξής. Αλήθεια, είναι δυνατόν να διατυπώνονται αυτού του
είδους τα ερωτήµατα: «τι θα πάρουν οι δήµαρχοι την επόµενη
µέρα, εάν διατεθούν τα διαθέσιµά τους;»; Δεν θα είναι αυτή η επό-
µενη µέρα που ορέγονται και δυστυχώς, δεν το κρύβουν. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Όχι, κύριε Θεοχάρη,
επί προσωπικού.

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να αποφεύγονται φράσεις όπως
«λιµοί, σεισµοί…» κ.λπ.. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν χρησιµοποίησα όνοµα,
κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Είναι δύσκολο το
θέµα που συζητάµε για τη δηµοκρατία µας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όποιος έχει τη µύγα, µυγιάζε-
ται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ, κύ-
ριοι συνάδελφοι, όλοι να έχετε µία συστολή στις φράσεις και
στους χαρακτηρισµούς. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας παρακαλώ, θέλω τον

λόγο επί προσωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Στο τέλος, κύριε Θε-

οχάρη. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας παρακαλώ, τώρα! Δεν

σας καταλαβαίνω.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τι µε παρακαλείτε;
Δεν σας καταλαβαίνω εγώ! Παρακαλώ πολύ καθίστε! 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι δυνατόν; Μα, επί
προσωπικού ζητώ τον λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει ο κ.
Λοβέρδος. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αρνείστε να µου δώσετε
τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας παρακαλώ!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«1974: Η αποκατάσταση της Δηµοκρατίας», που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το Αµερικανικό Κολλέγιο Ελλάδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Να είστε καλά, να έχετε υγεία και καλή πρόοδο!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έχουµε πράξη νοµοθετικού περιεχο-

µένου, της οποίας συζητάµε τη συνταγµατικότητα. Πριν ξεκι-
νήσω τα πολιτικά ή νοµικά µου επιχειρήµατα, απευθυνόµενος
στα αριστερά της Βουλής, θέλω να πω «Καλώς τα τα παιδιά!»,
θυµίζοντας τη φράση του Αλέκου Αλαβάνου πριν από κάποια
χρόνια. Καλώς τα, λοιπόν, τα παιδιά, που είχαν Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο -Υπουργό τώρα, εδώ είναι- ο οποίος σε κάθε πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου µιλούσε για πραξικόπηµα! Θέλω να
δω και µετά την έγερσή τους στη συγκεκριµένη ψηφοφορία οι
συνάδελφοι της Πλειοψηφίας πως θα αγορεύουν και πίσω από
αυτό να σκεφτούµε όλοι, συµµεριζόµενοι και τον κόπο και την
αγωνία τους, πως θα αισθάνονται. 

Περί πραξικοπηµάτων οµιλούσαν. Δεν είναι νοµοθετικά καλή
πρακτική η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Το λέγαµε και
όταν ως κυβερνήσεις τα προηγούµενα χρόνια τις προτείναµε. Γι’
αυτό, επειδή έχουµε έναν εαυτό, αγαπητοί, και δεν είµαστε δύο
σε ένα, διευκολύναµε την Κυβέρνηση µε τη δική µας πρόταση.
Και συζήτηση µε τους φορείς έγινε στην επιτροπή -γιατί πηγαί-
νατε λαθραία να το κάνετε κατεπείγον χωρίς να το λέτε, ντρέπε-
στε!- και διευκολύναµε ώστε σήµερα να τελειώσουµε εδώ.

Και γι’ αυτό απορώ µε τον κ. Φίλη, µε τον οποίο συζητούσαµε
για το πως θα διευκολύνουµε τον Πρωθυπουργό σε αυτό που
θέλει να έχει στα εφόδιά του όταν συζητάει και είπαµε ότι θα
συµβάλουµε κι εµείς µε τη διαδικασία. Άλλο είναι αυτό, που συ-
νιστά µια συνεπή κοινοβουλευτική συµπεριφορά µιας σκληρής
αλλά δίκαιης αντιπολίτευσης και άλλο είναι το να έχεις δύο εαυ-
τούς. Τον έναν ως αντιπολίτευση και τον ακριβώς αντίθετο ως
κυβέρνηση.

Αυτά πριν µπούµε στη συζήτηση. Πριν τα νοµικά µου επιχει-
ρήµατα θα ήθελα να πω και ένα ακόµη, πολιτικό. 

Κύριε Πρόεδρε, ο παριστάµενος αρµόδιος Αναπληρωτής
Υπουργός που στα κανάλια έλεγε ότι του λείπουν λεφτά και µετά
από δέκα λεπτά τα έβρισκε, στην επιτροπή είπε –τώρα είναι µια
χαρά, τα έχει µάλλον-…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Μιλάει σε κανάλι, µην τον δια-
κόπτετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Α, δίνει συνέντευξη. 
Ο Αναπληρωτής Υπουργός οµολόγησε µια, δυο, δέκα φορές

πως δεν έχει να πληρώσει µισθούς και γι’ αυτό συνασκεί αυτήν
τη νοµοθετική πρωτοβουλία µαζί µε τον Υπουργό του. Πήρε η
Κυβέρνησή του µια χώρα µε παραδεκτό και από την ίδια πλεό-
νασµα και την έχει φέρει στο σηµείο τού να µην µπορεί να πλη-
ρώσει µισθούς! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς παραλάβαµε έλλειµµα 36 δισε-

κατοµµυρίων! Τα ξέρει η τότε Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ)
Καλά, θα τα πούµε µετά στην κουβέντα αναλυτικά.
Πάµε τώρα στα συνταγµατικά επιχειρήµατα. Κύριε Πρόεδρε,

θα µου επιτρέψετε να εκθέσω τα επιχειρήµατά µου χωρίς παρε-
νόχληση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη θορυβείτε, κύ-
ριοι συνάδελφοι.

Συνεχίστε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν πρόκειται, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, να κάνω για πρώτη φορά τώρα κάτι που δεν έχω κάνει
όλα αυτά τα χρόνια, δηλαδή παίρνοντας τον λόγο επί συνταγµα-
τικότητας να κάνω εκθέσεις ιδεών ή διανοητικές, τάχα νοµικές
«εκδροµές», όπως έκανε συνήθως παριστάµενος Υπουργός της
Κυβέρνησης κατά τα προηγούµενα στάδια της πορείας του πριν
γίνει Υπουργός και όπως αρθρογράφησε και µετά την ανάδειξή
του ως µέλος της Κυβέρνησης. 

Δεν πρόκειται να πω πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν ή τα
οποία δεν πιστεύω, µιλώντας περί αντισυνταγµατικότητας.
Όµως, εγείρουµε και εµείς ζήτηµα συνταγµατικότητας και του
άρθρου 1 και του άρθρου 2 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου. Θέτουµε σε ψηφοφορία τα επιχειρήµατά µας που αφορούν
το άρθρο 1 της πράξης και όχι αυτά που αφορούν το άρθρο 2
της πράξης, στα οποία όµως θα αναφερθώ.

Κυρίες και κύριοι, όπως είπαν προηγούµενοι συνάδελφοι, το
άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος που κατοχυρώνει τη
δυνατότητα αυτής της ιδιόρρυθµης νοµοθετικής διαδικασίας,
προϋποθέτει απρόβλεπτες και έκτακτες ανάγκες. Η δεύτερη πα-
ράγραφος της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου επεκτείνει στο
παρελθόν την ισχύ της από 17ης Μαρτίου. Στην επιτροπή είπαµε
ότι αυτό γίνεται –ειπώθηκε δηλαδή, δεν είµαστε εµείς οι γνώ-
στες- για να καλυφθεί η Περιφέρεια Αττικής.

Η απρόβλεπτη ανάγκη που ανάγεται σε ένα δίµηνο πριν, είναι
εφεύρεση. Είναι δική σας εφεύρεση και σας εκθέτει. Βέβαια από
την ψήφιση του νόµου σήµερα, ο οποίος µπορεί να προσδώσει
στις διατάξεις του αναδροµική ισχύ, η παθολογία θεραπεύεται.
Άρα ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας που υπέγραψε αυτήν την
πράξη στις 20 του µηνός, υπέγραψε ένα νοµικό κείµενο που προ-
βλέπεται από το Σύνταγµα για να καλυφθούν απρόβλεπτες ανάγ-
κες και του έδωσε ισχύ από την 17η Μαρτίου, δηλαδή την πήγε
στο παρελθόν. 

Θεραπεύεται αυτή η ανωµαλία από την ψήφιση του νόµου σή-
µερα -γιατί ο νόµος µπορεί να δώσει αναδροµική ισχύ στις ρυθ-
µίσεις του- γι’ αυτό εµείς δεν προτείνουµε να µπει στην
ψηφοφορία η αντιπαράθεση της παραγράφου 2 της πράξης νο-
µοθετικού περιεχοµένου µε το άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συν-
τάγµατος. Θα είµαστε σκληροί αλλά σοβαροί. 

Όµως, πρέπει να προβληµατιστείτε. Πολιτικά θα προβληµατι-
στείτε, µόλις πάτε στις περιφέρειές σας αλλά νοµικά σήµερα,
που έχετε τη δυνατότητα να προβληµατιστείτε για την πρώτη πα-
ράγραφο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Και χαίροµαι
που ο κ. Φίλης παραπέµπει στη χθεσινή συζήτηση µε τους φο-
ρείς, που είναι και εδώ και µας ακούν, διότι, πράγµατι, αναδείχ-
θηκαν εκεί και τα συνταγµατικά προβλήµατα. Εγώ θα είµαι πολύ
φειδωλός στα επιχειρήµατά µου, γιατί είµαστε πολύ φειδωλοί και
στη συγκεκριµένη πρότασή µας. Δεν την επεκτείνουµε στα
πάντα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµος και σας ευχαριστώ.
Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου στο άρθρο 1 αυτής έχει

προβλήµατα σε σχέση, πρώτον, µε το άρθρο 16 παράγραφος 5
του Συντάγµατος που αφορά τη διοικητική και οικονοµική αυτο-
τέλεια των πανεπιστηµίων πού, κύριε Πρόεδρε, σε ποιο σηµείο;
Μετά βεβαιότητος οµιλώ. Όχι σε ό,τι αφορά την κρατική χρηµα-
τοδότηση, θα µπορούσα να πω και υπάρχουν συνάδελφοι του
Δηµοσίου Δικαίου σε αυτήν την Αίθουσα και θέλω να µε ακούν.
Όχι, λοιπόν, εκεί κατ’ ανάγκην, αλλά οπωσδήποτε σε ό,τι αφορά
τους λογαριασµούς έρευνας. Όπως είπε χθες και ο Πρύτανης
του Πολυτεχνείου Κρήτης, η αντισυνταγµατικότητα σε σχέση µε
την οικονοµική αυτοτέλεια του άρθρου 16 παράγραφος 5, συνά-
δελφοι που θεραπεύετε τη νοµική επιστήµη, είναι καταφανής.
Και ταυτοχρόνως, πρέπει να παραπεµφθούµε και στο άρθρο 109
του Συντάγµατος, που κατοχυρώνει τα θέµατα που σχετίζονται
µε δωρεές και διαθήκες. Τα πανεπιστήµια έχουν κληροδοτήµατα
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και όπως µας είπε ο πρύτανης χθες, έχουν τέτοια προβλήµατα.
Η παράγραφος 1 της πράξης, λοιπόν, είναι κόντρα στο άρθρο
16 παράγραφος 5 του Συντάγµατος και στο άρθρο109.

Μένω τώρα στην ίδια παράγραφο –και ολοκληρώνω- σε ό,τι
αφορά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το άρθρο 102 παράγραφοι
2 και 4 του Συντάγµατος, σχετικά µε την τοπική αυτοδιοίκηση και
πρώτου και δεύτερου βαθµού. Ήταν στην επιτροπή χθες φορείς
και µετέφεραν εµπειρίες, τις οποίες γνωρίζουν όλα τα µέλη της
επιτροπής πια που ήταν χθες εκεί, γιατί άκουσαν τη ζωντανή συ-
ζήτηση. 

Από τους πόρους της τοπικής αυτοδιοίκησης, συνάδελφε
κύριε Βορίδη, δεν θα επεκταθώ σε ό,τι αφορά την κρατική επι-
χορήγηση, γιατί εκεί υπάρχουν και αντίθετα επιχειρήµατα και εν-
δεχοµένως και αντίθετη νοµολογία αλλά θα περιοριστώ στα
ανταποδοτικά τέλη. Αυτά, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούν να τα αγ-
γίξουν οι ρυθµίσεις της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Είναι
συνταγµατικώς ανεπίτρεπτο αυτό και ταυτοχρόνως, σε σχέση µε
τους ΟΤΑ, λειτουργεί και το άρθρο 109 του Συντάγµατος. Άρα,
άρθρο 1 της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, εναντίον άρ-
θρου 102 παράγραφοι 2 και 4 του Συντάγµατος και άρθρου 109
παράγραφος 1.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, επειδή ο συνάδελφος της Πλειοψη-
φίας, ο κ. Φίλης, αρθρώνοντας λογικά επιχειρήµατα, αναφέρθηκε
στην προσωρινότητα της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου,
έχω να του πω το εξής: Από τη ρύθµιση του άρθρου 1, κύριε
Πρόεδρε, ο προσωρινός χαρακτήρας δεν προκύπτει, γιατί οργα-
νώνετε τα οικονοµικά της τοπικής αυτοδιοίκησης, τα άµεσα, τα
επείγοντα, για τις επόµενες δεκαπέντε µέρες και για όσα δεκα-
πενθήµερα χρειαστούν.

Είπαµε στην επιτροπή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι αυτή
η αφαίρεση πόρων έχει ένα τέλος, δηλαδή τη συµφωνία που θα
δώσει στη χώρα πόρους –θα τα πούµε µετά, στη συζήτηση επί
της ουσίας- και θα επιτρέψουν αυτοί οι πόροι να καλυφθούν οι
ΟΤΑ και οι άλλοι φορείς σε σχέση µε τις οικονοµικές τους ανάγ-
κες και τους άµεσους σχεδιασµούς τους.

Σήµερα, που από το πρωί τα µέσα κατακλύζονται µε µια αισιο-
δοξία ότι θα υπάρξει συµφωνία, που τελείωσε το Eurogroup και
γίνονται οι πρώτες συνεντεύξεις Τύπου, εκεί διαβάζουµε «µαύ-
ρες» ειδήσεις, «µαύρες» ειδήσεις, που για την τοπική αυτοδιοί-
κηση και για τους άλλους φορείς, δηµιουργούν περαιτέρω
ανησυχίες. Δεν θέλω να µεταφέρω -θα µου ήταν πολύ ευχάρι-
στο- τους χαρακτηρισµούς που γράφονται για τον Υπουργό Οι-
κονοµικών.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ησυχία, κύριοι συ-

νάδελφοι!
Συνεχίστε, κύριε Λοβέρδο, και ολοκληρώστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ο προσωρινός χαρακτήρας, εν τη

ουσία, αµφισβητείται 100% και καλά θα κάνει η Κυβέρνηση,
αυτήν την ανωµαλία της χρονικής έκτασης της πράξης να τη
διορθώσει σήµερα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Θεοχάρη, θέ-
λετε τον λόγο; 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο κ. Θεοχάρης έχει

τον λόγο και παρακαλώ τον ΣΥΡΙΖΑ να µε ενηµερώσει αν θέλει
να µιλήσει κάποιος, γιατί δεν έκανε χρήση του λόγου διά του Κοι-
νοβουλευτικού του Εκπροσώπου. 

Ενηµερώνω το Σώµα ότι στη συνέχεια θα δώσω τον λόγο στον
κύριο Υπουργό να εκφράσει την άποψη της Κυβέρνησης και σε
δέκα-δεκαπέντε λεπτά θα κάνουµε την ψηφοφορία. 

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτή-

των Ελλήνων και σε εµένα προσωπικά και στο κόµµα µας Το Πο-
τάµι, λέγοντας πως ήµουν το «µακρύ χέρι», επειδή τηρούσα τις
υποχρεώσεις κάθε δηµόσιου λειτουργού, δηλαδή το να τηρεί
τους νόµους του κράτους που η ελληνική Βουλή ψήφισε. Εµείς

δεν µπορούµε, λοιπόν, να αποδεχθούµε το σεβασµό των νόµων
και το σεβασµό της Βουλής ως µοµφή. 

Αναφέρθηκε, όµως, και σε πράγµατα τα οποία έχουµε κλείσει
άπαξ και διά παντός, σε υποτιθέµενη θέληση του κόµµατός µας
να συγκυβερνήσει και µάλιστα να είναι στη θέση των ΑΝΕΛ. Ας
µη µεταφέρει τους δικούς του πόθους. Ίσως το κάνει επειδή δεν
µετέχει της Κυβέρνησης, παρ’ όλο που το κόµµα του µετέχει.
Είµαι σίγουρος ότι αν ζητήσει την άδεια από τον Πρωθυπουργό
του Λουξεµβούργου, που απαίτησε να µην είναι στην Κυβέρνηση,
θα µπορέσει να του δοθεί. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Τι σχέση έχει αυτό µε το προσωπικό; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Κυβέρνηση να τοποθετηθεί…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Η Κυβέρνηση, κύριε

Λοβέρδο, κύριε συνάδελφε του Συνταγµατικού Δικαίου, κατά τον
Κανονισµό, δεν υποχρεούται συζητουµένης της άποψης…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Άλλο αυτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Άλλο αυτό; Α, είναι

άλλο αυτό! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Να µιλήσει ο κ. Λαφαζάνης. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Το Κοινοβούλιο θέλει να ακούσει τον

Υπουργό κ. Λαφαζάνη. Είναι καθολικό το αίτηµα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η Βουλή θέλει να ακούσει τον Λαφα-

ζάνη. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Πρώτον, µε εγκα-
λείτε ότι δεν δίνω τον λόγο στην Κυβέρνηση, όταν σας λέω ότι
κατά τον Κανονισµό δεν υποχρεούται, διότι λέει «αν θέλει». Η Κυ-
βέρνηση ερωτάται αν θέλει τον λόγο και λέει ότι δεν θέλει, γιατί
αρκέστηκε στις απόψεις…. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ- Θόρυβος στην
Αίθουσα)

Α, χειροκροτάτε!
Ο  κ. Φίλης  έχει ζητήσει  τον λόγο. 
Ορίστε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Άκουσα τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης. Δεν θέλω να

απαντήσω συγκεκριµένα, διότι δεν προκύπτει κάτι καινούργιο
από αυτήν τη συζήτηση. Νοµίζω, όµως, ότι δεν πρέπει να χά-
νουµε τη γενική εικόνα, τη στιγµή που µιλούµε σήµερα για την
αντισυνταγµατικότητα, που προβλήθηκε από τους συναδέλφους,
της συγκεκριµένης πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Αυτήν τη
στιγµή, µετά την προσωπική παρέµβαση χθες του Πρωθυπουρ-
γού και τις συναντήσεις κορυφής που είχε, η διαπραγµάτευση
κινείται σε πολιτικό επίπεδο και η γενική εικόνα είναι ότι η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση δεν είναι έρµαιο των τεχνικών κλιµακίων, δεν
είναι η σηµερινή Κυβέρνηση και η Βουλή έρµαιο των δανειστών.
Αντιθέτως, έχει εγείρει το θέµα επί πολιτικού επιπέδου και σε
αυτήν ακριβώς τη φάση η κίνηση να φέρουµε τώρα και όχι µετά
από δύο µήνες ή και ποτέ, όπως είχε γίνει µε την ΠΝΠ για την
ΕΡΤ, που δεν έχει ψηφιστεί από τη Βουλή… 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτό που λέτε δεν είναι αλήθεια, γιατί κά-
ναµε νόµο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ένα λεπτό. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εµείς κάναµε το νόµο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Άλλο ο νόµος, για την ΠΝΠ µιλάµε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εκεί µπήκε, µέσα στο νόµο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε, πα-

ρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Αντί να ακολουθήσουµε την τακτική της

προηγούµενης κυβέρνησης που περιφρονούσε τη Βουλή, ακόµα
και όταν προωθούσε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, εµείς
τώρα θέλουµε να θωρακιστεί η πρωτοβουλία της Κυβέρνησης µε
απόφαση της Βουλής. Είναι ένα µήνυµα και προς τα έξω και
προς τα µέσα ότι δίδουµε µε την ευρύτερη δυνατή συνοχή και
συναίνεση τη µάχη της διαπραγµάτευσης, ότι έχουµε όλα τα πο-
λεµοφόδια εδώ, όχι για να χρεοκοπήσει η χώρα αλλά για να προ-
νοήσουµε, να προλάβουµε να µην υπάρξει από την πλευρά του
δηµοσίου κανένα ατύχηµα. 

Συνεπώς -και τελειώνω- είναι πράξη προνοητικότητας, και όχι
πανικού, η κίνηση που κάνουµε. Είναι πράξη, η οποία προβλέπει
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το επείγον, το οποίο είναι δυνατόν να δηµιουργηθεί και ήδη έχει
αρχίσει να δηµιουργείται, απλώς µε την ιδιοµορφία ότι όσο
επειγόντως διαπιστώνεται καθηµερινώς τόσο µε την προσπάθεια
της Κυβέρνησης αυτό το πράγµα αντιµετωπίζεται. 

Γι’ αυτό επιµένουµε να γίνει η ψηφοφορία σήµερα. Δεν µας
χαροποιεί ούτε είµαστε ευτυχείς που καταφεύγουµε στην πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου. Είναι αναγκαστική αυτή η κίνηση,
γιατί δεν υπάρχει νοµοθετικό έργο αυτήν την εβδοµάδα στη
Βουλή και διότι θέλουµε να υπάρξει -το τονίζουµε- έκφραση της
Βουλής, δηλαδή η µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, και γύρω από
το θέµα της διαπραγµάτευσης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Φίλη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θέλετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τον Λαφαζάνη ζητήσαµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο Υπουργός κ.

Βούτσης έχει τον λόγο, παρακαλώ, και να ετοιµάζεστε για την
ψηφοφορία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης): Μια πολιτική παρέµβαση θέλω να κάνω,
συνάδελφοι και συναδέλφισσες. 

Στους λόγους τους οι εκπρόσωποι της Αντιπολίτευσης,
διάνθισαν τα επιχειρήµατά τους επί της συνταγµατικότητας µε
µία σειρά από πολιτικές εκτιµήσεις, οι οποίες έφτασαν µέχρι και
το σηµείο της αναγγελίας των αποτελεσµάτων του Eurogroup ή
εν πάση περιπτώσει την πορεία της χώρας και πως
διαπραγµατευόµαστε κ.λπ.. 

Είχατε για πολλοστή φορά την ευκαιρία σήµερα και θα έχετε
και το απόγευµα, εφόσον µιλήσετε, να αναφερθείτε
συγκεκριµένα και να πάρετε ευθύνες για το τι πρέπει να κάνει η
χώρα, η Κυβέρνηση, αυτήν τη στιγµή.

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς κυβερνάτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε τον αγορητή! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-

τικής Ανασυγκρότησης): Δηλαδή αντί να κρυβόσαστε –
κλασικές, παραδοσιακές και νεοµνηµονιακές δυνάµεις- πίσω από
το πρόσχηµα της όποιας διαδικαστικής συζήτησης, να πείτε ότι
η χώρα πρέπει να φύγει από αυτήν την κρίσιµη φάση, τρεις µήνες
µετά που έχει επιβληθεί αυτή η στρατηγική της ασφυξίας,
παραδεχόµενοι, αποδεχόµενοι τις βασικές γραµµές τις οποίες οι
δανειστές θέλουν να αποδεχτούµε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, εσείς θα τα πείτε αυτά! Κυβερνήστε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-

τικής Ανασυγκρότησης): Δεν το λέτε. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς θα τα πείτε αυτά. Εσείς θα το

κάνετε αυτό. Εµείς µιλάµε για αντισυνταγµατικότητα, κύριε
Πρόεδρε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης): Σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε. 
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-

τικής Ανασυγκρότησης): Το φέρνετε γύρω-γύρω. Όλες σας οι
οµιλίες είναι οµιλίες για να δίνουν όπλα, εξοπλισµό στους
δανειστές, στους εταίρους και σε αυτούς που οδηγούν τη χώρα
σε ασφυξία. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, εµάς περιµένανε…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-

τικής Ανασυγκρότησης): Πρέπει, επιτέλους, να αναλάβετε τις
ευθύνες σας! 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κάθε µέρα µε την Μέρκελ είστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-

τικής Ανασυγκρότησης): Το αν απαντήσει κανείς τυπικά σαν να
ήταν ένα τυπικό θέµα η ένσταση αντισυνταγµατικότητας, θα ήταν
πανεύκολο. Το έκανε δύο φορές ήδη ο κ. Φίλης. Θα µπορούσαµε
κι εµείς να σας πούµε παραδείγµατος χάριν «Δείτε την
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής τι λέει».

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Τι λέει; Τίποτα δεν λέει!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μη ζητάτε από εµάς ευθύνες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικη-

τικής Ανασυγκρότησης): Όταν φέρνατε πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου η Επιστηµονική Επιτροπή…

(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας
Δηµοκρατίας)

Ακούστε. Τα Πρακτικά είναι µέσα. Ακούστε. Τι πάθατε ξαφνικά
και υπάρχει νευρικότητα, παιδιά; Ελάτε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όταν έρχονταν εδώ ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας από τη

σηµερινή πλειοψηφία, όταν ήµασταν αξιωµατική αντιπολίτευση,
οι εκθέσεις της Επιστηµονικής Επιτροπής έβριθαν από σηµεία
τα οποία προδήλως ήταν αντισυνταγµατικά. Δεν ερχόµασταν
έτσι να βγάλουµε πολιτικούς λόγους, γιατί θεωρούµε –δικαίωµά
σας- ότι δεν είναι συνταγµατικό κάτι. 

Θα µπορούσαµε, λοιπόν, απλώς να αναφερθούµε στην
Επιστηµονική Επιτροπή ή, επίσης, στο ότι γίνεται για πρώτη
φορά άµεσα, εντός σαρανταοχταώρου, άµεση και διεξοδική
συζήτηση µε όλους τους κανόνες της νοµοθετικής διαδικασίας,
στην οποία συµβάλατε και εσείς, για να µας πιέσετε να γίνει
ακόµη καλύτερη και δεν έχουµε κανέναν άλλο λόγο. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αποφασίσαµε. Δεν συµβάλαµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Αντί να αναφέρεστε, λοιπόν, σε αυτά,
προσπαθείτε διαδικαστικά επί ανυπάρκτων αιτιάσεων πάνω στο
κεντρικό ζήτηµα να το περιγράψετε και συνταγµατικά και νοµικά. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε -και τελειώνω µε αυτό,
µε συγχωρείτε που µακρηγόρησα- ότι το κρίσιµο ζήτηµα για τη
χώρα τώρα είναι αυτό. Δεν θα το αποφύγετε. Ή θα εκπροσω-
πείτε εδώ µέσα στο 100% τις αιτήσεις, τις αιτιάσεις, τις ενστά-
σεις και τις απαιτήσεις των δανειστών της χώρας προς της
σηµερινή Κυβέρνηση ή θα αναχθείτε στο ρόλο σας …

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Τι είναι αυτά που λέτε; Ντροπή!

Τώρα τα ανακαλύψατε; Μα, είναι δυνατόν να λέτε…
(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Επειδή από συναδέλφους -κατά τα άλλα
αγαπητούς και χωρίς καµµία προσωπική αιχµή- άκουσα τη λέξη
«ντροπή» κ.λπ., θέλω να πω το εξής: Σας το έχουµε πει δεκα-
πέντε φορές τον τελευταίο µήνα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Εσείς να πείτε και να αποφασίσετε!
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς κυβερνάτε τώρα! Όχι, κύριοι, όχι

στο κινητό τηλέφωνο αλλά σε εµάς να µιλήσετε! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Σας παρακαλώ! 
Θα πείτε «Το κάνω και πενηνταράκια, για να µην παρεξηγού-

µαστε». Θα πείτε για µισθούς, για συντάξεις, για ΦΠΑ, για ιδιω-
τικοποιήσεις, τις «κόκκινες γραµµές» που έβαλε ο
Πρωθυπουργός! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αρκετά! Να κάτσετε κάτω να µιλήστε µε

τους δανειστές!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Εσείς να πείτε. Εσείς είστε Κυβέρνηση!

Δεν είµαστε εµείς Κυβέρνηση! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριοι συνάδελφοι,

ησυχία!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Μη νευριάζετε! Κύριε Κικίλια, σας πα-
ρακαλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Πείτε µας τι συζήτησε! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν ξέρουµε τι συζήτησε.



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚZ’ - 24 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2015 1725

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τρεις φορές πήγε στην Άγκελα Μέρκελ
σε ένα µήνα!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τρεις φορές έχει αλλά-
ξει τις απόψεις του. Μιλάει στα κανάλια και όχι στο Κοινοβούλιο.
Να µας πει αν έχει ή όχι να πληρώσει τις συντάξεις. 

Είστε ή δεν είστε Κυβέρνηση; Να πάρετε τις ευθύνες. Αρκετά
οι υποκλίσεις που φθάνουν στο πάτωµα! 

Ο κύριος Υπουργός µιλάει στα κανάλια και όχι στο Κοινοβού-
λιο! Σε εµάς να µιλάει. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ησυχία, παρακαλώ!

Καθίστε, κύριοι συνάδελφοι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Μη νευριάζετε, κύριε Κικίλια. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Να πάρετε τις ευθύνες!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Κικίλια, σας παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Εσείς είστε Κυβέρνηση, όχι εµείς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Τι φωνάζετε, κύριε Κικίλια. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Αρκετά το παραµύθι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Για να σας γειώσω µε την πραγµατικό-
τητα…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τρεις φορές πήγε στη Μέρκελ ο Αρχηγός
σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν ξέρουµε τι συζήτησε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι να µάθουµε; Τα ξέρουµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Τώρα, θα πω και για τη Μέρκελ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Υπουργέ,

ολοκληρώσατε; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Οι υποκλίσεις σας φτάνουν στο πά-

τωµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Για να σας γειώσω µε την πραγµατικό-
τητα, αυτά τα ζητήµατα που προανέφερα είναι αυτά που
συζήτησε χθες ο Πρωθυπουργός για πολλοστή φορά µε την ηγε-
σία των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι αυτά τα ζητή-
µατα, τα οποία συζητούν στο Eurogroup. Είναι αυτά τα ζητήµατα
που µας βάζουν τα «Brussels Group», όπως λέγονται…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο κ. Φλαµπουράρης…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Άκου, µωρέ. Μα, ακούστε για να µάθετε.
Είναι αυτά τα ζητήµατα που µας βάζουν τα τεχνικά κλιµάκια. Δέ-
χοµαι…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι φέρνει την πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Σταµατήστε, για να ακούσετε. Τελευταία
µου κουβέντα. Δέχοµαι…

Κυρία Βούλτεψη, τι έχετε πάθει; 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Με αέρα θα πληρώσουµε. Τι τα θες τα

λεφτά; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Υπουργέ,

ολοκληρώστε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Τι να ολοκληρώσω; 
Δέχοµαι ότι ξέρετε πολύ καλά και τι λένε τα τεχνικά κλιµάκια

και τι λέει ο Γαλλογερµανικός άξονας και τι λένε τι λένε οι πρώην
τροϊκανοί, µε µία, όµως, διαφορά. Τα ξέρατε από άλλη θέση, µε
άλλη διάθεση, µε άλλη οπτική. Αποδεχόσασταν πλήρως τι σας
έλεγαν και οδηγηθήκαµε εκεί που οδηγηθήκαµε. Αυτό έχει αλ-
λάξει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό δεν είναι αντισυνταγµατικό-

τητα!
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Καθίστε, κύριε Κου-
τσούκο.

(Θόρυβος και έντονες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Μπορώ να έχω τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Eίσαι απαράδεκτος! Πρέπει να ντρέ-

πεσαι, αν το είπες!
(Θόρυβος και έντονες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ησυχία, παρακαλώ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν έχεις το δικαίωµα! Να το πάρεις

πίσω!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Λοβέρδο, σας

παρακαλώ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να το πάρεις πίσω αυτό!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι αδιανόητο!

(Θόρυβος και έντονες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Λοβέρδο!
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να

διαγραφούν από τα Πρακτικά! 
(Θόρυβος και έντονες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα-Κωδωνο-

κρουσίες)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, διακόψτε για τρία

λεπτά τη συνεδρίαση!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ουρλιάζετε!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Να ανακαλέσει!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Να δώσουµε ξανά τον λόγο στον

Υπουργό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, προκειµένου να περάσουµε στην ψηφοφορία, θέλω
να ανακοινώσω την παρουσία νέων στα δυτικά θεωρεία που παίρ-
νουν µάθηµα δηµοκρατίας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι σε εσάς. Γίνεται

γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολου-
θούν τη συνεδρίαση, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα πέντε µαθήτριες και µα-
θητές και τρεις συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 3ο Γυµνάσιο Φλώ-
ρινας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι τυχεροί και τυχερές που πήρανε µάθηµα υψηλής δηµο-
κρατίας σήµερα. Τους ευχόµαστε καλή πρόοδο και υγεία να
έχουν.

Σε τρία µε πέντε λεπτά θα κάνουµε ψηφοφορία, έτσι που…
(Θόρυβος και διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ξαναδώσετε τον

λόγο στον Υπουργό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο

επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Για να είµαι δίκαιος,

επειδή ο λόγος, η παρέµβαση του κυρίου Υπουργού…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όλοι θέλουµε τον λόγο επί προσω-

πικού γι’ αυτό που ακούστηκε. Ένας-ένας. Μας προσβάλλει
όλους. Αυτό που ακούστηκε πρέπει να ανακληθεί. Αν δεν ανα-
κληθεί, θέλουµε τον λόγο όλοι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πάρεις την πρωτο-
βουλία να διαγραφούν από τα Πρακτικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αν θέλετε να πάρετε
τον λόγο -είσαστε ευγενής άνθρωπος- δεν έχω λόγο να πάµε και
αύριο στη συνεδρίαση. Εγώ εδώ θα είµαι. Άρα, λοιπόν, θα ρω-
τήσω…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Μητσοτάκη,

καθίστε σας παρακαλώ κάτω, διότι υπάρχει Προεδρείο. Με έχετε
συνηθίσει ήπιο, παρακαλώ πολύ θα δώσω τον λόγο σε κάθε Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας παρακαλώ,
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κύριε Νικολόπουλε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μπες στην ψηφοφορία

να τελειώνουµε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εδώ θα υπάρξει

τάξη!
Κύριε Καραθανασόπουλε, το άκουσα! Ο κ. Καραθανασόπου-

λος λέει να προχωρήσουµε γρήγορα σε ψηφοφορία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί

της διαδικασίας!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μπορείτε να ηρεµή-
σετε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ψηφοφορία έτσι δεν
µπορεί να γίνει. Να δώσετε τον λόγο στον Υπουργό να ανακαλέ-
σει. Να τελειώνουν τα παραµύθια!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θέλετε τον λόγο,
κύριε Βούτση; Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Χαίροµαι για την ιερή αγανάκτηση και
την ευαισθησία, η οποία εκδηλώνεται. Έχουµε επισηµάνει τόσες
φορές ότι καλείστε να τοποθετηθείτε πάνω στο πραγµατικό έδα-
φος των πολύ σοβαρών ζητηµάτων, στα οποία υπάρχει αντιπα-
ράθεση µέχρι και σύγκρουση µε τους εταίρους δανειστές, µε
αποτέλεσµα η χώρα -γι’ αυτόν τον λόγο, επειδή υπάρχει διά-
σταση απόψεων σε αυτά τα ζητήµατα και όχι γιατί είναι κάποια
µηχανή ή κάποιοι καθυστερούν κ.λπ.- να έχει φτάσει σε αυτό το
σηµείο. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άντε πάλι!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να ανακαλέσεις!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Όταν έχετε, λοιπόν, προκληθεί τόσες
φορές, ακόµα και σήµερα και σας είπα να τοποθετηθείτε το από-
γευµα και δεν έχετε πει ούτε µια κουβέντα επί της ουσίας γι’ αυτά
τα ζητήµατα, αυτό εννοούσα. 

Όταν σας είπα ότι διά παραλείψεως ή διά της απουσίας του
λόγου σας, µε κάθε τρόπο οι ενστάσεις και η κριτική που κάνετε
προς την Κυβέρνηση είναι από την ίδια όχθη που είναι και οι αι-
τιάσεις των δανειστών, αυτό εννοούσα. Δεν ανακαλώ ούτε µία
κουβέντα!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Αν δεν ανακαλέσει, θα αποχωρήσουµε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Πάµε να φύγουµε! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, προσβαλλόµα-

στε βάναυσα. Θέλουµε τον λόγο επί προσωπικού.
Λυπάµαι που δεν µας δίνετε τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, και για

την ποιότητα της δηµοκρατίας που θέλετε να επιβάλετε σε αυτόν
τον ιερό χώρο! Εάν είχατε τη στοιχειώδη δηµοκρατική ευαισθη-
σία, θα είχατε ανακαλέσει!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Δεν ανακαλώ, αφού έδωσα αυτές τις δι-
ευκρινίσεις, ούτε µια κουβέντα και σας λέω ότι εάν θεωρείτε πως
έχετε µια ασυλία, επειδή κρέµεστε σε µια µειοψηφία του λαού,
αλλά σε µια πλειοψηφία των µέσων της διαπλοκής, είστε γελα-
σµένοι!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Η Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΚΚΕ αποχωρεί, γιατί έχετε τεράστια ευθύνη γι’ αυτά
που γίνονται!

(Στο σηµείο αυτό η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας αποχωρεί από την Αίθουσα)

(Θόρυβος και έντονες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ουρλιάζετε εδώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ,

κύριοι συνάδελφοι! 
Τον λόγο έχει ο κ. Μητσοτάκης. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ πολύ! 
Κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο και θα δώσω τον λόγο σε

όποιον τον ζητήσει και τεκµηριώνει άποψη σε όσα είπε ο Υπουρ-

γός. Μην δυσανασχετείτε. Θα µείνετε εδώ, όσο προκαλείτε αντι-
παραθέσεις. Συνεπώς, κύριε Μητσοτάκη, έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, λυπάµαι γιατί
προσβάλατε βάναυσα την τιµή και την υπόληψη αυτής της πα-
ράταξης και όλων των Βουλευτών προσωπικά!

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Σιγά την παράταξη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ, ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Δεν δεχόµαστε από εσάς µαθή-

µατα πατριωτικής νοµιµοφροσύνης. Έχουµε δώσει όρκο στο ίδιο
Σύνταγµα και υπονοούµενα -ότι αυτή η παράταξη υπηρετεί άλλα
συµφέροντα- είναι απαράδεκτο να ακούγονται σε αυτήν την Αί-
θουσα. 

Ο λόγος, όµως, κύριε Υπουργέ, που το κάνετε -και πράγµατι
εξεπλάγην από το ασυνήθιστο ύφος, γιατί δεν σας έχουµε συνη-
θίσει σε τέτοια ένταση και σε τέτοιο εκνευρισµό- είναι σαφής.

Κύριε Υπουργέ, ετοιµάζετε σκηνικό ρήξης και ψάχνετε για ενό-
χους. Αυτό κάνετε µε την παρέµβασή σας! Αυτό κάνετε ακριβώς!

Εάν έχετε αποφασίσει, κύριοι Βουλευτές, να πηδήξετε από το
αεροπλάνο χωρίς αλεξίπτωτο, αλεξίπτωτο δικό σας εµείς δεν θα
γίνουµε!

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Μήπως το αεροπλάνο το θέλεις για την πάρτη
σου;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:Κύριε Υπουργέ, µας ζητήσατε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μην ανοίγετε διά-

λογο και εσείς κύριε Μητσοτάκη!
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Τι θα πει αυτό, κύριε Πρόεδρε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ, έχετε ζαλιστεί από

τις πολλές πιρουέτες. Κάντε καµµία φωτογράφηση ακόµα και
µετά ελάτε να τα πούµε. 

Μας ρωτήσατε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, πως τοποθετούµαστε
εµείς ως Νέα Δηµοκρατία, στη σκληρή διαπραγµάτευση που κάνει
η Κυβέρνηση στα ζητήµατα του ασφαλιστικού, του ΦΠΑ, των πο-
λιτικών για τον εκσυγχρονισµό της διοίκησης.

Θέλω, λοιπόν, να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνά-
δελφοι, γιατί τα έχετε ξεχάσει, και να δούµε τι λέει το e-mail Βα-
ρουφάκη, το οποίο εσείς στείλατε.

Δεσµεύεται η Κυβέρνηση να συνεχίσει τις πολιτικές της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης -ακούστε, κύριε Βούτση- για τον εκσυγ-
χρονισµό του συνταξιοδοτικού συστήµατος. Συµφωνείτε, λοιπόν;
Γιατί δεν πάτε να τα κάνετε; 

Δεσµεύεται η Κυβέρνηση να καταργήσει φόρους υπέρ τρίτων. 
Δεσµεύεται η Κυβέρνηση να προχωρήσει σε ενιαίο µισθολόγιο.
Τι από όλα αυτά έχετε κάνει και έρχεστε εδώ πέρα να κατηγο-

ρήσετε αυτήν την παράταξη για τη δική σας ανεπάρκεια; Είναι
ντροπή αυτό που κάνετε! 

Δεν µπορείτε να κάνετε καλά αυτήν την Κοινοβουλευτική
Οµάδα. Δεν τολµάτε να φέρετε συµφωνία σε αυτήν εδώ πέρα τη
Βουλή, γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι θα καταψηφιστεί. 

Και έρχεστε και ρίχνετε το βάρος στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, η οποία από την πρώτη ηµέρα σάς είπε «φέρτε µια καλή
συµφωνία και εδώ πέρα είµαστε να τη στηρίξουµε».

Τέλειωσαν τα ψέµατα, όµως, κύριε Υπουργέ. Οµολογήσατε τη
χρεοκοπία και προσβάλατε έναν-έναν τους Βουλευτές αυτής της
παράταξης! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ζητούµε, λοιπόν –και επικαλούµαι τη δηµοκρατική σας συνεί-

δηση- να ανακαλέσετε προσωπικά αυτό το οποίο είπατε για τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Αλλιώς θα µας αναγκάσετε,
κύριε Υπουργέ, να αποχωρήσουµε από την ψηφοφορία. Θα µας
αναγκάσετε να αποχωρήσουµε ως την ελάχιστη ένδειξη διαµαρ-
τυρίας για το ήθος και ύφος µιας Αριστεράς που δυστυχώς καµµία
σχέση δεν έχει µε την Αριστερά την οποία εµείς τουλάχιστον γνω-
ρίσαµε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ! Πα-

ρακαλώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω τον λόγο και εγώ, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Θα πάρετε τον λόγο,

κύριε Λοβέρδο.
Κύριε Μητσοτάκη, δηλαδή παραιτείστε του αιτήµατος για αντι-
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συνταγµατικότητα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Περιµένω την απάντηση του κυρίου

Υπουργού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το Προεδρείο θέλει

να έχει άποψη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ή θα το πάρει πίσω ή θα καταλήξετε

να συζητάτε µόνοι σας, αν σας αρέσει.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Διαβλέπω τη σφοδρή

επιθυµία του Σώµατος να ανοίξουµε κύκλο µε Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους για συζήτηση. Αυτό διαβλέπω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Θα µείνετε µόνοι να ψηφίσετε. Θα πά-

ρετε την ευθύνη µόνοι σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει η κ.

Γεροβασίλη.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύκλος των τοποθε-

τήσεων επί της αντισυνταγµατικότητας, νοµίζω ότι έχει ολοκλη-
ρωθεί. Έχουν διατυπωθεί οι απόψεις από όλες τις πλευρές. Ο
διαγωνισµός…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Να ανακαλέσει ο κύριος Υπουργός.
Εάν δεν ανακαλέσει, εγώ αποχωρώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό οι Βουλευτές κ. Ιωάννης Τραγάκης και Πα-

ναγιώτης Μηταράκης αποχωρούν από την Αίθουσα.)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Πρόεδρε,

είστε ήπιος άνθρωπος. Καθίστε εδώ.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Η συζήτηση ολοκληρώθηκε και ο διαγω-

νισµός…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Αυτό είναι το νέο ήθος!
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ο διαγωνισµός των τηλεοπτικών πλάνων

ολοκληρώθηκε. Να περάσουµε στην ψηφοφορία.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Η κ. Μπακογιάννη

θέλει τον λόγο. 
Θα µιλήσετε ή θα φύγετε; Μιλάει η εκπρόσωπός σας εδώ.

Κύριε Μητσοτάκη, µιλάει η αδελφή σας τώρα.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Θα φύγουµε όλοι µαζί, κύριε

Πρόεδρε.
Εγώ θέλω να απευθυνθώ στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανήκω πλέον στους παλαιότε-

ρους Βουλευτές αυτής της Αιθούσης…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε την
αγορήτρια. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ανήκω πλέον στους παλαιότερους Βουλευτές αυτής της Αιθού-
σης. Θέλω να σας πω ότι αυτό που έγινε σήµερα είναι ένα βαρύ-
τατο ατόπηµα. Στα είκοσι πέντε χρόνια που υπηρετώ τη Βουλή
των Ελλήνων είχαµε πολλές φορές εντάσεις, είχαµε πολλές
φορές και κράχτες. Ουδέποτε όµως κανείς διανοήθηκε από τα
κυβερνητικά έδρανα να αποδώσει τέτοια µοµφή στην Αντιπολί-
τευση. Αυτό που έπραξε σήµερα…

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Δεν χρειάστηκε. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΛΟΥ: Ντροπή σας!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Σταµατήστε να φωνάζετε, κύριοι

συνάδελφοι.
Αυτό που έπραξε σήµερα ο Υπουργός σας είναι ένα πρωτο-

φανές ατόπηµα…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε, να
ολοκληρώσει η αγορήτρια. 

Κυρία Μπακογιάννη, συνεχίστε. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ:…λέγοντας και αµφισβητώντας

τον πατριωτισµό συναδέλφων του εντός αυτής της Αιθούσης.
Κάνω λοιπόν έκκληση, κύριε Υπουργέ, επειδή κάποια στιγµή

σε αυτήν τη Βουλή πρέπει να συνυπάρξουµε, να σηκωθείτε
επάνω και να ανακαλέσετε τώρα, διότι θίγετε επί προσωπικού

τον κάθε Βουλευτή που εκλέγεται µε τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτό
δεν έχει ξανασυµβεί ποτέ. 

Και επειδή πρέπει να συµβιώσουµε σε αυτήν την Αίθουσα -σε
περίοδο µεγάλης κρίσης, σε περίοδο που θα υποχρεωθείτε, κύ-
ριοι συνάδελφοι, να απολογείστε, όπως απολογείστε σήµερα για
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου- δεν µπορεί η Βουλή αυτή
…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σιωπή, κυρία µου, εσείς. 
…δεν µπορεί αυτή η Βουλή να γίνει ζούγκλα. Δεν έχετε δι-

καίωµα να κάνετε τη Βουλή ζούγκλα, κύριε Βούτση. Άρα, περι-
µένω να ανακαλέσετε, άλλως πως θα περάσετε ένα ωραίο
απόγευµα συµφωνώντας ότι πρέπει να πάρετε τα λεφτά της αυ-
τοδιοίκησης. Θα τους πάρετε και την τελευταία δεκάρα και µετά
θέλω να δω τα µούτρα σας όταν θα πάτε στα χωριά και στους
δήµους σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο κύριος Υπουργός
έχει ζητήσει τον λόγο.

ΠΕΤΡΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΕΑΣ: Εµείς πάµε στα χωριά. Εσύ δεν
έχεις πάει ποτέ στα χωριά. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

Εµείς θα γυρίσουµε στα χωριά, εσύ δεν ξέρεις τι σηµαίνει το
χωριό! Εσένα σου ανοίγουν την πόρτα έξω από τη Βουλή. 

(Έντονες διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ να ηρεµήσουµε. 

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κυρία Μπακογιάννη, ζήτησα τον λόγο
γιατί πράγµατι πρέπει ό,τι µπορούµε να διευκρινίσουµε και ό,τι
µπορούµε να βγάλουµε ανάµεσά µας από πλευράς αιτιάσεων,
να το κάνουµε και είναι υποχρέωσή µας να το πράξουµε αυτό. 

Ούτε κατά διάνοια στη δική µου σκέψη υπήρξε η σύνδεση
όλων αυτών που σας είπα -και τα οποία σας είπα ότι τα εννοώ-
µε πατριωτικά αισθήµατα, µε την εκπροσώπηση του λαού ή µε
το ό,τι κατά τη δική σας άποψη έτσι υπηρετείτε καλύτερα, όπως
το κάνατε κιόλας επί πέντε χρόνια, στο όνοµα της σωτηρίας του
λαού. 

Ήσασταν συγκυβερνήσεις. Το πιστεύατε. Έχετε αυτές τις αν-
τιλήψεις, αυτές τις απόψεις. Το θεωρείτε πατριωτικό σας καθή-
κον και εµείς θεωρούµε ότι το εκτελείτε κατά τη δική σας άποψη.

Είναι σαφέστατο ότι δεν υπάρχει κανένα ζήτηµα ηθικής τάξης
ή πατριωτικής έκφανσης σ’ αυτά τα οποία λέτε. Είναι καθαρά πο-
λιτική και σε βάθος η διαφωνία µας, η οποία έτσι κι αλλιώς έχει
εξελιχθεί εδώ και πέντε χρόνια. Δεν την βλέπουµε σήµερα. Το
θέµα είναι προς το µέλλον να διευκρινίσουµε τις δικές µας από-
ψεις. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρία Μπακο-
γιάννη, µετά τις διορθωτικές…

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Καλύφθηκα, κύριε Πρόεδρε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεχόµεθα ότι ανακάλεσε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ.

Μην παραπονείστε!
Θα δοθούν αµοιβαία εξηγήσεις. Θα ηρεµήσει το Σώµα. Θα ψη-

φίσουµε και θα περάσουµε στη συζήτηση. Μην παραπονείστε,
όσο προκαλούνται κάποιοι συνάδελφοι ή νοµίζουν ότι προκα-
λούνται. 

Παρακαλώ, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο. Και θα µιλήσει
όποιος συνάδελφος ή όποια συνάδελφος θεωρεί ότι έχει τρωθεί
από όποια κουβέντα. Παρακαλώ πολύ!

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο και όποιος άλλος θέλει να µι-
λήσει, να τελειώσει η υπόθεση αυτή!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε ακόµη στη
συζήτηση, υποτίθεται, περί συνταγµατικότητας, κατά το άρθρο
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100 του Κανονισµού. 
Η συζήτηση, ενώ ολοκληρώθηκε -και κατά τη δική µας άποψη

η Κυβέρνηση µάλιστα δεν είχε τοποθετηθεί- και η πλειοψηφία ητ-
τήθηκε κατά κράτος στον τοµέα των επιχειρηµάτων και κλείναµε
και θα περνάγαµε στην ψηφοφορία δι’ εγέρσεως, τότε ο κύριος
Υπουργός πήρε τον λόγο και σε µια ασυνήθη για τη δική του πο-
ρεία τοποθέτηση προσέβαλε πρόσωπα µε την ιδιότητα του βου-
λευτή και του µέλους σήµερα Κοινοβουλευτικών Οµάδων και
εχθές κυβερνήσεων, µε έναν τρόπο ασυνήθιστα βάναυσο, όχι
επειδή, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, δεν έχουν και στο
παρελθόν τέτοιες µοµφές εκτοξευθεί.

Ο Πρωθυπουργός της χώρας πριν από χρόνια έλεγε τον κ. Πα-
πανδρέου Πινοσέτ και Τσολάκογλου. Τώρα συζητά µαζί του κάνα
δίωρο. Έτσι τον έλεγε. Πάντως, ακόµη και από άλλες πλευρές,
όταν κάτι τέτοιο µέσα στην Αίθουσα ακουγόταν, συνήθως αυτός
που εκστόµιζε µια τέτοια µοµφή αναδιπλωνόταν, για να µπορέ-
σουµε να συνεχίσουµε τη συζήτηση.

Η παρέµβαση του κυρίου Υπουργού των Εσωτερικών ήταν µια
παρέµβαση ευθυγραµµισµένη όχι µε τον εαυτό του, αλλά µε το
παρελθόν της παράταξής σας ως αντιπολίτευσης -ύβρεις, µοµ-
φές- µε σκοπό να αλλάξουν οι εντυπώσεις που εδηµιουργούντο
στην Αίθουσα γύρω από τη συζήτηση µε επιχειρήµατα σχετικά
µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Δεν είχε άλλο σκοπό.
Αυτό τον σκοπό είχε. Και τον επέτυχε, κάνοντάς σας µάλιστα να
χειροκροτείτε και τις µοµφές εναντίον µας, µε αυτόν τον απαρά-
δεκτο και αντιπατριωτικό τρόπο αλλά και την ανασκευή τους,
όπως έκανε τώρα. Χειροκροτήσατε και τα δύο. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς, ανεξαρτήτως της δεύτερης παρέµβα-
σής σας, είχαµε τον σκοπό, παρότι η Νέα Δηµοκρατία αποχω-
ρούσε, να µείνουµε και στο επίπεδο των επιχειρηµάτων να
συντρίψουµε τα επιχειρήµατά σας, µε τον διάλογο, όχι µε τις
µοµφές. Εκλαµβάνουµε συν τοις άλλοις, συν δηλαδή τα επιχει-
ρήµατα αυτά, και αυτά που είπατε τώρα ως µια προσπάθεια ανα-
σκευής, που δεν έγινε όµως µε σαφείς τρόπους. Εµείς θα µέναµε
και θα µείνουµε.

Είστε απαράδεκτος και πρέπει –σας το ζητάµε αυτό- να ζητή-
σετε συγγνώµη. Αν ζητήσετε συγγνώµη, διευκολύνετε διαδικα-
σίες, εν όψει πολύ δύσκολων ηµερών, που οδηγούν στην
αποφυγή του διχασµού. Πάει η χώρα, µε τα χαρακτηριστικά που
έχει η συγκυριακή σας πλειοψηφία, σε λογική διχασµού. 

Μια δική σας ευθεία αναδίπλωση µε τη φράση της συγγνώµης
λειτουργεί αποτρεπτικά σε κάτι που στρέφεται εναντίον των συµ-
φερόντων του λαού, των πολιτών και της χώρας. 

Έχετε την ευκαιρία τώρα να το κάνετε! Να το κάνετε αµέσως! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ,
ησυχία!

Τον λόγο έχει ο κ. Νικολόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είπα και όταν

µου δώσατε πάλι τον λόγο ότι τα επιχειρήµατά µας, η τακτική
µας, η ψήφος µας φέρνουν αποτελέσµατα, υπηρετούν κάποιες
πολιτικές. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ,

ησυχία! Συνεχίστε, κύριε Νικολόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και πραγµατικά δεν είναι λίγες

οι φορές όπου οι Έλληνες διεπίστωναν «ιδίοις ωσίν» πολιτικοί να
µιλούν µε τα ίδια επιχειρήµατα, απλά να λένε στα ελληνικά,
εκείνα που έλεγαν οι δανειστές. 

Εγώ κατάλαβα ακριβώς από τον Υπουργό αυτό να λέει. Και
ξέρω πολύ καλά και το ξέρουν όλοι εδώ ότι ο καθένας αυτοπροσ-
διορίζεται από τη διαδροµή του, τις πράξεις του και από αυτά
που υπηρετεί. 

Δεν πιστεύω ότι υπάρχουν προφανώς συνάδελφοι εδώ που
συνειδητά µπορεί να εξυπηρετούν ξένα συµφέροντα. Όµως,
ποιος µπορεί να αφαιρέσει το δικαίωµα των λογικών σκέψεων;

Αν σήµερα, λοιπόν, δεν ψηφίσουµε αυτό που φέρνει ως πρό-
ταση η Κυβέρνηση, ποιος εξυπηρετείται; Γιατί από τον Αύγουστο
µέχρι σήµερα δεν έχουν δώσει αυτά τα 7 δισεκατοµµύρια οι πι-
στωτές; Γιατί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κλείστε, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι ένα σχέδιο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρα-

καλώ πολύ! Σας παρακαλώ! Δεν ξεκίνησα! Τι «ολοκληρώστε»;
Αφήσατε τον κ. Μητσοτάκη, αφήσατε την κ. Μπακογιάννη. Τι
«ολοκληρώστε»; Βάλτε χρόνο. Σας παρακαλώ!

(Θόρυβος στην Αίθουσα από τις πτέρυγες της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχω βάλει χρόνο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω, λοιπόν, να πω ότι προ-
φανώς άλλες σκοπιµότητες εξυπηρετούν όλες αυτές οι παρεµ-
βάσεις άνευ ουσίας. «Κύµβαλα αλαλάζοντα» από την πρώτη
ηµέρα αυτής της Συνόδου επιδιώκουν αυτό, κάνουν αυτό -το
βλέπουν οι πολίτες κάθε µέρα στα δελτία ειδήσεων- γιατί; Γιατί
δεν µπορούν να απαντήσουν στο κύριο ερώτηµα: Εσείς τι λέτε
για τα ζητήµατα που σήµερα έχουµε να αντιµετωπίσουµε;

Τέλος, µιας και δεν κατάλαβα, γιατί δεν µου δώσατε τη δυνα-
τότητα να απαντήσω στον κ. Θεοχάρη, θα ήθελα να πω µια λέξη,
µια πρόταση.

Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουν οι πάντες και εντός και εκτός της
Αιθούσης, ότι όταν εγώ διεφώνησα, παραιτήθηκα από την Κυ-
βέρνηση. Ο κ. Θεοχάρης δεν διεφώνησε και αυτό είπα. Είχε µια
θέση εξαιρετικά σπουδαία ως Γενικός Γραµµατέας των Εσόδων
και απεπέµφθη κατόπιν της κατακραυγής του ελληνικού λαού.

Τέλος, είναι δυνατόν να ακούγεται από κάποιους που λένε ότι
δεν είναι ρατσιστές, δεν είναι οµοφοβικοί, ότι µπορεί να αποκλεί-
ονται από την Κυβέρνηση κάποιοι για τις απόψεις τους; Εγώ δεν
πίστεψα ποτέ ότι µπορεί τούτο που ανέφερε ο κ. Θεοχάρης να
ήταν ποτέ αληθινό. Αν έχει µια ιδιαίτερη σχέση ο κ. Θεοχάρης
και µπορεί πραγµατικά εξαιτίας αυτής της σχέσεως µε τον ξένο
Πρωθυπουργό να ξέρει κάτι περισσότερο, φαντάζοµαι ότι θα µας
το πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε.
Κύριε Παναγιώταρε, έχετε ζητήσει τον λόγο. Ορίστε, σας

ακούµε.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είδαµε την υπερευαισθησία του Σώµατος για µια ακόµη φορά

σχετικά µε λεκτικές παρεµβάσεις Υπουργών προς τη Νέα Δηµο-
κρατία, το ΠΑΣΟΚ και άλλους ή παλαιότερα το αντίθετο, τούµ-
παλιν, αλλά ξεχνάµε, διαφεύγει σε όλους ότι µέχρι και τώρα και
σε επιτροπές και στην Ολοµέλεια ακούγονται συνεχώς εκφρά-
σεις απαράδεκτες προς τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
άκρως προσβλητικές, υβριστικές. Όµως, εκεί δεν τρέχει τίποτα,
όλα είναι καλά, γιατί είναι η κακή Χρυσή Αυγή, ασχέτως εάν είναι
η τρίτη πολιτική δύναµη του τόπου. Αυτό είναι ένα θέµα το οποίο
συνεχώς, α λα καρτ το χρησιµοποιείτε και το εφαρµόζετε όπως
θέλετε.

Βλέποντας, βέβαια και τον Υπουργό κ. Λαφαζάνη, φαντάζοµαι
τι θα έκανε εάν ήταν αυτός στην Αντιπολίτευση σήµερα. Αυτό
είναι µια άλλη ιστορία!

Όπως και να θέσετε το θέµα, το επαναλαµβάνουµε: Είναι αν-
τισυνταγµατικό είτε ως πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, είτε
αν έλθει ως κανονικό νοµοσχέδιο, είτε µε οποιαδήποτε άλλη
µορφή. Επαναλαµβάνουµε ότι η προηγούµενη κυβέρνηση κατα-
ψηφίστηκε από τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού,
διότι µε τις πράξεις της τρία χρόνια περίπου οδήγησε την ελλη-
νική οικονοµία, τον ελληνικό λαό, την ελληνική κοινωνία εδώ που
την οδήγησε, στην καταστροφή και δεν δικαιούται δια να οµιλεί
καθ’ οιονδήποτε τρόπο.

Από εκεί και πέρα, επαναλαµβάνουµε ότι η νέα Κυβέρνηση, η
οποία τυγχάνει πολύ µεγάλης ανοχής του µεγαλύτερου τµήµα-
τος του ελληνικού λαού, έχει αυτήν την ανοχή, διότι προεκλογικά
έλεγε άλλα και αυτήν τη στιγµή πράττει τα εντελώς αντίθετα και
εκτίθεται ανεπανόρθωτα, φέρνοντας πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου, όταν τις στηλίτευε µέχρι και προ ολίγων εβδοµάδων.

Όπως και να έχει είναι αντισυνταγµατική η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου και εκεί εµµένουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Παναγιώταρε.
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Δεν βλέπω άλλη ή άλλο συνάδελφο να θέλει τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να

λάβω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ, κύριοι

συνάδελφοι, να τελειώνουµε και να προετοιµάζεστε για ψηφο-
φορία. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ, µην πα-

ραπονείστε, κύριε Μητσοτάκη. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά και τελειώνουµε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μισό λεπτό θα χρειαστώ. 
Εκλαµβάνω την τελευταία παρέµβαση του κυρίου Υπουργού

ως ανασκευή των όσων προηγουµένως είπε. Είναι πολιτικές οι
διαφορές µας, κύριε Βούτση και βαθιά ιδεολογικές. Ας τις αφή-
σουµε σ’ αυτό το επίπεδο. Κι αυτό να είναι και µια παρότρυνση
και προς όλους τους συναδέλφους, διότι η εικόνα που εκπέµπει
άλλη µια φορά η Αίθουσα δεν τιµά τη δηµοκρατία, δεν τιµά τον
κοινοβουλευτισµό. 

Θα παρακαλούσα, λοιπόν, αυτοσυγκράτηση από όλους και ει-
δικά από κάποιους λαλίστατους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ που
σπεύδουν κάθε φορά µε τρόπο εξαιρετικά απρεπή να διακό-
πτουν τους οµιλητές, να κρατήσουµε το επίπεδο του διαλόγου
εκεί που του αρµόζει και να συνεχίσουµε τη συζήτηση και την
ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μάλιστα.
Θέλει κάποιος άλλος συνάδελφος τον λόγο;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παραπονείστε

τώρα, κύριε Λυκούδη! 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση

κατά το άρθρο 100, παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής
για το θέµα συνταγµατικότητας που τέθηκε, αναπτύχθηκε και
διεξοδικά συζητήθηκε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση περί της ενστάσεως αντισυνταγµατικότητας της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου.

Οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, παρακαλώ να εγερθούν. 

(Εγείρονται οι αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας)

Προφανώς, ηγέρθησαν οι ολιγότεροι. 
Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ένσταση αντισυν-

ταγµατικότητας της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου δεν συγ-
κέντρωσε τον απαιτούµενο αριθµό Βουλευτών και απορρίπτεται. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να συ-

νεχισθεί η ψηφοφορία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Να εγερθούν και οι

µη αποδεχόµενοι; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Μάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Καθίστε εσείς, να

εγερθούν οι περισσότεροι. 
Οι µη αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατικότητας της

πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, παρακαλώ να εγερθούν. 
(Εγείρονται οι µη αποδεχόµενοι την ένσταση αντισυνταγµατι-

κότητας)
Είναι προφανές από εδώ ψηλά -είναι προφανέστατο, όχι απλά

προφανές- ότι δεν ηγέρθη ο απαιτούµενος αριθµός Βουλευτών
από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό.  Συνεπώς η ένσταση αντι-
συνταγµατικότητας απορρίφθηκε. 

Προχωρούµε στη συζήτηση µε τοποθέτηση του αρµοδίου κυ-
ρίου Υπουργού του κ. Δηµήτριου Μάρδα. 

Καθίστε όσοι θέλετε. Είπαµε ότι το αργότερο µέχρι τις 22.00’,
εάν θέλετε και νωρίτερα, θα τελειώσουµε τη συζήτηση. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Να µιλήσουν, όµως, όλοι οι Βουλευτές, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Δηµήτριος Μάρδας. Πόσα
λεπτά θέλετε, κύριε Υπουργέ; Δεκαοκτώ, είκοσι λεπτά;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Δέκα λεπτά, το πολύ, αλλά κύριε Πρόεδρε, κανονικά πόσα
δικαιούµαι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ όσοι θέ-
λετε να µιλήσετε, τοποθετήστε τις κάρτες για να ανοίξει ο κατά-
λογος. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, ησυχία!
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους επιδιώκει τη διασφάλιση της απαραίτητης ρευστότητας
µε σκοπό την εκπλήρωση των υποχρεώσεών µας στο άµεσο µέλ-
λον. Αυτή τη δουλειά την ξέρει ο καθένας ο οποίος έχει περάσει
από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Όλοι, όµως, που έχουν
περάσει, γνωρίζουν ότι συχνά λαµβάνουν χώρα διάφορες απρό-
βλεπτες µεταβολές. Παρουσιάστηκε µια απρόβλεπτη απόκλιση
στα έσοδα του Απριλίου και στις δαπάνες. Εµείς διαχειριζόµαστε
αυτά τα ποσά, δεν τα παράγουµε. Η συγκεκριµένη απόκλιση δη-
µιούργησε ένα σηµαντικό ταµειακό έλλειµµα, το οποίο θα εκδη-
λωνόταν από τις 24 Απριλίου.

Για να αντιµετωπιστεί αυτό το έλλειµα, χρειαζόταν χρήµατα.
Ως το τέλος του µήνα, λόγω ΦΠΑ, της ρύθµισης για τις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές κ.λπ., θα µπορούσαµε να είχαµε µέρος ή το µε-
γαλύτερο µέρος που είχε σχέση µε την απόκλιση. Αλλά από τις
24 έως το τέλος του µήνα υπήρχε µια διαφορά κάποιων ηµερών.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της προσπάθειάς µας για να καλύψουµε
αυτό το κενό, προβήκαµε στη συγκεκριµένη πράξη, στο χρόνο
που θεωρήσαµε ότι ήταν ο ανώτατος δυνατός χρόνος για να ζη-
τήσουµε τη συγκεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Και
βέβαια, µια µέρα πριν την καταθέσουµε, αρχίσαµε τις προσπά-
θειές µας, βασιζόµενοι σε προηγούµενη τροπολογία που είχαµε
καταθέσει και έγινε αποδεκτή, έτσι ώστε να συγκεντρώσουµε τα
χρήµατα τα οποία ενδεχοµένως θα έλειπαν, σύµφωνα µε τις προ-
βλέψεις µας. Έτσι άρχισε µια προσπάθεια η οποία οδήγησε σε
κάποια αποτελέσµατα. Παράλληλα, βέβαια, είχαµε την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου, η οποία έρχεται σήµερα για κύρωση. 

Σε ό,τι αφορά τα αποτελέσµατα αυτής της πρώτης προσπά-
θειας -και βέβαια δεν είναι εδώ ο κ. Σταϊκούρας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Εδώ είµαι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Με συγχωρείτε.
Όσος κόσµος έχει περάσει από το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-

τους ξέρει πολύ καλά πώς ένα «συν» γίνεται «µείον», πώς ένα
«µείον» γίνεται «συν», πώς ένα µεγάλο «συν» γίνεται ένα µικρό-
τερο «συν» κι αυτό σε µια µέρα. Υπάρχει µια δυναµική σε αυτόν
το χώρο. Και όταν ετοιµαζόµαστε να συγκεντρώσουµε χρήµατα
ή να πληρώσουµε κάποιες δαπάνες, αυτά όλα µεθοδεύονται και
κάποια ώρα έρχεται το αποτέλεσµα το οποίο θέλουµε. Αναφέ-
ροµαι σε αυτά τα οποία δύο άτοµα από εσάς τόνισαν προηγου-
µένως, σχετικά µε το τι κενό είχα και πώς το βρήκα κ.λπ. Έδωσα
ιδιαίτερα αναλυτικές λεπτοµέρειες σε ό,τι αφορά τη µέθοδο που
ακολουθήσαµε στην Κοινοβουλευτική Οµάδα και δεν υπάρχει
λόγος να τις επαναλάβω. 

Είναι πάρα πολύ εύκολο ένα αρνητικό αποτέλεσµα να γίνει θε-
τικό και ένα θετικό να γίνει αρνητικό, γιατί υπάρχει µια δυναµική
στο χώρο της διαµόρφωσης των όποιων εγγραφών συνδέονται
µε τον προϋπολογισµό. Αυτό αναφέρεται, επαναλαµβάνω, σε
αυτό που τόνισε τι µας έλειπε και πώς το βρήκαµε. Όταν βρί-
σκουµε κάτι δεν το βρίσκουµε την τελευταία στιγµή. Απλά και
µόνο εκδηλώνεται κάτι την τελευταία στιγµή.

Επίσης, θα παρακαλέσω για δεύτερη φορά, όταν κάποιος ανα-
φέρεται σε δηλώσεις µου να χρησιµοποιεί τις λέξεις ή τουλάχι-
στον το νόηµα των δηλώσεών µου. Άλλο «προσδοκία» και άλλο
«τα βρήκαµε». Έχω µπροστά τις δηλώσεις µου, τις οποίες µπορώ
να τις καταθέσω και στη Βουλή. Δεν έχει αυτό ιδιαίτερη σηµασία.
Απλά και µόνο για δεύτερη φορά παρακαλώ τους συναδέλφους
να χρησιµοποιούν τις λέξεις ή τις έννοιες που χρησιµοποιώ. 

Έρχοµαι να αναφερθώ σε µερικότερα θέµατα της συγκεκρι-
µένης πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, που θεωρώ ότι λόγω
της έκτακτης, επείγουσας, απρόβλεπτης ανάγκης είναι µια αντι-
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προσωπευτική πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ)
Και βέβαια, θα ήθελα να τονίσω, αναφερόµενος λίγο στον κ.

Μητσοτάκη –και θα το καταθέσω στη Βουλή, είναι οι πίνακες των
χρηµατοροών που παρέλαβα στις 29 του µηνός και που τις έχει
και ο κ. Σταϊκούρας κατά την παράδοση- ότι οµολογουµένως
εκείνη την ηµέρα πήραµε διαθέσιµα της τάξης του 1.581.000.000
ευρώ -υποθέτω συµφωνεί- αλλά οι ίδιοι πίνακες που αναφέρονται
στις εκτιµήσεις του Φεβρουαρίου, έδειχναν ότι στις 24 Φεβρουα-
ρίου η οικονοµία έµπαινε στο κόκκινο µε -425.000.000 ευρώ έλ-
λειµµα. 

Θεωρητικά δεν θα πληρώναµε τους µισθούς του Απριλίου. 
Το καταθέτω στη Βουλή. Είναι εκτύπωση από τις 29 του µηνός.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Δηµήτριος Μάρδας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό το ξέρατε τον Ιανουάριο.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Εσείς τα ξέρατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Όχι. Δυο λεπτά. Αν σας δώσω των επόµενων δύο ηµερών,
θα δείτε άλλο αποτέλεσµα.

Επαναλαµβάνω αυτό που είπα: Υπάρχει µία δυναµική σε ό,τι
αφορά τις αλλαγές οι οποίες λαµβάνουν χώρα στο Γενικό Λογι-
στήριο του Κράτους και γενικότερα στο ταµείο του κράτους. Αν
θα ήθελε κάποιος από σας, µπορεί να έλθει στο Γενικό Λογιστήριο
και µε πολλή ευχαρίστηση να του δείξω πίνακες για τις ίδιες ηµέ-
ρες ή για διαφορετικές ηµεροµηνίες τι σηµαντικά αποτελέσµατα
δίνουν. Μπορώ να σας πω –και αυτό µπορεί να το επιβεβαιώσει ο
κ. Σταϊκούρας- ότι στην ίδια µέρα έχουµε αποτελέσµατα διαφορε-
τικά. Διότι µπορεί να έλθει ένας φορέας -όπως ήλθαν τα ταµεία-
και να µου πουν ότι χρειάζονται πρόσθετα εκατό εκατοµµύρια
ευρώ. Αυτό είναι µια απρόβλεπτη δαπάνη και αυτόµατα αλλάζει
όλον τον πίνακα του ταµείου που έχουµε. Αν ξαφνικά διαπιστώ-
σουµε ότι τα έσοδα παρουσιάζουν κάποιες σηµαντικές αποκλίσεις
και αυτές αποκτούν έναν µόνιµο χαρακτήρα, αυτό το τετραήµερο,
το πενθήµερο όπου περιµένουµε µήπως και αλλάξει –γιατί κάτι
µπορεί να συµβεί- οδηγεί σε πολύ διαφορετικά αποτελέσµατα. 

Αυτά, αν θέλετε, είναι γραµµένα και µπορείτε πάρα πολύ εύ-
κολα να τα βρείτε. Τα έχει η Τράπεζα της Ελλάδος, τα έχουµε
εµείς και είναι στη διάθεσή σας όποιοι µήνες θέλετε και όποιες
µέρες θέλετε -και, αν θέλετε, για την ίδια µέρα- ώστε να δείτε τι
αλλαγές επισηµαίνονται σε δύο-τρεις διαφορετικές ηµεροµηνίες.

Έρχοµαι σε διάφορα θέµατα τα οποία θίχτηκαν στην πρώτη
συνάντηση που είχα µε τους δηµάρχους. Μπορώ να σας πω ότι
κατά την άποψή µου ήταν µία πάρα πολύ ωραία συνάντηση.
Άσχετα αν στην αρχή υπήρχε µια οξύτητα, τελειώσαµε πάρα
πολύ ωραία. Μέσα σε πέντε ώρες τους έδωσα γραπτά κείµενα
και απάντησα στις ερωτήσεις τόσο των δηµάρχων όσο και των
περιφερειαρχών. Κατόπιν, είχαµε συναντήσεις και εδώ, στη
Βουλή, όπου τέθηκαν διάφορα ζητήµατα τα οποία εκ νέου τέθη-
καν στο Σώµα, γιατί είναι εύλογο ότι όλοι οι εκπρόσωποι της Βου-
λής δεν βρίσκονταν στις συγκεκριµένες συναντήσεις. 

Περιληπτικά δίνω τις ακόλουθες απαντήσεις: Ο λογαριασµός
των διαθεσίµων της Τράπεζας της Ελλάδας λειτουργεί όπως
ένας κανονικός λογαριασµός διαθεσίµων. Δεν υπάρχει η παρα-
µικρή ανησυχία. Όποιος καταθέτει τα χρήµατά του σ’ αυτόν τον
λογαριασµό, χρήµατα θα πάρει. Δεν θα πάρει ούτε ρέπος, ούτε
οµόλογα. Όταν καταθέτετε τα χρήµατά σας σε µία εµπορική τρά-
πεζα, χρήµατα παίρνετε, δεν παίρνετε τα προϊόντα στα οποία
επένδυσε η τράπεζα τα χρήµατά σας, τα οποία δεν τα γνωρίζετε
κιόλας. Τουλάχιστον οι φορείς γνωρίζουν το προϊόν που είναι ένα
και είναι το ρέπος και δεν υπάρχει κίνδυνος, όπως χθες αναλύ-
θηκε από τον εκπρόσωπο της Τράπεζας της Ελλάδας. Ένα ευρώ
δίνετε, ένα ευρώ παίρνετε συν τις αποδόσεις. 

Δόθηκαν δύο έγγραφα της Τράπεζας της Ελλάδας σ’ όλους
τους ενδιαφερόµενους µε αναλυτικό τον τρόπο και ό,τι εξηγή-
σεις χρειάζονται γραπτά, έτσι ώστε να κατανοήσουν οι ενδιαφε-
ρόµενοι πώς λειτουργεί αυτός ο διαγωνισµός. 

Ερχόµαστε στα ανταποδοτικά τέλη. Τα ανταποδοτικά τέλη δεν
ανήκουν στο λογαριασµό των διαθεσίµων. Διαθέσιµο είναι ό,τι
δεν είναι δεσµευµένο σε συγκεκριµένη χρήση. Επιπλέον, οι εγ-
γραφές είναι πέντε κωδικοί σε σύνολο εκατόν δεκαεπτά κωδικών
εσόδων των δηµάρχων. Ας κρατήσουν τους πέντε –και τους το
είπαµε και δεν χρειάζεται να κάνουµε την παραµικρή τροπολογία,
να δώσουµε την παραµικρή εγκύκλιο- και ας µας δώσουν τα υπό-
λοιπα τα οποία δεν είναι ανταποδοτικά τέλη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δηλαδή, κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Παρακαλώ.
Κύριε Μάρδα, συνεχίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Τα είπαµε αυτά.
Τα περίπτερα, τα πρόστιµα, οι ενοικιάσεις χώρων και όλοι οι

άλλοι εκατόν δεκαεπτά µείον πέντε εγγραφές δεν είναι ανταπο-
δοτικά τέλη. Και εκεί υπάρχουν τα χρήµατα, για να σας το πω
διαφορετικά.

Συνεταιριστικές τράπεζες: Έχουν 151 εκατοµµύρια ευρώ. Οι
περισσότεροι φορείς δεν έχουν διαθέσιµα έτσι ώστε να τα πά-
ρουν από τις συνεταιριστικές τράπεζες και αυτό το παρακολου-
θούµε βέβαια.

Προθεσµιακές καταθέσεις: Ήρθε ένας δήµαρχος και είπε ότι
έχω 5,8% επιτόκιο. Το 2011, όχι τώρα. Και ήρθαν και άλλοι –δεν
µου το είπε ο ίδιος- και είπαν ότι αυτός ο λογαριασµός επανα-
λαµβάνεται και έχει σήµερα 5,8% επιτόκιο. Δύο απαντήσεις σε
αυτό το θέµα. Αν κάποιος έχει έξι χρόνια σε τράπεζα εµπορική
χρήµατα, σηµαίνει ότι έχει πολλά διαθέσιµα. 

Δεύτερη παρατήρηση: Τι θα γίνει εάν διακοπεί η προθεσµιακή
κατάθεση; Είπαµε, αναλαµβάνουµε την ευθύνη της πληρωµής
των ζηµιών και ετοιµάστηκε ρύθµιση η οποία θα έρθει. Δεν επεν-
δύουµε σε οµόλογα. Επενδύουµε σε ρέπος. Άρα, έχουµε σταθε-
ρές αξίες. Απαντώ σε κάποιες θέσεις που έχετε στο µυαλό σας
που είναι προϊόν ερωτήσεων οι οποίες έγιναν. 

Όσον αφορά στα πανεπιστήµια, που ξέρω τι γίνεται, υπάρχουν
λογαριασµοί κληροδοτηµάτων, αξιοποίησης περιουσίας και ο
γνωστός λογαριασµός ο οποίος συνδέεται µε την έρευνα. Τα
χρήµατα των κληροδοτηµάτων µε υποχρέωση των πανεπιστη-
µίων πρέπει να βρίσκονται σε τράπεζες. Αυτά µπορούν να έρ-
θουν. Το ίδιο µπορεί να γίνει και µε την αξιοποίηση περιουσίας. 

Τι δεν θα έρθει, που και πάλι δεν χρειάζεται ρύθµιση, γιατί δεν
είναι διαθέσιµα: Δεν θα έρθουν τα χρήµατα τα οποία προέρχον-
ται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως, όπως ενδεχοµένως γνω-
ρίζετε, κάθε τέτοιο έργο αφήνει στο πανεπιστήµιο ένα 10% ή
15%, ανάλογα ποιος είναι ο πανεπιστηµιακός, µε την έννοια αν
είναι έργο που γίνεται µέσα ή έργο το οποίο, εν πάση περιπτώσει,
συνδέεται µε κάποιον που ασκεί και ελεύθερο επάγγελµα. Αυτό
το ποσό θα έρθει. Και χαίροµαι που κουνάτε το κεφάλι σας θε-
τικά. 

Ως εκ τούτου δόθηκαν όλες οι διευκρινήσεις στους δηµάρ-
χους, στους περιφερειάρχες, στους πανεπιστηµιακούς και θεω-
ρούµε πως ό,τι απορίες είχαν, τις λύσαµε σε δύο ή τρεις
συνεχόµενες συνεδριάσεις. 

Συµπερασµατικά, δεν βλέπουµε τον λόγο να µην µεταφέρουν
τα χρήµατά τους στο λογαριασµό διαθεσίµων και όχι κοινού κε-
φαλαίου. Δεν θέλω να σας µπλέξω µε λεπτοµέρειες. Το κοινό κε-
φάλαιο αναφέρεται σε διάφορα χρεόγραφα που µπορεί να
χάσουν την αξία τους. Ο λογαριασµός διαθεσίµων αναφέρεται
µόνο σε ρέπος που δεν χάνουν την αξία τους και µπορεί να τα
χρησιµοποιήσει η Κυβέρνηση αν παραστεί ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό κυρίως για το ότι τήρησε το χρόνο του, δίνοντάς
µας έδωσε τη δυνατότητα να τον αξιοποιήσουµε, έτσι ώστε να
µιλήσουν όσο γίνεται περισσότεροι συνάδελφοι και συναδέλφισ-
σες, πράγµα το οποίο δεν γίνεται πάντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
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γίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ενηµερώνω ότι για να υπάρχει λόγος-αντίλογος θα µιλήσει
τώρα η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννα-Μισέλ Ασηµα-
κοπούλου. 

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη διάρκεια της συζητή-
σεως στο πλαίσιο της ένστασης αντισυνταγµατικότητας επί της
πράξεως νοµοθετικού περιεχοµένου, αναδείχθηκαν πολλές ση-
µαντικές πτυχές που αποτελούν την βάση της καταψήφισης από
την πλευρά µας της κύρωσης της πράξεως αυτής. 

Εγώ θα σταθώ µόνο σε δυο σηµεία για να συµπληρώσω την
επιχειρηµατολογία αυτή. Συγκεκριµένα, ο κύριος Υπουργός ο κ.
Μάρδας, µας είπε µόλις τώρα ότι η πράξη αυτή οφείλεται σε
απρόβλεπτες αποκλίσεις στα έσοδα. Σηµειώνω µόνο ότι η έννοια
του απρόβλεπτου, βεβαίως, αφορά στο µέλλον, όχι στο παρελ-
θόν. Άρα, αυτό αµέσως-αµέσως είναι ασύµβατο µε την αναδρο-
µική ισχύ της πράξεως νοµοθετικού περιεχόµενου. Αυτό είναι ένα
σηµείο το οποίο ανέδειξε και ο λέγων στην ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας,, ο κ. Βορίδης, δηλαδή, την ασυµβατότητα µεταξύ
της έννοιας του επείγοντος και της αναδροµικής ισχύος.

Σηµειώνω µόνο ότι η εκτίµηση αυτή περιλαµβάνει µια ενδια-
φέρουσα υπόθεση εργασίας, δηλαδή ότι έχει κάποιος τη γνώση,
την εµπειρία για να µπορέσει να αναγνωρίσει ότι κάτι είναι επεί-
γον, έχει τα αντανακλαστικά για να αντιδράσει σε αυτό και έχει
επίσης και την ικανότητα να λύνει τα θέµατα. Αυτό δεν είναι κάτι,
οµολογώ, στο οποίο µέχρι στιγµής µας έχει συνηθίσει η Κυβέρ-
νηση. Ίσως αν αυτή η υπόθεση εργασίας τελικά είναι εσφαλµένη,
η απάντηση να είναι απλή: Πρόκειται και περί αντισυνταγµατικό-
τητας αλλά και περί ανικανότητας. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε κι άλλες πτυχές. Επιτρέψτε µου να ξε-
κινήσω µια σύντοµη ιστορική αναδροµή της πολιτικής της Κυ-
βέρνησης, η οποία µας έχει οδηγήσει στη σηµερινή συνεδρίαση,
την οποία θα τη χαρακτηρίσω ως µια θλιβερή στιγµή. Και δεν
αναφέροµαι στην επίθεση που δεχθήκαµε από τον Υπουργό και
σε όλο αυτό το επεισόδιο. Αναφέροµαι, όµως, στο γεγονός ότι
σήµερα κατά βάση συζητάµε µια οµολογία της Κυβέρνησης πως
βρισκόµαστε σε πορεία χρεοκοπίας της χώρας, µια οµολογία ότι
βρισκόµαστε σε ένα οικονοµικό αδιέξοδο, ένα τέλµα. 

Ξεκινώ µε τους πυλώνες του εθνικού σχεδίου ανασυγκρότη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ, το γνωστό σε όλους µας Πρόγραµµα Θεσσα-
λονίκης, το οποίο εξήγγειλε ο κ. Τσίπρας στη ΔΕΘ το Σεπτέµβριο
του 2014, µόλις πριν από έξι µήνες και το οποίο αποτέλεσε, βε-
βαίως, και τη βάση για να εκλεγεί ο ΣΥΡΙΖΑ στην Κυβέρνηση.
Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο εµείς από την πρώτη στιγµή -και
προεκλογικά- ισχυριστήκαµε ότι είναι ανεύθυνο, ανέφικτο και ότι
οι πόροι για να το υποστηρίξουν, είναι ανύπαρκτοι. Για να δούµε
έξι µήνες αργότερα που βρισκόµαστε σε σχέση µ’ αυτό.

Θα ξεκινήσω µε τον πρώτο πυλώνα, δηλαδή την ανθρωπιστική
κρίση. Ναι, φέρατε ένα νοµοσχέδιο –σηµειώνω, µε το κατεπείγον
και µε διάφορες άσχετες τροπολογίες, το αφήνουµε αυτό στην
άκρη για την ώρα- το οποίο, βεβαίως, ούτε καν προσεγγίζει τον
αριθµό δικαιούχων που είχατε αναφέρει στο Πρόγραµµα Θεσ-
σαλονίκης. Εκεί µέσα είναι και η δέκατη τρίτη σύνταξη. Ανέφικτο
αυτό. Ο προϋπολογισµός 200 εκατοµµύρια αντί για 3 δισεκατοµ-
µύρια τα οποία είχατε τάξει. Ανύπαρκτα αυτά τα χρήµατα. Και
µετά από την αβάσταχτη ελαφρότητα µε την οποία ο κύριος
Υπουργός τις προάλλες, το πρωί, από το σπίτι, µας ανακοινώνει
ότι του λείπουν 400 εκατοµµύρια ευρώ για να πληρώσει τις συν-
τάξεις του τρέχοντος µηνός, τα οποία βρίσκει µέχρι το µεσηµέρι
όταν φτάνει στο γραφείο του, αναρωτιέµαι αν αυτά τα 200 εκα-
τοµµύρια είναι επίσης ανύπαρκτα. 

Πάµε στο δεύτερο πυλώνα ο οποίος λέγεται –ακούστε τώρα
εδώ- «Άµεσα µέτρα για την επανεκκίνηση της οικονοµίας». Μει-
διώ καθότι είναι λίγο περίεργο να συζητάς µια πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου για αναγκαστικό εσωτερικό δανεισµό όταν η
Κυβέρνηση, που µας έχει φτάσει εδώ µέσα σε τρεις µήνες, έχει
υποσχεθεί επανεκκίνηση της οικονοµίας.

Εγώ θα είµαι δίκαιη σήµερα. Εκατό δόσεις. Φέρατε ένα νοµο-
σχέδιο, ή µάλλον ξαναφέρατε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο είναι,
υποτίθεται, υπέρ των µικροµεσαίων που επλήγησαν από την
κρίση για να µπορέσουν να ρυθµίσουν τις οφειλές τους. Και αυτή
συνοδεύτηκε από την πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
που έφερε αυτή η Κυβέρνηση -γιατί αυτή είναι η δεύτερη- η
οποία συγχωρεί πρόστιµα, φορολογικές παραβάσεις, εικονικά τι-
µολόγια, πλαστά τιµολόγια για τους µεγαλοοφειλέτες. Όµως,
αυτή δεν την συζητήσαµε -ανεβλήθη η συζήτηση- διότι -τουλάχι-
στον αυτό ήταν το πρόσχηµα- ο κ. Λαφαζάνης είχε να συζητήσει
µε τους Ρώσους από τους οποίους περιµένει να πάρει 5 δισεκα-
τοµµύρια για να µην βρεθούµε σε αυτήν την κατάσταση που βρι-
σκόµαστε σήµερα, να συζητάµε για αναγκαστικό εσωτερικό
δανεισµό. 

Εδώ είναι και το αφορολόγητο των 12.000 ευρώ. Ανέφικτο. Η
κατάργηση του ΕΝΦΙΑ. Ανέφικτο. Η σεισάχθεια για τα κόκκινα
δάνεια. Ανέφικτο. Η ίδρυση αναπτυξιακής τράπεζας την ώρα που
65 δισεκατοµµύρια έχουν φύγει από τις συστηµικές τράπεζες.
Ανέφικτο κι αυτό. Μάλιστα! 

Πάµε να δούµε τον επόµενο πυλώνα του προγράµµατός σας
για την ανάκτηση της εργασίας, βλέποντας και κάνοντας για την
επαναφορά των εργασιακών σχέσεων. Τριακόσιες χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας, µάλιστα, την ώρα που η ανεργία εκεί που µει-
ωνόταν τώρα αυξάνεται. Και διεύρυνση, βεβαίως, του αριθµού
των δικαιούχων του επιδόµατος ανεργίας. Αυτό είναι τόσο ανέ-
φικτο που δεν γίνεται καν λόγος. 

Και φτάνω στον τέταρτο πυλώνα, διότι εδώ εντάσσεται, προ-
φανώς, η σηµερινή πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Είναι ο πυ-
λώνας που αναφέρεται στην περιφερειακή συγκρότηση και την
ενίσχυση της περιφερειακής δοµής του κράτους. Καταπληκτικός
τρόπος να ενισχύσει κανείς την περιφερειακή δοµή του κράτους
το να τους πάρετε αναγκαστικά όλα τα χρήµατα που έχουν στη
διάθεσή τους για να κάνουν πολιτική στην καθηµερινότητα των
πολιτών, για έργα, για παιδικούς σταθµούς, για σχολεία! Αναγ-
καστικά να πάρουµε όλα τα χρήµατα από τους δήµους και τις
περιφέρειες και µάλιστα να εγκαλείτε τους δηµάρχους επειδή
ανησυχούν. 

Το πρωί µας λέτε ότι δεν έχετε λεφτά για µισθούς και συντά-
ξεις και εγκαλείτε τους δηµάρχους και τολµάτε να µιλάτε και γι’
αυτούς, λέγοντας ότι δεν είναι πατριώτες, όταν σας λένε το εξής:
«Εµείς να βάλουµε πλάτη, αλλά µπορεί κάποιος να µας πει αν θα
πάρουµε πίσω τα λεφτά µας, πότε, πώς θα γίνει αυτή η ιστορία»; 

Ο Υπουργός έδωσε µερικές διευκρινίσεις. Ας αποφασίσουν οι
δήµαρχοι αν τους ικανοποιούν. Εγώ, προσωπικά, πιστεύω ότι
είναι παντελώς ελλιπείς. 

Το πιο σηµαντικό απ’ όλα είναι ότι την ίδια ώρα που κατηγο-
ρούν τους δηµάρχους ότι δεν βάζουν πλάτη επειδή έχουν κοµ-
µατικά κριτήρια, η αναδροµικότητα της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου, προφανώς, είναι για να καλύψει την κ. Δούρου, η
οποία εθελοντικά έσπευσε να δώσει τα δικά της ταµειακά διαθέ-
σιµα, προτού γίνει υποχρεωτικό. Κι αυτό, βεβαίως, δεν είχε καµ-
µία κοµµατική χροιά σαν κίνηση. Όµως, αφού κάνετε που κάνετε
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αφού θα την ψηφίσετε
που θα την ψηφίσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
ας καλύψετε και την κ. Δούρου! 

Πρόγραµµα Θεσσαλονίκης έξι µήνες αργότερα: Την ώρα που
η Κυβέρνηση καταθέτει πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αυτές
που έλεγε ο κ. Τσίπρας και ο κ. Γλέζος ότι είναι σαν τα βασιλικά
διατάγµατα, αυτές που έλεγε ο κ. Βούτσης ότι είναι χουντικές
πρακτικές, µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου επιβάλλετε
αναγκαστικό εσωτερικό δανεισµό. Πρόγραµµα Θεσσαλονίκης:
Ανεύθυνο, ανέφικτο, ανύπαρκτοι πόροι!

Και κλείνω την ιστορική µου αναδροµή προ των εκλογών, λέ-
γοντας ότι, βεβαίως, δεν υποσχεθήκατε µόνο αυτά. Είχατε πει
και κάτι άλλα πράγµατα. Είχατε πει ότι θα σκίσετε το µνηµόνιο,
θα διαγράψετε το χρέος, θα επαναδιαπραγµατευτείτε για µια
αναπτυξιακή συµφωνία. Μάλιστα! Κι έτσι άρχισε η περίφηµη
«σκληρή διαπραγµάτευση»: Δηλώσεις επί δηλώσεων -άλλα ο
ένας βέβαια, άλλα ο άλλος, άλλα µέσα στη χώρα, άλλα έξω από
τη χώρα, δεν έχει σηµασία- λίγο lifestyle για να µην χανόµαστε,
κενού περιεχοµένου επικοινωνιακές µετονοµασίες σε «θεσµοί»
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«Brussels Group». Και η πρώτη απτή πράξη της Κυβέρνησης
αυτής ήταν, βέβαια, η συµφωνία-γέφυρα της 20ης Φεβρουαρίου
που –για να συνεννοούµαστε- είναι η τετράµηνη παράταση του
µνηµονίου. Ανέφικτο και το σκίσιµο του µνηµονίου, λοιπόν. Ούτε
ένας νόµος, ούτε ένα άρθρο, ούτε καν ήρθε στη Βουλή για να
συζητηθεί και να ψηφιστεί. 

Αυτό είναι µέρος του τέταρτου πυλώνα του προγράµµατος
Θεσσαλονίκης. Δηµοκρατικός µετασχηµατισµός του πολιτικού
συστήµατος. Βαφτίζουµε, πλέον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν ψηφίζουµε. Συµφωνία; Μάλιστα. Πόροι; Ανύπαρκτοι! «Δεν
τους χρειαζόµαστε». Έτσι µας είπε η Κυβέρνηση: «Δεν τα θέ-
λουµε τα χρήµατα». «Μα, πώς θα κάνουµε κουµάντο, κύριε
Μάρδα;», σας ρώτησα σε µια επίκαιρη ερώτηση. «Δεν µπορώ να
σας πω, κυρία Ασηµακοπούλου», µου είπατε. «Είναι µυστικό,
γιατί διαπραγµατευόµαστε. Μην ανησυχείτε, θα έχουµε τα χρή-
µατα στο σωστό χρόνο». Αυτό είπε ο κύριος Υπουργός. 

Τώρα κατάλαβα, κύριε Υπουργέ. Στο σωστό χρόνο, λοιπόν, τι
κάνουµε; Κάνουµε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, αναγκα-
στικό εσωτερικό δανεισµό και παίρνουµε ό,τι υπάρχει στους φο-
ρείς της γενικής κυβερνήσεως. Μάλιστα! Συσκέψεις µε τους
«θεσµούς» σε ξενοδοχεία, Brussels Group, Euroworking group,
group therapy! 

Και µετά το πήρε και ο κ. Τσίπρας πάνω του, γύρισε την Ευ-
ρώπη, είδε τους συν οµολόγους του, δείπνησε µε την κυρία Μέρ-
κελ, την είδε ξανά χθες, πήγε στη Ρωσία, έκανε επαφές µε την
Κίνα, πήγε στις Ηνωµένες Πολιτείες, µίλησε µε τον κ. Οµπάµα.
Αποτέλεσµα µηδέν!

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, να το διορθώσουµε αυτό: Όχι
αποτέλεσµα µηδέν. Αποτέλεσµα µηδέν όσον αφορά τους πό-
ρους. Αποτέλεσµα; Έχει καταστραφεί η αξιοπιστία της χώρας
µας στο εξωτερικό. Μας είχε µείνει ο κ. Οµπάµα, µας είχε µείνει
η Αµερική, αλλά κάνατε κι αυτό µε τη φωτογραφική διάταξη για
την αποφυλάκιση του Σάββα Ξηρού τώρα και να, πάνε και οι Αµε-
ρικάνοι!

Χειρισµός ανεύθυνος! Συµφωνία ανέφικτη! Πόροι ανύπαρκτοι!
Εδώ είµαστε τώρα. Πού είµαστε; Εσωτερική στάση πληρωµών
σε ιδιώτες, σε φορολογούµενους, σε συγχρηµατοδοτούµενα
έργα. Τροπολογία για εθελοντικό εσωτερικό δανεισµό από τα τα-
µειακά διαθέσιµα των φορέων της γενικής κυβέρνησης. Και σή-
µερα αναγκαστικός εσωτερικός δανεισµός από τα ταµειακά
διαθέσιµα της αυτοδιοίκησης, των νοσοκοµείων, των πανεπιστη-
µίων και πληθώρα άλλων φορέων της γενικής κυβέρνησης.

Και το µεγάλο ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, είναι: Αύριο τι; Μεθαύριο τι; Την άλλη
εβδοµάδα τι; Τον άλλο µήνα που έχουµε πάλι µισθούς και συν-
τάξεις, τι θα γίνει; Από ποιόν θα τα πάρετε τα επόµενα; Θα τα
πάρετε από τις αγορές; Θα παίζετε νταούλια και θα χορεύουν;
Νοµίζω ότι οι αγορές χορεύουν στο ρυθµό της Πορτογαλίας και
της Ιρλανδίας τώρα. Θα τα πάρετε από τους Ρώσους. Θα τα πά-
ρετε από τους Κινέζους. Θα τα πάρετε από τις τράπεζες. Είπα
να κρατήσω το επίπεδο και να µην αναφερθώ σε άλλες λύσεις,
όπως το να τυπώνουµε ευρώ µόνοι µας, για να µπορέσουµε να
πληρώσουµε τις υποχρεώσεις µας ή να πληρώνουµε µε αέρα.
Ας τα αφήσουµε αυτά για σήµερα. 

Κρίνοντας, όµως, από τη συνάντηση που υπήρξε χθες, αλλά
και από τα πρώτα νέα από το σηµερινό Eurogroup, τελικά σαφέ-
στατα τα χρειαζόµαστε τα χρήµατα. Θέλουµε υποδόση, έστω.
Και την ώρα που ψηφίζουµε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
για αναγκαστικό εσωτερικό δανεισµό, τους βάζουµε και λήξη
προθεσµίας για να µας τα δώσουν, µέσα στην αβεβαιότητα, µέσα
στην ασφυξία, µέσα στην αστάθεια που έχετε προκαλέσει. «Δεν
φταίµε εµείς», θα µου πείτε. Αυτό θα µου πείτε. Φταίει ο νεοφι-
λελευθερισµός. Φταίτε εσείς. Φταίει ο Σόιµπλε. Φταίει η Μέρκελ.
Ξέρω εγώ ποιος φταίει; Φταίει το διεθνές σχέδιο συνοµωσίας
που υπάρχει εναντίον της χώρας µας. 

Συγγνώµη, δηλαδή όταν τα τάζατε αυτά στη Θεσσαλονίκη, όλα
αυτά δεν υπήρχαν; Δεν τα ξέρατε; Εσείς δεν είπατε στο λαό, «Με
τη δική σας δύναµη θα παλέψουµε και θα τα κερδίσουµε όλα
αυτά. Υπάρχει ένας άλλος δρόµος. Ελάτε µαζί µας. Έχουµε σχέ-
διο εµείς. Έχουµε plan Α, έχουµε plan Β. Θα τα καταφέρουµε,
µέσα στο ευρώ, µέσα στην Ευρώπη. Θα αλλάξουµε και την Ευ-

ρώπη. «Ουάου» που είπε και ο κ. Βαρουφάκης. Μόνο που είπε
«ουάου» και ο κ. Μάρδας προχθές. Και τώρα που δεν έχουν να
πληρώσουν συντάξεις τι γίνεται; 

Πασχίζω να δω ένα δικό σας σχέδιο. Κι εγώ που ειλικρινά δεν
είµαι καθόλου της θεωρίας συνοµωσίας –µα καθόλου!- ακούγον-
τας αυτήν την απίστευτη διγλωσσία σας, «θα πληρώσουµε τις
υποχρεώσεις µας στο διηνεκές»,  «δεν θα πληρώσουµε τους
εταίρους µας», «άµα χρειαστεί θα διαλέξουµε µισθούς και συν-
τάξεις», πασχίζω ειλικρινά να αντισταθώ στον πειρασµό και να
µην πιστέψω ότι τελικά το µόνο που κάνετε είναι αν παίζετε ένα
επικοινωνιακό παιχνίδι. Ένα παιχνίδι για να κάµψετε τις ιδεολη-
ψίες και τις αντιδράσεις στο εσωτερικό των δικών σας κοµµάτων
ή, ενδεχοµένως, κρίνοντας από το γεγονός ότι αυτή η πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου που είχε σαράντα µέρες για να κατατε-
θεί στη Βουλή και τρεις µήνες για να συζητηθεί, ήρθε άρον -
άρον σήµερα, να είναι ένα παιχνίδι για να εγκλωβιστούν οι συνά-
δελφοι της Πλειοψηφίας, για να ψηφίσουν επιτέλους κάτι. Διότι
στη συµφωνία της 20ης Φεβρουαρίου δεν τα λερώσαµε τα χέρια
µας, δεν την ψηφίσαµε αυτή. Σήµερα, όµως, σηκωθήκατε όρθιοι
και σήµερα θα ψηφίσετε και θα πάρετε την ευθύνη!

Δύο λύσεις υπάρχουν. Ή θα κάνετε στροφή στο ρεαλισµό, έν-
τιµο συµβιβασµό –δεν µε ενδιαφέρει πλέον πως το λένε- και θα
κάνετε ρήξη µε τον πολιτικό σας εαυτό ή θα κάνετε ρήξη µε τους
εταίρους. Και λαϊκή εντολή για να κάνετε ρήξη µε τους εταίρους
δεν έχετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Κάποιοι από εσάς –κά-
ποιοι από εσάς!- λένε ότι η νωπή λαϊκή εντολή που έχετε είναι να
διαπραγµατευτείτε µία καλύτερη συµφωνία µέσα στο ευρώ και
πως η ευθύνη που σας έδωσε µε την ψήφο του ο ελληνικός λαός
είναι να κυβερνήσετε αυτή την χώρα, από την οποία εξαρτάται η
τύχη όλων µας, όχι µόνο η δικιά σας. Και τώρα, µετά από τρεις
µήνες, λέτε να πετάξετε την ευθύνη πίσω στο λαό; Μπαλάκι είναι
η ευθύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Την πετάς στο λαό µετά
από τρεις µήνες; 

Εµείς το είπαµε, το ξαναείπαµε και θα το ξαναπούµε. Να κά-
νετε µία έντιµη, µία βιώσιµη και µία κοινωνικά αποδεκτή συµφω-
νία στη βάση της 20ης Φεβρουαρίου, να τη φέρετε, να τη
συζητήσουµε, να την επεξεργαστούµε, να τη συµφωνήσουµε και
να τη στηρίξουµε όλοι µαζί. Πρώτη φορά Αριστερά. Ε, είστε τυ-
χεροί. Πρώτη φορά και έχετε µία Αντιπολίτευση η οποία λέει ότι
θα σας στηρίξει άµα φέρετε κάτι της προκοπής. 

Φέρτε κάτι επιτέλους! Φέρτε κάτι. Ούτε εµείς θέλουµε να κο-
πούν µισθοί και συντάξεις, περισσότερη λιτότητα, χάος στις ερ-
γασιακές σχέσεις. Μεταρρυθµίσεις θέλουµε και εµείς και σας το
λέµε. 

Εσείς έχετε την ευθύνη να κυβερνήσετε. Φέρτε κάτι να το συ-
ζητήσουµε. Να το κάνετε για το καλό της πατρίδας. Φτάνει µε τη
δηµιουργική ασάφεια. Η δηµιουργική ασάφεια δεν είναι αποτέ-
λεσµα της διαπραγµάτευσης, είναι µπαρούφα. 

Εάν, όµως, δεν µπορείτε να το κάνετε αυτό -και φοβάµαι ότι
ένα µεγάλο µέρος του προβλήµατος µπορεί να είναι αυτό- του-
λάχιστον µην µας ζητάτε σήµερα να συνοµολογήσουµε σε µία
αυταρχική πράξη αναγκαστικού εσωτερικού δανεισµού χωρίς να
µας λέτε πού το πάτε. Μην µας ζητάτε να συνοµολογήσουµε σε
µία οµολογία χρεοκοπίας της πατρίδας µας. 

Με βάση αυτά που έχουµε δει, εγώ προσωπικά έχω χαµηλές
προσδοκίες απ’ αυτήν την Κυβέρνηση σε όλους τους τοµείς, είτε
αυτό είναι το µεταναστευτικό, που λιάζονται οι µετανάστες, όπου
υπάρχει υπεύθυνος Υπουργός εισόδου και όχι εξόδου, είτε είναι
Υπουργός που αρθρογραφεί αντί να πάρει δράση για την Αρι-
στερά του τίποτα. Εν πάση περιπτώσει αυτές είναι οι δικές µου
προσδοκίες. 

Αλλά σας παρακαλώ πάρα πολύ, επειδή οι ώρες αυτές για την
πατρίδα είναι εξαιρετικά κρίσιµες, απαιτώ όχι ως Βουλευτής
αλλά ως Ελληνίδα πολίτης να δείξετε στοιχειώδη σοβαρότητα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.

Ασηµακοπούλου.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μπαλαούρας.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, σήµερα έρχεται προς κύρωση η πράξη νοµο-
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θετικού περιεχοµένου η οποία πυροδότησε –και ήταν σίγουρο-
αντιδράσεις. Διότι τελευταία η Αντιπολίτευση προσπαθεί το οτι-
δήποτε να το τινάξει στον αέρα.

Σήµερα ακούστηκε πολύς αχός και χθες ακούστηκε πολύς
αχός και προχτές ακούστηκε το ίδιο από λυσσασµένα ΜΜΕ, από
κόµµατα και δυστυχώς από ορισµένους φορείς, κυρίως των ΟΤΑ.

Μα, για να αναλογιστούµε ποιοι µιλούν, ποιοι σκίζουν τα ιµάτιά
τους; Αυτοί που κυβερνούσαν µέχρι τώρα µονίµως µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου; Ακόµα και τα µνηµόνια τακτοποιού-
σαν µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Παρεµπιπτόντως για
εσάς, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, θέλω
να σας θυµίσω ότι χθες είχατε επέτειο. Είναι η επέτειος της ανα-
κοίνωσης της εισόδου µας στην τρόικα και στα µνηµόνια από τον
Γεώργιο Παπανδρέου στο Καστελόριζο. Να τιµήσετε δεόντως
την υπερήφανη αυτή ηµέρα.

Έρχονταν, λοιπόν, κυρίως από την τελευταία κυβέρνηση –
αλλά όχι µόνο απ’ αυτή- συνεχώς πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου, αλλά µετά από µήνες που είχε περάσει πια–αν θέλετε- και
η ευαισθησία του λαού. Άλλες δεν έρχονταν καθόλου, όπως αυτή
της ΕΡΤ, που ήταν ένα ζήτηµα άκρως πολιτικό και κοινωνικό. Το
γνωρίζουµε όλοι. Έγινε από πολιτική άποψη ένας τροµερός τριγ-
µός στην Κυβέρνηση και από κοινωνική άποψη –που µας ενδια-
φέρει περισσότερο- τρεις χιλιάδες άνθρωποι απολύθηκαν, τους
έβγαλαν ξαφνικά στο δρόµο µε το «αποφασίζουµε και διατά-
ζουµε».

Γιατί άραγε, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν έρχονταν οι πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου άµεσα στη Βουλή; Διότι φοβόσαστε
τις αντιδράσεις των Βουλευτών σας και το σφυροκόπηµα της Αν-
τιπολίτευσης και το ξεγύµνωµά σας δηµοσίως στην κοινωνία.

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι σήµερα αντιµέτωπος µε τη λυσσώδη αντί-
δραση των δανειστών. Και ο Αλέξης Τσίπρας και άλλοι Υπουργοί
µίλησαν για το µαρτύριο της σταγόνας. Εγώ νοµίζω ότι δεν είναι
το µαρτύριο της σταγόνας. Είναι κάτι –το έχουµε διαβάσει στα
µέσα- που το έκαναν οι Αµερικάνοι στο Γκουαντάναµο. Είναι το
βασανιστήριο του πνιγµού.

Το ξέρετε το βασανιστήριο; Το υποθέτετε. Σου βουτάνε το κε-
φάλι µέσα. Αυτό προσπαθούν να κάνουν οι δανειστές µας. 

Επανέρχοµαι τώρα στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για
την οποία κουβεντιάζουµε. 

Νοµίζω ο Υπουργός ήταν σαφής και στις επιτροπές που κά-
ναµε αυτές τις δύο ηµέρες ήταν επίσης καθαρά τα πράγµατα.
Υπήρξε µια προσπάθεια προνοητικότητας, προκειµένου να είµα-
στε σίγουροι ότι δεν θα συµβεί κανένα ατύχηµα. Όπως περιέ-
γραψε και ο Υπουργός, συνεχώς τα ταµειακά διαθέσιµα
µειώνονται, αυξάνονται κ.λπ. και πρέπει να είµαστε προνοητικοί.

Πάντως στις 22 του Φλεβάρη το ταµειακό έλλειµµα που δια-
πιστώσαµε -γιατί δεν ήταν δικό µας, µόλις είχαµε αρχίσει να κυ-
βερνούµε- ήταν 552 εκατοµµύρια ευρώ. Δεν έπρεπε να
προνοήσουµε για τους µισθούς και τις συντάξεις; Εµείς λέµε ναι.
Γιατί πρέπει να ξεπεράσουµε αυτό που περιέγραψα προηγουµέ-
νως για βασανιστήριο του πνιγµού, δηλαδή την πιστωτική ασφυ-
ξία. 

Όµως, έχουµε διαφορετική µεθοδολογία. Τη φέραµε αµέσως
στη Βουλή. Είναι λάθος και άλλων δυνάµεων της Αντιπολίτευσης
ότι είπαν –µάλλον ο κ. Θεοχάρης, µπορεί και ο κ. Λοβέρδος, δεν
θυµάµαι ποιος απ’ όλους το είπε- «την Παρασκευή το φέρατε
γιατί υπάρχει Eurogroup». Μα, εµείς στην επιτροπή εκείνο που
προτείναµε ήταν ή την Παρασκευή ή τη Δευτέρα και το δεχτή-
καµε οµόφωνα. Και έφυγε ο Βαγγέλης Διαµαντόπουλος για να
εκπροσωπήσει την επιτροπή στη σύνοδο του Προεδρείου και
βγήκε αυτή η απόφαση για Παρασκευή. Και αυτό στο οποίο και
εσείς συνοµολογήσατε, τώρα το κρίνετε έντονα αρνητικά.

Προνοήσαµε και φέραµε την πράξη να εγκριθεί µε όλες τις κοι-
νοβουλευτικές διαδικασίες. Απλώς δεν τη φέραµε µε τον τρόπο
που θέλατε εσείς και αυτό σας ενοχλεί, γιατί είµαστε κάτι τελείως
διαφορετικό. 

Ποια είναι, λοιπόν, η συσχέτισή µας µε τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις; Τι προβλέπει η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου; 

Πρώτον, η ταµειακή διαχείριση συνεχίζεται από τις εµπορικές
τράπεζες. Δεύτερον, δεν υπάρχει αντισυνταγµατικότητα όπως
είπε ο κ. Λοβέρδος που βγήκε µόλις έξω. Και για τα ανταποδο-

τικά τέλη, αλλά και για την αναδροµικότητα νοµίζω ότι απάντησε
πάρα πολύ αναλυτικά ο Νίκος Φίλης. Αλλά υπάρχει και το άλλο
που είπε ο Νίκος Φίλης και πρέπει να απαντήσει και ο κ. Λοβέρ-
δος, που είναι συνταγµατολόγος, και ας έρθει και ο κ. Βενιζέλος
και όλοι οι καθηγητές και να µας πουν: Στην προηγούµενη κυ-
βέρνηση ψηφίσατε µε αναδροµικότητα πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, ναι ή όχι;

Κυρία Ασηµακοπούλου, ψηφίσατε πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου, όπως το κρίνατε από το Βήµα λέγοντας ότι είναι, και
απ’ αυτήν την άποψη, αντισυνταγµατικό. Ναι ή όχι;

Δεύτερον, η πράξη προνοεί ότι οι προγραµµατισµένες αναλή-
ψεις θα γίνονται αµέσως. Τρίτον, ότι ποσά έως 10% των συνολι-
κών κεφαλαίων επίσης θα αναλαµβάνονται. Τέταρτον, οι
έκτακτες ανάγκες του φορέα θα ικανοποιούνται µέσα σε δύο-
τρεις µέρες. Απλώς, δεν µπορεί να γίνει αµέσως, διότι θα υπάρ-
χει το repos το οποίο πρέπει να σπάσει. Και τέλος, το επιτόκιο
είναι υψηλό, δηλαδή 2,6%. Και τελευταίο ακόµα ότι υπάρχει δια-
σφάλιση ενδεχόµενης ζηµιάς από την επένδυση αυτή του repos.
Το λέει και ο Υπουργός, το είπε και η Τράπεζα της Ελλάδας προ-
ηγουµένως, δηλαδή ένα ευρώ προς ένα ευρώ συν το έσοδο από
το επιτόκιο.

Ξέρουµε, άραγε, ότι σε άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
υπάρχει αυτή η υποχρέωση, το να φέρουν δηλαδή οι δηµόσιοι
φορείς τα χρήµατά τους, τα διαθέσιµά τους στην κεντρική τρά-
πεζα, ναι ή όχι;

Ξέρετε µήπως πώς λειτουργεί το σύστηµα στην Ολλανδία;
Πολύ πιο αυστηρά, γι’ αυτό το αναφέρω. Δεν το ξέρετε, γιατί δεν
θέλετε. Και να το µάθετε ακόµα, δεν θα το πείτε. 

Οι περισσότερες αντιδράσεις είναι συνοδευτικές ενός πολιτι-
κού ντελίριου. Όλα αυτά τα χρόνια κατάπιναν την κάµηλο και
τώρα δϊυλίζουν τον κώνωπα, κάνοντας την τρίχα τριχιά. 

Σήµερα έκλεισαν ορισµένοι δήµοι, ακόµα και νοσοκοµεία, τα
οποία µάλιστα δεν θίγονται, απέναντι σε µια Κυβέρνηση, που βρί-
σκεται πράγµατι -και το λέµε, δεν το ανακαλύψατε εσείς, κυρία
Ασηµακοπούλου, και οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και
του Ποταµιού και του ΠΑΣΟΚ- σε εµπόλεµη κατάσταση. Έχουµε
εντολή -είτε σας αρέσει είτε δεν σας αρέσει, την τηρούµε- να µην
κάνουµε πίσω, να µην κόψουµε ξανά µισθούς και συντάξεις και
όλες τις κοινωνικές παροχές. Η Κυβέρνηση βρήκε µία οικονοµία
και µία κοινωνία κυριολεκτικά καµένη και είναι επίσης λάθος αυτό
που λέµε, ότι πήραµε καµένη γη και διαλυµένο κράτος. Πήραµε
και οικονοµία βοµβαρδισµένη από βόµβες ναπάλµ και κράτος
βοµβαρδισµένο από τις ίδιες βόµβες το οποίο δεν λειτουργεί και
είναι και αντίπαλό µας σε πολλές περιπτώσεις. 

Ορισµένοι των ΟΤΑ, άραγε, τόσο εύκολα ξέχασαν ότι οι µνη-
µονιακές κυβερνήσεις τούς µείωσαν τους πόρους κατά 60% µε
65% και σήµερα φωνάζουν; Πόσο και πότε αντέδρασαν; Τους
µείωσαν το προσωπικό απολύοντας χιλιάδες εργαζοµένους ή βά-
ζοντάς τους σε διαθεσιµότητα; Πώς αντέδρασαν; Για το κράτος
που τους χρωστά υπέρογκα ποσά, που τα µαζεύει η ΔΕΗ και δεν
τους τα δίνει, πώς αντιδρούν; Ξέχασαν ότι µε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου η προηγούµενη κυβέρνηση δεν δηµιούργησε το
Παρατηρητήριο των ΟΤΑ µε εντολή του περιβόητου Φούχτελ;
Πώς αντέδρασαν; 

Αντέδρασαν, πράγµατι, προσχηµατικά όµως και µε δελτία
Τύπου για τα µάτια του κόσµου. Σήµερα ορισµένοι τουλάχιστον
από αυτούς προσπαθούν να αντιδράσουν, αλλά δεν ακολουθεί
ο κόσµος. 

Ένα τελευταίο ερώτηµα: Πώς αντέδρασαν µε το περίφηµο
PSI; Ληστεύτηκαν -κυρία Ασηµακοπούλου, αν δεν το ξέρετε,
πάρτε επίσηµα στοιχεία από την Τράπεζα της Ελλάδος και από
αλλού- 15 δισεκατοµµύρια ευρώ από τους ΟΤΑ, από τα ΑΕΙ και
από τα ασφαλιστικά ταµεία. Κι αν προσθέσουµε και τους µικρο-
οµολογιούχους, θα δείτε ότι θα φτάσει γύρω στα 18 µε 20 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Τα 15 δισεκατοµµύρια είναι ακριβέστατο
νούµερο. Δυστυχώς, έγινε µία µεγάλη αρπαγή για να σωθούν οι
γερµανικές, οι γαλλικές και οι άλλες τράπεζες. Τι έκαναν τότε;
Δεν ξεσηκώθηκαν, γιατί στήριζαν τις φίλιες κυβερνητικές δυνά-
µεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Αντίθετα, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήδη ξεδιπλώνει το πρό-
γραµµά της απέναντι στην τοπική αυτοδιοίκηση. Συµπεριέλαβε
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στις ρυθµίσεις για τις εκατό δόσεις και τους ΟΤΑ, επαναπροσ-
λαµβάνει απολυµένους, βοηθά εµπράκτως τους δήµους. Πήγα
να πω τους κόκκινους δήµους, αλλά φοβήθηκα ότι µπορεί να κά-
νετε και πρόταση µοµφής, εννοώντας ότι είναι δικοί µας οι δήµοι
και είναι κόκκινοι. Δεν το λέω από αυτήν την πλευρά, αλλά από
την πλευρά του ότι έχουν κοκκινήσει λόγω τεράστιων χρεών και
είπαµε ότι θα τα ρυθµίσουµε, θα βοηθήσουµε να πάρουν δάνεια
µέσω του Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων µε ευνοϊκούς
όρους. 

Μιλούν από την Αντιπολίτευση αυτοί που οι πάτρωνές τους λή-
στεψαν τα αποθεµατικά των ασφαλιστικών ταµείων µε τις υπο-
χρεωτικές καταθέσεις στην Τράπεζα της Ελλάδος, µε επιτόκια
ασήµαντα, για να στηριχτεί η βιοµηχανία. Έπαιρναν τα λεφτά των
εργαζοµένων, τα πήγαιναν υποχρεωτικά στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος µε ασήµαντα επιτόκια. Θα σας πω ένα παράδειγµα. Το
1955, που άρχισε αυτή η ρύθµιση, ο πληθωρισµός ήταν περίπου
13% και έπαιρναν 5% επιτόκιο. Ορισµένα έτη τα προσπερνάω.
Τα έτη 1980-1984 το επιτόκιο ήταν 11% και ο πληθωρισµός
24,5%. Καταθέτω τον σχετικό πίνακα στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεράσιµος Μπαλαούρας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή τη ληστεία θα την αναφέρει κανένας, που βγαίνουν κά-
ποιοι -κι ο κ. Λοβέρδος που έχει κάνει Υπουργός Υγείας και
άλλοι- να λένε ότι το ασφαλιστικό σύστηµα είναι χρεοκοπηµένο
γιατί εκείνο, γιατί το άλλο; 

Μήπως η βασική αιτία των προβληµάτων που αντιµετωπίζει το
ασφαλιστικό σύστηµα είναι η ληστεία που έγινε τόσα χρόνια, που
πουθενά αλλού στην Ευρώπη -µια και µιλάµε συνέχεια για την
Ευρώπη- δεν έγινε. 

Εποµένως, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στο σπίτι του κρε-
µασµένου δεν µιλούν για σκοινί. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα πολιτευθεί σαν
εσάς, όσο και να προσπαθήσετε µε στηµένους µηχανισµούς να
µας εµφανίσετε το ίδιο µε εσάς, να µας βάλετε στον ίδιο κάδρο.
Έχουµε όχι µόνο το πολιτικό, αλλά κυρίως το ηθικό πλεονέκτηµα.
Ήδη, όχι µόνο αντιστεκόµαστε, αλλά παίρνουµε πρωτοβουλίες,
για να κρατήσουµε ψηλά την υπερηφάνεια και την αξιοπρέπεια
που απέκτησε ο ελληνικός λαός µετά από πέντε µνηµονιακά χρό-
νια, πέντε χρόνια καταφρόνιας, ταπείνωσης, εξευτελισµού. Στα-
µατήστε την υπονόµευση του µεγάλου αγώνα του ελληνικού
λαού. Πείτε µας, επιτέλους, τι θέλετε: Να διαπραγµατευθούµε
όπως διαπραγµατευόµαστε ή να υπογράψουµε τα µνηµόνιά σας
και να υποταγούµε όπως εσείς; Αυτά είπε προηγουµένως ο
Υπουργός και έγινε σάλος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Υπάρχει ένα δίληµµα που δεν θα το αποφύγετε ούτε στη
Βουλή, ούτε στην κοινωνία, ούτε στα καφενεία, ούτε στις λαϊκές.
Και το δίληµµα είναι: Τι συµβουλεύετε; Ποια είναι η άποψη της
Αντιπολίτευσης για το τι θα κάνουµε; Γίνετε, επιτέλους, Αντιπο-
λίτευση! Σταµατήστε να εµφανίζεστε σαν µεταφραστές των γε-
ρακιών της Ευρώπης. Γιατί ως µεταφραστές τους κινδυνεύετε
να χαρακτηριστείτε, για να µην πω ότι έχετε ήδη χαρακτηριστεί.

Εµείς δεν θα προδώσουµε τις ελπίδες και τις προσδοκίες του
λαού µας. Τα σκυλιά, λέει µία παροιµία, αλυχτούν, αλλά το κα-
ραβάνι του ΣΥΡΙΖΑ προχωρά αφήνοντας πίσω τα λυσσασµένα
σκυλιά και τις ύαινες του πολιτικού και οικονοµικού κατεστηµέ-
νου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. Εγγλέζικη ακρίβεια στο χρόνο!

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Απόλυτη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απόλυτη!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαι-

δευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ερµούπολης
Σύρου. 

Αγαπητά µας παιδιά, καλώς ήρθατε! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής εκ µέρους της Χρυσής
Αυγής ο κ. Γεώργιος Γαλέος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΛΕΟΣ� Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να ευχαριστήσω εκ µέρους της Χρυσής Αυγής και εµού

προσωπικά και τον ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνηση. Γιατί; Γιατί εµείς
ευθύς εξαρχής βγήκαµε έξω και δηλώσαµε στον κόσµο ότι είµα-
στε η µοναδική αντιµνηµονιακή δύναµη µέσα στην Ελλάδα. Ξαφ-
νικά, πριν από εννέα µήνες, βγήκε ο ΣΥΡΙΖΑ, πήρε τις θέσεις µας
από την ιστοσελίδα µας, τις αντέγραψε, αλλά τις εµπλούτισε βέ-
βαια και µε µερικές άλλες θέσεις, όπως για παράδειγµα να πάρει
τα χρήµατα από την Εκκλησία, από την περιουσία της Εκκλησίας
-χρήµατα να ’ναι και απ’ όπου να ’ναι, αυτά θέλει- ή να περικόψει
τις στρατιωτικές δαπάνες, γιατί φαίνεται δεν τον ενδιαφέρει εάν
οι Τούρκοι κάνουν περίπατο στο Αιγαίο ή ίσως, ακόµα και αν
φθάσουν τα πολεµικά αεροπλάνα των Τούρκων στην Κέρκυρα,
να µην έχει καµµία αντίρρηση. Γι’ αυτόν τον λόγο έβαλε και λίγο
επικοινωνία, για να φανεί και λίγο πιο αντιµνηµονιακός. Είπε ότι
θα προσλάβει τις καθαρίστριες, θα αυξήσει τους µισθούς, θα
κάνει διάφορα πράγµατα, όπως επαναπροσλήψεις στο δηµόσιο
κ.λπ.. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η επικοινωνία είναι πάρα πολύ καλή, αλλά
όταν αυτά που λέτε δεν µπορείτε να τα κάνετε, είναι κούφια
λόγια και τίποτε άλλο!

Τώρα, όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι πλέον Αντιπολίτευση, είναι
στην Κυβέρνηση και αυτά τα λόγια πρέπει να τα κάνει πράξη.

Άρχισε να διαπραγµατεύεται. Θα σας πω τις διαπραγµατεύ-
σεις που έχει κάνει µέχρι σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ και αναφερόµενος
σε αυτές τις διαπραγµατεύσεις δεν πρόκειται να χρησιµοποιήσω
λόγια της Χρυσής Αυγής, αλλά λόγια του ίδιου του ΣΥΡΙΖΑ και
µάλιστα πρωτοκλασάτων στοιχείων και του ΣΥΡΙΖΑ και της Κυ-
βέρνησης. 

Βάφτισε το κρέας ψάρι είπε κάποιος από εσάς. Είπε την τρόικα
«θεσµούς», το µνηµόνιο το έκανε «µία συµφωνία» και συνεχί-
ζουµε. Βέβαια, έκανε το εξής µεγάλο λάθος. Πριν καλά-καλά ξε-
κινήσει, δήλωσε ότι ο προσανατολισµός του είναι ευρωπαϊκός,
ότι ο ευρωπαϊκός προσανατολισµός της χώρας δεν πρόκειται
ποτέ να τεθεί σε αµφισβήτηση και δήλωσε επίσης ότι δεν πρό-
κειται ποτέ να βγει από το ευρώ. 

Αυτά τα δυο πράγµατα ήταν από τα µεγαλύτερα ατού που είχε
για διαπραγµάτευση. Δεν λέω να τα κάνει, να διαπραγµατευθεί
και να κρατήσει τα ατού του. Όχι, τα πέταξε. Και συγγνώµη για
την έκφραση, αλλά οι εταίροι µας, οι τοκογλύφοι, όπως τους
λέµε εµείς, κατάλαβαν ότι και σφαλιάρες να φάµε θα συνεχί-
σουµε. Και ήρθε η πρώτη σφαλιάρα. Κούρεµα στο χρέος. Nein.
Μικρότερα πλεονάσµατα. Nein. Κατοχικό δάνειο. Nein. Αποζη-
µιώσεις. Nein, κύριοι.

Και απορώ. Η κυρία Πρόεδρος της Βουλής, την οποία εκτιµώ
και προσωπικά, γιατί κάθεται και κάνει επιτροπές για το κατοχικό
δάνειο και για όλα αυτά; Είναι δώρον άδωρον. Να τις διαλύσουµε
να µην πληρώνονται και αυτοί που πάνε εκεί αυτά τα λίγα που
παίρνουν.

Συνεχίζω µε ένα θέµα στο οποίο δεν ήθελα ποτέ να αναφερθώ
και ο λόγος είναι γιατί πέρυσι, που δεν ήµουν στη Βουλή, άκουγα
διάφορες µοντέρνες εκφράσεις, όπως παραδείγµατος χάριν
αυτή που λέγανε «η δηµοκρατία δεν έχει αδιέξοδο». Μάλιστα. Η
δηµοκρατία δεν έχει αδιέξοδο κι ούτε θα πρέπει να έχει. Η δη-
µοκρατία δεν µπορεί να έχει αδιέξοδο, γιατί η δηµοκρατία είναι
ένας θεσµός. Αυτοί που µας σπρώχνουν, όµως, στα αδιέξοδα
είναι οι εκπρόσωποι της δηµοκρατίας και αυτήν τη στιγµή απο-
δεικνύεται ότι το κράτος, η Ελλάδα και το έθνος έχει αδιέξοδα,
κύριοι. Σε τέτοιο βρισκόµαστε. 

Υπήρξε και µια άλλη φράση πολύ προσφιλής στο Σώµα της
Βουλής: «τζάµπα µάγκες». Όποιος έβγαινε εδώ και µιλούσε
έλεγε τους άλλους τζάµπα µάγκες. Ο λαός έξω είχε πιστέψει ότι
η Βουλή αποτελείται µόνο από τζάµπα µάγκες, κύριοι, και µου
φαίνεται ότι δεν είχε κι άδικο. Για αυτούς τους λόγους δεν ήθελα
να αναφερθώ στη δηµιουργική ασάφεια, ήθελα να το παρα-
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βλέψω. Ήθελα να πω «µια ατοπία», «µια λάθος λέξη», «µια λάθος
έκφραση του Υπουργού Οικονοµικών», αλλά δυστυχώς µε αναγ-
κάζετε, γιατί αντί να συγκαλύψετε το γεγονός, βγαίνει και ο Πρω-
θυπουργός, βγήκε και ο κ. Φίλης και είπε ότι σε αυτήν τη λέξη
βασίζουµε τις διαπραγµατεύσεις µας. Μας έδωσαν καινούργιες
ωθήσεις, µας έδειξαν καινούργιους δρόµους. Λάθος, κύριοι. Δεν
χρειάζεται να έχετε µαθήµατα διαπραγµατεύσεων για να ξέρετε
να διαπραγµατευτείτε. Επισκεφτείτε ένα µικρό, απλό course ρη-
τορικής. Το πρώτο που θα σας πουν είναι ότι το πιο σηµαντικό,
πριν βγάλετε ένα λόγο, είναι να ξέρετε σε ποιους απευθύνεστε.
Και σε ποιους απευθυνόσαστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Ή και ο κ. Βα-
ρουφάκης σε ποιους απευθυνόταν; Απευθυνόταν στους Γερµα-
νούς. Ιδίως στους Γερµανούς που κάνουν ό,τι θέλουν. Οι οποίοι
σε τι φηµίζονται, κύριοι;

Σαν άνθρωποι gründlich -το λένε στα γερµανικά- που δίνουν
µεγάλη σηµασία στη λεπτοµέρεια. Και παρουσιάζεστε εσείς και
τους µιλάτε για δηµιουργική ασάφεια. Αµέσως σας απαντά ο κ.
Σόιµπλε: «Η λίστα που µας δώσατε µε τα µέτρα που θα πάρετε,
είναι έκθεση ιδεών». Αυτό είναι η δηµιουργική σας ασάφεια. 

Από την άλλη, δείχνει και το τι θέλει η Γερµανία. Χάθηκε να πά-
ρετε ένα νοµοθετικό διάταγµα της γερµανικής Βουλής να δείτε
πόσο σαφές και πόσο ακριβείς είναι ή έναν υπολογισµό µιας εται-
ρείας ή µια µελέτη µιας µεγάλης γερµανικής εταιρείας και να δια-
βάσετε τις λεπτοµέρειες που περιέχει; Αλλά όχι. Πήγατε
πρόχειροι και απροετοίµαστοι. 

Ξέρετε πώς το λένε αυτό οι Γερµανοί για να µιλήσουµε όπως
πρέπει να µιλάµε; Όταν κάποιος πηγαίνει απροετοίµαστος, υπάρ-
χουν τρεις περιπτώσεις, τρεις χαρακτηρισµοί. Το πρώτο και το
πιο εύκολο, να το πάρουν επιφανειακά και να πουν ότι είσαστε
αναξιόπιστοι, γιατί σε κάποιον που δεν έχει µελετήσει αυτά που
λέει δεν µπορείς να έχεις εµπιστοσύνη, δεν µπορείς να του δεί-
ξεις πίστη σε αυτά που λέει, είναι αναξιόπιστος. 

Το δεύτερο -ίσως σας φανεί λίγο πιο βαρύ αλλά δεν είναι το
βαρύτερο- είναι ότι είσαστε τεµπέληδες, γιατί έχετε ένα έργο να
κάνετε και δεν το τελειώνετε. 

Το τρίτο, ότι δεν έχετε τις ικανότητες να κάνετε αυτές τις µε-
λέτες, αυτές τις διαπραγµατεύσεις. Άρα, κύριοι, είσαστε ανίκα-
νοι. Πάρτε όποιον θέλετε. Δεν ξέρω τι πήραν οι Γερµανοί.

Τώρα ερχόµαστε στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Είπα
και στην επιτροπή ότι περιορίζεται η ρευστότητα. Πρώτα-πρώτα,
αυτό είναι ένα κακό χαρακτηριστικό. Θα σας αναφέρω ένα πα-
ράδειγµα της περιοχής µου, της περιφέρειάς µου. Στο Νοµό Αρ-
γολίδος και συγκεκριµένα στο Δήµο Κρανιδίου έχουν
προσληφθεί προσωρινά άνθρωποι, οι οποίοι είναι οδοκαθαρι-
στές, κάνουν την καθαριότητα του δήµου. Αυτοί οι άνθρωποι
έχουν δύο µήνες να πληρωθούν και τώρα από ό,τι µαθαίνουν
τους είπαν ότι θα πληρωθούν το Μάιο. Σε αυτά τα χάλια είναι οι
δήµοι. Θα µου πείτε ότι αυτοί οι δήµοι δεν θα συµπεριληφθούν,
δεν έχουν χρήµατα να µας δώσουν. Αλλά έτσι θα καταντήσουν
και οι υπόλοιποι που αυτή τη στιγµή σας δίνουν τα χρήµατα τους. 

Δεν θα αναφερθώ στο αντισυνταγµατικό. Νοµίζω ότι οι προ-
λαλήσαντες το ανέπτυξαν. Όµως, δεν µπορώ να καταλάβω σε
αυτή τη Βουλή ούτε εσάς ούτε τη Νέα Δηµοκρατία. Ερχόσαστε
µε µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και σας φωνάζει η Νέα
Δηµοκρατία, η οποία το είχε κάνει. Εσείς µε αυτό που κάνατε «νο-
µιµοποιείτε» τις προηγούµενες πράξεις της Νέας Δηµοκρατίας.
Και αυτή φωνάζει. Τι φωνάζει αφού τα έκανε, αντί να σας πει
«µπράβο, κύριοι συνάδελφοι, µας βγάζετε από την ευθύνη»; 

Το δεύτερο που µε εντυπωσίασε είναι πως εσείς προσπαθή-
σατε, έστω και συγκαλυµµένα, να περάσετε αυτή την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου στα γρήγορα-γρήγορα µπας και δεν
σας πάρουν χαµπάρι. 

Κοιτάξτε, κύριοι, τόσο µέσα στη Βουλή όσο και ο λαός µάς κα-
ταλαβαίνουν. Καταλαβαίνουν πλέον τι λέµε και τι κάνουµε. Μην
νοµίζετε ότι µπορούµε να κοροϊδέψουµε κανέναν ούτε εντός ούτε
εκτός Βουλής. Όσοι το προσπάθησαν έχουν την ανάλογη τύχη,
τους βλέπετε. 

Βέβαια είναι κάτι άλλο ακόµα. Δεν θα χρησιµοποιήσετε αυτά τα
λεφτά για να πληρώσετε συντάξεις. Αυτά τα λεφτά θα τα χρησι-
µοποιήσετε για να πληρώσετε τους τοκογλύφους. Αυτά όλα που
λέγατε ότι πρώτα ο ελληνικός λαός και µετά οι ξένοι, µετά οι δα-

νειστές –όπως τους λέγατε παλιά, τώρα είναι εταίροι βέβαια- δεν
έχουν ουσία.

Ή τους πληρώσατε και σας λείπουν τώρα από τις συντάξεις ή
τα καλύπτετε για να µπορέσετε να πληρώσετε και αυτούς και τις
συντάξεις. Είναι το ίδιο αποτέλεσµα. 

Βέβαια, υπάρχει και ένα ακόµα τελευταίο βήµα, το οποίο δεν θα
µε εξέπληττε αν το κάνετε και είµαι σίγουρος ότι προς τα εκεί
πάτε. Πάτε να το κάνετε το βήµα. Υπάρχει µέρος εδώ του
Κοινοβουλίου το οποίο από την αρχή σάς εκλιπαρεί. Δεν το
ακούτε; Έχετε βέβαια το φόβο ότι κάποιοι από εσάς ίσως
δυσανασχετήσουν, ίσως σηκωθούν και φύγουν, αλλά υπάρχει και
το µέρος της Βουλής που σας λέει: «Πού είναι; Φέρτε µας ένα
µνηµόνιο και εµείς θα το ψηφίσουµε». Αυτό σας λέει. Έτσι έχει
µάθει. Ανυποµονεί να κόψει µισθούς και συντάξεις. Βοηθήστε το.
Τι κάνετε; Γιατί διαπραγµατεύσεις να κάνετε, δεν βλέπω. 

Ή το έχετε ήδη υπογράψει και προσπαθείτε να βρείτε τον
τρόπο µε τον οποίο θα µας το λανσάρετε, γιατί δεν συµβαδίζει
καθόλου µε τις προεκλογικές σας δηλώσεις, ή  δυστυχώς οι
διαπραγµατεύσεις δεν θα έχουν αίσιο τέλος. Μπορεί να κάνετε
διαπραγµατεύσεις, µπορεί να λέτε ό,τι θέλετε, αλλά δεν θα έχουν
αίσιο τέλος. Ή θα έχουν αίσιο τέλος, αν τα συνυπογράψετε µαζί
µε την Νέα Δηµοκρατία. Διαφορετικά εγώ δεν βλέπω λύση. 

Όπως και να έχει το θέµα, εµείς αυτή τη νοµοθετική πράξη θα
την καταψηφίσουµε και επί της αρχής και επί των άρθρων και εν
τω συνόλω. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της -Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε συνάδελφε. 

Ο εισηγητής από το κόµµα Το Ποτάµι, ο συνάδελφος κ. Χαρα-
κίδης έχει τον λόγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΡΑΚΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την εισήγησή µου θα

ήθελα να εκφράσω την απογοήτευσή µου για δύο πράγµατα: πρώ-
τον, για την κατάσταση την οποία έζησα ως νέος Βουλευτής πριν
από κάποια ώρα και δεύτερον γιατί τώρα που γίνεται µία πολιτι-
σµένη συζήτηση, είµαστε είκοσι άνθρωποι µέσα στην Αίθουσα.
Αυτό λέει πολλά για τους πολίτες που µας βλέπουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου συνιστά την οµολογία της Κυβέρνησης ότι δεν µπορεί να αν-
ταποκριθεί στις υποχρεώσεις της, που έτσι κι αλλιώς δηλώθηκε
στη Βουλή αρµοδίως από τους Υπουργούς. Διαφορετικά, σε τι
ακριβώς συνίσταται η έκτακτη περίπτωση εξαιρετικά επείγουσας
και απρόβλεπτης ανάγκης για να ενεργοποιηθεί τελικά η διάταξη
του άρθρου 44 του Συντάγµατος; 

Τι είναι όµως απρόβλεπτο; Όταν κατά την οµαλή εξέλιξη των
πραγµάτων δεν είναι δυνατόν να προβλεφθεί η επέλευση ορισµέ-
νου γεγονότος, το οποίο και τελικά επήλθε. Έχουµε εδώ τέτοια
περίπτωση; Όχι, το απρόοπτο και απρόβλεπτο δεν υφίσταται. Δεν
πρόκειται για απρόοπτο, αλλά για αποτυχία της Κυβέρνησης να
αποτρέψει συγκεκριµένο γεγονός που ήταν βέβαιο ότι θα επέλθει,
εάν αποτύγχανε στην εντολή του ελληνικού λαού να διαπραγµα-
τευτεί και µάλιστα καλύτερα από την προηγουµένη κυβέρνηση,
όπως δήλωνε και η ίδια προεκλογικά.

Και ήθελα εδώ να ρωτήσω, επειδή µας είπε ο Υπουργός στην
επιτροπή ότι αναγκάστηκαν να προσφύγουν στη συγκεκριµένη
ρύθµιση, διότι παρατηρήθηκε µία απόκλιση σε ό,τι αφορά τα
έσοδα του προϋπολογισµού του µήνα Απριλίου, εάν κατά τον µήνα
Μάιο παρατηρηθεί απόκλιση, θα φέρετε και άλλες πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου προς κύρωση στη Βουλή για άλλα διαθέ-
σιµα φορέων; 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί χθες ή προχθές ακούσαµε τον κ. Βού-
τση στην επιτροπή να χαρακτηρίζει την συγκεκριµένα πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου ως την επιτοµή των πράξεων
νοµοθετικού περιεχοµένου. Ο κ. Μάρδας σήµερα την χαρακτή-
ρισε αντιπροσωπευτική.

Εγώ θέλω να ρωτήσω: Η νέα, αυτή που αναβλήθηκε και ήταν
για την Τρίτη που θα είναι την επόµενη εβδοµάδα, πώς θα χαρα-
κτηριστεί; Θα είναι η αποτοµή των πράξεων νοµοθετικού περιε-
χοµένου; Πώς θα χαρακτηριστεί εκείνη τελικά; 

Θα πρέπει να έχει κατά νου η Κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελ-
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φοι, ότι κάθε φορά που θα φέρνει αιφνιδιαστικά επείγοντα µέτρα
θα προκαλεί αναστάτωση στην ελληνική κοινωνία, που πλέον δεν
ξέρει τι ξηµερώνει την επόµενη µέρα. Βεβαίως, δεν φαίνεται καµ-
µία ελπίδα προοπτικής, καµµία διέξοδος από το φαύλο κύκλο της
πολύµηνης ακινησίας. 

Η Κυβέρνηση µε προεξάρχοντα τον Υπουργό Οικονοµικών τον
κ. Βαρουφάκη -ο οποίος σηµειωτέων δεν έχει τιµήσει µε την πα-
ρουσία του ποτέ µέχρι τώρα, παρά τις αρκετές συνεδριάσεις,
την Επιτροπή Οικονοµικών, παραµένει λαλίστατος στα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης- θα πρέπει να έρθει κάποια στιγµή να ενηµε-
ρώσει τους Βουλευτές για το πώς εξελίσσεται η διαπραγµάτευση
µε τους εταίρους.

Δεν είναι δυνατόν να µαθαίνουµε από δηµοσιεύµατα του
ξένου Τύπου – το πιο πρόσφατο ήταν αυτό του πρακτορείου
«BLOOMBERG» - ότι η ελληνική αντιπροσωπεία έχει προχωρήσει
σε συµφωνία κάποιων σηµείων, ενώ σε άλλα ζητήµατα παραµένει
διάσταση απόψεων.

Θα ήθελα να γνωρίζω: Είναι και αυτή η πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου στα θετικά σηµεία που αναµένει το Eurogroup των
Βρυξελλών, ώστε να έχει ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία για να
έχουµε την έντιµη συµφωνία, την οποία µας λέει και ο Πρωθυ-
πουργός; 

Ως προς το περιεχόµενο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, έχω να επισηµάνω τα εξής: Πρώτον, δεν υπάρχει καµµία πε-
ριγραφή των έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών που
επέβαλλαν την εν λόγω πράξη. Δεύτερον, δεν υπάρχει καµµία αι-
τιολόγηση στην ουσία για την αναδροµική ισχύ της πράξης νο-
µοθετικού περιεχοµένου, παρότι –και ευτυχώς- και ο ίδιος ο
Υπουργός ο κ. Μάρδας και η περιφέρεια έχουν δηλώσει ότι γίνε-
ται για αυτούς, για την Περιφέρεια Αττικής για να καλυφθούν για
πράξη, την οποία πήραν πολύ νωρίτερα. Είναι, όµως, πρωτό-
γνωρο να έρχεται µε αναδροµική ισχύ τριάντα πέντε ηµερών –
νοµίζω- πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Τρίτον, δεν υπάρχει επίσης καµµία διευκρίνιση για τη χρονική
ισχύ της ρύθµισης. Αφού προχωρήσατε σε µία τέτοιου είδους
παρεµβατική ρύθµιση, θα έπρεπε να είχατε φροντίσει τουλάχι-
στον να καθησυχάσετε λέγοντας για πόσο καιρό θα ισχύει η διά-
ταξη. Κι αυτό είναι ένα από τα σηµεία για το οποίο ανησυχούν οι
δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου κάνει δύο αναφορές και
κάνει όλους µας ανήσυχους. Λέει: «Υποχρεωτικά θα καταθέ-
τουν…» άρα, στο διηνεκές. Άλλη µία φράση λέει: «Ως γενική
αρχή θα γίνεται αυτό». Άρα, ξεκίνησε και θα συνεχίζει να γίνεται. 

Τέταρτον, δεν υπάρχει ο κατάλογος των φορέων αναλυτικά
στο νοµοσχέδιο. Χθες, ακούσαµε και τον Υπουργό να λέει ότι το
Ταµείο ΑΚΑΓΕ –για τις συντάξεις, δηλαδή, της νέας γενιάς- τε-
λικά δεν θα έχει πρόβληµα από αυτήν την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. Και δεν ξέρουµε τι θα γίνει για τα πανεπιστήµια και
για κάποιους κωδικούς τους κοκ.. Για τα αναδροµικά έχει δοθεί
η διευκρίνιση. Νοµίζω, τουλάχιστον σε εκείνο το σηµείο, έχουµε
καλυφθεί όλοι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Είχαν µπει ήδη σε ρέπος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΡΑΚΙΔΗΣ: Ναι, ναι. Δόθηκαν οι εξηγήσεις. Για
το ΑΚΑΓΕ µιλάµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Ναι, ναι. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΧΑΡΑΚΙΔΗΣ: Στην Έκθεση Αξιολόγησης Συνε-
πειών αναφέρεται ότι µε τη µεταφορά των διαθεσίµων στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος επιτυγχάνεται η καλύτερη απόδοση των προς
επένδυση κεφαλαίων. Φυσικά, εδώ µπαίνει το ρητορικό ερώτηµα,
αν τελικά έρχεται µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου τόσο
γρήγορα µε αναδροµική ισχύ για να δώσει µεγαλύτερο επιτόκιο
στα χρήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Διότι κι εδώ, οι δήµαρ-
χοι -και πολύ δικαίως- έχουν τις επιφυλάξεις τους. Όσους δή-
µους έχουν έστω και κατά 0,1%, 0,2%, 0,5%, παραπάνω από το
2,6%, ποιος θα τους καλύψει για τα χρήµατα που θα πάνε να το-
ποθετήσουν υποχρεωτικά στην Τράπεζα της Ελλάδος; Και πρέ-
πει να γίνει αυτή η νοµοθετική κάλυψη των δηµάρχων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
θέτει σε κίνδυνο στοιχειώδεις λειτουργίες κρίσιµων υπηρεσιών

και δοµών των δήµων και φορέων, ιδιαίτερα σε πληρωµές που
αφορούν τρίτους, γιατί δηλώθηκε και από τους δηµάρχους ότι
και µόνο στο άκουσµα ότι θα υπάρξουν προβλήµατα πληρωµών
ή σπεύδουν να ζητήσουν τα χρήµατά τους νωρίτερα ή οι δήµοι
φοβούνται µήπως µείνουν ανοικτοί και κάνουν πληρωµές µεγα-
λύτερες και έχει δηµιουργηθεί ήδη ένας µικρός πανικός. Και θα
πρέπει η Κυβέρνηση εδώ να είναι ακόµη πιο καθησυχαστική, γιατί
γνωρίζουµε τι σηµαίνει να κυκλοφορεί στην αγορά ότι τα πράγ-
µατα δεν πάνε καλά. 

Επίσης, θέλω να θυµίσω κι αυτά τα οποία έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ όσο
ήταν αντιπολίτευση, όσον αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση, τότε
που και εγώ ήµουν δήµαρχος. Πολύ σωστά τα έβαζε και τότε ο
ΣΥΡΙΖΑ µε το να λέει για τις µεγάλες µειώσεις της τοπικής αυτο-
διοίκησης, για τα πάνδεινα που τραβούσε η τοπική αυτοδιοίκηση,
µε το να λέει για τις περικοπές -από 5,5 δισεκατοµµύρια, είχαν
κατέβει κάτω από 2,5 δισεκατοµµύρια- κι όπως είπα και χθες, δη-
λαδή, ήταν τέσσερις, πέντε φορές τα χρήµατα τα οποία δώσαµε
για τα πέντε «σαπάκια», τα αεροπλάνα, τα οποία θέλουµε να εκ-
συγχρονίσουµε.

Σήµερα, όµως, θα έπρεπε αυτή η Κυβέρνηση να φροντίζει
τους δήµους περισσότερο, όπως το έλεγε και πριν, όχι µε ιδιαί-
τερα κονδύλια αλλά τουλάχιστον να βρίσκονται σε καλύτερη
µοίρα, γιατί αυτοί είναι οι φορείς που εποπτεύει φυσικά ο κ. Βού-
τσης και βρίσκονται δίπλα στον πολίτη, που ο πολίτης τους έχει
ιδιαίτερη ανάγκη σε µια περίοδο ανθρωπιστικής κρίσης, η οποία
µαστίζει τη χώρα µας. 

Κύριοι Υπουργοί, αν είχαν γίνει τέτοιες περικοπές, όπως έγιναν
στους δήµους, σε οικονοµικά, αλλά και σε σπατάλες στην κεν-
τρική κυβέρνηση, σήµερα δεν θα ήµασταν σε αυτό το χάλι, σή-
µερα θα ήµασταν κάπου αλλού και αντί να µιλάµε για ελλείµµατα
θα µιλούσαµε για πλεονάσµατα. 

Θέλω να ρωτήσω: Αν τελειώσουν τα ταµειακά διαθέσιµα από
τους ΟΤΑ, ποια θα είναι η επόµενη κίνηση της Κυβέρνησης για
να καλυφθούν οι υποχρεώσεις της; Να µας πείτε, λοιπόν, αν θα
έχουµε εσωτερικό δανεισµό για τρεις µήνες, όπως λέτε, αλλά
δεν το γράφετε στην πράξη ή αν θα έχουµε για περισσότερο.
Πρέπει να ξέρουµε δηλαδή πώς, µε ποιον τρόπο και πότε θα επι-
στραφούν τα χρήµατα στους ΟΤΑ και µάλιστα από ποιες πηγές
εσόδων. Αυτό ρωτούν και οι δήµαρχοι. 

Όπως, επίσης, δεν γνωρίζουµε και ποιοι είναι οι νέοι τρόποι
κάλυψης των µελλοντικών αναγκών. Το µήνα Μάιο, ας πούµε, τι
έχει σειρά; Να αναµένουµε και άλλες πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, όπως έλεγα πριν, για άλλα ταµειακά διαθέσιµα φο-
ρέων που έχουν µείνει αναξιοποίητα; Έχουµε ακόµη τα κοινοτικά
κονδύλια, τις επιδοτήσεις των αγροτών, τα διαθέσιµα των ασφα-
λιστικών ταµείων, όχι όλων, γιατί κάποια ήδη τα έχει πάρει η Κυ-
βέρνηση. Όπως βλέπουµε και από τα δηµοσιεύµατα, ασκείται
ιδιαίτερη πίεση προς τις διοικήσεις τους στην κατεύθυνση αυτή
και µάλιστα ήδη έχει υπάρξει έγγραφο από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος, το οποίο έχει σταλεί και στα Υπουργεία και στους φορείς,
προκειµένου να οδηγήσουν τα ταµειακά τους διαθέσιµα εκεί. 

Αναρωτιέµαι: Υπήρχε σχέδιο δανεισµού εξαρχής, πρώτο και
δεύτερο, προς αυτήν την κατεύθυνση; Γιατί θυµόµαστε και τη
δήλωση του Μανώλη του Γλέζου που έλεγε ότι ίσως πάµε σε
υποχρεωτική σύναψη δανείων µεταξύ πολιτών και κράτους. Αν
έχετε κάτι τέτοιο στο πίσω µέρος του µυαλού σας, θα πρέπει να
το δηλώσετε, να δηλώσετε ότι αυτή είναι η επιλογή σας, ότι αυτό
είναι το δεύτερο σχέδιο, το οποίο έχετε. Και εκεί θα πρέπει να
απαντήσετε αν αυτό το είχατε στο µυαλό σας και αν αυτό συµβεί,
γιατί αφήσατε αυτούς τους τρεις µήνες να φύγουν πάνω από 30,
35 δισεκατοµµύρια, ίσως σήµερα και περισσότερα, από τις τρά-
πεζες και να πάνε στο εξωτερικό ή να βρίσκονται στα σεντούκια.

Θέλω εδώ να επισηµάνω κάτι που ειλικρινέστατα το απεύχοµαι
ως πολίτης, αλλά και ως επιχειρηµατίας και σίγουρα ως Βουλευ-
τής: Όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν εδώ σήµερα θυµίζουν το
δρόµο της Κύπρου και αυτό είναι λυπηρό. Και εκεί είχαµε µια υπο-
βάθµιση της χώρας σε «CCC» από τον «FITCH», έχουµε την υπο-
βάθµιση της χώρας µας από τον ίδιο οίκο και είδαµε τι έχει συµβεί.
Θα πρέπει όλοι µαζί να προσπαθήσουµε να αποφύγουµε αυτό το
ενδεχόµενο. 

Κυρίες και κύριοι, είναι προφανές ότι έχει χαθεί κάθε έλεγχος.
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Η Κυβέρνηση τρέχει πανικόβλητη να αντιµετωπίσει τις συνέπειες
της ατελέσφορης πολιτικής της και πλέον αρχίζουν να διαφαίνον-
ται µε δραµατικό τρόπο σοβαρά προβλήµατα ρευστότητας στην
καθηµερινή λειτουργία του κράτους. 

Η διαπραγµατευτική ισχύς της χώρας εξαϋλώνεται όσο περνάει
ο χρόνος. Είδαµε όλοι πόσο αποξενωµένη ήταν η ελληνική αντι-
προσωπεία στη Ρίγα της Λετονίας χθες. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση οφείλει άµεσα να κάνει δύο
πράγµατα. Πρώτον, οφείλει να ενηµερώσει για την κατάσταση των
δηµόσιων οικονοµικών της χώρας. Δεύτερον, οφείλει να ενηµερώ-
σει τον ελληνικό λαό, αφού δεν ενηµερώνει την ελληνική Βουλή,
για την πορεία των διαπραγµατεύσεων και τις θέσεις της. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό, εάν υπάρ-
χει κάποια σκοπιµότητα γι’ αυτήν την διαπραγµατευτική τακτική.
Εάν υπάρχει, να µας το πείτε. Γιατί, εµείς δεν βλέπουµε, ακόµη
τουλάχιστον, κάποιο θετικό αποτέλεσµα. 

Αυτό που βλέπουµε, όπως λέτε και εσείς και όλοι παραδεχόµα-
στε, είναι ότι χρήµατα δεν έχουν έρθει από τον Αύγουστο του 2014
και βρισκόµαστε σε ασφυκτική πίεση µε τα διαθέσιµά µας, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε ένα λεπτό. 
Καλούµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση να ξανασκεφτεί αυτήν την

πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που έχει φέρει και να έρθει στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, προκειµένου να ενηµερώσει τι ακριβώς
συµβαίνει στην οικονοµία µας, ώστε να συστρατευθούµε όλοι για
τη σωτηρία της χώρας µας. 

Αυτό είναι πατριωτικό καθήκον και όχι να οδηγούµε τη χώρα
στα τυφλά. Πατριωτικό καθήκον δεν είναι να «βάζουµε χέρι» στους
κουµπαράδες των δήµων και των πολιτών, όταν επιφανή στελέχη
της Κυβέρνησης αλλά και της Βουλής έχουν ήδη τα χρήµατά τους
ασφαλισµένα στο εξωτερικό. 

Παρότι ως Ποτάµι σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα ζήτησε
να ενηµερωθεί ο ελληνικός λαός και το Σώµα, ποιοι εξ ηµών των
Βουλευτών και ιδιαίτερα ποιοι από την Κυβέρνηση έχουν τα χρή-
µατά τους στο εξωτερικό, µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει σήµερα. Πα-
ρόλο που το Ποτάµι έχει προκαλέσει και έχει ζητήσει το πρώτο
παράδειγµα στήριξης της οικονοµίας και της Κυβέρνησης να έρθει
από τους Υπουργούς που έχουν τα χρήµατά τους στο εξωτερικό,
οι οποίοι πρέπει να φέρουν τα διαθέσιµά τους εδώ στην Ελλάδα
και να τα τοποθετήσουν µε ασφάλεια στην Τράπεζα της Ελλάδος,
δεν το έχει κάνει κανείς µέχρι σήµερα. Αυτή είναι πράξη πατριω-
τικού καθήκοντος και αυτό πρέπει να γίνει εδώ.

Τελειώνοντας, το Ποτάµι έχει ζητήσει τη σύγκληση πολιτικών
Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. Ο επικεφαλής µας,
ο Σταύρος Θεοδωράκης, το λέει κάθε µέρα. Αυτό νοµίζω πρέπει
να γίνει, να ενηµερωθούν οι πολιτικοί Αρχηγοί και όλοι µας, να εί-
µαστε σε µια εθνική συστράτευση και τότε θα έρθει το καλύτερο
αποτέλεσµα. 

Εµείς, ως Ποτάµι, καταψηφίζουµε την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας Το Ποτάµι)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να συνεννοηθούµε για

κάτι. Τρεις συνάδελφοι, ο κ. Συντυχάκης από το ΚΚΕ, ο κ. Καρ-
κατσούλης από το Ποτάµι και ο κ. Μηταράκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία έχουν καταθέσει αίτηµα να εγγραφούν εκ των υστέρων
στον κατάλογο που έχει ήδη µοιραστεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Όχι σε βάρος των Βουλευτών!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Για διάφορους λόγους

δεν µπόρεσαν να εγγραφούν. Ο κ. Καρκατσούλης ήταν στην Επι-
τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, η οποία συνεδριάζει και δεν µπο-
ρούσε να είναι εδώ, ο κ. Μηταράκης στην αναστάτωση που έγινε
βρέθηκε εκτός, ο κ. Συντυχάκης δεν µπόρεσε να εγγραφεί. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν έχει σηµασία αυτό τώρα. Σηµασία
έχει ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι όλων των κοµµάτων και
η Κυβέρνηση διά του Υπουργού συµφωνούν ότι θα µπορούσαν

να προστεθούν οι τρεις συνάδελφοι στον κατάλογο, έστω και αν
είναι εκτός σειράς. 

Θα ήθελα να ζητήσω από το Σώµα να εγκρίνει αυτήν την, ας
το πούµε, «παρατυπία», για να διαµορφώσουµε και ένα καλύτερο
κλίµα στη συζήτηση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως, δεν υπάρχει αντίρρηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, κύριε συνάδελφε,

αλλά πείτε µου τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο επί της διαδικασίας, αλλά να συντοµεύσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Σύντοµος θα είµαι. 
Έχει παρατηρηθεί και µε τη µη τήρηση του χρόνου των οµι-

λιών που προβλέπει ο Κανονισµός οι αιτούντες να µιλήσουν
απλοί Βουλευτές να µην έχουν τη δυνατότητα να εκφράσουν
λόγο. Δίνεται απεριόριστος χρόνος στους Υπουργούς, στους εκ-
προσώπους, αλλά δεν δίνεται στους απλούς Βουλευτές. Θα πα-
ρακαλούσα, λοιπόν, αν είναι να µπουν στον κατάλογο, να µπουν
στο τέλος, µετά τους Βουλευτές.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Και εµείς απλοί Βουλευτές είµα-
στε. Εργατική τάξη είµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
προφανώς θα µπουν στο τέλος. Δεν ζήτησαν οι άνθρωποι κάτι
άλλο. Θα προσπαθήσουµε όλοι µαζί να κρατήσουµε τη διαδικα-
σία. Πρέπει να σας πω ότι ήδη στο επίπεδο των εισηγητών, εκτός
από παρεµβάσεις του τύπου του ενός λεπτού, κρατάµε το χρόνο
πάρα πολύ καλά και πάει πολύ καλά η συζήτηση. 

Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδας, κ. Αθανάσιος Βαρδαλής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα από την αρχή να το-

νίσω πως η στάση µας, µε την αποχώρηση κατά τη διαδικασία
συζήτησης περί αντισυνταγµατικότητας, υποδηλώνει την καταγ-
γελία µας ότι αυτή αξιοποιήθηκε προσχηµατικά τόσο από την Κυ-
βέρνηση όσο και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για την
επανάληψη ενός ανούσιου δικοµµατικού καυγά γιατί στην ουσία
και οι δύο συµφωνούν µε το περιεχόµενο της πράξης νοµοθετι-
κού περιεχοµένου.

Όµως, κατά την άποψή µας, ευθύνες έχει και το Προεδρείο,
που έπρεπε να βάλει αµέσως το ζήτηµα σε ψηφοφορία και να
µην επιτρέψει να εξελιχθεί αυτός ο «σκυλοκαυγάς». 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά τη συζήτηση στην επιτροπή
η Κυβέρνηση έκανε, θα έλεγα, µια φιλότιµη προσπάθεια να πείσει
πως πρέπει να βάλουµε πλάτη όλοι µας, προκειµένου να υπάρξει
ένας συµβιβασµός για να αποφύγει η χώρα το «ατύχηµα», την
πτώχευση, να αντέξουµε µέχρι τον Ιούνη, οπότε και θα υπογρα-
φεί η συνολική συµφωνία µε τους εταίρους εξασφαλίζοντας ένα
µίνιµουµ ρευστότητας µέχρι τότε. 

Κάθε φορά που ζορίζουν τα πράγµατα όλο τα ίδια γίνονται και
λέγονται. Και το κάνει αυτό η Κυβέρνηση γιατί έχει, λέει, κόκκινες
γραµµές, δεν λέει «ναι» σε όλα, διαπραγµατεύεται σκληρά, µε
σκοπό βεβαίως και αυτή η Κυβέρνηση να σώσει τη χώρα και µά-
λιστα πως όλα αυτά γίνονται µέσα σε συνθήκες πίεσης, εκβια-
σµών, χρηµατοδοτικής ασφυξίας που µας επιβάλλουν οι ισότιµοι
εταίροι µας. Μάλιστα, ο κ. Βούτσης…

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να το ακούσετε αυτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Βεβαίως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ο κ. Βούτσης, λοιπόν, εγκάλεσε το

Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας γιατί όπως είπε δεν παίρνει
θέση, δεν εξηγούµε, τάχατες, γιατί υπάρχει αυτή η συµπεριφορά
από τους ισότιµους εταίρους, από όλους δηλαδή, ενάντια στη
σηµερινή Κυβέρνηση, από τη στιγµή που το Κοµµουνιστικό
Κόµµα της Ελλάδας τούς κατηγορεί ότι ακολουθούν αντιλαϊκή
πολιτική. Μόνο που ο κύριος Υπουργός συνειδητά δεν ανέφερε
ποιοι είναι αυτοί που µας εκβιάζουν, που µας βάζουν τη θηλιά
στο λαιµό –µιλώ για την επιτροπή.

Ας ξεπεράσουµε -κυρίως λόγω χρόνου- το ζήτηµα γιατί οι «ισό-
τιµοι εταίροι», όπως τους αποκαλείτε, µας εκβιάζουν και θέλουν
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το κακό της χώρας και των εργαζόµενων, όπως επίσης και το ζή-
τηµα πως δεν µπορούµε να ζήσουµε χωρίς τους εκβιαστές, όπως
τους αποκαλείτε.

Διαπραγµατεύεστε σκληρά –µε ή χωρίς εισαγωγικά, δεν είναι
αυτό το ζήτηµά µου- αλλά για λογαριασµό τίνος, κύριε Υπουργέ;
Μας λέτε για να σώσετε τη χώρα. Μάλιστα. Ναι, αλλά σε αυτή
τη χώρα υπάρχουν οι εργαζόµενοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, έµ-
ποροι και βιοτέχνες, υπάρχουν οι αγρότες. Υπάρχουν όµως και
οι βιοµήχανοι, οι εφοπλιστές, οι τραπεζίτες. Εσείς αλήθεια δια-
πραγµατεύεστε για λογαριασµό όλων; 

Όµως εδώ υπάρχουν αντιτιθέµενα συµφέροντα και η Κυβέρ-
νησή σας µε ποιων τα συµφέροντα είναι; Την απάντηση την έχετε
δώσει ήδη, όταν ψηφίζατε το νόµο για τη διαχείριση –το υπο-
γραµµίζω- της ανθρωπιστικής κρίσης. 

Τότε να σας θυµίσω πως για τα ψίχουλα που αποφασίσατε να
δώσετε δεν πήρατε ούτε ένα ευρώ από τους εφοπλιστές και τους
βιοµηχάνους. Βέβαια, αυτοί θα κάνουν ανάπτυξη, θα συµβάλουν
στην επανεκκίνηση της οικονοµίας. Πώς να τους βάλουµε να
πληρώνουν και φόρους παραπάνω;

Όµως, κύριε Υπουργέ, αντιτιθέµενα συµφέροντα δεν υπάρ-
χουν µόνο ανάµεσα στους εργαζόµενους και την αστική τάξη της
χώρας µας. Αντιτιθέµενα συµφέροντα και ανταγωνισµοί υπάρ-
χουν ανάµεσα στις αστικές τάξεις των χωρών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και παγκόσµια. Εκεί να δείτε πόσο οξύς είναι ο ανταγω-
νισµός. Έχετε δει ποτέ να µαλώνουν βουβάλια; Περί αυτού πρό-
κειται.

Αυτά τα συµφέροντα, αυτοί οι ανταγωνισµοί, βρίσκονται στο
τραπέζι των διαπραγµατεύσεων που κάθεστε κι εσείς. Για τα
συµφέροντα της αστικής τάξης της χώρας µας µατώνετε –µε ή
χωρίς εισαγωγικά. Αυτά τα συµφέροντα µπαίνουν στη ζυγαριά
και, όπως συµβαίνει πάντα, σε τέτοιες περιπτώσεις αυτή γέρνει
πάντα προς το µέρος της ισχυρής αστικής τάξης, ισχυρής και οι-
κονοµικά και στρατιωτικά.

Να πώς εξηγείται η συµπεριφορά και η αντίθεση των εκπρο-
σώπων των αστικών τάξεων άλλων χωρών προς την Κυβέρνησή
σας. Και αυτοί τα συµφέροντα της δικής τους αστικής τάξης υπε-
ρασπίζονται, όπως κάνετε και εσείς και όχι των λαών των χωρών
τους γενικώς και αορίστως.

Όµως, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από τους
λόγους που επικαλείται η Κυβέρνηση για την επιβολή της πράξης
νοµοθετικού περιεχοµένου, αποδεικνύεται για µια φορά ακόµη
πως όταν εφαρµόζεις µια αντιλαϊκή πολιτική, όταν θεωρείς ιερά
και όσια τα κέρδη των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, όταν κά-
νεις τα πάντα για να βρεθούν πόροι να στηριχθούν και να ενισχυ-
θούν αυτά τα κέρδη, όταν δηλώνεις σε όλους τους τόνους πως
θα πληρώσεις όλα τα χρωστούµενα µέχρι δεκάρας και στο διη-
νεκές, τότε είσαι υποχρεωµένος να ακολουθείς και τέτοιες πρα-
κτικές που προηγούµενα κατήγγειλες ως αντιδηµοκρατικές ή
αντισυνταγµατικές.

Κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, θα
πρέπει και στη συγκεκριµένη περίπτωση να µη βλέπουµε µόνο
το δέντρο αλλά το δάσος συνολικά, τη µεγάλη εικόνα. Η µεγάλη
εικόνα είναι πως η Κυβέρνηση διαπραγµατεύεται στη βάση της
συµφωνίας που η ίδια έχει υπογράψει στις 20 Φλεβάρη µε τους
ισότιµους εταίρους, συµφωνία που ακόµα δεν έχει έλθει για ψή-
φιση, αλλά ούτε καν για συζήτηση στη Βουλή. Είναι µια συµφω-
νία που παρατείνει τη δανειακή σύµβαση, που στην πράξη
σηµαίνει παράταση του µνηµονίου για τουλάχιστον τέσσερις
µήνες µέχρι βεβαίως να υπογράψουν τη µεγάλη, όπως λένε, συµ-
φωνία, δηλαδή το καινούργιο µνηµόνιο τον Ιούνιο.

Είναι παράταση του µνηµονίου ανεξάρτητα πώς το βαφτίζουν,
γιατί έχει όλα τα αντιµνηµονιακά έργα, έχει και αξιολόγηση. Δη-
λαδή, όλες αυτές τις µέρες τι γίνεται στα διάφορα group; Έχει
δηµοσιονοµική πειθαρχία, ισοσκελισµένοι προϋπολογισµοί, αλλά
και πρωτογενές πλεόνασµα και ισοδύναµα και κοστολογηµένα
µέτρα. Αυτά υπογράψατε. Έχει δηλαδή όλα αυτά για τα οποία ο
λαός µας µάτωσε όλα τα προηγούµενα χρόνια, µε τις κυβερνή-
σεις τόσο της Νέας Δηµοκρατίας όσο και του ΠΑΣΟΚ. 

Να, γιατί η Κυβέρνηση δεν τόλµησε αυτή τη µεταβατική συµ-
φωνία να την φέρει στη Βουλή. Τι λέτε; Αν αυτή η συµφωνία είχε
φιλολαϊκό περιεχόµενο, θα την είχε κρύψει από τη Βουλή; Η µε-

γάλη εικόνα µας δείχνει µε τον καλύτερο τρόπο πως γι’ αυτό το
χρέος που πρέπει να πληρώνουµε στο διηνεκές και για την απο-
πληρωµή των δόσεων γίνεται και η συγκεκριµένη πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου, να αντέξουµε µέχρι τον Ιούνιο εκεί που θα
υπογράψουµε τη µεγάλη συµφωνία, να εξασφαλίσουµε µέχρι
τότε την ελάχιστη ρευστότητα. 

Το τι θα γίνει όµως τότε, τον Ιούνιο δηλαδή, λίγο πολύ -µε
βάση την εµπειρία των δυόµισι µηνών- είναι γνωστό. Ψάχνετε
χρήµατα για υποδοµές και επιδοτήσεις για το µεγάλο κεφάλαιο,
για να γίνει η επανεκκίνηση της οικονοµίας.

Γι’ αυτό καίγεστε να τακτοποιήσετε τα χρωστούµενα και να
πάρετε νέα δάνεια και όλα µαζί -παλαιά και νέα- να τα φορτώσετε
στις πλάτες του ελληνικού λαού. 

Όσο για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων, αυτά πρέπει να µεί-
νουν τσακισµένα, να πατήσει πάνω τους αυτή η καπιταλιστική
ανάπτυξη. Μήπως είµαστε υπερβολικοί; 

Ο Υπουργός Οικονοµικών, πριν από λίγες ηµέρες, µε δηλώσεις
του, φρόντισε να δώσει διαβεβαιώσεις γι’ αυτά τα πράγµατα.
«Θέλουµε νέες έξυπνες εργασιακές σχέσεις και συµβάσεις στον
ιδιωτικό τοµέα. Και σε συνεργασία µε τους κοινωνικούς εταί-
ρους» –προσέξτε- «θα ρυθµίσουµε έξυπνα την αγορά εργασίας». 

Για το ασφαλιστικό είπε: «Είναι αδύνατον ένα τέτοιο σύστηµα
να δουλέψει. Χρειάζονται έξυπνα χρηµατοδοτικά εργαλεία για
να στηριχθεί το ασφαλιστικό». Και πώς; «Θα πρέπει να ξεπερά-
σουµε ιδεολογήµατα που µας καθηλώνουν». Αυτά δήλωσε ο κ.
Βαρουφάκης από την µητρόπολη του καπιταλισµού. 

Καθηµερινά δηλώνετε όλοι σας πως θα σεβαστείτε τους κα-
νόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μα, αυτές οι συνθήκες είναι που
επιβάλλουν τους ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς, τα µνηµό-
νια, την επιτήρηση, τα πλεονάσµατα, δηλαδή τη συνέχιση της λι-
τότητας. Αυτά γίνονται σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο, για να είναι ανταγωνιστικό
το κεφάλαιο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, απ’ ό,τι έχει αποδειχθεί, πάγιο
αίτηµα των θεσµών, δηλαδή της τρόικας, αποτελεί το ζήτηµα της
αρπαγής των αποθεµατικών των δηµόσιων φορέων, αίτηµα που
έσπευσε να ικανοποιήσει η συγκυβέρνηση µε την πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου. Εποµένως, κατά τη γνώµη µας, δεν έχει
βάση το επιχείρηµα πως η συγκεκριµένη ρύθµιση, η επιβολή δη-
λαδή της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, έχει έκτακτο χαρα-
κτήρα. 

Το µέτρο αυτό βρισκόταν στο τραπέζι των διαπραγµατεύσεων
και µε την προηγούµενη κυβέρνηση, τη συγκυβέρνηση µεταξύ
Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Το πιθανότερο είναι, λοιπόν, πως
πρόκειται για ένα µόνιµο µέτρο, µε σκοπό την αποτελεσµατική
παρακολούθηση και την παραπέρα συµπίεση των κρατικών δα-
πανών.

Δεύτερον, γιατί υπάρχει αναδροµικότητα της πράξης νοµοθε-
τικού περιεχοµένου; Κατά τη γνώµη µας, γιατί πρέπει να καλυ-
φθούν κάποιες αποφάσεις που πάρθηκαν και να νοµιµοποιηθούν
κινήσεις που έγιναν. 

Τρίτον, είναι φανερό πως η πράξη αυτή αποτελεί εσωτερικό
δανεισµό για την εξυπηρέτηση του χρέους -άλλωστε το οµολό-
γησε και ο Υπουργός Επικρατείας σήµερα εδώ στη Βουλή- θυ-
σιάζοντας, βεβαίως, τις λαϊκές ανάγκες. 

Όµως, ο εσωτερικός δανεισµός είναι ταξικός. Γιατί; Πάρτε, για
παράδειγµα, τις δυο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που
έφερε η σηµερινή Κυβέρνηση. Με την πρώτη διαγράφει πρό-
στιµα που επιβλήθηκαν στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους: πρόστιµα για λαθρεµπόριο, έκδοση πλαστών εικονικών
τιµολογίων, απόκρυψη φορολογητέας ύλης, µη απόδοση ΦΠΑ
και άλλα. Και µε τη δεύτερη –αυτή που συζητάµε- τι κάνει; Τα
χρήµατα που αρπάζει είναι χρήµατα και αναγκαίοι πόροι που,
αντί να πάνε για την κάλυψη των αναγκών του λαού, καταλήγουν
στους δανειστές. 

Εποµένως, και η νέα συγκυβέρνηση πιάνει το νήµα της αντι-
λαϊκής πολιτικής από εκεί που το άφησε η προηγούµενη. Τι γινό-
ταν δηλαδή µέχρι τώρα; Είχαµε περικοπές από τον κρατικό
προϋπολογισµό των επιχορηγήσεων σε δήµους, περιφέρειες, νο-
σοκοµεία, αθλητικά κέντρα και άλλα, µε αποτέλεσµα να συρρι-
κνωθούν µια σειρά δραστηριότητες και υπηρεσίες, να
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περιοριστούν και να παγώσουν αναγκαία έργα για τον λαό, να
αυξηθεί η ανταποδοτικότητα και άλλα. Όλα αυτά παραµένουν
ως έχουν. Δεν αλλάζει τίποτα απολύτως.

Με την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που φέρνει η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση γίνεται κι ένα βήµα παραπάνω. Δεσµεύει τα τα-
µειακά διαθέσιµα των δήµων, των περιφερειών και άλλων
δηµόσιων οργανισµών και την ίδια στιγµή προχωράει η δέσµευση
των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων µε αποφάσεις των
διοικήσεών τους, για τον ίδιο βεβαίως σκοπό. 

Τέταρτον, γιατί η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου έχει εξαι-
ρέσεις; Δεν πήραµε απάντηση στο ερώτηµα αυτό, το οποίο θέ-
σαµε και στην επιτροπή. Γιατί εξαιρούνται, για παράδειγµα,
εταιρείες που είναι εισηγµένες στο χρηµατιστήριο, στις οποίες
διατηρεί συµµετοχή το δηµόσιο; Γιατί εξαιρούνται οι ΔΕΚΟ; Γιατί
σε αυτές υπάρχει και το ιδιωτικό κεφάλαιο. Υπάρχουν οι ιδιώτες. 

Και γιατί να µην πάρουν και οι ΔΕΚΟ το υψηλό επιτόκιο που
δίνει η Τράπεζα της Ελλάδος, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση;
Για να µην πάρουν οι µέτοχοι αυτών των επιχειρήσεων το ρίσκο
που παίρνουν οι υπόλοιποι δηµόσιοι οργανισµοί, οι Οργανισµοί
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.

Εποµένως, το επιχείρηµα πως όλα αυτά γίνονται µε στόχο να
αυξηθεί το επιτόκιο, να αξιοποιηθούν καλύτερα τα ταµειακά δια-
θέσιµα σε όφελος των φορέων του δηµοσίου, της τοπικής διοί-
κησης δεν γίνεται πιστευτό, κατά τη γνώµη µας, ούτε από τα
µικρά παιδιά.

Εµείς, χωρίς να υιοθετούµε λογικές καταστροφολογίας, δεν
συµφωνούµε ότι δεν υπάρχει θέµα µε τη συγκεκριµένη πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου σε αυτό το ζήτηµα. Είναι σίγουρο
πως θα υπάρξουν αρνητικές συνέπειες για όλους τους εργαζό-
µενους και τα λαϊκά στρώµατα. Η κίνηση αυτή, κατά τη γνώµη
µας, δεν είναι αποσπασµατική.

Στο βαθµό που εντάσσεται σε µία συγκεκριµένη λογική, που
αναφέρθηκα προηγούµενα, θα έχει συγκεκριµένα αρνητικά απο-
τελέσµατα, όπως είναι τα εξής. Θα ετοιµάσει το έδαφος για να
αυξηθεί η ανταποδοτικότητα, να βάλει ο λαός ακόµη πιο βαθιά
το χέρι στην τσέπη για αναγκαία έργα και υπηρεσίες από τους
δήµους. Θα στρώσει το έδαφος για παραπέρα µείωση των επι-
χορηγήσεων από τον κρατικό προϋπολογισµό σε όλους αυτούς
τους οργανισµούς. 

Πολλοί δήµαρχοι στο πρόσφατο παρελθόν επικαλέστηκαν την
έλλειψη χρηµάτων για να περιορίσουν δραστηριότητες, να µει-
ώσουν τα τεχνικά προγράµµατα, να συρρικνώσουν και να απα-
ξιώσουν υπηρεσίες, να αυξήσουν τα δηµοτικά τέλη. Ανοίγει το
δρόµο να βαθύνει ακόµη περισσότερο η συνεργασία µε τους
ιδιώτες, τα λεγόµενα ΣΔΙΤ, να συνεχιστεί η ιδιωτικοποίηση των
κοινωνικών δοµών µέσω της δράσης των Κοινωνικών Συνεταιρι-
στικών Επιχειρήσεων, των ΚΟΙΝΣΕΠ.

Η γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας είναι η
εξής: Πρώτα απ’ όλα, πρέπει να πάρετε τα χέρια σας από τα χρή-
µατα των εργαζοµένων, να σταµατήσει τώρα κάθε δέσµευση των
ταµειακών διαθεσίµων και αποθεµατικών των ασφαλιστικών τα-
µείων, των δήµων, των περιφερειών και άλλων δηµόσιων φο-
ρέων. Να επιστραφούν όσα έχουν ήδη δεσµευθεί και να
αποκατασταθούν οι απώλειες που υπέστησαν τα τελευταία χρό-
νια, όπως µε την περίπτωση του PSI. Ένα τέτοιο µέτρο είναι απα-
ράδεκτο, να αποσυρθεί και να µην εφαρµοσθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε µισό λεπτό.
Κύριε Υπουργέ, σας το λέµε όσο πιο ξεκάθαρα γίνεται: Να µη

διανοηθείτε να εφαρµόσετε πειθαρχικές διώξεις σε όσους δεν
εφαρµόσουν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω το εξής. Βεβαίως, διέξοδο σε
φιλολαϊκή κατεύθυνση, σε όφελος του λαού υπάρχει. Μπορεί να
υπάρξει, όµως, µόνο µε τους αγώνες που αµφισβητούν και συγ-
κρούονται µε τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
κοµµάτων που τη στηρίζουν. Ο δρόµος για τη λαϊκή ευηµερία
περνά µέσα από την αποδέσµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
µε λαϊκή εξουσία, κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής και
µονοµερή διαγραφή του χρέους. Γι’ αυτή τη διέξοδο καλεί το
λαό το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας να παλέψει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο έχει ο εισηγητής από

τους Ανεξάρτητους Έλληνες ο συνάδελφος κ. Καµµένος Δηµή-
τρης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να καταθέσω στα Πρα-
κτικά της Βουλής το σύνολο των σηµειωµάτων που έχουµε από
την Τράπεζα της Ελλάδος από χθες, για να τα έχουµε όλοι σε
ένα αρχείο και να ξέρουµε ακριβώς τη διαδικασία επίσηµα από
την Τράπεζα της Ελλάδος. Νοµίζω ότι δεν είναι όλοι οι συνάδελ-
φοι ενήµεροι από την Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής για το
πώς θα διαχειριστεί η Τράπεζα της Ελλάδος τη συγκεκριµένη
τροπολογία χρηµατοοικονοµικά και όχι µόνο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αξίζει επίσης -και θα σας παρακαλούσα πάρα πολύ- να µπείτε
στα χθεσινά Πρακτικά να διαβάσετε τις ερωτήσεις και ειδικά τις
απαντήσεις του κ. Μιχαλόπουλου, του εκπροσώπου της Τραπέ-
ζης της Ελλάδος, καθώς επίσης και τις απαντήσεις στις ερωτή-
σεις όλων των φορέων του κ. Μάρδα και κάποιες δικές µου και
όποιων άλλων αγορητών. Ιδιαίτερα, όµως, να διαβάσετε µε κάθε
προσοχή και να επικοινωνήσετε προς όλους τους ενδιαφερόµε-
νους, δήµους, ΟΤΑ, ψηφοφόρους, φίλους, τις απαντήσεις του κ.
Μιχαλόπουλου της Τραπέζης της Ελλάδος, οι οποίες είναι εξαι-
ρετικά διευκρινιστικές, απλές και πλήρεις στο ύφος και στην κά-
λυψη όλων των ερωτηµάτων.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι κατεπείγον. Γνωρίζουµε το
επείγον. Δεν θα ήθελα να κουράσω το Σώµα και τους συναδέλ-
φους. Έχουµε µιλήσει τρεις ηµέρες για το επείγον, το ταµειακό
ζήτηµα που προέκυψε για µόνο τρεις ηµέρες. Αν είχαµε να πλη-
ρώσουµε µισθούς και τις υποχρεώσεις για την πρώτη του µηνός,
δεν θα προέκυπτε καν η ανάγκη αυτού του διατάγµατος.

Παρ’ όλα αυτά, έγινε, έτσι έπρεπε να γίνει για το καλό της πα-
τρίδας και τα χρήµατα των ΟΤΑ και όλων των φορέων που εισφέ-
ρουν είναι απόλυτα διασφαλισµένα. Τα είπε ο κ. Μάρδας ένα
προς ένα, δεν θα µπούµε σε τεχνικές λεπτοµέρειες ούτε κάτι
άλλο. 

Θα µιλήσω λίγο πολιτικά και για να ξαναγνωριστούµε, όπως
λέω, σε αυτή την Αίθουσα, αλλά και για όσους µας παρακολου-
θούν από το δίκτυο της τηλεόρασης και θα πω ότι οι αυτοδιοικη-
τικοί χθες παρουσιάστηκαν ως ανεξάρτητοι αυτοδιοικητικοί, οι
οποίοι διεκδίκησαν µε σθένος τα δικαιώµατά τους, τα οποία δεν
τα αµφισβητεί κανένας, διότι όλοι ανήκουµε σε ένα δήµο και
έχουµε δικαιώµατα και υποχρεώσεις στο δήµο που ανήκουµε και
κατοικούµε, εµείς και οι οικογένειές µας. 

Παρ’ όλα αυτά, διέκρινα πολιτική υφή σε όλα τα επιχειρήµατα.
Ναι, µεν υπήρχαν αρκετά πρακτικά ζητήµατα, αλλά η πολιτική
υφή σε πρακτικά ζητήµατα όταν εκπροσωπείς δηµότες, όπως και
εµείς ως πολιτικοί όταν εκπροσωπούµε ψηφοφόρους, το λαό
που µας ψήφισε και όχι µόνο, όλους τους πολίτες, πρέπει να εί-
µαστε σαφείς και να µην πολιτικολογούµε και να µην κινδυνολο-
γούµε.

Θα ήθελα επίσης να αναφέρω στο Σώµα –διότι πολλοί από
εσάς χθες δεν ήταν παρόντες στην συνεδρίαση της επιτροπής,
µου έκανε άσχηµη εντύπωση, το κατήγγειλα- την επιστολή της
ΚΕΔΕ µε την οποία εγγράφως καλούν όλα τα µέλη της ΚΕΔΕ να
παρανοµήσουν και να µην εκτελέσει κανένας το νόµο που περ-
νάει µε το προεδρικό διάταγµα. Μου έκανε εξαιρετική εντύπωση
που ήρθε και γραπτώς. Το ζήτησα ανθρώπινα να το αποσύρουν,
διότι είναι κάτι εντελώς παράνοµο και δεν ξέρω εάν επισείει και
κάποιες ποινές, δεν είµαι ο ειδικότερος στο θέµα, αλλά δεν µου
άρεσε να διαβάζω εγγράφως εντολή σε συναδέλφους τους να
παρανοµήσουν. 

Η καταστροφολογία δεν βοηθάει αυτήν την περίοδο σε κάτι.
Απ’ ό,τι βλέπουµε αυτές τις µέρες υπάρχει ένα καλό κλίµα στην
Ευρώπη, παρ’ όλο που η Κυβέρνηση, την οποία στηρίζουµε και
συµµετέχουµε έχει µατώσει, έχει διαπραγµατευτεί σκληρά. Δεν
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το λέµε εµείς, το λένε όλοι. Βλέπουµε τον εκνευρισµό των εταί-
ρων, ο οποίος είναι διάχυτος σε όλα τα µήκη και πλάτη της Ευ-
ρώπης, τόσο τα τραπεζικά όσο και τα πολιτικά. 

Πιστεύω –και όπως άκουσα και τις δηλώσεις και αποκρυπτο-
γράφησα, αν θέλετε και της κ. Μερκελ και του Πρωθυπουργού-
θα επέλθει λύση και θα ήθελα στην προσπάθεια που κάνουµε
όλοι -νοµίζω έντιµα να κριτικάρουµε, αλλά και έντιµα να δώσουµε
λύσεις-, να είµαστε όλοι στο ίδιο πλευρό, διότι θα κερδίσει η Ελ-
λάδα, δεν θα κερδίσει ούτε ο Δηµήτρης, ούτε ο Αλέξης, ούτε ο
Ηλίας.

Να πάµε λίγο στο ζήτηµα, το οποίο έχει ξεχαστεί. Να θυµίσω
σε όλους όταν έρχονται οι δήµοι και η ΚΕΔΕ και µας αναφέρει
για ζητήµατα κατάχρησης εξουσίας προεδρικών διαταγµάτων,
να θυµίσω σε όλους και ειδικά στους φίλους τηλεθεατές από το
κανάλι της Βουλής ότι τα τελευταία τέσσερα χρόνια την ελληνική
διοίκηση και αυτοδιοίκηση την κυβερνά ο κ. Φούχτελ. Ο κ. Φού-
χτελ είναι εν ενεργεία Υφυπουργός Εργασίας της Γερµανίας και
εντεταλµένος Επίτροπος να ελέγξει την ελληνική τοπική αυτοδι-
οίκηση. 

Επίσης, να θυµίσω σε όλους ότι κανένας δήµαρχος τέσσερα
χρόνια σήµερα δεν διαµαρτυρήθηκε για τις ενέργειες και το
ρόλο του κ. Φούχτελ στην Ελλάδα, παρά διαµαρτύρεται σήµερα
στην Κυβέρνηση, η οποία χωρίς κανένα απολύτως ρίσκο στα
χρήµατα του δήµου και µε κάθε πρόνοια για οποιοδήποτε χρη-
µατοδοτική του ανάγκη, ζητά υπεύθυνα µια µεσοπρόθεσµη, βρα-
χυπρόθεσµη βοήθεια για να λύσουµε το ταµειακό µας πρόβληµα.
Κανένας δεν διανοήθηκε να µιλήσει δηµόσια. Γιατί άραγε; Τι φο-
βόντουσαν όλοι οι δήµαρχοι; Φοβόντουσαν τον κ. Φούχτελ; Φο-
βόντουσαν την κ. Μέρκελ; Φοβόντουσαν τον κ. Σαµαρά, τον κ.
Βενιζέλο, τον κ. Παπανδρέου, οι οποίοι έφεραν το µνηµόνιο; Φο-
βόντουσαν τον Επίτροπο; 

Και κλείνω λέγοντας ότι ο κ. Φούχτελ είχε ζητήσει δυο πράγ-
µατα. Θα θυµίσω σε όλους -έχω τα αρχεία εδώ, θα τα καταθέσω,
θέλω όλοι να γνωρίζουµε και να έχουµε κοινή γνώση σε όλα- το
ερωτηµατολόγιο που έστειλε στους δήµους και ζητούσε όλα τα
απόρρητα στοιχεία των δήµων από τα ενεργειακά αποθέµατα
µέχρι βάσεις δεδοµένων των πολιτών και συνήθειες των πολιτών
και πολλοί δήµαρχοι συνέδραµαν σε αυτό και δεν είδα κάποιον
να αντιστέκεται. 

Με είχε λυπήσει πάρα πολύ σαν πολίτη, που ήµουν τις µισές
µέρες στην Ελλάδα και κάποιες άλλες στο εξωτερικό, αυτή η τα-
κτική ότι ένας ξένος Επίτροπος έρχεται και -αν θέλετε- διακυ-
βερνά την ελληνική τοπική αυτοδιοίκηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Συγχρόνως, το ελληνικό κράτος εκείνης της εποχής συνέ-
δραµε τον κ. Φούχτελ. Ούτε το ελληνικό κράτος εκείνης της επο-
χής ήρθε ποτέ και να πει: «Κύριε Φούχτελ, σας παρακαλώ, αυτά
τα στοιχεία που ζητάτε είναι εντελώς απόρρητα. Είναι προσωπικά
δεδοµένα ανθρώπων και περιουσιακό στοιχείο των δήµων».

Να κλείσω λέγοντας ότι ο κ. Φούχτελ, για όσους δεν το ξέρετε,
έχει καταθέσει µια πρόταση. Ποια ήταν αυτή; Η εκµετάλλευση
των ακινήτων των δήµων. Μάλλον δεν το έχετε ακούσει αυτό
ποτέ.

Η πρότασή του ήταν η εξής: Θα µάζευε σε εταιρείες ακινήτων
δηµοτικές όλα τα ακίνητα και τα περιουσιακά στοιχεία των
δήµων, θα τα έβαζε εγγύηση, για να δανείζονται οι δήµοι σε ρι-
σκοβόρες ή λιγότερο ρισκοβόρες επενδύσεις.

Αυτό έγινε σχεδόν εν κρυπτώ και φυσικά µε την ευλογία της
Κυβέρνησης. Δηλαδή, οι δήµαρχοι που σήµερα έρχονται και κρι-
τικάρουν εµάς, τέσσερα χρόνια έχουν παίξει στα χαρτιά τουλά-
χιστον και σε συµφωνίες, που ευτυχώς δεν έχουν υπογραφεί
ακόµα –από όσο γνωρίζω εγώ, αλλά θα το ελέγξουµε- τα ακίνητα
των δηµοτών, τα οποία δεν ανήκουν στο δήµαρχο ούτε στο δη-
µοτικό συµβούλιο. Ανήκουν στους δηµότες. Είναι περιουσία του
δήµου. Δεν µπορούν να τα βάλουν εγγύηση σε δάνεια αµφιβόλου
αποτελεσµατικότητος.

Άκουσα για εσωτερικό δανεισµό. Θα θυµίσω ότι ο εσωτερικός
δανεισµός έχει επέλθει σε αυτήν τη χώρα τα τελευταία πέντε

χρόνια σε ρυθµούς απίστευτους στα παγκόσµια χρηµατοοικονο-
µικά χρονικά. Οι καταθέσεις στην Ελλάδα δυστυχώς έχουν φτά-
σει τα 131 δισεκατοµµύρια ευρώ από 230 δισεκατοµµύρια ευρώ
που ήταν το 2008 και 2009. Αυτή είναι µια αφαίµαξη, ναι, είναι
ένας εσωτερικός δανεισµός.

Αυτά τα χρήµατα δεν κουρεύτηκαν όπως στην Κύπρο, δυστυ-
χώς. Και στην Αυστρία να ξέρετε κουρεύτηκαν οι λογαριασµοί,
όπως στην Κύπρο, αλλά δεν το µάθαµε στη δηµοκρατική Ελλάδα
από τα δηµοκρατικά κανάλια που µας διακυβερνούν. Κουρεύτη-
καν όµως έµµεσα. Επταπλασιάστηκαν οι φόροι, µπήκαν χαρά-
τσια, έµειναν εκατοµµύρια συνάνθρωποί µας άνεργοι και
έτρωγαν τις σάρκες τους από τις καταθέσεις. 

Αυτός λέγεται εσωτερικός δανεισµός. Για να πληρώσουµε
ποιον, πέντε χρόνια τώρα; Τα υφεσιακά µέτρα, το 27% ανεργία,
µε 60% στους νέους, τη διάλυση του ακαθάριστου εθνικού προ-
ϊόντος.

Και µας µιλούν σήµερα για εσωτερικό δανεισµό, όταν το πρό-
γραµµα που κάνουµε είναι απόλυτα εξασφαλισµένο ένα προς
ένα, τα χρήµατα µπορεί να τα πάρουν ανά πάσα στιγµή ως 10%
και µε µία λογική προειδοποίηση δύο, τριών, πέντε ηµερών τα
υπόλοιπα χρήµατά µας;

Υπάρχει η ικανότητα, υπάρχει και η ανικανότητα. Υπάρχει
όµως και η πολιτική ανικανότητα. Εγώ διακρίνω σε πολλούς συ-
ναδέλφους της προηγούµενης κυβέρνησης µια πολιτική ανικα-
νότητα να διαχειριστούν τα λάθη τους.

Θα περίµενα έντιµα να πουν ότι έχουν κάνει λάθη, να τα κατο-
νοµάσουν και να µας συµβουλέψουν σαν συνάδελφοι τι δεν πρέ-
πει να κάνουµε από τα λάθη που έκαναν οι ίδιοι. Όχι να έρχονται
και να διαφηµίζουν τα λάθη τους ως σωστά και να λένε, όχι, θέλω
το µνηµόνιο, όχι, θέλω να υπογράψετε οποιονδήποτε όρο, πάση
θυσία, να µατώσει πάλι ο λαός, να διαλυθεί η Ελλάδα, για να
φανώ εγώ πολιτικά ορθός. Δεν κατανοώ καθόλου αυτού του εί-
δους τα επιχειρήµατα. 

Τυπικά να θυµίσουµε, όπως είπε και ο αξιότιµος κύριος Υπουρ-
γός, ότι τα ανταποδοτικά τέλη των δήµων εξαιρούνται. Τις συνε-
ταιριστικές τράπεζες θα τις διαχειριστούµε µε ιδιαίτερη
προσοχή.

Υπάρχει ένα ευαίσθητο σηµείο εκεί. Προσωπικά έχω διαφωνή-
σει, γιατί δεν φέρθηκαν σωστά και εθνικά για το εθνικό συµφέ-
ρον, όταν δεν συµµετείχαν στην αύξηση µετοχικού κεφαλαίου
της Πανελλήνιας, όπου και συµµετείχαν, παρά έκαναν αναλήψεις
µαζικές 1 εκατοµµυρίου ευρώ και 2 εκατοµµυρίων ευρώ –γιατί
αυτά τα ποσά είχαν- και διέλυσαν την Πανελλήνια και αναγκα-
στήκαµε να ξαναπληρώσουµε εµείς πριν πέντε µέρες και να την
κόψουµε σε κακή και καλή. Θα τα πούµε την άλλη εβδοµάδα
αυτά.

Τέθηκε χθες ένα θέµα κατά πόσο και αν η Τράπεζα της Ελλά-
δος, επειδή δεν είναι εµπορική τράπεζα, µπορεί να διαχειριστεί
τα εκατοντάδες, αν θέλετε, αιτήµατα τα οποία θα πέσουν από
δήµους πιθανόν για να κάνουν κλήση ή ανάκληση καταθέσεων
των ρέπος που έχουν επενδυθεί. 

Η Τράπεζα της Ελλάδος διαβεβαίωσε διά µέσου του κ. Μιχα-
λόπουλου ότι δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ζήτηµα, οπότε καθησυ-
χάζουµε όλους τους δηµάρχους και τους φίλους των ΟΤΑ και
των περιφερειών ότι η Τράπεζα της Ελλάδος θα διαχειριστεί την
κατάσταση αρτίως και εγγυάται στο 100% όλα τα κεφάλαια και
τη διαδικασία.

Τέθηκε ένα εύλογο ζήτηµα και το απάντησε ο κύριος Υπουρ-
γός και αφορούσε τις κλειστές και δεσµευµένες καταθέσεις ορ-
γανισµών των οποίων ζητούµε τα χρήµατα να µεταφερθούν στην
Τράπεζα της Ελλάδος. Είναι πολύ σηµαντικό το ζήτηµα αυτό.
Είναι γνωστό σε όλους πως αυτά επισείουν ποινικές ρήτρες.
Όπως δήλωσε ο κύριος Υπουργός, θα επιµεληθούµε του θέµα-
τος. 

Έχω να ανακοινώσω στο Σώµα ότι µε προσωπική µου πρωτο-
βουλία –το ανακοινώνω και στον Υπουργό, αν και τον έχω ειδο-
ποιήσει βέβαια, γιατί πάντοτε συνεννοούµαστε- έχω κάνει
τέσσερις επιστολές προς τους διοικητές των τεσσάρων συστη-
µικών τραπεζών. Θα τις καταθέσω και στη Γραµµατεία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες επιστολές, οι οποίες
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βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ζητώ κατ’ εξαίρεσιν και µόνο γι’ αυτήν τη διαδικασία –επανα-
λαµβάνω: κατ’ εξαίρεσιν και µόνο για αυτήν τη διαδικασία- να
αναλάβουν να χρηµατοδοτήσουν το κόστος του σπασίµατος των
προθεσµιακών καταθέσεων και να µην τις επωµισθεί το ελληνικό
δηµόσιο. Έχω ήδη δύο προφορικές θετικές εισηγήσεις. Περι-
µένω και τις γραπτές.

Οπότε δεν περνούµε αυτό το κόστος στο δηµόσιο. Ναι, θα το
χειριστούµε. Ναι, το καταλαβαίνουµε. Και επιτέλους, οι τράπεζες
κατάλαβαν ότι έχουν µια ευθύνη απέναντι σε όλους µας, να ανα-
λάβουν και ένα κόστος, για να βοηθήσουν και µια κυβέρνηση η
οποία φέρεται υπεύθυνα απέναντί τους.

Κλείνοντας, θα ήθελα οι πολίτες αυτής της χώρας να εµπι-
στεύονται αυτήν την Κυβέρνηση. Θα νικήσουµε. Και είναι το µόνο
σίγουρο, διότι πάντοτε νικάει η εντιµότητα και η λογική. Δεν µπο-
ρεί να νικήσει ο παραλογισµός, η παράνοια και η λοβοτοµηµένη
πολιτική, η οποία διαλύει µια χώρα, και συγχρόνως αυτός που
επιβάλλει τη διάλυση της χώρας, τουλάχιστον οικονοµικά, να
απαιτεί να εισπράξει από τη διαλυµένη, αποτυχηµένη χώρα,
failed state, 320-340 δισεκατοµµύρια ευρώ. Λέει ψέµατα στους
ψηφοφόρους του.

Εµείς πρέπει να λέµε αλήθεια στους δικούς µας ψηφοφόρους
και να λέµε αλήθεια, αν θέλετε, στους ψηφοφόρους όλων των
δανειστών, ότι είµαστε εδώ να βοηθήσουµε, να δουλέψουµε µαζί
να αναπτυχθούµε, να πληρωθούν αυτά που πρέπει να πληρω-
θούν. Έχουµε τις επιτροπές, στις οποίες συµµετέχουµε όλοι δη-
µοκρατικά, και µπορούµε έτσι να ελέγξουµε τι πρέπει να
πληρωθεί. Είµαστε ένα κυρίαρχο κράτος.

Χαίροµαι -και κλείνω- που ο κ. Κατάινεν σήµερα ήρθε και µας
ενηµέρωσε για το πακέτο Γιούνκερ. Είχαµε µια πάρα πολύ καλή
συζήτηση. Θα σας παρακαλούσα πολύ επίσης να δείτε τα πρα-
κτικά και τις εισηγήσεις όλων όσων συµµετείχαν, να δείτε τι ιδέες
υπάρχουν, πώς µπορεί αυτή η χώρα να πάει µπροστά µε αυτό το
πακέτο Γιούνκερ, µε ποιες διαδικασίες, ποιος είναι ο ρόλος των
εθνικών κοινοβουλίων, πώς θα παίρνουµε αποφάσεις, πώς θα
είναι οι επιτροπές, πώς θα ελέγχονται οι επενδύσεις. 

Δουλεύουµε για το καλό της πατρίδας και όχι για το καλό µας.
Και αν κάνουµε λάθη, θα τα αναγνωρίσουµε, θα ζητήσουµε συγ-
γνώµη. Αλλά θα ήθελα από τους παλαιότερους, που έχουν κυ-
βερνήσει τέσσερα χρόνια και έχουν διαχειριστεί όλο αυτό το
σύµπαν της καταστροφής των µνηµονίων, να έρθουν να βοηθή-
σουν και να µας πουν τι είδαν και τι άκουσαν, για να βοηθήσουν
εµάς και όλοι µαζί να νικήσουµε. Μη µιλώντας ή µη βοηθώντας
κάνουν κακό και είναι εχθροί του κράτους.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι µαθητές και µαθήτριες και έξι εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο
«Ελληνικά Εκπαιδευτήρια Δράκου Λάρισας» και από το Δηµοτικό
Σχολείο του Γαλλικού Κιλκίς.

Καλώς ήρθατε, αγαπητοί φίλοι. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τελευταίος εκ των εισηγητών
έχει τον λόγο, ο συνάδελφος από το ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρέας Λοβέρ-
δος. Αµέσως µετά θα µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών. Είναι
εγγεγραµµένοι πενήντα. Θα εκφωνήσω τώρα, πριν πάρει τον
λόγο ο κ. συνάδελφος, τους πρώτους έξι, που είναι µε σειρά
εναλλαγής, για να το έχουν υπ’ όψιν τους. Είναι ο κ. Αθανάσιος
Παπαδόπουλος, ο κ. Χρήστος Σταϊκούρας, η κ. Δέσποινα Σβε-
ρώνη-Χονδρονάσιου, ο κ. Σπυρίδων Λυκούδης, ο κ. Αθανάσιος
Παπαχριστόπουλος και ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου.

Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, τα είπαµε και στην Επι-
τροπή Οικονοµικών σε µεγάλη έκταση. Κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, είστε σε πραγµατικό πανικό.

Σας θυµόµαστε πάρα πολύ καλά όλα αυτά τα χρόνια που η
χώρα µας µαστίζεται από αυτήν την εξοντωτική οικονοµική κρίση
µε τις δραµατικές κοινωνικές προεκτάσεις, σας θυµόµαστε όταν
λέγαµε ότι η χώρα είναι σε πόλεµο και είµαστε στρατιώτες σε
αυτήν τη µάχη, να µας περιπαίζετε, να µας ειρωνεύεστε, να µας
προπηλακίζετε και να µας χαρακτηρίζετε µε τους χειρότερους
δυνατούς τρόπους, προσβλητικούς για µας, τις οικογένειές µας,
το κόµµα στο οποίο ανήκουµε.

Θα καταργούσατε υποτίθεται τα µνηµόνια. Αυτά τα λέγατε και
ως αξιωµατική αντιπολίτευση. Είχατε κοστολογήσει το πρό-
γραµµα της Θεσσαλονίκης µε µεγάλη ακρίβεια.

Μετεκλογικά, για πάρα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα επανα-
λάβατε την ίδια ρητορική, ισχυριζόµενοι, ακόµα και όταν περά-
σατε τα 11,2 δισεκατοµµύρια του ΤΧΣ πίσω, στους εταίρους µας,
ότι δεν έχετε ανάγκη από χρήµατα, διότι χρήµατα έχετε.

Μάλιστα, ο παρών Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών δια-
χειρίστηκε τις πρώτες µέρες του πολιτικού του κύρους –που
ήταν άτρωτο- βγαίνοντας κάθε µέρα στα δελτία ειδήσεων ή στις
ενηµερωτικές εκποµπές ισχυριζόµενος ότι έχει χρήµατα.

Σας λέγαµε πως δεν είναι σωστό άλλα να λέτε τη µία µέρα,
άλλα την άλλη, άλλα το πρωί, άλλα το βράδυ και όχι επί νοηµά-
των ή επί εννοιών, αλλά επί αριθµών. Θυµίζω, αγαπητές και αγα-
πητοί συνάδελφοι, το θέµα του πρωτογενούς πλεονάσµατος: 3,9
το πρωί, 1,5 το βράδυ.

Σας λέγαµε ότι δεν είναι σωστό άλλα να λέει ο Υπουργός, άλλα
ο Αναπληρωτής, άλλα ο ένας Υπουργός, άλλα ο άλλος και πι-
στεύαµε ότι αυτή η πολυγλωσσία ήταν ζήτηµα απειρίας και ότι
θα την ξεπερνούσατε. Όλες οι κυβερνήσεις στην αρχή έχουν
προβλήµατα λειτουργίας και τα λύνει ο χρόνος, τα λύνουν οι ίδιοι
οι κυβερνώντες εν καιρώ.

Εσείς, όµως, σπάσατε όλα τα ρεκόρ, αγαπητέ Αναπληρωτή
Υπουργέ των Οικονοµικών. Είπατε άλλα στις εννιά η ώρα και
άλλα στις δέκα και µισή και όχι για έννοιες –ξαναλέω– ή νοήµατα,
αλλά για την κατάσταση του δηµόσιου ταµείου. Δεν είχατε τε-
τρακόσια εκατοµµύρια για µισθούς και τα βρήκατε. Δίνετε λεκτι-
κές διευκρινίσεις. Το πολιτικό σας λάθος το έχετε κάνει και για
µας είναι προφανές ότι ευρώ δεν βρήκατε. Η Κυβέρνηση σάς µά-
ζεψε και καλά έκανε που σας µάζεψε. 

Λέγαµε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι για ένα κρά-
τος υπάρχουν πολύ συγκεκριµένες, πεπερασµένες πηγές άντλη-
σης εσόδων. Η καλύτερη απ’ όλες, αυτήν την οποία ο
Πρωθυπουργός αναγνώρισε ως Πρωθυπουργός, αλλά δεν ανα-
γνώριζε ως Βουλευτής, Αρχηγός της Αντιπολίτευσης της ελάσ-
σονος και µετά της µείζονος, είναι η ανάπτυξη. Τώρα τα λέτε
αυτά.

Αν δεν το έχεις αυτό ή ακόµα και αν το έχεις και χρειάζεσαι
περισσότερα –όλοι χρειάζονται περισσότερα- έχεις τρεις πηγές:
πρώτον, τις αγορές. Στις αγορές έχουν καταφύγει µε εξαιρετικά
αποτελέσµατα όλοι οι άλλοι που αντιµετώπισαν δραµατική οικο-
νοµική κρίση, γιατί είχαν τις πολιτικές προϋποθέσεις. Εδώ είµα-
στε ακόµα εκεί και γυρίζουµε µάλιστα πίσω εδώ και τρεις µήνες,
γιατί δεν έχουµε τις πολιτικές προϋποθέσεις.

Δεν κάθισε ποτέ η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε την Κυβέρ-
νηση στο ίδιο τραπέζι. Σπάσαµε αυτόν τον κακό κανόνα το Νο-
έµβριο του 2011, όταν και η Νέα Δηµοκρατία ανέλαβε ευθύνες.

Σας λέγαµε, λοιπόν, ότι πηγές είναι οι αγορές –για τους υγιείς
οικονοµικά-, τα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του Eurogroup,
µετά το Μάρτιο του 2010 – διότι πριν το Μάρτιο του 2010 δεν
υπήρχε µηχανισµός και το ειρωνευόσασταν αυτό. Βέβαια, τα
κράτη σου δίνουν µε µνηµόνια, γιατί σου δίνουν χρήµατα των πο-
λιτών τους, στο πλαίσιο που παρέχει η Ευρωζώνη.

Ο τρίτος τρόπος άντλησης χρηµάτων είναι ο εσωτερικός δα-
νεισµός, δηλαδή αυτό που κάνετε σήµερα, όπως το χαρακτήρισε
ο Κυβερνητικός σας Εκπρόσωπος. Έκανε σωστά, είπε την αλή-
θεια. Εάν δε προχωρήσει παραπέρα το πράγµα, είναι οι καταθέ-
σεις των πολιτών στις τράπεζες.

Φωνάζατε προεκλογικά ότι αυτά είναι κινδυνολογία. Η ζωή
απέδειξε ότι ήταν καταγραφή κινδύνων και όχι ψευδής λόγος
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περί κινδύνων που συγκροτεί κινδυνολογία. Δηµιουργήσατε ένα
τείχος αµύνης, ούτως ώστε καθένας που προσπαθεί να πει τι
προβλήµατα υπάρχουν, για να κρίνει ο πολίτης και να ψηφίσει,
ήταν κινδυνολόγος, γενικώς κακός άνθρωπος, που µιλούσε για
το κακό της χώρας και των πολιτών και καλέσατε τους πολίτες
να ψηφίσουν ότι είναι πλούσιοι και ότι η χώρα είναι πλούσια. Αυτό
κάνατε.

Και ο λαός ψήφισε, προφανώς, κουρασµένος, δοκιµασµένος,
ταλαιπωρηµένος, µε πολλές θυσίες. Ψήφισε κάτι καλύτερο, την
οργανωµένη, µέσα στη δηµαγωγία και το ψεύδος, δική σας τάχα
ελπίδα.

Και τώρα; Τώρα αρχίζουν τα δύσκολα. Το 3% ανάπτυξης για
το 2015 και το 2016 στην πρόβλεψη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, των αγορών, του Διεθνούς Νοµισµατικού ταµείου –
αυτό έλεγε για 2,5%- πριν αναλάβετε, απειλείται να γίνει 0,8%
στην καλύτερη περίπτωση, αν δεν γίνει ύφεση, όπως εµείς πι-
στεύουµε, δηλαδή πάµε πίσω, στο παρελθόν.

Είχαµε εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καµµία ασφάλεια,
όταν σεβόµασταν τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας; Βεβαίως και είχαµε. Κατ’ αρχάς είχαµε την εγκυρό-
τητα αυτών των µεγάλων θεσµών και κατά δεύτερο λόγο όσοι εί-
µαστε Βουλευτές –της ψήφου, όχι διορισµένοι εδώ Υπουργοί ή
στην πρώτη φάση της σταδιοδροµίας τους Βουλευτές Επικρα-
τείας, όσοι έχουµε έρθει εδώ, επειδή ο λαός µας έχει στείλει– εί-
χαµε εικόνα από τις αγορές της πραγµατικής οικονοµίας, όχι τις
αγορές υπό την έννοια της αγοραπωλησίας του χρήµατος, ότι
κάτι κινείται. Και µας το έλεγαν οι αυθεντικοί εκπρόσωποι: µικρο-
µεσαίοι, επιχειρηµατίες και ελεύθεροι επαγγελµατίες. Πάτε τώρα
στους ίδιους να ρωτήσετε.

Εµείς που πηγαίναµε µε την αλήθεια προεκλογικά, µε το ίδιο
πρόσωπο πάµε και µετεκλογικά. Εσείς που τα υποσχεθήκατε όλα
στους πάντες, να δω πώς θα βγαίνετε στις γειτονιές σε λίγο.
Εµείς είπαµε την αλήθεια. Μου λέγανε προεκλογικά, αγαπητές
και αγαπητοί συνάδελφοι, «τι πας και λες;». Τους έλεγα: την αλή-
θεια. Εσείς µε όλα αυτά που λέτε, τι θα κάνετε µετά τις εκλογές;
Και η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι της πλειοψηφίας, που ψη-
φίζετε κάτι δύσκολο είναι η σηµερινή. Έπονται, µε τον τρόπο που
κυβερνάτε, πολλές, δυστυχώς για όλους µας. 

Ποιο είναι το κλίµα αυτήν τη στιγµή στην αγορά; Αποεπέν-
δυση: Κανείς λογικός επενδυτής αυτήν τη στιγµή δεν βάζει ένα
ευρώ σε µια χώρα που δεν ξέρει πού θα βρίσκεται αύριο. Και µεί-
ωση της κατανάλωσης σε βαθµό δραµατικό. Θα λέγαµε ότι είναι
υπερβολή να σας το λέµε κατά την προεκλογική περίοδο. Πάντα
έτσι γινόταν. Ο άλλος προεκλογικά είναι συγκρατηµένος. Περι-
µένει να δει τι θα γίνει και µετά. Εδώ έχουν περάσει τρεις µήνες
από τις εκλογές και η µείωση της κατανάλωσης παραµένει δρα-
µατικά χαµηλή.

Είναι σαφές, για όποιον ξέρει λίγο την πολιτική και καθόλου
οικονοµικά –αρκεί η πολιτική εµπειρία για να σου δώσει το συµ-
πέρασµα αυτό- ότι όταν δεν έχεις κίνηση στην αγορά, δεν έχεις
και χρήµατα στο δηµόσιο ταµείο και στα ασφαλιστικά ταµεία. Και
πρέπει από κάπου αλλού να τα βρεις. Και εσείς τα βρίσκετε από
την επιδροµή σας στα αποθεµατικά. 

Υπήρξε απόπειρα στην επιτροπή, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
αυτή η κίνηση να συγκριθεί µε το PSI. Είχα πει στην αγόρευσή
µου –και το επαναλαµβάνω– το παράδειγµα του ΙΚΑ, που επέν-
δυσε ακούγοντας την παραίνεση της τότε κυβέρνησης για οµό-
λογα µε εγγύηση ESM. Έχουµε αποθεµατικά µεγαλύτερα απ’ ό,τι
πριν το PSI. Άλλοι που δεν ακολούθησαν την παραίνεση αυτή
υπέστησαν τις συνέπειες.

Αυτά όµως θα τα πούµε στην εξεταστική επιτροπή. Δεν έχω
χρόνο εδώ να πω περισσότερα. Είναι πάρα πολλά τα επιχειρήµατα
και εκεί θα έχουµε όλο το χώρο και το χρόνο να τα πούµε αυτά
αναλυτικά, αφού πήρατε την ευθύνη της σύγκρουσης και όχι της
συζήτησης και της κοινοβουλευτικής, τουλάχιστον στα διαδικα-
στικά, που ποτέ δεν το κάνατε απέναντί µας, κοινή πορείας.

Κατ’ αρχάς, ο Αναπληρωτής Υπουργός ήταν εκεί. Ήρθαν, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές στην επιτροπή οικονοµικών να µας φέ-
ρουν µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για κύρωση µε µη
οµολογούµενη κατεπείγουσα διαδικασία.

Έγινε η σύγκρουση που έγινε. Από τα µίντια προβλήθηκε αυτό

και όχι η συζήτηση επί της ουσίας που έγινε µετά. Αλλά εκείνη η
σύγκρουση είχε ως αποτέλεσµα να καταλήξουµε όλοι µαζί σε µια
διαδικασία που και θα επέτρεπε το διάλογο και θα επέτρεπε στον
Πρωθυπουργό να πάει µε ολοκληρωµένη τη διαδικασία. Αυτά κά-
ναµε εµείς.

Όταν ήταν στην αντιπολίτευση η σηµερινή Πλειοψηφία είχε τον
κ. Λαφαζάνη εκεί, που µας έλεγε πραξικοπηµατίες. Το έλεγε συ-
νέχεια και µε ένα τρόπο πληκτικό από ένα σηµείο και µετά, γιατί
το έλεγε κάθε µέρα. Εµείς πήγαµε µε συµφωνία στη διαδικασία.
Γιατί όχι; Να κάνει και η Κυβέρνηση αυτή που θέλει, να κάνουµε
και ως Βουλή τη δουλειά µας. 

Τι ήταν χρήσιµο; Ήταν χρήσιµη η ανταλλαγή απόψεων ανάµεσά
µας, αντιπολιτευτικών απόψεων, αλλά και συµπολιτευτικών από-
ψεων, αλλά κυρίως ήταν χρήσιµη η ακρόαση των φορέων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Γιατί ήταν κρίσιµη η ακρόαση των φορέων; Διότι ήρθαν οι εν-
διαφερόµενοι φορείς. Κι εµείς δεν λέγαµε, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, πεν-
τακόσιοι φορείς, συµφωνήσαµε σε πέντε, Να κάνουµε τη δουλειά
µας θέλαµε ως Βουλευτές της Εθνικής Αντιπροσωπείας –δεν θέ-
λαµε να κάνουµε τον καλό στους φορείς- για να µπορέσει η Βουλή
να αποκτήσει άποψη. Ήρθαν οι φορείς κι έγινε µια συζήτηση
εξαντλητική, µέχρι αργά χθες το βράδυ κι αποκοµίσαµε όλοι
οφέλη.

Γιατί, ειδικά από την Τράπεζα της Ελλάδος –της οποίας την
πρόσκληση εγώ πρότεινα- µάθαµε πάρα πολλά τεχνικά πράγµατα,
που δεν είµαστε όλοι του ειδικού τοµέα για να τα καταλαβαίνουµε
ή δεν έχουµε ασκήσει καθήκοντα στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Μάθαµε πάρα πολλά και σοβαρά πράγµατα. Άλλα έδωσαν καθη-
συχαστικές διευκρινίσεις κι άλλα ανησυχητικές. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ:Ποιες είναι οι ανησυχητικές; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τώρα θα τις πω, στο χρόνο που µου

µένει. 
Και µεταφέρω αυτήν τη συζήτηση επιρρώνοντας τα αντιπολι-

τευτικά µου επιχειρήµατα, που είναι δίκαια, σκληρά, αλλά όχι του
επιπέδου της πρωινής σύγκρουσης εδώ στη Βουλή, που έστησε
µια γέφυρα µε το πρόσφατο θλιβερό παρελθόν ορισµένων, που
είναι και στην Αίθουσα, όπου χαρακτήριζαν συναδέλφους και συµ-
πατριώτες τους µε τους πιο απαξιωτικούς εθνικούς όρους, προ-
σβάλλοντας οικογένειες, κόµµατα, πρόσωπα, τα πάντα, για κάποια
ψηφαλάκια, τελικά, όπως αποδεικνύεται.

Η συζήτηση ήταν πάρα πολύ ωφέλιµη. Έδωσε πτυχές του προ-
βλήµατος. Κατ’ αρχάς, όλοι οι φορείς ήταν ανήσυχοι, δεν θέλανε.
Αυτή είναι µια κατάσταση. Ουδείς µπορεί να την αρνηθεί. Δεν θέ-
λανε την κίνηση αυτή.

Και ένας Δήµαρχος, ο κ. Απόστολος Κοιµήσης -δεν πήρε τον
λόγο, αλλά µας ενηµέρωνε- µας είπε ότι από το Υπουργείο Ανά-
πτυξης διαβιβάζονται προς την Τράπεζα της Ελλάδος όλα τα χρή-
µατα που αφορούν τους ΟΤΑ και η Τράπεζα της Ελλάδος, που
κάνει την απλή µεταφορά, καθυστερεί, συνάδελφοι, µε αποτέλε-
σµα να είναι ένα ζήτηµα ανάµεσα στην τοπική αυτοδιοίκηση και
στην Τράπεζα της Ελλάδος για εκταµίευση χρηµάτων που δεν
ανήκουν στην Τράπεζα της Ελλάδος. Κρατήστε το αυτό στα δε-
δοµένα σας, για να ξέρετε τι ψηφίζουµε. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ:Δεν είναι έτσι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό µας είπε εκπρόσωπος τοπικής αυ-

τοδιοίκησης. Και όλοι οι φορείς, κύριε συνάδελφε της Πλειοψη-
φίας, υπογράµµιζαν τέτοια προβλήµατα.

Εγώ δεν λέω ότι όλα τα επιχειρήµατα ήταν σωστά, ήταν όµως η
ανησυχία των φορέων. Παραδέχοµαι ότι και δικές µου ανησυχίες
διασκεδάστηκαν εκεί, γιατί άκουσα.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Άλλο λέω εγώ. Υπάρχει ένα πρό-
βληµα που δεν οφείλεται στην Τράπεζα της Ελλάδος, οφείλεται
στις διαδικασίες του δηµοσίου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, αλλά αυτές οι διαδικασίες είναι
που…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αφήστε τους διαλό-
γους, γιατί όταν θα ακούσετε τι ώρα θα τελειώσουµε απόψε, δεν
θα κάνουµε διάλογο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εντάξει, δεν είναι κακός ο διάλογος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν το είπα σε σας.
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Στον κ. Μπαλαούρα απευθύνθηκα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, πρώτο θετικό

από το διάλογο: Τα ζητήµατα που ανέκυψαν ως προς τα ανταπο-
δοτικά τέλη διευκρινίζει ο Υπουργός, φραστικά, αλλά και δήµαρχοι
που είναι στην Αίθουσα επιβεβαιώνουν ότι δεν αφορούν τη συγ-
κεκριµένη πολιτική.

Είχαµε τη γνώµη ότι την αφορούν. Γίνεται η απόλυτη διευκρί-
νιση. Είναι φραστική διευκρίνιση. Αφορά τη γραµµατική ερµηνεία
του νόµου; Όχι. Αφορά την τελεολογική ερµηνεία του νόµου; Όχι.
Διότι πάµε στην πράξη τώρα, έτσι; Κάποιος θα τα εφαρµόσει αυτά.
Αφορά την ιστορική ερµηνεία του νόµου για τους συνταγµατολό-
γους. 

Εγκύκλιο είπατε δεν θα βγάλετε. Σας άκουσα. Θα πρέπει να το
κάνετε, θα πρέπει να το διευκρινίσετε ρητά. Αυτό, εν πάση περι-
πτώσει, εγώ το καταγράφω στα θετικά της χθεσινής συζήτησης.

Αλλά οφείλω να σας πω ότι µεταφέραµε –εγώ ήµουν ένας από
αυτούς- ανησυχίες φορέων που έχουν καταθέσεις σε προθεσµια-
κούς λογαριασµούς κι έχουν ρήτρα οι περιπτώσεις όπου θα σπά-
σουν τους προθεσµιακούς λογαριασµούς.

Το παράδειγµα που ανέφερα -γιατί µου µεταφέρθηκε από το
Κτηµατολόγιο, από τη σχετική εταιρεία Α.Ε.- αφορά διακόσια εκα-
τοµµύρια µε επιτόκιο 4,8. Τρία εκατοµµύρια εξακόσιες χιλιάδες
θα είναι οι απώλειες. Κι επειδή, όπως είπα στην επιτροπή, καλά
είναι όταν το κύµα είναι ψηλά και είσαι πολιτική δύναµη της πλει-
οψηφίας, το θέµα είναι τι κάνεις όταν το κύµα πέφτει και τι παθαί-
νουν οι άνθρωποι που έχουν στηρίξει την προσπάθεια µε media,
εισαγγελείς και τα τοιαύτα. Και η απιστία είναι εδώ. Εντάξει, θα
αθωωθεί γιατί δεν έχει δόλο, θα πει κανείς. Θα κάτσει στο σκαµνί,
όµως, γιατί το Σύνταγµα το παραβίασε.

Και θα σου λένε «το Σύνταγµα είναι τόσο σαφές εδώ, που κάνεις
λάθος. Έπρεπε να το έχεις δει». Κι άντε βγάλε εσύ άκρη, ειδικά
όσοι δεν είναι Βουλευτές.

Εδώ διατυπώθηκε ότι υπάρχει η ανησυχία για απώλεια χρηµά-
των, άρα κινδύνους. Και βγήκε ο Υπουργός µετά από αυτά και
είπε: «Αυτό θα το καλύψουµε µε τροπολογία». Του είπαµε: «Φέρε
την την Παρασκευή». Του είπαµε: «Φέρε την τη  Δευτέρα, που
έχεις προς συζήτηση το σχέδιο νόµου της ΝΕΡΙΤ». 

Σήµερα δεν την έφερε. Αύριο θα πείτε άλλα. Ό,τι φέρετε εδώ
είναι αλήθεια. Ό,τι µας λέτε, δεν σας πιστεύουµε. Έχετε καταστεί
τελείως αναξιόπιστος. Φέρτε το εδώ να το δούµε. Μη µας λέτε τι
θα κάνετε. Φέρτε το εδώ. Να το φέρνατε σήµερα. Αν έχει µεγάλη
τεχνική δυσκολία η καταγραφή της διάταξης, φέρτε το τη Δευ-
τέρα. Μέχρι τη Δευτέρα, δεν σας πιστεύουµε. 

Πάντως, ο διάλογος ανέδειξε αυτό το πρόβληµα. Αν τα είχαµε
κλείσει τα θέµατα, όπως προτείνατε, δεν θα το είχε αναδείξει. 

Τρίτον, ειπώθηκε –σε εµένα µεταφέρθηκε από τον κ. Κεγκέρο-
γλου, από το Ηράκλειο και από τις Σέρρες, από την ίδια τη συνε-
ταιριστική τράπεζα- ότι πολλοί φορείς έχουν τα χρήµατά τους σε
συνεταιριστικές τράπεζες. Αν τους τα πάρεις, δηµιουργείς ένα
πρόβληµα στην τοπική οικονοµία. 

Μας είπε ο εκπρόσωπος της Τραπέζης της Ελλάδος: «Και τι
είναι αυτές οι συνεταιριστικές που στέκονται βασισµένες στα χρή-
µατα των φορέων;». Έτσι σκέφτεστε; Να τους το πείτε ότι σκέφτε-
στε έτσι. Έτσι σκέφτεται ένας υπάλληλος της Τραπέζης της
Ελλάδος. Εσείς, ως Κυβέρνηση, σκέφτεστε έτσι; Είπατε ότι θα το
διευκρινίσετε. Δεν το είδαµε ακόµη. Λέτε πράγµατα. Ουσιαστικές
διευκρινίσεις που αφορούν το νοµοθέτη και την εφαρµογή του δι-
καίου του, δεν µας λέτε. Μας λέτε κουβέντες και σας ξαναλέω ότι
δεν σας πιστεύουµε. 

Τέταρτον, εδώ… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, πόσο

χρόνο θέλετε ακόµα; Γιατί έχετε ήδη περάσει τα δυόµισι λεπτά.
Πάνω από ένα λεπτό δεν µπορώ να σας δώσω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πόσο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάνω από ένα λεπτό

επιπλέον δεν µπορώ να σας δώσω. Δηλαδή, θα µιλήσετε δεκαεν-
νέα λεπτά, ενώ όλοι µίλησαν στο χρόνο τους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας πειράζει, κύριε συνάδελφε, που

µιλάω και διαµαρτύρεστε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Θα στερηθεί ο χρόνος από εµάς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βουλή είναι εδώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μη χάνουµε περαι-

τέρω χρόνο. Συνεχίστε. Θα έχετε δύο λεπτά ακόµα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε συνάδελφε, είχατε αντίρρηση να

µιλήσουν και οι τρεις συνάδελφοι εκτός του καταλόγου. Σας
άκουσα. Δεν είναι καλό αυτό που κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στα δύο λεπτά θα πρέ-
πει να ολοκληρώσετε, κύριε Λοβέρδο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ήρθε ο εκπρόσωπος των πανεπιστη-
µίων, ο Πρύτανης του Πολυτεχνείου της Κρήτης, ενός από τα κα-
λύτερα που έχει η Ελλάδα, και σας είπε ότι σε αυτήν τη
δηµοσιονοµική στενότητα, µε τις µειωµένες επιχορηγήσεις –αυτή
είναι η αλήθεια- η απελευθέρωση της έρευνας δίνει µία πηγή εσό-
δων. Να εξαιρεθούν οι λογαριασµοί έρευνας από αυτό. Έχετε κάτι
να πείτε; Όχι στα λόγια, µε συγκεκριµένα έργα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, ακούστε το αυτό.
Καταλάβαµε από την Τράπεζα της Ελλάδος ότι όπως θα γίνεται η
κίνηση της µεταφοράς των κεφαλαίων προς αυτήν, θα κρατάει ως
ζώνη ασφαλείας κάποιο ποσό και τα υπόλοιπα θα τα επενδύει σε
εβδοµαδιαία επένδυση. Με αυτά που θα έχει ως ποσό ασφαλείας,
θα καλύπτει ανάγκες. 

Εµείς ρωτήσαµε: Επί πληθώρα αιτηµάτων τι θα γίνει; Ο εκπρό-
σωπος της Τραπέζης της Ελλάδος, που αντικαθιστούσε τον κ.
Στουρνάρα, που ήταν στο εξωτερικό, είπε ότι υπάρχει όριο. Επί
υπέρβασης του ορίου τι θα γίνει; Και ποια είναι η διακριτική ευχέ-
ρεια της Τράπεζας να πει όχι ή ναι; Το ποσό που έχει ως ζώνη
ασφαλείας είναι, εξ ορισµού και εξ αντικειµένου, περιορισµός.
Έχει άλλου είδους περιθώρια; Δεν το είδαµε. Δεν µας είπε. Δεν
έχει.

Και αν αυτό το σχεδιάσατε µε τη διαπίστωση ορισµένων δηµάρ-
χων ότι αργούν οι εκταµιεύσεις, βάλτε το κι αυτό µαζί, για να δείτε
πώς ακριβώς έχει το πράγµα και ποιες ακριβώς θα είναι οι δυσκο-
λίες µιας ρύθµισης που δεν έχει χρονικό όριο, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές. Δεν έχει χρονικό όριο. 

Ο Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φίλης, µας λέει ότι «υπάρχει
προσωρινότητα», αλλά η προσωρινότητα σηµαίνει να ξέρουµε
πότε ολοκληρώνεται αυτό το µεταβατικό στάδιο, το προσωρινό.
Εδώ δεν το γνωρίζουµε. Και αντιλαµβάνεστε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Λοβέρδο, σας
παρακαλώ βοηθήστε µε. Δεν θέλω να κλείσω το µικρόφωνο. Είναι
πέντε λεπτά πέραν του χρόνου σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µου κλείσετε το µικρόφωνο, κύριε
Πρόεδρε; Θα το κάνετε αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, αλλά είναι πέντε
λεπτά. Πρέπει να σεβαστείτε και τους συναδέλφους.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας ζητώ ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περαιτέρω ανοχή δεν

µπορώ να δείξω. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα µου δείξετε µια ακόµη µικρή ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Έχετε ένα

λεπτό ακόµη, για να ολοκληρώσετε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, για να ολοκληρώσω, ότι πρέπει να σκεφτείτε και γι’ αυτούς
τους φορείς και για την υπόλοιπη χώρα τι θα γίνει, αν δεν πάει
καλά η διαδικασία της προσπάθειας επίτευξης συµφωνίας. Τι θα
γίνει;

Όλα αυτά που λέµε εδώ, βασίζονται στο γεγονός ότι κάποια
στιγµή θα έρθει η χρηµατοδότηση. Και αν δεν έρθει; Τι θα γίνει;
Ποιες είναι οι εξασφαλίσεις γι’ αυτούς που παίρνουν αποφάσεις
να σας δώσουν τα χρήµατα;

Εν πάση περιπτώσει, δεν θέλω να κινδυνολογώ και δεν το έκανα
ποτέ µου. Όµως, συνάδελφοι, διαβάστε σήµερα τι ειπώθηκε στο
Eurogroup. Δεν είναι, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι σε
λένε οι άλλοι αντίπαλο, σου αναγνωρίζουν την άλλη γραµµή και
συγκρούεσαι µαζί τους. Είναι ότι σε λένε µε επίθετα αχαρακτήρι-
στα, που αφορούν την επιστηµονική σου επάρκεια, την εργατικό-
τητά σου και τον τυχοδιωκτισµό σου. Είναι «στον αέρα» όλα αυτά.

Και επιτέλους, για τον πολίτη που ακούει και αγωνιά, τώρα άρ-
χισε η περίοδος όπου συγκρίνονται έργα µε έργα και όχι έργα µε
λόγια, δηµαγωγίες και ψέµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πριν φωνάξω τον

πρώτο οµιλητή από τον κατάλογο, τον κ. Παπαδόπουλο, θα
ήθελα να σας ενηµερώσω για το εξής. Είναι γραµµένοι πενήντα
συνάδελφοι, επί επτά λεπτά και οι επτά Κοινοβουλευτικοί επί δώ-
δεκα λεπτά σηµαίνει τετρακόσια τριάντα τέσσερα λεπτά. Σηµαί-
νει επτάµισι ώρες από τώρα, εάν τηρήσουµε ακριβώς το χρόνο.
Βάλτε και µία δευτερολογία του Υπουργού, που είναι αυτονόητο
ότι θα πρέπει να απαντήσει, πάµε στις οχτώ ώρες. Συν η διαδι-
κασία της ψηφοφορίας, εφόσον κατατεθεί αίτηµα ονοµαστικής
ψηφοφορίας, µιλάµε για τις 2.00’η ώρα µετά τα µεσάνυχτα.

Με ευνοηθέντες τους δύο πρώτους, για να έχουν τα κόµµατα
το χρόνο να συνεννοηθούν -υπάρχουν όλα τα κόµµατα στην Αί-
θουσα πλην Χρυσής Αυγής- κάνω µία πρόταση. Οι οµιλητές, αντί
για επτά λεπτά, να µιλήσουν πέντε. Αυτό σηµαίνει ότι κερδίζουµε
µιάµιση ώρα. Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι αντί για δώδεκα
λεπτά να µιλήσουν δέκα λεπτά, οπότε κερδίζουµε άλλα είκοσι
λεπτά, και στον Υπουργό θα κόψω ανάλογα το χρόνο. Οπότε θα
είναι ένα δίωρο κερδισµένου χρόνου. 

Εάν µπορείτε από τώρα να µου πείτε το ναι, οµοφώνως, το ξε-
κινάµε έτσι.

Συµφωνείτε;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Συµφωνούµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Συµφωνούµε, οµοφώνως, κύριε

Πρόεδρε.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρό-

εδρε.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Συµφωνούµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, ευχαριστώ

πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γυµνάσιο Κιλκίς.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος.
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνήσαµε µε

την πρότασή σας. Όµως θα ήθελα να ρωτήσω το εξής: Θα
έχουµε και χρόνο λήξης ή όσο πάει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι. Έτσι θα κερδί-
σουµε δύο ώρες. Είναι έξι ώρες από τώρα, εφόσον τηρηθεί ο
χρόνος. Δηλαδή, στις 23.30’µπορούµε να έχουµε τελειώσει, και
να έχουν µιλήσει όλοι οι συνάδελφοι. Εάν τώρα οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι συνεννοηθείτε και θέλετε να βάλουµε και
χρόνο λήξης, σκεφθείτε το. 

Η πρόταση που έγινε είναι ότι µιλάνε άπαντες και τελειώνουµε
γύρω στις 23.00’µε 23.30’αντί για 1.30’ µε 2.00’.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-
καλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να ζητήσω συγγνώµη
πρώτα από τον κ. Παπαδόπουλο, γιατί του είχα δώσει τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Επειδή όλοι γνωρίζουµε ότι αυτό

δεν θα συµβεί, θα πρότεινα να συµφωνήσουµε από τώρα να ολο-
κληρωθεί η συζήτηση στις 23.00’ το βράδυ και αν µεν έχει εξαντ-
ληθεί  ο κατάλογος των οµιλητών, έχει καλώς. Ειδάλλως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Επειδή αυτό
είναι λίγο δυσκολότερο από το πρώτο, ας µιλήσουν οι δύο πρώ-
τοι οµιλητές. Κάντε τις συνεννοήσεις µεταξύ σας -είναι εδώ ο κ.
Θεοχάρης και ο κ. Φίλης και ο κ. Κουτσούκος και ο εκπρόσωπος
από το Κοµµουνιστικό Κόµµα- και µου λέτε τι αποφασίσατε, µετά
τους δύο οµιλητές. Εάν συµφωνείτε µε αυτό, το αποφασίζουµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος και παρακαλώ ας µην ξανα-
διακόψουµε τον συνάδελφο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Μετά τις εκρήξεις αρχίσαµε,
αγαπητοί συνάδελφοι, να συζητάµε ήρεµα και απλά δύσκολα
πράγµατα, αυτή την κρίσιµη ιστορική περίοδο για τη χώρα.

Μπορούµε, λοιπόν, να συζητήσουµε πάρα πολύ σοβαρά, εάν
συντρέχει, κύριε Βορίδη, έκτακτη περίπτωση όπως τη θέλει το
Σύνταγµα, για να εκδοθεί πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Και
επειδή θεωρείτε ότι δεν υπάρχουν αυτές οι συνθήκες, υποβά-
λατε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας.

Νοµίζω ότι και ο κ. Λοβέρδος έκανε τη διαπίστωση, ως συν-
ταγµατολόγος, ότι δεν υπάρχουν έκτακτες και απρόβλεπτες συν-
θήκες, ενώ ο κ. Θεοχάρης του Ποταµιού µάς δήλωσε, αγαπητοί
συνάδελφοι, ότι υπάρχει κατάσταση λιµού, σεισµού, καταποντι-
σµού και ότι την προκάλεσε αυτήν την κατάσταση η πολιτική του
ΣΥΡΙΖΑ τους δυόµισι µήνες που κυβερνά. 

Να τα δούµε, λοιπόν.
Η Ελλάδα θα χρειαστεί να αξιοποιήσει όλα τα εναποµείναντα

διαθέσιµα ταµειακά υπόλοιπα, όπως µετέδιδε το Reuters πριν
από δυο ηµέρες, για να πληρώσει µισθούς και συντάξεις το Μάιο.
Οι «FINANCIAL TIMES» και η «BILD», καθώς και πολλά άλλα έν-
τυπα, διαπίστωσαν ότι η Ελλάδα οφείλει να προετοιµαστεί για
χρεοκοπία και ταυτόχρονα απορούσαν γιατί οι Έλληνες δεν
έτρεχαν αλλόφρονες στις τράπεζες να πάρουν τις καταθέσεις
τους. 

Από τον Αύγουστο έχει διακοπεί, όπως γνωρίζουµε, η χρηµα-
τοδοτική ροή για την εξυπηρέτηση των δανειακών αναγκών της
χώρας. Υπάρχει οικονοµική ασφυξία της εθνικής οικονοµίας,
στραγγαλισµός, µαρτύριο της σταγόνας, στέγνωµα της αγοράς.
Και δεν το έχει µόνον αυτή η Κυβέρνηση. Να σας θυµίσω λίγο,
συνάδελφοι της προηγούµενης κυβέρνησης, ότι από τον Αύγου-
στο που υπάρχει αυτή η κατάσταση εκβιασµούς δεχθήκατε και
εσείς. Εκβιασµούς είχαν δεχθεί και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις. Το ζήτηµα είναι τι κάνουµε µπροστά στους εκβιασµούς,
µπροστά στα διλήµµατα, µπροστά τα προβλήµατα που τίθενται. 

Αυτή η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να µην κάνει πίσω σε ορι-
σµένα ζητήµατα που αφορούν κόκκινες γραµµές, όχι για εµάς,
αλλά για τη χώρα και για το λαό. Και το βάζουµε πάρα πολύ κα-
θαρά αυτό. Αυτό οδήγησε στη συµφωνία της 20ης Φλεβάρη την
οποία –για να κάνουµε µια διαπίστωση- την τήρησαν οι δανει-
στές;

Τι λέτε, κύριοι της Αντιπολίτευσης; Την τήρησαν; 
Οι απαιτήσεις τους -ακόµα και στα τεχνικά κλιµάκια- να υλο-

ποιηθεί η πέµπτη αξιολόγηση των δεσµεύσεων που είχαν αναλη-
φθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση συνέχιζαν να υπάρχουν,
παρά το γεγονός ότι πρόβλεπε τη δυνατότητα της Ελλάδας να
εφαρµόσει το δικό της µεταρρυθµιστικό σχέδιο µε ισοσκελι-
σµένο προϋπολογισµό δαπανών και εσόδων, παρά το γεγονός
ότι δόθηκε ακόµη και η δυνατότητα για εθνικό σχέδιο δεκαοκτώ
µεταρρυθµίσεων, που επεκτείνονταν σε όλες τις δυνατότητες
φορολόγησης του πλούτου, on line συνδέσεων των ταµειακών
µηχανών, αποκλεισµού των υπερτιµολογήσεων, του λαθρεµπο-
ρίου κ.ο.κ..

Είναι γεγονός ότι ακόµη και η Κριστίν Λαγκάρντ είχε διαπιστώ-
σει ότι επιτέλους σε αυτήν τη χώρα πρέπει να πληρώσουν οι
πλούσιοι. Αρκετά πλήρωσε η µεσαία τάξη, αρκετά πλήρωσαν τα
χαµηλά, τα φτωχά στρώµατα. 

Παράλληλα µε την ασφυξία που διαπιστώνουµε συνέχιζαν οι
συζητήσεις στις Βρυξέλλες, στο Χίλτον, στο Παρίσι, στο Brussels
Group. Έχουµε συγκλίσεις και αποκλίσεις. 

Πρέπει να πούµε ότι οι συγκλίσεις, απ’ ότι γνωστοποιείται,
αφορούν και το πρωτογενές πλεόνασµα του 1,5%, την αύξηση
του φόρου προστιθέµενης αξίας µε απόδοση φόρου πολυτε-
λείας σε αγορές ειδών µεγάλης αξίας, τη φιλοσοφία που θα διέ-
πει την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας µε συµπράξεις και
όχι µε ιδιωτικοποιήσεις. Οι αποκλίσεις αφορούν τις κόκκινες
γραµµές που είχε ανακοινώσει και ο Πρωθυπουργός. 

Και για να µην υπενθυµίζω ακριβώς ποιες είναι οι κόκκινες
γραµµές, νοµίζω ότι είναι καλύτερο να απευθύνω το εξής ερώ-
τηµα, πάλι προς την Αντιπολίτευση: Θεωρείτε ότι αυτά τα ζητή-
µατα, τα οποία µπαίνουν πάρα πολύ καθαρά, έχουν τη δική σας
τοποθέτηση πάρα πολύ καθαρή; Το εθνικό πλαίσιο διαπραγµά-
τευσης το οποίο έχει προταθεί από πολλές πλευρές –το έλεγε
και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι- πάνω σε ποια
βάση θα γίνει; Στη βάση που επιµένει η Κυβέρνηση ή στη βάση
που εκβιάζουν οι δανειστές; 
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Κι αυτό το αµείλικτο ερώτηµα, όπως τέθηκε αγωνιωδώς το
πρωί κι από τον κ. Βούτση, νοµίζω ότι πρέπει να απαντηθεί µε
τον ίδιο καθαρό τρόπο. Γιατί σε αυτήν την κατάσταση που βρι-
σκόµαστε, για να µπορούµε να συνεννοηθούµε, ως το εθνικό
Σώµα που διαπραγµατεύεται, πρέπει να έχουµε πάρα πολύ καλές
εξηγήσεις στο τι ακριβώς θέλουµε, ποια είναι η εθνική γραµµή,
για να µπορούµε πραγµατικά να µιλήσουµε για τις ανάγκες της
χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαδόπουλε,
παρακαλώ διευκολύνετέ µε, µε το να τελειώνετε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Για να καταλήξω, ακόµη και
το πρωί γνωρίζετε ότι ο εκπρόσωπος της Τράπεζας της Ελλάδας,
ο κ. Μιχόπουλος, είχε εξηγήσει πάρα πολύ καλά τους λόγους για
τους οποίους η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δεν θα επέ-
τρεπε να γίνεται κακή χρησιµοποίηση των ταµειακών υπολοίπων,
αν δεν το ήθελαν οι φορείς, οι οποίοι θα κατέθεταν τα χρήµατά
τους. 

Εκείνο, λοιπόν, µε το οποίο καταλήγω είναι το εξής: Μπορούµε
να βάλουµε το πλαίσιο µε το οποίο θα συνεχίσει, σε αυτή τη δύ-
σκολη φάση, να κάνει τη διαπραγµάτευσή της η χώρα; Εµείς
έχουµε κάνει τις επιλογές µας. Τις κάνει όλο το Σώµα;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους που, όπως µε ενηµέρωσαν, συµ-
φώνησαν να τελειώσει η συνεδρίαση στις 23.00’. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Η συζήτηση, όχι η συνεδρίαση, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η συζήτηση, ναι,
έχετε δίκιο, κύριε Φίλη.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο σάς πα-
ρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κυρία
Μακρή, µε διακόπτετε την ώρα που µιλάω. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό σηµαίνει θερµή

παράκληση στους συναδέλφους οµιλητές, το πεντάλεπτο που
συµφωνήσαµε να τηρηθεί. Το ίδιο και στους Κοινοβουλευτικούς.
Γιατί τώρα έχω µία, ανεπίσηµη επί του παρόντος, ενηµέρωση ότι
ενδεχοµένως να µιλήσουν δύο Πρόεδροι κοµµάτων. Αντιλαµβά-
νεστε ότι το 23.00’ που είπαµε, χωρίς να το λάβουµε υπόψη µας
αυτό, ξεφεύγει. Θερµή, λοιπόν, παράκληση να το έχουµε στα υπ’
όψιν µας. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επί ποίου θέµατος

θέλετε να µιλήσετε, κυρία Μακρή;
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Επί του διαδικαστικού θέµατος, γιατί ακούω

ότι αποφασίσατε, ενώ δεν υπάρχει οµόφωνη απόφαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν είπαµε ότι υπάρ-

χει οµόφωνη απόφαση. Υπάρχει όµως συντριπτική πλειοψηφία. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Δεν βλέπω καµµία πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είναι συντριπτική

πλειοψηφία των Κοινοβουλευτικών Οµάδων. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Διαφωνώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, καταγράφεται

η διαφωνία σας.
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Σέβοµαι τον κ. Σταϊκούρα ως Βουλευτή, ο

οποίος έχει ανέβει στο Βήµα. Σας παρακαλώ, µετά τον κ. Σταϊ-
κούρα να µου δώσετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, κυρία Μακρή,
δεν θα έχετε τον λόγο. Έχει λήξει το θέµα αυτό. Δεν ήσασταν
µέσα στην Αίθουσα την ώρα που έγινε η διαδικασία.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Έχω δικαίωµα! Δεν µπορείτε να δίνετε τον
λόγο καταχρηστικά επί δυόµισι ώρες και να µη δίνετε τον λόγο
σε Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όταν θα πάρετε τον
λόγο, ούσα ήδη εγγεγραµµένη στον κατάλογο, να µιλήσετε.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Θέλω τον λόγο µετά τον κ. Σταϊκούρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν πρόκειται. Έχει

λήξει η συζήτηση για το θέµα για το οποίο θέλετε να µιλήσετε. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ο Κανονισµός ορίζει επτά λεπτά για τους

Βουλευτές! Επί δυόµισι ώρες είδαµε µια παράσταση και ένα
σόου και τώρα θέλετε να αφαιρέσετε τον λόγο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν έχετε τον λόγο!
Να µη γράφεται τίποτα στα Πρακτικά από ό,τι λέει η συνάδελ-
φος. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να σέβεστε τον Κα-

νονισµό της Βουλής πάντα και σας λέω εκ προοιµίου ότι θα µι-
λήσετε πεντάλεπτο. 

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επαναλαµβάνω: Μη

γράφετε τίποτε από ό,τι λέει η συνάδελφος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Χάνουµε χρόνο έτσι, κύριε Πρό-

εδρε. Ας προχωρήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταϊκούρα,

έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο αγαπητός συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε για ένα πλαίσιο

διαπραγµάτευσης στο οποίο θα πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι.
Κατ’ αρχάς, να συµφωνήσουµε ότι η σηµερινή τοποθέτηση του
Υπουργού Εσωτερικών για τη θέση και τη στάση των κοµµάτων
που στήριξαν την προηγούµενη Κυβέρνηση παραµένει, παρά τις
διευκρινίσεις, παρά την ανασκευή, παρά τη διόρθωση, εξαιρετικά
άστοχη. Και παραµένει εξαιρετικά άστοχη και επί της ουσίας.
Διότι, όταν ο συνάδελφος λέει ότι η Κυβέρνηση έχει ένα πλαίσιο
και έχει συγκεκριµένες κόκκινες γραµµές, θα µου επιτρέψει να
καταθέσω στα Πρακτικά, για υπενθύµιση και µόνο, τις δεσµεύ-
σεις της Κυβέρνησης µετά την 20η Φεβρουαρίου. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε τι δεσµεύεται η Κυβέρνηση; Για να δούµε αν είναι συνεπής
στις δεσµεύσεις της. Δεσµεύεται να προχωρήσει στη µεταρρύθ-
µιση της πολιτικής για τον ΦΠΑ, µεταβάλλοντας συντελεστές,
περιορίζοντας εξαιρέσεις, καταργώντας φορολογικές ελαφρύν-
σεις. Ποιες είναι συνεπώς οι πολιτικές της εδώ; Και όλα αυτά
εντός τετραµήνου.

Δεσµεύεστε να συνεχίσετε –το ρήµα είναι «συνεχίσετε»- τις πο-
λιτικές της προηγούµενης κυβέρνησης για τον εκσυγχρονισµό
του συνταξιοδοτικού συστήµατος -copy paste το κάνατε, αντι-
γραφή- τον εξορθολογισµό των συνταξιοδοτικών πολιτικών, τη
διοικητική ενοποίηση των ταµείων, την κατάργηση πρόωρων συν-
ταξιοδοτήσεων, τη µεγαλύτερη σύνδεση συντάξεων µε ασφαλι-
στικές εισφορές. Τι έχετε κάνει; 

Δεσµεύεστε να καταργήσετε φόρους υπέρ τρίτων, δεσµεύε-
στε να προχωρήσετε σε ένα νέο µισθολόγιο για το δηµόσιο και
υπάρχει µια σειρά από άλλες δεσµεύσεις, που έχετε αναλάβει,
προκειµένου στο τέλος της αξιολόγησης του Ιουνίου να πάρετε
τη δόση που τώρα λέτε ότι κακώς δεν έχετε πάρει. Αυτό υπογρά-
ψατε στις 20 Φεβρουαρίου. Και µετά αναρωτιέστε γιατί ως χώρα
είµαστε στο σηµείο που είµαστε τώρα.

Δεύτερη αλήθεια, και θα συµφωνήσω µε τον Αναπληρωτή
Υπουργό Οικονοµικών: Τι παρέλαβε η σηµερινή Κυβέρνηση στα
ταµειακά διαθέσιµα; Πρώτον, µετά τις βουλευτικές εκλογές τις
25ης Ιανουαρίου και παρά τη σηµαντικά, µεγάλη υστέρηση εσό-
δων λόγω της πολιτικής αβεβαιότητας του Ιανουαρίου, η Κυβέρ-
νηση παρέλαβε ταµειακά διαθέσιµα ύψους 1,9 δισεκατοµµυρίων
ευρώ στο τέλος Ιανουαρίου. Τα ταµειακά διαθέσιµα ήταν υψη-
λότερα στο τέλος Δεκεµβρίου, 2,6 δισ., αλλά ακριβώς λόγω της
υστέρησης εσόδων διαµορφώθηκαν στο 1,9 δισεκατοµµύριο.

Δεύτερον, οι εκτιµήσεις τότε ήταν -και σωστά το είπε ο κύριος
Υπουργός- ότι αν η σηµερινή Κυβέρνηση δεν αναλάµβανε οποι-
αδήποτε πρωτοβουλία, θα άρχιζε να αντιµετωπίζει ταµειακά προ-
βλήµατα µετά την 24η Φεβρουαρίου, µικρά µέσα στο
Φεβρουάριο, πολύ µεγαλύτερα µέσα στο Μάρτιο. Αυτός ήταν και
ο λόγος που η προηγούµενη κυβέρνηση επεδίωξε να κλείσει τη
συµφωνία εντός  διµήνου, µε επωφελή για τη χώρα τρόπο, έτσι
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ώστε να πάρουµε την τελευταία δόση του τρέχοντος προγράµ-
µατος. 

Αντίθετα, η σηµερινή Κυβέρνηση διαβεβαίωνε την ελληνική
κοινωνία, παρά το γεγονός ότι γνώριζε την αλήθεια και το επιβε-
βαίωσε ο Υπουργός, ότι η χώρα δεν έχει ανάγκη από την τελευ-
ταία δόση της δανειακής σύµβασης. Και η συνέχεια; Στις 20
Φεβρουαρίου, όπως ήδη είπα, προσυπέγραψε ότι αυτή θα εκτα-
µιευθεί εν συνόλω στο τέλος της αξιολόγησης, ενώ γνώριζε τις
ανάγκες, γνώριζε δηλαδή τις πιεστικές ταµειακές ανάγκες της
χώρας. Ο ίδιος ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών εκείνες
τις ηµέρες, 16 Φεβρουαρίου, δήλωνε ότι έχουµε ταµειακά δια-
θέσιµα για όσο χρειάζεται.

Τρίτη αλήθεια. Η Κυβέρνηση, για να καλύψει αυτές τις πιεστι-
κές ταµειακές ανάγκες έχει κηρύξει µια µεγάλη εσωτερική στάση
πληρωµών -εκτιµάται στα 2 δισεκατοµµύρια ευρώ τουλάχιστον-
µε σηµαντική αύξηση των ληξιπρόθεσµων οφειλών του δηµοσίου
προς τον ιδιωτικό τοµέα και πλέον έχει προχωρήσει και σε εσω-
τερικό αναγκαστικό δανεισµό. 

Τέταρτη αλήθεια. Το ταµείο του κράτους θα έχει πρόβληµα
όσο η χώρα βυθίζεται, χωρίς ρεαλιστικό σχέδιο, µέσα σε µια
θολή ατµόσφαιρα.

Σε ποια ατµόσφαιρα, όµως, συζητάµε αυτή την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου, αυτό το νοµοσχέδιο που συνδυάζεται µε
την πράξη; Σε ένα περιβάλλον στο οποίο η αβελτηρία, η πολυ-
γλωσσία, η δηµιουργική ασάφεια που βλέπουµε κάθε µέρα και
οι παλινωδίες της Κυβέρνησης αποδεικνύονται επιζήµιες για τη
χώρα και τους πολίτες. Από εβδοµάδα σε εβδοµάδα, η αβεβαι-
ότητα βαθαίνει και επεκτείνεται, η κατάσταση χειροτερεύει και
τα αδιέξοδα πολλαπλασιάζονται.

Με την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου προχωράει η Κυβέρ-
νηση σήµερα και τελειώνει έτσι και η κριτική για την αναγκαιό-
τητα της κατάθεσης αυτών των πράξεων, όπως τέλειωσε πριν
από ένα µήνα και η κριτική για τη συζήτηση νοµοσχεδίων µε τη
µορφή του κατεπείγοντος κι όπως τελείωσε και πριν από δύο
µήνες η κριτική για την ενσωµάτωση άσχετων διατάξεων και τρο-
πολογιών σε υπό συζήτηση και ψήφιση νοµοσχέδια. Τα κόµµατα
που στηρίζουν σήµερα την Κυβέρνηση όλα αυτά τα στηλίτευαν
και σήµερα τα υιοθετούν. Πρόκειται για κραυγαλέες αποδείξεις
ασυνέπειας. Τουλάχιστον θα περίµενα µια αυτοκριτική από µέ-
ρους τους. 

Δεύτερη αλήθεια είναι ότι η υποχρεωτική δέσµευση των ταµει-
ακών διαθεσίµων των φορέων της γενικής κυβέρνησης, των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, σε αντίθεση µε ό,τι ίσχυε µέχρι
σήµερα, αποδεικνύει την απελπισία της Κυβέρνησης να βρει πό-
ρους για να καλύψει τις άµεσες και πιεστικές ανάγκες της
χώρας. 

Όλα αυτά συνιστούν αποδείξεις προχειρότητας και δείγµατα
έλλειψης διορατικότητας, δείγµατα πανικού και όχι προνοητικό-
τητας, ακριβώς το αντίθετο δηλαδή από αυτό που είπε ο κ.
Φίλης. Γιατί, αν ήταν δείγµατα προνοητικότητας, πριν από ένα
µήνα που έφερε η Κυβέρνηση τροπολογία γι’ αυτό το θέµα θα
το είχε ενσωµατώσει. Αυτό το µήνα, όµως, προφανώς η κατά-
σταση έγινε ακόµα χειρότερη.

Τρίτη αλήθεια. Η έκδοση ΠΝΠ δικαιολογείται µόνο σε έκτακτες
περιστάσεις εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλεπτης ανάγκης
και ισχύουν από την έκδοσή της. Δεν προβλέπεται η δυνατότητα
αναδροµικής ισχύος. Η παρούσα πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου έχει ισχύ από 17 Μαρτίου, προφανώς, όπως είπαν πολλοί συ-
νάδελφοι, για να καλύψει τις πρόθυµες διοικήσεις φορέων που
έχουν µεταφέρει ταµειακά διαθέσιµα στην Τράπεζα της Ελλά-
δος.

Όµως, εάν η ανάγκη είχε εµφανισθεί στις 17 Μαρτίου, τότε η
ΠΝΠ που συζητάµε δεν ήταν ούτε επείγουσα ούτε απρόβλεπτη.
Αντίθετα, η οικονοµική αναγκαιότητα, της οποίας γίνεται επί-
κληση, µόνο άγνωστη και αιφνίδια δεν είναι και η αναδροµικό-
τητα το επιβεβαιώνει. Όπως κάνει και ο Αναπληρωτής Υπουργός
Οικονοµικών, που σήµερα είπε ότι οι απρόβλεπτες ανάγκες προ-
έκυψαν την τελευταία εβδοµάδα. Αφού προέκυψαν την τελευταία
εβδοµάδα, τότε γιατί η αναδροµικότητα από τις 17 Μαρτίου;

Τελευταίο σχόλιο. Η υποχρεωτική δέσµευση των ταµειακών δια-
θεσίµων στερεί επιπλέον πόρους από το τραπεζικό σύστηµα και

την οικονοµία, πόροι οι οποίοι χρησιµοποιούνται πλέον, όχι για τη
χρηµατοδότηση του ιδιωτικού τοµέα, αλλά για τη χρηµατοδότηση
του κράτους, πόροι οι οποίοι καλύπτονται µε την αύξηση του
ορίου παροχής ρευστότητας προς τις ελληνικές τράπεζες από τον
ELA της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, προκειµένου να ανα-
πληρωθεί η εκροή καταθέσεων που η τράπεζα προκαλεί και µε αυ-
ξηµένο κόστος για τις τράπεζες που θα µετακυλισθεί στους
Έλληνες δανειολήπτες. 

Συµπερασµατικά, η Κυβέρνηση αναγκάζεται να προχωρήσει
στη σηµερινή νοµοθετική πράξη και πρωτοβουλία, εξαιτίας των
αδιεξόδων που η ίδια δηµιούργησε. Επιβάλλεται, συνεπώς, να
αφήσει στην άκρη, τόσο τη δηµιουργική ασάφεια, όσο και την επι-
κοινωνιακή διαχείριση των προβληµάτων και να κινηθεί γρήγορα,
πριν η κατάσταση γίνει µη αναστρέψιµη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ενηµερώθηκα από τους συνεργάτες του Προεδρείου
ότι η κυρία Σβερώνη-Χονδρονάσιου είναι στην Επιτροπή Δηµόσιας
Διοίκησης. Ζητώ τη συγκατάθεσή σας να µην τη διαγράψω, αλλά
να προηγηθεί ο κ. Λυκούδης, που είναι παρών. Εάν τελειώνοντας
ο κ. Λυκούδης έχει έρθει η κυρία συνάδελφος, έχει καλώς. Αλλιώς
θα διαγραφεί. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ:Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως.
Κύριε Λυκούδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-

νου που συζητούµε σήµερα παραβιάζει τα όρια της κοινοβουλευ-
τικής αξιοπιστίας της Κυβέρνησης. Πέντε νοµοσχέδια µε
εµβόλιµες διατάξεις, δυο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου δεν
είναι µικρό πράγµα. Πρόκειται για νοµοθετικό απολογισµό των
πρώτων εκατό ηµερών, που κάθε άλλο παρά αξιοζήλευτος είναι
για µια Κυβέρνηση που πρόσφατα, ως αντιπολίτευση, στιγµάτιζε
τέτοιες πρακτικές και µάλιστα µε µια οξεία, απαράδεκτη από κάθε
άποψη, πολιτική γλώσσα.

Τουλάχιστον, σήµερα επ’ αυτού του θέµατος, ας λειτουργήσει
η Κυβέρνηση λίγο πιο σεµνά. Ας σταµατήσει να δικαιολογεί τα αδι-
καιολόγητα. Όλα έχουν κάποιο όριο. Δεν αντιλαµβάνεται ότι οι επι-
κοινωνιακές φούσκες πολλές φορές βρίσκονται στα πρόθυρα της
έκρηξης; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αφαίµαξη των ταµειακών δια-
θεσίµων των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης που επιχειρείται µε
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, πέραν της ασάφειας, των
ερωτηµατικών και των προβληµάτων που εγείρει, αποτελεί, από
πολιτική άποψη, απερίφραστη οµολογία παταγώδους αποτυχίας
στη διαχείριση της δήθεν σκληρής διαπραγµάτευσης. Φανερώνει
απελπισία και πανικό, καθώς επιδεινώνει δραµατικά, τόσο τη δια-
πραγµατευτική θέση της χώρας, όσο και την εικόνα της ελληνικής
οικονοµίας. 

Είναι λυπηρό να παρατηρεί κανείς την Κυβέρνηση να πορεύεται
χωρίς σχέδιο, να πέφτει θύµα των αυταπατών που η ίδια δηµιούρ-
γησε, να σφίγγει τον βρόγχο γύρω από το λαιµό της, που δήθεν
τον έφτιαξε για τους άλλους, να πέφτει στο λάκκο που η ίδια
έσκαψε, αυτοπαγιδευόµενη στην προεκλογική ρητορεία της.

Δυστυχώς, τη συνεχίζει και µετεκλογικά, ούσα πλέον στο πηδά-
λιο της διακυβέρνησης, µε επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα, που
είναι εφήµερα και που δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
φοβάµαι ότι σύντοµα µπορεί να λειτουργήσουν ως µπούµερανγκ
εναντίον της, γιατί δεν έχει το θάρρος, το κουράγιο, να επωµισθεί
µε παρρησία το πολιτικό κόστος, να πάρει δύσκολες, αλλά ζωτικές
για τη χώρα αποφάσεις, ώστε να βγούµε επιτέλους, όσο πιο σύν-
τοµα γίνεται από το µαύρο τούνελ της κρίσης. Και όλα αυτά, γιατί
νοµίζει ότι παραπλάνησε, όχι µόνο τον ελληνικό λαό, αλλά και τον
ίδιο της τον εαυτό, ότι η διαπραγµάτευση θα ήταν κάποιος ή ανώ-
δυνος ακαδηµαϊκός περίπατος στρωµένος µε ροδοπέταλα ή ένας
χορός µε εµάς οργανοπαίκτες και τους δανειστές να χορεύουν.
Μην ξεχνιόµαστε επ’ αυτού. Θυµάστε και τους ζουρνάδες και τα
νταούλια και τους χορούς. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση πυροβολεί τα πόδια
της, αλλά το σηµαντικότερο είναι ότι πυροβολεί ταυτόχρονα την
ίδια τη χώρα, γιατί είναι ηλίου φαεινότερο ότι αποθέµατα ρευστό-
τητας δεν υπάρχουν, ενώ οι πράξεις και η πρακτική της αναζωπυ-
ρώνουν την ανασφάλεια και την ανησυχία των πολιτών, πράγµα
το οποίο αντανακλάται και στις τραπεζικές καταθέσεις. Η οικονο-
µία έχει πέσει σε κώµα, το ξέρετε, η ανεργία καλπάζει, η µαύρη
εργασία οργιάζει, ο τουρισµός κλονίζεται. Δεν τα χρεώνω όλα
αυτά στην Κυβέρνηση, αλλά αυτή είναι η διαµορφωµένη πραγµα-
τικότητα εξ αντικειµένου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος τελειώνει. H Κυβέρνηση
δεν θα αποφύγει το πικρό ποτήρι. Αυτά έχει η πολιτική. Τι να κά-
νουµε; Και δεν υπάρχει κανένα ίχνος κακίας σε αυτή τη διαπί-
στωση που κάνουµε. Κανείς δεν µπορεί να επιχαίρει για
ενδεχόµενη αποτυχία της χώρας, που θα έχει τραγικές συνέπειες,
γιατί ο λογαριασµός πλέον δεν θα πάει στα γνωστά «υποζύγια»,
αλλά θα πάει σε όλους µας. Γι’ αυτό οι κυβερνώντες –το επανα-
λαµβάνω για µία ακόµη φορά- οφείλουν, έστω την ύστατη ώρα,
να αναλάβουν τις ευθύνες τους. Δεν µπορούν να νίπτουν τας χεί-
ρας τους ως Πόντιος Πιλάτος και να «απειλούν» µε δηµοψηφί-
σµατα και εκλογές. 

Δηµοψήφισµα άραγε µε ποιο ερώτηµα και µε ποια θέση της Κυ-
βέρνησης; Αιωρούνται στο κενό τέτοιες απειλές. Δεν το καταλα-
βαίνετε; Έχει κανείς την ψευδαίσθηση ότι οποιοδήποτε ερώτηµα
δεν θα είναι στην ουσία: ευρώ ή δραχµή; Μα, υπάρχει νωπή, όπως
η ίδια η Κυβέρνηση λέει, λαϊκή εντολή: Λύση, συµφωνία εντός του
ευρώ. Ας τη φέρει να τη δούµε. 

Όσο για τις εκλογές, τις εµφανίζετε σαν απειλή; Πείτε στους
πολίτες γιατί τις θέλετε. Για να εγκρίνει ή να απορρίψει κάποια νέα
συµφωνία, ενδεχοµένως ένα νέο µνηµόνιο; Θα πρέπει όλοι να γνω-
ρίζουν ότι καµµία νέα λαϊκή εντολή προς οιασδήποτε απόχρωσης
κυβέρνηση δεν πρόκειται να αλλάξει τα δεδοµένα της διαπραγµά-
τευσης. Αντίθετα, θα τα επιδεινώσει, ενώ όλοι εµείς –όλοι, το
εννοώ- αγέρωχα θα διαπληκτιζόµαστε στα παράθυρα «αποχαιρε-
τώντας την Αλεξάνδρεια».  Η υπό κατάρρευση χώρα θα καταρ-
ρεύσει ολοκληρωτικά και υπερηφάνως, καθοδόν προς τις κάλπες.
Θα είναι η χαριστική της βολή. 

Τολµά η Κυβέρνηση να αναλάβει µία τέτοια ευθύνη; Αν την
πάρει, ας την πάρει. Ξέρει τις συνέπειες; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η εύλογη περίοδος χάριτος έχει πλέον
περάσει. Δεν είναι δυνατόν η Κυβέρνηση να εξακολουθεί να πο-
ρεύεται µε τους ίδιους µύθους, να συνεχίζει το «βλέποντας και κά-
νοντας», να κατασκευάζει ανύπαρκτους εχθρούς, να ενισχύει τον
αντιευρωπαϊσµό, βούτυρο στο ψωµί των απανταχού ευρωσκεπτι-
κιστών και εχθρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να επιδίδεται πολλές
φορές σε εθνικιστικά παραληρήµατα, να αποµονώνει διαρκώς τη
χώρα, να έχει ως µοναδικό διαπραγµατευτικό όπλο την απελπισία
του αδύνατου, την απειλή αυτοκτονίας.

Γιατί, αν η χειροβοµβίδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκάσει
στα χέρια της Κυβέρνησης, µπορεί µεν να τραυµατίσει ελαφρά
τον περίγυρο τον ευρωπαϊκό, αλλά εµάς θα µας καταστρέψει τε-
λείως για δεκαετίες, αν όχι και εσαεί. Γι’ αυτό, ας αναλογιστεί η
Κυβέρνηση τις ευθύνες της. Ήρθε η ώρα των αποφάσεων. Ο χρό-
νος λιγοστεύει απελπιστικά και τρέχει σε βάρος µας.

Νοµίζω ότι οι τελευταίες αυταπάτες καταρρέουν, αλλά η χώρα
πρέπει να µείνει όρθια. Ήρθε η ώρα της αλήθειας και των σκληρών
αποφάσεων, προφανώς όµως, εάν θέλει ή εάν µπορεί η Κυβέρ-
νηση. Εγώ εύχοµαι και να θέλει και να µπορεί και να τολµήσει να
διαψεύσει όσους νοµίζουν ότι δεν θέλει και δεν µπορεί. Ειλικρινά,
το εύχοµαι και θα είναι ευπρόσδεκτο, γιατί, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, νοµίζω ότι πλησιάζουµε ταχύτατα στο σηµείο της µη
επιστροφής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας Το Ποτάµι)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Σβερώνη, κατά

παρέκκλιση του Κανονισµού έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά,
γιατί πληροφορήθηκα ότι ήσασταν στην επιτροπή. Μπορείτε και
από τη θέση σας, µπορείτε και από το Βήµα. Απ’ όπου θέλετε.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ
για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τους συναδέλφους,
που αποδέχθηκαν αυτό.

ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Και τους συναδέλ-
φους µου ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Με έκπληξη διαπίστωσα ότι µία προοδευτική Κυβέρνηση, των
προοδευτικών και αριστερών δυνάµεων, συνεργαζόµενη µε τους
Ανεξάρτητους Έλληνες αποφάσισε τελείως πραξικοπηµατικά –
έτσι τουλάχιστον το χαρακτήριζαν, όταν οι κύριοι της συγκυβέρ-
νησης ήταν Αξιωµατική Αντιπολίτευση και αντιπολίτευση- να
αρχίσουν να κυβερνούν τούτον εδώ τον τόπο µε πράξεις νοµο-
θετικού περιεχοµένου. 

Όπως είχα πει και στην επιτροπή, οι πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου προβλέπονται από το Σύνταγµά µας. Όµως, σας είπα
ότι όταν τις έφερναν κάποιοι άλλοι, που σήµερα είναι στην Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, τότε ο σηµερινός Πρωθυπουργός τις χα-
ρακτήριζε «µικρά πραξικοπήµατα» και τότε έλεγε ότι ήταν
χουντικές οι πράξεις.

Ο κ. Παπαδηµούλης έλεγε ότι πρόκειται για «ξεφτίλα», όταν
είναι να κυβερνήσεις µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Και
τώρα, σαν να µην συµβαίνει τίποτα, µας λένε «Ξέρετε; Εµείς κά-
νουµε χρήση του άρθρου 44 του Συντάγµατος». Η αλήθεια είναι
ότι προβλέπεται στο Σύνταγµα, µόνο που προβλέπεται πότε; Σε
έκτακτες περιπτώσεις εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλεπτης
ανάγκης. Μόνο τότε.

Όµως, δεν µας είπαν οι κύριοι της Κυβέρνησης σε τι συνίστα-
ται η επείγουσα και απρόβλεπτη ανάγκη. Όταν όλα πάνε καλά,
όταν όλα βαίνουν καλώς, πού είναι, λοιπόν, το αναγκαίο, όπως
προβλέπει το άρθρο 44, για να εκδοθεί η πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου;

Κύριοι συνάδελφοι ειδικά της Συµπολίτευσης δυστυχώς, θα
αναφερθώ προς εσάς µε µια βαριά έκφραση. Μάλιστα, έχω επί-
γνωση αυτής της φράσης που θα χρησιµοποιήσω. Ξέρετε τι µου
θυµίζετε; Μου θυµίζετε το κατοχικό αναγκαστικό δάνειο. 

Εσείς είστε η Κυβέρνηση, εσείς είστε οι κρατούντες και απο-
φασίζετε εν µια νυκτί µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η
οποία τι περιλαµβάνει; Ένα αναγκαστικό δάνειο. Δεν λέτε
«µπορώ να χρησιµοποιήσω». Είναι αναγκαίο το κακό πλέον. Είναι
αναγκασµένοι και υποχρεωµένοι οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης -και όχι µόνο οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’
και Β’ βαθµού- αλλά και τα πανεπιστήµια και τα νοσοκοµεία να
σας δώσουν τι; Να σας δώσουν τα αποθεµατικά. 

Να το πάρουµε πατριωτικά και να πούµε: «όχι, αυτό το οποίο
µας καταλογίζετε είναι ακραίο, πρέπει να βάλουµε πλάτη». Να
βάλουµε και τα αποθεµατικά; Να τα βάλουµε. Πότε θα τα επι-
στρέψετε; Γιατί δεν υπάρχει µια απάντηση επ’ αυτού; Γιατί αφή-
νετε στην περιρρέουσα ατµόσφαιρα να ακούγεται το «όταν», «θα
δούµε»; 

Και εφόσον, κύριοι της Κυβέρνησης και κύριε Υπουργέ, δεν
έχετε κατασταλάξει και δεν ξέρετε τι ακριβώς θα συµβεί αύριο,
µεθαύριο, σε δεκαπέντε µέρες, σε ένα µήνα, τότε για ποιο λόγο
σε µια άλλη αίθουσα στο δεύτερο όροφο εµείς ψηφίζαµε για
επαναπροσλήψεις των αδίκως απολυθέντων ατόµων; Δηλαδή,
ούτε λίγο ούτε πολύ, µας λέτε ότι τα ταµεία είναι άδεια και ότι
δεν έχουµε να πληρώσουµε τις συντάξεις και τους µισθούς των
υπαλλήλων, που είναι ήδη στο ελληνικό δηµόσιο.

Παρ’ όλα αυτά, αυτό πώς λέγεται; Λέγεται πολιτική; Μήπως
λέγεται επικοινωνιακή πολιτική; Εν πάση περιπτώσει, εµείς να
πούµε ότι θέλουµε να σας πιστέψουµε. Θέλουµε να σας πιστέ-
ψουµε, κύριοι της Κυβέρνησης. Γιατί; Γιατί είστε η Κυβέρνηση
του ελληνικού κράτους. Γιατί το ελληνικό κράτος για εµάς έχει
συνέχεια. Πριν από εσάς ήταν κάποιοι άλλοι, που έλεγαν ψέµατα
στον ελληνικό λαό και για τα ψέµατά τους τιµωρήθηκαν. Ήρθε η
σειρά σας. «Οι κυβερνήσεις» µπορεί να «πέφτουν», όµως, πέρα
από την αγάπη που µένει, µένει και το κράτος. Το κράτος έχει
µια συνέχεια. 

Μακάρι εσείς να κάνετε κάτι διαφορετικό! Αλλά βλέπω να συ-
νεχίζετε την ίδια πεπατηµένη, δηλαδή να κάνετε τελικά πολιτική
µε κάτι φληναφήµατα και είναι κάτι το οποίο δεν ταιριάζει τελικά
σε εσάς, τους αριστερούς, τους προοδευτικούς, οι οποίοι ως ση-
µαία σας έχετε την ψήφο του λαού και κάτι το διαφορετικό, το
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οποίο ευαγγελίζεστε και µε την εξαγγελία αυτού του διαφορετι-
κού πήρατε την ψήφο του ελληνικού λαού. 

Μην πιστέψετε ότι το ποσοστό που πήρατε είναι οι αριστεροί
προοδευτικοί. Είναι και εκείνοι αγανακτισµένοι. Είναι οργισµένοι.
Έδωσαν σε κάποιους άλλους αριστερούς, σε κάποιους άλλους
από ένα άλλο χαράκωµα την ευκαιρία. Μερικοί από αυτούς που
σας ψήφισαν διέβησαν τον Ρουβικώνα. Γνωρίζοντας ότι διαβαί-
νουν τον Ρουβικώνα, σας έδωσαν τη δυνατότητα και την ευκαιρία
να δείξετε αν πράγµατι αυτά που πιστεύετε µπορείτε να τα κά-
νετε πράξη. 

Όµως, εµάς δεν µας πείσατε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι λέτε
αλήθεια. Δύο φορές ακούστηκε από δύο συνταγµατολόγους σε
τούτη εδώ την Αίθουσα της Ολοµέλειας ότι εθνικόν είναι το αλη-
θινόν. Ο µεν κ. Βενιζέλος, συνταγµατολόγος, που το είπε παρα-
δέχθηκε «είπαµε ψέµατα, γιατί δεν λειτουργήσαµε εθνικά, αλλά
αντεθνικά». Ο δεύτερος είναι ο κ. Κατρούγκαλος, ο οποίος πι-
στεύω ότι µέχρι στιγµής λέει αλήθεια.

Θέλω να πιστεύω ότι λέει αλήθεια ως συνταγµατολόγος, ως
καθηγητής, ως Υπουργός -λιγότερο ως Υπουργός- πιο πολύ τον
βλέπω ως δάσκαλο και ως καθηγητή. Όµως, φοβάµαι, κύριε
Υπουργέ, ότι κι εσείς, αν δεν λέτε ψέµατα –γιατί είναι βαριά αυτή
η φράση- µπορεί να µην µας λέτε όλη την αλήθεια. 

Δεν µας λέτε όλη την αλήθεια και γι’ αυτό δεν µας πείσατε. Γι’
αυτό ακριβώς και δεν µπορούµε να είµαστε µε µία θετική ψήφο
απέναντί σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ και για την ανοχή των
συναδέλφων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Παπαχριστόπουλος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και µετά θα ήθελα τον λόγο εγώ,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι. Μετά έχει
ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, κ. Μητσοτάκης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.  

Ήµουν παρών το µεσηµέρι σε αυτό το επεισόδιο, την έκρηξη
που έγινε στη Βουλή -µία ευαισθησία που εγώ τη σέβοµαι- από
αρκετούς Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. 

Το µυαλό µου έτρεξε λίγο πίσω. Αναγκάστηκα να θυµηθώ
µερικά γεγονότα. Θυµήθηκα, για παράδειγµα, το χρηµατιστήριο.
Είναι λίγοι, αλλά υπάρχουν ακόµα µερικοί που ήταν και τότε και
είναι ακόµα και σήµερα εδώ. Θυµήθηκα τους Ολυµπιακούς
αγώνες που προγραµµατίστηκαν για 4-5 δισεκατοµµύρια ευρώ
και δεν ξέρω πού έφτασαν. Θυµήθηκα τα εξωφρενικά
εξοπλιστικά προγράµµατα, που στοίχισαν πάρα πολλά στην
πατρίδα, πώς πληρώνονταν οι µίζες. Θυµήθηκα τη «SIEMENS»,
πώς έφευγε ο Χριστοφοράκος, πώς έφευγε ο Καραβέλας. 

Αυτά θυµόµουν, την ώρα που έγινε αυτός ο φοβερός καυγάς,
που για µένα -αν θέλετε τη γνώµη µου- θα µπορούσε πράγµατι ο
Υπουργός να έχει αποφύγει έτσι λίγο µία ακραία έκφραση και να
έχει τελειώσει η ιστορία. 

Μου ήρθαν στο µυαλό, επίσης, πρόσφατα γεγονότα, όπως τα
δισεκατοµµύρια που έφυγαν έτσι άνετα µέσω της Τράπεζας της
Ελλάδος εκείνη την εποχή, που µε πολύ επιεική µάλιστα εκτίµηση
οι οικονοµολόγοι τα υπολογίζουν γύρω στα 300 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Δεν λέω αυτά που φύγανε παράνοµα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πόσα είπατε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τριακόσια δισεκατοµµύ-

ρια, κύριε Γεωργιάδη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τι ακούµε, Θεέ µου!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Πολλοί τα ανεβάζουν σε

µεγαλύτερο νούµερο και µερικά απ’ αυτά είναι παράνοµα. Αυτό
είπα. 

Θέλω, επίσης, να θυµίσω ότι δεν ελέγχθηκε ποτέ καµµία off-
shore. Σε κανά δύο που ελέγχθηκαν βρήκαµε σκάνδαλα. 

Έτσι αυτά µου ήρθαν στο µυαλό, λέω, την ώρα που έβλεπα τα
γεγονότα που εξελίσσονταν µπροστά µου και ήταν πραγµατικά
δικαιολογηµένη η αντίδραση. Ίσως κι εγώ θα την είχα.

Έχουµε µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Τι έγινε; Μέσα
στην καλή χαρά ήταν η Κυβέρνηση και λέει «τώρα να κάνω και

µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου»; 
Εµένα δεν µε νοιάζει τι έκανε η σηµερινή Αντιπολίτευση στο

παρελθόν. Είκοσι επτά είχε φέρει. Με νοιάζει αυτή. Ναι, δεν
αισθάνθηκα ούτε εγώ ωραία γι’ αυτή την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. 

Επίσης, πιστεύω ότι διαδικαστικά θα έπρεπε η Κυβέρνηση να
έχει καλέσει τους δηµάρχους, τους φορείς, και να πει «ρε παιδιά,
έχω αυτό το πρόβληµα». Αυτό το θεωρώ λάθος. 

Το έγκληµα, όµως, ποιο είναι; Γιατί και ο τελευταίος Έλληνας
πολίτης σήµερα ξέρει ότι η χώρα βρίσκεται σε µία δεινή θέση.
Και εδώ µπαίνει ένα θέµα, γιατί έχουµε διαφορετικές οπτικές
γωνίες. Εγώ σέβοµαι την αντίθετη άποψη. Κάποιοι πιστεύουν ότι
όλα αυτά τα φοβερά δεινά που υποµένει σήµερα η χώρα είναι η
ιστορία τριών µηνών. Έχω αρχίσει µάλιστα κι εγώ να το πιστεύω.
Λέω «µάλλον έτσι θα είναι». Δεν έγινε τίποτα πριν. Όλα πηγαίναν
καλά και ό,τι έγινε ήταν τους τελευταίους τρεις µήνες.

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι και ο τελευταίος πολίτης ξέρει ότι
η χώρα βρίσκεται σε καθεστώς οικονοµικής κατοχής. Εγώ δεν
πιστεύω ότι υπάρχει Έλληνας πολίτης που να µην το πιστεύει
αυτό το πράγµα. Όντως, η αγορά έχει στεγνώσει. Εδώ όµως
υπάρχει ένας αντίλογος. 

Μάθαµε αυτό το τρίµηνο τι θα πει διαπραγµάτευση. Μπορεί
να µην συµµερίζεστε αυτή την άποψη. Εγώ πάντως τό ’µαθα.
Σκληρή διαπραγµάτευση, σώµα µε σώµα διαπραγµάτευση.
Μάθαµε τι θα πει εκβιασµός από αλληλέγγυους φίλους. Μάθαµε
πολλά πράγµατα. Και θα ήµουν ένας από αυτούς που θα
συνηγορούσα σε αυτή την υπερευαισθησία, αν έβλεπα ότι αυτή
η συγκεκριµένη Κυβέρνηση είχε υποχωρήσει στο τόσο. Είµαι από
αυτούς που πιστεύω…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε ένα λεπτό ή να σταµατήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας δώσω. Ούτως

ή άλλως σε όλους δίνω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι από αυτούς που

πραγµατικά, αν έβλεπα ότι κατέβαιναν οι µισθοί και οι συντάξεις
σε επίπεδα Βουλγαρίας, αν έβλεπα ότι ο ΦΠΑ ανεβαίνει στο Θεό,
αν έβλεπα ότι αποτελειώνουµε και τους άλλους µισούς δηµοσί-
ους υπαλλήλους, δεν θα είχα λόγο ύπαρξης µέσα σε αυτήν την
Αίθουσα. Αν έβλεπα τον εργασιακό µεσαίωνα για τον οποίο κά-
ποιοι σιωπούν, εγώ δεν θα είχα λόγο ύπαρξης και –πιστεύω- το
σύνολο των Βουλευτών της κυβερνητικής παράταξης. 

Αντ’ αυτού, βλέπουµε σώµα µε σώµα διαπραγµάτευση. Δεν
είµαι από τη φύση µου πεσιµιστής, αλλά πιστεύω ότι αυτό το φο-
βερό πράγµα που ακούµε από το πρωί έως το βράδυ -«Grexit»,
«διπλό νόµισµα», «χρεοκοπία µέσα», «ATM που κλείνουν»- το
έχουµε ακούσει πολλές φορές, αλλά δεν το βλέπουµε. Υπάρχουν
κανάλια που από το πρωί έως το βράδυ παίζουν µε µία απίστευτη
τροµοκρατία! 

Είδαµε για πολλοστή φορά χθες έναν Πρωθυπουργό, που
πραγµατικά διαπραγµατεύθηκε και βγήκε µετά τη συνάντηση µε
την κ. Μέρκελ αισιόδοξος. Τα µηνύµατα και από τον Ντράγκι και
από τον Μοσκοβισί και από το περιβάλλον του Οµπάµα και από
τον Γιούνκερ είναι θετικά.

Λυπάµαι, γιατί κάποιοι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα θα δυσα-
ρεστηθούν, γιατί συµφωνία θα υπάρξει. Η συµφωνία θα είναι
επωφελής για εµάς. Θα ήθελα τότε να δω κάποιους που έχουν
υπερθεµατίσει, όπως έλεγαν ότι τους µετανάστες και τους οικο-
νοµικούς πρόσφυγες τους έχει φέρει η κ. Χριστοδουλοπούλου
και ο Τσίπρας και άλλες πολλές υπερβολές και σήµερα δεν λένε
τίποτα.

Φίλες και φίλοι, µπορούµε να συνυπάρχουµε µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα και να έχουµε και διαφωνίες. Δεν είναι απαραίτητο
να συµφωνούµε. Πιστεύω ότι αυτό είναι το µεγαλείο της δηµο-
κρατίας. Στο χέρι µας είναι, όµως, να δούµε την πραγµατικότητα
και πάνω σε αυτή να δεχθούµε και την κριτική. 

Λάθη κάναµε, κάνουµε και θα κάνουµε. Είµαστε άπειροι. Δεν
είµαστε, όµως, διαπλεκόµενοι και δεν είµαστε διεφθαρµένοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαρι-
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στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μητσοτάκης. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χαίροµαι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που βρέθηκε ένας Βου-

λευτής, τουλάχιστον, της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ να
εκφράσει τον προβληµατισµό του για τη χρήση του εργαλείου
της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
όλα όσα είχε πει η σηµερινή Κυβέρνηση και ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήταν
στην αντιπολίτευση. Τα έχω εδώ και θα τα καταθέσω για ιστορι-
κούς λόγους στα Πρακτικά της Βουλής. 

«Προχωρούν µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, λες και η
χώρα βρίσκεται σε κατάσταση πολέµου και σε κατάσταση πολιορ-
κίας». Αυτή είναι δήλωση του Αλέξη Τσίπρα. 

Βέβαια, δεν θα µπορούσε να λείπει από αυτόν το δηµόσιο διά-
λογο δήλωση της κ. Κωνσταντοπούλου: «Η παραβίαση, η κατάρ-
γηση, η κατάλυση της δηµοκρατίας δεν συντελούνται µόνο µε
τανκς, αλλά και µε τις αντισυνταγµατικές πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κυριάκος Μητσοτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Όταν είναι συνεχώς, κύριε Μη-
τσοτάκη, όχι όταν είναι µία ή δύο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Έχετε κάνει δύο ήδη σε δύο µήνες.
Εγώ, όµως, θα δεχθώ ότι από τη στιγµή που το Σύνταγµα δίνει τη
δυνατότητα σε επείγουσες και απρόβλεπτες καταστάσεις να κα-
ταφύγει µία κυβέρνηση στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
µπορεί ενδεχοµένως να κάνει χρήση αυτού του εργαλείου. Για τον
λόγο αυτό, εξάλλου, προβλέπεται από το ίδιο το Σύνταγµα. 

Το ερώτηµα, το οποίο τίθεται -και το οποίο έθεσαν και οι οµι-
λητές της Νέας Δηµοκρατίας και η εισηγήτρια µας, αλλά και ο κ.
Βορίδης- είναι, πώς είναι δυνατόν να στοιχειοθετούνται απρόβλε-
πτες και έκτακτες ανάγκες σε µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου που έχει αναδροµικό χαρακτήρα.

Η δική µου προσωπική άποψη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι ότι ενδεχοµένως ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας δεν
θα έπρεπε να είχε υπογράψει αυτήν την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. Το Σύνταγµα λέει «µπορεί να υπογράψει». 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Δεν έχει δικαίωµα. Διαπιστώνει απλώς. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ο καθένας δίνει τη δική του ερµη-

νεία. Μιλήστε µετά, κύριε Φίλη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είναι πρωτοφανή αυτά που λέτε! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μιλήστε µετά εσείς, κύριε Φίλη. 
Πρόκειται για µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία

εµφανώς δεν πληροί, από την ίδια τη διατύπωσή της, τη βασική
προϋπόθεση του Συντάγµατος. Αυτή είναι η προσωπική µου
άποψη και την καταθέτω. Διάλογο κάνουµε, εξάλλου. Μπορεί να
έχετε αντίθετη άποψη. 

Πώς είναι δυνατόν µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου να
έχει αναδροµικό χαρακτήρα; Ποιος είναι ο απρόβλεπτος χαρα-
κτήρας, ο οποίος δεν µπορούσε να είχε διαπιστωθεί στις 17 Μαρ-
τίου, κύριε Υπουργέ…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Άλλες δύο έχετε ψηφίσει εσείς, µε την υπο-
γραφή σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Περιµένετε. 
Ποιος είναι, λοιπόν, αυτός ο απρόβλεπτος χαρακτήρας,  κύριε

Υπουργέ, ο οποίος δεν µπορούσε να έχει διαπιστωθεί στις 17
Μαρτίου και για τον οποίο η Κυβέρνηση δεν µπορούσε να νοµο-
θετήσει, κύριε Φίλη, εντός αυτού του χρονικού διαστήµατος; Σε
αυτό δεν δώσατε απάντηση. 

Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου παράγει έννοµα αποτελέ-
σµατα από τη στιγµή της δηµοσίευσής της. Η σπουδή µε την
οποία τη φέρατε στη Βουλή, κατά παράβαση του Κανονισµού, για
να συζητηθεί και να ψηφιστεί σήµερα, µπορεί να εξηγηθεί µόνο
από πολιτικές προτεραιότητες και όχι για νοµικούς λόγους. 

Θα αναφερθώ στη συνέχεια στο θέµα του σηµερινού Eurogroup
και εάν αυτό τελικά διευκόλυνε τη διαπραγµάτευση της χώρας. Η
πραγµατικότητα όµως είναι ότι η πράξη αυτή είναι προβληµατική
από την ίδια τη διάσταση, ότι δεν πληρούνται οι προβλέψεις του
ίδιου του Συντάγµατος. Βέβαια, κατά την άποψή µας είναι πρό-

δηλα αντισυνταγµατική. Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες, γιατί νοµίζω
ότι τα επιχειρήµατα αναπτύχθηκαν πολύ αναλυτικά από τον λέ-
γοντα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον κ. Βορίδη. 

Σε αυτή τη συζήτηση θα ήθελα να προσθέσω δύο διαστάσεις,
που δεν νοµίζω ότι επισηµάνθηκαν από προηγούµενους οµιλητές,
για να µην επαναλαµβάνω πράγµατα που ήδη ειπώθηκαν. 

Πρώτον, οι επιπτώσεις στην πραγµατική οικονοµία: Κάθε τέτοια
κίνηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ,
ρουφάει ρευστότητα από τις τράπεζες, η οποία θα έπρεπε να κα-
τευθύνεται στην πραγµατική οικονοµία. Γνωρίζετε και εσείς την
τραγική κατάσταση, στην οποία έχει περιέλθει η πραγµατική οικο-
νοµία, από το γεγονός ότι οι τράπεζες αυτή τη στιγµή αναγκάζον-
ται να χρηµατοδοτήσουν επί της ουσίας το ελληνικό δηµόσιο και
να µην εκπληρώνουν τον κύριο ρόλο τους, που είναι η χρηµατο-
δότηση της παραγωγικής οικονοµίας. 

Δεύτερη διάσταση του προβλήµατος που υπάρχει µε αυτή τη
ρύθµιση, πέραν του αντισυνταγµατικού της χαρακτήρα, είναι ότι
υπακούει σε ένα παράξενο είδος «οικονοµικού συγκεντρωτισµού». 

Υπό κανονικές συνθήκες, κύριε Υπουργέ, εάν θα θέλαµε να συ-
ζητάµε σε αυτή την Αίθουσα για πραγµατικές, τολµηρές διαρθρω-
τικές µεταρρυθµίσεις, θα έπρεπε να κάνουµε το ανάποδο από
αυτό το οποίο κάνετε. Θα έπρεπε να δίνουµε στην ίδια την τοπική
αυτοδιοίκηση φοροδοτική ικανότητα, τη δυνατότητα να εισπράττει
η ίδια ενδεχοµένως το φόρο της ακίνητης περιουσίας, όπως είχε
συζητηθεί και φυσικά, να είναι υπεύθυνη και για το ύψος των τελών
που επιβάλλει, αλλά και για τη δυνατότητα να διοχετεύσει αυτά
τα χρήµατα στις τοπικές κοινωνίες, µε τον τρόπο που αυτή θεωρεί
κατάλληλο. Έτσι θα υπήρχε πραγµατική αίσθηση του πώς η το-
πική Αυτοδιοίκηση θα είναιυπόλογη. 

Εσείς αναγκάζεστε, υπό την πίεση των γεγονότων, να κάνετε το
ακριβώς αντίθετο. Ζητήσατε, λοιπόν, από τους δηµάρχους και
τους περιφερειάρχες να βάλουν πλάτη στην εθνική προσπάθεια
που κάνει Κυβέρνηση. Το ερώτηµα το οποίο σας τέθηκε από τους
δηµάρχους και τους περιφερειάρχες και που σας θέτουµε και
εµείς είναι, «να βάλουµε πλάτη, κύριε Υπουργέ, αλλά µε ποιο τε-
λικό σχέδιο»; 

Ας υποθέσουµε ότι η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει την ακραία
κρίση ρευστότητας, την οποία παρουσιάσατε και εσείς µε αυτή
την νοµοθετική πρωτοβουλία και βρει το 1-1,5 δισεκατοµµύριο, το
οποίο σας λείπει για µπορέσετε να πληρώσετε µισθούς και συν-
τάξεις στο τέλος Απριλίου. Μετά τι θα συµβεί; Ποιο είναι το σχέδιο
και το πρόγραµµά σας, για να καλύψετε τις χρηµατοδοτικές ανάγ-
κες της Ελληνικής Δηµοκρατίας από εδώ και πέρα; Τι θα κάνετε
το Μάιο, τον Ιούνιο, τον Ιούλιο, όπου θα πρέπει να δώσετε περί τα
6 δισεκατοµµύρια στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για την απο-
πληρωµή, για την αποπληρωµή υποχρεώσεων, οι οποίες προφα-
νώς και δεν µπορούν να µετατεθούν. 

Το πρόβληµά σας, κύριε Υπουργέ, είναι ακριβώς ότι δυστυχώς
δεν έχετε κανένα σχέδιο, ότι πηγαίνετε µέρα µε τη µέρα και ότι
ξύνοντας τον πάτο του βαρελιού µε αυτόν τον τρόπο δεν κερδί-
ζετε χρόνο, αλλά χάνετε στην πραγµατικότητα χρόνο στη δια-
πραγµάτευση. 

Πιστεύετε πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µε
αυτό τον τρόπο ενισχύεται η διαπραγµατευτική θέση της χώρας,
όταν κάθε µέρα είµαστε ακόµα πιο πιεσµένοι ταµειακά και προ-
σερχόµαστε ως χώρα -γι’ αυτό χρησιµοποιώ πρώτο πληθυντικό-
σε ένα Eurogroup για να πετύχουµε στη διαπραγµάτευση;

Δουλεύει πιστεύετε αυτός ο εκβιασµός ότι «τελειώνουν τα
λεφτά και ότι κατά συνέπεια πρέπει να µας δώσετε µε κάποιο
τρόπο λεφτά, έστω και εάν εµείς δεν έχουµε εκπληρώσει πλήρως
τις υποχρεώσεις µας»; Φοβάµαι ότι δυστυχώς αυτός ο εκβιασµός
δεν δουλεύει. 

Είχατε καλλιεργήσει και εσείς –και το καταλαβαίνω γιατί µπορεί
σε πολιτικό επίπεδο να θέλατε να το κάνετε- προσδοκίες για το
σηµερινό Eurogroup. Δεν φαίνεται όµως τα πράγµατα να πήγαν
τόσο καλά όσο τα περιµένατε. Εξακολουθείτε να επενδύετε σε
αυτή την προοπτική της πολιτικής λύσης, ωσάν να µπορεί να κα-
θίσει ο κ. Τσίπρας µε την κ. Μέρκελ, τον κ. Ολάντ, τον κ. Γιούνκερ
σε ένα δωµάτιο και να συµφωνήσουν πολιτικά οι ηγέτες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης να δώσουν χρήµατα στην Ελλάδα, µε πολιτική
απόφαση.
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Μα σας έχει ειπωθεί σε όλους τους τόνους και το έχετε συνο-
µολογήσει και εσείς µε τα κείµενα που έχετε υπογράψει, ότι η δια-
δικασία είναι προδιαγεγραµµένη και σταθερή και δεν επιδέχεται
αµφισβήτησης. Όσο και αν θέλετε να αλλάξετε ονόµατα, να µετο-
νοµάσετε την τρόικα σε θεσµούς, σε Brussels Group και το µνη-
µόνιο σε πρόγραµµα, εάν δεν υπάρχει αξιολόγηση από τα τεχνικά
κλιµάκια και πιστοποίηση της προόδου των µεταρρυθµίσεων, χρή-
µατα ως χώρα δεν πρόκειται να πάρουµε.

Δυστυχώς, σήµερα οι πληροφορίες που διοχετεύτηκαν στον
ξένο Τύπο –τονίζω ότι είναι πληροφορίες, δεν ξέρω αν είναι αλή-
θεια- µιλούν για πολύ σκληρούς χαρακτηρισµούς, κύριε Υπουργέ,
που αποδόθηκαν στον Υπουργό Οικονοµικών στο Eurogroup: ερα-
σιτέχνης, τζογαδόρος. Αυτά δεν είναι πράγµατα που τιµούν την
Ελλάδα. Σας λέω, δεν ξέρω αν είναι αλήθεια, αλλά κυκλοφορούν
και λέγονται. Και κυκλοφορούν και λέγονται, διότι κάποιος έδωσε
αφορµή να ειπωθούν αυτά τα πράγµατα. 

Μιλήσατε, κύριε συνάδελφε, για διαπραγµάτευση σώµα µε
σώµα. Δεν ξέρω τι σηµαίνει ακριβώς «διαπραγµάτευση σώµα µε
σώµα». Μου θυµίζει κάποιες διαφηµίσεις που έβλεπα µικρός, όταν
ήµουν πιτσιρικάς, για αγώνες κατς σε λασπωµένη κλούβα.

Μα, εδώ δεν κάνουµε διαπραγµάτευση µε επικοινωνιακά κριτή-
ρια. Αυτή η διαπραγµάτευση την οποία εσείς την ανάγετε περίπου
σε έναν αγώνα φυσικής και βιολογικής ρώµης, καταλήγει να έχει
τα ακριβώς αντίθετα αποτελέσµατα για τη χώρα, από αυτά τα
οποία προσδοκούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή.)

Κλείνω για να µην κάνω κατάχρηση του χρόνου, κύριε Πρόεδρε,
µε µία αναφορά συµπληρωµατική σε αυτά που µας είπε σήµερα ο
κ. Βούτσης σε αυτήν την πολύ έντονη λεκτική αντιπαράθεση την
οποία είχαµε. Βέβαια, θα πρότεινα στον κ. Βούτση να είναι προ-
σεκτικός, διότι, ξέρετε, µερικές φορές τα µικρόφωνα είναι ανοιχτά
όταν εξηγείτε στον κ. Λαφαζάνη πώς ακριβώς χτυπάτε την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση.

Η εντύπωση που µου έδωσε ο κ. Βούτσης είναι ότι µε κάποιο
τρόπο ψάχνει η Κυβέρνηση για εξιλαστήρια θύµατα, ψάχνει να δι-
καιολογήσει την αδυναµία της να ολοκληρώσει τη διαπραγµά-
τευση, ψάχνει µε άλλα λόγια να µεταφορτώσει σε άλλους, πλην
του εαυτού της, την αποτυχία να υλοποιήσει τη συµφωνία την
οποία η ίδια υπέγραψε. 

Εάν η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάει στα βράχια, να
ξεκαθαρίσουµε ότι η ευθύνη θα βαραίνει αποκλειστικά εσάς, και
µόνο εσάς. Εσείς υπογράψατε το κείµενο, το οποίο κατέθεσε ο κ.
Σταϊκούρας πριν από λίγο στα Πρακτικά και θα σας συνιστούσα
να το ξαναδείτε. Και επειδή ο κ. Βούτσης µάς ζητάει να του πούµε
τι ακριβώς θα κάναµε εµείς στη θέση του, του συνιστώ να διαβάσει
το κείµενο αυτό, το οποίο µιλάει για ΦΠΑ, µιλάει για αλλαγές στο
ασφαλιστικό. Όλες οι κόκκινες γραµµές τις οποίες θέτει ο Πρω-
θυπουργός ακυρώνονται από το ίδιο το κείµενο, το οποίο έχει υπο-
γράψει η ελληνική Κυβέρνηση. Προχωρήστε, λοιπόν, και
υλοποιείστε. Δεν µπορείτε. Το πρόβληµά σας…

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Αυτά είναι επικεφαλίδες.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Το έχετε διαβάσει καλά; Είναι στα

αγγλικά. Μήπως θέλετε να σας το δώσω µεταφρασµένο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο,

παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, µάθετέ µας κιόλας!

Έλεος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε διάλογο,

παρακαλώ. Είναι εις βάρος των συναδέλφων που δεν έχουν µιλή-
σει.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κοιτάξτε, εγώ σας ενθαρρύνω να
το διαβάσετε σε όποια γλώσσα σάς είναι πιο εύκολο και πιο
άνετο. Το ίδιο νόηµα είναι, κύριε συνάδελφε, και στα ελληνικά
και στα αγγλικά και στα γερµανικά. Και αλλαγές στον ΦΠΑ έχετε
δεσµευτεί ότι θα κάνετε και παρεµβάσεις στο ασφαλιστικό έχετε
δεσµευτεί ότι θα κάνετε και αλλαγές στη δηµόσια διοίκηση, όχι
στην κατεύθυνση που εισηγείται ο κ. Κατρούγκαλος, αλλά στη
λογική της αξιολόγησης. Τώρα, αν εσείς αυτά τα πράγµατα τα
ξεχνάτε στο πλαίσιο της εσωτερικής σας αντιπαράθεσης, αυτό
είναι δική σας υπόθεση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε Μη-

τσοτάκη.
Απ’ ό,τι ενηµερώθηκα από τις υπηρεσίες της Βουλής έχει ζη-

τήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Το
Ποτάµι. Εκµεταλλευόµενος το ευγενές του χαρακτήρος του, θα
ήθελα να τον παρακαλέσω να µιλήσουν δύο συνάδελφοι και να
ακολουθήσετε εσείς, ώστε να προχωράµε και τον κατάλογο των
Βουλευτών.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
µπορείτε εκ της θέσεώς σας να µιλήσετε για πέντε λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να ευχαριστήσετε

κατ’ αρχάς τον κ. Θεοδωράκη, γιατί βάσει Κανονισµού δεν µπο-
ρούσα να σας δώσω τον λόγο, αν δεν συναινούσε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η ευγένεια είναι γνωστό χαρα-
κτηριστικό του, αλλά πιστεύω πραγµατικά ότι σήµερα το µεση-
µέρι, σε αυτή την Αίθουσα, δεν υπήρξε η απαραίτητη
συνεννόηση συνειδητά, προκειµένου να έχουµε µια γόνιµη συ-
ζήτηση για ένα πάρα  πολύ σηµαντικό θέµα, σε µια σηµαντική
ώρα για τη χώρα. 

Από αυτά που διέρρευσαν από τα ανοικτά µικρόφωνα που είπε
ο κ. Βούτσης, ολοκληρώνοντας την παρέµβασή του, φαίνεται ότι
τελικά ήταν σκόπιµη, µόνο και µόνο για να αλλάξει την ατζέντα.
Ο κ. Μητρόπουλος, ο Προεδρεύων, ρώτησε κατ’ επανάληψη, αν
θέλει κάποιος από την Κυβέρνηση να µιλήσει. Δηλώθηκε ότι δεν
επιθυµεί να πάρει τον λόγο ούτε ο κ. Μάρδας ούτε κανένας από
τους παρισταµένους Υπουργούς. 

Στη συνέχεια, προέκυψε η είδηση γι’ αυτά που συνέβησαν στο
Eurogroup. Γράφτηκαν και στα ελληνικά -για εµάς που δεν ξέ-
ρουµε καλά να διαβάζουµε γερµανικά ή άλλες γλώσσες- όλα
αυτά που άκουσε ο κ. Βαρουφάκης. Όλα αυτά που άκουσε ο κ.
Βαρουφάκης δεν αφορούσαν µόνο τον κ. Βαρουφάκη, αλλά δυ-
στυχώς αφορούσαν όλη την Κυβέρνηση και ακόµα περισσότερο
αφορούσαν όλη τη χώρα. 

Το «ξύλο» που έφαγε ο κ. Βαρουφάκης, δυστυχώς αφορά τη
χώρα και όλους εµάς. Και δυστυχώς, το έχει δουλέψει. Γιατί το
έχει δουλέψει; Στις 20 Φλεβάρη όλοι χαιρετήσαµε ένα πλαίσιο
που κατατέθηκε µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Δεν επιβλή-
θηκε από κανένα από τους εταίρους, τουλάχιστον κατά δήλωση
του κ. Βαρουφάκη και της Κυβέρνησης επίσηµα. Αν υπάρχει αν-
τίρρηση, δίνω τον λόγο τώρα στον παριστάµενο Υπουργό, να µας
πει αν τα πράγµατα είναι διαφορετικά. 

Με δήλωση, λοιπόν, του κ. Βαρουφάκη –µε το γνωστό πρώτο
mail και το δεύτερο- δόθηκε το πλαίσιο και η θεµατολογία της
διαπραγµάτευσης. Επ’ αυτής της θεµατολογίας περιλαµβάνονται
όλα αυτά τα θέµατα που ακούστηκαν, όλα αυτά που είπαν ο κ.
Σταϊκούρας, ο κ. Μητσοτάκης, όλα όσα ξέρετε λίγο- πολύ, αλλά
δυστυχώς σας πληγώνουν και θα πω γιατί. 

Αυτή η συµφωνία, µε ευθύνη της Κυβέρνησης, έπρεπε να εξει-
δικευτεί. Δεν εξειδικεύεται. Η Κυβέρνηση, λανθασµένα, θεωρεί
ότι ο χρόνος που περνά είναι κερδισµένος χρόνος, ενώ είναι
ακριβώς το αντίθετο: Είναι χαµένος χρόνος. Κάθε µέρα που
περνά είναι τουλάχιστον ένα τρίµηνο χαµένου χρόνου. Είναι ένα
τρίµηνο για την πραγµατική οικονοµία, την πραγµατική ζωή. 

Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα που προκαλείτε στη ζωή, στον
κάθε πολίτη, στην οικογένειά του, στην επιχείρηση, στην πραγ-
µατική οικονοµία. Αυτό το πρόβληµα, σε συνδυασµό µε τα υφε-
σιακά µέτρα που παίρνετε, διακηρύσσοντας ότι είστε αντίθετοι
στην ύφεση, το µάζεµα δηλαδή της ρευστότητας από παντού –
σκουπίζετε τα πάντα- µας φέρνει σε πολύ δυσκολότερη θέση.
Βεβαίως, φέρνει την Κυβέρνηση σε δυσκολότερη θέση. Όσο
φτάνουµε προς τον Ιούνιο, η διαπραγµάτευση γίνεται ακόµα πιο
δύσκολη. 

H λανθασµένη επιλογή, αναλαµβάνοντας τη διακυβέρνηση της
χώρας, ως προς τη διαπραγµάτευση, όπου απεµπολήσατε πολύ
γρήγορα τα θέµατα που είχαν να κάνουν µε τη µονοµερή δια-
γραφή του µεγαλύτερου µέρους του χρέους, όπως λέγατε, τη
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Διεθνή Διάσκεψη για τη διαγραφή του χρέους, το ότι µπήκατε
στη λογική διαπραγµάτευσης, αλλά χωρίς τον άξονα «οικονοµική
ανάκαµψη- πραγµατική οικονοµία», έχουν οδηγήσει σε αδιέξοδο. 

Η χώρα δεν βρίσκεται σε κίνδυνο πτώχευσης. Την οδηγήσατε
σε κίνδυνο να µην µπορεί να πληρώσει µισθούς και συντάξεις,
αν αληθεύουν αυτά. Εσείς θα µας πείτε αν αληθεύει ότι δεν µπο-
ρεί να πληρώσει. Εσείς την οδηγήσατε και γιατί; 

Είναι ψέµατα ότι ο κ. Βαρουφάκης διακήρυττε από το πρωί
µέχρι το βράδυ, ακόµα και προχθές, ότι δεν θέλουµε δόση; Όλοι
τον ακούγαµε άναυδοι. Λέει, δεν θέλει χρηµατοδότηση για τη
χώρα. Τι εννοεί; Το θέµα εξηγήθηκε χθες. Μετά τη συνάντηση
του κ. Τσίπρα µε την κ. Μέρκελ –είναι κάτι το αξιοσηµείωτο αυτό,
δεύτερη φορά που συναντώνται- διέρρευσε ότι θα πάρουν υπο-
δόση. 

Άρα, ο κ. Βαρουφάκης ήταν εναντίον των δόσεων, γιατί είναι
υπέρ των υποδόσεων. Αυτό εξηγήθηκε εχθές. Μεγάλη στρατη-
γική! Η θεωρία των παιγνίων δεν µπορεί να εφαρµόζεται για τη
χώρα. Ο τζόγος µπορεί να είναι δικαίωµα του καθενός ως ατό-
µου, αλλά δεν δικαιούται, ως δηµόσιο πρόσωπο και ως υπεύθυ-
νος Υπουργός Οικονοµικών, να την εφαρµόζει για τη χώρα. 

Ακούστε δύο πράγµατα και ολοκληρώνω. 
Κάθε κυβέρνηση κρίνεται από αυτά που είπε προεκλογικά και

αυτά που κάνει µετεκλογικά και από αυτά που κάνει σε σχέση µε
την προηγούµενη. Και στα δύο είστε µείον. Αυτά που είπατε προ-
εκλογικά ήταν ένα τεράστιο δούλεµα για τον ελληνικό λαό. Τί-
ποτα από αυτά δεν αποτελούν χαρακτηριστικό των µετέπειτα
ενεργειών σας, πρωτοβουλιών σας, κινήσεών σας, αποφάσεών
σας  και είναι τυπικότατο το θέµα της ΠΝΠ. Και το δεύτερο είναι
ότι υποδεέστερα κινείστε σε σχέση µε την προηγούµενη κυβέρ-
νηση, ακόµη και για τα διαχειριστικά. 

Έτσι είναι, κύριε Μάρδα. Δυστυχώς, µετέχετε σε µια τέτοια
Κυβέρνηση.

Κύριε Πρόεδρε, οι περισσότεροι είναι νέοι. Είναι βέβαια και
ορισµένοι παλαιοί. Θα θυµίσω ότι αν η ΠΝΠ αυτή συζητιόταν επί
προηγούµενης κυβέρνησης, ο κ. Λαφαζάνης στη δεύτερη θέση
θα φώναζε «πραξικόπηµα!», η κ. Κωνσταντοπούλου στην τρίτη
θέση θα ούρλιαζε –λείπει βέβαια σήµερα και το κλείνω- και η κ.
Ραχήλ κάπου εδώ θα φώναζε τα ίδια. 

Δεν είναι όµως αυτό το µείζον, δηλαδή το τυπικό, το συνταγ-
µατικό. Το µείζον είναι η αλλαγή από τη µια ηµέρα στην άλλη,
σαν να µη συνέβη τίποτα και λούζεστε αυτά τα οποία λέγατε. Τα
λούζεστε. Όµως, δεν πρέπει να τα λουστεί ο ελληνικός λαός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Γι’ αυτό, έστω την τελευταία ώρα, θα πρέπει να φέρετε στη

Βουλή των Ελλήνων πλήρες το κείµενο και την ατζέντα της δια-
πραγµάτευσης, για να δούµε σε ποια θέµατα µπορεί να υπάρξει
πράγµατι στήριξη του συνόλου του Κοινοβουλίου ή των περισ-
σοτέρων δυνάµεων και ποια θέµατα µπορούν να παλευτούν κα-
λύτερα. Αυτό δεν έχει γίνει και δεν έχει γίνει µε ευθύνη της
Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,
έχετε τον λόγο και να σκεφτούµε την ευγενή παραχώρηση του
κ. Θεοδωράκη σε ό,τι αφορά τον χρόνο. Βεβαίως, θα έχετε την
ανοχή που επέδειξα σε όλους, του ενός λεπτού. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε και κύριε Θεοδωράκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι ζούµε τις τελευταίες ηµέρες
επειδή έρχεται η σηµερινή πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου; Ας
κάνουµε µια µικρή ιστορική αναδροµή, όχι πολύ πίσω στον
χρόνο. Και είναι τύχη αγαθή που είναι ο κ. Θεοδωράκης εδώ.

Κύριε Θεοδωράκη, έχετε ευθύνη. Ο κ. Βαρουφάκης είναι δική
σας ανακάλυψη. Τον Δεκέµβριο –πέντε µήνες πριν!- στο prota-
gon.gr διάβασα το άρθρο του κ. Βαρουφάκη ο οποίος έδινε την
εξής συµβουλή στον κ. Τσίπρα ενόψει των επερχόµενων εκλο-
γών: «Αν θέλει ο κ. Τσίπρας και γίνει ένας σπουδαίος Πρωθυ-

πουργός, πρέπει, αν τον πάρει ο Ντράγκι στο τηλέφωνο, να του
κλείνει το τηλέφωνο. Και όταν στείλει το σήµα», έλεγε τότε ο Γιά-
νης -µε ένα «ν»- Βαρουφάκης, «ότι δεν θέλουµε τα λεφτά, τότε
θα µας κυνηγάνε στους διαδρόµους να µας δώσουν τα λεφτά µε
το ζόρι». 

Αυτή ήταν έγγραφη πρόβλεψη του Γιάνη Βαρουφάκη προ
πέντε µηνών στο άρθρο του στο protagon.gr. Άρα, έχετε ευθύνη
κύριε Θεοδωράκη, γιατί τον έχουµε φορτωθεί και οδηγεί την
χώρα στον χαµό.

Δεύτερον -προσέξτε τώρα- ο ίδιος άνθρωπος που έλεγε ότι
έπρεπε να κλείνει ο Τσίπρας το τηλέφωνο στον Ντράγκι, είναι
εδώ και µερικές εβδοµάδες πίσω από τον Ντράγκι και τον παρα-
καλεί να πάρει µια υποδόση έστω –έστω 1 δισεκατοµµύριο από
τα 7, έστω 1,2 ή 1,3 δισεκατοµµύρια. Και για να το κάνει αυτό,
να πάρει αυτό το 1 δισεκατοµµύριο και όχι τα 7 που ήθελε, κάνει
όλη αυτή, υποτίθεται, τη δήθεν διαπραγµάτευση. 

Πού βρισκόµαστε όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
τα πράγµατα είναι πάρα πολύ σοβαρά; Και θέλω να θέσω µια διά-
σταση που δεν έχει γίνει µέχρι στιγµής αντιληπτή στο Σώµα και,
κύριε Υπουργέ, θα ήθελα τη γνώµη σας πάνω σε αυτό. 

Όλοι είπαµε και στην επιτροπή και σήµερα εδώ για την ανα-
δροµική ισχύ της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου –θα ήθελα
να τη γνώµη του κ. Βενιζέλου πάνω σε αυτό, ως νοµικού και γιατί
είναι σε φόρµα, οµολογουµένως, τον τελευταίο καιρό- το εξής:
Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου -όλοι έχουµε δεχθεί- έχει
αναδροµική ισχύ από τις 17 Μαρτίου, λέει, για να καλύψει την κ.
Δούρου. 

Θέλω την προσοχή σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ.
Από τι να καλύψει την κ. Δούρου ακριβώς; Η κ. Δούρου είχε στα
χέρια της έναν νόµο που µόλις είχε ψηφιστεί και που έδινε το δι-
καίωµα στους φορείς της γενικής κυβερνήσεως, σε εθελοντική
βάση, να µεταφέρουν τα διαθέσιµά τους στην Τράπεζα της Ελ-
λάδας και να τα κάνει repos.

Άρα η κ. Δούρου χρησιµοποίησε απολύτως ένα νόµο που
υπήρχε τότε για να κάνει αυτή τη µεταφορά. Σε ποια, µια και µο-
ναδική, περίπτωση µπορεί να έχει νοµικό πρόβληµα η κ. Δούρου,
που όταν υπήρχε ο εθελοντικός νόµος, µετέφερε αυτά τα λεφτά;
Σε µια και µόνο περίπτωση: Εάν τα λεφτά δεν πληρωθούν. Εάν
τα λεφτά χαθούν, τότε αυτός που το έκανε σε εθελοντική βάση
έχει µοιραστεί την ευθύνη. Άρα, αυτός που έβαλε την αναδροµι-
κότητα στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου –εσείς, κύριε
Υπουργέ; Να µας το πείτε, παρακαλώ πολύ- στο πίσω µέρος του
µυαλού του έχει: «Τι θα γίνει στην περίπτωση που βαρέσουµε
φαλιµέντο, µε τη φίλη µας τη Ρένα;». Κάτσε να κάνουµε µια ανα-
δροµικότητα στο νόµο, για να είµαστε σίγουροι ότι δεν θα κατα-
λήξει στη φυλακή. Είναι ο µόνος τρόπος για να έχει αυτή η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου αναδροµική ισχύ. 

Τι θα πει αυτό, πολύ απλά, για να καταλάβουµε; Ότι στην
πραγµατικότητα, εσείς οι ίδιοι αντιλαµβάνεστε ότι τα λεφτά που
παίρνετε από τους φορείς µπορεί και να µην πληρωθούν ποτέ
πίσω, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Θέλω την προσοχή σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε
άλλο ένα θέµα, για να µην καταχραστώ το χρόνο. Τι ζούµε τις τε-
λευταίες µέρες; Ζούµε για πολλοστή φορά την αισιοδοξία της
Κυβερνήσεως ότι θα υπάρξει συµφωνία. Μέχρι χθες το βράδυ
βγήκε ο κύριος Πρωθυπουργός και ήταν περισσότερο αισιόδο-
ξος από ποτέ ότι θα υπάρξει συµφωνία. Τι έγινε σήµερα στο Eu-
rogroup; Νοµίζω ότι όλοι έχετε παρακολουθήσει δελτία
ειδήσεων, διαβάζετε τον ξένο Τύπο και ξέρετε περίπου τι έγινε.
Νοµίζω ότι ο κ. Βαρουφάκης µπορεί να έφαγε και «ξύλο» τελικά,
µιας και είπε ο κ. Χριστόπουλος για τη µάχη σώµα µε σώµα. Νο-
µίζω ότι η «Guardian» έγραψε: «Δώστε ένα σφουγγάρι και µια πε-
τσέτα», για να σκουπιστεί από το φτύσιµο και από το «ξύλο» που
έφαγε, εννοεί η «Guardian». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εννοείτε πολιτικό
ξύλο, αλλιώς η λέξη είναι εντός εισαγωγικών. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι, εντός εισαγωγικών
βεβαίως. Το γράφει η «GUARDIAN», κύριε Πρόεδρε, δεν είναι
δικά µου. Λέει: «Δώστε ένα σφουγγάρι και µια πετσέτα να σκου-
πιστεί ο Έλληνας Υπουργός Οικονοµικών». Ποιος Έλληνας
Υπουργός Οικονοµικών; Αυτός για τον οποίο ο Πρωθυπουργός
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σας χθες ήταν αισιόδοξος. 
Προσπαθώ, λοιπόν, και εγώ να ερµηνεύσω, κλείνοντας, πόθεν

πηγάζει αυτή η αισιοδοξία του κ. Βαρουφάκη. Ξέρετε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, διαβάζω τα διεθνή δελτία ειδήσεων που λένε:
«Κατάρρευση των συνοµιλιών». Κάποιοι λένε: «Ελαχίστη πρό-
οδος, αλλά όχι στα σηµαντικά». Αυτά είναι τα πιο αισιόδοξα. Οι
περισσότεροι λένε ότι στα ουσιώδη ζητήµατα δεν υπάρχει καµ-
µία προσέγγιση, ότι η απόσταση είναι πάρα πολύ µεγάλη. Ο Γε-
ρούν Ντάισενµπλουµ στη συνέντευξη Τύπου είπε ότι δεν θα
υπάρχει έκτακτο Eurogroup, που ήταν το βασικό αίτηµα της Κυ-
βέρνησης και του κ. Τσίπρα –πάει και αυτό- αλλά η Ελλάδα έχει
περιθώριο µέχρι τις 11 Μαΐου και από εκεί και πέρα, στην πραγ-
µατικότητα θα πορευθεί µόνη της. 

Το διεθνές σύστηµα προειδοποιεί ότι ζούµε τις τελευταίες
µέρες της Ποµπηίας και ένας µόνο άνθρωπος γυρνάει τα διεθνή
Μέσα λέγοντας: «Είµαστε πολύ κοντά σε συµφωνία», ο Γιάνης
Βαρουφάκης. Και σκεφτόµουνα πόθεν προέρχεται αυτή του η
τροµερή αισιοδοξία. Γιατί, ή όλοι οι άλλοι είναι τρελοί ή αυτός
κάποιο θέµα έχει. 

Και εκείνη την ώρα διάβαζα στο διαδίκτυο και αυτήν την κατα-
πληκτική είδηση: Συλλαλητήριο υπέρ της κάνναβης στο Σύν-
ταγµα µε την υποστήριξη της νεολαίας ΣΥΡΙΖΑ, όπου ζητάει η
νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα να γίνει αποποινικοποίηση της χρή-
σης της κάνναβης, για ψυχαγωγικούς λόγους, για να µπορούµε
να καλλιεργούµε γλάστρες στο µπαλκόνι µας κ.λπ.. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά για να µη νοµίζετε ότι το έβγαλα
από το µυαλό µου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιά-
δης  καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έχω την εντύπωση ότι ο κ. Βαρουφάκης κάνει πολύ παρέα µε
τη νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ. Άλλη εξήγηση δεν υπάρχει. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας Το Ποτάµι κ. Θεοδωράκης έχει τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Και πού να ξέρατε, κύριε Γεωργιάδη, ότι όντως εγώ τον
ενίσχυσα πάρα πολύ το Γιάνη Βαρουφάκη να αρχίσει να γράφει
στο «protagon.gr» για την οικονοµία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ουδείς αναµάρτητος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αυτό το λέτε αυτοκριτικά;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Μια άλλη φορά θα σας πω.
«Αυτό που κάνουµε, λοιπόν, σήµερα είναι ξεφτίλα χουντικής

έµπνευσης, ωµή παραβίαση του Συντάγµατος, ντροπή της δη-
µοκρατίας, γιατί η κατάλυση της δηµοκρατίας δεν συντελείται
µόνο µε τανκς, αλλά και µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου».
Υπογραφή Νίκος Βούτσης, Δηµήτρης Παπαδηµούλης, Ζωή Κων-
σταντοπούλου και, δυστυχώς, Αλέξης Τσίπρας. Αυτά, βέβαια,
τότε που κυβερνούσαν οι άλλοι. Τώρα που κυβερνούν οι καλοί,
οι ίδιες πράξεις είναι πατριωτικό καθήκον.

Μέσα σε ενενήντα ηµέρες κατάφερε η Κυβέρνηση να µοιάζει,
όχι µε κάθε λέξη του Συντάγµατος, που ανέφερε δακρυσµένος
ο Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές δηλώσεις, αλλά µε κάθε
λέξη από τις άσχηµες σελίδες του παλιού συστήµατος. Διορίζετε
τους αποτυχηµένους πολιτευτές -µεγάλοι οι κατάλογοι στις κυ-
ριακάτικες εφηµερίδες- βολεύετε τα κοµµατικά σας παιδιά, τα-
κτοποιείτε τους φίλους και τους συγγενείς, αγνοώντας ότι
υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι εκεί, κάποιοι υπεύθυνοι Έλληνες,
που περιµένουν κάποιες αξιοκρατικές διαδικασίες για να βρε-
θούν σε θέσεις ευθύνης.

Σήµερα ήρθαν στο γραφείο µου κάποιοι εκπαιδευτικοί, όχι και-
νούργιοι, από τους παλιούς, από αυτούς που έχουν παιδευτεί,
για να µου καταγγείλουν, τί; Από τους δεκατρείς περιφερειακούς
διευθυντές που όρισε η Κυβέρνησή σας, οι δώδεκα είναι κοµµα-
τικοί. Οι έντεκα είναι απλώς ΣΥΡΙΖΑ και ο ένας είναι απλώς ΑΝΕΛ.
Μάλιστα, είχε την περίσκεψη ο κύριος Υπουργός να βάλει των
ΑΝΕΛ, λόγω νηφαλιότητας και ψυχραιµίας, στην πιο ευαίσθητη
εκπαιδευτικά περιοχή, τη Θράκη. Και ένας από τους δεκατρείς

ήταν άγνωστης κοµµατικής προέλευσης.
Το αίτηµα των εκπαιδευτικών που µε επισκέφθηκαν, το οποίο

δεν ικανοποιεί ο κύριος Υπουργός, ήταν ένα: Να δοθούν στη δη-
µοσιότητα τα βιογραφικά των επιτυχόντων και να συγκριθούν µε
τα βιογραφικά των τετρακοσίων που είχαν υποβάλει χαρτιά γι’
αυτές τις θέσεις.

Θα µου πείτε, χαρά στο πράγµα! Εδώ καταργούµε ακόµα και
την ηλεκτρονική ψηφοφορία στα πανεπιστήµια, επειδή είναι έργο
του διαβόλου και των µηχανών και θα κολλήσουµε στην κατάρ-
γηση των αξιοκρατικών διαδικασιών;

Επιτρέψτε µου -δεν ξέρω αν το έχετε δει, αν προλάβατε να
πάτε µέχρι τη Σόλωνος, αλλά, ξέρετε, µερικές φορές η νεολαία
βιάζεται- να σας επαναλάβω ένα σύνθηµα που είδα γραµµένο
στη Σόλωνος: «Κιµ Γιονγκ Μπαλτάς».

Πάµε σε ένα άλλο θέµα τώρα, στη δικαιοσύνη. Εκεί, βέβαια,
όλα ρυθµίστηκαν. Έφυγαν, βέβαια, δύο γέφυρες, µία προς τις
Ηνωµένες Πολιτείες και µία προς τη Μεγάλη Βρετανία, αλλά
αυτές είναι µικρές απώλειες.

Δυστυχώς, η πραγµατικότητα στη δικαιοσύνη, κυρίως, δεν λέει
να πάρει τη χαρά και την αυταρέσκεια που νιώθει ο Υπουργός κ.
Παρασκευόπουλος και σήµερα κυκλοφορεί στο internet -θα το
έχετε δει- ότι η δικάσιµη που δίνει πλέον ένα ειρηνοδικείο είναι
το 2031, δηλαδή, µετά από δεκαέξι χρόνια.

Θα µου πείτε, βέβαια, το εξής: Σε ένα κόσµο που δεν θα έχει
προβλήµατα, τι σηµασία έχει πότε θα είναι η δικάσιµος;

Όµως, για να σοβαρευτούµε, θέλω να σας πω ότι στο θέµα
της δικαιοσύνης πρέπει να σταµατήσετε να λέτε ψέµατα. Λέτε,
δηλαδή -και το διάβασα και στα κοµµατικά σας, πιστά έντυπα- το
εξής: «Κανείς δεν µας είχε προειδοποιήσει γι’ αυτό που θα συµ-
βεί µε τους Αµερικανούς». Ψέµατα! Σας προειδοποιήσαµε µε
πολλούς λόγους και µε πολλούς τρόπους.

Η θετική στάση του Προέδρου Οµπάµα στις διαπραγµατεύ-
σεις στο πλευρό της χώρας µας ήταν πάρα πολύ ωφέλιµο όπλο
σ’ αυτή τη διαπραγµάτευση και την ανατινάξατε. Και τώρα οι
ΗΠΑ µας θεωρούν χώρα που προβαίνει σε µη φιλικές ενέργειες.
Ελπίζω να ξέρετε τι σηµαίνει αυτό. Φοβάµαι ότι κάποιοι Υπουργοί
δεν ξέρουν. Μπορώ να σας το µεταφράσω, αλλά όχι δηµοσίως.

Δεν ξεµένουµε, δηλαδή, µόνο από λεφτά, ξεµένουµε και από
συµµάχους. Ακόµα και το φλερτ µε τον Πούτιν και τη Ρωσία κα-
ταλήγει στο πουθενά. Διότι απ’ ό,τι φαίνεται, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, δεν αρκούν οι υποκλίσεις στους προέδρους των ρωσικών
εταιρειών για να πάρεις 5 δισεκατοµµύρια.

Πάµε, όµως, στα επείγοντα, σ’ αυτά που αφορούν στη δια-
πραγµάτευση. Μας ζητάτε να σας ενισχύσουµε. Μάλιστα. Τι δια-
πραγµατεύεστε; Αυτό ρωτάµε εµείς. Μπορείτε να µας
ενηµερώσετε τι διαπραγµατεύεστε;

Μπορείτε να πείτε στον ελληνικό λαό ποιες είναι οι συγκεκρι-
µένες µεταρρυθµίσεις που προτείνει η Κυβέρνησή σας και τι, αν-
τιθέτως, ζητάνε οι ευρωπαίοι; 

Σήµερα, όπως οµολογείτε, η χώρα έχει ξεµείνει από λεφτά,
επειδή κάποιοι «κακοί» θέλουν να στραγγαλίσουν τους «καλούς».
Πριν τρεις µήνες, εσείς διαλαλούσατε µε περίσσια αλαζονεία, ότι
δεν έχετε ανάγκη τα «τοξικά» λεφτά των δανειστών. Τώρα, βγαί-
νει ο Υπουργός, ο κ. Τσακαλώτος και λέει: «Κάναµε λάθος. Κά-
ναµε λάθος, που µαζί µε την υπογραφή της συµφωνίας της 20ης

Φεβρουαρίου…» -δικά του είναι τα λόγια- «…δεν απαιτήσαµε την
εκταµίευση των χρηµάτων για την κάλυψη των χρηµατοδοτικών
αναγκών του δηµοσίου». Μάλιστα. Μετά από τρεις µήνες. Πόσα
άλλα λάθη έχουν γίνει σε αυτή τη διαπραγµάτευση και πότε θα
το µάθουµε; 

Να σας το πω ξεκάθαρα: Έχουµε χάσει την εµπιστοσύνη µας
και βέβαια, φαντάζεστε το γιατί. Εάν κάνετε τόσα πολλά λάθη
στο εσωτερικό µέτωπο, στην παιδεία, στη µετανάστευση, στη
στελέχωση του δηµοσίου, στη δικαιοσύνη, πώς να πιστέψει
ακόµη και ο πιο καλοπροαίρετος πολίτης αυτής της χώρας ότι
στην Ευρώπη θέτετε τα σωστά ζητήµατα και βάζετε τις σωστές
προτεραιότητες; Γιατί χάσαµε τόσους µήνες µε ανώφελους πα-
λικαρισµούς;

Και να σας πω µερικά πράγµατα συγκεκριµένα: Γιατί δεν θε-
σµοθετήσατε τον Ανεξάρτητο Οργανισµό Είσπραξης Δηµοσίων
Εσόδων και απλώς, δίνετε προφορικές διαβεβαιώσεις ότι κάποια



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚZ’ - 24 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2015 1753

στιγµή θα γίνει; Γιατί δεν προχωράτε σε επενδύσεις, ώστε να
πάρει ο κόσµος δουλειές, να βελτιωθούν οι υποδοµές και να ει-
σπράξει η χώρα φόρους και ασφαλιστικές εισφορές; Γιατί δεν
εφαρµόζετε τις µεταρρυθµίσεις του ΟΟΣΑ, που µε µεγάλη χαρά
ο κ. Τσίπρας διακήρυξε ότι θα το κάνει; Πότε; Γιατί δεν κόβετε
τις συντάξεις στους πενηντάρηδες; Γιατί δεν κάνετε ένα Ενιαίο
Κέντρο Είσπραξης Ασφαλιστικών Εισφορών και Καταπολέµησης
Μαύρης Εργασίας; 

Ισχυρίζεστε ότι η µόνη σας αγωνία, ο µόνος σας πόλεµος,
αυτή τη στιγµή, η µεγάλη µάχη, είναι να µην µειωθούν οι µισθοί
και οι συντάξεις, οδηγώντας όµως, τις διαπραγµατεύσεις σε
αδιέξοδο και σε ρήξη. Με τι λεφτά και σε ποιο νόµισµα θα πλη-
ρωθούν οι συντάξεις τον επόµενο µήνα;

Φοβούµαι ότι η προτεραιότητα της Κυβέρνησης δεν ήταν ποτέ
να καταστρώσει ένα συνεκτικό σχέδιο µεταρρυθµίσεων για την
έξοδο της χώρας από την κρίση, για µία δικαιότερη σχέση µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Η προτεραιότητά της εµφανίζεται να είναι το
κτίσιµο ενός κοµµατικού κράτους και η εξόφληση γραµµατίων
σε οµάδες και οµαδούλες, σε συντεχνίες και συµφέροντα, όπως
αποδεικνύεται, µέρα µε την ηµέρα.

Η χώρα κινδυνεύει µε κατάρρευση και οι Υπουργοί χαριεντί-
ζονται µε τα διάφορα κέντρα εξουσίας της πολυσυλλεκτικής
οµοσπονδίας, µη δίνοντας καµµία σηµασία στις ανάγκες της κοι-
νωνίας. 

Ισχυρίζεστε ότι κάνετε σκληρή διαπραγµάτευση για να σωθεί
η χώρα και να παραµείνει στην Ευρώπη, ενώ οι πολιτικές σας –
ανεξαρτήτως του τί θα γίνει στην Ευρώπη- επιχειρούν, έτσι κι αλ-
λιώς, να στρέψουν τη χώρα στο πολύ παρελθόν.

Και, βέβαια, δεν έχουµε πια κανένα σύµµαχο. Είναι φανερό,
εάν δει κανένας τι λένε οι κυβερνήσεις και τα κόµµατα της υπό-
λοιπης Ευρώπης, οι χώρες του Ευρωπαϊκού Νότου, οι χώρες που
ξεπέρασαν βεβαίως, την κρίση και δανείζονται µε αρνητικά επι-
τόκια. Ακόµη και η Βουλγαρία δανείζεται πλέον µε πολύ χαµηλά
επιτόκια. Και εδώ, οι µόνοι δείκτες που χαµηλώνουν είναι αυτοί
της παραγωγής και τώρα τελευταία –δεν ξέρω αν προλάβατε να
δείτε τα στοιχεία- και του τουρισµού. 

Και για να φυτιλιάσετε για µία ακόµη φορά την αβεβαιότητα
και το κλίµα, µιλάτε πλέον -και µιλάει πλέον αυτή η Κυβέρνηση
όλο και πιο συχνά- για δηµοψήφισµα και εκλογές. Εµείς, µάλλον
είµαστε από αυτούς που δεν φοβόµαστε, γιατί κάθε ηµέρα εµ-
φανιζόµαστε και πιο δυνατοί. Όµως, το ερώτηµα υπάρχει: Ποι-
ους προσπαθείτε να φοβίσετε, µιλώντας για εκλογές, εκτός από
τον τουρισµό και την οικονοµία, εκτός από την πραγµατική οικο-
νοµία, εκτός από την κοινωνία; Ποιον, αλήθεια, απειλείτε µε εκλο-
γές; Τους δανειστές; Υπάρχουν στ’ αλήθεια κάποιοι –επιτρέψτε
µου- τόσο αφελείς ανάµεσά σας που πιστεύουν ότι οι εκλογές
θα φοβίσουν τον κ. Σόιµπλε, την κ. Μέρκελ, τους δανειστές, τις
Βρυξέλλες ή απειλείτε τους εξουθενωµένους πολίτες για να σας
δώσουν ένα ακόµη µεγαλύτερο ποσοστό; Και εντάξει, κάνατε
εκλογές και το πήρατε το ποσοστό, που είναι αρκετά αµφίβολο
και µπορούµε να το συζητάµε για ώρα. Να το κάνετε τι;

Σε τι θα ωφελήσουν, δηλαδή, τη διαπραγµάτευση οι εκατόν
εξήντα ή οι εκατόν εβδοµήντα έδρες του ΣΥΡΙΖΑ; Δεν φοβάστε
ότι οι εκλογές θα σηµάνουν την άτακτη τελική χρεοκοπία της
χώρας; Ή µήπως –και είναι ένα ερώτηµα που όλο και πιο συχνά
θέτουµε, ξέρετε, µεταξύ µας- δεν υπάρχει για εσάς χώρα, παρά
µόνο κόµµα; Ή µήπως δεν υπάρχει κοινωνία, παρά µόνο ψηφο-
φόροι; 

Υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι και κύριοι της συγκυβέρνησης, κά-
ποια στιγµή που δεν αποφασίζεις εσύ για τις εξελίξεις, αλλά απο-
φασίζουν οι εξελίξεις για σένα. Και φοβάµαι ότι τρέχετε χωρίς
φρένα και χωρίς περίσκεψη να αγκαλιάσετε αυτήν τη στιγµή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας Το Ποτάµι)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, γιατί κερδίσαµε και χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας

της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Κιλκίς.

Καλώς ορίσατε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βε-
νιζέλος έχει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σοσια-
λιστικού Κινήµατος): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήταν αποκα-
λυπτική η πρώτη φάση της συνεδρίασης για τη συνταγµατικότητα
του νοµοσχεδίου και της υπό κύρωσης πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. 

Τα θεσµικά ζητήµατα είναι πράγµατι πολύ σηµαντικά, γιατί εδώ
δεν έχουµε µια κραυγαλέα περίπτωση πολιτικής και ηθικής ανα-
κολουθίας µε το ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ να καταγγέλλουν τη
χρήση του µέσου της πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου ως Αντι-
πολίτευση και να κάνουν εντατική εφαρµογή ως Κυβέρνηση.
Έχουµε κάτι παραπάνω. Έχουµε έναν ωµό θεσµικό κυνισµό, που
θέτει βαθύ πρόβληµα δηµοκρατίας, ηθικής της δηµοκρατίας. Γιατί
δεν πάµε µόνο από την απόλυτη καταγγελία στη συνεχή χρήση
πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου –περίπου το 50% του συνο-
λικού νοµοθετικού έργου που έχει παραχθεί από την Κυβέρνηση
αυτή ως τώρα είναι οι δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου-
πάµε από την απόλυτη καταγγελία στη συνεχή χρήση και της κα-
τεπείγουσας νοµοθετικής διαδικασίας. Το κατεπείγον νοµοσχέδιο
ήταν ένα άλλο αρνητικό φετίχ για το ΣΥΡΙΖΑ και το αδελφό κόµµα,
τους ΑΝΕΛ, την περίοδο της αντιπολίτευσης.

Έχουµε, όµως, νέα ποιοτικά χαρακτηριστικά. Έχουµε ένα νέο
υβρίδιο τώρα. Και πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και κατεπεί-
γουσα νοµοθετική διαδικασία. Αυτό πώς σας φαίνεται; Και γιατί
έχει συµβεί αυτό; 

Γιατί εκδόθηκε πριν από τρεις µέρες µια πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου αµφίβολης τυπικής συνταγµατικότητας, µε πολύ σο-
βαρά προβλήµατα ουσιαστικής αντισυνταγµατικότητας: Αλλάζει
η σειρά της κύρωσης των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου,
δεν έρχεται προς συζήτηση η προηγούµενη, που αφορά κραυγα-
λέες φορολογικές διευκολύνσεις, αλλά έρχεται κατεπειγόντως
προς κύρωση αυτή η τελευταία για τα διαθέσιµα των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, των ασφαλιστικών ταµείων, των πανεπι-
στηµίων, των φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, της λεγό-
µενης γενικής κυβέρνησης; Δεν σας παραξενεύει αυτό;

Υπάρχει µια εξήγηση. Αυτό οφείλεται στο γεγονός πως η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου αφορά τη διαχειριστική ευθύνη των δι-
οικούντων τα νοµικά πρόσωπα. Άρα, µπορεί να συνδέεται µε εν-
δεχόµενες ποινικές ευθύνες που έχουν σχέση µε την επωφελή
χρήση και τοποθέτηση των διαθεσίµων, µε τα επιτόκια, µε την απι-
στία, µε την αναδροµική ισχύ από 17 Μαρτίου για να καλυφθεί η
κ. Δούρου.

Και επειδή τα ζητήµατα αυτά είναι αυστηρά, είναι ποινικού χα-
ρακτήρα, δεν έχετε τη βεβαιότητα ως Κυβέρνηση και ως Πλειοψη-
φία ότι αρκεί η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και άρα θέλετε
να την περιβάλετε µε το κύρος του νόµου, για να είστε σίγουροι
ότι εξαλείφονται οι ευθύνες. Αυτή είναι η µόνη εξήγηση. 

Δεν υπάρχει καµµία κοινοβουλευτική ή δηµοκρατική ευαισθη-
σία, γιατί αν υπήρχε, θα είχε εκδηλωθεί και στην προηγούµενη
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που τα στελέχη µας -όπως ο κ.
Κουτσούκος κατ’ επανάληψη- σας έχουν πει ότι ενδεχοµένως υπο-
κρύπτει σκανδαλώδεις διευκολύνσεις µεγάλων οφειλετών του δη-
µοσίου. 

Δεν υπάρχει φραγµός. Αυτός είναι ο θεσµικός κυνισµός. Δεν
φοβάστε τίποτα! Δεν λογαριάζετε τίποτα! 

Το πιο κραυγαλέο παράδειγµα είναι η ίδια η παράταση του
µνηµονίου µε την υπογραφή του κ. Βαρουφάκη, χωρίς νοµοθε-
τική εξουσιοδότηση, ερήµην της Βουλής. 

Ορθά είπε ο κ. Θεοδωράκης προηγουµένως ότι ο κ. Τσακαλώ-
τος, συνεργάτης και συνοδός του κ. Βαρουφάκη σε διάφορες
συναντήσεις, λέει: «Κακώς υπογράψαµε, χωρίς να έχουµε δια-
σφαλίσει τη ροή της ενδιάµεσης χρηµατοδότησης». Υπογρά-
ψατε, όµως, την παράταση της σύµβασης χρηµατοοικονοµικής
διευκόλυνσης, δηλαδή το πρόγραµµα, δηλαδή το µνηµόνιο,
χωρίς διασφαλισµένη χρηµατοδότηση. Και η Βουλή ακόµη δεν
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έχει ούτε καν ενηµερωθεί επισήµως. 
Επίσης, ορθά έγινε προηγουµένως µνεία της ποιητικής συγκί-

νησης του κ. Τσίπρα στη συζήτηση επί των προγραµµατικών δη-
λώσεων για κάθε λέξη του Συντάγµατος που είναι γραµµένη µε
το αίµα σας, το Σύνταγµα της Μεταπολίτευσης, το Σύνταγµα του
Κωνσταντίνου Καραµανλή, του Ανδρέα Παπανδρέου, του Κώστα
Σηµίτη. 

Αυτές οι κυβερνήσεις διαµόρφωσαν το Σύνταγµα που είναι
γραµµένο µε το αίµα σας. Όµως, θυµάστε πάρα πολύ καλά τον
ορισµό που έχει δώσει ο Μαρξ για το Σύνταγµα, έναν µνηµειώδη
ορισµό, ότι το Σύνταγµα είναι ένα κείµενο που κατοχυρώνει ένα
δικαίωµα στην κύρια διάταξη και το αναιρεί στην υποσηµείωσή
του. 

Και εσείς διαβάζετε τώρα τις υποσηµειώσεις του Συντάγµα-
τος. Και τις διαβάζετε και αντίστροφα, δικολαβικά. Τόσο συγκι-
νηµένοι είστε για το βαµµένο µε το αίµα σας Σύνταγµα. Και
παραβιάζετε κραυγαλέα βασικές διατάξεις, όπως το άρθρο 102
που κατοχυρώνει τη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, το άρθρο 16, παράγραφος
5 για την πλήρη αυτοδιοίκηση των Ανώτατων Εκπαιδευτικών
Ιδρυµάτων, το άρθρο 109 που κατοχυρώνει τις δωρεές και τα
κληροδοτήµατα. Διότι τα έσοδα από τα κληροδοτήµατα είναι
αυτό που κατοχυρώνει και τη διαχείρισή τους και άρα την τοπο-
θέτησή τους και άρα την κερδοφορία τους µέσω του επιτοκίου
και την ασφάλεια της κατάθεσης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ουσιαστικό ζήτηµα είναι πολύ
σηµαντικότερο. Σας είδα στην πρωινή φάση της συνεδρίασης,
µε προεξάρχοντα τον κ. Βούτση, έµπλεους συγκινήσεως. Θεω-
ρείτε ότι κάνετε µία πράξη αντίστασης, επειδή µε την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου συγκεντρώνετε τα ταµειακά διαθέσιµα
όλων των φορέων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα στην Τράπεζα
της Ελλάδος, δηλαδή επιβάλλετε εσωτερικό αναγκαστικό δανει-
σµό. Αναγκαστικό δάνειο έγινε το 1921 επί Γεωργοπαπαδάκου,
λίγο πριν τη Μικρασιατική καταστροφή, όταν κόπηκαν στη µέση
τα νοµίσµατα και το ένα έµεινε ως νόµισµα µε µισή αξία και το
άλλο έγινε οµόλογο αναγκαστικού δανείου. Και χάθηκε βέβαια!

Γιατί είστε ενθουσιασµένοι; Πιστεύετε ότι κάνετε µία πράξη
αντίστασης κατά του κ. Σόιµπλε ή κατά του κ. Ντράγκι; Συµµορ-
φώνεστε µ’ αυτό που έχει γίνει στις επιταγές της τρόικας. Εξέ-
δωσαν ανακοίνωση στις Βρυξέλλες µόλις εκδόθηκε η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου στην Αθήνα και σας επαινούν γιατί,
επιτέλους, συγκεντρώνονται όλα τα διαθέσιµα του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα στην Τράπεζα της Ελλάδος. Σας τα πήραν και
αυτά µέσα από τα χέρια, για να κολληθεί η χώρα µε την πλάτη
στον τοίχο, εν’ όψει της διαπραγµάτευσης, χωρίς ρευστό. 

«Στεγνώνει» η ρευστότητα και γίνεται πιο δύσκολη η διαπραγ-
µατευτική θέση της χώρας. Κι εσείς λέτε, «Κάνουµε πράξη αντί-
στασης και δεν µας αφήνετε», ενώ κάνετε πράξη υποταγής και
µάλιστα ανόητη πράξη υποταγής!

Όπως έγινε µε τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ του ΤΧΣ που εµείς
τα είχαµε για να καλύψουµε την προληπτική πιστωτική γραµµή
και εσείς πήγατε και τα παραδώσατε στον κ. Ρέγκλιν µε τη συµ-
φωνία της 20ης Φεβρουαρίου. Και µετά κλαίγατε και λέγατε,
δώστε µας πίσω το 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ που δώσαµε κατά
λάθος. 

Δηλαδή, µόνοι σας ευνουχίσατε τη διαπραγµάτευση. Και αυτό
το εµφανίζετε µετά στους Βουλευτές σας, στο κοινό ως δήθεν
µεγαλειώδη πράξη αντίστασης, ενώ είναι ταπείνωση! 

Όλα αυτά είναι εισιτήρια που κόβετε για να µπορεί ο κ. Τσί-
πρας να συνοµιλεί µε την κ. Μέρκελ. Αυτή είναι η θεσµική διαδι-
κασία; Και εµείς το κάναµε πολύ συχνά. Εσείς, όµως, δεν θέλετε
να βλέπετε ούτε καν την τρόικα. Δεν αφήνετε το «Athens Group»
να µπει στα Υπουργεία. 

Όµως, τώρα δεν χρειάζεται να µπει στα Υπουργεία, γιατί οι τα-
µειακές ροές ελέγχονται απευθείας από την Τράπεζα της Ελλά-
δος και µπορεί κανείς ηλεκτρονικά να βλέπει τι γίνεται.
Αποκαλύψατε τα πάντα στην τρόικα. Ετέθησαν όλοι οι αριθµοί
υπό τον απόλυτο έλεγχο της τρόικας. 

Η χώρα παραπαίει τρεις µήνες, χωρίς σχέδιο, χωρίς χρονοδιά-
γραµµα. Και ερωτώ ξανά -σας το είχα ρωτήσει και την προηγού-
µενη φορά- το εξής: Είναι καλύτερη η ζωή των Ελλήνων; Όχι τα

µεγέθη της οικονοµίας. Τα µεγέθη της οικονοµίας έχουν επιδει-
νωθεί, ο θετικός ρυθµός ανάπτυξης χάθηκε, το πρωτογενές πλε-
όνασµα εξαφανίζεται, οι καταθέσεις διαρρέουν, υπάρχει πολύ
σοβαρό πρόβληµα ανταγωνιστικότητας, επενδύσεων και απα-
σχόλησης. Καλυτέρευσε η ζωή του απλού Έλληνα, του φτωχού,
του µεσαίου; Γιατί; Και πώς; Τα δικά µας µέτρα ήταν πολύ πιο
συγκεκριµένα και γενναιόδωρα και είχαν µια προοπτική εξόδου
από το µνηµόνιο και επανόδου στην κανονικότητα. 

Η τραγική αυτή ιστορία, η διελκυστίνδα εβδοµάδα-εβδοµάδα
να νοµίζουµε ότι κερδίζουµε χρόνο, ενώ χάνουµε χρόνο, µέχρι
που θα πάει; Μέχρι το απόλυτο ταµειακό αδιέξοδο; Καλά το
πρώτο δεκαπενθήµερο. Το δεύτερο πώς θα αναπληρωθεί; Πώς
θα γυρίσετε τα λεφτά; Από τη ροή των δηµοσίων εσόδων; Και αν
υπάρχει υστέρηση στα δηµόσια έσοδα; Από τις δόσεις που θα
µας δώσουν οι ξένοι, που δεν τις θέλαµε, αλλά τώρα εκλιπα-
ρούµε για να τις πάρουµε, έστω λίγες, έστω µια µπροστάντζα; 

Και ποιους εκλιπαρούµε; Τους πραξικοπηµατίες. Διότι µας
στηρίζει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, αυξάνοντας κατά 70 δι-
σεκατοµµύρια τους τελευταίους µήνες το ELA, δηλαδή τη
γραµµή υποστήριξης των ελληνικών τραπεζών -αυτή η γραµµή
έχει φτάσει στα 110 δισεκατοµµύρια ευρώ- και ταυτόχρονα τους
λέµε ότι αυτοί κάνουν τώρα πραξικόπηµα κατά της ελληνικής Κυ-
βέρνησης µε τις τράπεζες και όχι µε τα τανκς. Και τους καταγ-
γέλλουµε και τους γλύφουµε ταυτοχρόνως, δηλαδή µία εικόνα
παραλογισµού. Ταυτόχρονα, αφήνουµε τον υπαινιγµό ότι τα οµό-
λογα που λήγουν και έχει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, είναι
ελληνικού δικαίου. Εγώ σας έχω πει, τα έχω κρατήσει ελληνικού
δικαίου, γιατί είναι µη εµπορεύσιµα. Αυτό σηµαίνει ότι δεν πλη-
ρώνονται; Μα, δεν είναι διοικητική διαδικασία το πιστωτικό γεγο-
νός. Είναι διαδικασία που καθορίζουν οι διεθνείς αγορές, µε δική
τους ιδιωτική διαδικασία, δυστυχώς. 

Ποια είναι η γραµµή σήµερα της Κυβέρνησης; Θέλουµε ή δεν
θέλουµε τις υπολειπόµενες δόσεις και τις καινούργιες; Γιατί
έχουµε µπερδευτεί. Άλλοτε τις θέλουµε και άλλοτε δεν τις θέ-
λουµε. 

Σας είχα πει στην προηγούµενη συζήτηση ότι σας ετοιµάζουν
την ανασυσκευασία των διαθέσιµων 30 δισεκατοµµυρίων ευρώ
που θα σας τα δώσουν ως µνηµόνιο 3 µε αυστηρούς όρους. Δυ-
στυχώς, τώρα πλέον δεν φτάνουν τα 30 δισεκατοµµύρια, τα 15
δισεκατοµµύρια ευρώ του ΔΝΤ και τα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ
των ευρωπαϊκών θεσµών, δηλαδή τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ
του ΤΧΣ και τα περίπου 4 δισεκατοµµύρια ευρώ τα οποία υπο-
λείπονται από τα κέρδη των ευρωπαϊκών κεντρικών τραπεζών και
από το ευρωπαϊκό δάνειο µε πολύ χαµηλό επιτόκιο. Θέλει νέα
κονδύλια, γιατί θα έχουµε µακρά, δυστυχώς, παραµονή στο µνη-
µόνιο 3. Δεν θα βγούµε όπως θα βγαίναµε το Μάρτιο του 2016.
Όλα παρατείνονται. 

Εµείς, δυσκολευόµασταν πάρα πολύ να κλείσουµε τη συµφω-
νία, γιατί είχαµε κόκκινες γραµµές. Δεν θέλαµε περικοπές σε µι-
σθούς και συντάξεις, οµαδικές απολύσεις, άνοιγµα του
ασφαλιστικού, απολύσεις στη δηµόσια διοίκηση. Θέλαµε µεταρ-
ρυθµίσεις, θέλαµε ανταγωνιστικότητα, θέλαµε προοπτική. 

Γιατί όµως δεν κλείναµε; Δεν κλείναµε γιατί εσείς µας είχατε
στερήσει την αντιπροσωπευτικότητά µας. Εσείς λέγατε στους
ευρωπαίους «αυτή η κυβέρνηση δεν εκπροσωπεί τη χώρα, δε νο-
µιµοποιείται, δεν έχει ισχυρή υπογραφή». Ποιος έχει υποστηρίξει
τους ξένους δανειστές; Δυστυχώς εσείς. Ίσως χωρίς επίγνωση.
Γιατί όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ως αντιπολίτευση έλεγε στον κ. Σόιµπλε,
στην κ. Μέρκελ «µην ακούτε την, προηγούµενη, Κυβέρνηση, δεν
εκπροσωπεί τίποτα, δεν έχει υπογραφή, δεν νοµιµοποιείται, δεν
µπορεί να διαπραγµατευθεί», πώς θα κλείναµε, όταν πηγαίναµε
σε διάλυση της Βουλής; Αλλά είχαµε αντοχές, χρονοδιάγραµµα,
σχέδιο. 

Υπάρχει πρωτογενές πλεόνασµα πρώτου τριµήνου 2015 που
φτάνει τα 1,7 δισεκατοµµύρια. Άρα, ποιον έχει ωφελήσει η
σκληρή και µειωτική -το έχω ξαναπεί- γραµµή των ευρωπαίων και
του ΔΝΤ πολιτικά; Εσάς. Έτσι διαµορφώθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ από
κόµµα του 4% σε κόµµα πλειοψηφίας και κυβέρνησης. Οι ωφε-
ληµένοι της σκληρής στάσης των δανειστών είστε εσείς. Εµείς
έχουµε πληρώσει µε αίµα τη συνέπεια για να σωθεί η χώρα. 

Και θα σας το πω πολύ καθαρά. Δυστυχώς ή ευτυχώς θα δι-
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καιωθούµε. Υπάρχουν δύο τρόποι. Ο ένας τρόπος είναι να προ-
σχωρήσετε πανηγυρικά στην πολιτική µας. Κανονικά, θα έπρεπε
να ζητήσετε συγγνώµη για όσα έχετε πει και έχετε κάνει. Αυτό
είναι το σωστό, το ασφαλές για τη χώρα. Και είναι και η δικαίωσή
µας. Η άλλη επιλογή είναι η καταστροφή της χώρας. Δε θέλουµε
να δικαιωθούµε επειδή θα καταστραφεί η χώρα, αλλά επειδή
έστω την υστάτη στιγµή, θα καταλάβετε τα ψέµατα και τις ψευ-
δαισθήσεις. Και δε θέλουµε συγγνώµη από εµάς, αλλά από τον
ελληνικό λαό που έχει ακούσει και έχει δεχθεί τα ψέµατά σας και
εξαπατήθηκε πολιτικά. 

Δεν µπορείτε να κάνετε τίποτα. Θα µπορούσατε να κλείσετε
τη διαπραγµάτευση, αν δεν είχατε εσωτερικό πρόβληµα. Δεν
κλείνετε, όχι επειδή υπάρχει δυσκολία µε τους έξω, αλλά επειδή
υπάρχει δυσκολία µε τους µέσα, µε εσάς τους ίδιους. Ούτε
µπρος, ούτε πίσω. Αντιφατικά µηνύµατα. Ένα ήπιο, ένα σκληρό. 

Η βλάβη δεν αφορά µόνο την οικονοµία. Αφορά την εθνική
ισχύ. Είµαστε µε τις Ηνωµένες Πολιτείες κατά της Ευρώπης. Ανα-
θέτουµε τα αεροσκάφη. Μοιραζόµαστε µε τους Αµερικάνους
τους φυσικούς πόρους του Αιγαίου. Μετά έρχεται η υπόθεση
Σάββα Ξηρού. Μεγάλη κρίση µε την Αµερική και το Ηνωµένο Βα-
σίλειο. Πρώτη φορά έχω δει τέτοια επίσκεψη Έλληνα Υπουργού
Εξωτερικών στο Στέιτ Ντιπάρτµεντ. Να υπαγορεύει τους όρους
σε σχέση µε την τροµοκρατία και τον Ξηρό ο Αµερικανός Υπουρ-
γός Εξωτερικών και να ψελλίζει ο Έλληνας Υπουργός ότι δεν αλ-
λάζει τίποτα, απλώς οι όροι έκτισης της ποινής. Τίποτα για
Κυπριακό, τίποτα για ελληνοτουρκικά, τίποτα για τις περιφερει-
ακές συγκρούσεις, τίποτα για το γεωπολιτικό ρόλο της Ελλάδας.
Και µετά ρωτάνε οι δηµοσιογράφοι «τι συζητήσατε;». «Τα θέµατα
τροµοκρατίας και οικονοµίας». Τίποτα περί εξωτερικής πολιτικής. 

Ο πρώτος µύθος είναι «είµαστε µε τις ΗΠΑ κατά της Ευρώ-
πης». Ο δεύτερος µύθος «είµαστε µε τη Ρωσία κατά της Δύσης».
Φοβερό. «Αρνούµεθα τις κυρώσεις», αλλά τις ψηφίζει ο κ. Τσί-
πρας. Του το θυµίζουν οι βαλτικές χώρες. «Δε θέλουµε αντίµετρα
για τα νεκταρίνια. Εµείς το είχαµε λύσει το πρόβληµα αυτό µε
την Ινδία». «Θα πάρουµε την προκαταβολή από τον αγωγό».
Ακούµε µετά από τις Ηνωµένες Πολιτείες τον άλλον Υπουργό να
λέει: «θα υπάρξει αµερικανική αντιπρόταση για τον αγωγό». Άλλ’
αντ’ άλλων στην εξωτερική πολιτική, την πολιτική ασφάλειας και
την ενεργειακή πολιτική. Και στο µεταναστευτικό είδαµε τι είπε
το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο. 

Ο κ. Τσίπρας ποια ολοκληρωµένη ριζοσπαστική πρόταση πα-
ρουσίασε, η οποία να υπερβαίνει το πρόβληµα για την Ελλάδα
και για την Ευρώπη; Τίποτα. Απολύτως τίποτα. Εµένα προσωπικά
δε µε ικανοποίησε καθόλου το κοινό ανακοινωθέν του Ευρωπαϊ-
κού Συµβουλίου ούτε σηµαίνει τίποτα ο τριπλασιασµός των  µι-
κρών κονδυλίων για την FRONTEX. Η Ελλάδα τι είπε, όταν αυτό
είναι το µείζον θέµα ασφάλειας, το µείζον θέµα κοινωνικής συ-
νοχής, ανθρωπισµού για πρόσφυγες και παράτυπους µετανά-
στες; Τίποτα.

Μήπως λέµε τίποτα για το χρέος; Συµφωνήσαµε –λέει- το πρω-
τογενές πλεόνασµα να είναι 1,2-1,5. Μα, δεν µπορεί να είναι πα-
ραπάνω. Αυτό είναι πολύ σωστό και δεν χρειάζεται, αλλά το θέµα
είναι σε ποια µακροοικονοµική µελέτη το εντάσσεις, σε ποιο σχέ-
διο, για να ενταχθείς σε ένα νέο µνηµόνιο και να µείνεις πόσα
χρόνια εκτός αγορών, αποσυνάγωγος, παρίας, χωρίς ανάπτυξη,
εξαρτηµένος από το σταγονόµετρο των δόσεων. 

Μα, αυτά συµβαίνουν το 2015 µε την Ελλάδα σε ένα σηµείο
τελείως διαφορετικό από αυτό του 2009. Σκεφθείτε τι σήµαινε
διαπραγµάτευση το ’09, το ’10, το ’11, το ’12. 

Και πού είναι τα παλιά σας επιχειρήµατα για το PSI, το κατα-
ραµένο, τώρα που παίρνετε τα διαθέσιµα των ασφαλιστικών τα-
µείων, των δήµων, των πανεπιστηµίων, των λογαριασµών
έρευνας; Εµείς είχαµε κάνει µία υπόδειξη στα ταµεία που την
ακολούθησε το ΙΚΑ και υπεραναπλήρωσε το χαρτοφυλάκιό του
στο 130%. Έχουν ευθύνη οι συνδικαλιστές σας που δεν συµφώ-
νησαν σε άλλα ταµεία. 

Αλλά αυτό τι ήταν; Συµψηφισµός µεταξύ κράτους και ταµείων
για να µπορούµε να εφαρµόσουµε τα µέτρα στους ξένους, να εί-
µαστε νοµικά εντάξει, να έχουµε ίση µεταχείριση. Τα λεφτά τα
πήρε το κράτος, το οποίο χρηµατοδοτεί κάθε χρόνο τα ταµεία
και θα τα χρηµατοδοτεί στο διηνεκές. Τώρα τα ταµεία πληρώ-

νουν το ΔΝΤ. Τώρα τα ταµεία πληρώνουν µισθούς, όχι συντάξεις,
διότι υπάρχει αδυναµία καταβολής µισθών. Υπάρχει, στην πραγ-
µατικότητα, εσωτερική παύση πληρωµών. Το οµολόγησαν όλοι
και ο ίδιος ο αρµόδιος Αναπληρωτής Υπουργός. Και δεν υπάρχει
καµµία κουβέντα σε σχέση µε όσα λέγατε περί χρέους, τα µεγα-
λεπίβολα, τις µεγαλαυχίες. Τουλάχιστον εφαρµόστε τις αποφά-
σεις του ’12, που µε κόπο εµείς διαµορφώσαµε. Το ψελλίζετε,
αλλά δεν το προωθείτε. Ούτε καν αυτό! 

Και ποιες είναι οι χρηµατοδοτικές ανάγκες; Ούτε που ξέρετε
ποιες είναι οι χρηµατοδοτικές ανάγκες. Δεν µπορείτε να παρου-
σιάσετε ούτε το δηµοσιονοµικό σχεδιασµό ούτε το µακροοικο-
νοµικό πλαίσιο ούτε το σχήµα των χρηµατοδοτικών αναγκών.
Τίποτα! 

Αφήστε τα προβλήµατα που δηµιουργούνται µε το τραπεζικό
σύστηµα, όταν φεύγουν οι καταθέσεις. Σκεφθείτε τις µικρές συ-
νεταιριστικές τράπεζες. Σκεφθείτε το ζήτηµα των επιτοκίων, όταν
ένας δήµος παίρνει επιτόκιο από προθεσµιακή κατάθεση 5,5%
και πρέπει να τα πάει τώρα µε 2,5% στην Τράπεζα της Ελλάδος.
Αλλά αυτά τα λεφτά πού υπάρχουν, όταν οι µεταβιβάσεις δεν
είναι λογιστικές; Δεν υπάρχουν. Πρέπει να στείλει ο κ. Ντράγκι
τα λεφτά αυτά ως φυσικό αντικείµενο για να διατηρηθεί η ευστά-
θεια του τραπεζικού συστήµατος, γιατί υπάρχει µία σύγκρουση
ανάµεσα στη ρευστότητα των τραπεζών, της αγοράς και τη ρευ-
στότητα του δηµοσίου. Δεν υπάρχουν λεφτά για την αγορά, για
επενδύσεις, για επιχειρήσεις, για απασχόληση. 

Ενηµερώστε επιτέλους τον εαυτό σας, την Κοινοβουλευτική
Οµάδα των συνεργαζοµένων αδελφών κοµµάτων ΣΥΡΙΖΑ και
ΑΝΕΛ. Είδα σήµερα ελεγεία της «ΑΥΓΗΣ» για τη στάση των
ΑΝΕΛ. Υπάρχει ώσµωση αξιακή, βαθιά, πεποίθηση πια κοινής µοί-
ρας. Καταπληκτικό επίτευγµα για πρώτη φορά Αριστερά. Κατα-
πληκτικό! 

Πόσα επίπεδα διαπραγµάτευσης έχετε; Ήξερε ο κ. Βαρουφά-
κης τι κάνει ο κ. Παππάς εκ µέρους του κ. Τσίπρα, µιλώντας µε
τον κύκλο της Φρανκφούρτης; Ξέρει ο κ. Χουλιαράκης τι κάνει ο
κ. Θεοχαράκης; Δεν υπάρχει καµµία επαφή των επιπέδων δια-
πραγµάτευσης. 

Φοβούµαι ότι τα έχουν πάρει όλα αυτά χαµπάρι. Διότι όλα
αυτά τι είναι; Όλα αυτά είναι η απόλυτη αδυναµία να καταλήξετε
σε µία απόφαση ευθύνης. Δεν θα µπορέσετε να καταλήξετε σε
καµµία απόφαση ευθύνης. Γι’ αυτό διατυπώνετε δήθεν απειλές:
«Εάν βρεθούµε σε αδιέξοδο, θα φταίνε οι ξένοι, θα φταίνε οι δω-
σίλογοι οι Έλληνες, η προηγούµενη Κυβέρνηση και εµείς θα
αναγκαστούµε να προσφύγουµε στο λαό, σε δηµοψήφισµα». Τι
δηµοψήφισµα; Κάννες; Αυτά συζητάει ο κ. Τσίπρας µε τους επι-
σκέπτες του στο Μέγαρο Μαξίµου; Όπως και να το ονοµατίσεις
το δηµοψήφισµα, θα εκληφθεί ως δηµοψήφισµα ναι ή όχι στο
ευρώ. 

Άµα τη προκηρύξει θα καταρρεύσει η χώρα. Ξεχάστε το!
Πέραν των συνταγµατικών φραγµών, που δεν επιτρέπει το Σύν-
ταγµα δηµοψήφισµα για δηµοσιονοµικά θέµατα. Εκλογές; Μάλι-
στα. Το καταλαβαίνω. Δεν σας φτάνει η πλειοψηφία που έχετε;
Δεν έχετε εµπιστοσύνη στον εαυτό σας; Δεν έχετε εµπιστοσύνη
στους ΑΝΕΛ; Μα, είστε οµογάλακτοι αδελφοί! Πλειοψηφία,
πάθος, γνώση της αλήθειας. Θα πάτε σε εκλογές για να παρου-
σιάσετε ποιο πρόγραµµα; Το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης και
το αντίθετό του; Τελειώσανε τα ψέµατα και οι αµφιθυµίες. Θα
πάτε για εντολή ρήξης ή συµβιβασµού; Ποιου συµβιβασµού;    

Και ξέρετε τι σηµαίνει εκλογές κατά το Σύνταγµα; Σηµαίνει να
πάτε να παραιτηθείτε στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, να διορι-
στεί κυβέρνηση διεξαγωγής εκλογών. Έτσι λέει το Σύνταγµα, τον
πρώτο χρόνο µετά προηγούµενες εκλογές. 

Οπότε, ναι. Εµείς που είµαστε το µικρότερο κόµµα της Βου-
λής, σας λέµε ναι. Αν δεν µπορείτε να κυβερνήσετε, πείτε το.
Εξηγήστε στον ελληνικό λαό, όµως, τα ψέµατα, την ανακολουθία
και πάτε να ζητήσετε ξανά εντολή. Να δούµε πόσα απίδια πιάνει
ο σάκος. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εσείς της πλειοψηφίας,
σκεφτείτε βαθιά µέσα στη συνείδησή σας τι συµβαίνει. Διότι πι-
στεύω ότι υπάρχει ένας κλειστός, πολύ κλειστός, κύκλος εξου-
σίας, που έχει στο µυαλό του κάποιο σχέδιο. Δεν το ξέρει ούτε η
Κυβέρνηση, ως συνταγµατικό όργανο ούτε η κοινοβουλευτική
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πλειοψηφία. Υπάρχει πρόβληµα αδιαφάνειας στο εσωτερικό της
kυβέρνησης και της κοινοβουλευτικής pλειοψηφίας. 

Γι’ αυτό σκεφτείτε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της
pλειοψηφίας, τι ακριβώς συµβαίνει. Έχετε υποχρέωση, ατοµική
ο καθένας, να προστατεύσετε τη χώρα, το εθνικό συµφέρον. Δεν
µπορείτε να παίζετε εν ου παικτοίς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχουν ζητήσει τον

λόγο οι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ο κ. Θεοχάρης και ο
κ. Φίλης και έχω ενηµερωθεί από το Κοµµουνιστικό Κόµµα ότι ζη-
τάει τον λόγο ο Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, ο οποίος προηγείται, όπως καταλαβαίνετε, µε βάση τον
Κανονισµό. 

Παρά ταύτα, θα κάνω την ίδια παράκληση και στους δύο Κοι-
νοβουλευτικούς να µιλήσουν δύο Βουλευτές και µετά ξεκινάµε
τις οµιλίες εκτός σειράς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Για µένα είναι αδύνατο, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει δεν βάζω θέµα. Θα αποχωρήσω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αν θέλει, µπορεί να προ-
ηγηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Φίλη.
Εγώ ήθελα να δώσω τον λόγο στον κ. Καραγιαννίδη και στην κ.
Κεφαλογιάννη, αλλά µιλήστε εσείς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ, κύριε Κουτσούµπα. 

Η συζήτηση έχει επεκταθεί εφ’ όλης της πολιτικής ύλης, προ-
φανώς διότι η ανάγκη είναι µεγάλη να συζητήσουµε και να συζη-
τήσουµε µε ειλικρίνεια. Δυστυχώς, η συζήτηση και από αυτό το
Βήµα γίνεται µε τρόπο υπερβολικό, µε επίκληση κινδυνολογίας,
µε ένα µηδενισµό και µε διαστροφή της πραγµατικότητας. 

Δεν µπαίνω στον πειρασµό να πέσω στο επίπεδο των προηγού-
µενων οµιλητών και να µιλήσω µε τον ίδιο τρόπο, διότι νοµίζω ότι
είµαστε σε µια πολύ κρίσιµη στιγµή για τη χώρα, για το λαό µας,
για τη διαπραγµάτευση την οποία διεξάγει σε πολιτικό επίπεδο
η Κυβέρνηση και η οποία δεν αφορά µόνο τα τρέχοντα, τα θέ-
µατα της ενδιάµεσης συµφωνίας, αλλά αφορά το σχέδιο για την
ανάπτυξη, καθώς επίσης και τη συµφωνία για την αποµείωση και
την αναδιάρθρωση του χρέους, που έχει προβλεφθεί ότι θα γί-
νουν τον Ιούνιο. 

Θα περίµενα από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ιδιαίτερα
από αυτά τα οποία έχουν ευθύνη για το σηµερινό κατάντηµα της
οικονοµίας και της κοινωνίας, να είναι περισσότερο προσεκτικά
στις επιθέσεις που κάνουν και βεβαίως, να δείξουν µια µεγαλύ-
τερη νηφαλιότητα και σεµνότητα, διότι µόλις χθες κυβερνούσαν
και ό,τι σήµερα ζούµε δεν προέκυψε από παρθενογένεση. Συνε-
πώς, εάν έχουν κάτι θετικό να προσφέρουν στην υπόθεση αυτή,
είναι χαµηλοί τόνοι -µε τις απόψεις τους- και να µην προκαλούν
τον ελληνικό λαό.

Μέχρι και συγκεκαλυµµένες απειλές για ποινικές διώξεις ακού-
σαµε γι’ αυτά που θα κάνουµε. Είναι και αυτό µια ιδιόµορφη αί-
σθηση δικαίου, που έχει ο κ. Βενιζέλος. 

Θέλουµε να καταστήσουµε σαφές ότι εµείς δεν κυβερνούµε
επί των ερειπίων της πολιτικής των µνηµονιακών κυβερνήσεων.
Εµείς επιδιώκουµε να βγάλουµε τη χώρα από αυτά τα ερείπια.
Έχουµε σχέδιο. Έχουµε καταστήσει µέσα σε τρεις µήνες παγ-
κόσµιο πρόβληµα, το πρόβληµα της Ελλάδας και όχι µια ιδιοτρο-
πία της «Ψωροκώσταινας», των «τεµπέληδων της Νότιας
Ευρώπης», όπως µας έλεγαν. 

Έχουµε κατορθώσει να φέρουµε στα διεθνή φόρα και σε συ-
ναντήσεις κορυφής, στην Ουάσιγκτον, στη Μόσχα, στο Πεκίνο,
στον αραβικό κόσµο, στην Τεχεράνη, παντού, το πρόβληµα της
Ελλάδας, όχι ως ζήτουλες και έτοιµοι για υποταγή, αλλά µε µια
αίσθηση υπερηφάνειας, διεκδικώντας το δίκαιο και µε πολιτική
στόχευση και σχέδιο που αφορά και τη ρύθµιση του χρέους,
αλλά και την προσέλκυση επενδύσεων, έτσι ώστε να ξαναπάρει
µπρος η µηχανή της ελληνικής οικονοµίας. 

Αυτή είναι η προσπάθειά µας. Τη βλέπει ο λαός και παρ’ ότι
αντιλαµβάνεται τις δυσκολίες της περιόδου, συνεχίζει να στηρίζει
-σε µεγαλύτερα µάλιστα ποσοστά απ’ αυτά που κατέγραψαν οι
εκλογές- την προσπάθεια της Κυβέρνησης. 

Συνεπώς, ας µην ασχηµονείτε και να µην βιάζεστε, διότι η δια-

πραγµάτευση έχει εναλλαγές φάσεων και αισθηµάτων. Δεν είναι
ευθύγραµµη. Είναι, όµως, µια διαπραγµάτευση. Το καταλαβαί-
νουν και οι άλλοι, γιατί το εννοούµε εµείς. 

Είναι προφανές ότι το τρίµηνο αυτό δεν είναι ένας χαµένος
χρόνος. Είναι ο αναγκαίος χρόνος για να επανατοποθετήσουµε,
να βγάλουµε έξω από τη µέγγενη της προδιαγεγραµµένης λιτό-
τητας και νεοφιλελεύθερης υποταγής το ελληνικό πρόβληµα.
Δεν αγνοούµε ούτε υποτιµούµε τα προβλήµατα ρευστότητας
που αντιµετωπίζει η ελληνική οικονοµία. Αυτά προσπαθούµε να
λύσουµε µε όποιο τρόπο πρόσφορο µπορούµε να έχουµε µπρο-
στά µας. 

Και δυστυχώς, οσάκις επιδιώξαµε τέτοιους τρόπους -γνω-
στούς και από την προηγούµενη κυβέρνηση, διότι και αυτή τα
έκανε αυτά- βρήκαµε αντίθεση. Θυµάστε εδώ σε αυτήν την Αί-
θουσα το βράδυ που ψηφιζόταν ο νόµος για την ανθρωπιστική
κρίση, την τροπολογία του κ. Βαρουφάκη για τα 555 εκατοµµύ-
ρια που θα περνούσαν από τις τράπεζες για να δοθούν για την
αποπληρωµή µιας δόσης του ΔΝΤ. Δεν το ψήφισε η Νέα Δηµο-
κρατία. Αυτό σήµαινε ότι εάν περνούσε η άποψη της Νέας Δη-
µοκρατίας –που στη ζούλα πήγε να περάσει µε την άρνησή της
να το ψηφίσει- θα είχαµε ένα πιστωτικό γεγονός. 

Σήµερα πράγµατι, προσπαθούµε να ξύσουµε τον πάτο, να εί-
µαστε έτοιµοι ώστε, εάν χρειαστεί, να µην αθετήσουµε τη βασική
υποχρέωση του κράτους που είναι οι µισθοί, οι συντάξεις, η κοι-
νωνική πολιτική. Προνοούµε. Ξανά µπροστά µας ορθώνεται ένα
τείχος άρνησης. 

Και ποια είναι η µη οµολογούµενη επιδίωξη της Αντιπολίτευ-
σης; Είναι η πρόκληση οικονοµικού και πολιτικού χάους. Είναι η
αποσταθεροποίηση. Άλλοι το λένε πιο κοµψά. Μιλάνε για διά-
σπαση της πλειοψηφίας του ΣΥΡΙΖΑ και για κυβερνήσεις άλλου
πολιτικού προσανατολισµού. Κοιµούνται όρθιοι και θα διαψευ-
στούν. Δεν είµαστε από εκείνους που ήρθαµε για να κάνουµε τέ-
τοια κόλπα. 

Ήρθαµε και επιδιώκουµε µε σχέδιο, µε ρεαλισµό, µε αναζή-
τηση συµµαχιών, µε εµπιστοσύνη και ειλικρίνεια προς τον ελλη-
νικό λαό, µε αναζήτηση ευρύτερων συναινέσεων, να αλλάξουµε
αυτήν την πραγµατικότητα βήµα-βήµα και δύσκολα. Αλλά όχι να
κάνουµε αυτά τα οποία αυτοί κάνανε τότε από τις Κάννες, που
θυµήθηκε νωρίτερα ο κ. Βενιζέλος, και από άλλες δικές τους πα-
ρασκηνιακές διαδικασίες. Αυτά για να είναι καθαροί οι λογαρια-
σµοί µεταξύ µας. 

Θα κριθούµε όλοι. Δεν σηκώνουµε τους τόνους. Θα κριθούµε
όλοι για την ειλικρίνεια των προθέσεών µας και την αποτελεσµα-
τικότητα της πολιτικής µας. Εσείς έχετε κριθεί πάντως και έχετε
απορριφθεί. Και αν νοµίζετε ότι δηµιουργώντας πολιτικό χάος
και αποσταθεροποίηση µπορείτε να µετατρέψετε τη δική σας πο-
λιτική ανυπαρξία σε πρόβληµα πολιτικής αστάθειας της χώρας,
θα διαψευστείτε και πάλι. Δεν έχετε µέλλον πολιτικό µέσα από
αναµπουµπούλες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Απ’ αυτό το Βήµα ακούσαµε και πάλι το φόβητρο για τις εκλο-

γές. Δηλαδή περάσαµε µια τετραετία µε το µνηµόνιο, όπου οποι-
αδήποτε αναφορά για προσφυγή σε εκλογές, δηλαδή για
αναζήτηση εναλλακτικής λύσης στο µνηµόνιο, είχε τεθεί εκτός
νόµου. Οι εκλογές ήταν περίπου το απόλυτο κακό που θα διέ-
λυαν την οικονοµία άµα γινόντουσαν. Ξανά τώρα µας λένε ότι οι
εκλογές, αν γίνουν, θα διαλύσουν την οικονοµία. Εντάξει, δεν
ξέρω αν θα διαλυθεί η οικονοµία, αλλά κάποιοι έχουν πράγµατι
βάσιµους λόγους, είναι εύλογο να τις φοβούνται.

Εµείς δεν φοβόµαστε τις εκλογές. Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη,
νωπή του ελληνικού λαού και αν χρειαστεί το πολιτικό µας σχέ-
διο, αναλόγως των εξελίξεων, να αναβαπτιστεί στη γνώµη και στη
θέληση του ελληνικού λαού, θα γίνει. Εµείς πραξικοπήµατα δεν
κάνουµε, δεν κυβερνάµε ερήµην του λαού, κυβερνάµε µε ειλικρί-
νεια και εµπιστοσύνη του λαού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξεκαθαρίζουµε, λοιπόν, ότι δεν επιδιώκουµε εκλογές, δεν επι-

διώκουµε δηµοψήφισµα. Επιδιώκουµε ένα συµβιβασµό µε τους
δανειστές στο πρόβληµα που αφορά την ελληνική οικονοµία.
Εάν, όµως, αυτή η συµφωνία χρειαστεί –τέθηκε και από την Αν-
τιπολίτευση- µια λαϊκή νοµιµοποίηση, δεν θα φοβηθούµε, για τη
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συµφωνία µάλιστα, όχι γενικώς επί συζητήσεων. Καθαροί λογα-
ριασµοί. Δεν θα φοβηθούµε. 

Θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι τα ζητήµατα, τα οποία το πρωί
συζητήσαµε περί της συνταγµατικότητας έχουν εξαντληθεί και
δεν θέλω να τα επαναφέρω. Λυπάµαι που συνταγµατολόγοι,
όπως ο κ. Βενιζέλος, τα επαναφέρουν µε έναν τρόπο που δεν
επιβεβαιώνει την επιστηµονική τους τουλάχιστον συγκρότηση.

Αυτό που έχει σηµασία και το τονίζουµε είναι ότι θα κάνουµε
ό,τι είναι δυνατό, εντός των συνταγµατικών, δυνατοτήτων ώστε
να διασφαλίζεται η λαϊκή ενότητα και να διασφαλιστεί και η πο-
ρεία της χώρας προς την ανάπτυξη και τη ρύθµιση του χρέους
από την έκβαση της οποίας ρύθµισης θα κριθεί σε µεγάλο βαθµό
και η πορεία της χώρας.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω σε µια δηµαγωγία
που ακούγεται περί του αναγκαστικού δανείου, που δήθεν το
παίρνει στα χέρια της τώρα η τρόικα µέσω της Τράπεζας της Ελ-
λάδας. Δεν είναι αναγκαστικό δάνειο µε την έννοια της κατα-
στροφής της Μικράς Ασίας. Είναι φοβερές οι αναλογίες που
ακούγονται εδώ, για να διαµορφωθεί µια συλλογική συνείδηση
ότι περίπου είµαστε κοντά σε µια νέα καταστροφή, σε ένα νέο
1922. Δηλαδή, είναι κωµωδία. Κοντά στο µηδενισµό, στην κινδυ-
νολογία, έχουµε και τέτοιου είδους ανιστόρητες, αλλά υποβολι-
µαίες ιστορικές παροµοιώσεις. Όχι, το δάνειο αυτό έχει τις
διασφαλίσεις που αναφέρθηκαν, τα χρήµατα δεν δεσµεύονται,
υπάρχουν όροι, τα επιτόκια είναι καλύτερα, τα ξέρουµε. Αναφέρ-
θηκαν αναλυτικά και δεν θέλω να επεκταθώ. 

Εκείνο, όµως, που έχει µεγάλη σηµασία είναι να καταλάβουµε
ότι µε εκβιασµούς δεν µπορεί να προχωρήσει το ρωµαίικο. Και
δεν µπορεί να προχωρήσει, µάλιστα, µε εκβιασµούς, οι οποίοι
µοιάζουν να είναι: «His master’s voice», δηλαδή όχι αυθεντικές
έστω διατυπώσεις διαφορετικών νόµιµων πολιτικών απόψεων,
αλλά µεταφορά των εκβιασµών των δανειστών, του σκληρότερου
κοµµατιού των δανειστών εις βάρος της χώρας.

Μια τελευταία έκκληση. Μην παίζετε µε σενάρια απονοµιµο-
ποίησης της Βουλής, µε σενάρια που θέλουν να ψηφιοποιήσουν
τη σηµερινή Βουλή. Μην παίζετε µε σενάρια αποστασίας. Θα χά-
σετε άλλη µια φορά και το σηµαντικότερο είναι ότι θα δηµιουρ-
γήσετε προβλήµατα στη λειτουργία του πολιτικού συστήµατος
την ώρα που έχουµε ανάγκη από ενότητα, συναίνεση και αποφα-
σιστική διεκδίκηση µιας νέας πορείας, µιας νέας µοίρας για τη
χώρα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλώ το Γραµµατέα
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κουτσούµπα να λάβει
τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πλέον συνηθισµένο φαινό-
µενο, όταν ζορίζουν τα πράγµατα η εκάστοτε Κυβέρνηση να
απευθύνεται στο φρόνηµα και στον πατριωτισµό των Ελλήνων,
στην εθνική οµοψυχία που τάχα είναι απαραίτητη. Αλλά για να
έχουµε και το καλό ερώτηµα: Αλήθεια, απαίτηση της τρόικας και
των εταίρων δεν ήταν η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου; Όχι
τίποτε άλλο, αλλά για να καταλαβαίνουµε όλοι τι ακριβώς θεω-
ρείτε εσείς πατριωτικό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ) 

Αυτόν τον πατριωτισµό, βέβαια, τον θυµόσαστε κάθε φορά
που έχετε ανάγκη τον ελληνικό λαό, όταν θέλετε να βάλετε στο
χέρι ό,τι του έχει αποµείνει, αφού πρώτα τον έχετε «ξεζουµίσει»
παντοιοτρόπως. Αυτό κάνει και η σηµερινή συγκυβέρνησή σας
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ για να δικαιολογήσει το ότι βάζει χέρι στα διαθέ-
σιµα µιας σειράς οργανισµών του δηµοσίου, όπως είναι οι δήµοι
και οι περιφέρειες, όπως είναι τα νοσοκοµεία και άλλα. Οµολογεί
πως είναι πράξη εσωτερικού δανεισµού, την οποία µάλιστα ανα-
γορεύει ως ύψιστο πατριωτικό καθήκον. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση αξιοποιεί το κλίµα γενικευµένης ανα-
σφάλειας, αναδεικνύει τροµοκρατικά διλήµµατα, τα οποία η ίδια
η Κυβέρνηση φροντίζει να συντηρεί και να αναπαράγει µε τη βοή-

θεια των δανειστών εταίρων, τακτική που τη γνωρίσαµε πολύ
καλά και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις πέντε χρόνια τώρα,
κάθε φορά που ήταν να έρθει µια δόση ή να προετοιµαστεί το
έδαφος για να κλειστεί µια νέα συµφωνία-µνηµόνιο. 

Αυτή η πολιτική θα έχει άµεσα τραγικά αποτελέσµατα, γιατί τα
χρήµατα στα οποία βάζει χέρι η Κυβέρνηση για λογαριασµό των
δανειστών, είναι πόροι αναγκαίοι για την άµεση αντιµετώπιση των
προβληµάτων των λαϊκών στρωµάτων. 

Η αρπαγή των διαθέσιµων πόρων θα επιδεινώσει  τη ζωή χι-
λιάδων οικογενειών στους δήµους, αποτελώντας νάρκη για τη
στοιχειώδη µάλιστα λειτουργία κρίσιµων υπηρεσιών και δοµών
των δήµων, που υπηρετούν τα λαϊκά στρώµατα. Αναφέροµαι στις
σχολικές επιτροπές, στους παιδικούς σταθµούς για την τροφο-
δοσία τους, σε κοινωνικές δράσεις, σε πολιτιστικές και αθλητικές
υποδοµές, σε µικρές εργολαβίες που εξυπηρετούν τους πολίτες
κ.λπ.. 

Είναι γνωστό ότι τα προηγούµενα έξι χρόνια κόπηκε πάνω από
το 60% των κοινών αυτοτελών πόρων, που ήταν κρατική χρηµα-
τοδότηση. Σήµερα τριάντα, σαράντα δήµοι δεν µπορούν να ισο-
σκελίσουν προϋπολογισµούς και τους δώσατε δίµηνη παράταση.
Δεν µιλάµε για απόθεµα, αλλά για το σύνολο των διαθέσιµων
πόρων. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο αρµόδιος Υπουργός δεν απάντησε
σε δεκάδες ερωτήσεις δηµάρχων για το τι περιλαµβάνει και πώς
θα εφαρµοστεί. Αντίθετα, ακούσαµε εκπροσώπους του κυβερ-
νώντος κόµµατος να ισχυρίζονται µε καµάρι ότι σε πολλά κράτη
της Ευρωπαϊκής ένωσης, όπως στην Ολλανδία που είναι µάλιστα
και πρωτοπόρα στο νεοφιλελευθερισµό, υπάρχει η εξής υποχρέ-
ωση: Υποχρεωτική κατάθεση στην Κεντρική Τράπεζα των απο-
θεµατικών φορέων, όπως δήµων, ασφαλιστικών ταµείων,
πανεπιστηµίων κ.λπ..

Ο εισηγητής σας µάλιστα είπε στην επιτροπή ότι δεν ανακα-
λύπτετε την Αµερική. Καταλάβαµε φυσικά ότι απευθύνεται στη
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, εξηγώντας τη λογική σας, που
είναι λογική τους, για να τους µεµφθείτε ότι αντιπολιτεύονται σή-
µερα εκ του ασφαλούς. Από αυτήν τη σκοπιά, και εµείς σας κά-
νουµε κριτική, ότι αντιγράφετε, δηλαδή, ως θετική και θεµιτή
κάθε επιλογή του νεοφιλελευθερισµού της επάρατης Δεξιάς, της
γνωστής κατά τα άλλα. 

Όσο για εσάς, βέβαια, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τι φωνα-
σκείτε δυο µέρες τώρα; Εσάς αντιγράφουν οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Μιλάτε για φασιστικές και αυταρχικές µεθόδους. Τις δικές σας
µεθόδους αντιγράφουν και οι σηµερινοί, µόνο που επειδή είναι
αριστεροί και όχι δεξιοί, αυτόµατα ο αυταρχισµός, η αντιλαϊκή
πολιτική, οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου γίνονται περηφά-
νια, θυσία, για το καλό, άνοιγµα του δρόµου. «Ουαί υµίν γραµ-
µατείς και Φαρισαίοι» δηλαδή. 

Και µέσα σε όλα αυτά, έχουν θράσος κυβερνητικοί εκπρόσω-
ποι Βουλευτές να λένε εδώ µέσα και αραβικές παροιµίες, όπως
«τα σκυλιά αλυχτάνε, αλλά το καραβάνι προχωρά», χωρίς να
τους προβληµατίζει καθόλου, όµως, προς τα πού προχωρά. Αν
το καραβάνι σας προχωρά για να πολεµήσει στο πλευρό του
ΝΑΤΟ τους τζιχαντιστές της Μέσης Ανατολής, όπως είπε ο
Υπουργός Εξωτερικών σας, όπως σε όλους τους τόνους άλλω-
στε διαβεβαιώνετε τους ευρωατλαντικούς συµµάχους σας τε-
λευταία, τότε στο καλό και µε τη νίκη. Να πάτε µόνοι σας, όµως,
δεν έχετε δικαίωµα να οδηγήσετε τον λαό µας και τη νεολαία εκεί
ούτε φυσικά να τους παρασύρετε και να µας παρασύρετε και
όλους στους αντικατοπτρισµούς σας, όπου µέσα στην έρηµο,
την ξεραΐλα και την κινούµενη άµµο των συµµαχιών σας, στυλ
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ, θέλετε να βλέπετε οάσεις. Και
για να µην σας παρεξηγήσουν όταν αποκαλύπτεστε, το ρίχνετε
στην κλάψα για την «καµµένη γη», που παραλάβατε, και µάλιστα
τώρα όχι απλά «καµµένη γη», αλλά ραντισµένη µε ναπάλµ, που
αργεί να ανθίσει ξανά, όπως είπε ο ίδιος εισηγητής, προετοιµά-
ζοντας τον κόσµο ότι αυτά που λέγατε και θα κάνετε προεκλο-
γικά δεν θα τα κάνετε και άρα, κόσµε, ζήσε, Μάη, να φας
τριφύλλι!

Μόνο που έρχεστε όχι απλά δεύτεροι, αλλά και επαναλαµβά-
νεστε, κύριοι, ως πολιτικό προσωπικό µιας ίδιας αντιλαϊκής εξου-
σίας των µονοπωλίων και του καπιταλιστικού δρόµου, που µας
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έχει φέρει ως εδώ. Ξέρετε πολύ καλά ότι τα ίδια έλεγαν πάντα οι
επόµενοι, όταν παραλάµβαναν από προηγούµενους, µέχρι να γί-
νουν κι οι ίδιοι προηγούµενοι, πρώην. Τέλειωσαν και τα λόγια σας
για το τέλος της λιτότητας, όπως τέλειωσαν και τα µνηµόνια, που
έγιναν συµφωνίες, και οι τρόικες, που έγιναν θεσµοί, οµάδες ερ-
γασίας. 

Αυτός ο εσωτερικός δανεισµός που έρχεται µε πράξη νοµοθε-
τικού περιεχοµένου είναι µορφή λιτότητας. Αρπάζει πάλι µόνο
από τον λαό και όχι µόνο αφήνει στο απυρόβλητο το κεφάλαιο
που έχει και κατέχει, αλλά αρπάζει και το λαϊκό χρήµα για να το
έχει διαθέσιµο για το µεγάλο κεφάλαιο. Τα χρήµατα που αρπά-
ζετε είναι αναγκαίοι και κρίσιµοι πόροι, που τους έχει πληρώσει
ο ίδιος ο λαός από το υστέρηµά του, µέσω της φοροεπιδροµής,
µέσω των ανταποδοτικών τελών και πάει λέγοντας. Και αντί οι
πόροι να κατευθυνθούν στην κάλυψη των άµεσων, µεγάλων
αναγκών του λαού, καταλήγουν πάλι στις τσέπες των δανειστών.
Επαναλαµβάνουµε: Στους δήµους, για παράδειγµα, είναι χρή-
µατα που προορίζονται για τη σίτιση, τη θέρµανση, τους παιδι-
κούς σταθµούς, τις σχολικές επιτροπές, τις κοινωνικές δοµές,
για έργα και υπηρεσίες που υπηρετούν τις οξυµµένες λαϊκές
ανάγκες. 

Σε κλείσιµο οδηγείτε και τα ΑΕΙ και τα ΤΕΙ, έχοντας µειώσει στο
70% τη χρηµατοδότηση. Παίρνετε τώρα και τα διαθέσιµα, στραγ-
γίζετε άµεσα τα όποια υπολείµµατα µέριµνας σε σίτιση, στέγαση,
λειτουργικά, αφού απορρίψατε ακόµα και την τροπολογία που
κατέθεσε το ΚΚΕ στο νοµοσχέδιο για τις εκατό δόσεις για παρα-
γραφή χρεών σχολικών µονάδων και των ΑΕΙ και ΤΕΙ προς τη
ΔΕΗ. Αντίστοιχα οικτρή είναι η κατάσταση στα νοσοκοµεία. 

Όσο για τους χουβαρντάδες εκπροσώπους σας σε διάφορους
οργανισµούς, που, εκτός από όσα αρχικά ταµειακά διαθέσιµα
είχαν δώσει στην Τράπεζα της Ελλάδος, µετά την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου έδωσαν και επιπλέον, όπως, παραδείγµα-
τος χάριν, ο ΟΑΕΔ, φτάνοντας τα 170 εκατοµµύρια ευρώ που
είχε στα ταµεία του να τα χαρίσει, έχουµε να τους πούµε ότι δεν
έχουν στοιχειώδη, πραγµατικά, τσίπα. Γιατί, όπως οι ίδιοι οι άνερ-
γοι κατήγγειλαν, όταν πήγαν να ζητήσουν µια έκτακτη, µικρή οι-
κονοµική ενίσχυση µέσω του ΟΑΕΔ για να περάσουν το Πάσχα
ανθρώπινα, µε τις οικογένειές τους, µε τα παιδιά τους, η απάν-
θρωπη απάντηση ήταν ότι δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Η δυ-
νατότητα, όµως, βρέθηκε, όχι για τους άνεργους, αλλά για το
κράτος των εργοδοτών, στραγγίζοντας τα διαθέσιµα και αφήνον-
τας αυτόν τον οργανισµό πανί µε πανί. 

Εάν µάλιστα αληθεύει, όπως καταγγέλλουν συνδικάτα, ότι
σκοπεύουν να µην πληρώσουν το επόµενο δίµηνο την αποζη-
µίωση που προβλέπεται σε όσους ανέργους συµµετέχουν στα
προγράµµατά του, τότε πιο γρήγορα απ’ όσο θα περίµενε κανέ-
νας θα δούµε τις επιπτώσεις και τις συνέπειες από την εφαρµογή
αυτής της αισχρής πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου.

Πατριωτισµός και λαϊκή ευθύνη, λοιπόν, σε καµµία περίπτωση
δεν µπορεί να είναι η αρπαγή των διαθέσιµων, για να υλοποιηθεί
µια συµφωνία που έχει ήδη υπογράψει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ για
την πληρωµή του χρέους, ενός χρέους που στο ελάχιστο δεν ευ-
θύνεται ο ελληνικός λαός. 

Για το χρέος, λοιπόν, ήρθε αυτή η δεύτερη πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου. Η πρώτη πριν από λίγες ηµέρες ήρθε, για να ευ-
νοήσει προκλητικά ισχυρούς, µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, οι οποίοι εκτός από τις απαλλαγές των προσαυξήσεων για
τον χρόνο της καθυστέρησης στην απόδοση των φόρων εισοδή-
µατος, του ΦΠΑ, διαφόρων τελών κ.λπ., απαλλάχθηκαν µέχρι και
100% για τα πρόστιµα που τους επιβλήθηκαν µετά από φορολο-
γικούς ελέγχους, όπως για λαθρεµπόριο, έκδοση πλαστών εικο-
νικών τιµολογίων, απόκρυψη φορολογητέας ύλης, µη απόδοση
ΦΠΑ, ειδικών φόρων κ.ά.. Θα είχε ενδιαφέρον, βέβαια, να δούµε
και να µας πείτε ποιοι και µε πόσα ποσά έχουν ευνοηθεί µέχρι
τώρα. 

Η ουσία είναι ότι η πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
χαρίζει πολλά εκατοµµύρια στο κεφάλαιο, ενώ η δεύτερη βάζει
πιο βαθιά χέρι στα ταµειακά διαθέσιµα δηµόσιων οργανισµών,
για να ικανοποιήσει τις απαιτήσεις των δανειστών και άλλες λει-
τουργικές ανάγκες του κράτους, χωρίς να θίξει στο ελάχιστο τα
συµφέροντα των µονοπωλίων. 

Πατριωτικό, λοιπόν, σε αυτή την περίπτωση που συζητούµε
σήµερα δεν είναι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αρπαγής
των διαθέσιµων. Δίκαιο και πατριωτικό είναι να µην συναινέσει
κανείς και καµµία Βουλευτής σήµερα εδώ, κανένας δήµαρχος ή
δηµοτικός σύµβουλος που σέβεται τη λαϊκή ψήφο, κανένας ερ-
γαζόµενος σε αυτή τη χώρα στην ανέντιµη µεταφορά διαθέσιµων
στο παιχνίδι του εσωτερικού δανεισµού, στην κάλυψη των πιστω-
τών, να µη συµβιβαστεί δηλαδή στο να ξαναπληρώσει ο ίδιος ο
λαός για λογαριασµό του κεφαλαίου.

Καλούµε και από το Βήµα της Βουλής κανένας δήµαρχος να
µη βάλει την υπογραφή του σε µεταφορά πόρων που έχουν µε
αίµα πληρώσει οι δηµότες του, για να πληρωθούν οι δανειστές
δυνάστες, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα, η Κοµισιόν, δηλαδή η ευρωπαϊκή πλουτοκρατία.
Ιδιαίτερα σήµερα που έχουν ενταθεί τα αντιλαϊκά παζάρια µε
τους ιµπεριαλιστικούς αυτούς οργανισµούς, που τα χαµόγελα
στις Συνόδους Κορυφής δίνουν και παίρνουν, µαζί µε τους διαγ-
κωνισµούς και τους ανταγωνισµούς αυτής της συµµαχίας των
λύκων χρειάζεται η µέγιστη δυνατή καταδίκη τέτοιων ενεργειών,
όπως είναι η συγκεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.

Οι κυβερνώντες τρεις µήνες τώρα χρησιµοποιούν µόνο συν-
θήµατα-γενικόλογες υποσχέσεις προς τον λαό. Όµως, µε συν-
θήµατα και δήθεν αριστερά λόγια δεν γεµίζει το στοµάχι.
Αντίθετα, προς τους εταίρους τους προσπαθούν να είναι όσο
µπορούν πιο συγκεκριµένοι συµφωνώντας µαζί τους για όλα τα
καυτά θέµατα που έχει η ατζέντα της νέας συµφωνίας. 

Αυτές τις µέρες η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ καταλήγει
µαζί µε τους εταίρους της στις τελευταίες λεπτοµέρειες για τα
µέτρα που θα συνοδεύουν τη συµφωνία της 20ής Φλεβάρη, µιας
συµφωνίας που, όπως έχουµε από την αρχή καταγγείλει, έχει
από όλα τα µνηµονιακά. 

«Εθνική προσπάθεια» βαφτίζει η Κυβέρνηση την πολιτική της,
προκειµένου να διασφαλίσει περισσότερο ζεστό κρατικό χρήµα
για τους εγχώριους µονοπωλιακούς οµίλους. Η υπερήφανη δια-
πραγµάτευση αφορά συµφέροντα της άρχουσας τάξης, που η
Κυβέρνηση επιδιώκει να υπηρετήσει όπως ακριβώς έκαναν και
οι προηγούµενοι. Όπως όµως και αν καταλήξει αυτή η διαπραγ-
µάτευση, πάλι ο λαός θα βρεθεί χαµένος. 

Θα αναρωτηθεί κάποιος: Είναι σικέ τελικά αυτή η διαπραγµά-
τευση; Είναι όλα επικοινωνιακά κόλπα; Μάλιστα, µερικοί από την
Κυβέρνηση ρωτούν δήθεν µε έκπληξη και απορία: Αν δεν υπάρ-
χει σύγκρουση πραγµατική -λένε- µε τους εταίρους, τότε πώς
εξηγείται η επίθεση των Ευρωπαίων εταίρων και η υπονόµευση
–όπως λένε- της Κυβέρνησης; Βέβαια, δεν νοµίζουµε ότι αυτό το
ερώτηµα έβαλε ο κ. Τσίπρας προς την κ. Μέρκελ χθες ή σε άλ-
λους εταίρους και φίλους, όπως τους αποκαλεί. 

Η θέση του ΚΚΕ είναι καθαρή, άσχετα από τα επικοινωνιακά
κόλπα. Οι αντιθέσεις στο πλαίσιο της λυκοσυµµαχίας, αλλά και
γενικότερα του διεθνούς ιµπεριαλιστικού συστήµατος –γιατί έτσι
λέγεται αυτό το πράγµα- είναι υπαρκτές. Μάλιστα, εµείς εξακο-
λουθούµε να υποστηρίζουµε ότι οι συµβιβασµοί είναι σχετικοί,
προσωρινοί, εύθραυστοι, ενώ οι αντιθέσεις και οι ανταγωνισµοί
τους είναι απόλυτοι και µόνιµοι. Υπάρχει πραγµατικός πόλεµος
συµφερόντων για το ποιο τµήµα του κεφαλαίου, ποια χώρα σε
τελική ανάλυση, θα βγει πιο ενισχυµένη από την καπιταλιστική
κρίση. Είναι νόµος ότι σε συνθήκες κρίσης, µαζί µε την εργατική
τάξη, µαζί µε τον λαό που την πληρώνει πάντα, απαξιώνεται, κα-
ταστρέφεται και ένα τµήµα του κεφαλαίου. Είναι τα εργοστάσια
που κλείνουν, είναι τα εµπορεύµατα που δεν πωλούνται, είναι τα
χρέη, το χρηµατικό κεφάλαιο που δεν µπορεί να πληρωθεί.

Πάνω σε αυτήν τη βάση διεξάγεται ένας ανελέητος πόλεµος,
µεταξύ µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων, µονοπωλίων και
σε τελικά ανάλυση, µεταξύ κρατών και κυβερνήσεων που εκπρο-
σωπούν αυτά τα συµφέροντα. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Ευ-
ρωζώνη, υπάρχει η αντιπαράθεση, µεταξύ της Γερµανίας, που
είναι η κερδισµένη των τελευταίων χρόνων, και των χωρών, όπως
η Γαλλία η Ιταλία και άλλες που είναι χαµένες. Όταν λέµε χαµέ-
νες, βέβαια, δεν εννοούµε φυσικά τα µονοπώλιά τους, τους
πλουτοκράτες, ότι δεν έχουν κέρδη, αλλά αυξάνει η ψαλίδα µε-
ταξύ των αντίστοιχων γερµανικών. Η Γερµανία επιµένει στη γνω-
στή σφιχτή δηµοσιονοµική πολιτική, οι άλλες επιδιώκουν
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χαλάρωση. Δεν ζητούν φυσικά χαλάρωση, γιατί τους έπιασε ο
πόνος για τους λαούς τους και για τον ελληνικό λαό, αλλά για να
εξοικονοµήσουν χρήµα κρατικό, που θα πάει για επενδύσεις και
για την κερδοφορία των µεγάλων επιχειρήσεων. Σε αυτήν την αν-
τιπαράθεση εµπλέκονται ενεργά και οι Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής, οι οποίες από τη µια θέλουν να ασκήσουν πίεση στη
Γερµανία για την πρωτοκαθεδρία στην Ευρώπη, από την άλλη
δεν θέλουν, προς το παρόν, να διαταραχθεί και η συνοχή της Ευ-
ρωζώνης.

Σε αυτές τις αντιθέσεις, τους σχεδιασµούς, είναι ενταγµένη
και η σηµερινή ελληνική Κυβέρνηση. Δεν είναι τυχαίες πι-
στεύουµε οι δηλώσεις της Κυβέρνησης στην Αµερική για συνεκ-
µετάλλευση του ενεργειακού πλούτου του Αιγαίου, ούτε είναι
τυχαίο ότι έχουν παρελάσει από την Ελλάδα το µισό Στέιτ Ντι-
πάρτµεντ δεκάδες άλλοι αξιωµατούχοι, ούτε ότι η Κυβέρνηση
πάει και έρχεται µε κορυφαίους Υπουργούς της, όπως οι Υπουρ-
γοί Οικονοµικών, Άµυνας και Εξωτερικών. 

Παρά την προσπάθεια της Κυβέρνησης να παρουσιάσει ως πο-
λυδιάστατη και συµφέρουσα την εξωτερική της πολιτική, η πραγ-
µατικότητα είναι ότι µπερδεύεται όλο και περισσότερο µέσα στο
κουβάρι αυτών των οξυµµένων  αντιθέσεων και ανταγωνισµών.

Ο ελληνικός λαός δεν έχει να κερδίσει τίποτα από αυτά τα επι-
κίνδυνα παιχνίδια, από τη διαπάλη που είναι σε εξέλιξη ανάµεσα
σε καπιταλιστικές ισχυρές οικονοµίες, από την αντιπαράθεση και
τους ανταγωνισµούς µέσα στην Ευρωζώνη, την Ευρωπαϊκή
Ένωση, ανάµεσα στις ΗΠΑ και τη Γερµανία για την πρωτοκαθε-
δρία στην Ευρώπη.

Ταυτόχρονα, είναι σε εξέλιξη η νέα υλοποίηση των ατλαντικών
σχεδίων επέµβασης στην ευρύτερη περιοχή µας, τη Μεσόγειο,
Μέση Ανατολή, µε µοχλό και το «Ισλαµικό Κράτος», τους τζιχαν-
τιστές, µε στόχο τον έλεγχο των αγορών, των εξελίξεων και της
περιοχής άµεσα από τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής.

Από αυτές τις αντιθέσεις, µόνο να χάσουν έχουν οι λαοί. Άλ-
λωστε το σύστηµα έχει τέτοια αδιέξοδα και αντιφάσεις, που η
διαχείρισή τους δεν µπορεί να τις θεραπεύσει. Μέχρι σήµερα,
ξεπερνιούνταν οι αντιθέσεις στην Ευρωζώνη µε συµβιβασµούς.
Υπάρχει περίπτωση και πιθανότητα στο µέλλον αυτές οι αντιθέ-
σεις στην Ευρωζώνη να µην είναι δυνατόν να συµβιβαστούν. Να
δηµιουργηθούν µεγάλα ρήγµατα, ακόµα και στη συνοχή της Ευ-
ρωζώνης.

Το ερώτηµα σε όλες αυτές τις πιθανότητες και τα σενάρια,
που πρέπει να απαντηθεί από όλους µας καθαρά, είναι ποιος θα
πληρώσει τον λογαριασµό. Ποιος θα πληρώσει, για παράδειγµα,
τον λογαριασµό από τη λίστα των µεταρρυθµίσεων που έχει ετοι-
µάσει η Κυβέρνηση και τη συζητάει µε τους εταίρους για να αλυ-
σοδέσουν πάλι το λαό µας στο όνοµα της καπιταλιστικής
ανάπτυξης που θα έρθει; 

Ο Πρωθυπουργός όταν υπόσχεται γενικά διάφορα από το
Βήµα της Βουλής, περιγράφει µια Ελλάδα της οποίας η καπιτα-
λιστική οικονοµία περνάει από τη φάση της κρίσης στη φάση της
ανάκαµψης, όπου οι καπιταλιστές αβγαταίνουν τα κέρδη τους
και η εργατική τάξη, ο λαός, τα λαϊκά στρώµατα µατώνουν γι’
αυτό. Και αυτό υπόσχεται να διασφαλίσει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση. 

Η λίστα της συµφωνίας που έχουν ετοιµάσει περιέχει ιδιωτι-
κοποιήσεις στρατηγικών υποδοµών της χώρας, όπως είναι τα λι-
µάνια, τα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια, άλλες
δηµόσιες επιχειρήσεις. Η Κυβέρνηση προσπαθεί να αποκρύψει-
πίσω από παραπλανητικά συνθήµατα περί τέλους της λιτότητας,
περί αντιυφεσιακών µέτρων, που θα φέρουν τάχα ευηµερία για
όλους- ότι στην πραγµατικότητα δεσµεύεται να συνεχίσει τον
γνωστό αντιλαϊκό δρόµο των ιδιωτικοποιήσεων, της απελευθέ-
ρωσης τοµέων στρατηγικής σηµασίας. Γι’ αυτό παρουσιάζει ως
τάχα νέα φιλολαϊκή –ακούστε- µορφή ιδιωτικοποίησης τις συµ-
πράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Λες και δεν έχουµε αρ-
κετή πείρα στην Ελλάδα από τις ΣΔΙΤ, από τις συµβάσεις
παραχώρησης όλα αυτά τα χρόνια. 

Η δική της λίστα µεταρρυθµίσεων περιέχει άγριο φοροκυνη-
γητό σε λαϊκά στρώµατα, να πληρώσουµε, ακόµα κι αν δεν
έχουµε. Μας καλεί να δώσουµε τη µάχη κατά της φοροδιαφυγής,
την ώρα που διατηρεί όλες τις προκλητικές φοροελαφρύνσεις

για το µεγάλο κεφάλαιο, για εφοπλιστές. 
Περιέχει νέα επίθεση σε ασφαλιστικά δικαιώµατα µε κατάρ-

γηση των πρόωρων συντάξεων, ενοποίηση ασφαλιστικών τα-
µείων που θα συµπαρασύρει αντικειµενικά πάλι τις συντάξεις
προς τα κάτω, το θέλουν ή δεν το θέλουν. Προβάλλει ως δήθεν
µεγάλη µάχη τις επιφυλάξεις στο να αυξηθούν κι άλλο τα όρια
συνταξιοδότησης και κρύβει ότι έχει ήδη αποδεχθεί τη µεγάλη
αύξηση στα όρια συνταξιοδότησης που έφεραν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις. 

Προωθεί τα αντικίνητρα σε κάθε πρόωρη συνταξιοδότηση. Ου-
σιαστικά καλεί τον λαό µας να είναι υπερήφανος που θα δου-
λεύει ως τα βαθιά γεράµατα για να πάρει µια σύνταξη πείνας. Το
ίδιο ζητάει και από τα νέα παιδιά, που δεν ξέρουν αν θα πάρουν
ποτέ σύνταξη, αφού περιπλανώνται ανάµεσα στην ανεργία, τη
µαθητεία, τη µερική απασχόληση. 

Η θέληση του λαού να απαλλαγεί από τα µνηµόνια, µπορεί να
αποκτήσει πραγµατικό περιεχόµενο όταν ο λαός πει «όχι» στα
µνηµόνια, στους εφαρµοστικούς νόµους, στηρίζοντας την πρό-
ταση νόµου που κατέθεσε το ΚΚΕ στη Βουλή και η Κυβέρνηση
σαµποτάρει, αφού δεν τη φέρνει για συζήτηση.

Το ΚΚΕ µέσα σε τρεις µήνες έφερε συγκεκριµένες προτάσεις
νόµου, που συµβάλλουν πραγµατικά στην ανακούφιση των ερ-
γαζοµένων, των λαϊκών στρωµάτων. Μόλις χθες η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα κατέθεσε µια ολοκληρωµένη πρόταση νόµου µε
τίτλο: «Επαναφορά κατώτερου µισθού, επαναφορά 13ης και 14ης

σύνταξης, 13ου και 14ου µισθού. Ρυθµίσεις για τις Συλλογικές Συµ-
βάσεις Εργασίας και κατάργηση αντεργατικών διατάξεων». Πριν
από δέκα ηµέρες είχαµε καταθέσει πρόταση νόµου για την κα-
τάργηση των διοδίων, για να σταµατήσει επιτέλους ο κόσµος να
πληρώνει το εξοντωτικό χαράτσι στις εθνικές οδούς. Ανάλογα
έχουµε καταθέσει τροπολογίες συγκεκριµένες σε νόµους που
έχει φέρει η Κυβέρνηση, οι οποίες πραγµατικά ανακουφίζουν τον
λαό.

Αυτές οι προτάσεις µας µπορούν να γίνουν αντικείµενο πάλης
του ίδιου του εργατικού λαϊκού κινήµατος, κόντρα στους κοινω-
νικούς διαλόγους, οι οποίοι στην πραγµατικότητα είναι µονόλο-
γοι των µεγάλων συµφερόντων του κεφαλαίου. Δεν
τροµοκρατούµαστε µε τον φόβο της πιθανής ρήξης που θα φέρει
µια πραγµατικά ριζοσπαστική πολιτική κινητοποίηση και δράση
από ένα κίνηµα που θα έχει σαφή προσανατολισµό ενάντια σ’
αυτό το σύστηµα το καπιταλιστικό, ενάντια στα µονοπώλια, όπως
άλλοι τροµοκρατούνται.

Εµείς τονίζουµε καθαρά ότι ο αγώνας για να έχει αποτελέ-
σµατα, για να φέρει την εργατική τάξη πραγµατικά στην εξουσία,
τον λαό στην εξουσία, πρέπει να γράφει στην προµετωπίδα του
«ρήξη µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, το κεφάλαιο και την εξουσία
του στην Ελλάδα». 

Με βάση όλα όσα είπαµε σήµερα στην Ολοµέλεια αλλά και
χθες και προχθές στην επιτροπή, είναι φανερό ότι καταψηφί-
ζουµε και µε τα δυο χέρια αυτή την επαίσχυντη πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου. Στους δικούς σας ψηφοφόρους να εξηγήσετε
γιατί άλλα λέγατε προεκλογικά και άλλα σήµερα. Εµείς ξέρουµε
πολύ καλά.

Άλλωστε, γι’ αυτό προειδοποιούσαµε και προεκλογικά τον λαό.
Αυτά τονίζουµε σε όλες τις παρεµβάσεις µας δηµόσια και µέσα
στη Βουλή και έξω από αυτή και δεν θα κουραστούµε να
αγωνιζόµαστε για το δίκαιο, για την αλήθεια, για να ορθοποδήσει
το κίνηµα, ο λαός να περάσει στην αντεπίθεση µε την εργατική
τάξη, τον λαό µπροστά, τη µεγάλη κοινωνική λαϊκή συµµαχία του. 

Γι’ αυτό και σήµερα ζητάµε να γίνει ονοµαστική ψηφοφορία
µέσα στη Βουλή, για να πάρει κάθε Βουλευτής ατοµικά την
ευθύνη του και όχι να κρύβεται πίσω από συλλογικές ευθύνες,
κυβερνητικές ή κοµµατικές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Κουτσούµπα. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Καραγιαννίδη Χρήστο για πέντε
λεπτά ακριβώς, θα ήθελα να κάνω δύο µικρές ανακοινώσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανακοινώνεται προς το Σώµα
ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης
και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου:
«Εκδηµοκρατισµός της διοίκησης -Καταπολέµηση Γραφειοκρατίας
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και Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση-Αποκατάσταση Αδικιών και άλλες
διατάξεις». 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και οκτώ εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το Γυµνάσιο Νέου Πετριτσίου Σερρών, το Γυµνάσιο
Καρουσάδων Κέρκυρας και µε την άδεια του Σώµατος -αν µου
το επιτρέπετε- θέλω να κάνω ειδική αναφορά στους µαθητές και
τις µαθήτριες από το Γυµνάσιο Ευρωπού Κιλκίς, που είναι ο
τόπος καταγωγής του συζύγου µου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Καραγιαννιδης για πέντε λεπτά ακριβώς και
ακολουθεί η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη. 

Να πω επίσης ότι το Κιλκίς είναι εκλογική περιφέρεια των κυ-
ρίων Γεωργαντά, Παραστατίδη και άλλων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Μην πείτε όλους τους Βουλευ-
τές του Νοµού, κυρία Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Όχι, όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ: Είναι ενδιαφέρον να επαναφέ-

ρουµε στη µνήµη µας λεχθέντα. Το πρωί έγινε µία ολόκληρη φα-
σαρία, που κράτησε περί τις δύο ώρες, για κάτι που είπε ο
Υπουργός. Θα ήθελα να φρεσκάρω λίγο τη µνήµη των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας, διαβάζοντας το εξής: «Είναι πολιτική
ανανδρία ο αρχιερέας της διαπλοκής µε την οµπρέλα της ασυ-
λίας να ισχυρίζεται ότι τάχα εξαγοράστηκα από συµφέροντα για
να ρίξω την Κυβέρνηση.». -Σαµαράς για τον κ. Κωνσταντίνο Μη-
τσοτάκη. Προφανώς, επιβραβεύοντας αυτήν τη ρήση, ο κ. Σαµα-
ράς έγινε Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επίσης, είναι ενδιαφέρον -από πλευράς κωµωδίας, εννοώ- να
ακούµε την Αντιπολίτευση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ
να καίγονται τόσο πολύ για το Σύνταγµα. 

Δεν θα θυµίσω τις είκοσι επτά πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου. Θα θυµίσω µία µόνο που δεν ήρθε καν να περάσει από τη
Βουλή, το κλείσιµο της ΕΡΤ. 

Επίσης, θα σας θυµίσω ότι ερχόντουσαν νοµοσχέδια των εξα-
κοσίων σελίδων σε ένα άρθρο, γιατί δεν τολµούσατε να το σπά-
σετε, επειδή υπήρχε πιθανότητα να µην σας το ψηφίσουν οι
Βουλευτές σας. 

Θα θυµίσω επίσης ότι η διαδικασία του κατεπείγοντος είχε τεί-
νει να γίνει κανονική λειτουργία του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Επειδή όταν κάνετε κριτική θα πρέπει να έχετε καθαρή τη
φωλιά σας, καλό είναι, εφόσον έχετε λερωµένη τη φωλιά σας,
να σταµατήσετε τουλάχιστον αυτήν την κριτική. 

Ενδιαφέρον επίσης είναι -γιατί το άκουσα από τον κ. Βορίδη
το πρωί, πάλι από την πλευρά της κωµωδίας- να λέγεται ότι είναι
συνταγµατικώς ανεπίτρεπτο να πειραχθούν τα ανταποδοτικά
τέλη. Εάν δεν απαντούσε χθες ο αρµόδιος Υπουργός, θα έλεγα
ότι όντως κάτι τέτοιο µπορεί να συµβεί. Διαβάζω από τα Πρα-
κτικά δήλωση του κ. Μάρδα στην οµιλία του: «Όσον αφορά τα
ανταποδοτικά τέλη, εξαιρούνται και σας το είπα» προς τον Πρό-
εδρο της ΚΕΔΕ. 

Για να προκαλέσουµε εντυπώσεις, µπορούµε να επαναλαµβά-
νουµε συνεχώς στην Ολοµέλεια αυτά που έχουν απαντηθεί στις
επιτροπές. Αυτό όµως δεν παράγει πολιτική και δεν παράγει και
όφελος προς το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Όσον αφορά τα πανεπιστήµια και τις περικοπές των διαθεσί-
µων τους, ενθυµείστε κάτι που λέγεται PSI; Δυστυχώς, ο κ. Βενι-
ζέλος ήρθε, έβγαλε τον λόγο του και έφυγε. 

Θα µπορούσε να µας πει ο κ. Βενιζέλος πόσο συνταγµατικό
ήταν το κούρεµα των αποθεµατικών των πανεπιστηµίων και των
νοσοκοµείων; Γιατί επιλεκτικά µας είπε κάτι για το ΙΚΑ, το οποίο
δεν αποδεικνύεται, αλλά είναι δική του ρήση. 

Μας είπε, λοιπόν, επιλεκτικά για το ΙΚΑ. Βέβαια, ξέχασε τα πα-
νεπιστήµια, τα νοσοκοµεία, τα ιδρύµατα, τις δεκαπέντε χιλιάδες
µικροµολογιούχους. Αυτό σάς πείραξε επειδή ήταν αντισυνταγ-
µατικό; Ή απλώς δεν το θυµάστε; Θέλετε να θυµάστε ό,τι θέλετε
εσείς. Όµως, η πραγµατικότητα αυτή έχει υπάρξει και δεν θα τη

βάζουµε κάτω από το χαλί. Μάλιστα, η πραγµατικότητα αυτή έχει
υπάρξει πριν από δύο χρόνια. Δεν πέρασαν σαράντα χρόνια, για
να το ξεχάσουµε. 

Την πραγµατικότητα ότι η ΣΑΤΑ περικόπηκε στα δικά σας χρό-
νια περί το 60%, 70%, 80% θα την ξεχάσουµε κι αυτή; Αυτό είναι
συνταγµατικό; Αυτό είναι νόµιµο; Αυτό είναι ηθικό; Αυτό είναι πο-
λιτικά σωστό; Όχι, δεν είναι. Δεν το θυµάστε όµως. Δεν βολεύει. 

Την πραγµατικότητα ότι οφείλετε στους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης για πάρα πολλά χρόνια εκατοµµύρια εκατοµµυ-
ρίων ως παρακρατηθέντα από την κεντρική κυβέρνηση θα την
ξεχάσουµε κι αυτήν; Οι δήµοι και οι περιφέρειες έφτασαν σε
αυτό το χάλι γιατί είναι δυόµισι-τρεις µήνες Κυβέρνηση ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Πριν ποιοι κυβερνούσαν; Κυβερνούσαν κάποιοι άλλοι κι
εσείς απλώς πήρατε τη θέση τους τώρα; 

Θέλετε να ξεχάσουµε πέντε χρόνια πού έχετε φέρει τη χώρα;
Θέλετε να ξεχάσουµε πέντε χρόνια σε ποια κοινωνική κατα-
στροφή έχετε οδηγήσει τον ελληνικό λαό; Θέλετε να ξεχάσουµε
πώς ακριβώς υπογράφατε τα µνηµόνια; Θέλετε να ξεχάσουµε
τον κ. Φούχτελ που είχε εγκατασταθεί µέσα στα δηµαρχεία και
στις περιφέρειες και έκανε απογραφές και σας έδινε σχέδια ανά-
πτυξης των δήµων και των περιφερειών; Τι από όλα αυτά τα
πράγµατα να ξεχάσουµε;

Εµφανίζεστε ως αθώες περιστέρες τώρα να υποστηρίξετε την
οικονοµική και διοικητική αυτοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Μόνο που αυτήν την τοπική αυτοδιοίκηση τη ρηµάξατε. Εµφανί-
ζετε µάλιστα και ανθρώπους που τάχα δεν έχουν κοµµατική ση-
µαία. Το ακούσαµε και εχθές στην επιτροπή αυτό. Σοβαρά; Με
ποιανού υποστήριξη εκλέγονται οι δήµαρχοι; Είναι ακοµµάτιστοι;
Γιατί ξαφνικά οι δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες –όσοι, τέλος
πάντων, αρνούνται και σήκωσαν σηµαία αντίστασης- δεν θυµή-
θηκαν όλα τα προηγούµενα χρόνια αυτά που έχουν συµβεί στην
τοπική αυτοδιοίκηση; 

Θα ήθελα να πω και το εξής, το οποίο είπε και ο εκπρόσωπος
της Τράπεζας της Ελλάδος: Αν οι λογαριασµοί αυτοί που έχει η
τοπική αυτοδιοίκηση είναι στη Eurobank ή στην Alpha Bank και
βουλιάξουν, αυτά τα λεφτά της τοπικής αυτοδιοίκησης θα σω-
θούν; Ποιος είναι ο κίνδυνος µε το να πάνε στην Τράπεζα της Ελ-
λάδος; Τι ακριβώς είναι αυτό που φοβίζει την τοπική από τους
εκπροσώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης; 

Θα κλείσω µε εξής: Χθες, ο εκπρόσωπος της Τράπεζας της
Ελλάδος απαντούσε επανειληµµένα προς τους εκπροσώπους
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας για συγκεκριµένους φό-
βους ότι δεν υπάρχουν και οι εκπρόσωποι των δύο κοµµάτων τον
ρωτούσαν συνεχώς το ίδιο πράγµα. Εάν, λοιπόν, δεν πείθεστε
από υπηρεσιακούς παράγοντες, θα πειστείτε από την πραγµατι-
κότητα που έρχεται και µετά θα πρέπει να δικαιολογήσετε το
γιατί δηµιουργήσατε όλον αυτόν τον πανικό αυτήν την εβδο-
µάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Καραγιαννίδη. 
Τον λόγο έχει η κ. Όλγα Κεφαλογιάννη. 
Αµέσως µετά, θα περάσουµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκ-

προσώπους. 
Ορίστε, κυρία Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρι-

σκόµαστε σήµερα εδώ για να αντιµετωπίσουµε ένα, κατά την Κυ-
βέρνηση, κατεπείγον πρόβληµα –εν προκειµένω την έλλειψη
ρευστότητας- που έχρηζε αντιµετώπισης µε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου. 

Συµπεραίνουµε, λοιπόν, ότι πρώτον, ο επείγων χαρακτήρας
που δικαιολογεί την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δεν προ-
κύπτει από µία καλά σχεδιασµένη απόπειρα βελτίωσης της δη-
µοσιονοµικής διαχείρισης των διαθεσίµων της γενικής
κυβέρνησης, όπως παρατίθεται στην επιχειρηµατολογία της Κυ-
βέρνησης, γιατί µια βελτιστοποίηση της λειτουργίας της κρατι-
κής µηχανής δεν µπορεί –και δεν πρέπει- να έχει επείγοντα
χαρακτήρα. 

Το δεύτερο συµπέρασµα είναι ότι υπάρχει σοβαρότατο και κα-
τεπείγον πρόβληµα ρευστότητας. Όµως, το πρόβληµα ρευστό-
τητας της ελληνικής οικονοµίας είναι γνωστό εδώ και πολύ καιρό
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και ένας καλόπιστος παρατηρητής υποθέτω βλέπει ότι αυτό όχι
µόνο είναι εκ των προτέρων γνωστό σε µία Κυβέρνηση, η οποία
ετοιµάζεται για µία –όπως την αποκαλεί- «σκληρή διαπραγµά-
τευση», αλλά ότι έχει ληφθεί και σοβαρά υπ’ όψιν στην όποια
στρατηγική της. 

Η ρευστότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ούτε
τυχαίο γεγονός ούτε ασήµαντη µεταβλητή. Είναι µια από τις κύ-
ριες παραµέτρους του σχεδιασµού µιας στρατηγικής, πολιτικής
και οικονοµικής, ιδίως όταν προϋποθέτει σκληρή διαπραγµά-
τευση και ιδίως όταν η κατάσταση της ρευστότητας, λόγω της
ιδιαιτερότητας του καθεστώτος της ελληνικής οικονοµίας, είναι
απολύτως γνωστή από αυτόν µε τον οποίο διαπραγµατεύεσαι. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι η κατάσταση της ρευστότητας ήταν
καταγεγραµµένη µε ακρίβεια, µπορεί κανείς να υποθέσει ότι η
Κυβέρνηση δεν προέβλεψε τη στενότητα της ρευστότητας,
επειδή θεώρησε ότι στο µεταξύ θα έπαιρνε τη δόση, χάρη στη
σκληρή διαπραγµατευτική της τακτική; Τότε, απέτυχε παταγω-
δώς, κάνοντας τον χρόνο να δουλεύει εναντίον της.    

Μπορεί κανείς να υποθέσει ότι η Κυβέρνηση θεώρησε ότι χάρη
στις επιτυχείς διεθνείς της επαφές θα εξασφάλιζε ρευστότητα
από άλλους πόρους; Τότε, απέτυχε κραυγαλέα, διότι όχι µόνο
δεν την εξασφάλισε, αλλά αντίθετα έκανε ό,τι ήταν δυνατόν για
να εξοργίσει και εκείνους που µπορεί να ήθελαν να βοηθήσουν.

Μπορεί κανείς να υποθέσει ότι η Κυβέρνηση απλά θεώρησε
ότι η ρευστότητα είναι ένα έλασσον πρόβληµα; Μα, δεν χρειάζε-
ται να είσαι καθηγητής πανεπιστηµίου στις ΗΠΑ για να ξέρεις ότι
οι οικονοµικοί φορείς πτωχεύουν από έλλειψη ρευστότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην κρυβόµαστε. Η αλήθεια
είναι ότι είτε για λόγους πολιτικής ατολµίας είτε για λόγους εσω-
κοµµατικών ισορροπιών ή και για τα δύο, η Κυβέρνηση βαφτίζει
«σκληρή διαπραγµάτευση» την άρνηση διαπραγµάτευσης, θεω-
ρώντας ότι ο χρόνος είναι ουδέτερος, ενώ βυθίζεται µπροστά
στους δανειστές σε µια κινούµενη άµµο ελλείψεως ρευστότητας. 

Για να µην περάσει, λοιπόν, η Κυβέρνηση από το αδιέξοδο
στην καταστροφή υποχρεώθηκε να εκδώσει την παρούσα πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου και να ζητάει δανεικά από τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, τα πανεπιστήµια και τα νοσο-
κοµεία. Αυτή η είναι η ουσία της σηµερινής συζήτησης: η έµµεση
οµολογία αποτυχίας της Κυβέρνησης.   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πιστεύω ότι τώρα θα
αντιλαµβάνεστε τη δύσκολη πραγµατικότητα. Αργήσατε κάπως,
αλλά τα καταφέρατε εν τέλει. Και αργήσατε, διότι δεν είχατε κα-
νένα σχέδιο, κανένα πλάνο. Ακολουθείτε την πολιτική του «βλέ-
ποντας και κάνοντας», µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την πραγµατική
οικονοµία, η οποία κάθε µέρα πάει από το κακό στο χειρότερο. 

Όλοι οι δείκτες έχουν πάρει την κατιούσα. Η αγορά έχει πα-
γώσει, πολλές επιχειρήσεις, ιδιαίτερα οι µικρές και οι µεσαίες,
βιώνουν και πάλι το φάσµα της καταστροφής. Αυτό σηµαίνει ότι
και πάλι το φάντασµα της ύφεσης θα επιστρέψει αργά ή γρή-
γορα στην Ελλάδα, ότι η ανεργία όχι µόνο δεν θα µειωθεί, αλλά
ότι δηµιουργούνται οι συνθήκες να αυξηθεί και πάλι. Ακόµα και
ο τουρισµός, ο κύριος πυλώνας της ανάκαµψης πέρυσι και πρό-
περσι, ο κύριος αιµοδότης της οικονοµίας µας, στέλνει µηνύµατα
ανησυχίας. Οι δηλώσεις του ΣΕΤΕ είναι ενδεικτικές. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κάντε κάτι τώρα! Κινηθείτε,
κυβερνήστε επιτέλους, επιταχύνετε τη διαπραγµάτευση. Πάρτε
αποφάσεις, ασχοληθείτε µε την καθηµερινότητα του πολίτη, µε
την κλιµακούµενη βία, την ανοµία και τη ραγδαία επιδείνωση του
κέντρου της Αθήνας. 

Η υποµονή του κόσµου εξαντλείται µαζί µε τα λεφτά. Δεν
υπάρχει χρόνος για χάσιµο, δεν υπάρχει στιγµή για να επανα-
παύεστε. Επαναλαµβάνω ότι η σηµερινή συζήτηση είναι άλλωστε
η πλήρης οµολογία ότι ο όποιος σχεδιασµός σας ήταν απόλυτα
αποτυχηµένος. Όλα λάθος! Κι εάν δεν πιστεύετε εµένα, ακούστε,
διαβάστε και προβληµατιστείτε µε τις δηλώσεις του Αναπληρωτή
Υπουργού Ευκλείδη Τσακαλώτου. Αυτός κάτι παραπάνω γνωρί-
ζει. 

Θα ήθελα να αναφέρω και κάτι τελευταίο, σχετικά µε τα διλήµ-
µατα που έθεσε προηγουµένως ο κ. Βούτσης. Μην ανησυχείτε,
κύριοι της Κυβέρνησης. Εµείς δεν έχουµε κανένα δίληµµα. Ξέ-
ρουµε ποιοι είµαστε, ξέρουµε τι θέλουµε, γνωρίζαµε καλά πού

πηγαίναµε. Ήµασταν και είµαστε µε την Ελλάδα, µε το συµφέρον
της χώρας, µε την ασφάλεια του ελληνικού λαού. Με αυτούς εί-
µαστε και σε αυτούς λογοδοτούµε. Όλα τα άλλα είναι ψεύτικα
διλήµµατα, για να αποφύγετε την πραγµατικότητα. Και πλέον
γνωρίζετε από πρώτο χέρι ότι η πραγµατικότητα είναι ξεροκέ-
φαλη και εκδικείται όσους κάνουν ότι την αγνοούν.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

την κ. Κεφαλογιάννη για την ακριβή τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Χρυσής Αυγής. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Χριστός

ανέστη! Χρόνια πολλά!
Συζητούµε σήµερα τη δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-

νου από τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων µέσα
σε µόλις δυόµισι µήνες. Και αν δούµε το σύνολο του νοµοθετικού
έργου, έχουµε τρία νοµοσχέδια και δύο πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, που προεκλογικά, αλλά και µετεκλογικά -στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις του Πρωθυπουργού- τις ξορκίζατε, όπως
ο διάολος το λιβάνι. Απ’ ό,τι φαίνεται, όµως, έχετε µπει και εσείς
στη γνωστή πεπατηµένη που υπαγορεύουν οι διεθνείς τοκογλύ-
φοι. 

Το πρωί έγινε πολύς λόγος για το εάν η συγκεκριµένη πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου είναι αντισυνταγµατική ή όχι. Είδαµε
να ξεχειλίζει η υποκρισία από όλες τις πτέρυγες σχετικά µε κά-
ποιες εκφράσεις ή λέξεις που είπαν κάποιοι Βουλευτές, κάποιοι
Υπουργοί, αλλά κανείς από όλους σας, τρία χρόνια τώρα, που η
Χρυσή Αυγή βρίσκεται εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου και
αυτήν τη στιγµή είναι η τρίτη πολιτική δύναµη, είτε αρέσει είτε
όχι σε κάποιους, όταν ξεστοµίζονται τα χειρότερα απέναντι στον
Λαϊκό Σύνδεσµο-Χρυσή Αυγή, στον Αρχηγό της Χρυσής Αυγής,
στα µέλη, στα στελέχη, στις εκατοντάδες χιλιάδες ψηφοφόρους
οι περισσότεροι από εσάς δεν κάνετε απολύτως τίποτα, δεν δια-
µαρτύρεται κανείς, µε απειροελάχιστες ίσως εξαιρέσεις. 

Αντιθέτως, ενδόµυχα ή και φανερά, χαίρεστε για την προσπά-
θεια διαπόµπευσης του κινήµατός µας, που απ’ ό,τι φαίνεται έχει
µάλλον τα αντίθετα αποτελέσµατα. Και όπως το πάτε, θα έχει
πολύ αντίθετα αποτελέσµατα, δραµατικά και σε πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα. 

Η Κυβέρνηση ξέχασε τις επαναστατικές εξαγγελίες περί κα-
ταργήσεως των µνηµονίων -και µάλιστα µε ένα άρθρο-, τις βα-
ρύγδουπες δηλώσεις, οι οποίες γίνονταν µέχρι πριν από δυόµισι
µήνες. Με την ανάληψη των καθηκόντων της η νέα Κυβέρνηση
σιγά σιγά τα παρόπλισε, τα έβαλε στο χρονοντούλαπο. 

Ξέχασε, επίσης, τον λογιστικό έλεγχο του χρέους, που ήταν
στην καθηµερινή ατζέντα και του ΣΥΡΙΖΑ αλλά και των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων, και κάποιες µεµονωµένες προσπάθειες δεν πι-
στεύουµε ότι θα έχουν αίσιο τέλος ή θα µπορέσουν να έχουν
κάποια συνέχεια. 

Οι δανειστές µας ή, καλύτερα, οι εκµεταλλευτές µας έχουν
γίνει οι καλύτεροι φίλοι σας. Το βλέπουµε αυτό από τις συνεχείς
επισκέψεις Βαρουφάκη στα διάφορα φόρουµ του αποδεδειγ-
µένα ανθέλληνα Σόρος. Αλλά και παλαιότερα, άµα θυµηθούµε,
τα µηνύµατα είχαν δοθεί, οι πραγµατικές προθέσεις του ΣΥΡΙΖΑ,
του κ. Τσίπρα, µε τις επισκέψεις του στο Τέξας, στο Κόµο, σε κά-
ποιες λέσχες αντίστοιχες της λέσχης Μπίλντερµπεργκ ή ακόµα
και οι δηλώσεις του κ. Σταθάκη, ότι το επαχθές χρέος είναι µόνο
5% άρα δεν πρέπει να ανησυχούµε.

Όλα αυτά λέγονταν κάποια στιγµή και µη στενοχωριέστε και
δυσανασχετείτε, κύριε συνάδελφε, αυτές ήταν οι δηλώσεις του
Αρχηγού σας, αλλά τέλος πάντων. Πάνε αυτά, τα ξεχάσατε. Να
µην ξεχάσουµε και πολλές άλλες επαναστατικές δηλώσεις του
Υπουργού, του κ. Λαφαζάνη –που µόλις έφυγε- ο οποίος, εάν σή-
µερα βρισκόταν στην Αντιπολίτευση, σίγουρα θα είχε ξηλώσει το
στασίδι του µε αυτά που συνέβησαν. Δεν ψέλλισε, όµως, λέξη,
στην κυριολεξία. 

Ακούσαµε πριν τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ
και στην αρχή, στα διαδικαστικά ζητήµατα, αλλά και κατά τη
διάρκεια της οµιλίας του, να λέει «υπερασπιζόµαστε τα λαϊκά δι-
καιώµατα». Πολύ σωστά. Έτσι. Γι’ αυτό σας ψήφισε ο κόσµος και
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γι’ αυτό ενδεχοµένως έχετε την ανοχή και κάποιου άλλου τµή-
µατος των Ελλήνων ψηφοφόρων, των Ελλήνων πολιτών. Δεν σας
ψήφισε, όµως, για να φέρνετε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου, για να κάνετε «έντιµους» συµβιβασµούς -για να µην πούµε
κάτι άλλο- µε τους διεθνείς τοκογλύφους. Σας ψήφισε για όλα
όσα φωνάζατε χρόνια τώρα προεκλογικά, αλλά και ευθύς αµέ-
σως µετά τις εκλογές, τα οποία ως διά µαγείας κόπηκαν.

Είπατε απευθυνόµενοι, κύριε Φίλη, προς τη Νέα Δηµοκρατία
ότι δεν έχουν µέλλον πολιτικό. Πολύ σωστά είπατε. Η Νέα Δηµο-
κρατία δεν έχει απολύτως κανένα µέλλον, διότι τριάµισι χρόνια
τώρα, από το 2009 και µετά, στην αρχή έλεγε άλλα, -ό,τι λέγατε
και εσείς προεκλογικά-, αλλά όταν µπήκε στην Κυβέρνηση έκανε
ακριβώς τα αντίθετα γι’ αυτό και το πολιτικό της µέλλον είναι
προδιαγεγραµµένο και τελειωµένο. Αν δεν κάνετε κάτι διαφορε-
τικό, θα έχετε και εσείς το ίδιο πολιτικό µέλλον.

Αναφερθήκατε στη νωπή εντολή του ελληνικού λαού, ο οποίος
σάς υπενθυµίζουµε ότι σας ψήφισε για όσα λέγατε προεκλογικά
και όχι για όσα πράττετε εδώ και δυόµισι µήνες. Συνεχώς και
εσείς και όλα τα στελέχη της Κυβέρνησης λέτε ότι επιδιώκετε
συµβιβασµό µε το πρόβληµα. Ο συµβιβασµός απ’ ό,τι φαίνεται
θα είναι άκρως επώδυνος για τον ελληνικό λαό. Φυσικά δεν έχει
καµµία σχέση µε τη λύση του προβλήµατος. 

Η λύση είναι µία και είναι συγκεκριµένη. Αυτό το τεράστιο
χρέος που στραγγαλίζει τον ελληνικό λαό, την ελληνική οικονο-
µία, την ελληνική κοινωνία, αν µε κάποιον τρόπο δεν εξαλειφθεί,
δεν µειωθεί δραστικά, δραµατικά, δεν πρόκειται να υπάρξει κα-
νενός είδους ανάπτυξη, δεν πρόκειται να δούµε φως ποτέ σε
αυτήν τη χώρα. 

Είπατε ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου είναι προσω-
ρινή. Ενδεχοµένως γιατί -αφού λέτε ότι τα λεφτά τα χρειάζεστε
για να πληρωθούν οι µισθοί και οι συντάξεις του επόµενου µήνα-
µπορεί τον άλλον µήνα να φέρετε µία νέα πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου για να βάλετε χέρι και στις καταθέσεις των πολιτών
-όσες έχουν αποµείνει- για να πληρώσετε τους µισθούς και τις
συντάξεις του µεθεπόµενου µήνα ή ίσως τη στέγη και την τροφή
των ορδών των παράτυπων µεταναστών που εισβάλλουν στην
πατρίδα µας, αφού βρήκαν ανοικτή πόρτα και µία ευχάριστη αγ-
καλιά να τους περιµένει. 

Και αυτούς θα πρέπει κάπως να τους προϋπολογίσετε. Αν κρί-
νουµε από εξαγγελίες στελεχών σας και Υπουργών σας, θέλετε
να τους νοικιάσετε στέγη, «να τους κάνετε», «να τους δείξετε».
Την ίδια ώρα εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες πολίτες πεθαίνουν
από ασιτία, ακόµη και τώρα, που προσπαθείτε υποτίθεται να βελ-
τιώσετε το ποιοτικό τους επίπεδο.

Είπατε ότι ο βίος και η πολιτεία της προηγούµενης κυβέρνη-
σης δεν τη νοµιµοποιεί να λέει όσα ειπώθηκαν το πρωί κατά τη
διάρκεια των αψιµαχιών, που µάλλον γίνονταν για το θεαθήναι
και δεν είχαν απολύτως καµµία ουσία. Όµως, ούτε και εσείς νο-
µιµοποιείστε να συνεχίσετε αυτήν τη µνηµονιακή πολιτική, διότι
περί αυτού πρόκειται. 

Όπως και να έχει, «Κυριακή κοντή γιορτή». Τον Ιούνιο τελειώνει
η τετράµηνη παράταση που κουτσά-στραβά παλεύετε, θα τη
«φάτε». Εκεί θα φανούν όλα, αν είχατε δίκιο εσείς, αν είχαν δίκιο
οι προηγούµενοι, αν έχουµε δίκιο εµείς ή αν έχει δίκιο κάποιος
άλλος. 

Επαναλαµβάνουµε ότι η ανοχή που σας έδειξε και σας δείχνει
ο ελληνικός λαός τελειώνει. Δεν µπορεί άλλο να περιµένει, διότι
άλλα ήθελε και άλλα εσείς του φέρνετε. Σίγουρα και η Νέα Δη-
µοκρατία δεν δικαιούται να οµιλεί. Είναι αστείο να οµιλούν αυτοί
που τρειάµισι χρόνια τώρα έφεραν την ανεργία σε επίπεδα παγ-
κόσµιας πρωτοπορίας, αυτοί που οδήγησαν χιλιάδες ανθρώπους
στην αυτοκτονία, εκατοντάδες χιλιάδες άλλους στη µετανά-
στευση και µάλιστα αυτούς που θα µπορούσαν να επανεκκινή-
σουν  την ελληνική οικονοµία, αν υπήρχε ένα καθεστώς που θα
τους βοηθούσε και θα τους έδινε τα όπλα, τα φόντα, προκειµένου
να δηµιουργήσουν και πηγαίνουν σε όλα τα µήκη και τα πλάτη
της γης.

Ακούσαµε από την κ. Κεφαλογιάννη πριν από λίγο να λέει ότι η
χώρα επανέρχεται στην ύφεση. Γιατί πού βρισκόταν η χώρα; Βρι-
σκόταν κάπου αλλού; Μήπως είχατε κάνει επίσκεψη σε κάποια
άλλη χώρα, στην Ελβετία, στη Νορβηγία, στο Άµπου Ντάµπι ή

κάπου αλλού και τα έχετε µπερδέψει; Γιατί η πατρίδα µας τα τε-
λευταία χρόνια βρίσκεται σε συνεχή ύφεση, καταστροφή παντού.
Ούτε οι µικροµεσαίοι είδαν άσπρες µέρες, για να δουν τώρα µαύ-
ρες και µετά ξανά άσπρες µέρες, ούτε τίποτε άλλο. 

Ας κάνουµε µία υπόθεση, ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου είναι απαραίτητη, προκειµένου να πληρωθούν µισθοί και συν-
τάξεις. Έτσι λέτε. Τα λεφτά που είχατε για τους µισθούς και τις
συντάξεις τα δώσατε για να αποπληρώσετε κάποιες δόσεις κά-
ποιων τοκογλυφικών δανείων στους διεθνείς γαµψοµύτηδες το-
κογλύφους. Αυτό είναι και αυτό δεν αλλάζει. Αυτά λέγατε και
εσείς µε άλλα λόγια, αλλά τώρα τα έχετε αλλάξει όλα. 

Δεν πρόκειται να υπάρξει ποτέ ανάπτυξη καθ’ οιονδήποτε
τρόπο και δεν θα µπορέσει να σηκώσει η πατρίδα µας κεφάλι, αν
δεν κάνετε αυτά τα οποία έλεγε σύσσωµη η Αντιπολίτευση µέχρι
πριν από τρεις µήνες, µε διαφορετικούς τρόπους, αυτά που λέ-
γατε και εσείς. Λογιστικός έλεγχος του χρέους, διαγραφή του
επονείδιστου χρέους, όποιο είναι αυτό µετά από τον λογιστικό
έλεγχο, έτσι ώστε να µπορέσουµε να δούµε τι έχουµε, τι χρω-
στάµε και τι µπορούµε να κάνουµε. Δεν µπορεί να έρθει ποτέ ανά-
πτυξη όσο θα βρισκόµαστε στη µέγγενη των µνηµονίων. 

Υποσχεθήκατε πάρα πολλά και απ’ ό,τι φαίνεται δεν µπορείτε
να τηρήσετε τίποτα από όλα αυτά. Πράξτε και εσείς ό,τι λέγατε
προεκλογικά, προκειµένου να υπάρξει έστω και κατ’ ελάχιστο κάτι
θετικό για αυτό τον τόπο.

Καταψηφίζουµε, όπως είπαν και οι προλαλήσαντες οµιλητές
της Χρυσής Αυγής και ο ειδικός αγορητής µας, την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου και γιατί είναι αντισυνταγµατική, αλλά και
γιατί είναι αντεθνική και δεν έχει απολύτως καµµία ουσία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

κι εµείς τον κ. Παναγιώταρο. 
Τον λόγο έχει ο κ. Νίκος Νικολόπουλος ως Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Με συγχωρείτε.

Αµέσως µετά, γιατί έχω ανακοινώσει τον κ. Θεοχάρη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Εντάξει, αµέσως µετά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

ακούσαµε σήµερα, από νωρίς το µεσηµέρι, εν µέσω φωνών και
κραυγών, αλλά και πριν από λίγο τον κ. Βενιζέλο, ακριβώς στην
ίδια γραµµή, να µας καλεί άρον άρον να βιαστούµε, να κάνουµε
ό,τι έκαναν αυτοί, λέει, και ό,τι έκανε εκείνος το 2009: να υπογρά-
ψουµε αµέσως όσα υπαγορεύουν οι δανειστές.

Ξέρετε, εκτός από το µεγάλο κακό που έφερε η πολιτική των
µνηµονίων, φαίνεται ότι εξακολουθεί να υπάρχει κάτι ακόµη µε-
γαλύτερο: και είναι η αµετανοησία όλων αυτών των πρωταγωνι-
στών της ανθρωπιστικής κρίσης. 

Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες έβλεπαν κάποιους συναδέλφους
από την Αντιπολίτευση, που έλεγαν ότι όταν η νέα Κυβέρνηση
αναλάµβανε την ευθύνη της χώρας, δεν θα υπήρχε ούτε χαρτί
υγείας. Και η συνάδελφος αυτή ζητούσε από τον Υπουργό κ. Βού-
τση να σταµατήσει να ζητά µε τον λόγο του να υπάρξει µια αυτο-
συγκράτηση, ένα ίχνος αυτοκριτικής.

Εκεί πάλι διέκρινε κανείς, µέσα στα τηλεοπτικά πλάνα που
βλέπω ότι δείχνουν οι µιντιακοί βαστάζοι, και άλλον συνάδελφο,
που έλεγε ότι θα είναι τέτοια η καταστροφή, που θα πάρει τα παι-
διά του και τη γυναίκα του και θα πάει στο εξωτερικό. Ήταν εδώ,
όµως, ο συνάδελφος και φώναζε κι αυτός, έκανε φασαρία. Και
δεν σκεφτόταν ότι πάρα πολλοί Έλληνες ξέρουν ότι υπάρχει
όνοµα συγγενικό του στη λίστα Λαγκάρντ. Αλλά, δεν βαριέσαι.

Νοµίζουν ότι ήταν µοναδικό το χθεσινό, του κ. Μπόµπολα, ότι
δεν θα υπάρξουν άλλα. Μόνο µε τον κ. Μπόµπολα έγινε! Σήµερα,
όµως, µια οικονοµική εφηµερίδα στο πρωτοσέλιδό της µιλά για
συγγενικά πρόσωπα πρώην Υπουργών, κύριοι Υπουργοί. Λέει για
πολιτικούς, εφοπλιστές, βιοµήχανους. Και λέει ότι έλεγε ψέµατα
εχθές ο κ. Μπόµπολας. Και απορώ γιατί η Κυβέρνηση τον άφησε
να λέει ψέµατα, ότι προσήλθε µόνος του, γιατί σήµερα γράφουν
οι εφηµερίδες πως ο οικονοµικός εισαγγελέας έβγαλε ένταλµα,
ότι πήγε η αστυνοµία και τον γιο του «µεγάλου πατριάρχη της δια-
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πλοκής», όπως έλεγε ο Κώστας Καραµανλής, τον συνέλαβε και
του είπε  ότι αυτά τα χρήµατα δεν ήταν χρήµατα που, όπως ο
ίδιος ήθελε να πει, ως πατριώτης πράττοντας, προσήλθε και κα-
τέβαλε, χρήµατα φορολογηµένα, χρήµατα από τα κέρδη επιχει-
ρήσεων. Αλλά ήταν χρήµατα φοροδιαφυγής, ήταν χρήµατα
αµαρτωλά.

Όµως, αν δεν γίνεται κάθε µέρα φασαρία εδώ, στο Κοινοβού-
λιο, τι θα έχει να παίξει το κανάλι του κ. Μπόµπολα; Την ουσία;
Διότι ποια είναι η ουσία σήµερα; Τι θα γινόταν, αν δεν είχαµε µια
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και είχαµε ένα σχέδιο νόµου
σήµερα που έλεγε «ξέρετε όλοι πολύ καλά ότι από τον Αύγουστο
έχουν κλείσει τις κάνουλες, ξέρουν όλοι οι Έλληνες -και εκείνοι
που δεν ασχολούνται πολύ µε τα οικονοµικά, µε τα πολιτικά, οι
συνταξιούχοι, οι εργαζόµενοι, οι άνεργοι- ότι υπάρχει ένα σχέδιο,
για να αναγκάσουν την ελληνική Κυβέρνηση να παραδοθεί στις
ορέξεις των ξένων δανειστών και για να υποχρεωθεί αυτή η Κυ-
βέρνηση να φέρει καινούργια µέτρα εις βάρος του λαού, προκει-
µένου να ολοκληρώσουν το σωτήριο έργο της προηγούµενης
συγκυβέρνησης»;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά, ήθελα να µεταφέρω
ερωτήµατα απλών πολιτών. Αν ήταν ένα σχέδιο νόµου, οι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης θα το ψήφιζαν ή όχι, αν δεν είχαν τη
δικαιολογία να κάνουν τις φασαρίες περί της πράξης νοµοθετικού
περιεχοµένου, του αν είναι συνταγµατικό, αν είναι αντισυνταγµα-
τικό;

Ακούσαµε λίγο πριν τον κ. Φίλη. Είπε τι θα συνέβαινε σε µια αν-
τίστοιχη περίπτωση, αν είχε περάσει η άποψη των κοµµάτων που
αποτελούν -κάπως το έλεγαν οι εφηµερίδες- µαζί, το ΠΑΣΟΚ, η
Νέα Δηµοκρατία και το Ποτάµι, τους φιλοευρωπαϊστές. Εµείς δεν
είµαστε από αυτούς. Είναι αυτοί, αλλά φαίνεται ότι είναι µιας
άλλης Ευρώπης. Δεν είναι της Ευρώπης εκείνης που οραµατίστη-
καν οι µεγάλοι ιδρυτές της. Δεν έχει καµµία σχέση µε την Ευρώπη
της αλληλεγγύης και της κοινωνικής συνοχής.

Σήµερα, η άρνηση των συναδέλφων που ακολουθούν τα πα-
ραγγέλµατα του κ. Σαµαρά και του κ. Βενιζέλου εξυπηρετεί τη
διαπραγµάτευση της πατρίδας; Μπορούν να µας πουν ποιους
εξυπηρετεί; Παρεξηγήθηκαν, λέει, µε όσα έθεσε ο Υπουργός κ.
Βούτσης.

Μα, µε συγχωρείτε, αλλά σήµερα η δική τους πρόταση, η άρ-
νησή τους εξυπηρετεί τους δανειστές ή όχι; Σήµερα, ο λόγος του
κ. Βενιζέλου δεν ήταν η µετάφραση, ακριβώς, όλων των επιχει-
ρηµάτων που διαβάζουµε στις εφηµερίδες, που παρουσιάζουν οι
πιστωτές; Μα, αυτή η οµοιότης! Δεν το καταλαβαίνουν;

Το δυστύχηµα είναι ότι δεν το καταλαβαίνουν αυτοί, αλλά πα-
ρέσυραν και τον τόπο στον βούρκο και στη δυστυχία. Και δεν
κλαίει κανένας για αυτούς. Αν, πράγµατι, βρεθούµε µπροστά στην
ανάγκη να απαντήσει ο ελληνικός λαός, το ξέρουν πολύ καλά
ποια είναι η απάντησή του και γι’ αυτό επεξεργάζονται, λέει,
αυτού του είδους τα σχέδια, να τους δούµε όλους µαζί σε ένα
κοινό ψηφοδέλτιο.

Ακούσατε σήµερα το πρωί και το απόγευµα και τον κ. Λοβέρδο.
Ακούσατε και τον απερχόµενο κ. Βενιζέλο σήµερα το απόγευµα.
Φοβούνται τις εκλογές. Γιατί φοβούνται τις εκλογές;

Διότι ασφαλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός
λαός έχει καταλάβει ότι η καινούργια Κυβέρνηση αρνείται όλους
αυτούς τους µήνες, µε όλους τους τρόπους, να κάνει τα ίδια που
έκαναν οι προηγούµενοι. Και όσο και αν αποφεύγουν να απαντή-
σουν καθαρά τι θέλουν και τι επιδιώκουν οι µνηµονιακές και οι νε-
οµνηµονιακές δυνάµεις, εµείς το έχουµε έχουµε πάρει απόφαση
πως µαζί µε τους Έλληνες πολίτες θα δώσουµε τη µάχη µέχρι
την τελική νίκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ήθελα από το Βήµα αυτό να παρακαλέσω και τους δηµάρχους
και τους περιφερειάρχες όλης της Ελλάδος να ρωτήσουν τους
πολίτες τους. Η άρνησή τους βρίσκει σύµφωνους τους πολίτες,
εκείνους που τους ψήφισαν;

Είναι δυνατόν, αυτή τη στιγµή, να βγαίνει ο Αρχιεπίσκοπος Αθη-
νών και πάσης Ελλάδος και να λέει ότι η Εκκλησία είναι έτοιµη να
δώσει την περιουσία της γι’ αυτή τη µάχη που δίνει η ελληνική Κυ-
βέρνηση και κάποιοι, πιστεύω λίγοι, δήµαρχοι, περιφερειάρχες,

γνωστοί σε όλους µας -κάποιοι ήταν συνάδελφοί µας εδώ στο Κοι-
νοβούλιο, κάποιοι άλλοι είναι πρωτοκλασάτα πολιτικά κοµµατικά
στελέχη- να λένε ότι δεν θέλουν να δώσουν τα χρήµατα του ελλη-
νικού λαού; Πού; Στην Τράπεζα της Ελλάδος, όπου έρχεται και τα
εγγυάται το κράτος και τους τα γυρίζει όποτε θέλουν µε τόκους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι σίγουρος και οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες, µε όλα τούτα εδώ τα καµώµατα, που καθηµερινά συµ-
βαίνουν σε αυτό το Κοινοβούλιο, είµαστε σίγουροι ότι όποιοι αρ-
νούνται να συνδράµουν σε αυτήν την προσπάθεια, για να µην
πάθει ασφυξία η χώρα, κάνουν κακό. Και γι’ αυτό εµείς, πιστοί σε
αυτό που είπαµε προεκλογικά και σήµερα, θέλοντας να είµαστε
το αναγκαίο καλό, ασφαλώς και θα ψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Νικολόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχαλολιάκος για δεκαπέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού

Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν θα χρειαστώ τα δεκαπέντε

λεπτά, ίσως ούτε πέντε. Όλα ελέχθησαν σήµερα εδώ. Αναπτύχ-
θηκαν τα επιχειρήµατα και της µίας και της άλλης πλευράς. 

Απλά, επιγραµµατικά, θα αναφερθώ και εγώ ότι καλούµεθα σή-
µερα να ψηφίσουµε µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, την
οποία φέρνει προς ψήφιση µια Κυβέρνηση, η οποία κατήγγειλε µε
όλη τη δύναµή της τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, είκοσι
επτά τον αριθµό στο παρελθόν, τις οποίες έφερνε τότε η συγκυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, η συγκυβέρνηση
του µνηµονίου.

Από την άλλη πλευρά το να καταγγέλλεται από πλευράς της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ η κατάθεση της πράξης νοµο-
θετικού περιεχοµένου είναι πραγµατικά οξύµωρο, είναι πραγµα-
τικά, θα έλεγα, προκλητικό, αφού αυτή η συγκυβέρνηση των δύο
κοµµάτων το έχει κάνει κατ’ επανάληψη.

Σήµερα καλούµεθα να ψηφίσουµε –και θα ψηφίσουµε αργό-
τερα- µε ονοµαστική ψηφοφορία. Και δεν θα υπάρξει καµµία έκ-
πληξη, αφού διατεταγµένες είναι οι δυνάµεις των κοµµάτων και
διατεταγµένα ψηφίζουν. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση µε επιχει-
ρηµατολογία να ανατραπεί η απόφαση η κυβερνητική.

Ακόµη και ο Δηµοσθένης να ερχόταν εδώ και να αποδείκνυε µε
ακλόνητα επιχειρήµατα ότι πρέπει να καταψηφιστεί αυτή η πράξη,
πάλι δεν θα καταψηφιζόταν.

Σύµφωνα µε αυτήν, λοιπόν, πρόκειται να δεσµευτούν τα αποθε-
µατικά των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοικήσεως, καθώς και
άλλων δηµοσίων οργανισµών. Και αυτό πρέπει να γίνει, όπως ανα-
φέρθηκε από τον αξιότιµο κύριο Υπουργό, για λόγους εθνικής
ανάγκης.

Το ερώτηµα που τίθεται πάνω απ’ όλα είναι αν υπάρχει εθνική
ανάγκη και τι εννοούµε εθνική ανάγκη. Είναι εθνική ανάγκη η δόση
στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο; Εµείς νοµίζουµε πως όχι.

Το πρόβληµα που τίθεται είναι: Εάν δεν υπήρχαν αυτά τα απο-
θεµατικά, δεν θα υπήρχαν λεφτά για να πληρωθούν οι µισθοί και
οι συντάξεις. Άρα µεγαλύτερη εθνική ανάγκη είναι για την Κυβέρ-
νηση, µια κυβέρνηση υποτίθεται της Αριστεράς, να πληρωθεί το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, παρά οι µισθοί και οι συντάξεις του
ευρύτερου δηµοσίου τοµέως.

Αναφέρθηκε ακόµη ότι η όλη ενέργεια αυτή είναι ένας εσωτε-
ρικός δανεισµός. Όπως συνηθίζω, θα αναφερθώ και πάλι στην
ιστορία, σε έναν «εσωτερικό δανεισµό» στη διάρκεια της Επανα-
στάσεως του 1821, όταν πολιορκείτο το Μεσολόγγι. Τότε κάλεσαν
τους κατοίκους του Ναυπλίου να δώσει ο καθένας από το υστέ-
ρηµά του, προκειµένου να συγκεντρωθούν χρήµατα για την άµυνα
του Μεσολογγίου. Τότε, βρέθηκε µια ζητιάνα από το Αϊβαλί, η
οποία ήταν χήρα, της είχαν δολοφονήσει τον σύζυγο και όλη την
οικογένεια, και έδειξε την ασηµένια βέρα της. Ήταν η περίφηµη
Ψωροκώσταινα, που µε τον τρόπο αυτό αποκαλείται το ελληνικό
κράτος από τότε.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να θέσω ένα ερώτηµα, το οποίο ξε-
φεύγει από τα όρια της σηµερινής ψηφοφορίας. Απ’ όλους αυτούς
οι οποίοι θησαύρισαν όλες αυτές τις δεκαετίες σαν τρωκτικά του
κράτους, παίρνοντας κρατικές προµήθειες, βρέθηκε ένας, σε
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αυτήν την έκτακτη ανάγκη που διαρκεί χρόνια, να πει «δίνω τόσα
εκατοµµύρια για την εξυπηρέτηση του χρέους»; Λυπάµαι που το
λέω, αλλά δεν βρέθηκεκανείς.

Θα το πω ευθέως: Η µεγαλοαστική τάξη αυτής της χώρας είναι
πέρα για πέρα προδοτική! Αυτό δείχνουν τα γεγονότα, εκτός εάν
υπάρχει κάποια εκ του αντιθέτου σχετική πληροφορία.

Τότε, λοιπόν, γινόταν εσωτερικός δανεισµός για το Μεσολόγγι.
Και θέλω να ρωτήσω τώρα: Είναι δυνατόν η δόση του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου να είναι το Μεσολόγγι; Αυτή είναι η εθνική
ανάγκη; Και εάν υπήρχε εθνική ανάγκη, αυτός ήταν ο τρόπος,
κύριε Υπουργέ, προκειµένου να εξυπηρετηθεί, δηλαδή µια πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, ή θα έπρεπε µε σύµπνοια όλοι εδώ
µαζί, ενωµένοι, να θέσουµε το θέµα ότι είναι εθνική ανάγκη, ναι,
για να πούµε «όχι» στους τοκογλύφους, για να επιστρέψει η εθνική
κυριαρχία στη χώρα, που έχει εκχωρηθεί µε το µνηµόνιο, για να
καταγγελθεί το µνηµόνιο; Τότε δεν θα βρισκόταν κανείς µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα που θα έλεγε «όχι». Όλοι θα συµφωνούσαν.
Αλλά µε αυτήν τη µεθόδευση, µε την πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου, το πράγµα σίγουρα πάει αλλού.

Ας µιλήσουµε για εσωτερικό δανεισµό και ας πάµε στα 1922.
Θέλω να αναφέρω το παράδειγµα της εντιµότητος ενός κοινοβου-
λευτικού ανδρός και να σταθούµε στο παράδειγµα αυτό και να το
συγκρίνουµε µε όλους αυτούς, που, όπως κατήγγειλε ο Αντιπρό-
εδρος της Βουλής, ο αξιότιµος κ. Μητρόπουλος, πολιτικοί όντες,
πλην της Χρυσής Αυγής –ούτε ένας-, έβγαλαν τα χρήµατά τους
στο εξωτερικό. 

Είµαστε, λοιπόν, στα 1922. Η Ελλάς αιµορραγεί. Υπουργός Οι-
κονοµικών είναι ο Πρωτοπαπαδάκης, ο οποίος αποφασίζει να
κόψει τη δραχµή στα δύο, δηλαδή να δεσµεύσει το 50% των κα-
ταθέσεων. 

Δεν έχει αυτός καταθέσεις στην τράπεζα. Έχει ένα µεγάλο ακί-
νητο στο κέντρο των Αθηνών. Το υποθηκεύει την προηγούµενη
µέρα για διακόσιες πενήντα χιλιάδες δραχµές, µυθώδες ποσό
τότε, και την επόµενη µέρα έχει εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες. Δίνει
αυτός το παράδειγµα. Έχουµε τέτοια παραδείγµατα εδώ; Νοµίζω
πως όχι.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Χρυσή Αυγή επι-
µένει στη θέση της. Το χρέος είναι επαχθές. Και επαχθές είναι ένα
χρέος το οποίο πήγε όχι προς όφελος του λαού, αλλά προς όφε-
λος µιας ολιγαρχίας, η οποία ακόµα υπάρχει και τυραννά τον τόπο.
Σίγουρα δεν πρόκειται να λυθεί το πρόβληµα µε κινήσεις ουσια-
στικές µεν, αλλά µέχρι στιγµής εντυπωσιασµού, όπως η σύλληψη
για ολίγες ώρες του υιού Μπόµπολα.

Η Χρυσή Αυγή θεωρεί το χρέος επαχθές και πιστεύει ότι η ση-
µερινή Κυβέρνηση θα έπρεπε από την πρώτη στιγµή να το καταγ-
γείλει, όπως είχε δεσµευτεί προεκλογικά. Επιµένει η Χρυσή Αυγή
στην καταγγελία του µνηµονίου και, όπως ακριβώς καταψηφίζαµε
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, όταν ήταν στην κυβέρνηση
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, έτσι θα καταψηφίσουµε και
αυτήν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκαεννιά µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Κυπρί-
νου Έβρου, από τον ακριτικό Έβρο.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, λόγω του γε-
γονότος ότι προηγήθηκε η οµιλία του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής σας Οµάδας.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Με λίγη ανοχή, κυρία Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Θα δείξουµε
λίγη ανοχή.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Άλλη µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Την πρώτη µάς

την κρύψατε. Έκτακτες και απρόβλεπτες ανάγκες σάς ώθησαν
σ’ αυτό το µέτρο. Τι είναι αυτές οι έκτακτες και απρόβλεπτες
ανάγκες; Πώς φτάσαµε ως εδώ; Την πρώτη θα τη συζητήσουµε,
γιατί περάσατε µια διάταξη, αλλά αυτά που υποσχεθήκατε σε µε-
γαλοοφειλέτες ότι θα τους κάνετε, δεν τα περάσατε, δεν τα κα-
ταφέρατε από ανικανότητα κι έτσι αναγκαστήκατε µε πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου να τη διορθώσετε στα γρήγορα, να
προλάβουν να την εκµεταλλευθούν. Ήδη την έχουν εκµεταλλευ-
θεί. 

Στη δεύτερη, πώς κατάντησε έτσι η χώρα; Με µερικά απλά βή-
µατα. Πρώτον, η προηγούµενη κυβέρνηση δεν κατάφερε επί έξι
µήνες να συµφωνήσει. Τώρα είναι τιµητής, τώρα ζητάει τη συµ-
φωνία γρήγορα,γρήγορα, άρον,άρον. Έξι µήνες, όµως, δεν συµ-
φώνησε. Εσείς, τρεις. Και περιµένουµε ακόµα. Από τον Αύγουστο
έχουµε να πάρουµε βοήθεια από τους εταίρους µας. Οι λόγοι, οι
ίδιοι. Δεν µπορείτε να διαχειριστείτε εσωτερικά τις συµφωνίες.
Πρώτα το κοµµατικό συµφέρον, µετά το συµφέρον της χώρας.

Δεύτερον, δεν κάνατε τίποτα από τότε που ορκιστήκατε. Να
βεβαιώσετε, όπως σας είπα και κατ’ ιδίαν, αλλά κυρίως µε ερώ-
τηση στη Βουλή, 500 εκατοµµύρια φόρους. Καθυστερήσατε χα-
ρακτηριστικά και εγκληµατικά, θα έλεγα. Φόρους του 2013, για
να εισπραχθούν, για να µην είµαστε στο τέλος του µήνα «στον
τοίχο». Να ανοίξετε τις δηλώσεις του 2014. Πέρσι τα νοµικά πρό-
σωπα, ο φόρος εισοδήµατος, τελείωναν αυτές τις µέρες. Φέτος
δεν έχουν ανοίξει. Δέκα Μαΐου και βλέπουµε και αναγκάζεστε να
πάρετε χρήµατα, που θα µπορούσατε απλώς να είχατε πάρει κα-
νονικά, µε τη συνήθη διαδικασία. 

Ετεροχρονίζετε πέντε δισ. έσοδα, νοµικά και φυσικά πρόσωπα.
Θα τα πάτε µετά τα οµόλογα της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας. Κάνετε ρυθµίσεις χωρίς όριο και χαρίζετε λεφτά στους
πλούσιους. Γι’ αυτό εκλεγήκατε; Αυτούς εκπροσωπείτε; 

Μας φέρατε νοµοσχέδιο για τις ρυθµίσεις µε ποµπώδη τίτλο:
«Ρυθµίσεις για την επανεκκίνηση της οικονοµίας». Μας λέγατε
«κάθε µήνα έχουµε ένα δισ. Χωρίς αυτό, κάτι πρέπει να κάνουµε,
πρέπει να το διορθώσουµε.».

Πόσα ανείσπρακτα είχαµε τον Μάρτιο µετά τις ρυθµίσεις σας;
Ένα δισεκατοµµύριο, να σας πληροφορήσω, αν δεν το ξέρετε.
Ένα δισεκατοµµύριο! Μια τρύπα στο νερό! Ήδη αποτυχηµένο. 

Τρίτον, δεν θωρακίζετε τη διαπραγµάτευση. Το ίδιο µέτρο, η
ίδια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου στις αρχές του Φεβρουά-
ριου θα ήταν ένα σάλπισµα αποφασιστικότητας στη διαπραγµά-
τευση. Τώρα είναι ένα σήµα απελπισίας και το βλέπουν όλοι. Το
βλέπουν οι πολίτες, το βλέπουν οι εταίροι, το βλέπουν όλοι.
Έχετε το θράσος να µας λέτε πως το κάνετε για να διαπραγµα-
τευθείτε. Υπονοµεύετε τη διαπραγµάτευση, αναγκαστικά βέβαια
εδώ που φτάσαµε, γιατί προκαλείτε πανικό µε αύξηση των
εκροών, που οδηγεί ευτυχώς ακόµη σε αύξηση του ELA από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Ενάµισι δισεκατοµµύριο αυτή την
εβδοµάδα. Ξαφνικά ανέβηκε ο ELA. Οδηγεί όµως και σε ακόµη
µεγαλύτερη εξάρτηση από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, σε
ακόµη δυσκολότερα διαπραγµατευτικά περιθώρια από τους «θε-
σµούς» και την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. 

Πιέζετε τις συνεταιριστικές τράπεζες οδηγώντας σε µεγαλύ-
τερη συγκέντρωση από τις τέσσερις συστηµικές. Αυτή ήταν η
πολιτική σας; Συγκέντρωση σε λίγες συστηµικές τράπεζες;

Εξαιρείτε τα ταµεία απ’ αυτή την πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου που ο κ. Μιχαλόπουλος, διευθυντής της Τραπέζης της Ελ-
λάδος, χθες µας είπε ότι είχε το µεγαλύτερο ποσό. Τώρα αν δεν
σας τα δώσουν τα ταµεία τι θα κάνετε; Θα τους κόψετε την επι-
χορήγηση; Θα το κάνετε έµµεσα; Αυτό θα αναγκαστείτε να κά-
νετε; 

Παλεύετε για τις περίφηµες κόκκινες γραµµές. Ας τις δούµε
λίγο, να δούµε για ποιον παλεύετε µ’ αυτές τις κόκκινες γραµµές. 

ΦΠΑ: Ποιος σάς είπε πως η κοινωνική πολιτική γίνεται µέσω
ΦΠΑ; Πού το είδαµε γραµµένο; Ο πλούσιος ξοδεύει περισσό-
τερα. Άρα γλιτώνει και περισσότερα. Η κοινωνική πολιτική γίνεται
από τον φόρο εισοδήµατος και µε επιδόµατα. Δεν γίνεται από
τον φόρο κατανάλωσης. Οι άνεργοι δεν ξοδεύουν για να γλιτώ-
νουν τον ΦΠΑ. Δεν είναι µια προσπάθεια υπέρ του ανέργου αυτή
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που κάνετε. 
Πρόωρες συντάξεις: Ο εξηντάρης να πληρώνει τη σύνταξη του

πενηντάρη; Αυτό θέλουµε; Αυτό είναι το δίκαιο; Αν µετά τα
εξήντα πέντε ζούµε για δεκαπέντε χρόνια αυτό πρέπει να είναι
το όριο. Μπορούµε να ζήσουµε για δεκαπέντε χρόνια. Πρόωρη
να δίνεται µόνο στις κατηγορίες στις οποίες έχουµε µικρότερο
προσδόκιµο. Αν οι µεταλλωρύχοι ζουν δέκα χρόνια, πρέπει να
βγουν νωρίτερα στη σύνταξη για λόγους δικαιοσύνης. Απλά και
δίκαια. Αλλιώς το κόστος το πληρώνει ο άνεργος πενηντάρης,
που δεν µπορούµε να του δώσουµε σύνταξη. 

Ιδιωτικοποιήσεις, αξιοποιήσεις δηµόσιας περιουσίας. Θα πά-
ρουµε πίσω τις ώριµες; Μόνο αν υπάρχουν ατασθαλίες, αν υπάρ-
χουν προβλήµατα. Θα πληρώσετε αποζηµιώσεις; Με ποιανού τα
λεφτά; Από του συνταξιούχου τα λεφτά θα πληρώνουµε αποζη-
µιώσεις σε συµβάσεις που έχουν υπογραφεί; Μην ξεπουλήσετε.
Μαζί σας. Να µην ξεπουλήσουµε. Αλλάξτε όρους, όπου είναι
αυτό εφικτό. Κρατήστε ένα µικρό ποσοστό ή µεγαλύτερο. Με
λίγα λόγια, φτιάξτε δουλειές, πάρτε αναπτυξιακά µέτρα, µείνετε
µακριά από συµφέροντα και έτσι θα σας βοηθήσουµε κι εµείς. 

Τέλος, µειώσεις συντάξεων. Όχι, δεν πρέπει να δεχτούµε µει-
ώσεις συντάξεων. Όµως πώς οδηγούµαστε σε µειώσεις συντά-
ξεων να µας πείτε.  Οι δανειστές µάς οδηγούν ή η Κυβέρνηση η
ίδια; Διότι δεν µειώνεις συντάξεις όταν έχεις ισχυρά ταµεία.
Έχεις ισχυρά ταµεία όταν έχουν έσοδα. Έχουν έσοδα όταν δεν
έχεις ανεργία και όταν δεν έχεις «µαύρη» εργασία, όχι όταν προ-
καλείς ύφεση µε το να µην κάνεις τίποτα επί τρεις µήνες. Η αβε-
βαιότητα, η ανασφάλεια, ο φόβος, λένε οι δηµοσκοπήσεις,
ξεπέρασε την ελπίδα ήδη. Οι επενδύσεις έχουν παγώσει. Όλα
αυτά οδηγούν τα ταµεία στην ασφυξία και τελικά στις µειώσεις
των συντάξεων. 

Το σηµερινό Eurogroup και αυτή η πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου είναι στάση σε έναν δύσκολο κατήφορο, όχι σαν τον
πρωινό µε τις κατάπτυστες συµπεριφορές στις οποίες είµαστε
όλοι µάρτυρες. Ο χρόνος τελειώνει για την Ελλάδα, µας λέει ο
Μοσκοβισί και δίνει εντολή στον Σερβάς Ντερούζ να ψάξει να δει
γρήγορα και άµεσα τις επιπτώσεις ενός Grexit. Προσέξτε το, κύ-
ριοι. Άσχηµο ήταν το κλίµα σήµερα στο Eurogroup και στους
«New York Times» ο φίλος σας ο καθηγητής Κρούγκµαν λέει πως
ρωτούσατε αν θέλουν να σας ρίξουν. Δεν το ρωτούσε ο άνθρω-
πος στη γωνία. Το ρωτούσε η Κυβέρνηση. Αυτούς είδε. Απαν-
τούσε: «Έχετε φίλους, υπάρχει τρόπος, υπάρχει τόπος για να
βρείτε µια συµφωνία. Κάντε το. Βρείτε λύση.». Εσείς αναλώνεστε
σε συνωµοσίες. Τόσο σας µπόλιασαν οι ΑΝΕΛ µέσα σε τρεις
µήνες; Συνωµοσίες; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, µια ηµιπε-
ρατή µεµβράνη σάς χωρίζει από τα προβλήµατα της κοινωνίας.
Τα πραγµατικά προβλήµατα δεν περνούν µέσα στην Κυβέρνηση
για να τα λύσει κι έτσι λύνετε τα φανταστικά, όπως του Σάββα
Ξηρού, που ποιον απασχολεί; Κανέναν. Τα αδιέξοδα των κοµµά-
των σας περνάνε από αυτήν εδώ τη µεµβράνη και πάνε στην κοι-
νωνία. Τα εξάγετε στην κοινωνία. 

Δεν µπορείτε να περάσετε συµφωνία από τη Βουλή και µας µι-
λάτε τώρα για σχεδιασµούς δηµοψηφισµάτων κι εκλογών. Όµως,
την αποτυχία σας δεν µπορεί να τη χρεώσετε στην κοινωνία. Κυ-
βερνήστε και βρείτε λύσεις. Έχετε υποστήριξη από περισσότε-
ρους απ’ όσους σάς ψήφισαν. Ποιος από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις µπορεί να το πει αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Θεο-
χάρη, λίγο πιο σύντοµα, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μισό λεπτό, κυρία Πρό-
εδρε, τελειώνω.

Δεν δουλεύετε για τον άνεργο έτσι. Δεν δουλεύετε για τον
επαγγελµατία και γι’ αυτούς που είναι στην απέξω. Δουλεύετε
µόνο για τις συντεχνίες των βολεµένων. Αυτές, όµως, θα είναι οι
πρώτες που θα σας γυρίσουν την πλάτη. Προσέξτε, γιατί τώρα
αρχίζουν τα δύσκολα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Θεοχάρη. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Παραγωγικής Ανασυγκρότησης,

Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Λαφαζάνης και θα ακολουθή-

σουν –για να συνεννοηθούµε το λέω και προς την Κυβέρνηση-
τρεις Βουλευτές. Αν θέλουν οι Υπουργοί, θα µιλήσουν µετά από
τους τρεις Βουλευτές.

Ορίστε, κύριε Λαφαζάνη, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Γιατί δέκα λεπτά;
Δεν κατάλαβα. Οικονοµία σε µένα κάνετε; 

Κυρία Πρόεδρε, δεν θα έπαιρνα τον λόγο να µιλήσω στη ση-
µερινή συνεδρίαση, αν δεν έβλεπα ότι σε αυτήν τη χώρα λειτουρ-
γεί µια πέµπτη φάλαγγα, εγκαθέτων, του πιο σκληρού
αντιδραστικού πυρήνα που υπάρχει σήµερα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, και αν δεν έβλεπα ότι αυτοί οι άνθρωποι, δυστυχώς, µε
την υπαλληλική τους συµπεριφορά απέναντι σε αυτό σκληρό, αν-
τιδραστικό ευρωπαϊκό κατεστηµένο που καταστρέφει όλη την
Ευρώπη, κάνουν καριέρα σε αυτήν τη χώρα και υπάρχουν διά
µέσου αυτών των κύκλων και αναρριχώνται από αυτούς τους κύ-
κλους, πίνοντας κυριολεκτικά το αίµα του ελληνικού λαού. 

Αυτοί οι άνθρωποι ένα πράγµα δεν αντέχουν, την κριτική απέ-
ναντι στα κατεστηµένα -εγχώρια και ξένα- κι εκλαµβάνουν αυτήν
την κριτική ως αδυναµία και τη µεταφράζουν ως υπονόµευση των
συµφερόντων της χώρας. Αυτός ο νέος ραγιαδισµός, ο οποίος
αυτήν την ώρα φτάνει στο αποκορύφωµά του, δεν εκφράζει τί-
ποτα στην κοινωνία µας, απολύτως τίποτα στην κοινωνία µας. Και
όσο τον εκφράζουν αυτοί οι κύριοι που εµφιλοχωρούν µέσα στη
Νέα Δηµοκρατία, στο ΠΑΣΟΚ, στο Ποτάµι, τόσο πεισµώνει ο ελ-
ληνικός λαός και αντιλαµβάνεται ότι διαθέτει εναλλακτική λύση
και ότι η Κυβέρνηση αυτήν την ώρα εκφράζει τους βαθύτερους
πόθους του, τις βαθύτερες προσδοκίες του. 

Βλέπουµε µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου να έχει ξε-
σπάσει εδώ  εκ µέρους Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, Ποταµιού,
διαπλεκόµενων media και από ορισµένους δηµάρχους και περι-
φερειάρχες -που ανακάλυψαν όψιµα το αντάρτικο και την κοινω-
νική διαµαρτυρία και οι οποίοι ουδέποτε είχαν πατήσει το πόδι
τους στον δρόµο να διαµαρτυρηθούν, όντας επί τόσα χρόνια δή-
µαρχοι, και ξαφνικά η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου τούς
ενόχλησε- µια επιχείρηση κατατροµοκράτησης και καταδηµαγώ-
γησης του ελληνικού λαού µε την ευκαιρία της πράξης νοµοθε-
τικού περιεχοµένου. 

Θα ήθελα να κάνω ορισµένες επισηµάνσεις. Βεβαίως η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου δεν είναι ευχάριστο πράγµα. Ποια
όµως είναι η διαφορά αυτής της πράξης νοµοθετικού περιεχο-
µένου, που τη συζητάµε εδώ, από όλες τις προηγούµενες που
έφερνε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, η λεγόµενη συγκυβέρ-
νηση της καταστροφής και της υποτέλειας; Εδώ δεν έχουµε µια
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου προκειµένου να παρακαµφθεί
η Βουλή, να µην γίνει συζήτηση στην Ολοµέλεια, να διαµορφω-
θούν νοµικά τετελεσµένα µέσα από την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου και αργότερα, όταν θα έχει ξεχαστεί το πράγµα και
θα έχουν διαµορφωθεί τα δεδοµένα, να τη φέρουµε –αν τη φέ-
ρουµε, όπως έγινε µε την ΕΡΤ, η οποία δεν ήρθε καθόλου- υπο-
τίθεται για συζήτηση, για να πέσουµε στα µαλακά. 

Εδώ η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου εξέφραζε τις πραγ-
µατικές ανάγκες για τις οποίες έχει διαµορφωθεί αυτός ο θε-
σµός. Με την κατάθεσή της άρχισε να λειτουργεί νοµοθετικά και
ήρθε αµέσως για συζήτηση στη Βουλή. Και µάλιστα, η συζήτηση
στη Βουλή, όπως βλέπετε, διεξάγεται µε κανονικό τρόπο. Δεν
πιέστηκε από τη Νέα Δηµοκρατία η Κυβέρνηση για να κάνει συ-
ζήτηση στην Ολοµέλεια ή για να κάνει επιτροπή µε τους φορείς. 

Βεβαίως, η Νέα Δηµοκρατία διαµαρτυρήθηκε. Η Κυβέρνηση
το ήθελε να γίνει αυτή η συζήτηση και, κατά τη γνώµη µου, µία
εβδοµάδα έπρεπε να κρατήσουµε αυτή τη συζήτηση στην Ολο-
µέλεια, ώστε να µιλήσουν όλοι οι Υπουργοί, να µιλήσουν όλοι οι
Βουλευτές και να γίνει πραγµατική συζήτηση για την κατάσταση
στην οποία βρίσκεται σήµερα η χώρα και τις εναλλακτικές λύσεις
που υπάρχουν και προτείνονται.  

Αυτό είναι που κάναµε εµείς και αυτή είναι η διαφορά. Και εδώ
δεν έχουµε µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου η οποία έρχε-
ται να νοµοθετηθεί µε µία διάταξη σε ένα νοµοσχέδιο, δηλαδή
στη ζούλα. Εδώ έχουµε ειδική ρύθµιση, ειδική συζήτηση, ειδική
συνεδρίαση της Ολοµέλειας στην οποία συζητάµε µόνο αυτό το
θέµα. 
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Δεύτερον, κάνατε αναφορά στην αντισυνταγµατικότητα. Δυ-
στυχώς, όµως, αυτή η αναφορά στην αντισυνταγµατικότητα δεν
έγινε για νοµικούς αλλά για πολιτικούς λόγους και το είδαµε
όλοι. Μερικοί λένε ότι εµείς, όταν ήµασταν στην αντιπολίτευση,
κάναµε -και προσωπικά- πάρα πολλές φορές ενστάσεις αντισυν-
ταγµατικότητας. Βεβαίως. Τις κάναµε όµως και τις στηρίζαµε.
Και κυρίως τις στηρίζαµε κατά τεκµήριο πάνω στην έκθεση της
Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. 

Η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ ούτε
την έχει ορίσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Κάθε άλλο παρά ΣΥΡΙΖΑ είναι η Επι-
στηµονική Επιτροπή της Βουλής. Τη σεβόµαστε, όµως, ως θεσµό
και πάντοτε κάναµε τον κόπο και διαβάζαµε τις εκθέσεις της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Βλέπαµε τις αιτιάσεις και τις
παρατηρήσεις της για την αντισυνταγµατικότητα και είχαµε υπο-
χρέωση τότε, όταν η ίδια η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής
τις κατέθετε στην Ολοµέλεια, τις κατέθετε ενώπιόν µας, να τις
φέρουµε για συζήτηση στην Ολοµέλεια και να εγείρουµε θέµατα
αντισυνταγµατικότητας. 

Εσείς πού στηρίξατε το επιχείρηµα για την αντισυνταγµατικό-
τητα; Διαβάσατε καθόλου την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής της Βουλής; Ούτε νύξη δεν αφήνει για αντισυνταγµα-
τικότητα του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, της πράξης νοµοθε-
τικού περιεχοµένου. Από πού, λοιπόν, ανακαλύψατε κύριοι, ορι-
σµένοι από εσάς νοµικοί και συνταγµατολόγοι όντες, την
αντισυνταγµατικότητα; Και αυτός είναι ο τρόπος να εισάγεται τέ-
τοιου είδους συζήτηση στη Βουλή; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Σε ποια άλλη περίπτωση το λέει
η Βουλή;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μην εκτίθεστε,
γιατί υπήρξατε και Υπουργός Δικαιοσύνης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Αθανα-
σίου, σας παρακαλώ, µη διακόπτετε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το Επιστηµονικό Συµβούλιο της
Βουλής δεν αναφέρεται ποτέ ρητά για την αντισυνταγµατικό-
τητα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μην εκτίθεστε.
Διαβάστε την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής
και να εκφέρετε πάνω σε συνταγµατικά θέµατα νοµικό λόγο. 

Εγώ δεν είµαι νοµικός, δεν είµαι συνταγµατολόγος, αλλά προ-
σπαθώ, όταν εγείρονται τέτοια θέµατα, να έχω νοµική επιχειρη-
µατολογία και όχι γενική επιχειρηµατολογία, σαν κι αυτή που
είδαµε, το «θέατρο» που κάνατε το πρωί. Γιατί περί «θεάτρου»
επρόκειτο. 

Το τρίτο επιχείρηµα που προβάλλεται είναι ότι από την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, αυτή που φέραµε, µε τα αποθεµα-
τικά, ζηµιώνονται οι φορείς του δηµοσίου. Χάνουν τα λεφτά τους.
Κύριοι, ποιον εξαπατάτε; Πού απευθύνεστε; Και γιατί αυτή η ευ-
τελής δηµαγωγία; Πού στηρίζετε το επιχείρηµα ότι οι φορείς, δί-
νοντας τα διαθέσιµα στην Τράπεζα της Ελλάδος για να τα
διαχειριστεί η Τράπεζα της Ελλάδος και για να µπορεί να τα αξιο-
ποιήσει το δηµόσιο, χάνουν τα λεφτά τους; 

Λυπάµαι που τα λέει αυτά και το ΚΚΕ. Δηλαδή, είναι πολύ
ωραία αν τα διαχειρίζεται ο τάδε δεξιός δήµαρχος ή περιφερει-
άρχης, τα λεφτά αξιοποιούνται θαυµάσια, αλλά αν πηγαίνει να
τα αξιοποιήσει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τότε τα λεφτά χάνονται,
τότε κινδυνεύουν τα αποθεµατικά των φορέων.

Ποιων φορέων; Οι περισσότεροι από τους σηµερινούς φορείς
έχουν διοικήσεις που τις έχουν διορίσει η Νέα Δηµοκρατία και
το ΠΑΣΟΚ. Δεν τους έχουµε αλλάξει. Δηλαδή εάν τα διαχειρίζον-
ται αυτές οι διοικήσεις είναι σε καλό δρόµο;  Και αν τα διαχειρι-
στεί σε συγκεκριµένη κατεύθυνση, τότε κινδυνεύουν τα
αποθεµατικά;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Γι’ αυτό τα παίρνετε, επειδή τα έχουν
οι δεξιοί; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μη µιλάτε. Εκτί-
θεστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό λέτε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εκτίθεστε. 
Ξέρω ότι ενοχλείστε από το επιχείρηµα, αλλά µην το δείχνετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν ενοχλούµαστε καθόλου. Μα, είναι

αυτό επιχειρηµατολογία;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ποιο είναι το
πρόβληµα τώρα;

Εδώ που τα λέµε, το ουσιαστικότερο είναι το πού πηγαίνουν
τα λεφτά. Είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι κάνουµε αυτή την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου και τα λεφτά πάνε στην Τράπεζα της
Ελλάδος, γιατί η χώρα πτώχευσε. Αλήθεια το ισχυρίζεστε αυτό;
Και το λέει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος. Και τι µήνυµα
στέλνετε σε αυτήν τη χώρα; Να διαπραγµατευτεί µια πτωχευµένη
χώρα σε µία κρίσιµη στιγµή; Δεν υπονοµεύετε έτσι τη θέση της
χώρας και όχι τη θέση της Κυβέρνησης, όταν από το Βήµα της
Βουλής εκστοµίζετε τέτοιου είδους…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ο κ. Μάρδας το είπε, δεν το είπε ο κ.
Μητσοτάκης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Δεν το λέω για
εσάς, αλλά για τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο, ο οποίος
απουσιάζει και δεν ήρθε να οµιλήσει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Συγγνώµη που διακόπτω, κύριε
Υπουργέ. Ο κ. Μάρδας το είπε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Με συγχωρείτε,
αυτή είναι η αλήθεια. Αυτό το είπε ο Κοινοβουλευτικός σας Εκ-
πρόσωπος. Έπρεπε να ξεσηκωθείτε, να αντιδράσετε. Τι είναι
αυτά που λέτε; 

Αυτή την ώρα ο Πρωθυπουργός της χώρας και ο Υπουργός
Οικονοµικών βρίσκονται στο εξωτερικό για διαπραγµάτευση και
χρειάζονται στήριξη, ανεξαρτήτως του αν υποστηρίζετε την Κυ-
βέρνηση ή των όποιων διαφορών έχετε µε την Κυβέρνηση. Διότι
η στήριξή τους είναι στήριξη της χώρας. Από ό,τι καλύτερο πε-
τύχουν θα ωφεληθεί ο ελληνικός λαός. Και εσείς έρχεστε εδώ
από το Βήµα της Βουλής να µιλήσετε για πτώχευση! 

Αν κάνουµε αυτή την προσπάθεια µε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου για τα αποθεµατικά δεν το κάνουµε γιατί δεν υπάρ-
χουν λεφτά για να στηρίξουµε τους µισθούς και τις συντάξεις.
Τα έσοδα του δηµοσίου και τα έσοδα που θα ακολουθήσουν θα
στηρίξουν τους µισθούς και τις συντάξεις και µάλιστα -θα έλεγα-
κανονικότατα.

Όµως ξέρετε πολύ καλά ποιο είναι το πρόβληµα. Το πρόβληµα
είναι ότι η χώρα από τον περασµένο Αύγουστο δεν έχει χρηµα-
τοδότηση. Υποχρεώνεται να καλύπτει όλες τις ανάγκες της µε
δικά της έσοδα, ενώ υποτίθεται ότι είµαστε σε πρόγραµµα και
ενώ θα έπρεπε κανονικότατα να υπάρχει χρηµατοδότηση. Δεν
υπήρχε χρηµατοδότηση και επί της δικής σας κυβερνήσεως και
συνεχίζει να µην υπάρχει και τώρα χρηµατοδότηση. 

Αυτό είναι το πρόβληµα που αντιµετωπίζουµε και το οποίο δη-
µιουργεί θέµατα ασφάλειας ρευστότητας για το δηµόσιο. Προ-
κειµένου λοιπόν να ενισχύσουµε αυτή την ασφάλεια του
δηµοσίου, για να έχουµε µεγαλύτερη ικανότητα διαπραγµάτευ-
σης, ήρθε αυτή η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Και έρχεστε
εσείς εδώ και έχετε ξεσηκώσει το σύµπαν!

Τι θέλετε δηλαδή, να αδυνατίσει η θέση της χώρας µας; Δεν
θέλετε να διαπραγµατευόµαστε µε µεγαλύτερη ασφάλεια; Θέ-
λετε να ξέρουν οι δανειστές ότι υπάρχει έστω και µία περίπτωση
στις χίλιες να υπάρξει πρόβληµα στο ελληνικό δηµόσιο και τη
ρευστότητά του; Αυτό θέλετε να ξέρουν; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Το είπε δηµόσια στη τηλεόραση ο
Υπουργός σας, δεν το είπαµε εµείς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Άρα, επειδή θέ-
λετε να κάνετε αντιπολίτευση για µικροκοµµατικούς λόγους,
θέλετε να αδυνατίσετε τη δυνατότητα της Κυβέρνησης να δια-
πραγµατευτεί; Αυτό κάνετε αυτήν την ώρα και αυτός είναι ο στό-
χος σας. Θέλετε να παραδώσετε τη χώρα στα νύχια των
δανειστών της, των πιστωτών της, στα νύχια του πιο σκληρού
γερµανικού κατεστηµένου, στα νύχια της πιο σκληρής πτέρυγας
της γερµανικής σήµερα ηγεσίας και βεβαίως του ΔΝΤ. Αυτό θέ-
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λετε να κάνετε. 
Αυτός άλλωστε είναι ο στόχος σας. Διότι, εάν δεν είχαµε Κυ-

βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αυτήν την ώρα θα είχαµε νέο µνηµόνιο. 
Θα είχαµε τα µέτρα Χαρδούβελη, θα τα είχατε εφαρµόσει, θα

είχαµε µπει σε µία νέα λεηλασία συντάξεων, µισθών, εργασιακών
δικαιωµάτων, ένα νέο ξεπούληµα της χώρας και αυτό θα το λέ-
γατε σωτηρία της χώρας -ευλαβική µνηµονιακή προσήλωση θα
ήταν βεβαίως στην πράξη- όπως «σώσατε» και «σώζατε» τη χώρα
επί πέντε χρόνια µνηµονιακής επίθεσης και µνηµονιακής εκθεµε-
λίωσης. Ε, αρκετά τη σώσατε τη χώρα! Δεν θέλουµε να τη σώ-
σετε άλλο. Φτάνει το σώσιµο της χώρας! 

Ο ελληνικός λαός έχει καταλάβει τι αντιπροσωπεύετε και τι θέ-
λετε, ποια είναι η προοπτική σας. Γι’ αυτό τώρα δεν προτείνετε
εναλλακτική λύση, γι’ αυτό αυτήν την ώρα δεν στηρίζετε την κυ-
βερνητική προσπάθεια. Είναι δύσκολη προσπάθεια, τεράστιες οι
δυσκολίες για να αντεπεξέλθουµε και να κάνουµε µία συµφωνία
η οποία θα είναι συµβατή µε το πρόγραµµά µας, συµβατή µε την
εναλλακτική προοπτική που χρειάζεται η χώρα. 

Μην περιµένετε να υπογράψει, να συνοµολογήσει ο ΣΥΡΙΖΑ
συµφωνία η οποία θα επιβάλει νέα µέτρα στον ελληνικό λαό.
Αυτό να το ξεχάσετε. Δεν πρόκειται να συµβεί. Ό,τι υπογράψει
η Κυβέρνησή µας θα είναι συµβατό µε το πρόγραµµά µας και δεν
θα περιέχει µέτρα ούτε ξεπούληµα της χώρας. 

Η χώρα έχει τη δύναµη να διαπραγµατευτεί µια τέτοια συµφω-
νία και να προχωρήσουµε σε µια τέτοια συµφωνία. Σε κάθε περί-
πτωση η Ελλάδα διαθέτει εναλλακτικές λύσεις και εναλλακτικές
προοπτικές για να προχωρήσει και να στηριχθεί και να σταθεί
στα πόδια της, όσες δυσκολίες και να αντιµετωπίσει. Αν κάποιος
δεν θα αντέξει αυτές τις εναλλακτικές προοπτικές αυτός δεν θα
είναι η χώρα, αλλά θα είναι αυτοί που θέλουν να µας βάλουν στη
µνηµονιακή µπότα, µε τη χειρότερη ακόµα µορφή, προκειµένου
να υπηρετήσουν τα βρόµικα σχέδια, τα οποία δυστυχώς έχουν
για την Ευρώπη και το µέλλον της. 

Διότι ο σχεδιασµός δεν είναι µόνο σε βάρος της Ελλάδας και
του ελληνικού λαού. Ο σχεδιασµός αφορά όλους τους ευρωπαϊ-
κούς λαούς και τον γερµανικό λαό, διότι όλοι οι λαοί της Ευρώ-
πης πρέπει να ισοπεδωθούν, προκειµένου να κερδοσκοπήσουν
και να θριαµβεύουν οι χρηµατιστηριακές ελίτ και οι πολυεθνικές
της Ευρώπης σε αυτόν τον λεγόµενο διεθνή ανταγωνισµό. 

Η Ελλάδα είναι το πειραµατόζωο. Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ,
όµως, δεν θα γίνει πειραµατόζωό τους. Διαθέτουµε τη δυνατό-
τητα και τη στήριξη από τον ελληνικό λαό, τη στήριξη από τους
λαούς της Ευρώπης, για να ακολουθήσουµε έναν προοδευτικό
δρόµο και θα τον ακολουθήσουµε αυτόν τον προοδευτικό δρόµο
είτε µε συµφωνία είτε και χωρίς συµφωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Με συγχω-
ρείτε, κύριε Κικίλια…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Δεν είναι εδώ ο κ. Μητσοτάκης. Ανα-
φέρθηκε σε αυτόν ο κύριος Υπουργός και οφείλω να πω µια κου-
βέντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Εσείς είστε ο
κ. Μητσοτάκης; Με συγχωρείτε, κύριε Κικίλια,…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Πρέπει να απαντήσω, κυρία Πρόεδρε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Κικίλια,
παρακαλώ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, αυτό δεν γίνεται. Να
περιµένουµε εµείς δύο ώρες;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Ζητώ τότε τον λόγο επί προσωπικού,
αφού δεν είναι εδώ ο κ. Μητσοτάκης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό δεν το δέχοµαι. Να
φέρεις αντικατάσταση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Δεν προεδρεύετε τώρα εσείς, κύριε συ-
νάδελφε, όπως στην επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Σας παρα-
καλώ, κύριε Κικίλια και κύριε Διαµαντόπουλε, µη µαλώνετε.

Κύριε Κικίλια, µε συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά δεν είστε ο κ.

Μητσοτάκης. Όταν έρθει ο κ. Μητσοτάκης και ζητήσει τον λόγο,
θα του τον δώσω. Έχω όµως ήδη ανακοινώσει ποιοι θα είναι οι
οµιλητές, κύριε Κικίλια. Εδώ και µιάµιση ώρα δεν έχει µιλήσει
Βουλευτής. Απευθύνθηκα στην Κυβέρνηση και παρακάλεσα να
µη µιλήσει άλλος Υπουργός, ώστε να δώσουµε τη δυνατότητα
σε Βουλευτές να εκφραστούν. Γι’ αυτό τον λόγο και θα δώσω
τον λόγο, όπως είπα προηγουµένως, σε τρεις Βουλευτές και ας
µε συγχωρέσει ο κ. Κουτσούκος, που ζήτησε τον λόγο ως Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος και προηγείται. Θα µιλήσουν, λοιπόν,
τρεις Βουλευτές για πέντε λεπτά και θα ακολουθήσει ο κ. Κου-
τσούκος.

Τον λόγο έχει ο κ. Διαµαντόπουλος και παρακαλώ να ετοιµά-
ζεται ο κ. Δηµήτριος Εµµανουηλίδης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν σχέδιο νόµου δεν µπο-
ρεί να συζητηθεί χωρίς να ιδωθεί µέσα από το πολιτικο-κοινω-
νικο-οικονοµικό πλαίσιο που υπάρχει τον τελευταίο τουλάχιστον
χρόνο. Η χώρα στέκεται όρθια, πληρώνει τις υποχρεώσεις της,
εντός και εκτός, από τον Αύγουστο του προηγούµενου έτους,
χωρίς να δανειοδοτηθεί. 

Επίσης, δεν µπορούµε να βγάζουµε απ’ έξω ένα καίριο σηµείο,
την 25η του Γενάρη, τότε που πήρε αυτή η Κυβέρνηση εντολή.
Και την εντολή την πήρε για δύο βασικές συνιστώσες του προ-
γράµµατός της: τη σκληρή διαπραγµάτευση, το πρόγραµµα
δέκα ηµερών, το οποίο ξεκίνησε, και το πρόγραµµα των δέκα
µηνών ουσιαστικά για τον τρόπο που θα ανασυντασσόταν η
χώρα και θα πηγαίναµε σε µία ανασυγκρότηση του παραγωγικού
τοµέα. 

Μέσα από αυτό είχαµε να αντιµετωπίσουµε, όµως, και µία συγ-
κεκριµένη παγίδα, η οποία είχε υφανθεί µεταξύ δανειστών και
της προηγούµενης κυβέρνησης. Αυτήν τη στιγµή είναι ξεκάθαρο
ότι οι ίδιοι οι δανειστές υποσκάπτουν και υπονοµεύουν τη συµ-
φωνία, που τελικά δεν τους ήταν αρεστή, της 20ης Φλεβάρη. Αυτό
το κάνουν µε έναν σκληρό τρόπο, µέσα από αυτήν τη δηµοσιο-
νοµική θηλιά που έχουν περάσει στον λαιµό µας και την ασφυ-
κτική έλλειψη ρευστότητας που επιβάλλουν. 

Η Κυβέρνηση πρέπει να σταθεί όρθια και, για να σταθεί όρθια,
καταφεύγει σε έναν έντιµο εσωτερικό δανεισµό. Με ποιον τρόπο;
Με την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Προφανώς και έχουµε
ασκήσει σκληρή κριτική και καλά κάναµε και ασκούσαµε σκληρή
κριτική. Όµως, πρωτίστως ασκήσαµε σκληρή κριτική στο περιε-
χόµενο των πολιτικών της προηγούµενης κυβέρνησης. Αυτό ήταν
το κύριο. Προφανώς αυτό το µέσο επέτεινε την κριτική µας. 

Στην ουσία, όµως, τι κάνει η Κυβέρνηση; Παίρνει -προσέξτε-
το περίσσευµα -επαναλαµβάνω, το περίσσευµα- των ταµειακών
διαθεσίµων. Θα ρωτήσει πρώτα τους φορείς τι τους είναι ανα-
γκαίο -ειδικότερα τους δήµους και τις περιφέρειες- και µετά θα
τα αξιοποιήσει σε λογαριασµό της Τραπέζης της Ελλάδος. 

Κοιτάξτε, όµως, να δείτε. Είναι ξεκάθαρο. Θα απευθύνω το ρη-
τορικό ερώτηµα, δηλαδή να µας πουν ποια είναι η καλή συµφω-
νία για τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Να µας πουν, επίσης, τι
λένε τώρα, να συµφωνήσουµε περικοπή µισθών και συντάξεων,
ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας; Παρ’ όλα αυτά, όµως, τεκµαί-
ρεται από τις τοποθετήσεις σας ότι αυτό επιζητείτε. Δεν το λέτε.
Το επιζητείτε. 

Έτσι, λοιπόν, πρέπει όλοι όσοι από τους Οργανισµούς Τοπικής
Αυτοδιοίκησης αντιδρούν -ειδικότερα µετά τη χθεσινή ακρόαση
των φορέων- να ξέρουν πως είτε άθελά τους είτε ηθεληµένα,
γιατί έχουν συγκεκριµένη πολιτική καταγωγή, µπαίνουν σε αυτή
τη διαδικασία της πέµπτης φάλαγγας, η οποία υλοποιείται ξεκά-
θαρα πλέον σε αυτήν τη χώρα. Εάν θέλουν να το δουν διαφορε-
τικά, πρέπει να αρχίσουν να προσαρµόζονται, εφόσον έχουν
λυθεί µε το νι και µε το σίγµα από τους Υπουργούς όλα τα ερω-
τήµατα και τα αιτήµατα που έβαλαν. 

Και για να εξηγούµαστε και να µην παρεξηγούµαστε, δεν ξέρω
αν έχει επιστρέψει αυτή η χώρα από χώρα κυρίαρχη, από χώρα
που έχει συγκεκριµένα σύνορα, σε πόλεις-κράτη. Να υπάρχει αυ-
τονοµία, την υπερασπιζόµαστε και µάλιστα ο Υπουργός θα συ-
ναντηθεί µε τους φορείς και θα φέρει αυτά που πρέπει, για να
προωθήσει την αυτοδιοικητική ατζέντα. Όµως, δεν είµαστε πό-
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λεις-κράτη. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το νοµοσχέδιο έχει έναν

σκοπό: να κρατήσει τη χώρα όρθια. Και όλοι βλέπουµε ποιο είναι
το πολιτικό επίδικο. Το έχουν δηλώσει και οι δανειστές. Στα τέλη
του Ιουνίου όλες και όλοι εδώ µέσα ξέρουµε, καθώς και οι πολί-
τες, πως αυτά που είναι να πληρωθούν προς τα έξω είναι πολλά,
υπερβαίνουν τις δυνατότητες αυτής της χώρας. 

Εµείς έχουµε πάρει την απόφαση: Δεν θα είµαστε υπεύθυνοι
για οτιδήποτε γίνει στην Ευρωζώνη και αυτό παλεύουµε. Θα φτά-
σουµε ως εκείνο το σηµείο που συνοµολογούν όλοι πως δεν µπο-
ρούν να καλυφθούν εκείνα τα χρεολύσια, τα οµόλογα και
οτιδήποτε άλλο υπάρχει, για να έρθουµε σε µια έντιµη συµφωνία.
Αν κάποιοι θεωρούν ότι πρέπει να είµαστε υπεύθυνοι εµείς που
θα ξεκινήσουµε ένα ντόµινο εξελίξεων ή αν είναι αυτοί που θέ-
λουν να συρθούµε σε µία διαδικασία άτιµου συµβιβασµού -γιατί
δεν θα φτάσουµε εκεί- που τότε θα πρέπει όλοι όσοι µάς έχουν
δανείσει να είναι υπεύθυνοι για ό,τι γίνει στην Ευρωζώνη, να το
πουν τώρα. 

Κλείνοντας, και εκτός της ουσίας του νοµοσχεδίου, θέλω να
απευθυνθώ σε όσους προσπάθησαν να τορπιλίσουν την πραγ-
µατική συζήτηση και τις δύο µέρες στην επιτροπή και σήµερα το
πρωί εδώ. Θέλω να τους προτείνω να ακούσουν ένα τραγούδι
από το συγκρότηµα «ΤΡΥΠΕΣ», το «Κράτα το σόου, µαϊµού». 

Επίσης, θέλω να στείλω άλλο ένα µήνυµα σε «τηλεµαϊντανούς»
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, ειδικότερα στις απογευµατινές
ζώνες, που δεν ανταποκρίνοµαι στις προσκλήσεις τους να παρα-
στώ στις εκποµπές τους: «Ξύδι και δεν εκβιάζοµαι!» 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κ. Εµµανουηλίδη,
θέλω να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι κατατέθηκε αίτηµα, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, από δεκα-
πέντε Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας για τη διενέργεια ονοµαστικής ψηφο-
φορίας επί της αρχής και επί του άρθρου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για
τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρ-
νησης προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α 41)». 

Επίσης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας και
οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν πρόταση νόµου στις
23-4-2015: «Επαναφορά κατώτερου µισθού, επαναφορά 13ης και
14ης σύνταξης, 13ου και 14ου µισθού. Ρυθµίσεις για τις Συλλο-
γικές Συµβάσεις Εργασίας και κατάργηση αντεργατικών διατά-
ξεων». 

Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουηλίδης και ακολουθεί ο κ. Γεωρ-
γαντάς.

Κύριε Εµµανουηλίδη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγο-πολύ γνωριζόµαστε σ’

αυτήν την Αίθουσα. Το ευτύχηµα είναι ότι µας γνωρίζει καλύτερα
η κοινωνία. Ωστόσο θα ήθελα πολύ σύντοµα να επιχειρήσω το
«know us better», να γνωριστούµε δηλαδή καλύτερα. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, χύνετε κροκοδείλια δάκρυα για
την αυτοδιοίκηση, που εσείς µε µια σειρά ενεργειών, αποφάσεων
µέσα στα µνηµονιακά πλαίσια, κυριολεκτικά την στραγγαλίσατε.
Δεν είναι δυνατόν άνθρωποι που έβλαψαν µε αποφάσεις καίρια
τη λειτουργία της αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού να γίνονται
κήνσορες και τιµητές. 

Αναφέροµαι ειδικότερα στην περίπτωση του κ. Μητσοτάκη,
όταν µε αποφάσεις αλλεπάλληλες στην ουσία δηµιουργούσε
έναν κοινωνικό Καιάδα σε ανθρώπους που υπηρετούσαν το δη-
µόσιο και την αυτοδιοίκηση µέσα από συλλογικές αποφάσεις που
πετούσαν τον κόσµο στο περιθώριο, όταν ο ίδιος τρεις γενιές
από το δηµόσιο τρέφεται.

Αναφέροµαι στην περίπτωση του κ. Λοβέρδου και του κ. Βενι-
ζέλου από το ΠΑΣΟΚ. Με εισαγγελικό ύφος, ως Κασσάνδρες και
οι δύο, διαβλέπουν και προβλέπουν τον τελειωτικό θάνατο της

Ελλάδας εξαιτίας των αδιεξόδων που έχει δηµιουργήσει, όπως
λέτε, η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Κύριε Λοβέρδο και κύριε Βενιζέλο, την καταστροφή την επιφέ-
ρατε εσείς µε µια σειρά από είκοσι επτά πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου, οι οποίες δυστυχώς συντάχθηκαν καθ’ υπαγόρευση
-και αυτό θα πρέπει ιδιαίτερα να το σηµειώσουµε- καθ’ υπαγό-
ρευση των δανειστών, γιατί έτσι όριζε η his master’s voice. 

Θέλω να πω, όµως, ότι τελικά όσες κορόνες και να βγάζετε και
όσο χρόνο απ’ αυτό το Βήµα και να παίρνετε πολλαπλάσιο, το
κάνετε γιατί γνωρίζετε ότι the game is over για εσάς.

Το πολιτικό παιχνίδι για εσάς έχει τελειώσει και δεν το λέµε
εµείς, το λέει ο λαός. Και για αυτό βλέπω να φθάνετε σε ένα
ακραίο παραλήρηµα κινδυνολογίας και να λειτουργείτε ως βα-
στάζοι ενός συστήµατος ευρωπαϊκού, δυστυχώς, από ένα κόµµα
που θα είχε ακόµα ψήγµατα τουλάχιστον αντιδεξιού λόγου και
συµπεριφοράς, το έχετε ολότελα απωλέσει.

Όσο για το Ποτάµι, εκεί τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Μας
έδειξαν την ιδεολογική τους κοίτη. Είναι άκρως νεοφιλελεύθερη,
βρίσκεται εκτός πραγµατικότητας, άλλον ρόλο ήθελαν να παί-
ξουν και αλλού πηγαίνουν. 

Όσον αφορά την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, θα επικα-
λεστώ µόνο µια ρήση του Αριστοτέλη: «Αναιρουµένου του όλου,
ουκ έσται πους ουδέ χειρ». 

Στη λογική, λοιπόν, αυτή, κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, βασί-
στηκε η επώδυνη για εµάς -γιατί έχουµε θητεύσει σε δηµοκρατι-
κές αρχές χρόνια, µε αυτές παλεύουµε, αυτές στηρίζουµε-
αναγκαστική προσπάθεια στη στόχευση να υπηρετηθεί µια υπέρ-
τερη ανάγκη και αυτή η ανάγκη είναι η διάσωση της πατρίδας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Εµµανουηλίδη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργαντάς και αµέσως µετά ο κ. Κουτσού-
κος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σήµερα είναι µια πολύ άσχηµη µέρα για το Κοινοβούλιο. Και

δεν είναι µια πολύ άσχηµη µέρα, επειδή έχουµε την κύρωση µιας
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου. Πράγµατι, και παλαιότερα
είχαµε κυρώσεις πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου. Δυστυ-
χώς, αποτελεί έναν άµεσο και γρήγορο τρόπο νοµοθέτησης. 

Δεν είναι άσχηµη µέρα, επειδή φέρνει αυτή την πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου η σηµερινή Κυβέρνηση, που µέχρι χθες
την καταδίκαζε. 

Δεν είναι άσχηµη, απλώς επειδή έχει και το στοιχείο της ανα-
δροµικότητας και πρωτοτυπεί σε αυτό η Κυβέρνηση. 

Δεν είναι άσχηµη, µαύρη, θα έλεγα, ηµέρα, επειδή για πρώτη
φορά έχουµε ένα νοµοθέτηµα, το οποίο αγγίζει τον πυρήνα του
αυτοδιοίκητου σε σχέση µε τους δήµους και τα πανεπιστήµια. Το
άσχηµο είναι το περιεχόµενο της πράξης νοµοθετικού περιεχο-
µένου.

Φθάσαµε, κύριοι συνάδελφοι, να νοµοθετούµε για να πληρω-
θούν οι µισθοί και οι συντάξεις του επόµενου µήνα µε εσωτερικό
δανεισµό. Το περιεχόµενο της πράξης νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου είναι αυτό το οποίο θα πρέπει να µας ανησυχήσει όλους. Με-
ταπολιτευτικά δεν νοµίζω να ήρθε το Κοινοβούλιο σε παρόµοια
θέση ποτέ.

Θα συµφωνήσω, λοιπόν, µε τον κ. Λαφαζάνη. Ναι, αυτή είναι
µια διαφορετική πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Είναι µια
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία έρχεται για να µπο-
ρέσουν να εισπραχθούν τα χρήµατα, τα οποία είναι αναγκαία για
να µπορέσουν να πληρωθούν οι µισθοί και οι συντάξεις.

Η πολιτική κρίνεται εκ του αποτελέσµατος. Όχι επί των επιθυ-
µιών, όχι επί των προθέσεων. Μετά από τρεις µήνες διακυβέρ-
νησης, σήµερα αναγκάζεται η Κυβέρνηση να φέρει αυτή την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που δίνει υποχρεωτικότητα
σε µια διαδικασία, την οποία νωρίτερα νοµοθέτησε ως προαιρε-
τική και θα αναφερθώ και σε αυτό.

Ξέρετε ποιο είναι το ανησυχητικό; Παρ’ όλο που είµαστε σε
αυτό το σηµείο, ακόµα δεν έχουµε εικόνα της πραγµατικότητας.
Ακόµα δεν έχουµε γνώση όλης της εικόνας. Ακόµα δεν έχουµε
εικόνα και ενηµέρωση για το ποιες πράγµατι είναι οι προτάσεις
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τις οποίες δώσαµε στους εταίρους µας, ποιες είναι οι απαντήσεις
τους, πού είµαστε κοντά, πού είµαστε µακριά, πόσο κοντά ή µα-
κριά είναι τελικά η σύγκληση και η συµφωνία. Και αυτό είναι το
χειρότερο όλων. 

Το επιχείρηµα του κ. Λαφαζάνη, ότι µε αυτό τον τρόπο κερδί-
ζουµε χρόνο διαπραγµάτευσης, νοµίζω ότι είναι τελείως έωλο
και το καταλαβαίνετε όλοι σας. Με αυτόν τον τρόπο δείχνουµε
έξω ποια είναι τα όρια µας, τα οποία πλέον έχουν τελειώσει.

Αλλά έχει και κάτι διαφορετικό αυτή η πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. Είναι η πρώτη ενέργεια, η πρώτη νοµοθετική πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης, η οποία επικροτείται από τους
εταίρους. 

Ξέρετε γιατί επικροτείται; Την είχαν ζητήσει και παλαιότερα.
Την είχαν ζητήσει και από την προηγούµενη Κυβέρνηση αυτή τη
συγκεκριµένη ενέργεια, δηλαδή να συγκεντρωθούν όλα τα απο-
θεµατικά σε έναν λογαριασµό. Τότε δεν αποδέχτηκε η Κυβέρ-
νηση αυτή την επιθυµία των εταίρων µας και έγινε το
Παρατηρητήριο που υπάρχει για τους δήµους και το γνωρίζουµε
όλοι.

Όµως, σήµερα µε αυτή την ενέργεια έρχονται οι εταίροι να δη-
λώσουν τη συµφωνία τους, να δηλώσουν ότι είναι µια θετική
ενέργεια. Αυτό είναι ανησυχητικό. Όµως, το πιο ανησυχητικό από
όλα είναι αυτό που είπα πριν, ότι δεν λένε ακόµα την αλήθεια. 

Στις 17 Μαρτίου υπήρξε µια τροποποίηση ενός συγκεκριµένου
νόµου. Τον ψηφίσαµε εδώ όλοι µας. Αυτός ο νόµος έδινε τη δυ-
νατότητα στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου να καταθέτουν
προαιρετικά και να επενδύουν τα χρήµατά τους στην Τράπεζα
της Ελλάδος και να γίνεται η επένδυση αυτή σε repos. Υπήρχε
αυτή η δυνατότητα. Για ποιον λόγο η σηµερινή πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου, η οποία για τις σκοπιµότητες της Κυβέρνησης
έχει υποχρεωτικό χαρακτήρα, να έχει και αναδροµικό χαρα-
κτήρα; Γιατί να έχει και αναδροµικό χαρακτήρα; 

Ποιος θα κατηγορήσει όποιους στο προηγούµενο διάστηµα
από τις 17 Μαρτίου και µετά, ενώ είχαν τη δυνατότητα της προ-
αιρετικής αυτής επιλογής, δεν την έκαναν; Γιατί να κατηγορήσει
κάποιος όποιον περιφερειάρχη ή όποιον δήµαρχο από τις 17
Μαρτίου µέχρι σήµερα επένδυσαν προαιρετικά -όσοι είχαν το δι-
καίωµα- σε repos;

Ξέρετε γιατί έρχεται η αναδροµικότητα; Γιατί υπάρχει σε
αυτόν τον νόµο, που ψηφίστηκε στις 17 Μαρτίου µια δεύτερη πα-
ράγραφος, η οποία αναφέρεται στην περίπτωση που το δηµόσιο
δεν µπορέσει να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του από την επα-
ναγορά των οµολόγων. Για να είναι, λοιπόν, όποιοι µπήκαν προ-
αιρετικά σε αυτήν τη διαδικασία καλυµµένοι απέναντι στο
απευκταίο γεγονός να µην µπορέσει το δηµόσιο να επαναγορά-
σει τα οµόλογα αυτά, ερχόµαστε σήµερα µε την υποχρεωτικό-
τητα που δίνεται σε αυτήν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
και τους καλύπτουµε. 

Υπάρχει και κάτι άλλο. Ακούστηκε σε σχέση µε την Επιστηµο-
νική Επιτροπή της Βουλής ότι δήθεν δεν κάνει κανέναν σχολια-
σµό αρνητικό επί της συνταγµατικότητας εν όψει της
συγκεκριµένης ρυθµίσεως. Βεβαίως. Και ξέρετε γιατί; Γιατί στην
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, όπως έρχεται, δεν αναφέρε-
ται όλη η αλήθεια, δεν αναφέρονται τα στοιχεία. 

Να σας διαβάσω το περιεχόµενο του νόµου; Η πράξη σήµερα
την οποία κυρώνουµε, λέει: «Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου µε τον τίτλο «Κατεπείγουσα
ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γε-
νικής Κυβέρνησης προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος».
Δεν λέει «προς κάλυψη των αναγκών του δηµοσίου». Δεν λένε
την αλήθεια. Λέει «προς επένδυση». Σήµερα κυρώνουµε µια
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µε κατεπείγοντα χαρακτήρα,
για να οδηγήσουµε κάποιους να επενδύσουν. Έρχεται ως επέν-
δυση και δεν έρχονται όλα τα στοιχεία, τα οποία υποκρύπτονται
σε σχέση µε τη συγκεκριµένη αυτή επιλογή της Κυβέρνησης.

Ξέρετε στην πολιτική, όπως είπα ξεκινώντας, δεν κρίνονται και
δεν αξιολογούνται στο τέλος οι προθέσεις και οι προσδοκίες.
Αξιολογούνται τα αποτελέσµατα. Αλλά υπάρχει και µια καταλυ-
τική ειδοποιός διαφορά απέναντι σε όποιον διαχειρίστηκε τις
τύχες της χώρας. Αυτή είναι η συνέπεια έργων και λόγων και σε
αυτή την αξιολογική κρίση της συνέπειας λόγων και έργων µέχρι

σήµερα καταλυτικά νοµίζω ότι όποιος στέκεται απέναντι σε αυτή
την Κυβέρνηση βλέπει ότι στον υπέρτατο βαθµό είναι αρνητική
αξιολόγηση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Γεωργαντά. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,

κ. Γιάννης Κουτσούκος.
Κύριε Κουτσούκο, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά, γιατί έχει

προηγηθεί η οµιλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής σας
Οµάδας.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Φαντάζοµαι ότι όταν ήταν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Λαφαζάνης µε τα πραξικοπήµατα που µας έλεγε
κάθε τρεις και λίγο, αν τον παρακαλούσε το Προεδρείο την ώρα
που ζητούσε να απαντήσει σε έναν Υπουργό να προηγηθούν κά-
ποιοι συνάδελφοι, θα µίλαγε και για κοινοβουλευτικό πραξικό-
πηµα. Εν πάση περιπτώσει, έχει ο καιρός γυρίσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να εξηγήσουµε για ποιον
λόγο σήµερα επέλεξε η Κυβέρνηση διά των κορυφαίων Υπουρ-
γών της, του κ. Βούτση και του κ. Λαφαζάνη, να αναζητήσει µε
τρόπο προσβλητικό για το Σώµα και τους Βουλευτές εσωτερι-
κούς εχθρούς πέραν των εξωτερικών, µε τους οποίους ξιφουλκεί
κάθε τρεις και λίγο χωρίς, βέβαια, αποτέλεσµα, όπως θα πω στη
συνέχεια 

Και δεν αναφέροµαι στα γηπεδικά, που είπε ο κ. Βούτσης. Ανα-
φέροµαι τόσο στην ουσία των επιχειρηµάτων του όσο κι αυτών
που ανέπτυξε νωρίτερα ο κ. Λαφαζάνης. 

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση επέλεξε αυτή τη µέθοδο της
όξυνσης και της πόλωσης, για να αποφύγει να πει στον ελληνικό
λαό και ιδίως στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ την αλή-
θεια και την πραγµατικότητα, δηλαδή πού βρίσκεται η χώρα,
ποιες είναι οι δυσκολίες που αντιµετωπίζει και τι αποφάσεις θα
κληθεί να πάρει, εάν η Κυβέρνηση -έστω και την τελευταία
στιγµή- ανταποκριθεί σε αυτό που είναι η µεγάλη επιθυµία του
ελληνικού λαού, να κρατήσει την Ελλάδα όρθια και εντός του
ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τρεις µήνες µετά τις εκλογές
είναι φανερά τα αδιέξοδα που έχει δηµιουργήσει η κυβερνητική
πολιτική σε όλα τα επίπεδα. Κανένας πολίτης σήµερα δεν µπορεί
να ισχυριστεί ότι η χώρα είναι καλύτερα από εκεί που την παρέ-
λαβε η Κυβέρνηση. Η ταµειακή χρεοκοπία είναι οµολογηµένη.
Την οµολόγησε ο κ. Μάρδας και προφανώς έρχεται και συνολι-
κότερη χρεοκοπία, εάν µέσα στο επόµενο διάστηµα δεν λάβουµε
σοβαρές αποφάσεις. 

Εµείς φταίµε; Η Αντιπολίτευση φταίει; Ο λαός φταίει; Ή µήπως
φταίει το γεγονός ότι η Κυβέρνηση έχασε έναν µήνα στη µετά-
φραση µέχρι την απόφαση της 20ής Φλεβάρη, µε τον κ. Βαρου-
φάκη να δίνει συνεντεύξεις όπου υπήρχε ραδιόφωνο και
τηλεόραση και ο οποίος τελικά δεσµεύτηκε στις 20 του Φλεβάρη. 

Σήµερα ποιους κατηγορεί; Κατηγορεί τους εταίρους µας, αυ-
τούς δηλαδή µε τους οποίους συµφώνησε στις 20 του Φλεβάρη
και µε τους οποίους ξανασυµφώνησε στις 20 του Μάρτη περί του
περιεχοµένου της συµφωνίας, επειδή απαιτούν από την Κυβέρ-
νηση να φανεί συνεπής µε τις δεσµεύσεις της. Πέραν του γεγο-
νότος ότι η Κυβέρνηση αυτήν την συµφωνία δεν την έφερε στη
Βουλή να την συζητήσουµε, πέραν του γεγονότος ότι υπέγραψε
ο κ. Βαρουφάκης, χωρίς καµµία εξουσιοδότηση, την παράταση
της κύριας χρηµατοδοτικής συµβάσης, δηλαδή του µνηµονίου,
και το αποκρύβει από τους Βουλευτές της πλειοψηφίας, πέραν
του γεγονότος ότι επέστρεψε τα 11 δισεκατοµµύρια του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας.

Είµαστε λοιπόν στο κενό όλο αυτό το διάστηµα. Τα e-mails του
κ. Βαρουφάκη µε τις µεταρρυθµίσεις που η Κυβέρνηση ανέλαβε
την ευθύνη να παρουσιάζει στους εταίρους µας και δανειστές
µας –θεσµούς τούς λένε τώρα- πάνε κι έρχονται.

Βεβαίως, κοντεύουν να µας πάρουν στο ψιλό. Εγώ ντρέποµαι
πράγµατι, εάν αληθεύουν οι χαρακτηρισµοί που ακούστηκαν σή-
µερα για τον κ. Βαρουφάκη. Γιατί, ξέρετε κάτι, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, επειδή ξέρω τις κοινωνικές σας κατα-
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γωγές και τις ευαισθησίες σας. Μόλις τελειώσει αυτό το έργο, ο
κ. Βαρουφάκης θα παίρνει κατοστάρες, για να δίνει διαλέξεις και
εσείς και εµείς θα είµαστε εδώ και θα βράζουµε στο ζουµί µας!

Δεν ντρέποµαι για τον κ. Βαρουφάκη. Ντρέποµαι για την Κυ-
βέρνηση της χώρας µας, εάν είναι αλήθεια. Γιατί εµείς πι-
στεύουµε ότι µας εκπροσωπεί νόµιµα και δηµοκρατικά η
Κυβέρνηση της χώρας. 

Λέω, λοιπόν, ότι σε αυτό το αδιέξοδο που οδήγησε η Κυβέρ-
νηση τα πράγµατα –και, όπως φαίνεται, θα δυσκολευτεί το επό-
µενο διάστηµα, γιατί οφείλει να παρουσιάσει το πλήρες πακέτο
των µεταρρυθµίσεων- προσπαθεί να αναζητήσει ως εχθρούς
εκείνους µε τους οποίους συµφώνησε και εκείνους που στο εσω-
τερικό της λένε την αλήθεια και την πραγµατικότητα. 

Γιατί τι άλλο λέµε εµείς; Λέµε ότι σας δώσαµε στήριξη στις 25
του Γενάρη. Σας είπαµε: «Κάντε την Εθνική Επιτροπή Διαπραγ-
µάτευσης». Στείλαµε επιστολή - την έστειλε ο κ. Βενιζέλος- στους
ηγέτες των σοσιαλιστικών κοµµάτων στην Ευρώπη, σε αυτούς
που εµάς δεν µας στηρίξανε και που, όταν σας λέγαµε «πάρτε
θέση απέναντι στον εκβιασµό των εταίρων µας και υποστηρίξτε
τις κόκκινες γραµµές που θέτουµε», λέγατε «εκλογές», για να
αναλάβετε την ευθύνη της διακυβέρνησης. Την αναλάβατε και
έρχεστε σήµερα και µας ζητάτε και τα ρέστα. Και σας ξαναλέµε
«Φέρτε το πλαίσιο της διαπραγµάτευσης στη Βουλή να το συζη-
τήσουµε και να σας δώσουµε στήριξη, αντί να ξιφουλκείτε εναν-
τίον ηµών και των εταίρων µας, χωρίς κανένα αποτέλεσµα». 

Τώρα, ο άλλος εχθρός που ανακάλυψε η Κυβέρνηση είναι τα
κινήµατα. Το καταστατικό του ΣΥΡΙΖΑ και οι προγραµµατικές του
θέσεις λένε ότι είναι ένα κόµµα κινηµάτων. Και τα βάζει µε την
αυτοδιοίκηση. Τα βάζει δηλαδή µε τους ανθρώπους που στήριζε.
Πήγαινε στα δηµοτικά συµβούλια και δήλωνε συµπαράσταση
στις αποφάσεις των δηµοτικών συµβουλίων που δεν δέχονταν
τις πράξεις των µετατάξεων, των απολύσεων και ούτω καθεξής. 

Ο κ. Λαφαζάνης και οι οµοϊδεάτες του ήταν κάθε µέρα στους
δρόµους µε όλους αυτούς, µε την ΠΟΕ-ΟΤΑ κ.τ.λ.. Αυτούς σή-
µερα καταγγέλλει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι ξεκίνησαν αντάρτικο. Έχουµε
οβιδιακές µεταµορφώσεις, προφανώς λόγω της εξουσίας. 

Κύριε Λαφαζάνη και αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, το
άρθρο 102 του Συντάγµατος, που λέει για την οικονοµική και δι-
οικητική αυτοτέλεια της αυτοδιοίκησης, το έχετε διαβάσει; Τι νο-
µίζετε; Νοµίζετε ότι θα µας ξαναγυρίσετε στην εποχή που η
αυτοδιοίκηση ήταν ένας δήµαρχος ληξίαρχος, µακρύ χέρι του
κράτους; Αυτή είναι η πολιτική µε την οποία ως κόµµα απευθύ-
νεστε στα κινήµατα, στον λαό, στις κινήσεις των πολιτών; 

Το άρθρο 16 του Συντάγµατος, που αναφέρεται στην αυτοτέ-
λεια των ΑΕΙ, δεν το γνωρίζετε; Δεν ακούσατε τον Πρύτανη του
Πολυτεχνείου της Κρήτης; Εγκάθετος είναι και αυτός; Θυµήθηκε
τώρα να ξεκινήσει αντάρτικό. Μαζί τους δεν ήσασταν όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα, που αντιστεκόσασταν στην κινητικότητα του
προσωπικού στα ΑΕΙ και στη µείωση του προσωπικού τους; Πώς
από τη µία µέρα στην άλλη, ενώ ήσασταν µαζί τους, τώρα είστε
απέναντι και σας κάνουν αντιπολίτευση και έχουν ξεκινήσει αν-
τάρτικο; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς επιβάλαµε τη συζήτηση
µε τους φορείς. Η Κυβέρνηση ήθελε να περάσει την ΠΝΠ µε τη
διαδικασία του κατεπείγοντος. Και ήταν χρήσιµη η συζήτηση
αυτή. Εµείς συµφωνήσαµε να γίνει η συζήτηση σήµερα γιατί η
Κυβέρνηση µας είπε ότι εξυπηρετεί εθνικό στόχο και το δεχθή-
καµε. Δεν δεχόµαστε, όµως, να µας εγκαλείτε ότι είµαστε φερέ-
φωνα και πέµπτη φάλαγγα. Αυτό δεν µπορούµε να το
αποδεχθούµε. Αν το εννοείτε αυτό, το επιστρέφουµε. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ποιοι πανηγύρισαν µε
ανακοίνωση, επειδή η Κυβέρνηση εξέδωσε την πράξη νοµοθετι-
κού περιεχοµένου; Οι Βρυξέλλες, γιατί ήταν επιταγή των Βρυ-
ξελλών. Νοµίζετε ότι κάνετε αντίσταση σήµερα; Ένα αίτηµα των
δανειστών, το οποίο εµείς δεν το είχαµε υιοθετήσει, αυτό φέρατε
και ψηφίζουµε µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Το επιχείρηµα ότι εµείς φέρναµε πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου για να νοµιµοποιείστε κι εσείς δεν είναι σωστό. Διότι
εσάς ο λαός σάς εξέλεξε για να κάνετε άλλα από εκείνα που κα-
ταγγείλατε. 

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε -για να µην καταχρώµαι τον χρόνο-

σας λέω ότι στις προβοκάτσιες δεν θα τσιµπήσουµε. Θα είµαστε
εδώ στη συζήτηση στη Βουλή, όσο υπάρχει αυτή η Βουλή. Διότι
δεν πιστεύουµε ότι δεν έχετε λαϊκή εντολή να διαχειριστείτε τα
προβλήµατα. Δεν δεχόµαστε τις απειλές για τις έκτακτες εκλο-
γές. Αυτές είναι απειλές αυτού που ανεβαίνει στο µπαλκόνι και
απειλεί ότι θα αυτοκτονήσει. Θα σας λέµε την αλήθεια απέναντι
στα ψεύδη που λέγατε και προεκλογικά και µετεκλογικά. Και θα
αναγκαστείτε, κύριοι, να πείτε την αλήθεια και στους Βουλευτές
σας και να το πιείτε το ποτήρι µέχρι τον πάτο. Διότι η χώρα έχει
ανάγκη από αποφάσεις. Και θα πρέπει να τις πάρετε τις αποφά-
σεις αυτές, για να µην πάει η χώρα στα βράχια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Κουτσούκο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα πέντε µαθήτριες και µα-
θητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Νέου
Μυλοποτάµου Πέλλας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Ραχήλ Μακρή. 
Θα ακολουθήσει ο κ. Κικίλιας, ο οποίος δεν θα εξαντλήσει –

όπως µου δήλωσε- το χρόνο που δικαιούται,  γιατί υπάρχει ένας
πολύ σοβαρός λόγος.

Έχετε τον λόγο, κυρία Μακρή. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Σήµερα, το οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης και ο Πρω-

θυπουργός δίνουν µία δύσκολη µάχη για µία ενδιάµεση συµφω-
νία που θα επιτρέπει να εξυπηρετηθούν αξιοπρεπώς οι
οικονοµικές υποχρεώσεις της χώρας δίχως παρεµβάσεις. 

Αυτή η συµφωνία θα είναι η πρώτη που θα διασφαλίζει την ελ-
πίδα, χωρίς την υποχωρητικότητα και την εθελοδουλία του πα-
ρελθόντος, χωρίς χτυπήµατα στο κεφάλι µε εφηµερίδες και
χωρίς µηνύµατα ηλεκτρονικού ταχυδροµείου που υπαγορεύουν
νοµοσχέδια. 

Η συµφωνία αυτή θα είναι η πρώτη νίκη στον ακήρυχτο οικο-
νοµικό πόλεµο που δέχεται για πέντε χρόνια η πατρίδα µας. Στο
πλαίσιο αυτού του πολέµου, ο ελληνικός λαός έχει κάνει θυσίες,
έχει υποστεί περικοπές, έχει δει την περιουσία του να την ξεπου-
λούν αντί πινακίου φακής, έχει αντιµετωπίσει την ανεργία, την
εξαθλίωση και την ύφεση.  

Σε αυτόν τον λαό οφείλουµε να πούµε την αλήθεια. Η αλήθεια
είναι ότι µε την παρούσα ρύθµιση οι φορείς εξασφαλίζουν πιο
αποδοτική τοποθέτηση των ταµειακών τους διαθεσίµων, αφού
τα επιτόκια των εµπορικών τραπεζών δεν ξεπερνούν το 1%, ενώ
στην Τράπεζα της Ελλάδος η απόδοση είναι της τάξεως του
2,5%.

Να τονίσουµε παράλληλα ότι µε νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης τα ταµειακά διαθέσιµα των φορέων είναι πλήρως
εξασφαλισµένα, µε δικαίωµα αποζηµίωσης από το δηµόσιο. Θα
ισχύει, δηλαδή, ό,τι και σε πολλές άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Άλλωστε, η ρύθµιση αυτή αναφέρεται σε φορείς, οι οποίοι
χρηµατοδοτούνται από τον κρατικό προϋπολογισµό και δίνουν
τη δυνατότητα στο δηµόσιο να δανείζεται για µία χρονική πε-
ρίοδο έως και δεκαπέντε µέρες ποσά, τα οποία οι φορείς δεν
έχουν ανάγκη. 

Μας λέει η Αντιπολίτευση ότι πλήττουµε την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Ε, λοιπόν, όχι! Δεν πλήττουµε κανέναν. Αντίθετα, προσφέ-
ρουµε επιτόκιο που υπερδιπλασιάζει την απόδοση των
διαθεσίµων των δήµων. 

Είναι τουλάχιστον τραγικό όλοι αυτοί που σιωπούσαν όταν η
συγκυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ έκοβε το 66% των
ΚΑΠ, να εξεγείρονται σήµερα µε µηνύσεις και πράξεις εντυπω-
σιασµού. Εξεγείρονται όταν δεν γίνεται ουδεµία περικοπή, ενώ
όταν τους µείωναν πάνω από το µισό τα χρήµατα δεν µιλούσαν
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καθόλου ή είχαν χλιαρές αντιδράσεις. 
Ακόµα πιο τραγικό είναι το γεγονός ότι πολλοί εξ αυτών, µε τη

συµπεριφορά του «καλού υιού», ο οποίος υιοθετεί και επαυξάνει
τις αντιδράσεις της «µαµάς» Νέας Δηµοκρατίας, έχουν εκλεγεί
ως ανεξάρτητοι.   

Φυσικά, αιτιάσεις για µεγαλύτερες αποδόσεις των ταµειακών
διαθεσίµων σε εµπορικές τράπεζες δεν µπορούν να είναι σοβα-
ρές, καθώς οι τράπεζες προσφέρουν επιτόκιο που φτάνει το 1%.
Μεγαλύτερο επιτόκιο έχουν οι προθεσµιακές καταθέσεις, στις
οποίες δεν υπάρχει δυνατότητα ανάληψης και σε αυτές το επι-
τόκιο δεν φτάνει πάνω από το 2,5%, εκτός εάν τα χρήµατα είναι
πάρα πολλά ή υφίστανται προσωπικές σχέσεις µε τους παράγον-
τες της τράπεζας. 

Οπότε, ο κάθε Έλληνας που η Νέα Δηµοκρατία τού έκοψε τον
µισθό, τη σύνταξη ή τον άφησε στον δρόµο είναι φυσικό να ανα-
ρωτιέται γιατί ένας δήµος που διαθέτει ιδιαίτερα υψηλά αποθε-
µατικά, τα οποία δεν χρειάζεται και τα έχει τοποθετήσει σε
προθεσµιακές καταθέσεις, να µην τα µεταφέρει χωρίς να υπάρ-
χει καµµία πιθανότητα να τα χάσει. 

Είναι αυτό θυσία; Ας σοβαρευτούµε. Δεν θίγεται ούτε η λει-
τουργία του δήµου ούτε τα χρήµατά του. Αντίθετα, τοκίζονται
καλύτερα. Καταλαβαίνουµε, βέβαια, ότι η Νέα Δηµοκρατία, η
οποία εξέδωσε δεκάδες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, επι-
θυµεί να δηµιουργήσει εντυπώσεις, για να βρει ετεροχρονισµένο
άλλοθι για τις ρυθµίσεις που ευνοούσαν µόνο τους ολιγάρχες,
που τύγχαναν και πρωθυπουργικοί φίλοι. 

Καταλαβαίνουµε ότι σας ενοχλεί που δηµιουργούµε τις δικλί-
δες ασφαλείας, προκειµένου να εξασφαλιστεί η οµαλή λειτουρ-
γία του κράτους και για να ισχυροποιηθεί η διαπραγµατευτική
θέση της χώρας. 

Δεν καταλαβαίνουµε, όµως, πώς είναι δυνατόν να υφίσταται
δυνατότητα βραχυπρόθεσµου δανεισµού του κράτους για τη δια-
σφάλιση των συντάξεων και να αντιδράτε. Να µας λέτε δηλαδή
να φτάσουµε σε σηµείο να θέσουµε σε δεύτερη µοίρα τον συν-
ταξιούχο και σε πρώτη τη δυνατότητα του δήµου να αλλάξει πλα-
κάκια στα πεζοδρόµια! 

Δεν καταλαβαίνουµε πώς βάζετε σε πρώτη µοίρα την άµεση
εξόφληση του όποιου εργολάβου και όχι τη ζωή των πολλών.
Μας λέτε ακόµη ότι σας ενοχλεί η νοµοθέτηση µέσω πράξεων
νοµοθετικού περιεχοµένου. Ούτε σε εµάς αρέσει, να είστε σίγου-
ροι!

Παρ’ όλα αυτά, εάν υφίστανται επείγουσες ανάγκες των πολ-
λών, θα χρησιµοποιήσουµε κάθε συνταγµατικό µέσο για να τις
καλύψουµε. Μην κρίνετε εξ ιδίων, εσείς που χρησιµοποιούσατε
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, για να κλείνετε την ΕΡΤ,
ώστε τα ιδιωτικά κανάλια να µπορούν να καρπωθούν αντί 18 εκα-
τοµµυρίων ευρώ υποδοµή αντικειµενικής αξίας 715 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. 

Στο σπίτι λοιπόν του κρεµασµένου να µη µιλάτε για σχοινί! Εάν
ακολουθούσαµε τα δικά σας παραδείγµατα, θα αφήναµε την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου τρεις µήνες, για να ισχύουν οι
έννοµες συνέπειες και µετά, όταν θα είχε ολοκληρωθεί η δια-
πραγµάτευση, θα την καταψηφίζαµε, για να παύσει η ισχύς της. 

Ωστόσο, γίνεται αντιληπτό ότι τέτοιες πρακτικές δεν γίνονται
αποδεκτές, γιατί εµείς απλούστατα δεν χρειαζόµαστε τέτοια κολ-
πάκια. Γιατί λέµε την αλήθεια στους πολίτες. Γιατί τέτοια κολπά-
κια χρειάζεστε εσείς, όπως το κολπάκι που παρακολούθησε όλος
ο ελληνικός λαός κατά την έναρξη της συνεδρίασης, όπου µια
καλοστηµένη θεατρική παράσταση, της οποίας η πλειοψηφία
των θεατρίνων ήρθε, έπαιξε για τα δελτία των 14:00 και απήλθε. 

Μερικοί δε έχασαν και την ψυχραιµία τους και επιδόθηκαν σε
προσωπικές επιθέσεις και σεξιστικά σχόλια, όπως αυτό που δέχ-
θηκα από τον κ. Μητσοτάκη. Λυπάµαι που η ένδεια των επιχειρη-
µάτων του κ. Μητσοτάκη τον οδήγησε στον κατήφορο των
προσβολών επί προσωπικών επιλογών. 

Του απαντώ ότι εξηγήσεις θα πρέπει να δώσει αυτός και ιδίως
όταν από τις εξακόσιες κλήσεις που βρέθηκαν στην τηλεφωνική
συσκευή του κ. Χριστοφοράκου οι τετρακόσιες αφορούσαν
αυτόν και τους οικείους του. 

Εξηγήσεις θα πρέπει να δώσει αυτός, γιατί ο δήµαρχος Πα-
λαιού Φαλήρου και βαφτιστήρι του πατέρα του, διέθεσε 300.280

ευρώ άνευ ΦΠΑ από πόρους που διαχειρίζεται ο δήµος του για
την ψηφιοποίηση του αρχείου του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη,
που εδρεύει σε άλλον δήµο µε απευθείας ανάθεση σε εταιρεία
που εµπλέκεται σε σκάνδαλο σε εξοπλιστικά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΛΕΞΙΟΣ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ) 

Για του λόγου το αληθές, καταθέτω την ερώτηση που είχα κα-
ταθέσει στις 24-7-2014.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραχήλ Μακρή καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μέχρι να απαντήσετε, λοιπόν, µπορείτε να συνεχίσετε τον κα-
τήφορο, να συνεχίσετε και τη λάσπη και τη χυδαιότητα. Δεν µας
πτοούν!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κυρία Μακρή.

Τον λόγο έχει ο κ. Κικίλιας, επ’ ολίγον. Έτσι, κύριε Κικίλια;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ: Παραιτούµαι της οµιλίας των πέντε λε-

πτών, προκειµένου να µιλήσω µόνο για ένα λεπτό, για να απαν-
τήσω.  

Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε πολύ, αλλά η Κυβέρνηση µε τη
µέθοδο των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, επιδιώκει να
υποκαταστήσει το Σύνταγµα και να παραγκωνίσει τη Βουλή. 

Μη µε κοιτάτε. Δεν το είπα εγώ. Το είπε ο Αλέξης Τσίπρας στις
11 Ιουνίου του 2013. Δεν το λέω εγώ. Το λέει ο Μανώλης Γλέζος
στις 19 Νοεµβρίου του 2013. Δεν το λέω εγώ. Το λέει η κ. Κων-
σταντοπούλου, η οποία είπε ότι δεν θα γίνονται δεκτές πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου, γιατί αυτή η Βουλή θα εφαρµόσει τις
αρχές της καλής νοµοθέτησης. Και µάλιστα κάλεσε τον Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας να µην υπογράψει ποτέ πράξεις νοµοθετικού
περιεχοµένου. Φαντάζοµαι ότι το ίδιο θα πει στον κ. Παυλό-
πουλο, τον νυν Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, κύριε Υπουργέ, οφείλετε να µας
πείτε αν θα µας αιφνιδιάσετε και µε άλλα πράγµατα. Υπάρχει
άλλη κρυφή ατζέντα; Υπάρχει κάτι άλλο το οποίο πρέπει να ξέ-
ρουµε; Δεν θέλουµε να αιφνιδιαστούµε. Αν θέλετε, πείτε το
τώρα. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, κύριε Λαφαζάνη, δεν προβοκά-
ραµε εµείς τη διαπραγµάτευση της Κυβερνήσεως. Ο κύριος
Υπουργός βγήκε το πρωί στα κανάλια, παραδέχτηκε ότι υπάρχει
έλλειµµα 400 εκατοµµυρίων και άρα δεν µπορεί να πληρωθούν
οι µισθοί και οι συντάξεις, µιλώντας από το σπίτι του και µετά
από το γραφείο του το αναίρεσε και είπε ότι υπάρχει και πλεό-
νασµα 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μπορεί να είναι Χουντίνι ο κύ-
ριος Υπουργός ή ο Χουντίνι να έγινε Υπουργός. Εν τοιαύτη
περιπτώσει πρέπει να ξέρουµε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Βούτση, µε όλο τον σεβασµό, επειδή
εγώ σηκώθηκα και σας απάντησα το πρωί και δυστυχώς προδο-
θήκαµε και οι δύο από το µικρόφωνο, να πω ότι δεν φαίνεται από
τα λεγόµενά σας ότι αυτό που πραγµατικά θέλετε είναι η σύµ-
πνοια και η στήριξη, που δεν προσφέρατε ως αντιπολίτευση στη
συγκυβέρνηση, για να εφαρµόσει το δικό της πρόγραµµα. Τώρα
είστε εδώ πέρα για να εφαρµόσετε το δικό σας πρόγραµµα. Παρ’
όλα αυτά εµείς, που δεν έχουµε να χωρίσουµε τίποτα µε τους
συναδέλφους, τίποτα απολύτως, κύριε Υπουργέ, προσφέρουµε
τη σύµπνοια και τη στήριξή µας προς χάριν της χώρας. Γι’ αυτό
σάς ζητάµε να φέρετε στη Βουλή την πραγµατική διαπραγµά-
τευση η οποία γίνεται, για να δούµε πού µπορούµε να συµφωνή-
σουµε και να σωθεί η χώρα και όχι να την πάτε ή να την πάµε
όλοι, αν θέλετε, στα βράχια. 

Αυτή είναι η ειλικρινής συνεργασία και αυτό είναι το ειλικρινές
χέρι βοηθείας το οποίο τείνουµε, κύριε Υπουργέ, και όχι οι κου-
βέντες που είπατε για εµάς το πρωί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Κικίλια.
Στις 23.00’ θα διακόψουµε για την ονοµαστική ψηφοφορία. Συ-
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νεπώς θα επιταχύνουµε µε αγορητές από τον κατάλογο. Μπορεί
να χρειαστεί να περιορίσουµε περαιτέρω, να συντµήσουµε τον
χρόνο, για να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότεροι, αλλά θα ξέ-
ρετε ότι στις 23.00’ θα διακόψουµε για την ονοµαστική.

Κύριε Βούτση, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
µιλήσω ιδιαίτερα για την τοπική αυτοδιοίκηση, καθώς αύριο ο
Πρωθυπουργός της χώρας θα δει και τις ενώσεις των περιφερει-
αρχών και των δηµάρχων και καθώς σε λίγες ηµέρες θα γίνει και
το συνέδριο της ΚΕΔΕ, όπου επίσης θα µιλήσουµε. 

Θέλω, λοιπόν, ευθέως, ανοιχτά, όπως και προχτές έκανα στην
επιτροπή, να πω την άποψή µου, γιατί πράγµατι αυτή η εβδοµάδα
ήταν µία εβδοµάδα έντονης συζήτησης και µε τους δηµάρχους
και µε τους περιφερειάρχες και µε διαφορετικές απόψεις µέσα και
σε αυτά τα σώµατα. 

Ο αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Μάρδας, πήγε και συζήτησε µαζί
τους επί ώρες από την πρώτη στιγµή και έδωσε εξηγήσεις.

Το ίδιο έγινε και στην επιτροπή µας. Υπήρξαν ερωτήµατα, δώ-
σαµε εξηγήσεις, διασαφηνίστηκαν ζητήµατα. Είµαστε σε έναν συ-
νεχή διάλογο, πλην όµως αυτές τις µέρες έγινε κάτι που εγώ το
καταγράφω. Εκ µέρους πλειοψηφιών στα δυο αυτά σώµατα, επι-
λέχθηκε µια µετωπική πολιτική, που αφορά κι άλλα κόµµατα, πο-
λιτικής αντιπαράθεσης, πολιτικής σύγκρουσης µε την Κυβέρνηση,
µε προφανείς εντυπωσιοθηρίες, µε προφανή µάλλον διάθεση εν-
τυπωσιοθηρίας, τράβηγµα στα άκρα όλης της κινδυνολογίας και
προσπάθειας διαµόρφωσης ενός κοινωνικού και πολιτικού µπλοκ
εναντίον της Κυβέρνησης. 

Παρ’ ότι δόθηκαν από την πρώτη στιγµή οι εξηγήσεις που αφο-
ρούν στον τρόπο διαχείρισης των χρηµάτων και το ότι δεν θα
υπήρχε κανενός είδους έλλειψη και µάλιστα σε ζητήµατα και προ-
γράµµατα κοινωνικά ή και σε αναπτυξιακές προσπάθειες, σε αντα-
ποδοτικές υπηρεσίες κ.λπ. -µε µια κλίµακα είναι η αλήθεια, εκεί δεν
µπορώ να τους βάλω όλους µέσα, προς Θεού!- µε την ευγενή πάν-
τοτε προσπάθεια, συνδροµή και επικουρία µέσων µαζικής ενηµέ-
ρωσης, που προφανώς είναι στρατευµένα είτε έτσι είτε αλλιώς σε
µια πολιτική σύγκρουσης µε τη σηµερινή Κυβέρνηση, δηµιουργή-
θηκε γενικότερα στον λαό µας ένα κλίµα άκρατης κινδυνολογίας. 

Την ίδια ώρα δηλαδή που έπαιρναν από τα πιο επίσηµα χείλη
διασαφηνίσεις µε νούµερα, δεσµεύσεις για τα ζητήµατα που έθε-
ταν, µε χίλιους δυο τρόπους διέρρεαν ή παρουσίαζαν µια εικόνα,
µπροστά στην οποία πραγµατικά µόνο να τροµάξει µπορούσε κά-
ποιος. Παραδείγµατος χάριν, τα παιδάκια θα σταµατήσουν να πη-
γαίνουν στους βρεφικούς σταθµούς, δεν θα υπάρχει µεταφορά,
θα σταµατήσουν τα κοινωνικά προγράµµατα, τέρµα τα επιδόµατα,
το νερό µπορεί να αρχίσει να κόβεται κ.λπ.. Τότε γιατί κάνουµε
αυτή τη συζήτηση και µάλιστα σοβαρά; Εις ώτα µη ακουόντων γί-
νεται αυτή η συζήτηση; 

Έρχοµαι τώρα να θυµηθώ το εξής, γιατί όλα έχουν τη σηµασία
τους. Εγώ έχω την καλύτερη διάθεση ως Υπουργός Εσωτερικών
και επιτρέψτε µου που µιλάω στον ενικό -το έχω κάνει µέχρι τώρα
και το γνωρίζουν όλοι, όλα τα κόµµατα, όλες οι παρατάξεις και
όλοι οι εκπρόσωποί τους- µέσα στο δεδοµένο για την ώρα πλαίσιο
να υπάρξει επίλυση πολλών προβληµάτων. Ακόµα και στο νοµο-
σχέδιο που θα έρθει την άλλη εβδοµάδα, θα δείτε πράγµατα που
ζητούνταν για χρόνια και τα οποία θα µπορέσουµε να προωθή-
σουµε. 

Πλην όµως, πρέπει να σκεφθούµε ότι θα πρέπει να αλλάξει αυτή
η πολιτική διάθεση και προδιάθεση που υπάρχει για σύγκρουση
επί παντός επιστητού, γιατί δεν αξίζει στους δηµάρχους και τους
περιφερειάρχες, που µόλις τώρα εξελέγησαν και έχουν πενταετείς
θητείες µπροστά τους, να κάνουν το πλεονέκτηµά τους µειονέ-
κτηµα. 

Θέλω να το πω από αυτό το Βήµα, πριν το πω στους ίδιους.
Έχουν πλεονέκτηµα, διότι πραγµατικά είναι καινούργιοι. Παρέ-
λαβαν άλλοι καλά, άλλοι κακά πράγµατα. Άλλοι συνεχίζουν κά-
ποιες θητείες. Έχουν µπροστά τους µια ολόκληρη θητεία για να
φτιάξουν ένα πρόγραµµα, να κάνουν µια προσπάθεια, να διαδρα-
µατίσουν έναν ρόλο. Δεν τελειώνει αυτόν τον καιρό η θητεία
τους, για να πεις πως είναι όµηροι δεσµεύσεων τακτικών επιλο-
γών, συντεχνιακών αντιλήψεων. 

Έχουν αυτή τη δυνατότητα, όπως επίσης –και το έχω ξαναπεί
απ’ αυτό το Βήµα- είναι το τελευταίο επίπεδο, όχι θεωρητικά, µε
βάση την αρχή της επικουρίας, της εγγύτητας κ.λπ., αλλά επί της
ουσίας είναι το τελευταίο επίπεδο, το τελευταίο δίκτυ κοινωνικής
αλληλεγγύης κοντά στον κόσµο, που του συµβαίνει ό,τι συµβαί-
νει. 

Θυµάστε τι ύµνους βγάλαµε από εδώ όταν συζητούσαµε περί
της ανθρωπιστικής κρίσης και της δυνατότητας, σε επαφή και µε
τις δυνάµεις που τόσα χρόνια εθελοντικά δηµιούργησαν αυτές
τις δοµές αλληλεγγύης, να διαδραµατίσουν οι δήµοι έναν ιδιαί-
τερο ρόλο τα επόµενα χρόνια. 

Αδικούν, λοιπόν, εαυτούς και αλλήλους, όταν στρατεύονται σε
πολιτική σύγκρουση για την αποµείωση της σηµερινής Κυβέρνη-
σης, εν όψει αυτής της πολύ δύσκολης κατάστασης, στην οποία
βρίσκεται η χώρα, και της διαπραγµάτευσης την οποία διεξάγει
η σηµερινή Κυβέρνηση.

Ήµουν στο Περιφερειακό Συµβούλιο Αττικής τα δύσκολα χρό-
νια, µε τον κ. Μηταράκη, µέσα στην κρίση –2010, 2011 και 2012–
µέχρι που έγινα Βουλευτής. Ξέρω πολύ καλά. Εχθές µας µοιρά-
στηκε στην επιτροπή –το λέω έτσι, µήπως κινήσω το ενδιαφέρον
κανενός συναδέλφου- ένα ολόκληρο ντοσιέ από την Ένωση Πε-
ριφερειών και από την ΚΕΔΕ µε αποφάσεις, για να µας αποδεί-
ξουν ότι στο παρελθόν υπήρχε µια αντίθεση, µια αντίσταση στα
«ultra-µνηµονιακά» χρόνια, από τις ηγεσίες αυτών των φορέων.
Πρόκειται για αποφάσεις οι οποίες ελήφθησαν σε όλες τις κρί-
σιµες περιόδους: απολύσεις, µεσοπρόθεσµα, 60%-65% µειώσεις,
µείωση Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και λοιπά.

Αν κάνει κανείς σας τον κόπο –εγώ έτυχε να τα ξέρω επειδή
ήµουν στο περιφερειακό συµβούλιο, αλλά τα επιβεβαίωσα εχθές
από το κείµενο που µας µοιράστηκε- και δει αυτές τις αποφάσεις,
θα δει πως το 95%, δυστυχώς, αυτών ήταν µια πλήρης ή έµµεση
συνηγορία στις µνηµονιακές πολιτικές. Σας επαναλαµβάνω, τα
κείµενα που µας µοιράστηκαν εχθές! 

Σε αυτά υπήρχαν διάφορες προσχηµατικές εναλλακτικές διέ-
ξοδοι του στυλ: «Μην απολυθούν και µη βγουν διαθέσιµοι από
την τάδε δοµή. Ας βγουν από τις αποκεντρωµένες διοικήσεις, οι
οποίες πρέπει να καταργηθούν. Ας γίνει εκεί η αποθήκη των δια-
θεσίµων και των απολύσεων» ή «µη µας λέτε τι να κόψουµε, που
µας λέτε να κόψουµε φοβερά ποσά. Αφήστε µόνοι µας να κό-
ψουµε.». Είναι γραµµένα αυτά. Η οικονοµική επιτροπή τα ξέρει
αυτά. «Αφήστε µόνοι µας να κανονίσουµε πού θα µειώσουµε τις
δαπάνες», και τα λοιπά.

Το µεσοπρόθεσµο το έχω καταψηφίσει. Έχω εισηγηθεί εκ µέ-
ρους της περιφερειακής παράταξης στην Αττική, µαζί µε άλλες
δυνάµεις, εναντίον του µεσοπρόθεσµου που µας είχαν φέρει. Το
είχαν αποδεχθεί πλήρως, µε τα κονδύλια που είχε για την αυτο-
διοίκηση. Λυπάµαι πάρα πολύ που αναφέροµαι σε αυτά, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. 

Ξέρετε πόσο έχουν µειωθεί; Εγώ δεν µπορώ να κάνω τίποτα
σε αυτό τον χώρο. Είναι πάρα πολύ δύσκολα τα πράγµατα, όπως
και για τους δηµάρχους και τους περιφερειάρχες. Είναι δύσκολο.
Έχουν µειωθεί 60% µε 65% η ΚΑΠ και το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, κύριε Μηταράκη. Ήταν 860 εκατοµµύρια ευρώ το
2010 για τις δοµές της τοπικής αυτοδιοίκησης και είναι 160 εκα-
τοµµύρια. Πήγαινε να κάνεις έργα! Πήγαινε να κάνεις δουλειά!
Αυτή είναι κατάσταση.

Υποκλίνοµαι στην αγωνιστική διάθεση των δηµάρχων! Υποκλί-
νοµαι στην αγωνιστική διάθεση των περιφερειαρχών που θέλουν
να αµυνθούν έναντι της λαίλαπας η οποία ενέσκηψε στη χώρα!
Λίγη σοβαρότητα! 

Αναφέρθηκα προχθές –πείραξε αυτό- και µου απάντησαν
εχθές –ένας ουσιαστικός διάλογος γίνεται- για περιορισµένη ευ-
θύνη ενώπιον αυτής της κατάστασης. 

Όσοι ήταν στην προηγούµενη επιτροπή, απ’ όλα τα κόµµατα,
του Υπουργείου Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Δηµόσιας Τάξης και
τα λοιπά, θυµάστε πάρα πολύ καλά πως από εκείνη την Αίθουσα
της Γερουσίας είχε αποχωρήσει τουλάχιστον ο ΣΥΡΙΖΑ –δεν θυ-
µάµαι ακριβώς, αλλά ενδεχοµένως και άλλες δυνάµεις- όταν
µπροστά στην καταιγίδα η οποία ερχόταν στην αυτοδιοίκηση στο
60% µείον –το λέω και για εσάς που είστε νεότεροι, όχι ατοµικά
αλλά ως κόµµα- έγινε έκτακτη σύσκεψη στη Βουλή µε τους φο-
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ρείς, όπως είχαµε εχθές. Για το 60% και το 65%. Πού πάει; 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Και παρουσιάστηκε τότε η ΚΕΔΕ. Δεν έχει τον ίδιο πρόεδρο

όπως τώρα. Το αναγνωρίζω. Προς θεού, δεν υπάρχει καµµία συλ-
λογική ευθύνη των διοικήσεων. Μιλάµε, όµως, για θεσµούς και
για δοµές που πρέπει να διαµορφώνουν µια συλλογική µνήµη και
στην αγωνιστική τους δράση και πορεία.

Είχε έρθει, λοιπόν, η διοίκηση της ΚΕΔΕ και µας µοίρασε προς
επεξεργασία -στους έξαλλους, περίπου, Βουλευτές ίσως όλων
των κοµµάτων για το τι έφερνε η κυβέρνηση, τι έκοβε, τον οµφά-
λιο λώρο, είχε πιάσει το λαρύγγι της αυτοδιοίκησης, αφήνοντάς
τη χωρίς αρµοδιότητες, πόρους- ένα ντοσιεδάκι –είναι στη διά-
θεσή σας, αν θέλετε- µε τον εξαιρετικό τίτλο: «Η συµβολή της
τοπικής αυτοδιοίκησης και των οργάνων της στην υπέρβαση της
κρίσης της χώρας». Αυτό ήταν. Δεν ήταν η αντίσταση, το τι θα
κάνουµε κ.λπ., αλλά πώς όλοι µαζί θα βρούµε τον τρόπο αυτές
τις νόρµες που µας έβαζαν απ’ έξω ή έµπαιναν από κοινού µε τις
ελληνικές κυβερνήσεις, να τις εξυπηρετήσουν.

Γι’ αυτό και για πολλά άλλα θα συζητήσουµε. Θα συζητήσουµε
πρώτα µε τους ίδιους για το πελατειακό σύστηµα, το οποίο σε
αγαστή συνεργασία µε τις πολιτικές ηγεσίες τα προηγούµενα
χρόνια είχε στηθεί και συνέχιζε να δουλεύει και σε συνθήκες κρί-
σης µέσα σε αυτούς τους χώρους, για τα Παρατηρητήρια, για
τους ισολογισµούς, για τους προϋπολογισµούς, για τον τρόπο
που επιλύονταν τα θέµατα µε τους προϋπολογισµούς. 

Εγώ δεν έχω άλλο τρόπο. Το είχα πει και στην προηγούµενη
συζήτηση, συνάδελφοι. Αυτός είναι ο τρόπος µήπως ακούσει κα-
νείς, κατευθείαν. Δεν υπάρχει περίπτωση αυτά τα οποία λέµε
στην ουσία τους, στην επιχειρηµατολογία τους, να βγουν προς
τα έξω. Είναι σαφέστατο. Τους λόγους τους γνωρίζουµε. Δεν
είναι ανάγκη να στενοχωριόµαστε γι’ αυτό.

Είπα, όµως, αρκετά πράγµατα σήµερα. Θα πούµε και άλλα
αύριο και µεθαύριο. Δεν ανοίγουµε φάκελο στην τοπική αυτοδι-
οίκηση και µάλιστα κατόπιν εορτής, διότι ήµασταν µέσα σε αυ-
τούς τους αγώνες του λαού κάθε στιγµή που περνούσε και στο
δρόµο και µέσα στους δήµους, παντού και για κάθε ζήτηµα το
οποίο προέκυπτε.

Όµως, δεν θα αφήσουµε ασχολίαστο αυτό το κλίµα της σκλη-
ρής µετωπικής πολιτικής αντιπαράθεσης σε µία πολύ δύσκολη
στιγµή, όπου η Κυβέρνηση, πραγµατικά, πιέζεται ασφυκτικά για
να ενδώσει σε απαράδεκτες απαιτήσεις των εταίρων – δανει-
στών. Και δεν θα αφήσουµε να διαµορφώνεται αυτό το µέτωπο
εναντίον της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δυόµισι µήνες αφότου
έχουµε αναλάβει.

Όποιοι θέλουν ή φαντασιώνονται πως θα γίνει παρένθεση
αυτή η Κυβέρνηση και κυρίως θα γίνει παρένθεση η προσπάθεια
του λαού να σηκώσει κεφάλι και ότι θα ξαναµπούµε σε ένα
δρόµο µε το κεφάλι κάτω, όπου τότε δήµοι, περιφέρειες, πανε-
πιστήµια, ερευνητικά κέντρα τα οποία διαλύσατε και κλείσατε,
θα µείνουν στη µοίρα τους, ότι θα φεύγουν εκατοντάδες χιλιάδες
νέων ανθρώπων ως µετανάστες στο εξωτερικό και θα µείνει η
χώρα µας πραγµατικά χρεοκοπηµένη όχι µόνο οικονοµικά, αλλά
και πολιτισµικά και ηθικά, πλανώνται πλάνη οικτρά! Ο λαός
έδωσε την απάντησή του και αν χρειαστεί, θα την ξαναδώσει!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριοι συνάδελφοι, σας διανεµήθηκε µία βουλευτική τροπο-
λογία. Όταν έρθει ο Υπουργός, θα τον παρακαλέσουµε να µας
πει αν την κάνει δεκτή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικό-
λαος Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Συρµαλένιο, παρακαλώ πολύ. Έχω δώσει τον λόγο στον

κ. Καραθανασόπουλο!

Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, σας ακούµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εύκολο

αντίπαλο διαλέγετε στην αντιπαράθεση. Διαλέγετε, βεβαίως, την
προηγούµενη κυβέρνηση και τα κόµµατα που την στήριξαν και
τους δηµάρχους, οι οποίοι έβαλαν πλάτη και στις προηγούµενες
αποφάσεις, τις αντιλαϊκές, για να υλοποιηθούν, αλλά και σήµερα
δείχνουν όλη την καλή διάθεση να εφαρµόσουν στην πράξη και
επί της ουσίας το ζήτηµα το οποίο περιέχεται στην πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου. Αυτό, για να δείξετε τι; Ότι είστε διαφο-
ρετικοί από την προηγούµενη κυβέρνηση;

Ισχυρίζεστε ότι πρόκειται για ένα έκτακτο µέτρο. Όµως, ένα
έκτακτο µέτρο προσπαθείτε να το αντιµετωπίσετε µε µια πράξη
διαρκείας. Δεν έχει χρονικό περιορισµό η συγκεκριµένη πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, έχει διάρκεια. 

Άρα από αυτήν την άποψη αυτά τα ερωτήµατα, τα οποία βά-
λαµε εµείς ως ΚΚΕ, έµειναν αναπάντητα. 

Ερώτηµα πρώτον. Ήταν απαίτηση της τρόικα να συγκεντρω-
θούν τα ταµειακά διαθέσιµα των φορέων της γενικής κυβέρνη-
σης και της τοπικής και περιφερειακής διοίκησης σε έναν ειδικό
λογαριασµό στην Τράπεζα της Ελλάδος και µάλιστα,  όχι τωρι-
νός, αλλά από το παρελθόν; 

Ερώτηµα δεύτερο, κύριε Υπουργέ. Εφόσον η ρύθµισή σας
είναι τόσο καλή, γιατί δεν συµπεριλαµβάνετε και τις εισηγµένες
στο Χρηµατιστήριο και τις εξαιρείτε; Διότι εκεί βεβαίως, υπάρ-
χουν τα ιδιωτικά κεφάλαια, τα διάφορα hedge funds που έχουν
τοποθετήσει και συµµετέχουν στο µετοχικό κεφάλαιο, για παρά-
δειγµα της ΔΕΗ. Και ξέρετε πολύ καλά ότι µια τέτοια ενέργεια
θα αποτελούσε ζήτηµα για αυτούς και θα αποχωρούσαν µαζικά
από τα µετοχικά κεφάλαια. 

Άρα κάποιο λάκκο έχει η φάβα για όλη τη διαδικασία την οποία
ακολουθείτε. Επί της ουσίας -και το παραδέχθηκε και ο κύριος
Υπουργός, ο κ. Μάρδας- τι κάνετε; Έναν εσωτερικό δανεισµό κά-
νετε. Κάνετε έναν εσωτερικό δανεισµό όχι για να πληρώσετε
τους µισθούς και τις συντάξεις. Σας είπαµε και πριν. Το ίδιο επι-
χείρηµα χρησιµοποιούσε και η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ. Κάνουµε τα µνηµόνια, υπογράφουµε τις
δανειακές συµβάσεις, φτιάχνουµε τα  µεσοπρόθεσµα, κάνουµε
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου για να µπορούµε να πληρώ-
σουµε µισθούς και συντάξεις. Επί της ουσίας, όµως, και στην µία
περίπτωση της προηγούµενης κυβέρνησης και στη σηµερινή,
αυτό, το οποίο θέλετε να διασφαλίσετε, είναι πώς θα πληρώνετε
στο διηνεκές -µε βάση τη δήλωση του Υπουργού Οικονοµικών,
του κ. Βαρουφάκη- το κρατικό χρέος. Δηλαδή, πώς θα εξυπηρε-
τείται επί της ουσίας στο διηνεκές το κρατικό χρέος. 

Αυτή είναι η ουσία του ζητήµατος. Γι’ αυτό προχωράτε στο
συγκεκριµένο εσωτερικό δανεισµό. 

Τρίτο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, το οποίο είναι το πιο ουσιαστικό
κατά τη γνώµη µας. Και εµείς ως ΚΚΕ δεν καταστροφολογήσαµε
µε τη συγκεκριµένη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Είπατε ότι
δεν είχατε άλλο δρόµο, γιατί εάν υπήρχε νοµοσχέδιο, θα το φέρ-
νατε ως τροπολογία. Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, στην προηγού-
µενη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που περιείχε τις
σκανδαλώδεις ρυθµίσεις για φορολογικές και τελωνειακές πα-
ραβιάσεις, που τους χαρίζετε τα πρόστιµα -και δεν αφορούν πρό-
στιµα σε εργαζόµενους, σε συνταξιούχους, σε επαγγελµατίες,
αλλά σε µονοπωλιακούς οµίλους- γιατί δεν ακολουθήσατε την
ίδια τακτική; Γιατί η ρύθµιση στο «TAXIS» άνοιγε στις 17 Απρι-
λίου, την προηγούµενη Παρασκευή, άρα αν την είχατε φέρει και
δεν ψηφιζόταν, δεν θα µπορούσαν να ενταχθούν. Αφήσατε να
περάσει και µια εβδοµάδα από τις 17 Απριλίου, για να µπορέσουν
να ενταχθούν όσο το δυνατό περισσότεροι, να µπορέσουν να
φτιάξουν τα χαρτιά τους τέτοιου είδους µονοπωλιακοί επιχειρη-
µατικοί όµιλοι, που τους χαρίζετε τα πρόστιµα από φορολογικές
και τελωνειακές παραβιάσεις, την ίδια ώρα που λέτε στον κόσµο,
«πλήρωσε και την τελευταία σου δεκάρα». 

Το τελευταίο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ: Μέσα από αυτήν τη δια-
δικασία δεν ανοίγετε τον δρόµο να µειωθεί ακόµα περισσότερο
η κρατική χρηµατοδότηση και να υπάρχει αυστηρός έλεγχος από
το κράτος, εάν η δαπάνη την οποία θέλει να κάνει ο δήµος, το
νοσοκοµείο ή το πανεπιστήµιο, είναι η υπαρκτή δαπάνη; Άρα εγώ
θα την ελέγξω και θα τη χρηµατοδοτήσω. Διότι µε αυτόν τον
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τρόπο ανοίγετε το δρόµο να γενικευτεί η ανταποδοτικότητα. Και
µε την εξαίρεση που κάνει ο κύριος Υπουργός, ότι τα ανταποδο-
τικά τέλη δεν θα τα συµπεριλάβουν σε αυτό, αυτό ακριβώς τον
δρόµο ανοίγει. Κλείνετε το µάτι στους δηµάρχους, «βάλτε ακόµα
περισσότερα ανταποδοτικά τέλη, φορτώστε και άλλο το λαό µε
χαράτσια, γιατί από το κράτος δεν θα έχετε να πάρετε, άµα θέ-
λετε να έχετε υπηρεσίες». 

Και επειδή ακριβώς διαµορφώνεται αυτό το περιβάλλον, ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι θα συρρικνωθούν ακόµη περισσότερο οι συγ-
κεκριµένες δραστηριότητες των δηµάρχων, θα συρρικνωθούν
ακόµη περισσότερο οι δραστηριότητες των πανεπιστηµίων και
των νοσοκοµείων, εφόσον δεν υπάρχει η λογική της ανταποδο-
τικότητας ή θα παραχωρηθούν τέτοιου είδους δραστηριότητες
και λειτουργίες στο ιδιωτικό κεφάλαιο µε τη µέθοδο των συµπρά-
ξεων και των παραχωρήσεων. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το σχέδιο το οποίο έχετε. Και µην κρύβεστε
πίσω από το δάκτυλό σας. Γιατί την διαπραγµάτευση, την οποία
κάνετε, δεν την κάνετε για να ανακουφιστεί ο λαός. 

Η κόκκινη γραµµή, κύριε Υπουργέ, είναι να ανακουφιστεί ο
λαός, να επιστραφεί πίσω το σύνολο των απωλειών τις οποίες
είχε και να µπορεί να ζει µε βάση τις ανάγκες του. Αυτό σηµαίνει
ότι µε αυτόν τον τρόπο έρχοµαι σε σύγκρουση, σε ρήξη µε το
κεφάλαιο, µε την πολιτική και τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των δανειστών. Και εσείς δεν έχετε τέτοιου είδους
κόκκινη γραµµή. Η κόκκινη γραµµή σας είναι τα συµφέροντα του
κεφαλαίου και για αυτό σας υποστηρίζει αναφανδόν ο ΣΕΒ στη
διαπραγµάτευση την οποία κάνετε. Όλα τα άλλα είναι λόγια εκ
του περισσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Καραθανασόπουλε. 

Η κ. Καφαντάρη έχει τον λόγο για πέντε λεπτά. 
Ο κύριος Υπουργός, όποτε είναι έτοιµος, να πει αν αποδέχεται

τη βουλευτική τροπολογία. Να είναι ενήµερη…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πως θα αποδεχθεί; Δεν γίνεται. 
Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε για το θέµα αυτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Βο-

ρίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι µία τροπολογία

η οποία επιφέρει δηµοσιονοµικό κόστος. Δεν επιτρέπεται να προ-
έλθει από τη Βουλή. Είναι τροπολογία που έχει δηµοσιονοµικό
κόστος και δεν συνοδεύεται από έκθεση του Γενικού Λογιστη-
ρίου. Απαραδέκτως κατατίθεται. Είναι τροπολογία εκπρόθεσµος,
το τελευταίο. Και είναι τροπολογία σε κύρωση, που επίσης δεν
γίνεται να επιδεχθεί τροπολογίες. Συνεπώς δεν µπορεί να γίνει
δεκτή η τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αυτά αντιφάσκουν
µε ό,τι υποστηρίξατε όλη την ηµέρα περί του περιεχοµένου και
της φύσης της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου.

Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δύσκολη και καθοριστική η φάση την οποία διανύουµε σα

χώρα, µιας και έχουµε για πρώτη φορά µια κυβέρνηση η οποία
ουσιαστικά και πραγµατικά διαπραγµατεύεται για τα συµφέ-
ροντα αυτού του ταλαίπωρου ελληνικού λαού, από τις µνηµονια-
κές πολιτικές που εφαρµόστηκαν τα προηγούµενα χρόνια.
Υπάρχει συγκρατηµένη αισιοδοξία, ώστε να επιτευχθεί ένας τί-
µιος συµβιβασµός.

Πρώτη φορά αυτή η χώρα έχει να δανειστεί από τον Αύγου-
στο. Πληρώνουµε, ουσιαστικά, τις υποχρεώσεις µας χωρίς δα-
νεισµό, έξω από το αδιέξοδο αυτό µοντέλο και λογική του
«δανείζοµαι για να αποπληρώσω χρέη».

Ναι, κύριες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά αυτό είναι ένα
άλλο µοντέλο, θα έλεγα, όταν τα µνηµόνια πλέον είναι παρελθόν,
δεν έχουν µειωθεί οι µισθοί και οι συντάξεις, το ασφαλιστικό και
οι επικουρικές συντάξεις δεν έχουν αγγιχθεί ακόµα και βέβαια,
όλα αυτά που ήταν µέσα στο συγκεκριµένο mail του κ. Σαµαρά.
Εγώ δεν λέω «mail Χαρδούβελη», λέω mail του κ. Σαµαρά.

Πραγµατικά, αυτή η Κυβέρνηση υλοποιεί σταδιακά τις προ-
εκλογικές της εξαγγελίες και όσα είχε αναγγείλει ο Πρωθυπουρ-
γός ο σηµερινός στη Θεσσαλονίκη. Μια σειρά νόµοι έχουν
ψηφιστεί. Νόµος για την ανθρωπιστική κρίση, οι εκατό δόσεις,

τα εργασιακά θέµατα θα έρθουν µέσα στον Μάιο, όπου εκεί θα
αποκατασταθούν και οι συλλογικές συµβάσεις, θα αποτραπούν
οι οµαδικές απολύσεις και άλλα τόσα τα οποία περιλαµβάνονταν
στο mail του κ. Σαµαρά, όπως είπα, και βέβαια µια σειρά από
άλλα ζητήµατα.

Ξέρετε, κύριοι της Αντιπολίτευσης, αυτήν τη στιγµή η Κυβέρ-
νηση είναι δεσµευµένη από τον ελληνικό λαό µε τις κόκκινες
γραµµές που ο ελληνικός λαός της έβαλε και κάνει µια πραγµα-
τικά τιτάνια προσπάθεια να βγει η χώρα από τον κατήφορο και
την κατάσταση στην οποία οι µνηµονιακές πολιτικές σας την
είχαν φέρει.

Επειδή ο κ. Βενιζέλος προηγουµένως µίλησε και για τα γεω-
πολιτικά θέµατα, για ζητήµατα αγωγών, ενέργειας κ.λπ., θα
ήθελα να πω ότι, ναι, πραγµατικά αυτή η Κυβέρνηση εφαρµόζει
για πρώτη φορά µια πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική µε αξιο-
πρέπεια, ισοτιµία απέναντι σε όλους, σε όφελος του λαού και της
πατρίδας µας.

Σχετικά τώρα µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η
οποία ως γνωστόν συζητήθηκε, µε βάση τις διαδικασίες, σε δύο
Επιτροπές Οικονοµικών. Ακούσαµε τους φορείς οι οποίοι ήρθαν
και είπαν τις απόψεις τους. Και αύριο, όπως γνωρίζετε, ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός θα έχει συνάντηση και µε τις περιφέρειες και µε
τους δήµους και θα ακούσει για άλλη µια φορά τις απόψεις τους
στη συγκεκριµένη περίπτωση.

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω ότι στις συνεδριάσεις των Επιτροπών
Οικονοµικών ακούσαµε τον εκπρόσωπο της Τράπεζας της Ελλά-
δος, ο οποίος έδωσε µε σαφήνεια διευκρινιστικές τεχνικές απαν-
τήσεις στους δήµους για τις επιφυλάξεις που έχουν σχετικά µε
αυτού του είδους τον βραχυχρόνιο δανεισµό µέσω ρέπος, µία
διαδικασία η οποία, αν θέλετε, δεν είναι καινούργια. Υπάρχει νο-
µοθεσία από το 1990. Και, βέβαια, ξέρουµε ότι εξαιρούνται τα
ανταποδοτικά τέλη που είναι ένα συγκεκριµένο όφελος και για
την αυτοδιοίκηση.

Εγώ θα ανέφερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τo υποθετικό
παράδειγµα, το οποίο πιστεύω ότι όλοι µας απευχόµαστε, η
χώρα µας να πήγαινε στα βράχια. Θα υπήρχε αυτοδιοίκηση; Θα
υπήρχαν δοµές του κράτους σε µία τέτοια περίπτωση; Θα γίνον-
ταν έργα; Όπως είπε η εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας στην
εισήγησή της, θα σταµατούσαν τα έργα στους δήµους, συµβάλ-
λοντας µε αυτόν τον τρόπο στην τροµοϋστερία και την κινδυνο-
λογία. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάσταση και η ένταση που
ζήσαµε το πρωί, για µας οφείλεται κυρίως στην Αντιπολίτευση.
Συγκεκριµένα, η κύρια αιτία πραγµατικά είναι η αµηχανία, διότι
η ελληνική Κυβέρνηση έχει σοβαρές πιθανότητες να πετύχει µία
ενδιάµεση συµφωνία διότι διαπραγµατεύεται. 

Μας κατηγορήσατε σήµερα για έλλειψη γνώσης, σοβαρότη-
τας, είπατε ότι δεν έχουµε πολιτική. Είδαµε οι πολιτικές σας και
οι γνώσεις σας σε ποια κατάσταση έφεραν τον ελληνικό λαό.
Υπήρξε παραφθορά λέξεων, της έννοιας του πατριωτισµού, µία
ερµηνεία την οποία ο καθένας δίνει ανάλογα µε την ιδεολογία
του. Δεν είστε χειρότεροι, ούτε καλύτεροι από µας. Απλά είστε
ακραία νεοφιλελεύθεροι. 

Πατριωτικό καθήκον σήµερα ποιο είναι; Να βάζουµε πλάτη
στην εκλεγµένη από το λαό Κυβέρνηση και στην προσπάθειά της
να διαπραγµατευθεί για τον ελληνικό λαό. Να λέµε µόνο την αλή-
θεια στον ελληνικό λαό. Να µη συµβάλουµε στην τροµοϋστερία
και το κλίµα πανικού που καλλιεργούν οι ξένοι δανειστές και τα
εγχώρια «παπαγαλάκια». Να µην χρησιµοποιούµε τα επιχειρή-
µατα των δανειστών οι οποίοι θέλουν να µας κάµψουν στην κρί-
σιµη αυτή στιγµή. Να µη βάζουµε µικροκοµµατικά και
µικροπολιτικά οφέλη πάνω από το εθνικό συµφέρον.

Μικροκοµµατικό όφελος είναι για σας, κύριοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, το να επενδύσετε στην αποτυχία για να αποδεί-
ξετε ότι ή η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ θα πέσει, ή τέλος πάντων
όλοι είµαστε ίδιοι. Ούτε το πρώτο θα γίνει, ούτε βέβαια είµαστε
όλοι ίδιοι. 

Θα πω δύο λόγια, κύριε Πρόεδρε, για την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Ο κύριος Υπουργός µε σαφήνεια εξήγησε πολλά πράγ-
µατα στην εισήγησή του το πρωί και δεν θα τοποθετηθώ σε αυτό.
Πιστεύω, όµως, ότι η τοπική αυτοδιοίκηση θα συµβάλει στις
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εκρηκτικές αυτές ανάγκες της πατρίδας µας. Παράδειγµα είναι
η υπεύθυνη στάση της Περιφέρειας Αττικής. Καταθέτω για τα
Πρακτικά το χθεσινό ψήφισµα της Περιφέρειας Αττικής.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Χαρούλα Καφαντάρη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν πρέπει, όµως, η τοπική αυτοδιοίκηση να ξεχνά τις απώ-
λειες που υπέστη κατά 60% από τα µνηµόνια µε την πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου µε την οποία η τέως συγκυβέρνηση
εγκατέστησε το Παρατηρητήριο Οικονοµικών. Ας µην αντιστέκε-
ται έτσι ηρωικά απέναντι στην πατρίδα η τοπική αυτοδιοίκηση,
την πατρίδα, η οποία της έδωσε δανεικά και η οποία σήµερα
έκανε ρύθµιση για εκατό δόσεις για τα χρέη της. 

Όσον αφορά τα πανεπιστήµια, κάτι αντίστοιχο θα πω: να µην
ξεχνούν το PSI, όπως και µια σειρά άλλοι φορείς του δηµοσίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνοντας, θα πω µία κου-
βέντα: Η τοπική αυτοδιοίκηση, πραγµατικά, είναι αυτοτελής οι-
κονοµικά, δηµοσιονοµικά και διοικητικά, είναι ένας θεσµός
βασιζόµενος στη δηµοκρατία και τη συλλογικότητα. Αποτελεί,
δε, βασικό συντελεστή στην εθνική αναπτυξιακή προσπάθεια σε
όλα τα επίπεδα, προσπάθεια την οποία κάνει η Κυβέρνηση εξ
ονόµατος του ελληνικού λαού και µαζί µε τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε την
κ. Καφαντάρη.

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεφαλογιάννης έχει
τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αύριο συµπληρώνονται τρεις µήνες διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ και πραγµατικά στη Βουλή τα έχουµε δει όλα. Αφού πέρα-
σαν πενήντα µέρες για να έλθει το πρώτο νοµοσχέδιο προς
συζήτηση, µόλις στο πρώτο νοµοσχέδιο είδαµε άσχετες τροπο-
λογίες, ενώ µας κατηγορούσατε γι’ αυτό όταν ήσασταν στην Αν-
τιπολίτευση, το δεύτερο µόλις νοµοσχέδιο ήλθε µε τη µορφή του
κατεπείγοντος και σήµερα κυρώνουµε πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι ειλικρινά τι νόηµα
έχει πια όσοι από εµάς ελπίζαµε σε µια αλλαγή κατεύθυνσης, σε
µια στροφή της κυβερνητικής πορείας προς τον ρεαλισµό, να
απευθύνουµε πλέον εκκλήσεις. Για να κάνω πρώτος την αυτο-
κριτική µου, ήλπιζα ότι υπήρχε ένα κοµµάτι του ΣΥΡΙΖΑ µε εκλο-
γικευµένες απόψεις, συναίσθηµα και συναίσθηση των
αντικειµενικών περιορισµών και ικανότητα να αξιολογεί ορθά τις
δυνατότητες της χώρας, ένα κοµµάτι που θέλει να πετύχει έναν
έντιµο συµβιβασµό, αλλά υποτίθεται ότι δεν τον αφήνει το αρι-
στερίστικο παρελθόν και παρόν του 4%. Δυστυχώς µεγάλο
λάθος. 

Η µέχρι σήµερα πορεία του ΣΥΡΙΖΑ δείχνει ότι είναι τόσο ανο-
µοιογενής και τόσο ανερµάτιστος, που η εξουσία τον αποδιαρ-
θρώνει περισσότερο αντί να τον ενοποιεί. Όσο αυξάνει µέρα µε
τη µέρα η βουβή απόγνωση για την αβεβαιότητα και το διαφαι-
νόµενο αδιέξοδο, τόσο πιο ξεκάθαρο γίνεται ότι η Κυβέρνηση
ούτε ξέρει ούτε µπορεί και ούτε θέλει να λύσει τα προβλήµατα
που η ίδια συσσώρευσε. Αντί για το τέλος της λιτότητας που
επαγγέλθηκε, ζούµε την οικονοµική ασφυξία. Αντί για την υπε-
ράσπιση των µισθών, αυξάνονται οι απολύσεις στον ιδιωτικό
τοµέα και οι εργαζόµενοι σε αυτόν πληρώνονται όλο και αραι-
ότερα. Αντί για τη διάσωση των συντάξεων, εξανεµίζονται τα
αποθεµατικά των ταµείων και οι µελλοντικές συντάξεις. Αντί της
καταδίκης του παλαιού πελατειακού κράτους, ξαναζούµε την
έφοδο του κόµµατος σε αυτό. Απλά να ρίξει κανείς µια µατιά
στους Γενικούς Γραµµατείς της Κυβέρνησης και θα δει όλους
τους αποτυχόντες υποψηφίους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ. Αντί για ένα νέο φορολογικό σύστηµα, ζούµε το «δώστε
και σώστε». Αντί, τέλος, της νέας εθνικής αυτογνωσίας, η κοινο-
βουλευτική Πλειοψηφία ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ θα δικάσει τους πολι-
τικούς της αντιπάλους στη δήθεν εξεταστική για το µνηµόνιο την

ώρα που µε την τακτική της µας οδηγεί σε ένα νέο µνηµόνιο. 
Το πιο πρόσφατο επεισόδιο σε αυτήν την αυτοκαταστροφική

για τη χώρα πορεία είναι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που
συζητάµε σήµερα. Δε θα σταθώ στην αφόρητη υποκρισία που
εµπεριέχει κάθε λέξη υπεράσπισής της από τα κυβερνητικά στε-
λέχη και τους συναδέλφους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, ούτε στα ζη-
τήµατα αντισυνταγµατικότητας που έθιξαν προηγουµένως οι
συνάδελφοί µου. Θα σταθώ στην έλλειψη νοηµατικού περιεχο-
µένου που χαρακτηρίζει αυτή την πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου. Στερείται, πραγµατικά, κάθε νοήµατος η κίνηση να
µεταφέρετε και στην ουσία να δεσµεύσετε τα ταµειακά διαθέ-
σιµα των φορέων της γενικής κυβέρνησης στην Τράπεζα της Ελ-
λάδας σε µια στιγµή που υποτίθεται ότι διαπραγµατεύεστε τις
χρηµατοδοτικές ανάγκες της χώρας. 

Αναρωτήθηκε, πράγµατι, ο Υπουργός Εσωτερικών στην προχ-
θεσινή συνεδρίαση γιατί τον κατηγορούµε και είπε ότι δήθεν δεν
σκύβει το κεφάλι στα νέα µνηµόνια. Δεν κατανοείτε, κυρίες και
κύριοι της Κυβέρνησης, ότι µε τις κινήσεις σας υπονοµεύετε την
όποια διαπραγµάτευση διεξάγεται και οδηγείτε τη χώρα µαθη-
µατικά σε νέα µνηµόνια. Δεν κατανοείτε ότι στέλνετε µηνύµατα
στην άλλη πλευρά του τραπεζιού, ότι τα λεφτά όπου να είναι τε-
λειώνουν. Δεν συνειδητοποιείτε ότι µε τις κινήσεις σας αυτός ο
οποίος πραγµατικά κερδίζει χρόνο είναι οι εταίροι µας, οι οποίοι
ευελπιστούν ότι θα αποσπάσουν όλο και περισσότερα. 

Μιλάτε για κόκκινες γραµµές στο ασφαλιστικό, στο εργασιακό,
στο φορολογικό. Ας ξεχάσουµε για µια στιγµή τα µνηµόνια, ότι
είµαστε στο χείλος της χρεοκοπίας, τις ρητορικές περί πραξικο-
πήµατος και ότι είµαστε σε πόλεµο. Θα ήθελα να µου πείτε το
εξής: Μπορούµε το 2017 να πληρώσουµε σαν κοινωνία 30 δισε-
κατοµµύρια ευρώ τον χρόνο σε συντάξεις, όσο κι αν είναι το ΑΕΠ
µας; Μπορούµε να επαναφέρουµε το αµαρτωλό παρελθόν και
καθεστώς της διαιτησίας και της δήθεν κλαδικής αυτονοµίας στις
διαπραγµατεύσεις για την αµοιβή εργασίας; Μπορείτε να µας
πείτε µια συγκεκριµένη πρόταση µετά από τρεις µήνες για τη δη-
µιουργία θέσεων εργασίας; 

Είναι προφανές ότι δεν έχετε απαντήσεις. Αν είχατε, θα τις εί-
χατε καταθέσει στον δηµόσιο διάλογο, στη Βουλή, στους εταί-
ρους µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να καταβάλει κάποιος
πολύ µεγάλη προσπάθεια για να καταλάβει αν και τι είδους δια-
πραγµάτευση κάνει αυτή η Κυβέρνηση. Στη διαπραγµάτευση
κάτι δίνεις, κάτι παίρνεις. Εµείς στην ουσία ούτε δώσαµε, ούτε
πήραµε. Μένουµε ακίνητοι. Και αυτή ακριβώς η ακινησία είναι το
µεγαλύτερο υφεσιακό µέτρο που έχει λάβει αυτή η Κυβέρνηση.
Μέρα µε τη µέρα οδηγούµαστε σε κοινωνικά και οικονοµικά τε-
τελεσµένα. Η µόνη πρόταση είναι το να δηµιουργήσετε και πολι-
τικά τετελεσµένα. 

Ακούστηκε για δηµοψήφισµα. Ακούστηκε και για εκλογές. Το
ερώτηµα είναι τι ακριβώς θα θέλετε να ρωτήσετε τους πολίτες.
Προφανώς αν θα αποδεχθούν ή όχι τις κόκκινες γραµµές σας ή
αυτά τα οποία σας ζητούν οι δανειστές. Προφανώς και θα υπο-
στηρίξετε τις δικές σας κόκκινες γραµµές. Τότε, όµως, γιατί χρει-
άζεται το δηµοψήφισµα; Αν οι πολίτες πάλι ζητήσουν να τα
βρείτε µε τους δανειστές, τι θα κάνετε; Προφανώς δεν µπορείτε
να σταθείτε ούτε για ένα λεπτό. 

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ούτε οι εκλογές, ούτε το δηµο-
ψήφισµα θα σας βγάλουν από το αδιέξοδο στο οποίο έχετε οδη-
γήσει τη χώρα. 

Το πρόβληµά σας είναι, ότι από ένα µικρό κόµµα που έψαχνε
ταυτότητα στην εναλλακτική παγκοσµιοποίηση και στο σταθερό
φλερτ µε τον αντιεξουσιαστικό χώρο, πρέπει να µεταλλαχθείτε
σε µια υπεύθυνη δύναµη που αφουγκράζεται τις ανάγκες της ελ-
ληνικής κοινωνίας και τις απαιτήσεις των καιρών.

Καταφέρατε ήδη να δηµιουργήσετε ένα πρόβληµα δηµόσιας
ασφάλειας, µελλοντικής αυθεντικής ανθρωπιστικής κρίσης µε
θύµατα τους µετανάστες και µια νέα υποβάθµιση του κέντρου
των µεγάλων πόλεων. 

Το κόµµα, το οποίο υποτίθεται ότι υπερασπίζεται τα εργατικά
συµφέροντα και που έχει µηδαµινή επαφή µε τα εργατικά στρώ-
µατα εκτός δηµοσίου, καταφεύγει σε απίστευτες συκοφαντίες
κατά των µεταλλωρύχων στις Σκουριές, µια από τις ελάχιστες
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βιοµηχανικές εργατικές οµάδες που κινητοποιείται απεγνωσµένα
για να υπερασπίσει τη δουλειά της. 

Ένα κόµµα που γελοιοποιεί τις ίδιες τις δικές του κυβερνητικές
προτεραιότητες περί ανθρωπιστικής κρίσης, µοιράζοντας προ-
καταβολές εκατοµµυρίων για εξοπλιστικά, την ώρα που φέρνει
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για δέσµευση των ταµειακών
διαθεσίµων όλων των φορέων της γενικής κυβέρνησης. Ζούµε
µια σουρεαλιστική τραγωδία στην οποία κανένας εχέφρων, συ-
νετός, άνθρωπος δεν µπορεί να συναινέσει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Κεφαλογιάννη.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ και ακολουθούν ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης
και Μαυρουδής Βορίδης.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο για πέντε
λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κύριοι Υπουργοί, η Κυβέρνηση µέχρι χθες µαχόταν για
την τήρηση του Συντάγµατος. Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ έρχον-
ταν σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και κατηγορούσαν την προηγού-
µενη κυβέρνηση συνεργασίας για πραξικοπηµατικές ενέργειες. 

Το Νοέµβριο του 2011 έλεγε ο σηµερινός Πρωθυπουργός:
«Προχωρούν µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου λες και η
χώρα βρίσκεται σε κατάσταση πολέµου και σε κατάσταση πο-
λιορκίας». Σήµερα, ποια είναι η αλήθεια; Έχουµε χρεοκοπήσει,
όπως οµολόγησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,
επειδή αν δεν µεταφερθούν τα ταµειακά διαθέσιµα προς την
Τράπεζα της Ελλάδας, δεν θα έχουν να πληρωθούν µισθοί και
συντάξεις στις 30 Απριλίου, ή είµαστε αισιόδοξοι, όπως δήλωσε
χθες ο Πρωθυπουργός, επειδή θα καταλήξουµε σε συµφωνία µε
τους εταίρους;

Λέγατε ως Αντιπολίτευση: «Χουντικής έµπνευσης οι πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου. Ξεφτίλα να νοµοθετούν µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου. Οι πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου συρρικνώνουν τη δηµοκρατία». Τώρα; Τώρα γίνονται εργα-
λείο για την Κυβέρνηση, για να συγκαλύψει τα µεγάλα λάθη της
και τις τραγικές παραλείψεις των τεσσάρων ετών αντιπολίτευσης
και τριών κρίσιµων µηνών επικίνδυνης διακυβέρνησης. 

Μίλησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ για δια-
σφάλιση λαϊκών δικαιωµάτων και υποχρεώσεων του δηµοσίου. 

Διερωτώµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Η Κυβέρνηση πήρε
τα αποθεµατικά του ΟΠΕΚΕΠΕ. Στο στόχαστρο τώρα βάζει τις
εισφορές των αγροτών του ΕΛΓΑ. Το Πάσχα για πρώτη φορά οι
αποζηµιώσεις του ΠΣΕΑ πληρώθηκαν από τους πόρους του
ΕΛΓΑ και όχι από τον προϋπολογισµό. Σήµερα η Κυβέρνηση
θέλει ο ΕΛΓΑ να σπάσει τις προθεσµιακές καταθέσεις, όπου βρί-
σκονται 120 εκατοµµύρια, ώστε να µεταφερθούν κι αυτά στην
Τράπεζα της Ελλάδος. Και σας ρωτώ: Τι θα γίνει το Μάιο; Ποια
είναι η προγραµµατισµένη πληρωµή των παραγωγών για τις ζη-
µιές του 2014; Πώς θα διασφαλιστούν τα συµφέροντα των αγρο-
τών; Ποια θα είναι η επόµενη κίνηση χρηµατοδότησης για την
Κυβέρνηση;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περιέγραψε αναλυτικά ο ειδικός
αγορητής του ΠΑΣΟΚ Ανδρέας Λοβέρδος τους λόγους που κα-
θιστούν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αντισυνταγµατική.
Έχει κάνει και σχετικές επισηµάνσεις και ο Δικηγορικός Σύλλο-
γος των Αθηνών. Αναφέρω επιγραµµατικά: 

Πρώτον, η εξαιρετικά επείγουσα απρόβλεπτη ανάγκη πρέπει
να µνηµονεύεται µε συγκεκριµένο τρόπο. Βέβαια, στο σώµα της
πράξης δεν αναφέρεται κάτι συγκεκριµένο.

Δεύτερον, δεν µπορεί η Κυβέρνηση να βάζει συνταγµατικό πε-
ριτύλιγµα στην επιδροµή στους πόρους των αυτοδιοικούµενων νο-
µικών προσώπων, όπως των ΟΤΑ, πρώτου και δεύτερου βαθµού,
στα ΑΕΙ και στα ΤΕΙ. Φυσικά, προσβάλλουν την οικονοµική τους
αυτοτέλεια και λέει η Κυβέρνηση: «Προσωρινώς, είναι µια πράξη
προνοητικότητας». Μα αν είναι δυνατόν! Μας καλεί µια δηµοκρα-
τική Κυβέρνηση να παραβιάσουµε το Σύνταγµα προσωρινά.

Τρίτον, κληροδοτήµατα. Πώς είναι δυνατόν να χρησιµοποιούν-
ται πόροι που προέρχονται από ιδιωτικά µέσα και πηγές και στο-

χεύουν στην πληρωµή συγκεκριµένου σκοπού και στην πλήρωση
αυτού; Η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου θα προκαλέσει πολλά
προβλήµατα παρέχοντας µόνο προσωρινές λύσεις. 

Πέρα από το γεγονός ότι η πράξη αυτή πάσχει από αντισυνταγ-
µατικότητα, εγγυάται η Κυβέρνηση ότι αυτή η µεταφορά των τα-
µειακών διαθεσίµων, που γίνεται χωρίς όρους και προϋποθέσεις,
δεν θα φέρει πρόστιµα και καταλογισµούς από την Ευρώπη, διότι
για κάποιους από τους φορείς αυτούς υπάρχουν διάφοροι περιο-
ρισµοί που τα µέλη των διοικήσεών τους καλούνται να παραβιά-
σουν. Τι θα κάνετε λοιπόνσε αυτήν την περίπτωση; 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η αυτοδιοίκηση πρώτου και δευ-
τέρου βαθµού έχει µια υπεύθυνη -θεσµικά και εθνικά- στάση. Θέ-
λουν να στηρίξουν –και θα το στηρίξουν, όπως µας είπαν και χθες
στην επιτροπή- το κράτος, αλλά θέλουν να διασφαλιστούν και να
διασφαλίσουν την απρόσκοπτη λειτουργία των υπηρεσιών τους,
να διασφαλίσουν την οικονοµική και διοικητική τους αυτοτέλεια. 

Δεν είναι δυνατόν σε τόσο κρίσιµες στιγµές, όπου οι δήµοι και
οι περιφέρειες αναγκάζονται να σηκώσουν µεγάλο κοινωνικό
έργο, να υποκαθιστούν το κοινωνικό κράτος, η Κυβέρνηση να ανα-
τρέπει τον προγραµµατισµό τους. Πώς θα ανταποκριθούν το επό-
µενο διάστηµα οι φορείς αυτοί στις τρέχουσες υποχρεώσεις τους,
στη µισθοδοσία του προσωπικού τους, στην υλοποίηση των προ-
γραµµάτων; 

Γίνεται εσωτερικός δανεισµός, όπως οµολογήθηκε, χωρίς όµως
να γνωρίζουµε το πλαίσιο αυτής της διαπραγµάτευσης. Τα πάντα
εν κρυπτώ. Πρόκειται για µία ατελέσφορη πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πασιφανές ότι η Κυβέρνηση
δεν έχει σχέδιο, δεν έχει στόχους, δεν έχει στρατηγική. Παραπλά-
νησε τον ελληνικό λαό. Τον έπεισε ότι υπάρχουν άλλες λύσεις. Σή-
µερα όλος αυτός ο προεκλογικός λαϊκισµός καταρρέει.

Πρέπει να έρθει ο Πρωθυπουργός στη Βουλή και να µας ενη-
µερώσει τι γίνεται µε τη διαπραγµάτευση, ποιο είναι το δηµοσιο-
νοµικό πλαίσιο που κινείται η χώρα, ποιοι είναι οι στόχοι της χώρας
και πώς θα καλυφθούν οι επόµενες χρηµατοδοτικές ανάγκες.
Μπροστά είναι το καλοκαίρι, λήγουν τα οµόλογα, η χώρα έχει να
πληρώσει τόκους και χρεολύσια. Στενεύει ο χρόνος και η κατά-
σταση δυσκολεύει. 

Απευθύνοµαι στην Κυβέρνηση, σε εσάς, κύριοι Υπουργοί. Μην
αποδυναµώνετε κι άλλο τη διαπραγµατευτική ισχύ της χώρας.
Αφήστε τα σενάρια για εκλογές και για δηµοψηφίσµατα και όλα
όσα πυροδοτούν ένταση στο εσωτερικό και στο εξωτερικό της
χώρας. Προσανατολιστείτε στην κατεύθυνση µιας συµφωνίας µε
το λιγότερο δυνατό κόστος για τον Έλληνα πολίτη. Επιτέλους κυ-
βερνήστε.

Ενενήντα ηµέρες τώρα η αγορά στεγνώνει από ρευστό. Ρωτή-
στε τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τους εµπόρους, τους µικρο-
µεσαίους επιχειρηµατίες. Δείτε τη φυγή των καταθέσεων από τις
ελληνικές τράπεζες. Η οικονοµία καταρρέει. Όλα µαρτυρούν και
σκιαγραφούν την αναστάτωση και το χάος που έχετε δηµιουργή-
σει. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι το
ΠΑΣΟΚ στηρίζει και θα συνεχίσει να στηρίζει τη χώρα. Δεν θα συ-
ναινέσουµε, όµως, σε αυτό το επικίνδυνο παιχνίδι που έχετε αρχί-
σει, οδηγώντας τη χώρα στην κατάρρευση και την ταπείνωση. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους καταψηφίζουµε την πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα τους ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Κωνσταντόπουλε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης. 
Ακολουθούν οι συνάδελφοι κ.κ. Βορίδης και Κωνσταντινόπου-

λος και θα  κάνει παρέµβαση µετά ο Υπουργός κ. Αποστόλου. 
Κύριε Τριανταφυλλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, να κάνουµε έναν απολογισµό του τι είδαµε

από το πρωί µέχρι τώρα. Την ώρα που η ελληνική Κυβέρνηση
µέσα από την παρουσία του Έλληνα Πρωθυπουργού, του Αλέξη
Τσίπρα και τις συναντήσεις που έχει µε το διευθυντήριο των Βρυ-
ξελλών και τις παρουσίες και τις παρεµβάσεις του Γιάνη Βαρου-
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φάκη, είχαµε να αντιµετωπίσουµε µία αντιπολίτευση, τουλάχι-
στον στο µεγαλύτερο µέρος της, που δεν έχει τη διάθεση και τη
θέληση και τη βούληση να αφουγκραστεί αυτό που λέει ο κό-
σµος, αυτό που λένε οι πολίτες, να βάλουν πλάτη δηλαδή σε
αυτήν την εθνική προσπάθεια. 

Αντ’ αυτού, επιδίδονται σε αυτό που λέγεται «πασοκονεοδη-
µοκρατία» ή το αντίστροφο, σε µια εµφανή προσπάθεια να αντι-
µετωπίσουν το πολιτικό, υπαρξιακό πρόβληµα των ηγεσιών τους.
Σαµαράς και Βενιζέλος, Βενιζέλος και Σαµαράς, προσπαθούν να
επιβιώσουν σε ένα πολιτικό σύστηµα, σε ένα πολιτικό συσχετισµό
που τους έχει αποβάλει, απλά δεν το έχουν καταλάβει ακόµη, σε
µία πολιτική διαδικασία που τους έχει αποσύρει σαν την τρίχα
από το ζυµάρι, µε την εντολή πάντα και τη βούληση του ελληνι-
κού λαού. Είναι σαφές όµως ότι η κρισιµότητα των στιγµών δεν
επιτρέπει η χώρα, πέραν των άλλων προβληµάτων, να επωµίζεται
και αυτό το πρόβληµα. Είναι πρόβληµα που πρέπει να λυθεί.

Είναι εκκωφαντική η απουσία της καραµανλικής πτέρυγας, της
παράταξης που δίδαξε την αρχή του µέτρου και της µετριοπά-
θειας του Κωνσταντίνου Καραµανλή ή της εθνικής περηφάνειας
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας ταυτόχρονα απέναντι σε
µείζονα εθνικά ζητήµατα. Πραγµατικά εξέφρασαν, είδαν, κατέ-
δειξαν τι σηµαίνει ενότητα του ελληνικού λαού, λαϊκή ενότητα,
για την αντιµετώπιση των µεγάλων προβληµάτων και ζητηµάτων,
εκεί όπου ακριβώς υπακούει και η πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου και εκεί όπου θα µπορούσε πραγµατικά να πει κάποιος, να
αναρωτηθεί -και έρχεται συνεχώς αυτό το ρητορικό ερώτηµα-
«κοίτα ποιοι µιλάνε». 

Είχαµε είκοσι επτά πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Μία
µάλιστα την άκουγαν και κάποιοι απολυµένοι, άνεργοι στην ΕΡΤ
και περίµεναν την Εθνική Αντιπροσωπεία, γιατί εκείνη η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου ακυρώθηκε, αλλά η φονικότητά της
παρέµεινε. Ήταν η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που, όπως
το περιγράφει εδώ το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, θα
έπρεπε εντός τριµήνου να έχει επικυρωθεί από τη Βουλή. Αυτό
δεν έγινε ποτέ. Ίσχυσαν οι έννοµες συνέπειές της, δηλαδή η κα-
ταστροφή της ζωή τριών χιλιάδων ανθρώπων και οικογενειών και
στη συνέχεια απήλθε χωρίς ποτέ η Εθνική Αντιπροσωπεία να πει
εάν καλώς ή κακώς εκδόθηκε.

Και ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ χαρακτήρισε ως ωµό κυνικό εγ-
χείρηµα αυτήν την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Είναι η κα-
λύτερη; Εάν ρωτούσαµε κατ’ ιδίαν τον Νίκο το Βούτση, εάν
ρωτούσαµε κατ’ ιδίαν τον Δηµήτρη το Μάρδα θα έλεγαν, «όχι δεν
είναι ό,τι καλύτερο θα µπορούσε να γίνει». Δεν αντιστοιχεί σε
έναν σεβασµό κοινοβουλευτικής διαδικασίας που όµως γίνεται
γιατί δεν µπορούµε να τα ισοπεδώσουµε. Απέναντι σε µία πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου η οποία ουδέποτε ήρθε, ούτε σε σα-
ράντα µέρες ούτε σε τρεις µήνες, αυτή εκδόθηκε προχθές, ακρο-
άστηκαν τους φορείς χθες και σήµερα από το πρωί και για
αρκετές ώρες ελεύθερα, δηµοκρατικά ο καθένας θα µπορεί να
εκφράζει την άποψή του.

Ο κ. Βενιζέλος έλεγε τότε στις 12-06-2013: «Είτε το θέλουµε
είτε όχι, υπάρχει σοβαρό πρόβληµα θεσµικής λειτουργίας, ζή-
τηµα δηµοκρατίας για την ΠΝΠ που δεν πέρασε ποτέ από τη
Βουλή». Στις 15 Ιουνίου, πέντε µέρες µετά το πραξικόπηµα του
«µαύρου» της ΕΡΤ έλεγε: «Η βίαιη διακοπή της εκποµπής της Ελ-
ληνικής Δηµόσιας Ραδιοτηλεόρασης θέτει ένα ζήτηµα δηµοκρα-
τίας, είναι ένα ζήτηµα θεσµικό», όπως από εδώ πριν από λίγο είπε
για ωµό, κυνικό ζήτηµα. Και στις 17 Ιουνίου έλεγε: «Κατά τη
γνώµη µου πρέπει να εφαρµοστεί η απόφαση του ΣτΕ και η ΕΡΤ
πρέπει να ανοίξει.».

Τα έγραψαν όλα στα παλαιότερα των υποδηµάτων τους. Δεν
άνοιξε ποτέ η ΕΡΤ. Ποτέ δεν υλοποιήθηκε η απόφαση του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας και βέβαια ποτέ η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου δεν ήρθε στη Βουλή. Γιατί εάν ερχόταν, το ΠΑΣΟΚ
θα ψήφιζε διαφορετικά και θα έριχνε την κυβέρνηση µε την οποία
είχε συµπήξει –καθώς είχε φύγει ο κ. Κουβέλης- µε τον κ. Σαµαρά.

Στο ερώτηµα που έθεσε ο κ. Βενιζέλος εάν είναι καλύτερη η ζωή
των Ελλήνων, είναι σαφές ότι δεν είναι. Όλοι βιώνουµε την αβε-
βαιότητα, τη µάχη που δίνει αυτήν τη στιγµή η ελληνική Κυβέρ-
νηση, την έλλειψη, το ότι θα πρέπει την επόµενη µέρα, την
επόµενη εβδοµάδα, τον επόµενο µήνα να δώσουµε ακόµη πιο δυ-

νατές και πιο σκληρές µάχες.
Ένα όµως πράγµα ακούµε συνεχώς από τον κόσµο. Ναι, µπορεί

να δυσκολευτούµε, ναι, µπορεί να υπάρξει πρόβληµα, ζήτηµα,
αλλά υπάρχει αυτό που λέγεται όρθια στάση, υπερήφανη στάση.
Η υπερήφανη στάση του Αλέξη Τσίπρα, της Κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, πραγµατικά αυτή τη στιγµή τροφοδοτεί τον
µέσο ψυχισµό του Έλληνα πολίτη, έτσι ώστε εσείς να µην µπο-
ρείτε ποτέ να το αντιληφθείτε, γιατί ήταν πολύ διαφορετική η
στάση και ο δρόµος που είχατε επιλέξει.

Ακούσαµε και άλλα. Ο µαρτυριάρης κ. Χαρδούβελης είχε πει
στο «MEGA» και στον αγαπητό σας κ. Πρετεντέρη ότι για πολλά-
πολλά χρόνια θα έχουµε µνηµόνιο. «Μέχρι πότε;» τον ρώτησε. Και
αυτός απάντησε: «Μέχρι να ξεπληρωθεί το 75% του χρέους».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αυτό είχε πει ο
µαρτυριάρης κ. Χαρδούβελης και ακούσαµε εδώ τον κ. Βενιζέλο
να λέει ότι ήµασταν έτοιµοι να βγούµε από το µνηµόνιο, βγαίναµε
οσονούπω. Αλλά ο Υπουργός σας των Οικονοµικών είχε άλλη
άποψη και είχε άλλη αντίληψη. Αυτή η στάση, λοιπόν, είναι ξεκά-
θαρη, είναι σαφής.

Σε κάποια άρθρα γράφτηκε ότι η «πασοκονεοδηµοκρατία» έχει
επιλέξει την χαιρέκακη στάση του τσιλιαδόρου των δανειστών, µε
την πολιτική έννοια του όρου. Δεν θέλουµε να το πιστέψουµε.
Αυτή η στάση του τσιλιαδόρου των δανειστών που χαιρέκακα τρί-
βει τα χέρια του σε κάθε δύσκολη στροφή αυτής της διαπραγµά-
τευσης δεν ταιριάζει. Ελάτε σε αυτήν τη µεγάλη εθνική συµµαχία.
Ο κόσµος σας, του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, έχει σπεύ-
σει. Είναι µαζί µας στις πλατείες, είναι µαζί µας στις συγκεντρώ-
σεις.

ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Το ΠΑΜΕ είναι απ’ έξω. Όχι
ο κόσµος της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τον χάνετε
σιγά-σιγά αυτόν τον κόσµο, γιατί αυτός ο κόσµος ακουµπά πάνω
στον Αλέξη Τσίπρα, ακουµπά στην Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ που θέλει να συνεχιστεί η όρθια και περήφανη στάση, η
στάση που ορθοτοµεί, που ανοίγει νέους δρόµους και νέα δεδο-
µένα για εµάς και τα παιδιά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Τριανταφυλλίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης, ακολουθεί ο κ. Οδυσσέας Κωνσταν-

τινόπουλος και ο κύριος Υπουργός.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πάντως επί του παρόντος, κόσµο είδα να διαδηλώνει στις πλα-

τείες εναντίον της πολιτικής της Κυβερνήσεως. Δεν ξέρω, µήπως
έχετε χάσει κανένα κλικ; Αυτό ήταν το προηγούµενο. Τώρα στην
Κυβέρνηση που είστε οι εργάτες στις Σκουριές διαδήλωσαν εναν-
τίον της κυβερνητικής πολιτικής και σήµερα οι εργαζόµενοι της
τοπικής αυτοδιοίκησης διαδήλωσαν εναντίον της πράξης νοµοθε-
τικού περιεχοµένου.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Με την ευγε-
νική χορηγία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αν τώρα σάς διέφυγε αυτό, καλά θα
κάνετε να προσαρµοστείτε. 

Κύριε Τριανταφυλλίδη…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος):Μην διακόπτετε. 
Παρακαλώ, συνεχίστε, κύριε Βορίδη, όχι σε προσωπική ανα-

φορά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αφαιρώ το «κύριε Τριανταφυλλίδη».
Είναι πάντα ενδιαφέρον να ακούς ανθρώπους µε πάθος να εκ-

θέτουν τα προσωπικά τους προβλήµατα στη Βουλή. Αλλά, πάν-
τως, θα ήταν καλύτερο εάν προσπαθούσαν να αρθούν στα
καθήκοντα του Βουλευτού, που είναι να προσπαθούν να εκπρο-
σωπούν, όπως ορίζει το Σύνταγµα, το έθνος και τον λαό και να
αφήσουν κατά µέρος τα προσωπικά τους ζητήµατα. Όλοι έχουµε
προσωπικά ζητήµατα, αλλά δεν είναι ο χώρος να τα λύσουµε εδώ.



1778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Το µόνο που ήθελα να υπο-
µνήσω, γιατί έχουν ειπωθεί όλα, είναι ότι στη συγκεκριµένη συ-
ζήτηση µας έλειψε η Πρόεδρός µας. Μας έλειψε η Πρόεδρός
µας για να ακούσουµε εκείνες τις πύρινες αγορεύσεις εναντίον
των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου, αλλά και τις δεσµεύ-
σεις µετά την εκλογή της ως Προέδρου. Την αναζητούµε, µας
έλειψε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Αυτό είναι φτηνό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η κριτική στην Πρόεδρο της Βουλής

είναι φτηνό πράγµα; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Να σέβεστε τους θεσµούς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεύτερον, η πράξη νοµοθετικού πε-

ριεχοµένου, κύριε Υπουργέ, είναι οµολογία τι; Της πολιτικής
αναγκαστικού εσωτερικού δανεισµού. Η περήφανη διαπραγµά-
τευση οδήγησε σε µία δήλωση από πλευράς Κυβερνήσεως που
δεν ξέρω πόσο περήφανη είναι. «Δεν έχουµε να πληρώσουµε µι-
σθούς, συντάξεις» είπε ο κύριος Υπουργός. Δεν ξέρω αν είστε
υπερήφανοι γι’ αυτήν τη δήλωση. 

Και να πω τώρα το εξής, για να λύσουµε, κύριε Βούτση, τα θέ-
µατά µας. Μην το ξανακούσουµε αυτό. Γιατί; Θα σας το διευκρι-
νίσω. 

Ας αφαιρέσουµε, κύριε Πρόεδρε, το θέµα της χρηµατοδότη-
σης. Με ένα µαγικό τρόπο, «βαρουφάκειο», αύριο το πρωί
έχουµε πρόσβαση στις χρηµαταγορές, η Ελλάς δεν έχει πρό-
βληµα χρηµατοδότησης. Κάντε µας ξανά την ερώτηση, «συµφω-
νείτε µε το πρόγραµµά µας;». Απαντώ: Όχι, δεν συµφωνούµε µε
το πρόγραµµά σας. Δεν συµφωνούµε µε το οικονοµικό πρό-
γραµµα της Αριστεράς. Είναι ξεκάθαρο αυτό; Έχετε καµµιά απο-
ρία; 

Άρα, λοιπόν, η γραµµή, η διάσταση την οποία θέλετε να δώ-
σετε που είναι «ή είστε µαζί µας ή είστε µε τους δανειστές» έχει
την εξής απάντηση: Δεν είµαστε µαζί σας, είµαστε µε το οικονο-
µικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ξεκάθαρο, λοιπόν,
αυτό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Το «δεν είµαστε µε τους δανειστές»
δεν το είπες, δεν το ακούσαµε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πάω στο επόµενο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε τον
αγορητή.

Συνεχίστε, κύριε Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Είδατε τι ωραία που είναι όταν αφαι-

ρούνται τα διλήµµατα, όταν ξαναπηγαίνουµε στην ωραία και µε-
γάλη ιδεολογική συζήτηση ανάµεσα στα οικονοµικά της
ελευθερίας και στα οικονοµικά του κολεκτιβισµού; Είδες πώς ξε-
καθαρίζει το τοπίο µε ποιους είσαι, µε ποιους πας και ποιους
αφήνεις; 

Άρα για το ζήτηµα τώρα της διαπραγµάτευσης µπορείτε -αν
θέλετε, στο χέρι σας είναι- να µας θέσετε ερωτήµατα. Στα ερω-
τήµατα που θα µας θέσετε πρέπει να µας ενηµερώσετε ποια είναι
αυτά που αντιµετωπίζετε εσείς. 

Προεκλήθη -να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- µία
συζήτηση από τον Πρωθυπουργό για να µας ενηµερώσει πώς
πάει η διαπραγµάτευση. Ήρθε, καθύβρισε την Αντιπολίτευση,
δεν µας είπε κουβέντα για τη διαπραγµάτευση και έφυγε. Ποια
είναι τα ζητήµατα που αντιµετωπίζετε; Διότι εµείς, κύριε Βούτση,
διαφωνήσαµε όταν µας λέγανε ότι το δηµοσιονοµικό κενό είναι
στα 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Κάτι ακούω ότι συζητάτε για 6,2;
Και σ’ αυτό µας βάζετε ερωτήµατα; Έχετε καταλάβει ότι είστε
Κυβέρνηση και αν το κενό έχει πάει στα 6,2 φταίτε εσείς, γιατί
εµείς το δώσαµε στα 2,5; Έχετε καταλάβει ότι για το στέγνωµα
της οικονοµίας φταίτε εσείς; Έχετε καταλάβει ότι για την καθυ-
στέρηση στην οικονοµία φταίτε εσείς και η επιλογή σας περί δια-
πραγµατεύσεων; Έχετε καταλάβει εσείς που λέτε ότι δεν
παίρνετε υφεσιακά µέτρα, ότι υφεσιακότατο είναι το να µην πλη-
ρώνεις τις υποχρεώσεις του δηµοσίου προς τους ιδιώτες; Γιατί
µε τη σειρά τους οι ιδιώτες δεν πληρώνουν, γιατί αυτό γεννά
ανεργία.

ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Όπως στα κανάλια;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα ακούστε εγώ τι θα σας πρό-

τεινα: Επειδή στηρίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-

ΡΙΖΑ και των άλλων, µία Κυβέρνηση -δικαίωµά σας- αυτή η Κυ-
βέρνηση έχει τεράστια ζητήµατα µπροστά της. Σήµερα το πρωί
βγήκαµε µες στην τρελή χαρά από τη συνάντηση του Πρωθυ-
πουργού µε την Καγκελάριο -µερκελιστής ο Πρωθυπουργός- µες
στην τρελή χαρά! Μέχρι να φτάσουµε το απόγευµα ο κύριος
Υπουργός Οικονοµικών είχε υποστεί, εξ όσων µαθαίνουµε,
ύβρεις, προσβολές και σειρά των υπουργών της Ευρώπης παρή-
λασαν ο ένας πίσω από τον άλλον για να πουν ότι δεν υπάρχει
καµµία πρόοδος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κι εσείς χαίρεστε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν χαίροµαι καθόλου. Διότι εγώ θα

προτιµούσα κάτι άλλο. Αλλά µε συγχωρείτε πολύ, µη µας µετα-
θέτετε το βάρος. Εσείς δεν κάνετε τη διαπραγµάτευση, εµείς την
κάνουµε; Εσείς δεν έχετε την ευθύνη να φέρετε µια πρόταση,
εµείς έχουµε ευθύνη; Η Κυβέρνησή σας δεν είναι που διαπραγ-
µατεύεται και πρέπει να φέρει αποτέλεσµα; Εµείς σας φταίµε;
Σας δυσκόλεψε κανείς σε κάτι; Πηγαίνετε και φέρτε όποια συµ-
φωνία θέλετε. Ποια είναι αυτή που σας αρέσει; Δεν θέλετε να φέ-
ρετε συµφωνία; Μη φέρνετε. Πάρτε την ευθύνη της πολιτικής
σας. Σε τι ακριβώς σας δυσκόλεψε η Αντιπολίτευση στις επιλο-
γές σας;

ΘΩΜΑΣ ΚΩΤΣΙΑΣ: Καθόλου!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αλλά δεν µπορείτε να κοροϊδεύετε.

Α, όχι, τι εννοείτε; Να σας χειροκροτούµε; Δεν υπάρχει περί-
πτωση. Γιατί έχουµε άλλη αντίληψη. Σας ξανάπα, βγάλτε το χρη-
µατοδοτικό. Υπάρχει περίπτωση να συµφωνήσουµε εµείς µε ένα
πρόγραµµα της Αριστεράς; Ο Θεός να φυλάξει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε,
κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα για να το ξεκαθαρίσουµε -και
ολοκληρώνω- κύριε Βούτση, έχετε απάντηση; Έχετε καµµία απο-
ρία; Δεν θέλω να το ξανακούσω αυτό. Η απάντηση, λοιπόν, είναι
ξεκάθαρη και σαφής: Είστε η νόµιµα εκλεγµένη Κυβέρνηση της
Ελλάδος, εκπροσωπείτε το ελληνικό δηµόσιο στις διαπραγµα-
τεύσεις, έχετε ακεραία την ευθύνη αυτής της διαπραγµάτευσης. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση διαφωνεί µε το οικονοµικό σας
πρόγραµµα, είτε έχει σχέση µε τη χρηµατοδότηση είτε δεν έχει,
και µε αυτήν την έννοια η αντιπαράθεσή µας είναι ιδεολογική,
αξιακή και ηθική. Υποστηρίζουµε την ελευθερία, υποστηρίζετε
τον κολεκτιβισµό. Άλλα προγράµµατα, άλλες αξίες, άλλες λογι-
κές. Μη σας ξανακούσω να µας εγκαλείτε για τη στάση µας!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Βορίδη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Βού-

τση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Μισό λεπτό, πραγµατικά, για να διευκρι-
νίζονται τα πράγµατα. 

Είπατε πάρα πολλά λόγια µε πάρα πολύ µεγάλο πάθος για την
ουσία της πολιτικής σας. Δεν είπατε δύο πράγµατα, τα οποία
είναι και εκκρεµή ακόµα, ενδεχοµένως και ιστορικά να µείνουν
εκκρεµή. Πρώτον, πώς αυτή η πολιτική άποψη για τα θέµατα της
οικονοµίας, επί τετραετία-πενταετία, µετουσιώθηκε σε αυτά τα
απίστευτα νούµερα της ανθρωπιστικής κρίσης και τα κοινωνικά
προγράµµατα λιτότητας στην Ελλάδα; Το δεύτερο, όµως, και πιο
σηµαντικό: Δεν είπατε κουβέντα για τα τέσσερα µεγάλα ζητή-
µατα, τα οποία, όχι µόνο στη Βουλή και από τον Πρωθυπουργό,
αλλά σε όλους τους τόνους και από τους ξένους έχουν τεθεί. 

Ήταν και στο e-mail, για το οποίο εσείς πράγµατι προτιµήσατε
να πέσει η Κυβέρνηση και δεν το φέρατε καν τότε στη Βουλή,
δηλαδή µειώσεις µισθών, συντάξεων, ΦΠΑ, ξεπούληµα κ.λπ..
Αυτά ήταν τα θέµατα. 

Τώρα, αν το να αντιστέκεται κανείς σε αυτά είναι το αριστερό
πρόγραµµα, αν το να λέει κανείς σε αυτά ότι «δεν µε αφορά, δεν
µε ενδιαφέρει, βλάπτει κάποιους που δεν εκπροσωπώ» είναι το
άλλο πρόγραµµα ή οτιδήποτε, µπορεί κανείς να το κρίνει. Εκεί
συµφωνώ µαζί σας, αλλά αυτό που µένει ως εκκρεµότητα είναι
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εάν εισηγείστε αυτήν τη στιγµή ή εξωθείτε ή πιέζετε ή καθ’ οιον-
δήποτε τρόπο υπαινίσσεστε προς τον Πρωθυπουργό της χώρας
σε αυτά τα ζητήµατα να πει «ναι, να προχωρήσουµε σε αποδοχή
των αιτιάσεων, έτσι ώστε η χώρα να φύγει από τη µέγγενη». Αυτό
έχει τεθεί ως ερώτηµα. Τα άλλα είναι θέµατα που επί χρόνια συ-
ζητάµε και θα τα συζητάµε -ελπίζω- και στο µέλλον.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Γεωργιάδη,
θα πάρετε τον λόγο, αλλά θα ήθελα και εσείς να τοποθετηθείτε,
µια και ο κ. Βορίδης δεν πήρε θέση, για τη βουλευτική τροπολο-
γία που δεσµεύει την Κυβέρνηση να αποκαταστήσει κάθε θετική
ζηµία υπέρ…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είναι αποδεκτή;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ!
Ο κ. Βορίδης, εάν διάβασε το κείµενο του Κανονισµού, θα είδε

ότι η Κυβέρνηση εάν προτίθεται να την κάνει δεκτή, µπορεί, διότι
υπάρχει πρόνοια από τον Κανονισµό. Άρα, λοιπόν, και επ’ αυτού,
κύριε Γεωργιάδη, παρακαλώ να πάρετε θέση, διότι εάν τη δια-
βάσατε, θα είδατε ότι είναι σε πολύ θετική κατεύθυνση, αφού
αναλαµβάνει να αποκαταστήσει κάθε θετική ζηµία υπέρ των πε-
ριφερειών και όλων των οργανισµών της γενικής κυβέρνησης.
Παρακαλώ και επ’ αυτού να κάνετε µια τοποθέτηση, εκτός και αν
ο κ. Βορίδης, αφού διάβασε τον Κανονισµό, συνεχίζει να έχει εν-
στάσεις για το αν µπορεί η Κυβέρνηση έστω και µε αυτήν τη δια-
δικασία να την κάνει αποδεκτή ή όχι. 

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οµολογώ

ότι αν ήσασταν τόσο καλοί στη διαχείριση της οικονοµίας όσο
καλοί είστε στην προπαγάνδα, η Ελλάδα θα ήταν ήδη Ελβετία
µετά από τρεις µήνες διακυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ. Δυστυχώς το
µόνο στο οποίο έχετε ικανότητα είναι να διαστρεβλώνετε πλήρως
την πραγµατικότητα. 

Αναφέρατε το περίφηµο e-mail Χαρδούβελη. Το λέτε εσείς, ο
κ. Σακελλαρίδης, ο κ. Στρατούλης. Βγαίνετε σε εκατό κανάλια
την ηµέρα, αλλά ένας από εσάς το έχει διαβάσει το e-mail Χαρ-
δούβελη; 

Σας το διαβάζω στα αγγλικά: «Maintain nominal pension at the
level of 2015». Να διατηρήσει το επίπεδο των συντάξεων στο επί-
πεδο του 2015 και το 2016 και το 2017. 

Για να σας το κάνω λιανά, ο κ. Λοβέρδος είχε ψηφίσει ένα
νόµο. Αυτός ο νόµος έλεγε ότι την 1-1-2015 έπρεπε να δοθεί 2%
αύξηση στις συντάξεις. Αυτό το οποίο λέει το e-mail Χαρδούβελη
είναι η λέξη «maintain», δηλαδή να κρατήσει τις συντάξεις στο
ίδιο επίπεδο. Πού είδατε τις µειώσεις συντάξεων στο e-mail Χαρ-
δούβελη και τις λέτε δέκα Υπουργοί την ηµέρα, λέγοντας διαρ-
κώς ψέµατα στον ελληνικό λαό; Ούτε να διαβάσετε δεν ξέρετε; 

Πάµε τώρα στις επικουρικές, επειδή τολµήσατε να µε ρωτή-
σετε. Ακούστε, κύριε Στρατούλη. Έχουµε ξανακάνει αυτήν τη συ-
ζήτηση. Η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος είναι σωστή. Ακούστε
τώρα γιατί είναι σωστή. Δεν µειώνει 90% τις συντάξεις, όπως
λέτε διαρκώς και το είπε σήµερα και ο κ. Βαρουφάκης, αυτός ο
ανεκδιήγητος Υπουργός Οικονοµικών που µας έχει κάνει ρεζίλι
παγκοσµίως…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ελάτε τώρα! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μας έχει κάνει ρεζίλι παγ-

κοσµίως. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Να ανακαλέσει ο κ. Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ! 
Εκτός εάν, κύριε Στρατούλη, αυτό το µείον 90% που λέτε διαρ-

κώς, το λέτε πονηρά, για να το µάθουν οι Έλληνες ότι είναι δήθεν
µείον 90%, να υπογράψετε κανένα µείον 30% και να λέτε «σώ-
σαµε το 60%». Μείον 4,4% είναι στο προϋπολογισµό µας. Και ο
προϋπολογισµός είναι γραπτός και όποιος θέλει µπαίνει και τον
βλέπει. Είναι µείον 4,4%. Τώρα πώς το µείον 4,4% έχετε καταφέ-
ρει να το κάνετε µείον 90% να µας το εξηγήσετε. 

Γιατί είναι σωστή η ρήτρα του µηδενικού ελλείµµατος; Τι λέει
αυτός ο φοβερός νόµος; Λέει ότι αντί να βάλουµε φόρους 1 δι-
σεκατοµµυρίου, για να πληρώνουµε πλασµατικές συντάξεις και
πλασµατικά εφάπαξ σε αυτούς που δεν τα δικαιούνται, γιατί αυτά
που έχουν πληρώσει δεν φθάνουν για αυτά τα λεφτά, αντί δη-
λαδή να προσθέτουµε ανεργία, αντί να προσθέτουµε πάνω στην
ιδιωτική οικονοµία, τα επικουρικά ταµεία µαθαίνουν και πρέπει
να ζουν µε τα δικά τους λεφτά. Άρα είναι σωστός ο νόµος και να
τον εφαρµόσετε. 

Πείτε µας, λοιπόν, επιτέλους ποια είναι τα σηµεία της διαπραγ-
µατεύσεως στα οποία έχετε κολλήσει και πράγµατι, εάν υπάρ-
χουν σηµεία στα οποία εµείς συµφωνούµε µε τις δικές σας
κόκκινες γραµµές, να σας υποστηρίξουµε, αλλά όχι, κύριε Βού-
τση, αυτό το οποίο κάνετε από το πρωί και το κάνετε και µε έναν
θεατρικό τόνο και λίγο δακρύζοντας στην οθόνη. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Πού το είδατε αυτό;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Στο κανάλι της Βουλής. 
Δεν σηµαίνει στην Ελλάδα ότι όποιος δεν είναι µε τον ΣΥΡΙΖΑ

είναι προδότης. Πού το είδατε αυτό γραµµένο; Τι είστε εσείς;
Εσείς είστε η Ελλάδα και το ελληνικό έθνος; Λοιπόν, ναι, εµείς
δεν είµαστε µε τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί εµείς πιστεύουµε στις ιδιωτικο-
ποιήσεις και δεν τις κάνουµε για την τρόικα, τις κάνουµε γιατί τις
πιστεύουµε. Εµείς πιστεύουµε στην ελευθεροποίηση της αγοράς
εργασίας και δεν το κάνουµε για την τρόικα, το κάνουµε γιατί το
πιστεύουµε. Εµείς πιστεύουµε στην ιδιωτική οικονοµία και δεν το
κάνουµε γιατί µας το λέει η τρόικα, το κάνουµε γιατί το πι-
στεύουµε. Και δεν θα αλλάξουµε αυτά που πιστεύουµε, για να
είµαστε αρεστοί σε σας, κύριε Βούτση, που σε τρεις µήνες πή-
ρατε µία Ελλάδα µε ανάπτυξη και µία Ελλάδα που εθεωρείτο
θαύµα απ’ όλα τα ξένα µέσα…

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Γελάτε γιατί δεν καταλαβαίνετε από…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όταν πέσαµε, κυρία Λέβα

–αυτά δεν σας τα είπε ο Κουφοντίνας- όταν µας ρίξατε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μην αναφέρεστε

προσωπικά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το επιτόκιο δανεισµού της

χώρας ήταν 4,5%, σε τρεις µήνες το έχετε πάει 31%. Αυτό κατα-
φέρατε και έχετε τα µούτρα και µιλάτε κιόλας.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΛΕΒΑ: Η κοινωνία γνωρίζει κι αφήστε αυτά που
λέτε. Έλεος! Έχετε καταντήσει γραφικός πια. Έχουµε την κοι-
νωνία ευτυχισµένη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αυτά, κύριε Στρατούλη και
κύριε Βούτση, γιατί οι καλοί λογαριασµοί κάνουν τους καλούς
φίλους. Δεν είστε φύσει Ελλάδα, ούτε είµαστε υποχρεωµένοι να
είµαστε όλοι µαζί σας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο Υπουργός κ.

Στρατούλης έχει τον λόγο για δύο µόνο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να µιλήσω σήµερα, αλλά ο κ. Βο-
ρίδης και ο κ. Γεωργιάδης και να θέλω να αγιάσω δεν µε αφή-
νουν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευκαιρίας δοθείσης! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Λοιπόν…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εµείς θέλουµε τον
νόµο για τα συνδικάτα, τίποτε άλλο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Φέρτε το νόµο για τα συν-
δικάτα και θα τον ψηφίσουµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Θα έρθει νόµος για την αποκατάσταση του κατώτατου µισθού,
θα έρθει νόµος για την αποκατάσταση των συλλογικών συµβά-
σεων και θα έρθει και προσθήκη-τροπολογία, η οποία θα ανα-
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στέλλει επ’ αόριστον την εφαρµογή της ρήτρας µηδενικού ελ-
λείµµατος του νέου µαθηµατικού τύπου για τα εφάπαξ και των
νέων µειώσεων των συντάξεων. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όνειρο! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Λέω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, επειδή είστε κι εσείς καθηγητής,
λαµπρός επιστήµονας και πέρα από πολιτικός γνωρίζετε καλά τι
έχει συµβεί και για το Σώµα, αλλά κυρίως για τον ελληνικό λαό.
Ίσως δεν έχουν ακόµη εµπεδώσει και ο κ. Γεωργιάδης και ο κ.
Βορίδης και η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας σε τι µειώσεις οδη-
γούσαν τις συντάξεις. Κατ’ αρχάς δεν εµπέδωσαν σε τι µειώσεις
οδήγησαν τις κύριες και επικουρικές συντάξεις τα πέντε τελευ-
ταία χρόνια µε τα µνηµόνιά τους. Κατά 40% έως 50%. 

Να σας πω, κύριε Πρόεδρε –το γνωρίζετε πολύ καλά- ότι το
2009 συνολικά οι δαπάνες, όχι µόνο οι δηµόσιες, αλλά κι αυτά
που συγκεντρώνονταν από εισφορές εργαζοµένων και εργοδο-
τών ήταν 32 δισεκατοµµύρια ευρώ για συντάξεις τον χρόνο και
µε τα µνηµονιακά µέτρα έπεσαν σε 23,5. Δηλαδή αφαιρέθηκαν
από τις τσέπες των συνταξιούχων περίπου 8,5 µε 9 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, λόγω του κύµατος των πέντε συνεχών µειώσεων
στις κύριες και επικουρικές συντάξεις.

Δεύτερον, τι προγραµµατιζόταν για το 2015, κύριε Πρόεδρε;
Τα γράφει ο κρατικός προϋπολογισµός, τον οποίον ψήφισαν η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ όταν ήταν Κυβέρνηση, τον περα-
σµένο Νοέµβρη. Τι ακριβώς προέβλεπε; Ότι από την εφαρµογή
της ρήτρας µηδενικού ελλείµµατος, µόνο το 2015 θα αφαιρούν-
ταν 326 εκατοµµύρια ευρώ. Αν ανοίξουν ο κ. Βορίδης και ο κ. Γε-
ωργιάδης τον προϋπολογισµό τον κρατικό του 2015 που
ψήφισαν, θα το δουν. 

Κύριε Πρόεδρε, τι προβλεπόταν από την αυστηροποίηση των
κριτηρίων για τη χορήγηση του ΕΚΑΣ; Προβλεπόταν ότι θα µει-
ωθεί το ποσό της κρατικής χρηµατοδότησης κατά 82 εκατοµµύ-
ρια ευρώ µόνο το 2015. Τι προβλέπονταν, κύριε Πρόεδρε, από
την αρχή εφαρµογής για όσους θεµελίωναν δικαίωµα σύνταξης
από 1-1-2015 και µετά από τον νέο τρόπο υπολογισµού της κύ-
ριας σύνταξης; Μειώσεις ύψους 2 εκατοµµυρίων ευρώ, 4 εκα-
τοµµυρίων ευρώ το 2016, 9 εκατοµµυρίων το 2017 και
κλιµακώνονταν, κύριε Πρόεδρε, γιατί γνωρίζετε ότι µε την αλ-
λαγή του τρόπου υπολογισµού επί τριάντα πέντε χρόνια από την
1-1-2015 και µετά θα γίνονταν συνεχείς µειώσεις των συντάξεων.

Τι προβλέπονταν –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- για την εφαρ-
µογή του νέου µαθηµατικού τύπου για το εφάπαξ; Μειώσεις
µέσα στο 2015 από 30% έως 80%, το οποίο θα στοίχιζε στις τσέ-
πες των συνταξιούχων, όπως το έχουν καταγράψει στον κρατικό
προϋπολογισµό, 70.000.000 ευρώ συν 50.000.000 ευρώ,
120.000.000 ευρώ. Κύριε Πρόεδρε, θα αφαιρούσαν, δηλαδή, από
τις τσέπες των συνταξιούχων αν ξαναεκλέγονταν κυβέρνηση και
τα εφάρµοζαν, πάνω από 500.000.000 ευρώ. 

Τι µου ζητάνε; Μου λένε, κύριε Πρόεδρε, ότι ως αρµόδιος
Υπουργός δεν εφαρµόζω αυτές τις διατάξεις, ενώ επιµένουν να
οδηγήσουµε σε ακόµα µεγαλύτερη λεηλασία τα εισοδήµατα των
συνταξιούχων. 

(Χειροκροτήµατα)
Δεν θα το κάνουµε, κύριε Πρόεδρε. Δεν υπάρχει καµµία περί-

πτωση. Όσο και αν µας πιέζουν οι δανειστές της χώρας, όσο και
αν µας πιέζει η πέµπτη φάλαγγα που λειτουργεί στην Ελλάδα
υπέρ τους, δεν θα το κάνουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μια στιγµή να τη-
ρήσω τη σειρά. Ο κ. Θεοχάρης ζήτησε τον λόγο για δύο λεπτά.

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Προέδρε.
Θα ήθελα να αναφερθώ λίγο στα ζητήµατα της τροπολογίας,

αλλά πριν από αυτό, ο κ. Στρατούλης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Θεοχάρη, µε

συγχωρείτε για λίγο. 
Στις 23.00’ θα διακόψω για τις ονοµαστικές ψηφοφορίες. Έχουν

υποβληθεί δύο προτάσεις. Θα συνεχίσουµε µε δύο-τρεις Βουλευ-
τές. Θα ρωτήσω τους κυρίους αγορητές αν θέλουν για ένα δίλε-
πτο να πάρουν τον λόγο, θα αναγνώσω τα ονόµατα και στις 23.00’
θα διεξαχθούν οι ονοµαστικές ψηφοφορίες. Τελείωσε το θέµα. Να
το ξέρετε αυτό και όσοι παρεµβαίνετε να ήσαστε φειδωλοί σε κα-
ταχρήσεις.

Κύριε Θεοχάρη, µπορείτε να συνεχίσετε για δύο λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ο κ. Στρατούλης µάς λέει

πάρα πολύ ωραία τι δεν θα κόψει. Δεν µας έχει πει ποιος θα τα
πληρώσει. Αυτή η σοφιστεία επιτέλους πρέπει να τελειώσει. Όταν
φέρνουµε διατάξεις στη Βουλή, οι οποίες λένε ότι ναι, δεν θα κό-
ψουµε κάτι ή θα αυξήσουµε κάποια έξοδα, πρέπει να µας λένε από
ποιον θα τα παίρνουν. Αυτό είναι µισή δουλειά. Πρέπει να φέρνουν
όλη τη δουλειά, διότι πιστεύουµε ότι τελικά οι έκτακτες εισφορές
θα πέσουν στο κεφάλι όλων. Οι άνεργοι µε τη φορολογία τους
αλλά και όλοι οι υπόλοιποι θα πληρώσουµε όλα αυτά.

Εάν οι επικουρικές συντάξεις, εάν τα εφάπαξ δεν έχουν επαρκή
χρηµατοδότηση, πρέπει να µας εξηγήσουν µε ποια µεθοδολογία
θα βρουν αυτήν τη χρηµατοδότηση για να µπορέσουµε να κρί-
νουµε αυτά που µας λέει ο κ. Στρατούλης.

Αυτό που ήθελα να πω -και συντοµεύω- είναι για την τροπολο-
γία. Δεν υπάρχει καµµία διαδικασία µε την οποία αυτή η εκπρόθε-
σµη τροπολογία να είναι αποδεκτή. Εξάλλου ρητά η Πρόεδρος
της Βουλής έχει δηλώσει ότι δεν θα κάνει αποδεκτή καµµία τρο-
πολογία. Τεχνηέντως έλειπε στο κατεπείγον νοµοσχέδιο,  δεν
ήθελε να δεχθεί κανένα κατεπείγον και µέσα σε πέντε νοµοσχέδια
έχουµε δύο πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, ένα κατεπείγον
και δύο κανονικά. Στο πρώτο κατεπείγον έλειπε, λοιπόν, η Πρό-
εδρος της Βουλής. Στην πρώτη κύρωση  πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου λείπει. Να δούµε τι τέχνασµα θα κάνει, ώστε να λείπει
και στη δεύτερη. Εδώ θα είµαστε και θα το παρακολουθήσουµε.

Το ζήτηµα είναι άλλο. Η  πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου έχει
ήδη έννοµες συνέπειες. Συνεπώς ο Υπουργός κ. Μάρδας ξέρει
πόσα χρήµατα έχει µαζέψει µε την πράξη αυτή. Αυτή εδώ η τρο-
πολογία είναι οµολογία ότι είναι απελπισµένοι, διότι σπάνε προθε-
σµιακές καταθέσεις µε τις οποίες έπαιρναν καλύτερα επιτόκια οι
φορείς και ζητάνε µε απελπισία, γιατί είναι προφανές ότι δεν βγαί-
νει ούτε ο µήνας µε αυτήν την τροπολογία. 

Να µας πει, λοιπόν, άµεσα ο κ. Μάρδας πόσα χρήµατα έχουν
µαζέψει µέχρι τώρα και πόσα χρήµατα τους αποµένουν για να
ολοκληρώσουν τις υποχρεώσεις του Απριλίου. Δεν είναι δυνατόν
µε αυτήν την τροπολογία να οµολογείται τέτοια αποτυχία και αδυ-
ναµία συλλογής τωνεσόδων για να καλυφθούν οι υποχρεώσεις.

Σας ευχαριστώ και περιµένουµε µία εξήγηση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας Το Ποτάµι)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Η τροπολογία, που

δεν ξέρω αν θα την κάνει δεκτή ο κύριος Υπουργός, αν τη
διαβάσετε, αµβλύνει την οξύτητα της πράξης για την οποίαν εσείς
παραπονείστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν την αµβλύνει. Με την
τροπολογία αυτή σπάνε τις προθεσµιακές!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Και συνεχίζω, για να
τοποθετηθούν…

ΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τώρα µε αυτό τις σπάτε τις προθεσµιακές!
Δεν σπάγανε πριν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Θεοχάρη, στο
πνεύµα σας λέω, αν τη διαβάσετε, αµβλύνει την οξύτητα, διότι
δεσµεύεται η Κυβέρνηση …

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μα δεν σπάγανε, κύριε
Πρόεδρε! Στην επιτροπή µάς δήλωσαν ότι δεν θα σπάσουν τις
προθεσµιακές! Με αυτό θα τις σπάσουν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Πριν σας δώσω τον
λόγο, κύριε Κεγκέρογλου, για δύο λεπτά, θα ήθελα να µιλήσω µία
στιγµή. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 74 παράγραφος 3 -οι νοµικότεροι θα τα
έχετε διαβάσει- επαφίεται στην Κυβέρνηση τι θα γίνει µε την
τροπολογία. Τροπολογία µε τις ατέλειες που παρετήρησε και
ενετόπισε ο κ. Βορίδης, εάν γίνει δεκτή από την Κυβέρνηση,
εισάγεται παρά τις ατέλειες.  

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν «επαφίεται», κύριε Πρόεδρε.
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Δεν «επαφίεται».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει ο κ.

Κεγκέρογκλου για δύο λεπτά και µετά ακολουθεί ο κ. Βορίδης.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ένα λεπτό θα χρειαστώ.
Κύριε Πρόεδρε, απευθύνοµαι στον κ. Στρατούλη, ο οποίος

αναφέρθηκε σε όλα τα θέµατα, αλλά δεν είπε εάν προτίθεται να
εφαρµόσει το ν.3863 και να δώσει τις αυξήσεις του προβλέπονται
σύµφωνα µε την αύξηση του ΑΕΠ, σύµφωνα µε τη συγκεκριµένη
διάταξη. Θα δοθούν οι αυξήσεις και αναδροµικά από 1-1-2015,
κύριε Στρατούλη; Αυτό είναι το ένα θέµα. 

Το δεύτερο θέµα είναι σε σχέση µε την τροπολογία, η οποία δεν
περιλαµβάνει τις καταθέσεις που δεν είναι προθεσµιακές, αλλά
είναι µε πολύ µεγάλα επιτόκια. Ξέρει ο κ. Μάρδας ότι υπάρχει
πλειάδα δήµων και περιφερειών που έχει καταθέσεις µε επιτόκια
4% και 5%, αλλά δεν είναι προθεσµιακές. Για αυτά δεν θα φέρετε
κάποια ρύθµιση; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει ο κ.

Βορίδης για δύο λεπτά. Μετά θα δώσω τον λόγο στον κ.
Κωνσταντινόπουλο. Τον έχω αναγγείλει τρεις φορές. Ύστερα θα
πάρει τον λόγο ο κύριος Υπουργός, ο κ. Αποστόλου, όπως του
έχω πει και θα κλείσει ο κ. Μάρδας. Βεβαίως, θα µιλήσει και ο
αιτήσας τον λόγο κ. Φίλης.

Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θέλω να πω ότι είµαι πολύ ευτυχής, γιατί νοµίζω

διευκρινίσαµε ζητήµατα, να µην µένουν απορίες και στον κ.
Βούτση. Τα έχουµε τακτοποιήσει όλα. Έτσι; Ωραία. 

Πάµε όµως τώρα στην τροπολογία. Άρθρο 73, παράγραφος 3
του Συντάγµατος: «Καµµία πρόταση νόµου ή τροπολογία ή
προσθήκη δεν εισάγεται καν για συζήτηση…»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εγώ το άρθρο 74,
παράγραφος 3 σας υπέδειξα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: «…αν προέρχεται από τη Βουλή,
εφόσον συνεπάγεται σε βάρος του δηµοσίου, των ΟΤΑ ή άλλων
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δαπάνες ή ελάττωση
εσόδων της περιουσίας τους, για να δοθεί µισθός, σύνταξη ή
γενικά όφελος σε κάποιο πρόσωπο».

Τώρα, το άρθρο 74 παράγραφος 3 προβλέπει: «Τροπολογίες
Βουλευτών σε νοµοσχέδια ή προτάσεις νόµων … δεν εισάγονται
για συζήτηση, αν δεν υποβληθούν έως και την παραµονή της
ηµέρας που θα αρχίσει η συζήτηση». Αυτό είναι το εκπρόθεσµο. 

Όµως, και σύµφωνα µε το άρθρο 75, παράγραφος 1: «Κάθε
νοµοσχέδιο και κάθε…»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε µε το
άρθρο 74, παράγραφος 3. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα συνεχίσετε εσείς, κύριε Πρόεδρε,
γιατί το εκπρόθεσµο είναι ένα ζήτηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): «Εκτός αν
συγκατατίθεται και η Κυβέρνηση να συζητηθούν». Έτσι απολήγει
το άρθρο 74, παράγραφος 3. Συνεχίστε επί της ουσίας, εάν έχετε
ένσταση, αλλά µην εγκαλείτε το Προεδρείο ότι δεν ερµηνεύει
καλά τον Κανονισµό. Σας παρακαλώ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μάλιστα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το βασικό µας

πρόβληµα εδώ, έτσι όπως το διαβάζω εγώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Επί της ουσίας

µιλήστε, εάν έχετε ένσταση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, όχι. Δεν έχω επί της ουσίας ή

µάλλον να το πω αλλιώς. Έχω ένσταση…
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ίσα ίσα, σας δίνει τον λόγο

παρατύπως συνέχεια ο κύριος Πρόεδρος. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να ολοκληρώσω, αν µου επιτρέπετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ωραία, ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το άρθρο 73 παράγραφος 3 είναι το ζήτηµα. Και το άρθρο 73

παράγραφος 3 του Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τι θέµα θέτει; Θέτει θέµα ότι δεν µπορεί να υπάρξει από τη Βουλή
οποιαδήποτε τροπολογία ή νοµοθετική πρωτοβουλία, εάν αυτό
επιφέρει δηµοσιονοµικό κόστος. Αυτό έχει γίνει για µία σειρά

από λόγους. Υπάρχει µία παράδοση σε αυτό. Η συγκεκριµένη
τροπολογία επιφέρει δηµοσιονοµικό κόστος. Εποµένως κατ’
αρχάς δεν εισάγεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Δεν επιφέρει
κόστος. Δηµιουργεί ωφέλεια και είναι contradictio, είναι αφ’
εαυτής αντίφαση, αυτό που λέτε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αφήστε να πω. Επιφέρει κόστος. 
Θα σας πω τώρα και για την ουσία. Η πρώτη αντίρρηση ουσίας

είναι ότι εµείς ούτως ή άλλως δεν υποστηρίζουµε τη ρύθµιση.
Άρα σε κάθε περίπτωση δεν θέλουµε να γίνει. Αυτό είναι το
πρώτο. Εγώ λέω ότι δεν µπορεί να το κάνει δεκτό η Κυβέρνηση
για τον λόγο που σας είπα. 

Το δεύτερο το οποίο είναι επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, είναι
το εξής: Τι λέει η Κυβέρνηση τώρα µε αυτό; Λέει: Αν υποστούν
ζηµία οι ΟΤΑ –γιατί;- επειδή θα σπάσουν τις προθεσµιακές κατα-
θέσεις και επέλθει ταυτοχρόνως και ζηµία στις τράπεζες εξαιτίας
του σπασίµατος αυτού, τότε στην πραγµατικότητα όλο αυτό θα
έρθει να το επωµιστεί το ελληνικό δηµόσιο. Γιατί; Για να απαµ-
βλύνει τις συνέπειες της ρυθµίσεως αυτής. 

Έχουµε δύο θέµατα εδώ. Πρώτον, έχουµε οµολογία της ζη-
µίας που υφίστανται οι ΟΤΑ και δικαίωση της κριτικής που κά-
νουµε µέχρι τώρα. Δεύτερον, έχουµε επιλογή να µεταφερθεί το
κόστος αυτής της συγκεκριµένης επιλογής στον φορολογούµενο
αντί στις τράπεζες και στην αντιδικία. Άρα εδώ έχουµε και αντίρ-
ρηση ουσίας, κύριε Πρόεδρε. 

Επιµένω, όµως, στο άρθρο 73 παράγραφος 3, γιατί ανοίγει
εξαιρετικά κακή πρακτική. Το λέω για την Κυβέρνηση. Θα το
βρείτε µπροστά σας αυτό. Διότι αν το κάνετε µία φορά, θα σας
έρχονται συνεχώς τροπολογίες από τη Βουλή µε συγκεκριµένη
πίεση που θα έχουν δηµοσιονοµικό κόστος, θα λέτε για το άρθρο
73 παράγραφος 3 που είναι κόφτης και συγκράτηση δαπανών
και δεν θα µπορείτε να το επικαλεστείτε, γιατί θα έχετε ανοίξει
µία πάρα πολύ κακή αρχή. 

Για αυτό τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, για λόγους συνταγµατι-
κούς –µην ξαναβάλουµε τώρα συνταγµατικό θέµα- έχει τη δυνα-
τότητα η Κυβέρνηση να νοµοθετήσει τη Δευτέρα. Ας φέρει την
τροπολογία αυτή µε έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου στο νοµο-
σχέδιο της ΕΡΤ ως τροπολογία να συζητηθεί κανονικά. Γιατί πρέ-
πει να έρθει ως βουλευτική χωρίς έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου, χωρίς εκτίµηση του κόστους, χωρίς οτιδήποτε και
να περάσει µε αυτόν τον αντικανονικό τρόπο; Δευτέρα είναι. Την
Τρίτη ψηφίζεται το νοµοσχέδιο και τελειώνει. Τι πρόβληµα έχετε,
δηλαδή, σε αυτό; Και το λέω αυτό, εάν επιµένετε στη ρύθµιση.
Αφήστε την ουσία. Μην πάµε τώρα σε θέµα αντισυνταγµατικό-
τητας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μετά την ευφυή
ανατοποθέτηση σας, νόµιζα ότι θα εισηγήσθω κάτι διαφορετικό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα τον κ. Στρατούλη σή-

µερα να µιλάει για τις µειώσεις που σταµάτησε ο ίδιος. Ο ίδιος
όµως και η Κυβέρνηση είχαν υποσχεθεί ότι µε ένα νόµο, µε ένα
άρθρο, ότι θα καταργήσουν το µνηµόνιο. Άρα δεν χρειαζόταν σε
καµµία περίπτωση να υπάρχουν αυτές οι µειώσεις. 

Για όλα αυτά, όµως, έχει απαντήσει ο κ. Μάρδας. Ο κ. Μάρδας
δεν είναι ένα τυχαίο στέλεχος. Ο κ. Μάρδας είναι πολλά χρόνια
στη δηµόσια διοίκηση. Έχει κάνει Γενικός Γραµµατέας Εµπορίου
επί κ. Χριστοδουλάκη. Τον έχει διορίσει ο κ. Τσοχατζόπουλος
στον Οργανισµό Προώθησης Εξαγωγών. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Όχι. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα, ο ίδιος, ένα
µήνα πριν τις εκλογές σε αρθρογραφία του, δυστυχώς πάλι στο
«Protagon.gr» του κ. Θεοδωράκη έλεγε: «Αφού πήραµε µία νέα
δόση αηδίας» -ο κ. Μάρδας τα έλεγε αυτά- «από το πολιτικό µας
σύστηµα µε την υπόθεση Χαϊκάλη, πορευόµαστε στις εθνικές
εκλογές. Έτσι, λαϊκιστές της Δεξιάς που σχίζουν φύλλο- φύλλο το
µνηµόνιο και της Αριστεράς, που θα το σκίζουν µία και έξω» -για
εσάς λέει, κύριε Στρατούλη, «προσπαθούν να δείξουν στους Έλ-
ληνες ψηφοφόρους πόσο κακοί είναι ή θα είναι απέναντι στην
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τρόικα, µία ακατανόητη τακτική» -συνεχίζει ο κ. Μάρδας- «µε αντι-
φατικές στρατηγικές και µε πλήθος ανδρών και γυναικών ενός µέ-
τριου πολιτικού συστήµατος και ήθους προσπαθούν να πείσουν
οι εραστές της εξουσίας» -µάλλον για εσάς θα ήταν- «τους πολίτες
ότι η σωτηρία της χώρας εξαρτάται από τη σύγκρουση τους µε
την τρόικα». Για εσάς λέει, πιθανόν. Δεν υπάρχουν άλλοι. 

Και λέει και κάτι άλλο στο τέλος. Λέει ότι έπρεπε να έρθει η
τρόικα για να βάλει επιτέλους τάξη στη χώρα. Αυτά δεν τα λέω
εγώ. Αυτά τα λέει ο κ. Μάρδας, Καθηγητής Τµήµατος Οικονοµικών
Επιστηµών του Αριστοτέλειου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης. 

Σας το καταθέτω στα Πρακτικά αυτό το δηµοσίευµα, γιατί δεν
χρειάζεται να τα λέµε εµείς. Γιατί, ο κ. Βούτσης, εάν τα έλεγα εγώ,
θα µου έλεγε ότι δεν είµαι πατριώτης και όλα αυτά. Τα είπε στις
31-12-2014 ο Υπουργός που έχετε µπροστά σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε Κων-

σταντινόπουλε. Μην τον διακόπτετε συνεχώς. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όµως, ο κ. Μάρδας ήταν

και προφητικός κατά τη διάρκεια των προγραµµατικών δηλώσεων.
Πραγµατικά, είναι όλα αυτά µαζί. Εκτός του ότι βρίσκει λεφτά σε
µία ώρα, έχει και µαντικές και προφητικές ικανότητες. 

Έλεγε λοιπόν ο κ. Μάρδας στις προγραµµατικές δηλώσεις της
Κυβέρνησής σας: «Επίσης, επιδιώκεται η επανεξέταση του θεσµι-
κού πλαισίου περί δαπανών µετακίνησης των δηµοσίων λειτουρ-
γών, για να µην αντιµετωπίζουµε φαινόµενα, όπως παλαιότερα,
κατά τα οποία ένας Υπουργός µετέφερε έντεκα άτοµα στις Βρυ-
ξέλλες, σε συµβούλιο Υπουργών, µόνο και µόνο για να ανακοινώ-
σει ότι ανοίγει το Μουσείο της Ακρόπολης». Δεν θέλω να πιστεύω
ότι το λέγατε για την κ. Κωνσταντοπούλου, που πήρε δώδεκα και
πήγε στη Ρώµη. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεκατρία.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ήσασταν πραγµατικά

τόσο προφητικός; Δεν θέλω και δεν µπορώ να το πιστέψω!
Ολοκληρώνω και θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος. Δεν χρειάζεται

να πω κάτι άλλο. Συνάδελφοι της Κυβέρνησης, υπάρχουν πλειστη-
ριασµοί; Γιατί ο Υπουργός που αγωνίζεται εναντίον της τρόικας
µαζί µε την Κυβέρνηση, µας λέει εδώ και πέντε µήνες ότι ο κόσµος
µε τους πλειστηριασµούς έχανε τα σπίτια του. Περιµένουµε, λοι-
πόν, αυτήν την τροπολογία και δεν την έχετε φέρει. Σταµάτησαν
οι πλειστηριασµοί ή εσείς το ξεχάσατε; 

Όσον αφορά, κύριε Βούτση, αυτό που είπατε και το ανέφερε
και ο κ. Φίλης, για τις εκλογές και την «επαναβάπτιση», το κατα-
λάβαµε. Επειδή τώρα τελευταία πάτε στις εκκλησίες, σας εύχοµαι
να σας φωτίσει ο Θεός να κάνετε ό,τι καλύτερο για τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος):Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Αποστόλου έχει ζητήσει τον λόγογια τρία λεπτά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας):
Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, µόνο συζήτηση επί της
πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου δεν κάνουµε. Φτάσαµε µάλι-
στα σε έναν κοινοβουλευτικό έλεγχο χωρίς όρια και µε φαντασιώ-
σεις, χωρίς ουσιαστικά συγκεκριµένο αντικείµενο. 

Έχουµε µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Η Κυβέρνηση
έχει το δικαίωµα να φέρει τη συγκεκριµένη πράξη.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Από πού το έχει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Αυγενάκη, µη

διακόπτετε. Αφήστε τον Υπουργό να µιλήσει. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-

γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Σας
παρακαλώ!

Η Κυβέρνηση θέλει σε αυτήν την κρίσιµη περίοδο τη διαπραγ-
µάτευση που κάνει να την κάνει απερίσπαστα, έχοντας την οµό-
θυµη στήριξη του ελληνικού λαού. Θέλει να έχει λύσει όλα τα

ενδεχόµενα που µπορεί να προκύψουν από άλλου είδους υποχρε-
ώσεις. 

Επειδή έχει γίνει µεγάλη σπέκουλα γύρω από τα διαθέσιµα των
οργανισµών του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, θέλω να σας
πω ότι πρόκειται για αξιοποίηση των διαθεσίµων. Μάλιστα, µε την
τροπολογία που φέρνει, ακόµα και σε περιπτώσεις που έχουµε
προθεσµιακές καταθέσεις, πάλι όλα αυτά διασφαλίζονται. 

Εάν σας αναφέρω εγώ το παράδειγµα του ΟΠΕΚΕΠΕ, θα µου
πείτε ότι δεν είναι αξιοποίηση σε όφελος του αγροτικού χώρου;
Λοιπόν, µεταφέραµε στην Τράπεζα της Ελλάδος σε ρέπος 2,3%-
2,4%, περίπου 300 εκατοµµύρια του ΟΠΕΚΕΠΕ, τα οποία ήταν
παρκαρισµένα από το 2008 έως τον Οκτώβριο του 2014 µε µηδε-
νικό επιτόκιο σε τραπεζικό ίδρυµα. Από τον Οκτώβριο του 2014
µέχρι προχθές µε επιτόκιο 0,3!

Δεν αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αυτό είναι σωστή αξιοποίηση
των διαθεσίµων του ΟΠΕΚΕΠΕ; Ποια διαθέσιµα; Γιατί έχει γίνει
µια σπέκουλα ότι αυτά τα διαθέσιµα θα εµποδίσουν την πληρωµή
των ενισχύσεων γενικά του αγροτικού χώρου. Και πληρωµές, λοι-
πόν, έγιναν κανονικά και συνεχίζουν να γίνονται και ταυτόχρονα
τα συγκεκριµένα χρήµατα δεν υπάρχει δυνατότητα να χρησιµο-
ποιηθούν για πληρωµές ενισχύσεων. 

Τα συγκεκριµένα χρήµατα αφορούν το Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης. Ήταν προκαταβολή από το πρόγραµµα 2007-2014 και
ξέρετε ότι η προκαταβολή συµψηφίζεται στο τέλος του προγράµ-
µατος. Το πρόγραµµα δεν έχει τελειώσει. Μένουν άλλοι έξι µήνες.
Μάλιστα κάνουµε µία προσπάθεια –και αυτά πρέπει να συζητάµε-
να πάρουµε µία παράταση έξι µηνών, ούτως ώστε να απορροφή-
σουµε ένα δισεκατοµµύριο ευρώ, αγαπητοί συνάδελφοι, που θα
χάσουµε γιατί δεν µπορέσαµε µέχρι σήµερα να διαχειριστούµε το
συγκεκριµένο πρόγραµµα για τον αγροτικό χώρο. Αυτά είναι τα
κύρια θέµατα που πρέπει να συζητάµε.

Από πλευράς, λοιπόν, του ΟΠΕΚΕΠΕ τα συγκεκριµένα χρήµατα
δεν µπορούν να πάνε σε άλλο σκοπό ούτε να διατεθούν πριν από
την ολοκλήρωση του προγράµµατος. 

Ποια, λοιπόν, προβληµατικότητα και ποια δυσχέρεια έρχεται
στον συγκεκριµένο οργανισµό; Καµµία απολύτως. Άρα να µην κά-
νουµε σπέκουλες, ιδιαίτερα σε έναν χώρο που έχει ευαισθησίες. 

Από εκεί και πέρα, αγαπητοί συνάδελφοι, να ξεκαθαρίσουµε ένα
πράγµα: Εµείς έχουµε ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα. Βεβαίως,
αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν έχουµε το ίδιο
πρόγραµµα. Δεν έχουµε την ίδια αφετηρία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Το ξέρουµε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ησυχία παρακαλώ
για να τελειώνουµε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Επο-
µένως άλλες οι στοχεύσεις οι δικές µας, άλλες οι δικές σας.
Επιτέλους συµφωνούµε σε αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πηγαίνουµε προς το τέλος µιας
δύσκολης διαδικασίας, για την οποία ζητώ και εγώ συγγνώµη και
για λάθη και για τόνους κ.λπ..

Ο κ. Φίλης ζήτησε τον λόγο. Να δούµε και ποιος άλλος. Θα
δώσω τη δυνατότητα για µία δίλεπτη –όχι παραπάνω- παρέµβαση
των κυρίως αγορητών εάν το θέλουν. Θα δώσω τον λόγο στον
κύριο Υπουργό να µας πει για την τροπολογία και να κλείσει. Θα
αναγνώσουµε τα ονόµατα των συναδέλφων που υπογράφουν τις
ονοµαστικές. Στις 23.00’ θα διακόψουµε. Στις 23.05’ µε 23.10’ θα
αρχίσουµε την ονοµαστική ψηφοφορία. 

Κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τροπολογία που προτείνουν οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ απαντά

στην αγωνία, την οποία ακούσαµε και εχθές κατά την ακρόαση
των φορέων, σε µια αγωνία δηµάρχων, νοµαρχών, αλλά και Βου-
λευτών σχετικά µε την απόδοση των προθεσµιακών καταθέσεων
και το ενδεχόµενο να προκύψει ζηµία εις βάρος ορισµένων δήµων
ή περιφερειών. 

Συνεπώς µόνο θετικά θα µπορούσε κάποιος να εκλάβει αυτήν
την κίνηση. Τα ζητήµατα τα οποία προβλήθηκαν, ότι δεν υπάρχει,
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λέει, έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, να πω ότι απ’
όσο γνωρίζουµε δεν είναι αναγκαίο να υπάρχει έκθεση όταν κα-
τατίθεται βουλευτική τροπολογία. Και είναι βεβαίως στην ευχέρεια
της Κυβέρνησης να αποδεχτεί την τροπολογία αυτή ή να δει κά-
ποια άλλη διαδικασία, που κατά τη γνώµη της θα µπορέσει να ικα-
νοποιήσει –επαναλαµβάνω- την εύλογη απαίτηση των δηµάρχων
και των περιφερειαρχών να µην ζηµιωθούν από το θέµα των προ-
θεσµιακών καταθέσεων. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Φίλη.
Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά και εσείς.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και λιγότερο, κύριε Πρό-

εδρε.
Για την τροπολογία τοποθετήθηκε ο κ. Βορίδης προηγουµένως.

Για εµάς είναι απαράδεκτη διαδικασία. Πρέπει να έρθει για να γίνει
κανονική συζήτηση. Μπορείτε να τη φέρετε τη Δευτέρα και να
δούµε σε τι ακριβώς αφορά, για τι ποσά µιλάµε.

Επίσης, προσέξτε, κύριε Πρόεδρε, κάτι δεν έχει γίνει αντιληπτό
ενδεχοµένως. Τραπεζικές ζηµίες –γιατί αυτές οι ζηµίες είναι µε-
ταξύ του καταθέτη και της τραπέζης- τις αναλαµβάνει το ελληνικό
δηµόσιο από µια κίνηση που κάνει η Κυβέρνηση.

Και θα πω στο φίλο µου τον κ. Στρατούλη, γιατί µου έκανε
αυτήν την ωραία ανάλυση πριν για το πόσο καλοί είσαστε ως προς
τις συντάξεις το εξής: Ξέρετε, κύριε Στρατούλη, όταν δύο ηµέρες
πριν ο κύριος Υπουργός σας στην τηλεόραση απεκάλυψε ότι σας
λείπουν 400 εκατοµµύρια για να πληρώσετε µισθούς και συντά-
ξεις, όταν δηλαδή δεν ξέρετε αν θα έχετε να πληρώσετε τον επό-
µενο µήνα µισθούς και συντάξεις, το να έρχεστε εδώ και να µας
λέτε πόσο θέλετε να τις προασπίσετε, είναι λίγο οξύµωρο και αν-
τιφατικό. 

Επίσης, να σας πω ότι αν µε τη διαπραγµάτευση που κάνετε,
όπως την κάνετε, πάµε στη δραχµή, θα µειωθούν όλες οι συντά-
ξεις, κύριες, επικουρικές, τα πάντα, περίπου 80%. Τόση θα είναι η
υποτίµηση. Άρα δεν είστε εσείς ο καλός και εµείς οι κακοί. Προ-
σέξτε γιατί πάτε τη χώρα κατευθείαν στα βράχια. 

Όσον αφορά δε τον κ. Μάρδα –για να κλείσω- να πω, κύριε
Υπουργέ, ότι χάρηκα πάρα πολύ µε το άρθρο που διάβασε ο κ.
Κωνσταντινόπουλος. Ήταν εξαιρετικό. Δεν ήξερα ότι είστε δικός
µας τόσο καιρό! Ίσως γι’ αυτό µας ήσασταν και τόσο πολύ συµ-
παθής.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πραγµατικά χαίροµαι. Όταν κατεβείτε, µπορείτε να κάτσετε από

εδώ.  Κανένα πρόβληµα. Οι απόψεις µας ταυτίζονται. Με τον κ.
Στρατούλη θα έχετε κάτι θεµατάκια και τον κ. Βούτση, που προ-
ηγουµένως µας είπε ότι όσοι αντιστέκονται στην τρόικα είναι πα-
τριώτες και όλοι οι υπόλοιποι είναι προδότες! Μάλλον, σας
κατέταξε και εσάς στους προδότες ο κ. Βούτσης, αφού κατά τον
κύριο Υπουργό ευτυχώς που ήρθε η τρόικα να φτιάξει την Ελλάδα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύριε

Γεωργιάδη. 
Ο κ. Μπαλαούρας, η κ. Ασηµακοπούλου, ο κ. Γαλέος, ο κ. Χα-

ρακίδης, ο κ. Βαρδαλής, ο κ. Καµµένος, ο κ. Λοβέρδος, αν θέλουν
για ένα δύο λεπτά να µιλήσουν, πριν πάρει τον λόγο ο κύριος
Υπουργός. 

Θέλετε, κύριε Μπαλαούρα, να µιλήσετε;
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Μπαλαούρα,

έχετε τον λόγο αυστηρά για δύο λεπτά. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα έπεσαν

οι µάσκες. Η Νέα Δηµοκρατία επανέλαβε µόλις εδώ και ένα τέ-
ταρτο τις θέσεις της για να στηρίξει το mail Χαρδούβελη, το
οποίο δεχόταν τη µείωση µισθών και συντάξεων. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άντε πάλι! 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αφού σου το διάβασα! 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Τι διάβασες; Τα ξέρουµε. Μη µε

διακόπτεις. Δεν σε διέκοψα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Μόνος σου είπες ότι είστε από

ιδεολογική και πολιτική άποψη υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάλι τα ίδια! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Φυσικά. Και εσείς είστε!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Γνωρίσαµε λοιπόν τις ιδιωτικο-

ποιήσεις σας, γνωρίσαµε το ξεπούληµα που κάνατε όλα αυτά τα
χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ηπιότερα, κύριε
Μπαλαούρα. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Η Νέα Δηµοκρατία επίσης επα-
νέλαβε ότι είναι υπερήφανη για το πετσόκοµµα των εργασιακών
δικαιωµάτων –µόλις το είπατε- παρά το γεγονός της καταδίκης
της χώρας µας από τη Διεθνή Οργάνωση Εργασίας. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τρεις λίστες έχει δώσει ο Βαρουφάκης! 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Καταρρίφθηκαν παταγωδώς οι

αιτιάσεις από τη Νέα Δηµοκρατία, το Ποτάµι και το ΠΑΣΟΚ για
την αντισυνταγµατικότητα της πράξης. Το ίδιο έγινε και για την
αναδροµικότητα. Και εδώ τόση ώρα µας κορόιδευαν. Ψήφιζαν
πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου µε αναδροµική ισχύ πολλά-
κις, εντός της Βουλής, οι ίδιοι άνθρωποι. 

Το δίληµµα που θέσαµε, συνάδελφοι, είναι απλό. Με τη δια-
πραγµάτευση ή  την υποταγή; Αυτό όµως δεν ισχύει πια. Δεν
ισχύει διότι εξακολουθείτε να είστε υπέρ της υποταγής, γιατί εκ-
προσωπείτε τους πιο ακραίους δανειστές, όχι σαν πράκτορες
που ξεσηκωθήκατε προηγουµένως από τον Νίκο Βούτση, αλλά
σαν ιδεολογική και πολιτική ταύτιση στην υποταγή, την ιδεολο-
γική και πολιτική, που έχετε από τον νεοφιλελευθερισµό και τους
πάτρωνές του. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ όµως είναι σε αντίθετη πλευρά, είτε σας αρέσει είτε
δεν σας αρέσει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τρεις φορές µε τη Μέρκελ!
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Εκπροσωπούµε τον κόσµο της

εργασίας, κυρία Βούλτεψη και…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τρεις φορές σε ένα µήνα πήγατε στη

Μέρκελ. Είστε µερκελιστές! 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: …µε την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ

βρήκαµε χαρτί υγείας και τα ATM λειτουργούσαν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώσατε,

κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Βούλτεψη, εκπροσω-

πούµε τον κόσµο της εργασίας, σας αρέσει δεν σας αρέσει, τους
νέους ανθρώπους, τους συνταξιούχους, τους ανήµπορους. Μαζί
µε αυτούς θα διαπραγµατευτούµε. Μαζί µε αυτούς θα στηριχ-
θούµε και θα προχωρήσουµε, θα συµπορευθούµε. Θα συνεχίσει
το χαµόγελο στα χείλη τους που φάνηκε από τις 25 Γενάρη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρία Ασηµακοπού-

λου, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Αντιλαµβάνοµαι ότι είναι

µία δύσκολη µέρα για τους συναδέλφους της Συµπολίτευσης.
Πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, την ψηφίζετε! Την ψηφίζετε
την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου. Την ξορκίζατε, µας βρί-
ζατε, την ψηφίζετε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, χωρίς
την κ. Κωνσταντοπούλου βέβαια να προεδρεύει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Στο Ερεβάν είναι. 
ΑΝΝΑ-ΜΙΣΕΛ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Για να δούµε την Τετάρτη,

που θα συζητήσουµε τη δεύτερη πράξη νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου -όταν θα έρθει στην Ολοµέλεια- αν προεδρεύσει, έτσι για να
δούµε αν είναι σύµπτωση σήµερα αυτό. 

Θα την ψηφίσετε. Είναι πιο σηµαντικό. Είναι µια θλιβερή µέρα,
γιατί η ψήφιση αυτού του πράγµατος είναι µία οµολογία ότι δεν
υπάρχει τίποτε άλλο εκτός από µία πορεία προς τη χρεοκοπία
της χώρας. Δεν έχετε εξασφαλίσει τίποτα!

Και ξέρετε, το θέµα µε την πραγµατικότητα είναι ότι δεν µπο-
ρεί να κρυφτεί πίσω από ένα πέπλο δηµιουργικής ασάφειας για
πάρα πολύ. Δεν υπάρχουν δύο πραγµατικότητες. Δεν υπάρχει η
πραγµατικότητα στο εξωτερικό, η πραγµατικότητα από µια άλλη
οπτική σκοπιά και η πραγµατικότητα από τη δική µας οπτική σκο-
πιά. 

Μια είναι η πραγµατικότητα και κάποια στιγµή θα φανεί, γιατί
τρέχει ο χρόνος και κάποια στιγµή θα δούµε. Υπάρχει κάποια
συµφωνία; Γιατί εγώ δεν άκουσα σήµερα να βγαίνει κάποια συµ-
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φωνία από πουθενά. Και τα χαµόγελα του κ. Τσίπρα και οι υπο-
κλίσεις και όλα αυτά δεν είναι συµφωνία. 

Συµφωνία, λοιπόν, περιµένουµε να δούµε, για να πάει η χώρα
όχι στα βράχια, αλλά σε µια ηµέρα βιώσιµη, µια ηµέρα καλύτερη.
Όταν είστε έτοιµοι, θα ξανασυζητήσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε.
Ο κ. Γαλέος επιθυµεί να κάνει χρήση;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΛΕΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε

Γαλέο, για δύο λεπτά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΛΕΟΣ: Είδαµε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-

νου. Είδαµε τον τρόπο που τις φέρνετε. Απροετοίµαστοι. Οι πρά-
ξεις αυτές είναι αντισυνταγµατικές, παρ’ όλα ταύτα ψηφίζονται
µέσα στη Βουλή και τις κάνετε συνταγµατικές. 

Φέρνετε τροπολογίες και δεν είναι η πρώτη φορά. Σχεδόν κάθε
φορά αυτό το πράγµα γίνεται. Την περασµένη φορά για την ανά-
πτυξη, φέρατε τέσσερις τροπολογίες µέσα σε είκοσι τέσσερις
ώρες. Γι’ αυτό, ο τρόπος που τα φέρνετε εδώ στη Βουλή για συ-
ζήτηση δείχνει και την ποιότητα των νοµοσχεδίων και την ποι-
ότητα της δουλειάς σας και σίγουρα δείχνει και την ποιότητα των
αποτελεσµάτων. 

Κύριοι, αυτήν τη στιγµή βρισκόµαστε σε µια δύσκολη θέση. Ο
κόσµος δυστυχεί και δυστυχεί περισσότερο απ’ ό,τι δυστυχούσε
πριν από έναν χρόνο. Είπατε ότι θα έρθετε για να φτιάξετε ένα
καλύτερο µέλλον, ένα καλύτερο παρόν, όσο το δυνατόν γίνεται.
Βλέπουµε, αντί αυτού, εσείς να προσπαθείτε να κάνετε πράγ-
µατα χωρίς κανένα πρόγραµµα, χωρίς καµµία ουσία, χωρίς κα-
νέναν στόχο.

Κάντε κάτι για τον κόσµο. Λιµοκτονεί. Είναι πολύ χειρότερα
από παλιά. Κρατήστε τις υποσχέσεις σας. Κι ελπίζω να µην φθά-
σουµε και στην χρεοκοπία που, όπως φαίνεται, διαγράφεται στο
κοντινό µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,

κύριε Γαλέο.
Ο κ. Χαρακίδης θέλει να µιλήσει για δύο λεπτά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Θα αντικαταστήσω τον κ. Χα-

ρακίδη ο οποίος απουσιάζει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τι να αντικαταστήσει,

κύριε Πρόεδρε;
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ!
Συνεχίστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µην ανησυχείτε. Δεν θα «τρολάρω» άλλο για την ΠΝΠ. Έχει
ακουστεί τόσο πολύ, έχουν διαβαστεί τόσες πολλές δηλώσεις,
γι’ αυτό δεν θα «τρολάρω» άλλο. «Δεν µεταδίδω άλλο»! Όσον
αφορά την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, έχει ειπωθεί και θα
τα ξαναπούµε την Τετάρτη. Πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου,
τελειώσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ήσασταν ο πρώτος
οµιλητής που έπρεπε να µιλήσει τώρα και µε είχατε ρωτήσει. Το
λέω απλώς για τους συναδέλφους του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος. 

Συνεχίστε τώρα, παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Δεν θα διαβάσω καµµία δή-

λωση κανενός για τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Το
έχουµε εξαντλήσει.

Υπάρχει ένα µείζον θέµα για εµένα. Υπάρχει το µείζον θέµα σε
ποια όχθη είµαστε ποιοι, ποιοι είναι προδότες και ποιοι δεν είναι
και ποιοι είναι πεµπτοφαλαγγίτες. Νοµίζω ότι τα πράγµατα είναι
πολύ καθαρά. Για εµάς κανένας δεν είναι στην άλλη όχθη. Όλοι
από εδώ είµαστε. Έχουµε, όµως, το δικαίωµα να διαφωνούµε και
έχουµε το δικαίωµα να ανησυχούµε. 

Είναι πολύ καθαρό ότι όλος ο ελληνικός λαός ανησυχεί. Ο τρό-
πος µε τον οποίο εφαρµόστηκε η λύση του εσωτερικού αναγκα-
στικού δανεισµού, µας κάνει όλους να ανησυχούµε. Προφανώς,
όλοι οι Έλληνες πολίτες δεν είναι πεµπτοφαλαγγίτες που ανη-
συχούν. Ανησυχούν εύλογα γιατί είναι µια δήλωση, ουσιαστικά,

έργου της Κυβέρνησης ότι δεν έχει άλλο από λεφτά τουλάχιστον
για τις επόµενες εβδοµάδες, όχι για τους επόµενους µήνες ή για
το επόµενο εξάµηνο. Τελειώνουµε εδώ. Ο χρόνος τελειώνει. 

Κι αν θέλουµε να έχουµε λύσεις, αν θέλουµε να έχουµε συ-
στράτευση, καλό θα είναι να σταµατήσουµε να διχαστικά, που
βέβαια καλύπτουν στα δελτία ειδήσεων την αποτυχία του Eu-
rogroup ή τη φασαρία τη σχετική µε τον κ. Βαρουφάκη, δεν δί-
νουν όµως την ευκαιρία να συµφωνήσουµε σε µια ευρωπαϊκή
προοπτική. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο κ. Βαρδαλής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα θέλει να µιλήσει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ο κ. Βαρδαλής πα-

ραιτείται.
Ο κ. Καµµένος από τους ΑΝΕΛ δεν είναι εδώ.
Ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος επιθυµεί να κάνει χρήση;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, για δύο λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε ανταλλάξει

όλα τα επιχειρήµατά µας. Δεν θέλω να προσθέσω κάτι. Απλώς
στην κυρίως οµιλία µου, επειδή δεν είχα τον χρόνο, δεν έκανα
αναφορά στα νοσοκοµεία και θέλω να την κάνω τώρα.

Άκουγα χθες το πρωί στην τηλεόραση τον κύριο Υπουργό
Υγείας να λέει ότι έφυγε µεν από το Υπουργείο του έγγραφο
προς τις διοικήσεις των νοσοκοµείων ότι περιλαµβάνονται και τα
νοσοκοµεία εκεί και άρα κ.λπ., κ.λπ., αλλά τελικά δεν περιλαµβά-
νονται ακριβώς και είναι στη διακριτική ευχέρεια του κάθε νοσο-
κοµείου κ.λπ., κ.λπ., κ.λπ..

Χθες, στην επιτροπή άκουσα και την Κυβέρνηση να τοποθετεί-
ται σχετικά και κατάλαβα την ταλαιπωρία του κ. Κουρουµπλή.
Δεν µας έδωσε η Κυβέρνηση να καταλάβουµε τι ακριβώς συµ-
βαίνει µε τα νοσοκοµεία και παρακαλώ, επειδή η διάταξη, όπως
είναι διατυπωµένη, τα περιλαµβάνει, να το επιβεβαιώσει ο αρµό-
διος Υπουργός για να µην υπάρχουν µπερδέµατα και σε εµάς,
που δεν µας επιτρέπετε να λέµε πως δεν ξέρουµε τι ακριβώς έχει
ψηφιστεί, ή πώς δεν περιλαµβάνονται µε τη δική του παρέµβαση
και χάριν της ιστορικής ερµηνείας. Διότι όπως είπα και το πρωί,
ή διατυπώνεις κάτι και βοηθάς τον ερµηνευτή ή δεν το διατυπώ-
νεις και όσα λες εδώ είναι απλές εκθέσεις ιδεών.

Το δεύτερο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι πολλοί
συνάδελφοι της Πλειοψηφίας και Υπουργοί υπερασπίστηκαν την
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου µε πολύ µεγάλη ορµή και
πάθος. Αναρωτιέται κανείς αν αυτή, η µία εκ των δύο µορφών
εσωτερικού δανεισµού, είναι τελικά και φιλολαϊκή ενέργεια, είναι
τελικά και κάτι που καλώς έγινε.

Διότι, αν παρακολουθήσουµε αυτήν τη σκέψη, τότε µπορούµε
να καταλάβουµε, κύριε Πρόεδρε, σε καµµιά δεκαπενταριά µέρες,
όταν θα έρθει εδώ και η άλλη µορφή εσωτερικού δανεισµού, δη-
λαδή το κούρεµα των ιδιωτικών καταθέσεων, µε ποιο πάθος θα
µιλάνε.

Τέλος, ως προς την τροπολογία…
(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Να είστε καλά, συνάδελφοι! Να είστε καλά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Παρακαλώ πολύ,

κύριοι συνάδελφοι!
Συνεχίστε και ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τέλος, κύριε Πρόεδρε, στην ίδια

γραµµή της τσαπατσουλιάς, της ακαταστασίας, στο πλαίσιο ενός
εσωτερικού δανεισµού, φέρνει µία οµάδα Βουλευτών υπό την
πίεση και της σηµερινής συνεδρίασης µία τροπολογία.

Κύριε Πρόεδρε, τη συζητούµε, ενώ δεν ξέρουµε αν η Κυβέρ-
νηση την έχει κάνει δεκτή. Δεν πειράζει, όµως, ας διευκολύνουµε.
Οι τοποθετήσεις που κάναµε για την τροπολογία και στην επι-
τροπή είναι ότι ίσως είναι χρήσιµη, µα χρησιµότερο είναι αυτές
οι καταθέσεις σε προθεσµιακούς λογαριασµούς να εξαιρεθούν.
Δεν το δέχονται αυτό. Έρχεται αυτή η τροπολογία. Καταλαβαί-
νουµε ότι κατατίθεται από Βουλευτές για να ξεπεραστεί το πρό-
βληµα της έλλειψης της έκθεσης του Γενικού Λογιστηρίου.

Όµως, αν η Κυβέρνηση την κάνει δεκτή, οφείλει να µας δώσει
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µια εικόνα του κόστους και οφείλει να πει εδώ τι θα γίνει µε άλλες
περιπτώσεις καταθέσεων στις οποίες αναφέρθηκε ο κ. Κεγκέρο-
γλου, που δεν είναι µεν καταθέσεις σε προθεσµιακούς λογαρια-
σµούς, αλλά τα συµφωνηθέντα επιτόκια είναι πάρα πολύ
µεγαλύτερα από αυτά που θα µπορούσε να δώσει η Τράπεζα της
Ελλάδος.

Η τσαπατσουλιά µπορεί να δηµιουργήσει µεγαλύτερα προβλή-
µατα από αυτά που έρχεται η τροπολογία να λύσει. Ας τα ξεκα-
θαρίσει ο αρµόδιος Υπουργός, στο µέτρο φυσικά που και αυτός
µπορεί να τα ξεκαθαρίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ, να τα ξεκαθαρίσετε, αφού ολοκληρώ-

σαµε µε τον κατάλογο των αγορητών.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Θα µου επιτρέψετε να αρχίσω µε τα θέµατα που θεωρούν-
ται κάπως προσωπικά.

Ανήκετε και εσείς σε αυτούς που τα είχαν βάλει µε την τρόικα,
σύµφωνα µε τη δική σας προσέγγιση.

Σε ό,τι αφορά τα έντεκα άτοµα, αναφέρονται σε έναν Υπουργό
της Νέας Δηµοκρατίας που βρέθηκε στις Βρυξέλλες µε έντεκα
άτοµα, νοικιάζοντας τρεις Mercedes για να κάνει µία απλή ανα-
κοίνωση: «Ανοίξαµε το Μουσείο της Ακρόπολης και σας καλούµε
να το επισκεφθείτε».

Έρχοµαι στο κατά πόσο τοποθετήθηκα από τον κ. Τσοχατζό-
πουλο. Αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό για µένα, µπορώ να σας
πω. Ο κ. Τσοχατζόπουλος πολύ κοµψά ζήτησε την παραίτησή
µου, όταν ήµουν Γενικός Γραµµατέας, γιατί είχα αρχίσει µια δια-
δικασία τιµωρίας πολυεθνικής εταιρείας που παρέβη κάποιους
κανόνες που είχαν σχέση µε τις κρατικές προµήθειες στη Γενική
Γραµµατεία Εµπορίου.

Με την αποµάκρυνσή µου η συγκεκριµένη εταιρεία έως σή-
µερα, δεν τιµωρήθηκε. 

Έρχοµαι στο γενικό σας ερώτηµα πώς βρέθηκα εδώ που βρέ-
θηκα. Και εγώ θα σας θέσω το εξής ερώτηµα: Ένας άνθρωπος
που άσκησε µια τέτοια κριτική στον ΣΥΡΙΖΑ, βρέθηκε σε µια θέση
Υπουργού. Αναρωτηθήκατε γιατί; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήστε µε να ολοκληρώσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, συνεχίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μήπως υπάρχουν κάποιες ποιοτικές διαφορές σε ό,τι
αφορά τον τρόπο σκέψης του δικού σας και του ΣΥΡΙΖΑ; Και
σαφώς υπάρχουν. 

Σε ό,τι αφορά τον κ. Γεωργιάδη, που µε προσκάλεσε στα
έδρανα, εάν διαβάσετε τα υπόλοιπα διακόσια είκοσι άρθρα που
έγραψα καθ’ όλη τη διάρκεια της περιόδου µετά το 2009, µπορώ
να σας πω ότι ίσως µε αντιπαθήσετε, γιατί σε µερικά απ’ αυτά
παίζετε και πρωταγωνιστικό ρόλο, όταν ήσασταν Υπουργός
Υγείας, οπότε µη βιάζεστε για προσκλήσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Από το σύνολο των διακοσίων είκοσι άρθρων, να αναφέρονται

τα τρία, τέσσερα στον ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα σε ένα προηγού-
µενο καθεστώς που το αποκαλώ στα άρθρα µου ως «φαύλο».
Αυτά είναι γραµµένα και µπορείτε να τα βρείτε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
να λάβω τον λόγο µετά τον Υπουργό. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Και αιτιολογώ το γιατί και εάν έχω χρόνο θα το αιτιολο-
γήσω και στη Βουλή. Οπότε δεν νοµίζω ότι µε τέτοιους
χαρακτηρισµούς θα µε θέλετε. 

Έρχοµαι στο θέµα µας. Επαναλαµβάνω τον ορισµό των διαθε-
σίµων: Είναι ό,τι δεν είναι δεσµευµένο σε συγκεκριµένες χρήσεις.
Είναι ορισµός τεχνικός, δεν είναι αυθαίρετος, ούτε νοµικός. Αυτό
σηµαίνει ότι δεν χρειάζεται η παραµικρή εγκύκλιος για τα αντα-
ποδοτικά τέλη, για τα νοσοκοµεία, γιατί δεν έχουν διαθέσιµα –
και το είπα το πρωί και είναι ίσως η τέταρτη φορά που το τονίζω-
και για τα πανεπιστήµια, τους λογαριασµούς του ΕΛΚΕ, που συν-
δέονται µε τα ευρωπαϊκά προγράµµατα. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα µε τις προθεσµιακές καταθέσεις, χθες

απ’ ό,τι θυµάµαι, στον αόριστο ακούστηκε ότι το Κτηµατολόγιο
κατέθεσε –έτσι άκουσα τουλάχιστον-, µε αποτέλεσµα να ψάχνω
σήµερα να βρω κατά πόσο το Κτηµατολόγιο κατέθεσε αυτά τα
χρήµατα στην Τράπεζα της Ελλάδος και υπέστη τη ζηµιά στην
οποία αναφερθήκατε. Σήµερα, µάλλον…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τα κατέθεσε στην Τράπεζα… (δεν
ακούστηκε). 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Να ολοκληρώσω. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν είπα έτσι. Κατέθεσε στην Τρά-

πεζα… (δεν ακούστηκε).
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Συγγνώµη. Εάν ήταν έτσι, συγγνώµη. Το Κτηµατολόγιο
ακόµα δεν έχει καταθέσει το παραµικρό. Ως εκ τούτου, το θέµα
είναι ανοικτό και θα το δούµε όταν έρθει η ώρα. 

Έρχοµαι στη συγκεκριµένη ρύθµιση που προτάθηκε. Καθώς
µου δόθηκε η δυνατότητα να βρω µια άλλη λύση από τους Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ και καθώς δεν θεωρώ ότι υπάρχει λόγος να
δηµιουργηθεί πάλι οξύτητα, ήδη είχα έτοιµη την τροπολογία.
Αλλά σήµερα το πρωί ο κ. Λοβέρδος µε θεώρησε αναξιόπιστο
γιατί δεν είχα φέρει τη συγκεκριµένη ρύθµιση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εσείς είπατε... (δεν ακούστηκε).
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Τώρα φέρνω τη συγκεκριµένη ρύθµιση, δεν ξέρω κατά
πόσο είµαι αναξιόπιστος ή όχι, τώρα ακούω άλλες επιφυλάξεις. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν υπάρχει λόγος για περαιτέρω οξύ-
τητα. Έτσι κι αλλιώς την πρόθεσή µας τη βλέπετε. Και από εκεί
και πέρα εφόσον µου δόθηκε κι αυτή η εναλλακτική λύση εκ µέ-
ρους της οµάδας εκείνης των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ που πρό-
τειναν αυτήν τη βουλευτική τροπολογία, θα την ακολουθήσω για
να µην υπάρχει περαιτέρω ένταση. 

Έχω λίγο χρόνο και θα πιάσω όλο µου το χρόνο. 
Ερωτήθηκα από δύο συναδέλφους, από δύο Βουλευτές, κατά

πόσο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Υπουργέ,

αποσύρετε την τροπολογία, αυτό λέτε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ναι, θα την αποσύρω. Και θα έρθει κανονική τροπολογία,
έτσι ώστε να τελειώνουµε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τη Δευτέρα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Εφόσον µου δόθηκε αυτή η δυνατότητα, θα το κάνω. 
Ερωτήθηκα και ζητήθηκε να πω ή να λέω την αλήθεια. Θέλω

να σας πω το εξής: Κατ’ αρχάς ψέµατα δεν έχω πει και όποιος
βρίσκεται στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους δεν µπορεί να πει
ψέµατα. Ό,τι στοιχεία θέλετε και ζητάτε να δείτε, όλα είναι δη-
µοσιευµένα. Και όποιος δεν γνωρίζει και δεν µπορεί να διαβάσει
κάποιους πίνακες, υπάρχουν Βουλευτές, πρώην Υπουργοί του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, που µπορούν να σας βοηθή-
σουν και να δείτε την αλήθεια. Είναι δηµοσιευµένη η αλήθεια. 

Θα µου πείτε: «Γιατί συχνά δεν τη λέτε;». Γιατί κρίνουµε ότι όταν
υπάρχει µια διαπραγµάτευση και κάποια διαπραγµάτευση βρίσκε-
ται σε κρίσιµη καµπή, σε εκείνο τον χρόνο δεν χρειάζεται να ανα-
κοινωθεί από εδώ µέσα η αλήθεια. Είναι δικιά µας στρατηγική
αντίληψη. Αλλά δεν λέµε ψέµατα ούτε κρύβουµε την αλήθεια.

Τέλος, ήθελα να τα πω, µε αναγκάσατε να τα πω και επεξηγώ,
αν θέλετε, γιατί χαρακτήρισα το προηγούµενο καθεστώς στα
άρθρα µου κατ’ επανάληψη έτσι. Δεν ήθελα να χρησιµοποιήσω
αυτόν τον όρο. Ήθελα να χρησιµοποιήσω τον όρο «αναποτελε-
σµατικό», αλλά µε προκαλέσατε και χρησιµοποιώ τον όρο
«φαύλο».

Θέσατε πολλά ερωτήµατα σήµερα. Γιατί κέρδισε ο ΣΥΡΙΖΑ και
γιατί χάσατε εσείς. Η ερώτηση είναι η εξής και την αφήνω έτσι
να µείνει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν χρειάζεται να την απαντή-
σετε, κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Όχι, δύο λεπτά.



Είναι οι θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ που οδήγησαν σε αυτό το αποτέ-
λεσµα ή οι θέσεις που ανέπτυσσα τόσο χρονικό διάστηµα, που
σηµαίνει ότι ο βαθµός αναποτελεσµατικότητάς σας ήταν πολύ
χαµηλός, ο βαθµός αξιοπιστίας ήταν πάρα πολύ χαµηλός;

Δεν οικοδοµήσατε κάποιο κράτος δικαίου τόσο χρονικό διά-
στηµα. Παρέµεινε η χώρα στην ογδοηκοστή θέση στη βαθµίδα
της παγκόσµιας διαφθοράς όλο αυτό το χρονικό διάστηµα. Φτά-
σατε τη χώρα να είναι η πρώτη προς πτώχευση χώρα. Δεν οργα-
νώσατε τους ΟΤΑ µε έναν τέτοιο τρόπο, ώστε να µπορούν να
διαχειριστούν τα χρήµατα που θέλετε να δώσει η κεντρική διοί-
κηση. Από µελέτη µας φαίνεται ότι ΟΤΑ αγοράζουν σε διπλάσια
τιµή προµήθειες. Και στην τελική ανάλυση µπορώ να σας πω ότι
δεν κάνατε το αυτονόητο.

Έρχοµαι σε δύο θέµατα και κλείνω.
Υγεία, αγαπητέ. Δεν κάνατε τίποτα, παρ’ ότι είχατε λύσεις στο

γραφείο σας, που σας είχα στείλει.
Πετρέλαιο και διαχείριση καυσίµων. Ηµίµετρα, ενώ είχατε λύ-

σεις, που τις είχατε στα χέρια σας και µπορούσατε να τις εφαρ-
µόσετε. Τις έχουµε ετοιµάσει µέσα σε τρεις µήνες και σε λίγο θα
κατέβουν υπό µορφή τροπολογιών στη Βουλή. Και το σύστηµα
προµηθειών υγείας ακολουθεί αυτό το σύστηµα που είχε κατα-
τεθεί στο γραφείο σας και στου κ. Βορίδη και στου κ. Λοβέρδου
– γιατί ήταν µια πρωτοβουλία του κ. Λοβέρδου και δεν…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Είναι η επιτοµή των ασαφειών και της
µπουρδολογίας. Κάνετε τον έξυπνο!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μην εκνευρίζεστε. Υπάρχουν γραπτά κείµενα, γραπτές
αναλύσεις, γραπτές λύσεις στα δύο συγκεκριµένα προβλήµατα.
Οπότε…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ρώτησα, κύριε
Υπουργέ, πόσα έχετε µαζέψει µε αυτήν τη… (δεν ακούστηκε).

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Οπότε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε, πα-
ρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Οπότε πέρα από την κριτική, κάποια ώρα ίσως η αυτοκρι-
τική θα ήταν σκόπιµο να ανατεθεί στα δύο κόµµατα που κυβερ-
νούσαν τη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν µου απαντήσατε,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Θεοχάρη, δεν
έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Γεωργιάδη,

µε έχουν παρακαλέσει δεκάδες συναδέλφων µας, που προτίθεν-
ται να ταξιδέψουν και απόψε για τις επαρχίες τους, να τελει-
ώσουµε.

Θέλετε να πάρετε τον λόγο για ένα λεπτό;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε.
(Θόρυβος και διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)

Εντάξει, δεν θα µιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι η Κεντρική Ένωση Δήµων και
Κοινοτήτων Ελλάδας (ΚΕΔΕ) κατέθεσε ψήφισµα-απόφαση, το
οποίο για λόγους οικονοµίας της συζήτησης κατατίθεται στα
Πρακτικά της σηµερινής  συνεδρίασης.

(Το προαναφερθέν ψήφισµα κατατίθεται στα Πρακτικά και βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αξιότιµες κυρίες, αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται πε-
ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των άρθρων του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µε-
ταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης
προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’ 41)».

Επί της αρχής του σχεδίου νόµου, καθώς και επί του άρθρου
1 έχουν υποβληθεί αιτήσεις διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, τα κείµενα των οποίων έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ως προς την προ-
βλεπόµενη διαδικασία, επιθυµώ να σας υπενθυµίσω τα εξής:
Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 του Κανονισµού της
Βουλής, η ψηφοφορία µε ονοµαστική κλήση διεξάγεται όταν
υποβληθεί αίτηση που υπογράφεται από το 1/20 του όλου αριθ-
µού των Βουλευτών. Μετά το πέρας της συζήτησης του συγκε-
κριµένου θέµατος, γίνεται η εκφώνηση των ονοµάτων των
υπογραφόντων την αίτηση Βουλευτών.

Αν δεν συµπληρωθεί ο απαιτούµενος ελάχιστος αριθµός πα-
ρόντων Βουλευτών από τους υπογράφοντες, η αίτηση θεωρείται
ότι δεν υποβλήθηκε (άρθρο 72, παράγραφος 2 Κανονισµού της
Βουλής). Αν διαπιστωθεί ότι υπάρχει ο ελάχιστος αριθµός των
υπογραφόντων, η συνεδρίαση διακόπτεται υποχρεωτικά.

Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-
τηση της ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών της Νέας Δηµο-
κρατίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από τον
Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Μητσοτάκης Κυριάκος. Παρών.
Η κ. Ασηµακοπούλου Άννα-Μισέλ. Παρούσα.
Ο κ. Βορίδης Μαυρουδής. Παρών.
Ο κ. Πλακιωτάκης Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις. Παρών.
Η κ. Βούλτεψη Σοφία. Παρούσα.
Ο κ. Μηταράκης Παναγιώτης. Παρών.
Ο κ. Κακλαµάνης Νικήτας. Παρών.
Ο κ. Αυγενάκης Ελευθέριος. Παρών.
Ο κ. Αθανασίου Χαράλαµπος. Παρών.
Ο κ. Φορτσάκης Θεόδωρος. Παρών.
Ο κ. Σταϊκούρας Χρήστος. Παρών.
Ο κ. Κεφαλογιάννης Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Γιόγιακας Βασίλειος. Παρών.
Ο κ. Γιαννάκης Στέργιος. Παρών.
Ο κ. Βεσυρόπουλος Απόστολος. Παρών.
Η κ. Κεφαλογιάννη Όλγα. Παρούσα.
Η κ. Μαρτίνου Γεωργία. Παρούσα.
Η κ. Τραγάκης Ιωάννης. Παρών.
Η κ. Κέλλας Χρήστος. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα αναγνώσω τώρα και τον κατάλογο των υπογραφόντων την
αίτηση της ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαι-
τούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Κουτσούµπας Δηµήτριος. Παρών.
Η κ. Παπαρήγα Αλεξάνδρα. Παρούσα.
Η κ. Βαρδαλής Αθανάσιος. Παρών.
Η κ. Γερασιµίδου Ελένη. Παρούσα.
Η κ. Γκιόκας Ιωάννης. Παρών.
Η κ. Κανέλλη Λιάνα. Παρούσα.

Ο κ. Καραθανασόπουλος Νικόλαος. Παρών.
Ο κ. Κατσώτης Χρήστος. Παρών. 
Ο κ. Λαµπρούλης Γεώργιος. Παρών.
Η κ. Μανωλάκου Διαµάντω. Παρούσα.
Ο κ. Μαρίνος Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Μωραϊτης Νικόλαος. Παρών.
Ο κ. Παφίλης Αθανάσιος. Παρών.
Ο κ. Συντυχάκης Εµµανουήλ. Παρών.
Ο κ. Τάσσος Σταύρος. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής και επί του
άρθρου 1 του σχεδίου νόµου: «Κύρωση της από 20 Απριλίου
2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθ-
µιση για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενι-
κής Κυβέρνησης προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’
41)».

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κ.κ. Παναγιώτα
Δριτσέλη από τον ΣΥΡΙΖΑ και Ιωάννης Κεφαλογιάννης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε το άρθρο 72, πα-
ράγραφος 6, οι αποδεχόµενοι το νοµοσχέδιο επί της αρχής και
επί του άρθρου 1 λέγουν «ΝΑΙ».

Οι µη αποδεχόµενοι το νοµοσχέδιο επί της αρχής και επί του
άρθρου 1 λέγουν «ΟΧΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ». 
Σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλεοµοιοτυ-

πίες (φαξ) συναδέλφων σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονι-
σµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους
επί της αρχής και επί του άρθρου 1. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοι-
νωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση η οποία θα
ακολουθήσει.

Παρακαλώ, κυρία Δριτσέλη και κύριε Κεφαλογιάννη, να αρχί-
σει η ανάγνωση του καταλόγου.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Υπάρχει συνάδελ-
φος ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α’ του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές έχουν ως εξής:

1790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚZ’ - 24 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2015 1791

«



1792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν έλθει στο Προεδρείο επι-
στολές των συναδέλφων κ. Δανέλλη, κ. Σκανδαλίδη, κ. Γρηγορά-
κου και κ. Χριστοφιλοπούλου, οι οποίοι µας γνωστοποιούν ότι
απουσιάζουν από την ψηφοφορία και ότι αν ήταν παρόντες θα
ψήφιζαν «ΟΧΙ».

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωρισθούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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1798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



»)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρα-
καλώ τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση
των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Αξιότιµοι κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Εψήφισαν συνολικά 260 Βουλευτές. 
Επί της αρχής του νοµοσχεδίου:
Υπέρ δηλαδή «ΝΑΙ» εψήφισαν 156 Βουλευτές. 

Κατά της αρχής του νοµοσχεδίου δηλαδή «ΟΧΙ» εψήφισαν 104
Βουλευτές.

Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» ουδείς.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-

οψηφία. 
Επί του άρθρου 1:
Υπέρ δηλαδή «ΝΑΙ» εψήφισαν 156 Βουλευτές. 
Κατά του άρθρου 1 δηλαδή «ΟΧΙ» εψήφισαν 104 Βουλευτές. 
Ψήφισε «ΠΑΡΩΝ» ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
(Το πρωτόκολλο της διεξαχθείσας ονοµαστικής ψηφοφορίας

καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:)

1802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

1820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εισερχόµαστε στην
ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ:Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ:Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-

ρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-
νου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών
διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση
στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’ 41)» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
επί της αρχής και επί των άρθρων.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο και στο σύνολό του; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ:Κατά πλειοψηφία. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ:Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-

ρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµέ-
νου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών
διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση
στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’ 41)» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία
σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Κύρωση της από 20 Απριλίου 2015 Πράξης Νοµοθετικού Πε-
ριεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών
διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση
στην Τράπεζα της Ελλάδος» (Α’41)

Άρθρο 1 

Κυρώνεται και έχει ισχύ νόµου από τη δηµοσίευσή της στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η από 20 Απριλίου 2015 Πράξη Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου «Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µετα-
φορά ταµειακών διαθεσίµων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης
προς επένδυση στην Τράπεζα της Ελλάδος», που δηµοσιεύθηκε
στο υπ' αριθµόν 41 Φύλλο της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως
(Τεύχος Α’) και έχει ως εξής:

«ΠΡΑΞΗ ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΟΥ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΟΥ

«Κατεπείγουσα ρύθµιση για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσί-
µων των Φορέων Γενικής Κυβέρνησης προς επένδυση στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος»    

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Έχοντας υπόψη: 
1. Την παράγραφο 1 του άρθρου 44 του Συντάγµατος.
2. Την έκτακτη περίπτωση εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλε-

πτης ανάγκης για τη µεταφορά ταµειακών διαθεσίµων των Φο-
ρέων Γενικής Κυβέρνησης και των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού προς επένδυση στην Τράπεζα της
Ελλάδος. 

3. Τη σχετική πρόταση του Υπουργικού Συµβουλίου. 

ΑΠΟΦΑΣΙΖΟΥΜΕ

Άρθρο Πρώτο

Οι Φορείς της Γενικής Κυβέρνησης, όπως αυτοί προσδιορίζον-
ται  από το ισχύον «Μητρώο Φορέων Γενικής Κυβέρνησης» που
τηρείται µε ευθύνη της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής και οι Οργα-
νισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού, υποχρεούνται να
καταθέτουν τα ταµειακά τους διαθέσιµα και να µεταφέρουν τα κε-
φάλαια προθεσµιακών τους καταθέσεων σε λογαριασµούς ταµει-
ακής διαχείρισης που τηρούν στην Τράπεζα της Ελλάδος, κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή  ειδικής διάταξης ή διαδικασίας.
Από την υποχρέωση αυτή εξαιρούνται τα κεφάλαια που απαιτούν-
ται για την κάλυψη των ταµειακών τους αναγκών για το επόµενο
δεκαπενθήµερο, καθώς και τα κεφάλαια που έχουν κατατεθεί από
τους ανωτέρω φορείς στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων.
Εξαιρούνται επίσης οι Δηµόσιες Επιχειρήσεις κατά την έννοια της
παραγράφου 5, οι Δηµόσιοι Οργανισµοί κατά την έννοια της πα-
ραγράφου 6 του άρθρου 1 του ν. 3429/2005 (Α’ 314) καθώς και οι
Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης, οι οποίοι δύνανται να µεταφέρουν
τα ως άνω αναφερόµενα κεφάλαια στην Τράπεζα της Ελλάδος για
τον ίδιο σκοπό.

Επί των κεφαλαίων που είναι κατατεθειµένα ή θα κατατεθούν
στους ανωτέρω λογαριασµούς της Τράπεζας της Ελλάδος εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις της περίπτωσης ζ’ της παραγράφου 11 του
άρθρου 15  του ν. 2469/1997 (Α’ 38), όπως ισχύουν.

Άρθρο Δεύτερο

Η ισχύς της παρούσας, η οποία θα κυρωθεί νοµοθετικά κατά το
άρθρο 44 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, αρχίζει από 17.3.2015.

Αθήνα, 20 Απριλίου 2015 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

Προκόπιος Β. Παυλόπουλος

Ο ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΣ

Αλέξιος Π.Τσίπρας

ΤΑ ΜΕΛΗ 
ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ

Ιωάννης Δραγασάκης, Νικόλαος Βούτσης, Γεώργιος Σταθάκης,
Παναγιώτης Καµµένος, Αριστείδης - Νικόλαος - Δηµήτριος Μπαλ-
τάς, Παναγιώτης Λαφαζάνης, Νικόλαος Παρασκευόπουλος, Ιωάν-
νης Βαρουφάκης, Παναγιώτης Σκουρλέτης, Παναγιώτης
Κουρουµπλής, Νικόλαος Παππάς, Αλέξανδρος Φλαµπουράρης,
Παναγιώτης Νικολούδης, Γεώργιος Κατρούγκαλος, Ιωάννης Πα-
νούσης, Αναστασία Χριστοδουλοπούλου, Θεόδωρος Δρίτσας,
Έλενα Κουντουρά, Χρήστος Σπίρτζης, Νικόλαος Ξυδάκης, Ανα-
στάσιος Κουράκης, Ιωάννης Τσιρώνης, Ευάγγελος Αποστόλου,
Νικόλαος Χουντής, Ευκλείδης Τσακαλώτος, Όλγα- Νάντια Βαλα-
βάνη, Δηµήτριος Μάρδας, Θεανώ Φωτίου, Ουρανία Αντωνοπού-
λου, Δηµήτριος Στρατούλης, Ανδρέας Ξανθός.»

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριοι συνάδελφοι,
δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ:Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 23:47’ λύεται η συνε-

δρίαση για την Δευτέρα 27 Απριλίου  2015, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) νοµοθετική εργασία (ώρα 12.00’), µόνη
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου τoυ σχεδίου
νόµου: «Ρυθµίσεις θεµάτων Δηµόσιου Ραδιοτηλεοπτικού Φορέα,
Ελληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση Ανώνυµη Εταιρεία και τροποποί-
ηση του άρθρου 48 του κ.ν. 2190/1920 και άλλες διατάξεις» και β)
κοινοβουλευτικό έλεγχο (ώρα 18.00’) ανάγνωση αναφορών, συζή-
τηση επικαίρων ερωτήσεων και αναφορών και ερωτήσεων, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.


